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L E G E N D S  A R E  F O R E V E R
EL PRIMERO I 36’000 VpH 
Classic Cars

Κοινό έγγραφο
και ουσία 

Είναι δεδομένο πια πως πολλά δια-
κυβεύονται στην Ελβετία. Και ο αχός
από το περιεχόμενο του κοινού εγ-
γράφου έφερε αντιδράσεις στη Λευ-
κωσία και επιβεβαίωσε πως τίποτα
δεν εξυπακούεται όσο αναφορά το
Κυπριακό. Ωστόσο, παρά τα όσα εμ-
περιέχονται στο έγγραφο, η πραγ-
ματική διαπραγμάτευση δεν αφορά
αυτό αλλά προερχόμενες από αυτό
οδηγείται στις θέσεις που θα κατα-
θέσει η κάθε πλευρά στο τραπέζι. Η
ουσία είναι εκεί. Εκεί που η Κυπριακή
Δημοκρατία πρέπει να διαφυλάξει
τα δίκαιά της, εκεί που η Ε.Ε. πρέπει
να κατανοήσει τονρόλο της Τουρκίας
όπως εξελίσσεται διαρκώς και είναι
εκεί που οι εταίροι θα πρέπει να κά-
νουν συνείδηση το ότι η σημαντι-
κότητα της χώρας μαςδεν εξαντλείται
σε χαρτιά και ευχολόγια.

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΚΡΙΤΙΚΗ Θέατρο, εκθέσεις, μουσική, βιβλίο, τηλεόραση, κινηματογράφος

Μηνύματα-παρατράγουδα Γιλντιρίμ στη Θράκη

ΒΙΒΛΙΟ

Νέα συλλογή «Ηλίου
και Σελήνης άλως»
Από τις ιστορικές εκδόσεις Ίκα-
ρος κυκλοφόρησε πρόσφατα η
νέα ποιητική συλλογή του Κυριά-
κου Χαραλαμπίδη που μιλάει για
την ίδια τη ζωή μέσα από τρεις θε-
ματικές. 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο Δημήτρης Μπασλάμ στην «Κ»
Μουσικός, παραμυθάς, δάσκαλος και αφηγητής, ο
Δημήτρης Μπασλάμ λέει στην «Κ» ότι πρωταγωνι-
στεί και ως αρωματοποιός θεία, ενώ σημειώνει ότι οι
νέοι μουσικοί σήμερα βλέπουν τα πράγματα πιο
ακομπλεξάριστα και σε μεγαλύτερη κλίμακα.

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Θερινό σινεμά για όλους
Μία από τις πιο αγαπημένες συνήθειες των φί-
λων του κινηματογράφου είναι οι υπαίθριες θε-
ρινές προβολές. Στη Λευκωσία για ολόκληρο
το καλοκαίρι αυλές πολιτιστικών φορέων, αλλά
και ιδιωτικές πρωτοβουλίες ανοίγουν για να
υποδεχθούν σινεφίλ και μη.

Κολοσσοί για το λιμάνι Λάρνακας
Τι αποκαλύπτει ο υπ. Μεταφορών στη συνέντευξή του στην «Κ»

Ολοκλήρωση του διαγωνισμού για το λιμάνι
της Λάρνακας μέχρι το τέλος της κυβερ-
νητικής θητείας προβλέπει ο υπουργός
Μεταφορών και Επικοινωνιών. Ο Μάριος
Δημητριάδης σε συνέντευξή του στην «Κ»
χαρακτηρίζει τις κοινοπραξίες που πέρασαν

στη δεύτερη φάση του διαγωνισμού κο-
λοσσούς που θα δώσουν ώθηση στην ανά-
πτυξη της Λάρνακας. Αποτιμά θετικά το
μοντέλο διαχείρισης του λιμανιού Λεμεσού
ενώ θέτει και τις προτεραιότητες του
Υπουργείου του. Οικονομική, σελ. 4

Τα σχέδια Μακρόν
για την οικονομία
Προωθεί θεραπεία-σοκ

Μετά τη νέαεπιτυχία του στις βουλευτικές
ο Πρόεδρος της Γαλλίας απέκτησε με-
γαλύτερη ελευθερία κινήσεων. Θα προ-
ωθήσει θεραπεία της γαλλικής οικονομίας
μέσω διαταγμάτων. Οι Βρυξέλλες βλέπουν
στο πρόσωπό του τον άνθρωπο που θα
δώσει νέα πνοή στη Γαλλία. Σελ. 24
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αρώματα
της ΜΕΣΟΓΕΙΟΥ
Γλυκά με καφέ
και παγωτό

τ

Η αγορα παγωτού
λιώνει τον χειμώνα
Εντονος ο ανταγωνισμός

Η εγχώρια βιομηχανία παγωτού έχει την
πρώτη θέση στην αγορά για οικογενειακές
συσκευασίες, ενώ στα ατομικά προηγούν-
ται τα εισαγόμενα. Εντονος ο ανταγωνι-
σμός το καλοκαίρι. Το παγωτό θεωρείται
εποχιακό προϊόν και οι πωλήσεις πέφτουν
τον χειμώνα. Οικονομική, σελ. 7
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Ικανοποίηση στο Μαξίμου για
το γεγονός ότι ο Τούρκος Πρω-
θυπουργός, κατά την επίσκεψή
του στη Θράκη, ανέλαβε να λει-
τουργήσει ως δίαυλος επικοι-
νωνίας σε περίοδο που οι σχέ-
σεις Αθήνας -Αγκυρας διέρχον-
ται στενωπό. Η επίσκεψη λίγο
έλειψε να τιναχθεί στον αέρα
αφού τα υπερπολυτελή Ι.Χ. που
τον μετέφεραν στη Ροδόπη εί-
χαν πινακίδες των Σκοπίων και
την ένδειξη «ΜΚ»! Σελ. 23

ΑΒΕΡΩΦ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Εμείς να ζητάμε
μηχανισμό εγγύησης 
εφαρμογής λύσης

Συγκρατημένα αισιόδο-
ξος ότι θα υπάρχουν
εξελίξεις στην Ελβετία
είναι ο Αβέρωφ Νεοφύ-
του, λόγω της αποφασι-

στικότητας Ν. Αναστασιάδη και διότι
«πάμε στο Κραν-Μοντάνα και με τη
σύμφωνη γνώμη της Τουρκίας». Στη
συνέντευξή του στην «Κ», επισημαίνει
ότι εμείς κυρίως θα έχουμε να παίρ-
νουμε από μία συμφωνία, έδαφος,
περιουσιακό και απόσυρση τουρκικών
στρατευμάτων και θα πρέπει να ζητά-
με έναν μηχανισμό που θα εγγυηθεί
την εφαρμογή της λύσης. Σελ. 8

ΕΝΟΨΕΙ ΕΛΒΕΤΙΑΣ 

Προεκλογικός 
σε παράταση 
Εκτός από τον Νικόλα Παπαδόπουλο
που έχει μπει δυναμικά στον προ-
εκλογικό, η διάσκεψη στο Κραν-
Μοντάνα δίνει χρονικό οξυγόνο στο
ΑΚΕΛ. Το κόμμα της Αριστεράς δια-
χειρίζεται το «πρόβλημα Σπανός»,
χωρίς όμως να επαναπαύεται. Ο Γ.
Λιλλήκας επιχειρεί «μέσω Ελβετίας»
να κερδίσει αριστερό έδαφος ευελ-
πιστώντας να αποτελέσει τελικά τη
λύση για το ΑΚΕΛ. Σελ. 10

ΜΕ Ε.Ε. ΧΩΡΙΣ ΠΕΡΙΑΓΩΓΗ

Ρευστό τοπίο
στην κινητή 
Η κατάργηση των επιπρόσθετων
χρεώσεων περιαγωγής στην κινητή
τηλεφωνία εντός της Ε.Ε. ενδεχομέ-
νως να επιφέρει ανατιμήσεις στα
εθνικά τιμολόγια εφόσον τους επό-
μενους έξι μήνες καταγραφεί κάμψη
στα έσοδα των εταιρειών. Το τοπίο
θα ξεκαθαρίσει μετά τον ερχόμενο
Οκτώβριο. Σελ. 11

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Το δίπολο των 
δύο ηγετών και
στη μέση ο Αϊντε 
Από τη δεύτερη ανάγνωση των σχέσεων
Νίκου Αναστασιάδη και Μουσταφά Ακιν-
τζί αναδεικνύεται ότι η παρούσα από-
σταση ανάμεσα στους δύο είναι ίσως και
η ιδανικότερη για τη διαπραγμάτευση
στην Ελβετία. Σελ. 5, 6, 7, 11. 

Βήμα-βήμα η διαπραγμάτευση και
στο βάθος Νέα Υόρκη

Η ισλαμική αναγέννηση στα Κατε-
χόμενα

Ξεδιπλώνει τα ενεργειακά της σχέ-
δια η Άγκυρα

Αν τα πράγματα εξελίσσον-
ταν σύμφωνα με τους υπολο-
γισμούς της, όταν αποφάσιζε
να προκηρύξει πρόωρες
εκλογές, η Τερέζα Μέι θα
γιόρταζε την πρώτη επέτειο
του δημοψηφίσματος υπέρ
του Brexit, την Παρασκευή, με
μια συντριπτική ψήφο εμπι-
στοσύνης στη νέα κυβέρνησή
της.  Έζησε μια πραγματική
εβδομάδα των παθών. Έχον-
τας απολέσει την αυτοδυνα-
μία, αβέβαιη ακόμη και για
την ψήφο εμπιστοσύνης, η
Τερέζα Μέι κατά βάθος συνει-
δητοποιεί ότι το ερώτημα δεν
είναι αν, αλλά πότε θα ανα-
τραπεί. Σε αυτό το φόντο, δεν
είναι παράξενο που Εμανουέλ
Μακρόν, Βόλφγκανγκ Σόιμπλε
και Ντόναλντ Τουσκ αναθάρ-
ρησαν, βλέποντας ως ρεαλι-
στικό ενδεχόμενο ακόμη και
το... exit από το Brexit, δηλαδή
την ακύρωση του περυσινού
δημοψηφίσματος. Σελ. 25

Brexit: πολύ σκληρό για να πετύχει

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

Οι Ευρωπαίοι
έτοιμοι για όλα!

ΑΠΟΕΛ, Απόλλων, ΑΕΚ και ΑΕΛ
έχουν ζήσει την εμπειρία των ευ-
ρωπαϊκών ομίλων και γνωρίζουν
τα οφέλη – οικονομικά και μη–
που θα φέρει η επανάληψη των
ιστορικών επιτυχιών. Σελ. 26

A private equity holding company A private equity holding company

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΝΙΚΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ Σελ. 16
Ελβετία, ελπίδα μας 

ΠΕΤΡΟΣ ΖΑΡΟΥΝΑΣ Σελ. 14
Μαξιμαλιστικές ή διεκδικητικές οι
προτάσεις του Ενδιάμεσου;  

ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΣ Σελ. 14
Ελληνοτουρκικές συναντήσεις...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΑΡΑΣ Σελ. 18
Oι συγγραφές των αυτουργών

Με την προσοχή στραμμένη στη συζήτηση
της ουσίας του κεφαλαιώδους ζητήματος
Ασφάλεια - Εγγυήσεις με το οποίο εγκαι-
νιάζεται την Τετάρτη η Διάσκεψη στο Κραν-
Μοντάνα, πάει ο Πρόεδρος Αναστασιάδης

στην Ελβετία. Εξόχως σημαντική εκτιμάται
ότι θα είναι η κάθοδος στη Διάσκεψη του
γ.γ. των Η.Ε., την Παρασκευή, καθότι σύμ-
φωνα με διπλωματικές πηγές, ο Αντόνιο
Γκουτιέρες θα αναλάβει ρόλο καταλύτη

προς άρση ενδεχόμενων εμποδίων στα λε-
γόμενα «σκληρά ζητήματα» των διαπραγ-
ματεύσεων. Παρά το πλευρό του θα είναι
και η αντιπρόεδρος της Κομισιόν, Φεντερίκα
Μογκερίνι. Σε ό,τι αφορά ζητήματα που

έχουν προκύψει από το έγγραφο Αϊντε, αν
και σημαντικά, εκτιμάται ότι πριν από την
Τετάρτη θα υπερπηδηθούν, στη λογική ότι
το έγγραφο πρέπει να αποτελεί ευκαιρία
και όχι απειλή. Σελ. 4, 5

Με καχυποψία στη νέα αφετηρία 
Όλα τα κλειδιά για τα σκληρά θέματα στα χέρια του γ.γ. του ΟΗΕ ο οποίος θα ηγηθεί της Διάσκεψης στην Ελβετία

ΘΩΜΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

ΓεΣΥ σημαίνει 
δικαίωμα στην υγεία
Τις αρμοδιότητες του Οργανισμού
Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) και τις ενέρ-
γειές του ώστε με την εφαρμογή του
Γενικού Συστήματος Υγείας να είναι
όλα έτοιμα αναλύει ο πρόεδρός του
Θωμάς Αντωνίου, τονίζοντας ότι όλοι
οι πολίτες ανεξαιρέτως έχουν δι-
καίωμα συμμετοχής στο νέο σύστη-
μα. Στη συνέντευξή του στην «Κ» ο κ.
Αντωνίου μιλάει για όλες τις πτυχές
της μεταρρύθμισης. Σελ. 15

ΑΡΘΡΟ Γ. ΛΙΛΛΗΚΑ 

Ημερομηνία έναρξης ισχύος
της λύσης του Κυπριακού. Σελ. 6
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΝΙΚΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑΣ - ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΑΝΤΕΛΑΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΓΕΡΜΑΝΙΚΑ ΠΟΛΕΜΙΚΑ ΣΤΗ ΜΕΣΟΓΕΙΟ:
Λονδίνον, 24.- Αγγέλλεται εκ Γιβραλτάρ προς
το Πρακτορείον Ρώυτερ ότι διήλθον εκείθεν τας
εσπερινάς ώρας δύο γερμανικά θωρηκτά και
πέντε αντιτορπιλλικά. Τα διελθόντα πολεμικά
είναι τα εξής: Το θωρηκτόν «Ναύαρχος Σέερ» το
ελαφρόν καταδρομικόν «Νυρεμβέργη» και τα
αντιτορπιλλικά «Τίγκερ», «Φάλκε», «Αλμπατρός»,
«Κόντορ» και το «Γκρέιφ».
ΓΕΡΜΑΝΙΚΕΣ ΔΙΑΒΕΒΑΙΩΣΕΙΣ: Βερολίνον,
24.- Ανακοινούται εξ αρμοδίας ενταύθα πηγής
ότι αι ναυτικαί πολεμικαί μονάδες της Γερμανίας
αι ευρισκόμεναι κατά την παρούσαν στιγμήν εις
την Μεσόγειον ουδένα μυστηριώδη ρόλον έχουν
αναλάβει, αλλ’ ο ρόλος των περιορίζεται απλώς
εις το να προστατεύσουν τα ναυτικά γερμανικά
συμφέροντα. Πράγματι, κατόπιν των προσφάτων
επεισοδίων, θ’ απετέλει απερισκεψίαν ν’ αφεθούν
τα εμπορικά γερμανικά σκάφη να ταξειδεύουν
εις τα ισπανικά ύδατα [όπου εμαίνετο ο εμφύλιος]
άνευ επαρκούς προστασίας.
ΜΕΤΑΞΑΣ ΣΤΟ ΥΠ. ΣΤΡΑΤΙΩΤΙΚΩΝ: Ο Πρό-
εδρος της Κυβερνήσεως κ. Ιωάννης Μεταξάς με-
τέβη χθες εις το υπουργείον των Στρατιωτικών
και συνειργάσθη μετά του υφυπουργού κ. Πα-
παδήμα και του αρχηγού του Γενικού Επιτελείου
κ. Παπάγου. [Σημ. «Φ»: Ο Μεταξάς κατείχε και
το χαρτοφυλάκιο του υπουργού Στρατιωτικών.]
ΡΗΓΑΣ ΦΕΡΑΙΟΣ: Βελιγράδιον, 24.- Σήμερον
οι εν Βελιγραδίω Ελληνες ετέλεσαν εις τον ναόν
του Αγίου Μάρκου επιβλητικόν μνημόσυνον του
Ρήγα του Φεραίου. Παρέστησαν ο ενταύθα πρε-
σβευτής της Ελλάδος κ. Ρωσσέτης, ο πρώτος
γραμματεύς της ελληνικής πρεσβείας κ. Κύρου,
ο βουλευτής Κόστιτς και άλλοι.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
25.VΙ.1937

Άλλη μια φορά η Ελβετία
γίνεται θέατρο εξελίξεων
στο Κυπριακό με στό-
χευση την οριστική δι-
ευθέτηση. Αυτή τη φορά
στο Κραν-Μοντάνα, οι

Συνθήκες Εγγυήσεων και Συμμαχίας,
(που χρησιμοποιήθηκαν ως εφαλτήριο
για τα δεινά που έπληξαν την Κύπρο-
πραξικόπημα και εισβολή), προώρισται
να αντικατασταθούν από ένα νέο σύ-
στημα ασφάλειας στη βάση της συμ-
φωνημένης αρχής (δήλωση του γ.γ.
των Η.Ε., 12/1/2017) ότι «η ασφάλεια
της μιας πλευράς δεν πρέπει να είναι
εις βάρος της άλλης». Το νέο αυτό σύ-
στημα ασφάλειας της ευρωπαϊκής Κύ-
πρου αυτονόητα θα διέπεται από τις
αρχές της Ε.Ε. και του διεθνούς δικαίου.
Σε αντίθεση με το Μπούργκενστοκ το
2004, που οι Συνθήκες Εγγυήσεων και
Συμμαχίας έμειναν εν πολλοίς ανέγ-
γιχτες, οι δύο πλευρές πάνε τώρα στην
Ελβετία έχοντας τα πιο πάνω σημαντικά
ζητήματα καταγραμμένα στο έγγραφο
που τιτλοφορείται: «Οδηγός για τις
διαπραγματεύσεις στην ασφάλεια και
τις εγγυήσεις, στη Διάσκεψη για την
Κύπρο». Αυτό, όπως και το γεγονός
ότι στη Γενεύη τον Ιανουάριο για πρώτη
φορά, μετά το 1974, η Τουρκία βρέθηκε
στη διαπραγμάτευση για να συζητήσει
Ασφάλεια και Εγγυήσεις, μόνο μικρό-
ψυχοι αρνούνται να το πιστώσουν
στον Νίκο Αναστασιάδη. Ένα άλλο
σημαντικό στοιχείο που εμφανίζεται
επίσης για πρώτη φορά –εξ όσων γνω-
ρίζω– στο τοπίο της διαπραγμάτευσης
διά του εγγράφου Αϊντε, είναι αυτό
μιας Συνθήκης Εφαρμογής της λύσης.
Ενός μηχανισμού δηλαδή, ο οποίος
θα επιβλέπει τη διαδικασία για την
εφαρμογή των συμφωνηθέντων. Συν-
θήκη στην οποία λογικά θα προνοείται
και η αυτοκατάργησή της από τη στιγ-
μή που τα συμφωνηθέντα θα έχουν
εφαρμοστεί. Στην προκειμένη, υπάρ-
χουν «διασταυρούμενα πυρά» εν είδει
επιχειρημάτων ωστόσο δεν πρέπει
επ’ ουδενί να αφεθεί να χαθεί το δάσος
για το δέντρο. Εξάλλου όπως ορθά
έχει λεχθεί από τον εδώ βρετανό ύπατο
αρμοστή Μάθιου Κιντ το κοινό έγγρα-
φο δεν πρέπει να αποτελεί απειλή
αλλά ευκαιρία. Συνεπώς όσοι των εμ-
πλεκομένων πάνε στην Ελβετία με
στόχο μια τελική διευθέτηση θα πρέπει
να συμφωνούν στην απόρριψη οποι-
ουδήποτε εγγράφου αντιστρατεύεται

την ουσία. Εξάλλου τίποτα δεν μπορεί
να συμφωνηθεί αν δεν συμφωνηθούν
όλα ενώ αν υπάρχει θέληση θα βρεθεί
και ο τρόπος εγγύησης της εφαρμογής
της λύσης που μπορεί να αποτυπώνεται
και σε ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφα-
λείας υπό το κεφάλαιο 7, το οποίο να
προβλέπει και κυρώσεις σε όποιο μέρος
παραβιάσει τους όρους της συμφωνίας.
Φυσικά πολλοί αμφισβητούν και μά-
λιστα έντονα την αξιοπιστία του ΟΗΕ,
καθώς ο κόσμος διαρκώς αλλάζει προς
το χειρότερο, με τον διεθνή αυτό ορ-
γανισμό όχι μόνο να δείχνει ανίσχυρος
να προστατεύσει το διεθνές δίκαιο
αλλά συχνά να εμφανίζεται ως «κι-
νούμενο» γκρίζων συμμαχιών και αν-
τιπαραθέσεων. Όπως και να έχουν τα
πράγματα, λύση στο Κυπριακό θα
επέλθει, εάν και εφόσον υπάρξει συμ-
φωνία που θα επικυρωθεί από τα δύο
χωριστά δημοψηφίσματα. Προσωπικά
εκτιμώ ότι αν προκύψει πλαίσιο λύσης
στην Ελβετία, που ταυτόχρονα θα
χρειαστεί και διάστημα κάποιων μηνών
για προετοιμασία συνταγμάτων και
άλλων τινών, ώστε να διεξαχθούν δη-
μοψηφίσματα, η πλειοψηφία Ελληνο-
κυπρίων και Τουρκοκυπρίων θα το
υπερψηφίσει. Κι αυτό διότι: πρώτον,
θα υπάρχει το κίνητρο της ανεμπόδι-
στης εκμετάλλευσης των υδρογοναν-
θράκων. Δεύτερον, της αυτονόητης
ανάπτυξης που θα έχει μια ενωμένη
ευρωπαϊκή Κύπρος. Τρίτον, λόγω της
επί θύραις ανοικοδόμησης της γειτο-
νικής Συρίας και του Ιράκ, καθώς ήδη
η τελική επίθεση κατά του Ισλαμικού
Κράτους βρίσκεται σε εξέλιξη και τα
κεφάλαια που θα επενδυθούν στην
ανοικοδόμηση υπολογίζονται σε τρι-
σεκατομμύρια. Ούτως εχόντων των
πραγμάτων, μια ενωμένη ευρωπαϊκή
Κύπρος, στο μαλακό υπογάστριο της
Μέσης Ανατολής, μπορεί να λειτουρ-
γήσει ως επιχειρησιακό κέντρο όλου
αυτού το πρότζεκτ. Επίσης ως χώρα
με χριστιανικό και μουσουλμανικό
πληθυσμό μπορεί να αναδειχθεί σε
πολιτικό ενδιάμεσο για την επίλυση
και άλλων προβλημάτων της περιοχής
μας. Κι ένα τελευταίο. Ο κόσμος απη-
ύδησε από την εκκρεμότητα η οποία
λειτουργεί σαν ασφαλής επένδυση
απατεώνων λευκού κολάρου που δεν
τους αγγίζει ποτέ το χέρι της δικαιο-
σύνης. 

Ενόψει Κραν-Μοντάνα

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην αυτονόμηση. Όχι του ΓΕΣΥ, αλλά
της Νομικής Υπηρεσίας, που ζητείται.

Κι αν αυτονομηθεί η Νομική θα βγάζει
από την τσέπη της τα έξοδα; Εκτός κι αν
είναι κράτος, αλλιώς με ποιους πόρους θα
πληρώνει; Και οι προσλήψεις; Εκτός κι αν
δεν χρειάζονται ούτε πληρωμές ούτε
προσλήψεις, οπότε έκλεισε το θέμα.

2 Στην ΕΔΟΝ. Το λες και προ-φεστιβαλι-
κή διοργάνωση της ΕΔΟΝ όλο αυτό

που έγινε με τον Σπανό. Για το οποίο όμως
δεν μιλάει πια κανείς. Και τι να πει, θα μου
πεις. Επειδή όμως ο Άντρος κάνει σαν να
μην έγινε και κάτι (από ανάληψη ευθύνης
μηδέν) δεν σημαίνει πως δεν έγινε και τί-
ποτα, ε; 

3 Στον Σωκράτη. Όχι ρε. Ο Σωκράτης
απλά επειδή δεν έχει τι να κάνει περι-

φέρεται στον Alpha για να ελέγχει το κτή-
ριο που ενοικιάζει. Όποιος πει πως τον
παίρνει τηλέφωνο για διαφημίσεις είναι
κατάπτυστος και βαλτός από τον γενικό
ελεγκτή. 

4 Στο ανακάτεμα. Σαν βρίσκονται σύν-
τροφοι δίχως άλλη δουλειά να κά-

νουν, καλύτερα να βρουν μια απασχόληση
παρά ν’ ανακατεύονται με ξένα πίτουρα.
Δεν ξέρω Στέφανε τι γίνεται, πολλά
ακούω τελευταία και δεν ξέρω γιατί. Ξα-
ναγίνε το καλό και ήσυχο παιδί που ήσουν
πάντα…

5 Στην ηχηρή. Ποδοσφαιρική μεταγρα-
φική περίοδο διανύουμε και δεν μπο-

ρεί παρά να παίζουν μεγάλα ονόματα.
«Ηχηρές» μεταγραφές. Όπως της Συγ-
κρασίτη. Α, συγκρατηθείτε και λίον. Ένα
πράγμα να φέρνεις κάποιον μέσα κι άλλο
να ελπίζεις πάνω του για να πουλήσεις
διαρκείας. Ακόμη μια τέτοια μεταγραφή
και θα γίνετε Ολυμπιακός Λευκωσίας που
αγοράζει μόνο τσικό. 

6 Στην Google. Πάντως, καλά είναι αν
θέλει να έχει πέραση το νέο site του

Nikolas, να το κοιτάξει με την Google. Βά-
ζεις Νικόλας Παπαδόπουλος και βγάζει Wi-
kipedia, Facebook. Βάζεις Nikolas Papa-
dopoulos πάλι, Wikipedia, Facebook. Αν εί-

ναι να πατάω www, για να βρω το Nikolas
Papadopoulos2018, βαρέθηκα κιόλας.

7 Μετά το Κραν. Κατά πως πάει το πράγ-
μα, οι σύντροφοι θα αποφασίσουν με-

τά το Κραν-Μοντάνα ποιος θα είναι υπο-
ψήφιος του ΑΚΕΛ. Αφενός άμα έχεις καεί
με τον χυλό, περιμένεις, αφετέρου μετά
από τέτοιο… κρας, πρέπει να σηκωθείς
κιόλας. 

8 Στα τασάκια. Οι δύο Λεμεσιανοί που
έγιναν σε μια νύχτα φίλοι και σε μια

(άλλη) νύχτα έγιναν εχθροί. Κάτι σαν το
survivor ένα πράγμα. Στην αρχή αγαπού-
λες και στο τέλος ο ένας να φάει τον άλλο.
Αυτά δεν είναι Healthy πράγματα. 

9 Στον Κώστα. Την καλύτερη πιθανή τα-
κτική διάλεξε ο Παναγόπουλος για τον

Νικόλα: Αντί να πολεμήσει το παρατσούκλι
«Πρίγκιπας» το υιοθέτησε. Με την ίδια λο-
γική ο Healthy θα πρέπει να κάνει διαφή-
μιση για ουίσκι και ο Άντρος για σούπες. Ο
Σιζό; Μα για σιλικόνες βέβαια. Γλέντια...

10 Στη στρατηγική. Με αγωνία αναμέ-
νουν τα πανεπιστήμια και οι σχολές

πολιτικής επικοινωνίας την τακτική του
Κώστα στο επιχείρημα πως ο Νικόλας
επέβαλε τον Χριστόφια στο ΔΗΚΟ και μας
φόρτωσε την πιο λαμπρή προεδρία στην
ιστορία της χώρας. Κώστα, πάντως εσύ τα
έλεγες το 2008 πως θα το βρει αυτό η οι-
κογένεια μπροστά της... 

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
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Συλλούρης: βαρκούμαι. Ζέτα: Πλήτω but I look good. Μαρίνος: Στο όνειρο είναι όλα πιο καλά. Νικόλας: Είμαι ο επόμενος, είμαι ο επόμενος.
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Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Προεδρική επίσκεψη Νικόλα και ένα ανέκδοτο...
Η επιστροφή του Προέδρου Ανα-
στασιάδη στην Κύπρο θα σημάνει
και την τελική ευθεία για τη διά-
σκεψη του Crans-Montana. Σύμ-
φωνα με κάποιες πληροφορίες
που φθάνουν κοντά μου η πίεση
που δέχεται από τα κόμματα του
Ενδιάμεσου για σύγκληση του
Εθνικού Συμβουλίου είναι... αφό-
ρητες. Χαριτολογώντας μάλιστα
κάποιος σύμβουλος του Αναστα-
σιάδη ανέφερε πως η σύγκληση
του Εθνικού Συμβουλίου «θα είναι
μια άριστη προπόνηση λίγο πριν ο
Πρόεδρος πέσει ξανά στα βαθιά με
τον Ακιντζί και τον Αϊντε.»
Πηγή μου από τον Λόφο της Εξου-
σίας με ενημέρωσε πως δεν απο-
κλείεται η σύγκληση Εθνικού Συμ-
βουλίου, είτε στη Λευκωσία είτε
στο Crans-Montana πριν από τις
επίσημες συνομιλίες. Όπως όμως
μου αναφέρθηκε εκείνο που θα
κρίνει ουσιαστικά τις εξελίξεις πριν
από το Crans-Montana «είναι το
αναθεωρημένο έγγραφο που ανα-
μένεται από τον Αϊντε μετά τις πα-
ρατηρήσεις που έχουν υποβληθεί
από όλα τα μέρη».
Μια «προεδρική» επίσκεψη στην
Αθήνα ετοιμάζει ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος τη Δευτέρα. Θα συναν-
τηθεί και με τον Πρόεδρο Παυλό-
πουλο και με τον Πρωθυπουργό
Τσίπρα αλλά και με τον Καμμένο!
Όπως με πληροφορεί πηγή μου
στην πριγκιπική αυλή, η συνάντη-
ση με τον Καμμένο θα έχει τη με-
γαλύτερη διάρκεια από όλες...
Στην ερώτησή μου γιατί ο Νικόλας
δεν θα συναντηθεί με τον Κοτζιά, η
απάντηση ήταν πως αυτό θα γίνει
λίαν συντόμως! Μου λέχθηκε μάλι-
στα πως από το περιβάλλον του
υποψήφιου προέδρου αφήνεται
να διαρρεύσει πως «υπάρχει στή-
ριξη στην υποψηφιότητά του και
από τον Παυλόπουλο και από τον
Καμμένο αλλά και από τον Κο-
τζιά»...
Ως ανέκδοτο άκουσαν κάποιοι τη
δήλωση του γενικού εισαγγελέα
την Παρασκευή ότι θα «ενεργήσει
τάχιστα για αυτονόμηση της Νομι-
κής Υπηρεσίας». Πολύ γνωστός νο-
μικός της Λευκωσίας σχολίαζε πως
εάν η ταχύτητα με την οποία θα
ενεργήσει θα είναι ανάλογη με
τους ρυθμούς που ανέπτυξε για το

μέγα σκάνδαλο της οικονομίας «η
αυτονόμηση έχει χρόνια, ίσως και
αιώνες για να ολοκληρωθεί»... Ο
ίδιος ανέφερε πως πέραν από τα
αστεία και τα ανέκδοτα το πρόβλη-
μα με τον όγκο εργασίας που έχει
συσσωρευτεί στη Νομική Υπηρε-
σία είναι όντως τεράστιο. «Κάτι για
το οποίο δεν είναι άμοιρος ευθυ-
νών ο γοργοπόδαρος Κωστάκης»,
όπως είπε χαριτολογώντας. Και
έθεσε και ένα ολίγον αιχμηρό ερώ-
τημα: « Έχει άραγε διερωτηθεί ο
γενικός εισαγγελέας γιατί αφέθη-
κε να αδειάσει η Νομική Υπηρεσία;
Γιατί όλοι θέλουν να φύγουν μα-
κριά;».
Σε συζήτηση μεταξύ δύο ΑΚΕΛι-
κών στελεχών, όπως με πληροφό-
ρησε η κυρία Γιαννούλα (η οποία
γνωρίζει όλα όσα ακούγονται
στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ και
ακόμη περισσότερα) κάποιος έριξε
την ιδέα: «Μήπως να ανακοινώ-
σουμε και εμείς κάποια ονόματα
στήριξης στο ΑΚΕΛ, όπως κάνει ο
Νικόλας, τουλάχιστον να προλά-
βουμε την ανακοίνωση στήριξης
στο ΔΗΚΟ δυσαρεστημένων στε-
λεχών μας;». Ο συνομιλητής του,
γύρισε και τον κοίταξε με φανερή

έκπληξη και του είπε: «Περίμενε
πρώτα να ανακοινώσουμε το όνο-
μα του υποψηφίου και βλέπουμε
για άλλα ονόματα»...
Σύμφωνα με την κυρία Γιαννούλα,
στο ΑΚΕΛ τα ονόματα υποψηφίων
πάνε κι έρχονται. Όπως μου απο-
κάλυψε για δεύτερη φορά την
περασμένη εβδομάδα συζητήθη-
κε και το όνομα γυναίκας πολιτι-
κού, όχι της Ερατούς, αλλά το θέ-
μα έμεινε στη συζήτηση. Κάποια
στελέχη, όπως μου είπε η κυρία
Γιαννούλα, βρίσκονται σχεδόν σε
απόγνωση αφού αντιλαμβάνονται
πως όσο περνά ο καιρός και δεν
υπάρχει απόφαση για τον υποψή-
φιο, τόσο το κόμμα χάνει από
αξιοπιστία αλλά και ψηφοφό-
ρους.
Κάποιοι υψηλά ιστάμενοι σε δύο
τουλάχιστον κόμματα έχουν θορυ-
βηθεί από τη νομοθεσία που ψη-
φίστηκε την Παρασκευή για τη λει-
τουργία σωματείων και λεσχών. Η
ένταση για το εν λόγω νομοσχέδιο
ήταν έντονη και στην Ολομέλεια
της Βουλής και οδήγησε σε φωνές,
επίθετα, αντεγκλήσεις και διακοπή
της συνεδρίας! Βουλευτές έκαναν
λόγο για εξυπηρέτηση μεγάλων

συμφερόντων, ιδιαίτερα στη Λέ-
σχη Ιπποδρομιών ενώ ο Γιώργος
Περδίκης αναφέρθηκε σε... ση-
μεία και τέρατα!
Όπως πληροφορούμαι από πηγή
μου στο κοινοβούλιο «με τον νέο
νόμο τα μεγάλα συμφέροντα στη
Λέσχη Ιπποδρομιών έχουν πληγεί
κατά κράτος και ανεπανόρθωτα.
Θα σας πω μόνο πως η Λέσχη έχει
τεράστια περιουσία και λειτουρ-
γούσε μέχρι τώρα ως κλειστό
κλαμπ με περίπου 100 μέλη. Τώρα
θα μπορεί να γίνει μέλος όποιος
θέλει ενώ το Διοικητικό Συμβούλιο
θα προκύπτει από εκλογές. Το πιο
σημαντικό όμως και φοβητσιάρικο
είναι που μπαίνει στο παιχνίδι και ο
Οδυσσέας Μιχαηλίδης, αφού ο γε-
νικός ελεγκτής θα μπορεί να ελέγ-
χει οικονομικά τη Λέσχη!».

ΚΟΥΪΖ: Ποιος πολιτικός αντέδρασε
πολύ έντονα όταν είδε την ανακοί-
νωση του γεν. ελεγκτή Οδυσσέα
Μιχαηλίδη για τις δαπάνες των
κομμάτων; Ιδιαίτερα όταν είδε πως
στο κόμμα του υπήρξε το μεγαλύ-
τερο πλεόνασμα από όλα τα κόμ-
ματα που λαμβάνουν κρατική χο-
ρηγία;
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Ήταν δεδομένο πως οι αναγνώσεις
και οι αναλύσεις των σημείων του
κοινού εγγράφου θα αντικαθιστού-
σαν τα πρώτα συμπεράσματα που
εξήχθησαν. Ακολούθησαν τα σύν-
νεφα, που δημιουργήθηκαν μέσω
των πολλών ασαφειών οι οποίες
εμπεριέχονταν σε μια σειρά ζητη-
μάτων. Τα σύννεφα ακολούθησε
η καχυποψία για το πώς θα γίνει
πραγματικότητα η συνέχιση της
διάσκεψης στη Λευκωσία, εφόσον
αποτελεί παραδοχή πλέον πως το
έγγραφο απαιτούσε διαφοροποι-
ήσεις που θα ικανοποιούσαν την
ε/κ πλευρά και θα την έφερναν στο
τραπέζι της διαπραγμάτευσης. Από
τη μία πλευρά, κρίθηκε σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ» και το προ-
σχέδιο του κοινού εγγράφου ως
μέρος της διαδικασίας και δεν θα
έπρεπε να αποτελέσει το άλφα και
το ωμέγα στη συζήτηση που θα γί-
νει στην Ελβετία. Την άποψη αυτή
προωθούσαν και διπλωματικές πη-
γές θέλοντας να εστιάσουν πως το
πραγματικό αποτέλεσμα θα φανεί
στη διαπραγμάτευση της Ελβετίας.
Σημείο το οποίο βρίσκει σύμφωνο
και ε/κ πηγές με τις οποίες μίλησε
η «Κ» ωστόσο το όχημα για τη με-
τάβαση είναι το κοινό έγγραφο. Γι’
αυτό και ζητήθηκαν διαφοροποι-
ήσεις ώστε αυτό «ν’ αποτελέσει
ευκαιρία και όχι απειλή» όπως είπε

στην εφημερίδα πηγή με γνώση
της διαπραγμάτευσης.

Στην ουσία 
Όλες τις προηγούμενες ημέρες

μέχρι και σήμερα, η Λευκωσία ανέ-
μενε πως και τα σχόλια που κατέ-
θεσε ως προς τη διαφοροποίηση
του εγγράφου αλλά και η όλη κα-
τάσταση όπως έχει διαμορφωθεί,
θα τύγχαναν συνολικά διαχείρισης
από τον ειδικό σύμβουλο για το
Κυπριακό Έσπεν Μπαρθ Αϊντε. Θα
έπρεπε δηλαδή επί της ουσίας όπως
είπαν αρμόδιες πηγές στην εφη-
μερίδα, να παίξει το έγγραφο ρόλο
οδηγού για παρακάτω και δεν απο-
τελούν τα σημεία διαφωνίας της
Λευκωσίας πρόσκομμα. Κι αυτό
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»
διότι η βούληση για πρόοδο στην
Ελβετία είναι επιβεβαιωμένη και
βρίσκει ανταπόκριση πως «είμαστε
επικεντρωμένοι στην ουσία. Και
αυτή θα διαφανεί στο τραπέζι και
στο τι θα καταθέσει εκεί ως άποψη
και θέση η κάθε πλευρά» όπως το-
νίστηκε στην εφημερίδα. Ωστόσο,
όπως προστίθεται για να μην υπάρ-
χει καχυποψία ως προς τις προθέ-
σεις όλων, θα έπρεπε το κοινό έγ-
γραφο να είναι αποδεκτό. «Πάμε
να συζητήσουμε σοβαρά τη λύση
του Κυπριακού. Δεν πάει κανείς
με το έγγραφο όπως είναι» τόνισε
με νόημα ε/κ πηγή στην «Κ» 

Την ίδια ώρα ιδιαίτερη αναφορά

γίνεται από αρμόδιες πηγές στην
παρουσία και στην επιρροή που
θα έχει στη διαδικασία η παρουσία
του γ.γ. των Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέ-
ρες. Είναι δεδομένο σύμφωνα με
πληροφορίες πως η ημερομηνία
μετάβασής του στο Κραν-Μοντάνα
δεν είναι τυχαία εφόσον υπάρχει
η πεποίθηση πως μέχρι τις 30 του
μήνα θα υπάρχει ένα πλαίσιο της
δουλειάς που θα έχει γίνει μέχρι
τότε. Αναμφίβολα θα υπάρχουν
και ζητήματα, που χαρακτηρίζονται
ως «σκληρά» μέσα στα διαπραγ-
ματευτικά πλαίσια από πηγές, εις

τα οποία η παρουσία, προσωπική
συμβολή και το κύρος της θέσης
του γ.γ. των Η.Ε. αναμένεται να
έχει καθοριστικό ρόλο και γιατί
όχι, να ξεκλειδώσει ορισμένα εξ
αυτών για τη συνέχεια. Όλες πάν-
τως οι μέρες που μεσολάβησαν από
την παράδοση του εγγράφου μέχρι
και σήμερα, είχαν ως άξονα την
οριοθέτηση των θέσεων των πλευ-
ρών μετά τα σχόλια της Λευκωσίας
για να διαφανεί σε ποιο πλαίσιο
ακριβώς θα ξεκινήσει η συζήτηση
στην Ελβετία. 

Δεδομένη θεωρείται η μετάβαση

αυτή την ημερομηνία της Φεντε-
ρίκα Μογκερίνι στην Ελβετία. Η
Ύπατη Εκπρόσωπος της Ε.Ε. για
θέματα εξωτερικής πολιτικής και
πολιτικής ασφάλειας και αντιπρό-
εδρος της Κομισιόν θα συμπέσει
με την άφιξη του Μπόρις Τζόνσον
στο Κραν-Μοντάνα, εφόσον ο ΥΠΕΞ
της Βρετανίας λόγω μετεκλογικών
ζυμώσεων στη βρετανική βουλή
δεν θα παρευρεθεί από την αρχή
της διάσκεψης. Αντ’ αυτού, το «πα-
ρών» θα δώσει ο Άλαν Ντάνκαν,
υφυπουργός του για Ευρωπαϊκές
Υποθέσεις.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ 

Η κατάθεση του κοινού εγγράφου
από τον ειδικό σύμβουλο για το κυ-
πριακό Έσπεν Μπαρθ Αϊντε προ-
κάλεσε αναφορές σε συγκεκριμένα
σημεία που χρήζουν διευκρίνησης
εφόσον αυτά κατατέθηκαν και από
τη Λευκωσία ως σχόλια. Εξ αρχής
πληροφορίες της «Κ» θέλουν το
κοινό έγγραφο να είναι ένα καλό
σημείο εκκίνησης. Τονίζεται έτσι
ότι τέθηκε μια βάση πάνω στην
οποία μπορεί να ξεκινήσει η συζή-
τηση. Ούτως ή άλλως είχε καταγρά-
ψει η «Κ» πως το κλίμα στο διπλω-
ματικό παρασκήνιο προέκρινε πως
δεν πρέπει οι πλευρές να επικεν-
τρωθούν απόλυτα στο έγγραφο αλλά
στο τι αποτέλεσμα θα φέρει επί της
ουσίας η μετάβαση στο Κραν-Μον-
τάνα και το τραπέζι της διαπραγ-
μάτευσης. 

Ωστόσο την ίδια ώρα όπως προ-
κύπτει από το ρεπορτάζ, υπάρχουν
σημεία που προκάλεσαν ανησυχία
και θόρυβο στη Λευκωσία. Ένα από
αυτά, αφορά τη Συνθήκη Εφαρμογής
της λύσης. Το ερώτημα αφορά αφε-
νός τα πεδία εφαρμογής και από
την άλλη τη χρονική διάρκεια αυτής.
Όπως τόνισε πηγή στην «Κ», «υπάρ-
χει έναζήτημαμε τη Συνθήκη Εφαρ-
μογής αλλά όχι αυτό που παρουσιά-
ζουν. Αν θα είναι εφαρμογή επί εδά-
φους, όπως επιστροφή εδαφών και
περιουσιών είναι εντάξει. Αλλά αν
θα αφορά τήρηση συντάγματος
υπάρχει θέμα». Η ίδια πηγή που έχει
γνώση των συνομιλιών και του δι-
πλωματικού παρασκηνίου αφενός
τονίζει ότι είναι επί της ουσίας ανα-
πάντητο στο κοινό έγγραφο το ερώ-
τημα για την απόσυρση των στρα-
τευμάτων (που δεν γίνεται συν τοις
άλλοις αναφορά σε κατοχικά στρα-
τεύματα αλλά γενικά σε στρατεύματα
σύμφωνα με πληροφορίες) αλλά και
στη χρονική διάρκεια της Συνθήκης
Εφαρμογής. «Κι αυτό είναι θέμα. Τα
παραδείγματα δεν ήταν εξαντλητι-
κά», τονίστηκε στην εφημερίδα. 

Τα σημεία διαφωνίας 
Ενώ λοιπόν υπάρχει η επιβεβαι-

ωμένη βούληση για πρόοδο στην
Ελβετία, εντούτοις φαίνεται πως τα

σημεία διαφωνίας της ε/κ πλευράς
είναι πολλά σε αριθμό. Από εδώ προ-
κύπτουν και πληροφορίες τις οποίες
καταγράφει η «Κ» οι οποίες φτάνουν
να κάνουν λόγο για μη ικανοποιητικό
έγγραφο, εστιάζοντας ακριβώς στα
σημεία διαφωνίας. Είναι ενδεικτικό,
όπως τονίστηκε στην εφημερίδα,
πως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
έστειλε την απάντησή του με περί-
που 15 παρατηρήσεις σε διάφορα
σημεία, χωρίς να εξαντληθεί ο κα-
τάλογος. «Θα μπορούσαν να προ-
στεθούν ακόμη 15» τονίστηκε χα-
ρακτηριστικά. Δεν είναι τυχαίο πα-
ράλληλα, πως τις προηγούμενες μέ-
ρες και κατά την ανάλυση των βα-
σικών σημείων του εγγράφου γινό-
ταν και λόγος από τη μία αφενός
τόσο για έγγραφο που βγάζει την
Τουρκία από τη δύσκολη θέση να
συζητήσει ασφάλεια και εγγυήσεις,
όσο και από την άλλη,για τονβαθμό
που ενυπάρχουν σε αυτό προτάσεις
του ειδικού συμβούλου για το κυ-
πριακό Έσπεν Μπαρθ Αϊντε. Προ-
τάσεις που όμως δεν παραπέμπουν
σε μεθοδολογία ή δεν έχουν γεφυ-
ρωτικό χαρακτήρα αλλά «δείχνουν»
προς κατευθύνσεις και που αντιβαί-
νουν τη συναντίληψη που υπήρχε
ότι θα περιλαμβάνοντανστο έγγραφο
θέσεις που είχαν αναφερθεί από τις
δύο πλευρές και τους εγγυητές. Ένα
βασικό σημείο στο οποίο φαίνεται
να υπάρχει τέτοια «δράση», εντο-
πίζεται στη Συνθήκη Εφαρμογής
που πηγές με τις οποίες μίλησε η
«Κ» τη χαρακτηρίζουν και ως μια
«μεταλλαγμένη ΣυνθήκηΕγγύησης».

Παράλληλα όμως και αυτό πρέπει
να τονιστεί είναι ότι στα ζητήματα
που άπτονται των κεφαλαίων του
Εδαφικού και του Περιουσιακού δεν
φαίνεται να εντοπίζεται πρόβλημα
με τη Συνθήκη Εφαρμογής, όπως
προδιαγράφεται μέσα στο έγγραφο. 

Ερωτήματα
Τα ανωτέρω οδηγούν σε προβλη-

ματισμό την ε/κ πλευρά που αφενός
πλέον έρχεται αντιμέτωπη με δύο
δεδομένα. Το πρώτο έχει να κάνει
με το ότι, σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ», δεν ήταν επιθυμία του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας Νίκου Ανα-
στασιάδη η ανάδυση πλαισίου της
Συνθήκης Εφαρμογής, τουλάχιστον
όχι σε αυτό το στάδιο και όχι πριν

υπάρξει διαπραγμάτευση. Κάτι τέτοιο
άλλωστε αν και κινούνταν στις πα-
ρυφές του διπλωματικού παρασκη-
νίου στην προσπάθεια ανίχνευσης
προθέσεων για το κοινό έγγραφο,
απορρίπτονταν σε όλους τους τόνους
από ε/κ πηγές. Το δεύτερο δεδομένο
έχει να κάνει με το ερώτημα της
χρονικής διάρκειας της Συνθήκης
Εφαρμογής που και αυτό δεν προσ-
διορίζεται. «Είναι ανοιχτό», είπαν
λιτά στην «Κ» διπλωματικές πηγές
με γνώση και του εγγράφου, κάτι
που φυσικά και δεν ικανοποιεί τη
Λευκωσία. Επιπρόσθετο ερώτημα
σε αυτό το σημείο, αποτελεί το ποιος
θα είναι υπεύθυνος για την εφαρμογή
της Συνθήκης Εφαρμογής. Σε ερώ-
τηση τις «Κ» προς πηγές για το αν

επί του τελευταίου υπάρχει προερ-
γασία από την ΟΥΝΦΙΚΥΠτονίστηκε
ότι αυτή «σχετίζεται για την ώρα με
τον σχεδιασμό της αλλαγής του ρό-
λου της δύναμης και επί του παρόν-
τος δεν εμπλέκεται σε ζητήματα ευ-
θύνης». Τέλος, μεγάλη είναι ήδη η
συζήτηση που είναι σε εξέλιξη για
την αναφορά στο έγγραφο σε στρα-
τιωτική παρουσίαστην Κύπρο, μέσω
«reassessment». Για την παραμονή
αυτών μετά τη λύση, τονίζεται από
πηγές ότι δίνονται διάφορα σενάρια
«με τρόπο που να εξισώνει την πα-
ρουσία των τουρκικών στρατευμά-
των με το ελληνικό άγημα». 

Όλα τα παραπάνω στοιχειοθε-
τούν το κλίμα με στο οποίο θα με-
ταβεί η ε/κ πλευρά στη Γενεύη αλλά

προκαλούν και προβληματισμό. Αρ-
μόδια πηγή σχολίασε δεικτικά στην
«Κ» ότι « ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας δεν μπορεί να πάει αδιαμαρτύ-
ρητα στην Ελβετία, γιατί αυτό θα
σήμαινε ότι το αποδέχεται (το έγ-
γραφο) ως έχει. Από τη στιγμή που
υπάρχουν 15 ή 35 σημεία διαφωνίας,
σημαίνει ότι θα πρέπει να καταγρά-
ψει τη διαφωνία του. Στην ουσία
λέει στον ειδικό σύμβουλο για το
κυπριακό, ΈσπενΜπαρθ Αϊντε, πως
δεδομένου ότι υπάρχουν όλα αυτά
τα σημεία διαφωνίας, δεν μπορεί
να χαρακτηριστεί κοινό έγγραφο».

Blame game
Τούτου λεχθέντος, μπαίνει στην

εξίσωση ο παράγοντας του blame
game, κάτι που μπορεί ναι μεν να
απαντά στο ερώτημα της μετάβασης
ωστόσο οδηγεί εν πρώτοις και σε
άλλα μονοπάτια αλλά και σε εξελίξεις
εκτός Κύπρου που έχουν τη δική
τους βαρύτητα. Διότι όσα περιλαμ-
βάνει το κοινό έγγραφο Αϊντε, που
οδηγούν τη Λευκωσία να καταγράφει
αντιρρήσεις, αυτές δύναται σύμφωνα
με πληροφορίες να δώσουν λαβή
στην Τουρκία. «Σίγουρα κανείς δεν
μπορεί να σε εμποδίσει να βάλεις
τις θέσεις σου. Απλά μπορούν οι
Τούρκοι να επικαλεστούν ότι αυτό
είναι το πλαίσιο και να μπει ακόμη
ένα εμπόδιο στη διαδικασία», τονί-
στηκε ως προς αυτό στην «Κ» από
αρμόδια πηγή. Από την άλλη, κυ-
κλοφορούσαν και στη Λευκωσία σε-
νάρια το τελευταίο διάστημα που
δεν προέβλεπαν πως η Τουρκία θα
προβεί σε θεαματική κίνηση στην
Ελβετία. Σε αυτό συντείνουν και οι
πληροφορίες που δείχνουν προς τις
γερμανικές εκλογές. «Δεν φαίνεται
κανείς στη φάση αυτή και μέχρι
τουλάχιστον τις γερμανικές εκλογές
να προσφέρει κανένα αντάλλαγμα
στην Τουρκία, ακόμη και στην πε-
ρίπτωση που θα συμφωνούσε στη
Γενεύη για λύση. Υπάρχει έτσι η
εκτίμηση και στην Ευρώπη ότι η
συγκυρία δενευνοεί λύση. Η Τουρκία
το γνωρίζει. Και ο Μπιναλί Γιλντιρίμ
μετέφερε στον Αλέξη Τσίπρα αυτό
που του είχε πει ο Ταγίπ Ερντογάν.
Ότι δηλαδή μέχρι τις γερμανικές
εκλογές δεν βλέπουν τίποτε». 

Ο καβγάς για το έγγραφο πριν το Κραν-Μοντάνα 
Οι πολλαπλές ερμηνείες για την Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις που προκαλούν ερωτήματα και τα οποία ζητούν απάντηση 

<<<<<<<

«Υπάρχει ένα ζήτημα με
τη Συνθήκη Εφαρμογής
αλλά όχι αυτό που πα-
ρουσιάζουν. Αν θα είναι
εφαρμογή επί εδάφους,
όπως επιστροφή εδαφών
και περιουσιών είναι εν-
τάξει. Αλλά αν θα αφορά
τήρηση συντάγματος
υπάρχει θέμα».

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν μπορεί να πάει αδιαμαρτύρητα στην Ελβετία, γιατί αυτό θα σήμαινε ότι το αποδέχε-
ται (το έγγραφο) ως έχει, τονίζεται στην εφημερίδα. 

Καχυποψία και θολό
τοπίο πριν την έναρξη 
Απαιτούνταν διαφοροποιήσεις στο έγγραφο-οδηγό,
ενώ κλειδί θεωρείται η κάθοδος Γκουτιέρες την Παρασκευή

Αρμόδιες πηγές στη Λευκωσία τονίζουν πως «είμαστε επικεντρωμένοι στην ουσία. Και αυτή θα διαφανεί στο τραπέζι
και στο τι θα καταθέσει εκεί ως άποψη και θέση η κάθε πλευρά». 

<<<<<<<

«Πάμε να συζητήσουμε
σοβαρά τη λύση του
Κυπριακού. Δεν πάει
κανείς με το έγγραφο
όπως είναι», τονίζεται
χαρακτηριστικά. 

Κομβική από όλες τις απόψεις θεω-
ρείται η παρουσία του γ.γ. των Η.Ε.
στη Διάσκεψη για την Κύπρο. 
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Ακόμη και πριν αποφασιστεί η με-
τάβαση στην Ελβετία για τη συνέ-
χεια της διάσκεψης του Κυπριακού,
το όλο κλίμα των διαπραγματεύ-
σεων είχε χωριστεί εν πολλοίς σε
δύο μέτωπα. Αυτό της σχέσης του
Προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου
Αναστασιάδη με τον Τ/κ ηγέτη
Μουσταφά Ακιντζί και σε εκείνο
που αφορά τον ειδικό σύμβουλο
για το κυπριακό, Έσπεν Μπαρθ
Αϊντε. Κάνοντας αρχή από το πρώ-
το, είχε γίνει κατά διαστήματα έν-
τονα λόγος για τις σχέσεις του Προ-

έδρου της Δημοκρατίας Νίκου Ανα-
στασιάδη με τον Τ/κ ηγέτη Μου-
σταφά Ακιντζί, τα σκαμπανεβά-
σματα, τις αφορμές και τις αιτίες
που διαπερνούν την πολιτική «συ-
νύπαρξη» των δύο. Όλα τα προ-
αναφερόμενα, οδήγησαν στην τε-
λευταία τους συνάντηση που έλαβε
χώρα στη Νέα Υόρκη όπου και απο-
φασίστηκε η συνέχεια της διάσκε-
ψης στην Ελβετία. Είχε όμως προ-
ηγηθεί εκεί και μια παγωμένη, πρώ-
τη χειραψία στην παρουσία του
γ.γ. των Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέρες.
Εκεί όλοι χαμογελούσαν, πλην των
δύο. Άνθρωποι που γνωρίζουν βα-
θιά τα της διαπραγμάτευσης, το-

νίζουν ότι σε προσωπικό επίπεδο
από εκεί που θα μπορούσαν οι δύο
ηγέτες «να λύσουν σε μισή ώρα το
Κυπριακό» πλέον βρίσκονται αν-
τιμέτωποι με όσα τους έχουν κατά
καιρούς χωρίσει και τα οποία έχουν
γιγαντωθεί. Αυτό οδηγεί όπως θα
διαφανεί σε δύο αναγνώσεις, εν
προκειμένω όμως αποδεικτικό το
κακού μεταξύ τους κλίματος απο-
τελούν τα όσα ειπώθηκαν ανάμεσα
στους δύο ηγέτες, πάντα στη Νέα
Υόρκη. Οι δηλώσεις Ακιντζί πριν
από τη συνάντηση με τους Ανα-
στασιάδη-Γκουτιέρες είχαν προ-
καλέσει εκνευρισμό, εφόσον ο Τ/κ
ηγέτης ξεκίνησε το blame game

πριν αλέκτωρ λαλήσει. Κάτι που
συνεχίστηκε και μέσα στη συνάν-
τηση από τον ίδιο, με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας «να κρατάει την
ψυχραιμία του αλλά όχι για πολύ.
Απάντησε και δεν ασχολήθηκε
ξανά με κατηγορίες επί προσωπι-
κού» όπως τονίστηκε με νόημα
στην «Κ». Αν, όπως ήδη αναφέρ-
θηκε, στην παρουσία και του Αν-
τόνιο Γκουτιέρες δεν υπήρξε λοιπόν
πρόβλημα στο να καταφερθεί ο Τ/κ
ηγέτης κατά του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας, αυτό δεν αποκλείεται
να συμβεί και στην Ελβετία, όπου
εκεί ο Μουσταφά Ακιντζί θα μεταβεί
έχοντας και πάλι αυστηρές οδηγίες

από την Άγκυρα. Δεν είναι τυχαίο,
λένε πηγές της εφημερίδας στην
Τουρκία, ότι ακόμη και την υστάτη
ειπώθηκε στην τ/κ πλευρά ότι δεν
έχει αλλάξει κάτι στο όσα υποστη-
ρίζονται στην Ασφάλεια και τις Εγ-
γυήσεις. 

Η ιδανική απόσταση 
Σε αυτό το πλαίσιο, και αφού

πέρασαν όλα τα κύματα οι σχέσεις
των Αναστασιάδη-Ακιντζί, κατα-
γράφονται δύο αναγνώσεις. Μια η
οποία προτάσσει πως το βαρύ κλίμα
ανάμεσά τους δεν αφήνει περιθώ-
ρια επανασυγκόλλησης με αποτέ-
λεσμα να θεωρείται από ορισμένους

«άθλος» το γεγονός και μόνο ότι
θα βρεθούν στον ίδιο χώρο. Την
ίδια ώρα, η δεύτερη ανάγνωση το-
νίζει ότι η παρούσα απόσταση ανά-
μεσα στους δύο ηγέτες είναι και η
ιδανικότερη για τη διαπραγμάτευση
στην Ελβετία. «Τώρα δεν θα μπο-
ρούν να αναγάγουν τη διαδικασία
σε επίπεδο φιλικής κουβέντας και
θα πρέπει ν’ ανοίξουν τα χαρτιά
τους», τόνισε πηγή στην «Κ» που
έχει γνώση της διαπραγμάτευσης.
Στοιχείο που είχε κατά διαστήματα
λάβει χώρα, ήτοι οι δύο ηγέτες σε
προσωπικό επίπεδο να επιχειρούν
κάποτε αποτελεσματικά και κάποτε
όχι, να υπερκεράσουν εμπόδια που
είχαν ν’ αντιμετωπίσουν. Στην Ελ-
βετία μένει να διαφανεί ποιο θα
είναι το μεταξύ τους κλίμα και πόσο
θα επηρεάσει ή όχι μια διαδικασία
μεγαλύτερη από τη διαπροσωπική
τους σχέση.

Ο Αϊντε 
Η προσκόμιση του κοινού εγ-

γράφου από τον ειδικό απεσταλμένο
για το Κυπριακό, ήταν το τελευταίο
που προκάλεσε προβληματισμό.
Τα προβλήματα με τον Έσπεν
Μπαρθ Αϊντε όμως, δεν είναι τωρινά
και προέρχονται από τη θέλησή
του για λύση του Κυπριακού, που
θα ράψει όπως λέγεται στο παρα-
σκήνιο ένα αστέρι στον δικό του
ώμο, ενόψει και της ατομικής του
πολιτικής καριέρας. Δεν είναι ο μό-
νος. Και κατά το παρελθόν είχε ση-
μειώσει η «Κ» τη βούληση ξένων
τεχνοκρατών που επιχείρησαν τη
διάκριση μέσα από μια πιθανή επί-
λυση του Κυπριακού. Επί της προ-
σωπικής πολιτικής καριέρας του
Αϊντε έχουν ήδη γραφτεί πολλά,
δεν έχουν αμφισβητηθεί και εν πολ-
λοίς έχουν αποτελέσει και όχημα
ως προς την κατά καιρούς εναντίον
του κριτική. Ήτοι, ότι πολλές φορές

παρουσιάζει τα δεδομένα πιο προ-
ωθημένα ή πιο θετικά από ό,τι πράγ-
ματι είναι στο Κυπριακό, κάτι που
όπως λεγόταν είχε ως συνέπεια ν’
αποφασίσει και ο ίδιος ο γ.γ. των
Η.Ε. να πάρει το Κυπριακό στα χέρια
του μετά το φιάσκο της πρώτης Γε-
νεύης. Ωστόσο, όταν χρειάστηκε
το Σώμα έδωσε την απαραίτητη
κάλυψη στον ειδικό σύμβουλο και
αυτό καταγράφτηκε. Ο Νορβηγός
διπλωμάτης με τη σειρά του, προ-
σπάθησε, και πολλές φορές κατά-
φερε, να παίξει τον ρόλο του «μα-
γνήτη», κρατώντας σε επαφή τις
δύο πλευρές ακόμη και σε περιόδους
που διαφαινόταν ότι δεν υπάρχει
επιστροφή. Παρασκηνιακά, επί πα-
ραδείγματι για την υπόθεση με το
Ενωτικό, ακόμη και πηγές στη Λευ-
κωσία τόνιζαν στην «Κ» πως όλη
η υπόθεση θα εξαρτιόταν και από
τι θα έπραττε ο Εσπεν Μπαρθ Αϊντε.
Το πόσο τεταμένες έφτασαν να
είναι οι σχέσεις του με την ε/κ πλευ-
ρά, φάνηκε και από την πρόθεση
που όμως δεν έγινε πράξη, του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας Νίκου Ανα-
στασιάδη να στείλει επιστολή στον
γ.γ. των Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέρες
πάνω στα πεπραγμένα του ειδικού
συμβούλου. Είχε προηγηθεί η ατάκα
περί θερμού επεισοδίου στην ΑΟΖ
που αν μη τι άλλο δεν την περίμενε
κανείς μέσα στον ψυχρό ρόλο και
τις ισορροπίες που απαιτείται να
κρατούνται. Άλλωστε ήταν εκείνος
που άνοιξε και τη σαμπάνια στην
επέτειο της έναρξης των συνομιλιών
μεταξύ των ηγετών, κίνηση πως
χαρακτηρίζεται και ως θερμή, έστω
κι αν εκείνη τη δεδομένη στιγμή
περίττευε. Μένει να φανεί αν στην
Ελβετία την ερχόμενη εβδομάδα,
ο δικός του ρόλος πόσο κομβικός
θα είναι και προς ποια κατεύθυνση.
Κάτι που ισχύει και για το περιβάλ-
λον του. 

<<<<<<<

Η δεύτερη ανάγνωση
των σχέσεων Αναστασιά-
δη-Ακιντζί τονίζει ότι 
η παρούσα απόσταση
ανάμεσα στους δύο είναι
και η ιδανικότερη για τη
διαπραγμάτευση στην
Ελβετία.

Το δίπολο Αναστασιάδη-Ακιντζί και ο Αϊντε
Η επίπτωση από τις σχέσεις των δύο στη διαπραγμάτευση, τα ήξεις αφήξεις για τον Νορβηγό και η προϊστορία ως όχημα για Ελβετία

Οι δηλώσεις Ακιντζί πριν από τη συνάντηση με τους Αναστασιάδη-Γκουτιέρες είχαν προκαλέσει εκνευρισμό, εφόσον ο
Τ/κ ηγέτης ξεκίνησε το blame game πριν αλέκτωρ λαλήσει.

05-ΠΟΛΙΤΙΚΗ_Master_cy  23/06/17  23:42  Page 5



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Kυριακή 25 Ιουνίου 2017

ΑΡΘΡΟ / Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΙΛΛΗΚΑ

Των ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 
και ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Όλη η συζήτηση για το Κυπριακό,
την εβδομάδα που πέρασε, κινήθηκε
πέριξ του τι περιλαμβανόταν στο
προσχέδιο του κοινού εγγράφου
που παρέδωσε ο ειδικός σύμβουλος
για το Κυπριακό Έσπεν Μπαρθ Αϊν-
τε. Παράλληλα, οι αναλύσεις κινούν-
ταν με τη σειρά τους στην ερμηνεία
όρων που αναφέρονταν σε αυτά,
όπως τα αποκαλούμενα «εργαλεία»
μέσα από τα οποία θα προκύψει ένα
νέο πλαίσιο για την Ασφάλεια και
τις Εγγυήσεις. Αυτό επί της ουσίας
είναι το «σημείο μηδέν». Από τη μία
υποστηρίζεται μετ’ επιτάσεως στο
παρασκήνιο και από ε/κ πηγές ότι
το κοινό έγγραφο είναι μπούσουλας
για να διαπιστωθεί βήμα-βήμα η
πρόοδος που θα γίνεται. «Δεν γίνεται

να κάνει μισό βήμα πίσω η Τουρκία
στην Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις,
να πανηγυρίζουν κάποιοι και αμέσως
να ζητούν ανταλλάγματα στο τραπέζι
διαπραγμάτευσης των άλλων κεφα-
λαίων» τονίστηκε στην «Κ». Προ-
στίθεται επίσης πως αν δεν γίνει
πρόοδος στο συγκεκριμένο κεφάλαιο
δεν θα γίνει πρόοδος ούτε και στα
άλλα εφόσον, «αν δεν πάρεις εκείνα
που θες στην Ασφάλεια και στις Εγ-
γυήσεις δεν θα προχωρήσεις παρα-
κάτω». Ενώνοντας τις τελείες στο
ρεπορτάζ του Κυπριακού όλο το τε-
λευταίο διάστημα, πράγματι από
την πρώτη Γενεύη και εντεύθεν το
ζήτημα Ασφάλεια-Εγγυήσεις δεν
συζητήθηκε. Η πρόταση του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας Νίκου Ανα-
στασιάδη είχε σκοπό να γίνει ου-
σιαστική συζήτηση στο κεφάλαιο,
όπως τονιζόταν. Σκιαγραφήθηκε
όμως ο στόχος που έχει θέσει η Λευ-
κωσία, μέσω της μετεξέλιξης της
κυπριακής Δημοκρατίας. Αυτό, δι-

πλωματικές πηγές έλεγαν στην «Κ»
πως στηρίζεται στους τέσσερις πυ-
λώνες ασφάλειας, ήτοι εσωτερική-
εξωτερική ασφάλεια, συνταγματική
ασφάλεια και ασφάλεια εφαρμογής.
Σημείο που το αρνούνται ακόμη και
σήμερα ε/κ πηγές. Ακόμη ένα θέμα
που χρήζει διερεύνησης είναι τα
αναφερόμενα στο έγγραφο ως «in-
struments», εργαλείων δηλαδή ως
μέσα απάντησης και κατεύθυνσης
των ερωτήσεων που έχουν τεθεί και
που συνοψίζονται στη δουλειά των
τεχνοκρατών στο Μον Πελερέν 3.
Στο τέλος, κι αφού ερώτηση την
ερώτηση βρίσκεται πεδίο συμφω-
νίας, θα προκύψει σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ» ένα νέο πλαίσιο
στη θέση των Συνθηκών Συμμαχίας
και Εγγυήσεων που υπάρχουν σή-
μερα. Το οποίο βάσει των ίδιων πλη-
ροφοριών η Κυπριακή Δημοκρατία
ως συμβαλλόμενο μέρος θα πρέπει
να αποδεχτεί, μέσω της υπογραφής.
Ωστόσο, δεν είναι σαφή τα περισ-
σότερα από εκείνα που θα ορίζουν
τη Συνθήκη Εφαρμογής όπως σή-
μερα μεταδίδει η «Κ». Την ίδια ώρα
πάντως επαναλαμβάνονται οι πλη-
ροφορίες που ήθελαν να μην αγγί-
ζεται η Συνθήκη Εγκαθίδρυσης της
Κυπριακής Δημοκρατίας. «Πάνω σε
αυτή θα στηριχθεί η μετεξέλιξη.
Αυτή η συνθήκη θα είναι η βάση
της μετεξέλιξης της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας» τονίστηκε από αρμόδια
πηγή. 

Τον Σεπτέμβριο 
Το ζητούμενο στη νέα μετάβαση

στην Ελβετία και στη συνέχεια της
διάσκεψης της Γενεύης είναι, σύμ-
φωνα με διπλωματικές πηγές που
στέκουν απέναντι σε όσα υποστη-
ρίζονται από τ/κ πλευράς, όχι να
υπάρξει μια τελική λύση αλλά ένα
επίπεδο προόδου που να οδηγήσει
τις δύο πλευρές τον Σεπτέμβριο στη
Νέα Υόρκη. Πρώτη η «Κ» είχε με-
ταδώσει πως το εν λόγω σενάριο
είναι και το πλέον πιθανό, εφόσον
η όποια πρόοδος κι αν καταγραφεί
και στο Κραν-Μοντάνα και μετέπει-
τα, θα οδηγήσει στην καταγραφή
των συγκλίσεων, με τη συγγραφή
των συνταγμάτων ν’ ακολουθεί, γε-
γονός που θα φέρει πιθανότατα τις
δύο πλευρές αλλά και την Ελλάδα,
την Τουρκία και τη Βρετανία στη
Σύνοδο Κορυφής των Η.Ε. στις 16
Σεπτεμβρίου για τις τελικές υπο-
γραφές. 

Τ ο μοντέλο της υπό διαπραγ-
μάτευσης λύσης είναι η ΔΔΟ.
Ένα σημαντικό ζήτημα που

απασχολεί την ελληνοκυπριακή
κοινότητα αλλά και την τουρκο-
κυπριακή είναι αυτό της ασφάλειας:
οι εγγυήσεις και η αποχώρηση των
τουρκικών κατοχικών στρατευμά-
των. Για τους Ελληνοκύπριους, ζω-
τικής σημασίας ζητήματα είναι η
διατήρηση και συνέχιση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας (Κ.Δ.) και με-
τά τη λύση, ως της μόνης κρατικής
οντότητας με διεθνή υπόσταση. 

Στις συνομιλίες φαίνεται να έχει
συμφωνηθεί πως η λύση, αν επι-
τευχθεί και επικυρωθεί από τον
λαό, θα τεθεί σε άμεση εφαρμογή
την επομένη του δημοψηφίσματος.
Συνεπώς το ερώτημα που σαφώς
προκύπτει είναι κατά πόσον η άμε-
ση εφαρμογή μιας συμφωνίας λύ-
σης διευκολύνει ή δυσκολεύει τη
διασφάλιση των ρυθμίσεων στα
ζητήματα της ασφάλειας και συ-
νέχισης της Κ.Δ.  

Για την αποχώρηση των τουρ-
κικών στρατευμάτων, η λογική που
διέπει όλες τις προτάσεις που βρί-
σκονται στο τραπέζι των συνομι-
λιών είναι αυτή της παραμονής για
κάποιο (μη συμφωνηθέν) χρονικό
διάστημα μέρους των στρατευμά-
των και μετά τη λύση. 

Με δεδομένη την αναξιοπιστία
της Τουρκίας, εύλογα οι Ελληνο-
κύπριοι ανησυχούν κατά πόσο η
Τουρκία θα τηρήσει τη συμφωνία
ή θα υπαναχωρήσει διατηρώντας
τα στρατεύματά της εσαεί. Μια
αποτελεσματική εγγύηση ότι θα
τηρηθούν τα συμφωνηθέντα, είναι
η λύση, τα χρονοδιαγράμματα και
οι υποχωρήσεις των εμπλεκόμενων
μερών να υιοθετηθούν σ’ ένα ψή-
φισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας
υπό το κεφάλαιο VII, το οποίο θα
προβλέπει και συγκεκριμένες κυ-
ρώσεις που αυτόματα θα επιβάλ-
λονται σε όποιο μέρος παραβιάσει
τους όρους της συμφωνίας. Η Τουρ-
κία δεν αποδέχεται μια τέτοια ρύθ-

μιση, πράγμα που γεννά εύλογα
ερωτηματικά ως προς τις πραγμα-
τικές της προθέσεις. Χωρίς, όμως,
προέγκριση ενός τέτοιου ψηφί-
σματος, η Κύπρος παραμένει όμη-
ρος της Τουρκίας αφού για να προ-
σφύγει στα Η.Ε., θα χρειάζεται η
συγκατάθεση του Τ/κ αντιπροέδρου
ο οποίος σε τέτοια ζητήματα εξω-
τερικής πολιτικής θα διαθέτει βέτο. 

Σε ό,τι αφορά τη συνέχιση της
Κ.Δ., η άμεση εφαρμογή μιας λύσης
δημιουργεί σοβαρά ζητήματα που
δεν θα έχουν μελετηθεί. Όπως όλοι
γνωρίζουμε η ΔΔΟ, που έχει υιο-
θετηθεί ως το μοντέλο λύσης, εδρά-
ζεται στη λογική των «δύο Συνι-
στώντων κρατών (ή πολιτειών)».
Οι Τουρκοκύπριοι διαθέτουν το
δικό τους «Συνιστών Κράτος»: είναι
το παράνομο ψευδοκράτος με τις
δομές και υπηρεσίες του, το οποίο,
απλώς την επομένη των δημοψη-
φισμάτων, θα νομιμοποιηθεί. 

Εμείς πότε θα προλάβουμε να
δημιουργήσουμε μέσα σε μια νύ-

κτα, το δικό μας «Ελληνοκυπριακό
Συνιστών Κράτος»; Μήπως η Κ.Δ.
ως διεθνής κρατική οντότητα θα
αυτοδιαλυθεί  δημιουργώντας ένα
νέο διάδοχο κράτος το οποίο θα
έχει και διεθνές καθεστώς και ανα-
γνώριση; Αυτό θα σημαίνει ταυ-
τόχρονα ότι ξεφύγαμε παντελώς
από την ιδέα της Ομοσπονδίας και
οδηγούμαστε σε Συνομοσπονδία
που θα δημιουργήσουν τα δύο «Συ-
νιστώντα Κράτη». 

Αν όντως θα διατηρήσουμε την
ΚΔ, τότε θα πρέπει μετά τη λύση,
να εντοπίσουμε ποιες υπηρεσίες,
υπουργεία, τμήματα ή αρχές δεν
θα ανήκουν πλέον στην κεντρική
κυβέρνηση και να τα αφαιρέσουμε
από την Κ.Δ. για να τα μεταφέρουμε
στο υπό σύσταση ελληνοκυπριακό
κράτος, αφού θα είναι πλέον δικές
του αρμοδιότητες. Το ίδιο θα πρέπει
να γίνει και με τον αριθμό υπαλ-
λήλων που θα κριθούν υπεράριθμοι,
αφού τις θέσεις τους θα πρέπει να
καταλάβουν Τουρκοκύπριοι στο

πλαίσιο της ποσοτικής εκπροσώ-
πησης που θα έχει συμφωνηθεί.
Έτσι θα συσταθεί το Ελληνοκυ-
πριακό Συνιστών Κράτος. Ταυτό-
χρονα, θα πρέπει να δημιουργη-
θούν νέοι θεσμοί και μηχανισμοί
που η Συμφωνία να προβλέπει και
σήμερα δεν υφίστανται στην Κ.Δ.  

Είναι πασιφανές ότι όλες αυτές
οι ρυθμίσεις είναι πρακτικά αδύ-
νατο να γίνουν μέσα σε μια νύκτα.
Είναι γι’ αυτούς και άλλους λόγους
που εδώ και πολύ καιρό είχα κα-
ταθέσει την πρόταση όπως καθο-
ριστεί ημερομηνία έναρξης ισχύος
της όποιας συμφωνίας, μετά τη
διεξαγωγή των δημοψηφισμάτων.
Είναι πολύ πιο λογικό, βάσει ρεα-
λιστικών εκτιμήσεων να συμφω-
νηθεί ότι η λύση θα εφαρμοστεί 6
ή 8 μήνες μετά τα δημοψηφίσματα. 

Μια τέτοια ρύθμιση επιτρέπει
στην Τουρκία να αποσύρει όλα τα
στρατεύματά της πριν από την εφαρ-
μογή της λύσης. Ταυτόχρονα θα
αξιοποιηθεί ο χρόνος αυτός για την

εγκατάσταση στην Κύπρο μιας πο-
λυεθνικής δύναμης υπό τη διοίκηση
των Η.Ε. για να ικανοποιηθεί το αί-
σθημα ασφάλειας των Τουρκοκυ-
πρίων. Παράλληλα θα δοθεί ο ανα-
γκαίος χρόνος για προσαρμογή της
ΚΔ στα νέα δεδομένα, καθώς και
στους Ελληνοκύπριους η δυνατό-
τητα να δημιουργήσουν το δικό
τους «Συνιστών Κράτος». Η άμεση
εφαρμογή της λύσης την επομένη
των δημοψηφισμάτων, ειδικά όταν
αυτή εδράζεται στο μοντέλο λύσης
της ΔΔΟ με δύο Συνιστώντα Κράτη,
είναι πρακτικά αδύνατη και εγκυ-
μονεί σοβαρούς κινδύνους. Δεν σχο-
λιάζω αν είναι καλή ή κακή η υπό
διαπραγμάτευση λύση. Αν θα είναι
δίκαιη ή άδικη, λειτουργική ή δυσ-
λειτουργική. Εκείνο που επισημαίνω
είναι πως αν αντί της άμεσης εφαρ-
μογής της λύσης υιοθετήσουμε μια
ολιγόμηνη μεταγενέστερη ημερο-
μηνία έναρξης ισχύος της λύσης,
αυτό θα διευκόλυνε και θα έλυνε
σοβαρά ζητήματα.

Ημερομηνία έναρξης ισχύος της λύσης του Κυπριακού

Βήμα βήμα 
oι συνομιλίες 
και στο βάθος
Νέα Υόρκη
Πώς προχωρά η διαδικασία και τι μεσολαβεί 
ώς τη Σύνοδο Κορυφής τον Σεπτέμβριο 

<<<<<<<

Δεν γίνεται να κάνει 
μισό βήμα πίσω η Τουρ-
κία σε Ασφάλεια-Εγγυή-
σεις, να πανηγυρίζουν
κάποιοι και να ζητούν
ανταλλάγματα στο τρα-
πέζι διαπραγμάτευσης
των άλλων κεφαλαίων.

Οι πληροφορίες από τα Κατεχόμενα
όσο και από την Τουρκία, αφενός
μεν καταδεικνύουν πως δεν υπάρ-
χει θετική πρόθεση ως προς την
ικανοποίηση της θέσης της Λευ-
κωσίας για αποχώρηση των τουρ-
κικών στρατευμάτων αφετέρου
επιζητείται βάσει των ίδιων πλη-
ροφοριών, ή λύση στη Γενεύη μέ-
σω ενός νέου συστήματος εγγυή-
σεων ή αδιέξοδο που θα ανοίγει
τον δρόμο να συζητηθούν εναλ-
λακτικά μοντέλα για το νησί και
κυρίως την τ/κ κοινότητα. Οι πλη-
ροφορίες της «Κ» δείχνουν ότι η
τουρκική πλευρά ετοιμάζεται να
συζητήσει εκ νέου το κεφάλαιο
Ασφάλεια-Εγγυήσεις με βάση την
αρχή ότι «η παρουσία του τουρ-
κικού στρατού στο νησί είναι ανα-
γκαία για την ασφάλεια των Τουρ-
κοκυπρίων και ολόκληρης της Κύ-
πρου». 

Σε αυτό το σημείο, καλά ενη-
μερωμένη πηγή από τον κύκλο
της τουρκικής κυβέρνησης τονίζει
ότι «είναι λάθος ν’ αναμένει η ελ-
ληνική πλευρά ότι η κυβέρνηση
της Τουρκίας στην παρούσα συγ-
κυρία θα μπορούσε να δώσει την
τελική συγκατάθεσή της για την

απόσυρση των Τουρκικών Ένο-
πλων Δυνάμεων από το νησί».
Αυτή η επιχειρηματολογία μάλιστα
όπως προκρίνεται από τις ίδιες
πληροφορίες στηρίζεται σε τρεις
πυλώνες, στους οποίους εστιάζει
η Άγκυρα: «Πρώτον, η σαρωτική
πλειοψηφία της τ/κ κοινότητας
τάσσεται υπέρ της παραμονής του
τουρκικού στρατού στο νησί. Τον

τελευταίο καιρό Τουρκοκύπριοι
πολίτες δέχονται επιθέσεις από
Ε/κ εθνικιστές στη νότια Κύπρο.
Σε μια τέτοια συγκυρία, όλοι οι
Τ/κ κατανοούν το γεγονός ότι μο-
νάχα ο τουρκικός στρατός μπορεί
να εγγυηθεί την ασφάλειά τους.
Δεύτερον, οι εξελίξεις τρέχουν ευ-
ρύτερα και τρομοκρατικές οργα-
νώσεις απειλούν τη σταθερότητα
της περιοχής. Ο τουρκικός στρατός
είναι το πιο αποτελεσματικό μέσο
για την καταπολέμηση της τρο-
μοκρατίας. Τρίτον, η παρούσα πο-
λιτική συγκυρία δεν επιτρέπει
στην τουρκική κυβέρνηση να προ-
βεί σε χειρονομίες που θα ικανο-
ποιούσαν πλήρως την ε/κ πλευρά.
Διότι τίθεται το εξής ερώτημα: Τι
έχει να δώσει στον ηγέτη Ερντογάν
η άλλη πλευρά σε περίπτωση που
η Τουρκία αποσύρει ολοκληρωτικά
τα στρατεύματά της από την Κύπρο
και παραιτηθεί από το δικαίωμα
της παρέμβασης»; 

Με αφορμή την τελευταία επι-
σήμανση και σε αυτά τα πλαίσια
δεν πρέπει όμως να προκύψει το
συμπέρασμα ότι το αδιέξοδο στο
ζήτημα των Εγγυήσεων δεν πρό-
κειται να υπερνικηθεί. Αυτό όμως

που πρέπει να συμβεί είναι μια με-
τατόπιση ρίχνοντας την μπάλα
στο τι θα πράξουν ο Έλληνας Πρω-
θυπουργός Αλέξης Τσίπρας και ο
Πρόεδρος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας Νίκος Αναστασιάδης, όπως
υποστηρίζει αρμόδια πηγή από
τους κύκλους της κυβέρνησης της
Τουρκίας. «Χρειαζόμαστε την πο-
λιτική βούληση και την αποφασι-
στικότητα του Αλέξη Τσίπρα και
του Νίκου Αναστασιάδη για να
προχωρήσουμε σε μια διαδικασία
πάρε-δώσε και να καταλήξουμε
σε μια τελική συμφωνία, η οποία
θα προβλέπει την παρουσία ενός
συμβολικού αριθμού τουρκικών
στρατευμάτων υπό συγκεκριμέ-
νους όρους στο νησί». Προχωρών-
τας δε ένα βήμα παρακάτω τονί-
ζεται ότι «σε κάθε περίπτωση,
στην Ελβετία θα πρέπει να ληφθεί
μια τελική απόφαση για το Κυ-
πριακό. Λύση μ’ ένα νέο σύστημα
εγγυήσεων ή τελικό αδιέξοδο που
θα ανοίγει τον δρόμο να συζητη-
θούν εναλλακτικά μοντέλα για το
νησί και κυρίως την τ/κ κοινότητα.
Σε κάθε περίπτωση, η Άγκυρα επι-
μένει και ζητά τελική απόφαση
στη Γενεύη».

Λύση ή ναυάγιο θέλει η Τουρκία στην Ελβετία

Εφιάλτης τα logistics
«Τα logistics είναι εφιάλτης».
Με αυτό τον γλαφυρό τρόπο
περιέγραψε διπλωματική πηγή
όσα λαμβάνουν χώρα στο πα-
ρασκήνιο ως προς τις προετοι-
μασίες για τη συνέχεια της διά-
σκεψης της Γενεύης στη μεγά-
λη εικόνα. Αλλά και επί της ου-
σίας, εφόσον ακόμη και η έκ-
βαση των συνομιλιών κρίνεται
από την προετοιμασία που
λαμβάνει χώρα αυτές τις μέ-
ρες, τη σύνθεση που θα έχουν
οι αποστολές και τα επίπεδα
της συζήτησης όπως έχουν
προγραμματιστεί. 

Χρειαζόμαστε την πολιτική βούληση του Αλέξη Τσίπρα και του Νίκου Αναστασιάδη για μια διαδικασία πάρε-δώσε και να καταλήξουμε σε τελική συμφωνία, η
οποία θα προβλέπει την παρουσία ενός συμβολικού αριθμού τουρκικών στρατευμάτων υπό συγκεκριμένους όρους στο νησί, λένε τουρκικές πηγές. 
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ανεξάρτητα από το αποτέλεσμα της
επικείμενης διάσκεψης για το Κυ-
πριακό, τα τελευταία νέα στο κοι-
νωνικοοικονομικό πεδίο και σε ό,τι
αφορά τις σχέσεις της τ/κ κοινό-
τητας με την Τουρκία είναι απο-
θαρρυντικά. Κι αυτό γιατί πέραν
του οικονομικού πακέτου μέσω
του οποίου επιβάλλει η Άγκυρα τις
δικές της οικονομικές συνταγές,
ένας νέος «νόμος» περί θρησκευ-
τικών υποθέσεων έρχεται να αλ-
λάξει τα δεδομένα. «Νόμος» που
πέρασε πριν από λίγες ημέρες από
τη «Βουλή» με τις «ψήφους» των
«βουλευτών» της τ/κ Δεξιάς. Τα
δύο κόμματα της τ/κ Αριστεράς
που εκπροσωπούνται στο «κοινο-
βούλιο» εξέφρασαν σημαντικούς
προβληματισμούς σε ό,τι αφορά
το περιεχόμενο του «νομοσχεδίου»
το οποίο και καταψήφισαν. Έντονο
προβληματισμό εκφράζουν επίσης
τα συνδικάτα, οι οργανώσεις και
οι πολιτικές παρατάξεις της τ/κ
Αριστεράς. Οι Τουρκοκύπριοι ακτι-
βιστές από την πλευρά τους στρέ-
φουν το βλέμμα στον Μουσταφά
Ακιντζί ελπίζοντας ότι ο «Πρόεδρος»
θα ασκήσει το δικαίωμα που του
παρέχει το Σύνταγμα για «να επι-
στρέψει στη Βουλή έναν νόμο, για
το περιεχόμενο του οποίου δεν
πληροφορήθηκε με σωστό τρόπο
και εγκαίρως η τ/κ κοινότητα».
Προς στιγμήν, το «Προεδρικό»
τηρεί στάση αναμονής.

Ο αντίκτυπος 
Ο νέος «νόμος» που αφορά τη

λειτουργία της «Αρχής των Θρη-
σκευτικών Υποθέσεων» αναμένεται
να φέρει σειρά καινοτομιών και
αλλαγών στον κοινωνικό βίο των
Τουρκοκυπρίων. Πιο συγκεκριμένα
ενισχύεται εκ νέου ο ρόλος του

μουφτή στα κοινωνικά δρώμενα
της τ/κ κοινότητας, παρέχονται
νέες εξουσίες και αρμοδιότητες
στους θρησκευτικούς λειτουργούς
και ανοίγει ο δρόμος για να λει-
τουργήσουν νέα θρησκευτικά εκ-
παιδευτήρια-εργαστήρια στα Κα-
τεχόμενα. Οι πληροφορίες της «Κ»
δείχνουν ότι ο νέος «νόμος» προ-
ετοιμάστηκε από Τούρκους γρα-
φειοκράτες και η Άγκυρα τον επέ-
βαλε, προβάλλοντας την άποψη
ότι «έχει έρθει η στιγμή για να
στραφεί η τ/κ κοινότητα στις ρίζες
της, ανεξάρτητα από τις εξελίξεις
στο Κυπριακό».

Πηγές της εφημερίδας χαρα-
κτηρίζουν ως ιστορική εξέλιξη την
επιστροφή του μουφτή και των
θρησκευτικών λειτουργών στο κοι-
νωνικό προσκήνιο της τ/κ κοινό-
τητας μετά από απουσία περίπου
60 ετών. Καταλήγουν δε στο συμ-
πέρασμα ότι επιβάλλεται μια νέα
συντηρητική και εθνικιστική ατζέν-
τα στους Τουρκοκύπριους, η οποία
μάλιστα έρχεται σε ανοιχτή αντι-
παράθεση με την αρχή του κοσμι-
κού κράτους που κατοχυρώνεται
στο «Σύνταγμα» της «ΤΔΒΚ». Πηγή
της εφημερίδας η οποία παρακο-

λουθεί την όλη εξέλιξη από τη σκο-
πιά της τουρκικής πλευράς, τονίζει
χαρακτηριστικά το εξής: «Στην Άγ-
κυρα, στους κύκλους της κυβέρ-
νησης, επικρατεί η άποψη ότι η
τ/κ κοινότητα έχει απομακρυνθεί
από τις ρίζες της, τις αξίες της και
τα εθνικά ιδεώδη. Σε περίπτωση
λύσης του Κυπριακού αυτή η εξέ-
λιξη θα μπορούσε να προκαλέσει
προβλήματα στις σχέσεις Τουρ-
κίας-Τουρκοκυπρίων. Για αυτό τον
λόγο, η Άγκυρα λαμβάνει προλη-
πτικά μέτρα για να οικοδομήσει
τις σχέσεις της με τη δεύτερη με-
γαλύτερη κοινότητα της Κύπρου
πάνω σε νέα θεμέλια». Άλλη πηγή,

προσεγγίζει το όλο ζήτημα από τη
σκοπιά της σύγχρονης κυπριακής
ιστορίας και τονίζει το εξής: «Κατά
τις δεκαετίες 1950, 1960 και 1970,
Τούρκοι στρατιωτικοί που έφτασαν
στο νησί για να οργανώσουν την
αντίσταση των Τουρκοκυπρίων
επέβαλαν τη δική τους ιδιόρρυθμη
και αυστηρή ανάγνωση της κοσμι-
κής αρχής στους Τουρκοκύπριους.
Τότε, ο μουφτής υποχρεώθηκε να
αποσυρθεί και το Ισλάμ έπαψε να
διαδραματίζει σημαντικό ρόλο στη
ζωή των Τουρκοκυπρίων. Σε πρό-
σφατες συσκέψεις που πραγματο-
ποιήθηκαν στην Άγκυρα αποφα-
σίστηκε ότι έχει έρθει πλέον η στιγ-

μή για να αλλάξει αυτή η εικόνα.
Οι Τουρκοκύπριοι χρειάζονται ένα
είδος ισλαμικής αναγέννησης και
η τουρκική κυβέρνηση είναι έτοιμη
και πρόθυμη για να συμβάλει σε
αυτή τη μεγάλη αλλαγή». 

Και σε οικονομικό κλοιό 
Το κύμα των σαρωτικών αλλα-

γών συνεχίζεται με γοργούς ρυθ-
μούς και στα πεδία της πολιτικής
και της οικονομίας. Στο τελευταίο,
το βασικό εργαλείο πίεσης της Άγ-
κυρας είναι το περίφημο οικονομικό
πακέτο το οποίο επιβάλλεται στην
τ/κ πλευρά από τις αρχές της τρέ-
χουσας δεκαετίας. Οι τελευταίες,
ωστόσο, πληροφορίες της «Κ» δεί-
χνουν ότι η Άγκυρα εξακολουθεί
να διατηρεί τη δυσπιστία και τους
προβληματισμούς της ως προς την
ορθή εφαρμογή των προνοιών της
συμφωνίας. Συγκεκριμένα έχει σχη-
ματιστεί η άποψη ότι η τ/κ πλευρά
επιχειρεί να κερδίσει χρόνο και να
καθυστερήσει την εφαρμογή των
νέων μέτρων λιτότητας και των
ιδιωτικοποιήσεων. Με βάση αυτό
η Άγκυρα ασκεί εκ νέου πιέσεις
στην τ/κ πλευρά και ξεκαθαρίζει
στην τ/κ Δεξιά ότι οι εν λόγω πο-
λιτικοί φορείς οι οποίοι βρίσκονται
τώρα στην εξουσία δεν αποτελούν
τη μοναδική λύση για την ορθή
εφαρμογή του πακέτου. Σε αυτό
το σημείο, η Άγκυρα δείχνει στους
Τουρκοκύπριους τον δρόμο της
κάλπης, ως ένα άλλο μέσα επιβολής
των αυστηρών μέτρων του πακέτου
οικονομικής λιτότητας. Επίσης, η
τουρκική πλευρά επιμένει στη ση-
μασία του νέου κύματος ιδιωτικο-
ποιήσεων, με μεγάλες τουρκικές
εταιρίες να μην κρύβουν τις βλέψεις
τους για το μέλλον σημαντικών
επιχειρήσεων όπως η «Αρχή Ηλε-
κτρικού Ρεύματος» και η «Αρχή
Τηλεπικοινωνιών». 

Ισλαμική αναγέννηση στα Κατεχόμενα
Επιστρέφουν οι θρησκευτικοί λειτουργοί μετά από απουσία περίπου 60 χρόνων και ενισχύεται ο ρόλος του μουφτή 

Καμιά διάθεση
για αντίσταση

Οι τρέχουσες εξελίξεις προκα-
λούν σοβαρά ερωτηματικά τα
οποία αφορούν τη μελλοντική
βάση των σχέσεων της τ/κ κοι-
νότητας με την Τουρκία, υπό το
φως των νέων εξελίξεων. Θα
εξακολουθήσει η Άγκυρα, ακό-
μη και εάν επέλθει η τελική κα-
τάργηση του συστήματος των
Εγγυήσεων, να χρησιμοποιεί
ποικίλα μέσα επιβολής των θέ-
σεων της και ως εκ τούτου να
επεμβαίνει στις διάφορες πτυ-
χές του κοινωνικοοικονομικού
βίου της Κύπρου; Ζητείται δε
εξήγηση της σιωπής και της
απάθειας μεγάλων μερίδων της
τ/κ κοινότητας απέναντι στις νέ-
ες εξελίξεις. Η απάντηση στα εν
λόγω ερωτήματα μπορεί να δο-
θεί μόνο από την τ/κ κοινωνία.
Σε ό,τι αφορά το τελευταίο, πη-
γές της εφημερίδας που δεν
κρύβουν τον προβληματισμό
τους, υπογραμμίζουν ένα ση-
μαντικό σημείο: Με την κοινό-
τητά τους να αποτελεί πλέον
πληθυσμιακά μειονότητα στο
βόρειο κομμάτι του νησιού και
με τη διάσπαση και την πόλωση
που επικρατεί στους κόλπους
της κοινωνίας, οι Τουρκοκύπριοι
δεν παρουσιάζουν καμία διάθε-
ση για αντίσταση. Μερίδα της
κοινότητας στηρίζει όλες τις ελ-
πίδες της για ένα καλύτερο μέλ-
λον στη λύση του Κυπριακού,
ενώ υπάρχουν και εκείνοι που
παραδίδουν αμαχητί τα «όπλα»
στην κυβέρνηση του Κόμματος
Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης
(ΑΚΡ).

<<<<<<<

«Στην Άγκυρα επικρατεί
η άποψη ότι η τ/κ κοινό-
τητα έχει απομακρυνθεί
από τις ρίζες της, τις
αξίες της και τα εθνικά
ιδεώδη. Σε περίπτωση
λύσης αυτό θα μπορούσε
να προκαλέσει προβλή-
ματα στις σχέσεις Τουρ-
κίας-Τουρκοκυπρίων».

Μερίδα της κοινότητας στηρίζει όλες τις ελπίδες της για ένα καλύτερο μέλλον
στη λύση του Κυπριακού, ενώ υπάρχουν και εκείνοι που παραδίδουν αμαχητί
τα «όπλα» στην κυβέρνηση του Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης.
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Συνέντευξη στους
ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟ
και ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Συγκρατημένα αισιόδοξος ότι θα
υπάρχουν εξελίξεις στην Ελβετία
είναι ο Αβέρωφ Νεοφύτου, λόγω της
αποφασιστικότητας του Νίκου Ανα-
στασιάδη για λύση και διότι «πάμε
στο Κραν-Μοντάνα και με τη σύμ-
φωνη γνώμη της Τουρκίας». Στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ επισημαίνει ότι εμείς κυ-
ρίως θα έχουμε να παίρνουμε από
μία συμφωνία, έδαφος,  περιουσιακό
και απόσυρση τουρκικών στρατευ-
μάτωνκαιθα πρέπει να ζητάμε έναν
μηχανισμό που θα εγγυηθεί την
εφαρμογή της λύσης. Σημειώνει,
επίσης, ότι για πρώτη φορά έχουμε
την Τουρκία, όχι ως τρίτο μέρος,
αλλά ως μέρος που κάθεται στο τρα-
πέζι των συνομιλιών όπου η συμ-
φωνία ή το αδιέξοδο θα εξαρτηθεί
από την κοινή συμπεριφορά. Ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου τονίζει ότι η ΔΔΟ εί-
ναι ο εφικτός εθνικός στόχος που
ως ε/κ κοινότητα επιλέξαμε και εκτι-
μά πως υπάρχει προοπτική και αυτό
θα φανεί τις επόμενες βδομάδες.
Σημειώνει ακόμα ότι δεν υπάρχει
ουσιαστικά σχέση της μετάβασης
στην Ελβετία με το ότι αυτή συμπί-
πτει σχεδόν με την ερευνητική γε-
ώτρηση στην κυπριακή ΑΟΖ. Τέλος,
θεωρεί ότι προέχει το εθνικό ζήτημα
και ότι αυτοί που ξεκίνησαν προ-
εκλογική εκστρατεία θα θέσουν
όπλα παρά πόδα. 
–Έχουμε ακούσει πολλά για το
κοινό έγγραφο. Η δική σας εκτί-
μηση ποια είναι; 

–Είναι ένα έγγραφο το οποίο θα
είναι ο οδηγός συζήτησης στο ση-
μαντικό κεφάλαιο της Ασφάλειας
και των Εγγυήσεων. Μέσα από το
έγγραφο δίνεται η πολιτική κατεύ-
θυνση για αλλαγή του υφιστάμενου
αναχρονιστικού συστήματος Εγ-
γυήσεων και ότι πρέπει να συζητηθεί
ένας νέος μηχανισμός που να κάνει
και τις δύο κοινότητες να νιώθουν
ασφαλείς. 
–Αυτό που έχετε υπόψη σας, προ-
καταρκτικά σας βρίσκει ικανο-
ποιημένο;

–Δεν ανέμενα ένα έγγραφο με
τοποθετήσεις και εισηγήσεις από
πλευράς των Η.Ε. Διότι δεν έχουν
επιδιαιτητικό ρόλο –και σωστά δεν
τους δώσαμε αυτόν τον ρόλο. Και
ούτε περίμενα ένα έγγραφο που θα
προκαθόριζε το τελικό αποτέλεσμα.
Είναι ένα έγγραφο-οδηγός της συ-
ζήτησης για την Ασφάλεια και τις
Εγγυήσεις…  
–Δεν θα είναι άρα ο άξονας επί
του οποίου θα γίνουν οι διαπραγ-
ματεύσεις, αλλά οδηγός; 

–Ο οδηγός συζήτησης που δείχνει
μια πολιτική κατεύθυνση, και είναι
αναμενόμενο και κατανοητό ότι επί
αυτού όλες οι πλευρές θα έχουν τις
δικές τους παρατηρήσεις, θέσεις ή
και ενστάσεις. Αλλά ας αναλογιστού-

με λίγο: Είναι λογικό να πάμε στη
Διάσκεψη για την Κύπρο για να συ-
ζητήσουμε το θέμα της Ασφάλειας
με τη θέση ότι θα μείνει ως έχει;
Τότε γιατί πάμε;
–Περιμένετε από την Τουρκία να
μετακινηθεί; 

–Πρέπει να αποφύγουμε το από-
λυτο των εκτιμήσεων είτε από τη
μία είτε από την άλλη πλευρά. Αλί-
μονο αν πάμε στην Ελβετία με την
άποψη ότι η Τουρκία θα μείνει αμε-
τακίνητη στις θέσεις της. Τέτοια
εκτίμηση έγινε το 2004 για την επι-
διαιτησία. Μόνο ο Νίκος Αναστα-
σιάδης είχε πει τότε στο Εθνικό Συμ-
βούλιο να δεχτούμε επιδιαιτησία
επί των κενών του σχεδίου αλλά οι
μαγκιές μας έφεραν τις βαλίτσες
μας φορτωμένες με επιδιαιτησία επί
όλων των θεμάτων. Πρέπει όμως
την ίδια ώρα να αποφύγουμε και
την εκτίμηση ότι η Τουρκία θα έρθει
να μας δώσει από την αρχή αυτό
ακριβώς που εμείς ζητούμε. 
–Είστε αισιόδοξος για την ενόψει
Διάσκεψη;

–Είμαι συγκρατημένα αισιόδοξος
ότι πιθανώς να έχουμε εξελίξεις.
Πρώτα, γιατί γνωρίζω την αποφα-
σιστικότητα για λύση του Προέδρου
Αναστασιάδη και δεύτερο γιατί πάμε
στον Κραν-Μοντάνα και με τη σύμ-
φωνη γνώμη της Τουρκίας. 
–Πώς ερμηνεύεται η σύμφωνη
γνώμη της Άγκυρας; 

–Απαντώ αρχικά με ερώτημα:
Πάμε με τη σύμφωνη γνώμη της
Τουρκίας σε διάσκεψη με θέμα την
Ασφάλεια μετά από παρέμβαση του
γ.γ. του ΟΗΕ και θα έχουμε  μια
Τουρκία αμετακίνητη και προσκολ-
λημένη στις πάγιες θέσεις; Σε ένα
τέτοιο σενάριο θα υπάρξει αδιέξοδο
και αυτό θα βαραίνει την τουρκική
πλευρά. Τα πράγματα είναι δύσκολα,
γιατί αφορούν ουσιαστικά και πολύ
ευαίσθητα ζητήματα. Μπορούμε να
ελπίζουμε για απαλλαγή από τις κα-
ταραμένες εγγυήσεις του 1960. Μία
ενωμένη ευρωπαϊκή χώρα δεν μπο-
ρεί να  έχει κατοχικά στρατεύματα.
Από κει και πέρα, εάν βρούμε μια
συμφωνία στο Κυπριακό είναι εμείς
που πρέπει να ζητάμε να έχουμε
ένα μηχανισμό που θα εγγυηθεί την
εφαρμογή της λύσης…
–Πώς το εξηγείτε αυτό; 

–Διότι, είναι εμείς, η ε/κ πλευρά
που έχει να πάρει κυρίως μέσα από
μια συμφωνία και έδαφος και περι-
ουσίες και απόσυρση τουρκικών
στρατευμάτων και πρέπει να υπάρχει
ένας διεθνής ή ευρωπαϊκός μηχανι-
σμός διασφάλισης ότι αυτά που θα
συμφωνηθούν θα υλοποιηθούν. Να
θυμίσω άλλωστε τη θέση της δικής
μας πλευράς το 2004: θέλαμε εγγύηση
από το Συμβούλιο Ασφαλείας με
βάση τις πρόνοιες του άρθρου 7 του
χάρτη των Η.Ε. Επιπλέον, Ελλάδα
και Τουρκία, με τη λύση, πρέπει να
γίνουν οι χώρες, με τις οποίες μαζί
θα δημιουργήσουμε μια περιφέρεια
και μια γειτονιά σε ένα φιλικό περι-

βάλλον για όλους. Και πρέπει οι δια-
φορές, τα μίση, αυτά που βιώσαμε
να τα αφήσουμε στο παρελθόν και
να αρχίσουμε σχέσεις φιλίας. Διότι
αν είναι να λύσουμε το Κυπριακό
και να διατηρήσουμε τις σχέσεις αν-
τιπαλότητας, δεν θα έχει αξία. Γι’
αυτό και είναι επιθυμητό να υπάρξει
και μια Συνθήκη Φιλίας. Άρα θέλω
να ελπίζω ότι η Τουρκία θα δείξει
έμπρακτα ότι θέλει λύση του Κυ-
πριακού. Για πρώτη φορά στην ιστο-
ρία του Κυπριακού, και αυτή είναι
η επιτυχία του Νίκου Αναστασιάδη,
έχουμε την Τουρκία να κάθεται στο
τραπέζι. Όχι ως τρίτος, αλλά ως μέρος
στο τραπέζι των συνομιλιών όπου
η λύση του Κυπριακού, θα κριθεί
από τη δική της συμπεριφορά.
–Βασίζεστε πολύ στη συμπερι-
φορά της Τουρκίας, τη στιγμή
που εμείς διατυμπανίζαμε ότι δεν
υπάρχουν εναλλακτικά σενάρια…  

–Δεν αμφισβητώ τη θέση της δι-
κής μας πλευράς, που είναι αποφα-
σισμένη για τη λύση. Άρα εξαρτάται
αποκλειστικά από την Τουρκία αν
θα κάνει την κίνηση και να αντιλη-
φθεί το νέο περιβάλλον με την Κύπρο
ενωμένη και χώρα μέλος της Ε.Ε. 
–Στο πλαίσιο του Κυπριακού, η
Τουρκία αναμένει κάτι από την
Ε.Ε; 

–Ας ανοίξουμε το παράθυρό μας
και ας φύγουμε από τον μικρόκοσμό
μας. Διότι για δεκαετίες στεκόμαστε
απέναντι από ένα καθρέφτη και κά-
νουμε ρητορικούς και πατριωτικούς
μονολόγους. Τα λέμε εμείς και τα
ακούμε εμείς. Δίπλα, σειρά πολιτικών
αρχηγών των τ/κ κομμάτων μπροστά
από το δικό τους καθρέφτη καθη-
μερινά και αυτοί εδώ και δεκαετίες
κάνουν τις δικές τους δηλώσεις και
τους δικούς τους μονολόγους. Τα
λέμε και τα ακούμε οι ίδιοι. Να ανοί-
ξουμε και λίγο το παράθυρο να ακού-
σουμε και να δούμε τι γίνεται στον
έξω κόσμο και στην περιοχή μας. 
–Εσείς τι βλέπετε από το δικό
σας παράθυρο στον κόσμο; 

–Ας εξετάσουμε για λίγο τις εκλο-
γικές επιτυχίες του Ταγίπ Ερντογάν
σε σχέση με  την απόδοση της οι-
κονομίας της Τουρκίας. Ο κ. Ερντο-
γάν κέρδισε τις εκλογικές αναμε-
τρήσεις διότι ανέβασε το βιοτικό
επίπεδο του μέσου Τούρκου πολίτη.
Έφερε επενδύσεις γι’ αυτό και η με-
γάλη του δύναμη ήταν τα αστικά
κέντρα, στον μορφωμένο και επι-
χειρηματικό κόσμο. Στο τελευταίο
δημοψήφισμα, ο Ερντογάν σκουν-
τούφλησε στα μεγάλα αστικά κέντρα
που ήταν η δύναμή του και κέρδισε
στις απόμακρες αγροτικές περιοχές,

σύμφωνα και με τις γνωστές διαπι-
στώσεις των ξένων παρατηρητών.
Και αυτό γιατί με τη συμπεριφορά
του τα τελευταία δύο χρόνια, κλόνισε
την εμπιστοσύνη των αγορών και
των επενδύσεων και σκότωσε την
ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας
του. Και για να σας απαντήσω και
στο ερώτημά σας εάν η Τουρκία
αναμένει κάτι από την Ε.Ε. σε σχέση
με το Κυπριακό, θα σας πω το εξής:
ο κ. Ερντογάν έχει δύο επιλογές για
το Κυπριακό:  Η μία είναι να δει ρε-
αλιστικά και πραγματιστικά ότι με
την επίλυση του Κυπριακού ανοίγει
πάλι η προοπτική όσον αφορά τα
ευρωτουρκικά και να βελτιώσει πα-
ράλληλα το προφίλ του ιδίου και της
χώρας του, δείχνοντας πως ενώ πήρε
ένα άλυτο πρόβλημα δεκαετιών βάζει
και τη δική του σφραγίδα για την
επίλυσή του. 
–Αυτό είναι όπως επιθυμούμε να
συμπεριφερθεί… 

–Περιμένετε. Υπάρχει και το δεύ-
τερο, το αρνητικό σενάριο, η άλλη
δηλαδή επιλογή του Ερντογάν, όπου
σκεπτόμενος ότι είναι ο μακροβιό-
τερος πρωθυπουργός και Πρόεδρος
στην ιστορία της Τουρκίας, με δε-
δομένο ότι καταρρίπτει ρωσικό μα-
χητικό, ότι δεν λογαριάζει ούτε τους
Αμερικάνους, να αρνηθεί να απο-

σύρει στρατεύματα από εδάφη που
πήρε ο Ετζεβίτ με τον πόλεμο, αφή-
νοντας τα τουρκικά στρατεύματα
εσαεί εδώ. Σίγουρα και αυτό είναι
ένα ενδεχόμενο. Αυτό το σενάριο
θα ικανοποιήσει προσωρινά το νε-
οσουλτανικό του αίσθημα. Το πρώτο
θα βοηθήσει στην επίλυση ενός
προβλήματος, με την Τουρκία να
κερδίζει για τους λόγους που προ-
ανέφερα και θα έχει παράλληλα τη
δυνατότητα αγοράς φυσικού αερίου
από τη γειτονιά της που χωρίς λύση
θα του είναι δύσκολο. 
–Θα είναι συμφωνημένο; Είναι
ένα θέμα αν θα περάσει ο αγωγός
από το Ισραήλ από τα χωρικά
ύδατα της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας για να πάει στην Τουρκία. 

–Εγώ θέλω και επιθυμώ να πε-
τύχουμε μια βιώσιμη λύση του Κυ-
πριακού και μαζί με τον σταθμό
υγροποίησης στην Κύπρο να γίνει
και αγωγός για να πουλάμε φυσικό
αέριο, σε τιμές αγοράς βεβαίως, στην
Τουρκία. 
–Υπάρχει σύνδεση αδιεξόδου και
γεώτρησης στις 13 Ιουλίου ή δεν
πρέπει να υπάρχει τελικά; 

–Οι ενεργειακοί σχεδιασμοί της
Κυπριακής Δημοκρατίας ξεκίνησαν
και συνεχίζονται έστω κι αν η Τουρ-
κία από το 1964 δεν αναγνωρίζει
την Κυπριακή Δημοκρατία και έστω
κι αν τη θεωρεί εκλιπούσα. Υπογρά-
ψαμε συμφωνίες με το Ισραήλ, την
Αίγυπτο και τον Λίβανο. Προχωρή-
σαμε σε τρεις πολύ πετυχημένες
αδειοδοτήσεις. Δεν ξέρω άλλη χώρα,
ακόμη και από αυτές που διαθέτουν
τεράστια κοιτάσματα υδρογοναν-
θράκων, να έχει μαζέψει τις μεγα-
λύτερες εταιρείες στην αγορά ενέρ-
γειας. Η ExxonMobil, η Total και η
ENI είναι από τις μεγαλύτερες εται-
ρείες παγκοσμίως.
–Άρα δεν υπάρχει πρόβλημα;

–Υπάρχουν συγκεκριμένες συμ-
βάσεις, συγκεκριμένα συμβόλαια
με συγκεκριμένους όρους και είναι
ευθύνη των εταιρειών να υλοποι-
ήσουν τις υποχρεώσεις που έχουν
έναντι των συμβολαίων παραχώρη-
σης και εκμετάλλευσης συγκεκρι-
μένων οικοπέδων. Στο συγκεκριμένο
οικόπεδο οι επιτυχούσες εταιρίες
είναι η TOTAL και η ENI και στο
συμβόλαιο η TOTAL έχει το δικαίωμα
και την ευθύνη για την εξόρυξη.
Υπάρχουν συγκεκριμένες ρήτρες
στο συμβόλαιο. Είναι μια συμβατική
υποχρέωση και εμείς αναμένουμε
ότι η TOTAL θα τιμήσει το συμβόλαιό
της. Αν δεν το τιμήσει θα υπάρχουν
κυρώσεις. 
–Και από πλευράς της Κυπριακής
Δημοκρατίας; Η άλλη πλευρά του
συμβολαίου; 

–Η Κυπριακή Δημοκρατία έχει
τηρήσει πλήρως τις υποχρεώσεις
της.
–Δεν υπάρχει ουσιαστικά σχέση
με το ότι η μετάβαση στην Ελβετία
συμπίπτει με τη γεώτρηση;

–Καμία σχέση.

–Θεωρείτε ότι η Διάσκεψη στην
Ελβετία θα είναι ανοικτού τέλους
ή το τέλος; 

–Δρόμοι πάντα θα υπάρχουν.
–Επικαλείστε κι εσείς τον ποι-
ητή;

–Δεν ήμουν ποτέ ποιητικός. Ένας
ρεαλιστής είμαι απέναντι από εύηχα
συνθήματα σε όλα τα ζητήματα όλο
αυτό το διάστημα που πολιτεύομαι.
Γι’ αυτό και θα παραμείνω σε αυτή
τη γραμμή. Το τέλος δεν υπάρχει.
Υπάρχουν όμως πολλοί δρόμο και
πολλές διαδρομές. Εμείς ως ε/κ κοι-
νότητα θέσαμε όχι τον ιδεατό, αλλά
τον εφικτό εθνικό στόχο: να πετύ-
χουμε μία λύση ΔΔΟ με πολιτική
ισότητα. Ήταν ο εφικτός εθνικός
στόχος που επιλέξαμε, σ’ αυτόν
θέλω να πιστεύω πως υπάρχει προ-

οπτική και θα φανεί τις επόμενες
βδομάδες.
–Αν ο Αβέρωφ Νεοφύτου ήταν
Νίκος Αναστασιάδης τι θα άλλαζε
στη διαπραγμάτευση; 

–Είπα προηγουμένως ότι για πρώ-
τη φορά στην ιστορία του Κυπριακού
έχει μπει στην ατζέντα το θέμα της
Ασφάλειας και των Εγγυήσεων. Στην
ιστορία του εθνικού μας ζητήματος
μετά το 1974 οι οποιεσδήποτε συ-
ζητήσεις ξεκινούσαν και τέλειωναν
με τη Συνθήκη Εγγυήσεων ως δε-
δομένη. Και είναι αυτός ο αρνητι-
σμός, ο μηδενισμός και η ισοπέδωση
που δεν μπορώ να ανεχτώ. Θέσαμε
ένα σχέδιο ενώπιον του λαού το
2004. Υπήρξε οποιαδήποτε συζήτηση
για τις συνθήκες εγγυήσεων που
συνόδευαν την Κυπριακή Δημοκρα-

τία; Ακόμη και μετέπειτα; 
–Το 2004 υπήρχε χρονοδιάγραμ-
μα αποχώρησης του κατοχικού
στρατού μετά από μία και πλέον
δεκαετία.

–Ειλικρινά, πότε ξανασυζητήθηκε
θέμα κατάργησης της Συνθήκης
Εγγυήσεων με την Τουρκία μάλιστα
να βρίσκεται στο τραπέζι; Ποτέ. Ο
μηδενισμός και ο αρνητισμός έχουν
και όρια. 
–Δυο ενδεχόμενα υπάρχουν: να
έχουμε  κατάληξη ή όχι. Υπάρχει
και το ενδεχόμενο ανάπαυλας
και να επανέλθουμε π.χ. το φθι-
νόπωρο;

–Θεωρώ ότι αν υπάρξει πρόοδος
στο σημαντικό κεφάλαιο της Ασφά-
λειας και των Εγγυήσεων οι διακοπές
μπορούν να περιμένουν.

–Οι περισσότερες πολιτικές δυ-
νάμεις άρχισαν να μπαίνουν δυ-
ναμικά στο προεκλογικό παιχνίδι.
Ο ΔΗΣΥ γιατί επέλεξε να καθυ-
στερήσει την προεκλογική του
εκστρατεία;

–Δικαίωμά τους. Οι εξελίξεις τρέ-
χουν στο Κυπριακό. Παρά το κλίμα
που είχε δημιουργηθεί και περιόριζε
τις πιθανότητες εξελίξεων θεωρώ
πως για όλους μας προτεραιότητα
είναι το εθνικό ζήτημα και ότι αυτοί
που ξεκίνησαν προεκλογική εκ-
στρατεία θα πρέπει να θέσουν όπλα
παρά πόδα. 
–Θα έχουμε δηλαδή λύση πριν
από τις προεδρικές; 

–Όχι δεν είπα αυτό. Έχουμε μια
σημαντική εξέλιξη.
–Είχατε ακολουθήσει βραχεία

προεκλογική εκστρατεία και στις
βουλευτικές και δεν σας ωφέλη-
σε. Δεν σας ανησυχεί η ίδια τα-
κτική; 

–Σε όλες τις σύγχρονες χώρες η
προεκλογική περίοδος είναι όσο το
δυνατό συντομότερη και μιλάμε για
εκλογικά σώματα εκατομμυρίων
ψηφοφόρων. 
–Το γεγονός ότι όλοι ανεξαιρέτως
οι υποψήφιοι έχουν δηλώσει πως
θα στηρίξουν τον αντίπαλο του
Νίκου Αναστασιάδη στον δεύτερο
γύρο δεν σας προβληματίζει για
ενδεχόμενο αδυναμίας επανε-
κλογής;

–Δεν είναι στη Βουλή με την
πρόσθεση των βουλευτών της αν-
τιπολίτευσης που θα κριθούν οι
προεδρικές εκλογές. 

Ο ΑΒEΡΩΦ ΝΕΟΦYΤΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Εμείς πρέπει να ζητάμε έναν μηχανισμό
που θα εγγυηθεί την εφαρμογή της λύσης
Μέσα από το έγγραφο δίνεται η πολιτική κατεύθυνση για αλλαγή του υφιστάμενου αναχρονιστικού συστήματος εγγυήσεων

και ότι πρέπει να συζητηθεί ένας νέος μηχανισμός που να κάνει και τις δύο κοινότητες να νιώθουν ασφαλείς

“Θεωρώ πως για όλους
μας προτεραιότητα είναι
το εθνικό ζήτημα και ότι
αυτοί που ξεκίνησαν
προεκλογική εκστρατεία
θα πρέπει να θέσουν
όπλα παρά πόδα. 

Υπάρχει προοπτική, θα φανεί τις επόμενες βδομάδες

Εμείς ως ε/κ κοινότητα θέσαμε όχι τον ιδεατό, αλλά τον εφικτό εθνικό στόχο
που επιλέξαμε: να πετύχουμε μία λύση ΔΔΟ με πολιτική ισότητα. Σε αυτόν θέ-
λω να πιστεύω πως υπάρχει προοπτική και θα φανεί στις επόμενες βδομάδες.

“Ελλάδα και Τουρκία, με
τη λύση, πρέπει να γί-
νουν οι χώρες που μαζί
θα δημιουργήσουμε, σε
μια περιφέρεια και σε μια
γειτονιά, ένα φιλικό πε-
ριβάλλον για όλους.

“Δεν υπάρχει ουσιαστικά
σχέση της μετάβασης
στην Ελβετία για το Κυ-
πριακό με το ότι αυτή
συμπίπτει σχεδόν με τη
γεώτρηση στην ΑΟΖ. 

“Για όλους μας προτεραι-
ότητα είναι το εθνικό
ζήτημα και αυτοί που
ξεκίνησαν προεκλογική
εκστρατεία θα θέσουν
όπλα παρά πόδα. 
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Του ΑΚΗ ΦΑΝΤΗ

Το ξαφνικό «διαζύγιο» στο φλερτ
ανάμεσα στο ΑΚΕΛ και τον Μάικ
Σπανό προκάλεσε, όπως ήταν φυ-
σικό και αναμενόμενο, πολλές και
ποικίλες αντιδράσεις. Στα ΜΜΕ
εμφανίστηκαν αναλύσεις, σχόλια
και απόψεις, κύριο χαρακτηριστικό
των οποίων ήταν οι συγκρίσεις
ανάμεσα στον Μάικ Σπανό και την
περίπτωση Βασιλείου, αλλά κυρίως,
οι πιθανές διαφωνίες σε θέματα
οικονομίας ανάμεσα στο ΑΚΕΛ και
τον εν δυνάμει υποψήφιό του. Ως
συνήθως, υπήρξαν σκωπτικά και
ειρωνικά σχόλια γύρω από το όνομα
του υποψηφίου, ενώ δεν έλειψαν
και οι «μπηχτές» για λάθη στους
χειρισμούς και ηγετικές ευθύνες.
Φρονώ ότι όλες αυτές οι προσεγ-
γίσεις δεν έχουν αγγίξει την ουσία
και, επομένως, δεν οδηγούν σε
ορθά συμπεράσματα. Οι λόγοι είναι
οι παρακάτω: Ουδεμία σύγκριση
είναι δυνατή ανάμεσα σε δύο φαι-
νομενικά ίδιους υποψήφιους, εκτός
από το κοινό χαρακτηριστικό τους
ότι προέρχονται από την επιχει-
ρηματική κοινότητα των μάνατζερ
με σαφώς θετικό πρόσημο. Ωστόσο,
εδώ τελειώνουν οι ομοιότητες. 

Το σκηνικό επί Βασιλείου
Πρώτον: άλλη ήταν η εποχή

Γιώργου Βασιλείου, (θυμίζουμε ότι
εξελέγη το 1988) και εντελώς δια-
φορετικές συνθήκες επικρατούν
εν έτει 2017 στην Κύπρο. Επί επο-
χής Βασιλείου το κύριο ζητούμενο
ήταν η έξοδος από την πολιτική
μούχλα και η απελευθέρωση από
τον ασφυκτικό δεσμό του κομμα-
τικού κράτους με ό,τι αυτό συνε-
παγόταν. Εξ ου και το κυρίαρχο
σύνθημα του Γιώργου Βασιλείου
ήταν μεν μονολεκτικό αλλά άκρως
αποτελεσματικό, «Αλλαγή». Κύριος

στόχος του ήταν επίσης η επανά-
ληψη των ενδοκυπριακών συνο-
μιλιών, που είχαν βαλτώσει, κάτι
που επίσης πέτυχε η διακυβέρνηση
Βασιλείου.

Δεύτερον: δεν υπήρχε η πολυ-
φωνία στα ηλεκτρονικά ΜΜΕ (που
την καθιέρωσε μεταξύ πολλών άλ-
λων νέων θεσμών η κυβέρνηση
Βασιλείου) πράγμα που σήμαινε
ότι η προεκλογική εκστρατεία διε-
ξαγόταν με τον πατροπαράδοτο
τρόπο των συλλαλητηρίων και μόνο
μέσα από συγκεκριμένο ραδιοφω-
νικό χρόνο από τις συχνότητες του
μονοπωλίου του ΡΙΚ. Ετσι, ο κόσμος
ερχόταν σε άμεση επαφή με τους
υποψηφίους και ως εκ τούτου οι

συσπειρώσεις ήταν ευκολότερες
και πολύ ψηλότερες από τώρα. Γι’
αυτό τον λόγο δεν υπήρξε και το
φαινόμενο της μαζικής αποχής.
Με άλλα λόγια, οι υποψήφιοι για
την προεδρία περνούσαν (ή δεν
περνούσαν) τις θέσεις τους με άμε-
σο τρόπο και σε απευθείας επαφή
με τους ψηφοφόρους τους.

Τρίτον: κανένα σοβαρό  πρόβλη-
μα δεν παρουσίαζε η οικονομία
του τόπου και, εκτός από τις δε-
σμεύσεις για ποιοτικές διαρθρω-
τικές αλλαγές, εκμοντερνισμό και
εισαγωγή νέων θεσμών (όπως του
Επιτρόπου Διοικήσεως), ουσιαστικά
δεν έπαιξε ρόλο στην προεκλογική
καμπάνια. Επίσης θα πρέπει να

λεχθεί ότι και ο βασικός τροφοδότης
και υποστηρικτής του Βασιλείου,
η Αριστερά, στάθηκε δίπλα του
σύσσωμη και ενωμένη, όπως και
οι μάζες των ψηφοφόρων της.

Η σημερινή κατάσταση
Τι σχέση μπορεί να έχουν όλα

τούτα τα στοιχεία με τη σημερινή
κατάσταση πραγμάτων; Απάντηση:
ουδεμία! Η προεκλογική περίοδος
βρίσκει την Κύπρο πληγωμένη από
το έγκλημα του κουρέματος. Τη
βρίσκει να μετρά ακόμα τις πληγές
της από τη φτωχοποίηση, τη μαζική
ανεργία, την εξάρθρωση του ιστού
των μικρομεσαίων επιχειρήσεων
και από όλα εκείνα τα κακά που

μας πλάκωσαν μετά τα μνημόνια,
τις τρόικες και τη λιτότητα. Βρίσκει
την Κύπρο βαθιά διχασμένη, όχι
μόνο από απόψεως πολιτικών σε
σχέση με το Κυπριακό, αλλά και
σε σχέση με την κατανομή του
πλούτου. Μας βρίσκει εν μέσω σή-
ψης και φαινομένων διαφθοράς,
εν μέσω απαξίωσης της πολιτικής
και των πολιτικών που έχει σαν
συνέπεια την πρωτοφανή αποχή
των μισών σχεδόν ψηφοφόρων,
ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων, από
την εκλογική διαδικασία και τα
κοινά. Μας βρίσκει εν μέσω μιας
θύελλας στις επικοινωνίες με πλη-
θωρισμό ΜΜΕ, ιδιαίτερα ηλεκτρο-
νικών, με τα social media, που απο-

τελούν μια πραγματική επανάστα-
ση σε σύγκριση με την εποχή Βα-
σιλείου. Τέλος, μας βρίσκει με την
Αριστερά λαβωμένη για πολλούς
και διάφορους λόγους που δεν είναι
του παρόντος.

Η μονόδρομη οδός
Πώς, λοιπόν, η επιλογή του Μάικ

Σπανού θα μπορούσε να «παντρευ-
τεί» με όλες τούτες τις σαρωτικές
αλλαγές του 21ου αιώνα; Δεν θέλω
να παρεξηγηθώ. Ο άνθρωπος είναι
καθόλα άξιος και πετυχημένος και
θα μπορούσε να διαπρέψει αν εκλε-
γόταν πρόεδρος. Όμως αυτό το
«αν» είναι τεράστιο. Γιατί προϋπο-
θέτει πλασάρισμα του προϊόντος

σε ευρείες κοινωνικές μάζες. Πώς,
όμως, όταν τα –κυρίως εχθρικά–
ΜΜΕ ασχολούνται περισσότερο
με κουτσομπολιό παρά με σοβαρές
αναλύσεις; Πώς, όμως, όταν η νέα
γενιά δεν δείχνει να ενθουσιάζεται
από τέτοιες επιλογές;

Και, πώς, οι αριστεροί ψηφοφό-
ροι θα πείθονταν και θα έβγαιναν
από τη νάρκη τους χωρίς κομματικά
λάβαρα; Όλα αυτά οδηγούν σε ένα
καταληκτικό συμπέρασμα ότι, όπως
είναι η κατάσταση σήμερα, η μη-
χανική επανάληψη του πειράματος
με «τρίτο» υποψήφιο ευρύτερης
αποδοχής, δεν περνά. Δεν ισχυρί-
ζομαι ότι δεν μπορεί να εξευρεθεί
τέτοιος υποψήφιος.

Όμως, αφού δεν υπάρχει δυνα-
τότητα κοινού υποψηφίου, όπως
θα μπορούσε να ήταν η περίπτωση
Λιλλήκα, ο οποίος, ειρήσθω εν πα-
ρόδω, επιμένει να «αυτοκτονεί»
και να «κουτουλά» στον τοίχο με
ανεδαφικές και εξόφθαλμα ανιστό-
ρητες απόψεις γύρω από τη μορφή
λύσης του Κυπριακού, μία μονό-
δρομη οδός, κατά την άποψή μου
παραμένει! Η Αριστερά να κατέλθει
με δικό της υποψήφιο. Όχι όμως
από τη στρατιά των παλιών στε-
λεχών, αλλά με άνθρωπο της  γενιάς
των 40άρηδων, όπως συνέβη σε
πολλές χώρες. Να τολμήσει και θα
δικαιωθεί. Γιατί, ένας τέτοιος άν-
θρωπος, χωρίς βαρίδια, νέος και
τολμηρός θα μπορούσε να συγκι-
νήσει νέους ανθρώπους και, το πιο
βασικό, θα συσπείρωνε τους ψη-
φοφόρους της Αριστεράς. Όπως
κατέδειξε η ιστορία των προεδρι-
κών εκλογών, η συσπείρωση θα
τον οδηγούσε στον Β΄ γύρο, οπότε
ο καθένας ας κάνει τους υπολογι-
σμούς του.

Ο κ. Άκης Φάντης είναι πρώην κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος. 

Ο Βασιλείου, ο Σπανός και ο 40άρης του ΑΚΕΛ
Οι εντελώς διαφορετικές εποχές μεταξύ των δύο και ποιος υποψήφιος μπορεί να βγάλει το ΑΚΕΛ στον αφρό του εκλογικού τοπίου

<<<<<<<

Μία και μονόδρομη είναι
η οδός για την Αριστερά,
να κατέλθει με δικό της
υποψήφιο, από τη γενιά
των 40άρηδων, όπως συ-
νέβη σε πολλές χώρες. Ουδεμία σύγκριση ανάμεσα σε δύο φαινομενικά ίδιους υποψήφιους, εκτός από το κοινό χαρακτηριστικό τους ότι προ-

έρχονται από την επιχειρηματική κοινότητα των μάνατζερ με σαφώς θετικό πρόσημο. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ο Μάιος που πέρασε δεν ήταν ο κα-
λύτερος μήνας για τον πρόεδρο
της Συμμαχίας Πολιτών Γιώργο
Λιλλήκα και την υποψηφιότητά
του. Όχι μόνο επειδή πρωτοκλα-
σάτα στελέχη του αποχώρησαν
ηχηρά από το Κίνημα σε ένδειξη
διαμαρτυρίας απέναντι στην εξαγ-
γελία της υποψηφιότητάς του,
ιδρύοντας δική τους πλατφόρμα,
αλλά και επειδή παράλληλα έκλεινε
το όποιο παράθυρο σύμπλευσης
με το ΑΚΕΛ.

Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ τον είχε προ-
ετοιμάσει μέσω πρωτοκλασάτων

στελεχών αλλά και μέσω δημόσιων
τοποθετήσεών του ότι μία τέτοια
συνεργασία είναι απομακρυσμένη.
Η δε έγκριση της υποψηφιότητας
του Μάικ Σπανού αφαίρεσε τις
όποιες ελπίδες αρραβώνα. Χρει-
άστηκαν, ωστόσο, λίγες μόνο μέρες
για να γίνει η απόλυτη ανατροπή,
να ναυαγήσει η συνεργασία του
ΑΚΕΛ με τον γνωστό επιχειρηματία
και να επαναρχίσουν οι συζητήσεις
για το Κυπριακό. Αυτά τα δύο δε-
δομένα, το αδιέξοδο στο οποίο βρί-
σκεται το ΑΚΕΛ σε συνδυασμό με
την παράταση που θα πάρει υπο-
χρεωτικά η όποια προεδρολογία
ενόψει διάσκεψης, θεωρούνται ως
η ιδανική ευκαιρία για την υποψη-
φιότητα Γιώργου Λιλλήκα. Ο ίδιος

θα αξιοποιήσει το διάστημα ώστε
να καταδείξει στο ΑΚΕΛ και σε ένα
μετριοπαθές ακροατήριο πως η πο-
λιτική του δεν αποτελεί κακέκτυπο
του Νικόλα Παπαδόπουλου, αλλά
την ενδιάμεση φωνή ανάμεσα σε
Αναστασιάδη-Παπαδόπουλο. Με
βάση αυτό και σε συνδυασμό με
τακτικές κινήσεις που ετοιμάζει
στο Κραν-Μοντάνα, επιδιώκει να
αποδείξει στον Άντρο Κυπριανού
πως είναι το ιδανικό χαρτί για το
κόμμα. Αν δεν καταφέρει βεβαίως
να πείσει την ηγεσία, μπορεί του-
λάχιστον να ελπίζει σε μία σημαν-
τική μερίδα της απογοητευμένης
ΑΚΕΛικής βάσης.

Η τακτική
Μπορεί ο Γιώργος Λιλλήκας να

υποστηρίζει δημοσίως πως δεν
υπολογίζει τις δημοσκοπήσεις,
ωστόσο, το γεγονός ότι οι τελευ-
ταίες έρευνες δείχνουν να λαμβάνει

ψήφους κυρίως από το ΑΚΕΛ και
όχι από τον ενδιάμεσο, δεν πέρασε
απαρατήρητο. Το επόμενο διάστη-
μα θα αναδείξει τις διαφορές του
με τα υπόλοιπα κόμματα του εν-
διάμεσου χώρου, θα προσπαθήσει
να διαφοροποιηθεί στο Κυπριακό,
τονίζοντας τα θετικά αλλά και επι-
κρίνοντας τα αρνητικά των πολι-
τικών Αναστασιάδη, θα χαμηλώσει
τους τόνους γύρω από τη Διζωνική
Δικοινοτική Ομοσπονδία και θα
τονίσει τις ταυτίσεις Συμμαχίας
Πολιτών και ΑΚΕΛ στην οικονομία. 

Η συνάντηση
Προτού καν επισημοποιηθεί άλ-

λωστε το ναυάγιο του ΑΚΕΛ με τον
Μάικ Σπανό, ο Γιώργος Λιλλήκας
φρόντισε να αποστείλει επιστολή
προς τον γ.γ. του ΑΚΕΛ κατά την
οποία ζητούσε συνάντηση. Ίσως
γιατί θεωρούσε πως θα τίθετο ζή-
τημα ονοματολογίας από την αρχή,

αμέσως και ήθελε να προλάβει να
δείξει στα συλλογικά όργανα τη
διαθεσιμότητά του. Η συνάντηση
έχει προγραμματιστεί για τη Δευ-
τέρα, ωστόσο, εκτιμάται πως ο
Γιώργος Λιλλήκας θα κρατήσει χα-
μηλά τον πήχη των προσδοκιών
του. Από πλευράς Συμμαχίας Πο-
λιτών αντιλαμβάνονται πως χρει-
άζεται χρόνος για κάτι τέτοιο και
γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο η όποια
παράταση της προεκλογικής εκ-
στρατείας, ευνοεί την κατάσταση. 

Η επιχειρηματολογία
Κατά την εκεί συνάντηση, ανα-

μένεται να τονίσει τις ταυτίσεις
των δύο μερών στην οικονομία –
αξιοποιώντας την ένταση που προ-
κάλεσε στη βάση η «φιλελεύθερη»
ροπή Σπανού– ενώ παράλληλα θα
επιχειρήσει να ανοίξει παράθυρο
στο κεφάλαιο του Κυπριακού. Ο
ίδιος ο Γιώργος Λιλλήκας φέρεται

να θεωρεί πως η στρατηγική που
κατέθεσε στο Εθνικό Συμβούλιο
για το Κυπριακό μπορεί να αποτε-
λέσει πλαίσιο συζήτησης μεταξύ
των δύο μερών. Στη Συμμαχία Πο-
λιτών πάντως θεωρούν πως η υπο-
ψηφιότητα Λιλλήκα είναι η μόνη
που θα βγάλει το κόμμα από τη δύ-
σκολη απόφαση, να επιλέξει στον
δεύτερο γύρο μεταξύ δύο «κακών»:
Νίκου Αναστασιάδη και Νικόλα
Παπαδόπουλου. Το αν θα το θέσει
και στο τραπέζι της διαβούλευσης
με την ηγεσία του ΑΚΕΛ, είναι ένα
ζήτημα ανοικτό. 

Επιφυλακτικοί
Το ζήτημα είναι το τι σκέφτονται

στην Εζεκία Παπαϊωάννου. Αναμ-
φίβολα, οι σχέσεις των δύο πολι-
τικών αρχηγών βρίσκονται σε ένα
πολύ καλό σημείο, ενώ το κόμμα
της Αριστεράς έχει δει ιδιαίτερα
θετικά, τόσο τη στάση που κράτησε
ο πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών
κατά τη διάσκεψη στη Γενεύη,
όπως επίσης και την απόφασή του
να διακόψει την προεκλογική του
ένεκα των εξελίξεων. Επί του πα-
ρόντος, όμως η συνάντηση με τον
Γιώργο Λιλλήκα θεωρείται καθαρά
τυπική και το σενάριο στήριξής
του απομακρυσμένο. Το κόμμα της
Αριστεράς παρά το πλήγμα που
υπέστη με τον Μάικ Σπανό δεν
είναι έτοιμο για νέους προεκλογι-
κούς πειραματισμούς, ιδιαίτερα
όταν η διαφορά έγκειται στο εθνικό
ζήτημα. Όπως αναφέρουν στελέχη,
αν ο Γιώργος Λιλλήκας επιθυμούσε
πραγματικά να χαμηλώσει τους τό-
νους γύρω από την αποκήρυξη της
Διζωνικής, Δικοινοτικής Ομοσπον-
δίας, δεν θα τη «διαφήμιζε» κατά
την επιστολή που απέστειλε στα
άλλα κόμματα του ενδιάμεσου χώ-
ρου όταν ζητούσε συνάντηση μαζί
τους. Ακόμα και σε ένα σενάριο
όμως που διαφοροποιήσει τη θέση
του, στελέχη του ΑΚΕΛ θεωρούν
πως θα εκτεθεί και το κόμμα από
μία τέτοια συνεργασία. 

Μπορεί το ΑΚΕΛ να ανακάμψει μετά
το πλήγμα που προκάλεσε η δια-
χείριση της υποψηφιότητας Μάικ
Σπανού; Το κόμμα της Αριστεράς
αξιοποιεί πλήρως το διάστημα που
του δίδεται ένεκα των εξελίξεων
στο Κυπριακό για να ρίξει τους τό-
νους και την πίεση που δέχεται για
τους τελευταίους χειρισμούς του.
Αν και τίθεται ζήτημα παράτασης
μέχρι και το φθινόπωρο, εξαιτίας
και των διεργασιών που πρέπει να
ακολουθήσει το κόμμα, οι διαδι-
κασίες συνεχίζονται, διακριτικά,
ώστε το κόμμα να αφομοιώσει τους
κραδασμούς που δέχτηκε. 

Το φθινόπωρο;
Ήδη επικρατεί ένα «εμπάργκο»

δηλώσεων γύρω από την προεδρο-
λογία, για την αποφυγή περαιτέρω
ζημιάς, ενώ παράλληλα πραγμα-
τοποιούνται συναντήσεις στελεχών
για διαχείριση της κρίσης που προ-
κάλεσε το κεφάλαιο Σπανός. Με
δεδομένο πάντως ότι ο γ.γ. του
ΑΚΕΛ θα φύγει για την Ελβετία, τα
πράγματα υποχρεωτικά παγώνουν,
μέχρι και τις 8 Ιουλίου. Οι επέτειοι
του Ιουλίου σε συνδυασμό με τις
καλοκαιρινές διακοπές παρατείνουν
τις όποιες αποφάσεις των κομμα-
τικών ομάδων βάσης για το τέλος
Αυγούστου, με αρχές Σεπτεμβρίου.
Έχει όμως ένα τέτοιο χρονικό πε-
ριθώριο το ΑΚΕΛ; Κάπως έτσι κι-
νήθηκε το 2013, ωστόσο, σε ένα
εντελώς διαφοροποιημένο σκηνικό,
με το κόμμα να είναι στην κυβέρ-
νηση και τον τότε υποψήφιο, προ-
βεβλημένο μέλος του Υπουργικού.
Κομματικές πηγές εκτιμούν πάντως
πως θα πρέπει να γίνουν άμεσες
κινήσεις, βάζοντας μπρος στην
ανάδειξη νέου υποψηφίου.

Πίεση αγάπης
Μεγάλη μερίδα της βάσης αλλά

και πρωτοκλασάτων στελεχών
έχουν ξεκινήσει από την ίδια στιγμή
του ναυαγίου, να ασκούν πιέσεις
προς τον πρώην υπουργό Οικονο-
μικών Κίκη Καζαμία. Σημειώνουν
πως είναι ο μόνος υποψήφιος που

μπορεί αυτή τη στιγμή να διασώσει
τη χαμένη περηφάνια των ΑΚΕΛι-
κών, αποφεύγοντας το καταστρο-
φικό για το κόμμα δίλημμα Νικόλας
ή Αναστασιάδης. Πηγές επισημαί-
νουν πως δεν είναι αρνητικός και
θα βάλει πλάτη αν του το ζητήσει
η ηγεσία, υπάρχουν ωστόσο άλλοι
κύκλοι σημειώνουν πως δεν μετα-
πείθεται. Ανοικτό παραμένει κατά
πόσο η ηγεσία έχει πάρει την από-
φασή της επί του ζητήματος κάνο-
ντας τα ανάλογα βήματα. Στο κάδρο
εξακολουθεί να μένει ψηλά το όνομα
του Σταύρου Μαλά. Στελέχη του
προσδίδουν πολιτικούς πόντους,
για τη στάση που κράτησε γενικά
την τελευταία πενταετία, ωστόσο
ερωτήματα εγείρονται αν με όλα
αυτά που προηγήθηκαν η υποψη-
φιότητά του έχει προοπτική νίκης.
Και σε αυτή την περίπτωση η ηγεσία
φέρεται να κάνει τους υπολογισμούς
της πριν από οποιαδήποτε κίνηση
όπως επίσης και στην περίπτωση

Τάκη Χατζηγεωργίου. Το τελευταίο
διάστημα, πάντως, κινητοποιούνται
και άλλα πολιτικά πρόσωπα δηλώ-
νοντας με τον ένα ή τον άλλο τρόπο
παρόν. Πέραν του δεδηλωμένου
ενδιαφέροντος του Γιώργου Λιλλή-
κα, κινήσεις φέρεται να γίνονται
από τον Γιαννάκη Ομήρου, ενώ πα-
ρούσα για κάποιους θεωρείται και
η Ανδρούλα Βασιλείου. 

Το πλάνο διαχείρισης
Αν και ο εκλεκτός του κόμματος

δεν έχει ακόμη επιλεχθεί, ήδη πέ-
φτουν στο τραπέζι σενάρια για την
ενίσχυση της εικόνας της εν λόγω
υποψηφιότητας που αναπόφευκτα
έχει πληγεί εξαιτίας όσων προηγή-
θηκαν. Η σκέψη που επικρατεί
είναι να δημιουργηθεί μία ισχυρή
ομάδα γύρω του, από στελέχη και
πρόσωπα της Αριστεράς που ακού-
στηκαν ως εν δυνάμει υποψήφιοι,
οι οποίοι θα στηρίξουν την υπο-
ψηφιότητά, με το σύνθημα της
ανάγκης για αλλαγή διακυβέρνη-
σης. Αυτή η υποψηφιότητα όπως
επισημαίνεται θα πρέπει να εξαγ-
γελθεί το επόμενο διάστημα, ασχέ-
τως αν το ΑΚΕΛ πάρει τον χρόνο
του για την ολοκλήρωση των διερ-
γασιών.

ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Άλλες πολιτικές δυνάμεις είτε δι-
στάζουν είτε αδυνατούν να μπουν
στην προεκλογική μάχη, ωστόσο,
αυτό δεν ισχύει για τον πρόεδρο
του ΔΗΚΟ και υποψήφιο για την
προεδρία Νικόλα Παπαδόπουλο.
Ο ίδιος έχει μπει πλέον στα βαθιά
του προεκλογικού παιχνιδιού από
τη βδομάδα που πέρασε, στήνον-
τας την επικοινωνιακή στρατηγική
του και βάζοντας τις βάσεις για
τις πολιτικές του θέσεις. Ουδόλως
τυχαία δεν ήταν η βαρύτητα που
δόθηκε στην παρουσίαση της πρό-
τασης των τριών κομμάτων για
την Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις.
Καθήμενος σε σκαμπό κοντά
στους παρευρισκόμενους, ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος, υποδέχτηκε
για πρώτη φορά δημοσιογράφους

στο εκλογικό του επιτελείο στη
Διαγόρου, και μαζί με την πολυ-
συζητημένη πρόταση για την
Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις, πα-
ρουσίασε και την υπογραφή της
εκστρατείας «ΝΙΚΟΛΑΣ 2018».
Μία τακτική που έχει ως στόχο
να περάσει το μήνυμα πως ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος είναι ο πο-
λιτικός της «διπλανής πόρτας» αλ-
λά παράλληλα είναι σε θέση να
προτείνει λύσεις που θα ενισχύ-
σουν το αίσθημα ασφάλειας των
πολιτών. Το Προεδρικό του προφίλ
αναμένεται να ενισχύσει με τις
συναντήσεις που θα έχει τη Δευ-
τέρα στην Αθήνα ενώ παράλληλα
θα επιχειρεί δολιοφθορές στον
ΔΗΣΥ, καθιστώντας εαυτό ως τον

εκλεκτό ενός σημαντικού ακρο-
ατηρίου των συναγερμικών. Το
αν θα τα καταφέρει είναι ένα ζή-
τημα ανοικτό. 

Ταξίδι στην Αθήνα
Ήδη μετά την εναλλακτική

πρόταση που παρουσίασε για την
Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις, ετοι-
μάζει ταξίδι αστραπή στην Αθήνα,
πραγματοποιώντας συναντήσεις
με τον πρωθυπουργό της Ελλάδας
Αλέξη Τσίπρα, τον Πρόεδρο της
Ελληνικής Δημοκρατίας Προκόπη
Παυλόπουλο και τον υπουργό Άμυ-
νας Πάνο Καμμένο. Ανοικτό είναι
ακόμη αν θα δει τον Έλληνα
υπουργό Εξωτερικών Νίκο Κοτζιά.
Η σύντομη παρουσία του Νικόλα
Παπαδόπουλου στην Αθήνα, έχει
ως στόχο, σύμφωνα με κομματικές
πηγές, τη διάσκεψη που επίκειται
και την ενημέρωσή τους γύρω
από την πρόταση που κατέθεσαν
στο Εθνικό Συμβούλιο τα τρία κόμ-
ματα. 

Και αν η πρόταση έχει ήδη κα-

ταρτιστεί από τα τρία κόμματα
ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ Αλληλεγγύη, στόχος
της υποψηφιότητας Νικόλα Πα-
παδόπουλου είναι να καταστεί ως
πολυσυλλεκτικός υποψήφιος που
μπορεί να πείσει, ακόμη και τη
λαϊκή δεξιά του Δημοκρατικού
Συναγερμού να τον ακολουθήσει,
γυρνώντας την πλάτη στον επί
χρόνια πολιτικό αρχηγό τους Νίκο
Αναστασιάδη. Δεν είναι καθόλου
τυχαίες οι οργανωμένες συναν-
τήσεις στελεχών, όπως η Ιωάννα
Συγκρασίτη και ο Γιάννης Κληρί-
δης, οι οποίοι συνέπλευσαν με
τον Νικόλα Παπαδόπουλο, ενώ
μετά την Ελβετία αναμένεται να
ακολουθήσουν και άλλοι. Αυτή
ακριβώς η κίνηση θεωρείται από
πολλούς ως η «εκδίκηση» του ΔΗ-
ΚΟϊκού προέδρου προς τον Νίκο
Αναστασιάδη για τη δολιοφθορά
που του προκάλεσε με τους κα-
ρογιανικούς, οι οποίοι σύντομα
θα τοποθετηθούν και για τις προ-
εδρικές εκλογές. 

ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Παράταση ζωής για Λιλλήκα η Ελβετία
Θα αξιοποιήσει προς όφελος της υποψηφιότητάς του τις εξελίξεις που θα προκύψουν στη διάσκεψη και τυχόν αδιέξοδο στο ΑΚΕΛ

Χωρίς περιθώριο ραστώνης το ΑΚΕΛ Στα βαθιά του προεκλογικού ο Νικόλας 

Το ΑΚΕΛ και την περασμένη πενταετία μπήκε στον προεκλογικό το φθινόπω-
ρο, με διαφορετικά ωστόσο δεδομένα από τα σημερινά. 

<<<<<<<

Οξυγόνο για το κόμμα
οι εξελίξεις στο κυπρια-
κό, ούτως ώστε να
διαχειριστούν την κρίση.

<<<<<<<

Ο Γ. Λιλλήκας ποντάρει
στο αδιέξοδο του ΑΚΕΛ
και θα αξιοποιήσει την
παράταση του προεκλο-
γικού για να πείσει πως η
υποψηφιότητά του είναι
το κατάλληλο χαρτί ώστε
το κόμμα να αποφύγει
οδυνηρά διλήμματα.

<<<<<<<

Την εκδίκησή του
παίρνει ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος με τις τε-
λευταίες μεταγραφές
συναγερμικών, προς τον
Νίκο Αναστασιάδη και
τη στάση που τήρησε
με τους καρογιανικούς.

Συναντήσεις στην Αθήνα με τους πολιτικούς αξιωματούχους θα έχει τη
Δευτέρα ο κ. Παπαδόπουλος, παρουσιάζοντας την πρότασή του για την
Ασφάλεια και τις Εγγυήσεις.

Χωρίζει από
την τριμερή

Ήδη, ο Γιώργος Λιλλήκας
θέλει να καταστήσει τον
εαυτό του ως τον τρίτο δρό-
μο απέναντι σε Νίκο Ανα-
στασιάδη και Νικόλα Παπα-
δόπουλο και όχι μία ακόμη
επιλογή από τον χώρο του
Ενδιάμεσου. Ουδόλως τυ-
χαία η τοποθέτησή του στην
«Κ» πως η Συμμαχία Πολι-
τών έχει πλέον κεντροαρι-
στερή ταυτότητα, αλλά και
οι πρόσφατες δηλώσεις του
στο κρατικό ραδιόφωνο ότι
δεν εκφράζει τις ίδιες θέ-
σεις στο Κυπριακό με τα
τρία κόμματα, καθώς αν
ίσχυε αυτό, θα ήταν στο ίδιο
κόμμα. Όπως και στη Γε-
νεύη, έτσι και στο Κραν-
Μοντάνα, ο Γιώργος Λιλλή-
κας αναμένεται να διαφο-
ροποιηθεί από τις κινήσεις
των άλλων τριών κομμάτων,
εκεί και όπου μπορεί. Μία
τέτοια κίνηση έχει ως στόχο
να κερδίσει το μετριοπαθές
ακροατήριο που διαφωνεί
με τον Νίκο Αναστασιάδη,
αλλά βλέπει με ανησυχία
τον τρόπο που πολιτεύεται
ο Νικόλας Παπαδόπουλος.
Θα προσπαθήσει παράλλη-
λα να αξιοποιήσει το εκεί
διάστημα, ώστε να καλλιερ-
γήσει το έδαφος με το
ΑΚΕΛ. Το αν θα το πετύχει,
είναι ένα ζήτημα ανοικτό,
το σίγουρο είναι πως με τον
ένα ή με τον άλλο τρόπο ο
πρόεδρος της Συμμαχίας
Πολιτών, έχει ήδη βλέψεις
προς το αριστερό ακροατή-
ριο και εκεί αναμένεται να
ποντάρει για την προεκλο-
γική του 2018. 

Ο Γιώργος Λιλλήκας, στο μεσοδιάστημα των εξελίξεων στο Κυπριακό, θα προσπαθήσει να καταστεί ως ο τρίτος δρό-
μος μεταξύ των δύο «άκρων» Αναστασιάδη-Νικόλα.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ρόλο-κλειδί στα ενεργειακά της σχέ-
δια για τις επόμενες δεκαετίες απο-
δίδει στην Κύπρο η Τουρκία, στρέ-
φοντας την προσοχή της στα απο-
θέματα φυσικού αερίου της ανατο-
λικής Μεσογείου και δρομολογώντας
νέες στρατηγικές για να ενισχύσει
τη θέση της στον ενεργειακό χάρτη
της περιοχής. Με εντολή του Προ-
έδρου της Τουρκίας ο υπουργός
Ενέργειας και Φυσικών Πόρων της
χώρας, Μπεράτ Άλμπαϊρακ, δρομο-
λογεί νέα στρατηγική η οποία απο-
τελείται από τρεις πυλώνες. Η «Κ»
έχει στην κατοχή της νέα έκθεση
του τουρκικού ερευνητικού κέντρου
«SETAV», η οποία ρίχνει φως στην
«Εθνική Στρατηγική της Τουρκίας
για την Ενέργεια και τα Ορυχεία»,
όπως ονομάζεται.

Το «SETAV» το οποίο είναι γνωστό
για τις στενές σχέσεις που διατηρεί
τόσο με το τουρκικό Προεδρικό όσο
και με τη διακυβέρνηση του Κόμ-
ματος Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης
(ΑΚΡ) αναφέρει ότι η υλοποίηση της
συγκεκριμένης στρατηγικής έχει
ήδη δρομολογηθεί, ενώ έρχεται σε
μια περίοδο κατά την οποία η Τουρ-
κία προετοιμάζεται για τη διάσκεψη
της Ελβετίας, διευκρινίζοντας ότι
δεν έχει χάσει τις ελπίδες της για
την άμεση λύση του κυπριακού προ-
βλήματος με βάση την ομοσπονδια-
κή φόρμουλα. Η έκθεση του «SETAV»
μας βοηθά παράλληλα να κατανοή-
σουμε τις προτεραιότητες της Τουρ-
κίας, οι οποίες αφορούν και άλλα
πεδία πέραν της πρόσβασης σε νέες
πηγές ενέργειας. Οι τρεις πυλώνες
πάνω στους οποίους στηρίζεται είναι
οι εξής:

• Προβλέψιμη αγορά, εθνικοποί-
ηση ενέργειας και ασφάλεια πα-
ροχής. 
Εδώ η τουρκική κυβέρνηση εστιά-

ζει την προσοχή της στις ενεργειακές
υποδομές της χώρας εφόσον η κυ-
βέρνηση του ΑΚΡ ετοιμάζεται να
λάβει νέες πρωτοβουλίες για να εκ-
συγχρονίσει τις υποδομές παροχής
ενέργειας στην τουρκική αγορά.
Παράλληλα, στοχεύει στην αναβάθ-
μιση των υπηρεσιών και λειτουργιών
των εταιριών και ομίλων που δρα-
στηριοποιούνται στον χώρο της
ενέργειας. Παράλληλα ετοιμάζεται
να παράσχει νέα κίνητρα και διευ-
κολύνσεις για την τόνωση των αγο-
ρών του φυσικού αερίου, της ηλε-
κτρικής ενέργειας και των ορυχείων.
Όλα δείχνουν ότι τα τελευταία δια-
δραματίζουν σημαντικό ρόλο στα
σχέδια του κ. Άλμπαϊρακ, ο οποίος
την παρούσα στιγμή επιλέγει να
χρησιμοποιήσει την κωδική ονομα-
σία «νέα εθνική στρατηγική για την
ενέργεια και τα ορυχεία» για να προ-
βάλλει τα σχέδιά του. 

• Εθνικοποίηση της ενέργειας
Σε αυτό το μέτωπο η Άγκυρα βα-

σίζεται σε τρεις άσους τους οποίους
κρατά στο μανίκι της. Ο πρώτος
είναι οι ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας, όπου έχει ήδη δρομολογηθεί
η δημιουργία των κατάλληλων υπο-
δομών για την παραγωγή ενέργειας
από τον ήλιο και τον άνεμο με εγ-
χώρια μέσα και εγχώρια τεχνολογία.
Παράλληλα, η Άγκυρα επιταχύνει
τις εργασίες για την ανέγερση του

πρώτου πυρηνικού σταθμού παρα-
γωγής ηλεκτρικής ενέργειας στο
Ακουγιου της Μερσίνης, με την
υποστήριξη της Ρωσίας. Τέλος, δρο-
μολογείται και η δημιουργία ενός
δεύτερου πυρηνικού εργοστασίου
στη Σινώπη. Για την υλοποίηση του
εν λόγω έργου, η Άγκυρα διαπραγ-
ματεύεται με χώρες της Άπω Ανα-
τολής και όπως έχει ήδη υπογραμ-
μιστεί, στο πλαίσιο της «εθνικοποί-
ησης της ενέργειας», η Άγκυρα ρί-
χνει το βάρος της στα ορυχεία της
χώρας. Η κυβέρνηση του ΑΚΡ επι-
θυμεί να εντατικοποιήσει την εκ-
μετάλλευση των ορυχείων εισάγον-
τας στη χώρα νέες τεχνογνωσίες
και στρατηγικές. 

• Αναβάθμιση υποδομών
Ο τρίτος πυλώνας της νέας εθνι-

κής στρατηγικής της Τουρκίας για
την ενέργεια φέρει την ονομασία
«ασφάλεια παροχής». Σε αυτό το
πεδίο, η τουρκική κυβέρνηση ανα-
ζητά νέες πηγές ενέργειας έξω από
τα σύνορα της χώρας και ευελπιστεί
ότι θα αναλάβει σημαντικό ρόλο
στο εγχείρημα της ενεργειακής απαγ-
κίστρωσης της Δύσης από τη Ρωσία.
Στοχεύει δε στην αποτελεσματικό-
τερη αποθήκευση και χρήση των
πηγών της ενέργειας στο εσωτερικό
της Τουρκίας. Σύμφωνα με την έκ-
θεση του «SETAV» στο πλαίσιο της
αναζήτησης για την ασφάλεια πα-
ροχής, η τουρκική κυβέρνηση απο-
φασίζει στη νέα περίοδο να ανα-
βαθμίσει άμεσα όλο το εγχώριο δί-
κτυο παροχής ενέργειας. Παράλληλα,
η Άγκυρα στοχεύει στην αποτελε-

σματικότερη χρήση των πηγών ενέρ-
γειας και στην αναβάθμιση όλων
των υποδομών που αφορούν το φυ-
σικό αέριο. Με αφορμή τη σημασία
που δίνει η τουρκική πλευρά σε
αυτό, η προσοχή στρέφεται σταδιακά
στην ανατολική Μεσόγειο. Η έκθεση
ξεκαθαρίζει ότι η Τουρκία, με απώ-
τερο στόχο την ανάληψη πρωτα-
γωνιστικού ρόλου στο εγχείρημα
της ενεργειακής απαγκίστρωσης
της Δύσης από τη Ρωσία, καλείται
να αναβαθμίσει άμεσα τις δυνατό-
τητες και τις υποδομές της για την
αποθήκευση του φυσικού αερίου
και την παροχή του στο σύστημα
της ενέργειας. Σε αυτά τα πεδία, μέ-
χρι στιγμής, η Τουρκία υπολείπεται
άλλων ευρωπαϊκών χώρων όπως η
Γερμανία και η Ιταλία. 

Ξεδιπλώνει τα ενεργειακά της σχέδια η Άγκυρα 
Η έκθεση του τουρκικού ερευνητικού κέντρου «SETΑV» ρίχνει φως στη «Στρατηγική της Τουρκίας για Ενέργεια και Ορυχεία»

<<<<<<<

Η έκθεση ξεκαθαρίζει ότι
η Τουρκία καλείται να
αναβαθμίσει άμεσα δυνα-
τότητες και υποδομές για
αποθήκευση του αερίου
και την παροχή του στο
σύστημα της ενέργειας.

Με εντολή του Προέδρου της Τουρκίας ο υπουργός Ενέργειας και Φυσικών Πόρων της χώρας Μπεράτ Άλμπαϊρακ δρο-
μολογεί νέα στρατηγική τριών πυλώνων. 

Oι ενεργειακοί
άξονες 

Την ίδια στιγμή, η Τουρκία εί-
ναι υποχρεωμένη να εξασφα-
λίσει φυσικό αέριο από εναλ-
λακτικούς προορισμούς και
στρέφει την προσοχή της σε
άξονες οι οποίοι επιγραμματι-
κά είναι οι εξής: 
• Turkish Stream, 
• Blue Stream, 
• Αγωγός Μπακού-Τιφλίδα-
Τζεϊχάν,
•  ΤΑΝΑΡ, 
• Αγωγός φυσικού αερίου του
Αζερμπαϊτζάν,
• Αγωγός φυσικού αερίου του
Ιράν, 
• Αγωγός Κιρκούκ-Γιουμουρ-
ταλίκ, 
• Αγωγός φυσικού αερίου του
Κουρδιστάν 
• Ανατολική Μεσόγειος. 
Πηγές της «Κ» χαρακτηρίζουν
ως πολύ σημαντική τη μνεία
της τουρκικής έκθεσης στα
ενεργειακά αποθέματα της
ανατολικής Μεσογείου, όταν
σε αυτή καθαυτή γίνεται ανα-
φορά στις νέες έρευνες. Οι
πηγές μας τονίζουν ότι η Άγκυ-
ρα εμφανίζεται αποφασισμέ-
νη να εξαντλήσει όλα τα περι-
θώρια για να εξασφαλίσει με-
ρίδα στα ενεργειακά αποθέ-
ματα της περιοχής, και είναι σε
αυτό το πεδίο που η Κύπρος
διαδραματίζει σημαντικό ρό-
λο. Μέσα στα εν λόγω πλαίσια
η Άγκυρα ετοιμάζεται για την
επόμενη ημέρα και όλα τα εν-
δεχόμενα που μπορεί αυτή να
φέρει με ή χωρίς τη λύση του
Κυπριακού.
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Μόνο ό,τι υπάρχει στο τηλέφωνο

Ο Μίκης της αιωνιότητας! 
Με καταγωγή από Μικρά Ασία και Κρήτη, ο
θεόρατος Μίκης Θεοδωράκης, στα 92 χρό-
νια στάθηκε όρθιος στο Καλλιμάρμαρο και
σήκωσε ψηλά στους ατλάντειους ώμους του
την Ελλάδα της αξιοπρέπειας, του μεγαλεί-
ου και της υπερηφάνειας που ουδείς μπορεί
να νοθεύσει γιατί η Τέχνη δεν βολεύεται με
λιγότερο ουρανό. «Οι γενναίοι και οι τρα-
γουδιστές ανήκουν στην απεραντοσύνη. Η
λύρα και το τόξο ανήκουν στην αιωνιότητα.
Μαζί θα πορευτούμε στους αιώνες των Ελ-
λήνων. Μαζί θα τραγουδάμε. Και ο θάνατος
δεν θα έχει πια εξουσία»… Λόγια του συγ-
γραφέα και ποιητή Γιώργου Μπλάνα σε ένα
διάλογο του Μίκη Θεοδωράκη με όλη την
Ελλάδα γενικά και ειδικά με τις δεκάδες χι-
λιάδες των ζωντανών μαρτύρων που κατέ-
κλυσαν το Καλλιμάρμαρο το βράδυ της ιστο-
ρικής πλέον Δευτέρας 19 Ιουνίου 2017, και
παρακολούθησαν την παράσταση-αφιέρω-
μα στον μεγάλο συνθέτη, με τίτλο, « Όλη η
Ελλάδα για τον Μίκη – 1.000 Φωνές». Παρά-
σταση που έφερε μοναδικά μαζί για πρώτη
φορά 1000 χορωδούς από 30 πόλεις της Ελ-
λάδας. 

••••
Όλα του γάμου δύσκολα
Εσείς γιατί θα πάτε στην Ελβετία αφού δεν
θέλετε λύση; Ερώτημα προς βουλευτή του
Ενδιάμεσου από ένα πολίτη στην ουρά όπου
χαιρετούσαν σε γάμο. Ο βουλευτής απάντη-
σε ότι θέλουν λύση με σωστό περιεχόμενο,
έτσι για να τελειώσει μια κι έξω με φραστι-
κό νοκ άουτ. Ο κύριος με το φακελάκι ανά
χείρας, τελικά αποδείχθηκε πολύ σκληρός
για να πεθάνει. Εις επήκοων όλων εξήγησε
στον βουλευτή ότι η εκλογική σύμπραξη των
τριών ενδιάμεσων είναι ανάδελφη: «Το ΔΗ-
ΚΟ θέλει ΔΔΟ με σωστό περιεχόμενο, ενώ η
ΕΔΕΚ και η Συμμαχία την έχουν αποκηρύξει,
άρα στο εθνικό θέμα τζίφος. Στην οικονομία
ο Νικόλας είναι μνημονιακός με βούλα κι άλ-
λοι δύο αντιμνημονιακοί. Στο μόνο που τα
βρίσκετε ακούω είναι στον διαμοιρασμό της
εξουσίας. Για να καταλάβεις έμαθα ότι εκτός
από τα υπουργεία (εδώ πέταξε κι ένα όνομα
υπουργού οικονομικών to be) εμοιράσετε
τζιαι τες θέσεις στο Προεδρικό». Τον βου-
λευτή έσωσε, ο γαμπρός και η νύφη αφού
με την κουβέντα είχε έρθει η σειρά του να
χαιρετίσει! 

••••
Η εκδίκηση
Πώς ο Νίκος Αναστασιάδης επέλεξε τον Βα-
σίλη Πάλμα υφυπουργό παρά τω Προέδρω;
Έτσι και ο Νικόλας Παπαδόπουλος φρόντισε
να πληρώσει με το ίδιο νόμισμα την κυβερ-

νητική παράταξη κλέβοντάς της στελέχη. Τα
ονόματα των συναγερμικών στελεχών που
στηρίζουν τον Νικόλα Παπαδόπουλο, είναι
οι Ιωάννα Συγκρασίτη και ο Γιάννης Ξάνθου
Κληρίδης. Πάντως, ιδιαίτερος θόρυβος έγι-
νε γύρω από το όνομα της κ. Συγκρασίτη, με
τίτλους περί ηχηρής μετεγγραφής σε ση-
μείο που και οι συναγερμικοί άρχισαν να
διερωτούνται μεταξύ τους ποια τέλος πάν-
των είναι η Ιωάννα που έφυγε. Πληροφορη-
θήκαμε ότι υπήρξε μέλος του ΠΓ του ΔΗΣΥ
και κοινοβουλευτική συνεργάτιδα της Ελέ-
νης Θεοχάρους ωστόσο απέφυγε να την
ακολουθήσει κατά την ηχηρή αποχώρησή
της, παραιτήθηκε από το ΠΓ επικαλούμενη
διαφωνία της στο Κυπριακό και τώρα πήγε
στο ΔΗΚΟ. 

••••
Και Κληρίδης στο ΔΗΚΟ! 
Σκωπτικά είδαν στην Πινδάρου και τον σά-
λο που προκλήθηκε γύρω από το όνομα του
Γιάννη Κληρίδη. Όχι μόνο γιατί το εν λόγω
πρόσωπο παραιτήθηκε πριν από μία δεκαε-
τία, αλλά γιατί για κάποιο λόγο παρουσιάζε-
ται ως ιδρυτικό μέλος του ΔΗΣΥ, τη στιγμή
που ιδρυτικό μέλος, ήταν ο πατέρας του

Ξάνθος. Ζήτημα χρόνου θεωρείται και η στή-
ριξη της υποψηφιότητας Νικόλα από τον
Χρίστο Ρότσα. Πάντως όσο κι αντιμετωπίζον-
ται με γέλια στην Πινδάρου οι μεταγραφές,
η στήλη μαθαίνει πως στον ΔΗΣΥ επικρατεί
ανησυχία για αιμορραγίες προς τον ΔΗΚΟϊκό
πρόεδρο, σοβαρότερες, από όσες έχουν μέ-
χρι τώρα διαφανεί. 

••••
Οι μνηστήρες
Αυξάνονται οι μνηστήρες πέριξ της Εζεκία
Παπαϊωάννου μετά και το ναυάγιο με τον
Σπανό. Όπως ενημερώνεται ο Ιανός, πολλοί
είναι εκείνοι που ενδιαφέρονται να καλύ-
ψουν το κενό. Ανάμεσά τους και πολιτικό
πρόσωπο γένους θηλυκού που προέρχεται
από τον χώρο του ΔΗΚΟ. Η ίδια φέρεται να
παίζει ήδη παρασκηνιακό ρόλο στις προεκλο-
γικές ή τουλάχιστον να ευελπιστεί να αποκτή-
σει λόγο και ρόλο. Τα κανόνια βαρούν! 

••••
Απεσταλμένοι Ομήρου
Την πρόταση του ΑΚΕΛ προς τον Γιώργο
Λιλλήκα για την εξεύρεση κοινού υποψηφί-

ου αντί το ΑΚΕΛ να στηρίξει Λιλλήκα, εκμε-
ταλλεύτηκε ο τέως πρόεδρος της Βουλής
Γιαννάκης Ομήρου, ο οποίος όπως είπε στη
στήλη πηγή του περιβάλλοντος έστειλε απε-
σταλμένους στον πέμπτο όροφο, όπου και τα
γραφεία της Συμμαχίας Πολιτών. Ψέματα-
αλήθεια ο Γιώργος είπε ότι τώρα δεν είναι
κατάλληλη ώρα διότι έχουμε ενώπιόν μας τις
συνομιλίες για το Κυπριακό στην Ελβετία κι
έχει αναστείλει κάθε προεκλογική δραστη-
ριότητα. 

••••
Για τον Κίκη
Πίεση μεγατόνων δέχεται ο Κίκης Καζαμίας
από τη βάση του ΑΚΕΛ, σύμφωνα με αξιόπι-
στη πηγή της στήλης από την αριστερή όχθη
του Σηκουάνα. Σαλαμιναίος φίλος μας είπε
ότι ο κόσμος της Αριστεράς, όπου πάει ο Κί-
κης, προσπαθεί να τον πείσει να αλλάξει
γνώμη και να δεχτεί να είναι ο υποψήφιος
του Κόμματος στις προεδρικές εκλογές. Στο
ερώτημα αν εκτός από τον κόσμο τον πιέζει
και η ηγεσία, μας απάντησε χαρακτηριστικά:
Ουδέν σχόλιο! 

••••

Κόκκινα Χερουβείμ
Τις διεργασίες στο ΑΚΕΛ ακούσαμε να συ-
ζητούνται σε γεύμα μεταξύ δικηγόρων, δύο
εκ των οποίων υπήρξαν λαλίστατοι. Δεν έλε-
γαν, οφείλω να ομολογήσω, τα καλύτερα για
στελέχη της Αριστεράς αναμεμειγμένα σε
παίγνια δικηγόρων – δικαστών. Ο ένας μάλι-
στα αναφέρθηκε σε Σεραφείμ και Χερου-
βείμ του ΑΚΕΛ μετά πολλών επαίνων και
στεφάνων και με το αζημίωτο… Άντρο, τι γί-
νεται;   

••••
Πού ’σαι Θανάση;
Στην απόφαση της Επιτροπής Κεφαλαιαγο-
ράς Κύπρου με τα πρόστιμα, περιλαμβάνον-
ται επιστολές της Κεντρικής Τράπεζας προς
τη Λαϊκή για μεγάλες προβλέψεις που
έπρεπε να είχε κάνει. Συνεπώς προκύπτει
το ερώτημα, γιατί ο Αθανάσιος Ορφανίδης
και ο τότε αρμόδιος του τμήματος εποπτείας
και ρυθμίσεως Κώστας Πουλλής δεν υπο-
χρέωσαν έγκαιρα το Δ.Σ. της Λαϊκής να ανα-
γνωρίσει τις ζημιές ώστε να ξέρουν επενδυ-
τές και καταθέτες την πραγματική κατάστα-
ση της τράπεζας; Οι τότε εξωτερικοί ελεγ-
κτές της Λαϊκής τι λένε γι’ αυτά τα δάνεια
που επί των οποίων δεν έγιναν κατά την ΕΚΚ
έγκαιρα οι προβλέψεις; Θυμίζουμε ότι η
Λαϊκή όταν έφυγε ο Βγενόπουλος τον Οκτώ-
βριο του 2011 προχώρησε σε αναγνώριση
τεράστιων ζημιών στο χαρτοφυλάκιο δανεί-
ων της που έφθασαν τα €3,5 δισ., δηλαδή
κάπου 20% του ΑΕΠ της Κύπρου! Τι έκανες
στον πόλεμο Θανάση;

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Ο Μίκης στο Καλλιμάρμαρο κι εμείς τον χαβά μας 

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Ανώτατο στέλεχος
πολυεθνικής εται-
ρίας, με επαγγελμα-
τικές δραστηριότη-
τες σε όλο τον κό-
σμο, με αστρονομικό

μισθό, έλεγε πρόσφατα χαριτολο-
γώντας: «ό,τι δεν υπάρχει στο τη-
λέφωνό μου, δεν υπάρχει», υπο-
δεικνύοντας ότι το γραφείο του, οι
δραστηριότητές του, ακόμη και η
προσωπική του ζωή, καταγράφον-
ται και συντονίζονται από ένα κινη-
τό τηλέφωνο. Το παγκόσμιο χωριό,
κατά τον «αρχιερέα της μαζικής
κουλτούρας» Μάρσαλ Μακ Λούαν,
χωράει σήμερα όλο τον κόσμο, όχι
σε ένα χωριό, αλλά σε μια οθόνη. 

Άλλος κύπριος στην καταγωγή, δι-
ευθυντής σε πολυεθνική εταιρία,
με περγαμηνές από ξακουστά πα-
νεπιστήμια, άγνωστος όμως στην
πατρίδα του, παράτησε τα πολυτε-
λέστατα γραφεία, στις Ηνωμένες
Πολιτείες και σε πολλές πρω-
τεύουσες της Ευρώπης και της
Ασίας, αγόρασε ένα διαμέρισμα
στη Λεμεσό και εργάζεται από τη
βεράντα του, αγναντεύοντας τη
θάλασσα. Η μόνη του δυσκολία, εί-
ναι ότι αναγκάζεται να δουλεύει τα
βράδια, αφού τότε μόνο μπορεί να
επικοινωνεί με τους συναδέλφους
του, στην Αμερική.

Ωστόσο, όπως ομολογεί, η παρα-
γωγικότητά του αυξήθηκε αφού
απέβαλε το άγχος και απαλλάγηκε
από τη βουή των μεγαλουπόλεων.
Κατά τα άλλα, παράτησε την εργέ-
νικη ζωή, τα ατέλειωτα ταξίδια,
απέκτησε παιδιά και άρπαξε το
πραγματικό νόημα της ζωής.

Και σε χαμηλότερο επίπεδο, διευ-
θυντής μεγάλης και κερδοφόρας

εταιρίας στην Κύπρο, έκανε την
καφετέρια το προσωπικό του γρα-
φείο, αφήνοντας στην ιδιαιτέρα
του, το πολυτελέστατο γραφείο
του. Κλείνει ραντεβού με πελάτες
στην καφετέρια, απολαμβάνει το
μεσημεριανό του, μαζί με πελάτες
σε διπλανό εστιατόριο και παρακο-
λουθεί τα πάντα, μέσω του κινητού
τηλεφώνου, ακόμη και τις κινήσεις
των υπαλλήλων του.

Ομολογεί ότι από την εποχή που
εργάζεται από την καφετέρια, όχι
μόνο βελτιώθηκαν οι αποδόσεις
του, αλλά και οι πελάτες του, είναι
πιο ευχαριστημένοι. Επιπλέον μα-
θαίνει πως πραγματικά κινείται το
παζάρι και τι πραγματικά θέλει ο
κόσμος, μέσα από τις κουβέντες
με θαμώνες της καφετέριας. Εξάλ-
λου όλες οι καλές συμφωνίες, από
τους πολιτικούς, μέχρι τους ερω-
τευμένους, κλείνουν στη διάρκεια
γευμάτων και δείπνων.

Πριν από μερικά χρόνια ο καλός
δημοσιογράφος ξεχώριζε από την
ατζέντα του, από τα τηλέφωνα
που είχε καταγραμμένα, αφού με
αυτό τον τρόπο, μπορούσε να επι-
κοινωνήσει με τις πηγές των ειδή-
σεων. Έλεγαν τότε, ότι η αξία του
δημοσιογράφου, ήταν όση και η
αξία της ατζέντας του. Σήμερα
στην εποχή του «γκουγκλαρίσμα-
τος» η αξία του δημοσιογράφου
κρίνεται πολλές φορές από την
ικανότητά του να ψάχνει πληρο-
φορίες στο διαδίκτυο. Το έργο του
λειτουργού του τύπου κρίνεται κυ-
ρίως από την ικανότητά του να
συνδυάζει ατέλειωτες πληροφο-
ρίες, να τις αξιολογεί και να τις
προσφέρει «μασημένο φαγητό»
στους αναγνώστες, στους ακροα-
τές, στους τηλεθεατές.

Ακούγεται τρελό, αλλά σχεδόν
όλοι οι παρουσιαστές ειδήσεων, σε
όλο τον κόσμο, αλλά και υποχρεω-
τικά όλοι οι ρεπόρτερ, στηρίζονται
και επικοινωνούν, ακόμη και σε
ζωντανές εκπομπές μέσω των κι-
νητών τηλεφώνων. Λαμβάνουν συ-
νεχώς μηνύματα, τα οποία επεξερ-
γάζονται σχεδόν αυτόματα και τα
μεταφέρουν στους ακροατές και
τηλεθεατές. Και στην Κύπρο,
υπάρχουν ξεφτέρια, παρουσια-
στές ραδιοφωνικών εκπομπών, οι
οποίοι προσφέρουν απαντήσεις σε
σωρεία ερωτημάτων ακροατών,
επί παντός επιστητού, ψάχνοντας
τις ιστοσελίδες Υπουργείων και άλ-
λων Οργανισμών και μάλιστα την
ώρα της ζωντανής εκπομπής.

Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι ο
κοσμάκης ζητά ακόμη βοήθεια από
τους δημοσιογράφους και όχι από
τους αρμόδιους, οι οποίοι είναι
αποδεικνύονται πολλές αναρμόδι-
οι, μέσω από τα γρανάζια της γρα-
φειοκρατίας και της ευθυνοφο-
βίας.

Η Κύπρος της ευμάρειας και της
φτώχιας, των κούφιων λόγων και
των οραματισμών, των μονοπω-
λίων και της διαφθοράς, των σπου-
δαίων επιστημόνων και των ατέ-
λειωτων ουρών ανέργων, διαθέτει
το πιο αργό και το πιο ακριβό διαδί-
κτυο στην Ευρώπη. Τώρα πώς τα
μεγάλα λόγια, θα μετατραπούν σε
μεγάλα έργα, με φοβικές νοοτρο-
πίες και κουτοπόνηρες τρικλοπο-
διές, στην εξέλιξη, είναι μια άλλη
δύσκολη υπόθεση. Το μόνο ευχά-
ριστο είναι ότι δεν υπάρχουν αναν-
τικατάστατοι ούτε και στην Κύπρο
και αργά ή γρήγορα ο κόσμος θα
γυρίσει, έστω και αν θέλει ακόμη
πολλή δουλειά.  

Νίκος Αναστασιάδης

Η μόνη παρουσία στο Καλλιμάρμαρο που είχε το ανάστημα μιας εξίσου μεγάλης τιμής και κρίνουμε ότι οφείλουμε να την αποδώσουμε, ήταν
αυτή του 95χρονου σήμερα Μανώλη Γλέζου. Του αγωνιστή της Εθνικής Αντίστασης, δημοσιογράφου, συγγραφέα και πολιτικού, αυτού που
στην κατεχόμενη από τους Γερμανούς Ελλάδα κατέβασε, τον Μάη του 1941 τη σημαία της ναζιστικής Γερμανίας από τον ιστό του βράχου της
Ακρόπολης. Τον Γλέζο με τον μύστακα και την τραγιάσκα (δίπλα στον κύριο με το κίτρινο μπουφάν) αγκάλιασε με ιδιαίτερη θέρμη και συγκίνηση
ο Μίκης τη Δευτέρα.

Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης ο οποίος
πάει στην Ελβετία για άλλη μια δια-
πραγμάτευση για το Κυπριακό. Του ευ-
χόμαστε καλή δύναμη!

Η Ευρωπαϊκή Ένωση
βρίσκεται σε ένα κρί-
σιμο σκαλοπάτι για το
μέλλον της. Δεν είναι
μόνο η συζήτηση που
ξεκίνησε εδώ και ένα

χρόνο και είναι σε εξέλιξη και αφο-
ρά το Brexit. Μια άλλη σημαντική
και κρίσιμη συζήτηση είναι αυτή
που έχει να κάνει με τη διαχείριση
και αντιμετώπιση του τεράστιου ζη-
τήματος των αιτητών ασύλου και
των προσφύγων. 

Ο πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής Ζαν Κλοντ Γιούνκερ επικεν-
τρώθηκε στην ομιλία του την περα-
σμένη Τετάρτη στο Ευρωκοινοβού-
λιο, στη Σύνοδο Κορυφής για το με-
ταναστευτικό επικεντρώθηκε σε
δύο πυλώνες. Στην αλληλεγγύη και
στην ευθύνη των κρατών μελών
προς τα κράτη μέλη. «Αν δεν προ-
στατεύσουμε αυτούς τους δύο πυ-
λώνες ανέφερε, η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση δεν θα είναι η ίδια, με την Ευρώ-
πη που ξέρουμε μέχρι σήμερα». Η
ευθύνη ενός εκάστου προς τον άλ-
λο δεν μπορεί να ξεκινά και να τε-
λειώνει στη γεωγραφική θέση κάθε
χώρας. Σήμερα, η Ελλάδα και η Ιτα-
λία, ως οι χώρες πρώτης γραμμής
έχουν αναλάβει τον μεγαλύτερο
φόρτο σε ό,τι αφορά τους πρόσφυ-
γες και τα αιτήματα ασύλου. 

Η αλληλεγγύη είναι απαραίτητο συ-
στατικό στην αντιμετώπιση. Αν δεν
κατανοήσουμε όλοι στην Ενωμένη
Ευρώπη πως δεν μπορούμε να
κλείνουμε τα μάτια και να περιμέ-
νουμε να αντιμετωπίσουν το ζήτη-
μα αυτό μερικές χώρες της Ένωσης
τότε το οικοδόμημα είναι καταδικα-
σμένο. Χωρίς αλληλεγγύη μεταξύ
των χωρών της Ένωσης θα καταρ-
ρεύσουν εις βάρος του συνόλου και

προς όφελος μερικών άλλων χω-
ρών. Ζημιωμένη θα είναι η Ευρώπη.
Και δεν αναφέρομαι οικονομικά.
Πρωτίστως κοινωνικά και ηθικά. Θα
καταρρεύσουν οι αρχές λειτουρ-
γίας της. Το πρόβλημα αυτοπροσ-
διορισμού θα διογκώνεται. Και όταν
θα σπάσει τα κομμάτια δεν θα μπο-
ρούν να μαζευτούν. 

Το πρόβλημα αυτό δεν λύνεται ού-
τε και με την καλύτερη διαχείριση
του προσφυγικού και των αιτητών
ασύλου. Το πρόβλημα θα λυθεί
όταν πάψουν να υπάρχουν οι εστίες
πυρός που εξαναγκάζουν τους αν-
θρώπους αυτούς να εγκαταλείψουν
τα σπίτια τους. Και αυτή είναι μία
άλλη διάσταση. Η εξωτερική πολιτι-
κή της Ένωσης. Από μόνη της η Ευ-
ρώπη, προφανώς και δεν μπορεί να

λύσει τις διαφορές στη γειτονιά
μας. Αλλά μπορεί να συμβάλει με
τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Μπο-
ρεί για παράδειγμα, να δείξει την
αποφασιστικότητά της.

Η ολιστική και σφαιρική στρατηγι-
κή είναι σημαντική στην παρούσα
φάση. Η ανακατανομή των προσφύ-
γων με αυστηρά αριθμητικά κριτή-
ρια χρειάζεται να είναι δεδομένη.
Ένα αποτελεσματικό σύστημα ασύ-
λου δεν μπορεί να δουλέψει χωρίς
αυτοματοποιημένο, υποχρεωτικό
και δίκαιο μηχανισμό ανακατανομής
των δικαιούχων. 

Η εξωτερική πολιτική σε σχέση με
την Αφρική είναι μια άλλη διάστα-
ση. Η ήπειρος δίπλα μας είναι τόσο
φτωχή και τόσο πλούσια την ίδια
ώρα. Χρειάζεται τη βοήθειά μας,
την ίδια ώρα που και η Ευρώπη
μπορεί να αξιοποιήσει αρκετούς
από τους πόρους της. Ανθρώπινους
και άλλους. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι μία. Και
ως μία πρέπει να αντιμετωπίσουμε
την πρόκληση αυτή. Συνολικά και
συντονισμένα. Όσο χάνουμε χρόνο
στη συζήτηση ποιανού ευθύνη εί-
ναι η διαχείριση ανθρώπων που έρ-
χονται στα εδάφη μας κατατρεγμέ-
νοι για ένα καλύτερο μέλλον, ρί-
χνουμε πέτρες στο ραγισμένο τζάμι
του σπιτιού μας. Απομακρυνόμαστε
από τις αρχές λειτουργίας μας. Κιν-
δυνεύουμε να γίνουμε ένα συνον-
θύλευμα χωρών χωρίς καρδιά. Και
αλληλεγγύη χωρίς καρδιά δεν λέ-
γεται αλληλεγγύη. Εξαναγκασμός
λέγεται. Και δεν θα δουλέψει. Δυ-
στυχώς. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Το μέλλον της Ευρώπης 

“«Η Ευρωπαϊκή Ένωση εί-
ναι μία. Και ως μία πρέ-
πει να αντιμετωπίσουμε
την πρόκληση αυτή. Συ-
νολικά και συντονισμένα.
Όσο χάνουμε χρόνο στη
συζήτηση ποιανού ευθύ-
νη είναι η διαχείριση αν-
θρώπων που έρχονται
στα εδάφη μας κατατρεγ-
μένοι για ένα καλύτερο
μέλλον, ρίχνουμε πέτρες
στο ραγισμένο τζάμι του
σπιτιού μας». 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 
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Διαβάζοντας κανείς την κοινή
πρόταση του Ενδιάμεσου χώ-
ρου σε ό,τι αφορά το κεφάλαιο
της Ασφάλειας και των Εγγυή-
σεων έρχεται αντιμέτωπος με
μια βαθειά υπαρξιακή κρίση.

Αρχίζει καταρχάς να διερωτάται γιατί τόσα
χρόνια δεν είχε συνειδητοποιήσει πως αυτή
η χώρα στην οποία ζει είναι μια υπερδύναμη.
Διότι εκείνο το οποίο πίστευε μέχρι τώρα
ήταν πως ζούσε σε μια μικρή, υπό κατοχή,
χώρα, την οποία άγουν και φέρουν τα εκά-
στοτε γεωπολιτικά συμφέροντα των ισχυρών
κρατών και η οποία δεν είχε ποτέ τη δια-
πραγματευτική δύναμη να «επιβάλει» τους
όρους της στη διεθνή σκακιέρα.

Η μέχρι τώρα ιστορία, και όταν λέμε ιστο-
ρία δεν εννοούμε μόνο εκείνη την οποία
μας βολεύει να θεωρούμε ως επίσημη αλλά
και όλες τις αποσιωπημένες αλήθειες της,
αυτό του υποδείκνυε και του αποδείκνυε.

Πως δεν ζούσε σε μια υπερδύναμη και πως
κάθε φορά που εκείνος ο οποίος την κυβερ-
νούσε δεν διέθετε αυτή την επίγνωση, τα
αποτελέσματα ήταν καταστροφικά. Όταν
λοιπόν έχοντας αυτά βιωμένα στο πετσί
του έρχεται σήμερα αντιμέτωπος με την
κοινή πρόταση των Τριών Φωστήρων του
Ενδιάμεσου τότε αμέσως του προκαλείται
μια βαθιά υπαρξιακή κρίση του τύπου «ποιος
ήμουν τελικά, ποιος είμαι σήμερα και πού
στο καλό πάω;»

Κλονίζεται από τη διαπίστωση ότι δεν
είχε καταφέρει να δει το προφανές και ότι
αυτό το προφανές έρχονται τώρα να του το
τρίψουν στα μούτρα οι Τρεις Ενδιάμεσοι.
Πως δηλαδή δεν ήταν αρκετά πατριώτης
για να θεωρήσει αυτή τη χώρα ως υπερδύ-
ναμη και προφανώς δεν ήταν επίσης και
αρκετά πατριώτες όσοι πολιτικοί μέχρι τώρα
διαπραγματεύονταν για πάρτι του εφόσον
κανείς δεν σκέφτηκε να στριμώξει τόσο

πολύ την άλλη πλευρά. Δεν είχε λοιπόν συ-
νειδητοποιήσει πως αυτή η υπερδύναμη
στην οποία ζει μπορεί αύριο να πάει στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων και να θέσει
όρους που θα έθετε οποιαδήποτε υπερδύ-
ναμη και όχι μια μικρή χώρα ριγμένη στο
πέλαγος.

Αυτή η χώρα λοιπόν, όπως έμαθε μετά
από την κοινή πρόταση των Τριών, μπορεί
να απαιτήσει την πλήρη αποχώρηση του
συνόλου των ξένων στρατιωτικών δυνάμεων
πριν από την έναρξη της εφαρμογής της
λύσης. Όπως επίσης μπορεί, ως υπερδύναμη
που είναι ή έστω πολύ πιο ισχυρή από τη

γειτονικά ανίσχυρη Τουρκία, να απαιτήσει
όπως τα επεμβατικά και εγγυητικά δικαιώ-
ματα να καταργηθούν πριν από την παρα-
πομπή της όποιας λύσης σε δημοψήφισμα.
Και το ίδιο θα πρέπει να απαιτήσει να ισχύσει
και για τη Συνθήκη Συμμαχίας του 1960.
Όλα αυτά μαζί με άλλους 10 όρους, μπορεί
κάλλιστα αυτή η χώρα στην οποία ζει να
πάει αύριο στο τραπέζι των διαπραγματεύ-
σεων και να τα απαιτήσει κι αν η άλλη
πλευρά δεν τα δεχτεί τότε, αυτή η χώρα
στην οποία ζει δικαιούται να αποχωρήσει
από τη διαπραγμάτευση και αυτή η απο-
χώρηση θα σημαίνει μόνο νίκη.

Νίκη στην περηφάνια του, νίκη που διεκ-
δίκησε τα δίκαια του, νίκη που εξακολουθεί
να πιστεύει ότι κάθε σπίτι είναι και κάστρο,
νίκη που επέδειξε τον πατριωτισμό του και
δεν υπαναχώρησε στις ορέξεις του «εχθρού»,
νίκη που έχει τη μαγκιά να συμπεριφέρομαι
ως υπερδύναμη έστω κι αν αυτή η συμπε-

ριφορά οδηγεί κάθε φορά και στη συντήρηση
του υφιστάμενου στάτους κβο. Και όταν οι
διαπραγματεύσεις ναυαγήσουν διότι η άλλη
πλευρά θα απορρίψει τους όρους των Τριών
Ενδιάμεσων, πρέπει να είναι βέβαιος πως
το ναυάγιο αυτό θα το χρεωθεί εκείνη και
ως εκ τούτου θα τιμωρηθεί με την τιμωρία
να συνεχίσει να κατέχει το 40% ή αν προτιμά
μπορεί εναλλακτικά να διαλέξει την τιμωρία
της οριστικής διχοτόμησης.

Αυτό είναι δευτερεύον στην όλη υπόθεση
διότι εκείνο που προέχει είναι να ξεπεράσει
τη βαθιά του υπαρξιακή κρίση και να ταχθεί
υπέρ της συνέχισης του ενδιάμεσου πα-
τριωτικού αγώνα, μέχρις ότου ο ένας εκ των
Τριών Φωστήρων, καθίσει στην καρέκλα
της προεδρίας μιας διχοτομημένης μεν, πε-
ρήφανης δε, υπερδύναμης ώστε επιτέλους
να χρισθεί ως πριγκηπάρχης. 

Ζω σε μια υπερδύναμη
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Όταν ο Μανουέλ Βαλς,πρώην πρωθυπουργός
του Φρανσουά Ολάντ, δεν κατάφερε να λάβει
το χρίσμα των Σοσιαλιστών για τις προεδρικές
εκλογές της Γαλλίας, ανακοίνωσε πως θα
στηρίξει τον Εμανουέλ Μακρόν και όχι τον
επίσημο υποψήφιο του κόμματος, τον Μπε-

νουά Αμόν. Η σύμπλευση Βαλς με τον Μακρόν είχε αναμ-
φίβολα τη δική της πολιτική σημασία. Καταδείκνυε την
απαρχή της κατάρρευσης του σοσιαλιστικού κόμματος
και τη δυναμική που αποκτούσε ο ανεξάρτητος Μακρόν.
Τόσο από τη μερίδα των απογοητευμένων ψηφοφόρων,
αλλά και από το υφιστάμενο πολιτικό σύστημα που είχε
τα κατάλληλα αντανακλαστικά για να αντιληφθεί το κύμα
της αλλαγής. Πολιτικές αιμορραγίες που έχουν τη δική
τους σημειολογία, είχαμε και στο κυπριακό πολιτικό
σκηνικό. Αίσθηση προκάλεσε το 1996, η απόφαση του
τότε δηκοϊκού Αλέξη Γαλανού να κατέλθει ως ανεξάρτητος
υποψήφιος, αρνούμενος να στηρίξει την επιλογή του
ΔΗΚΟ Γιώργο Ιακώβου. Στον δεύτερο γύρο συνέπλευσε
με τον Γλαύκο Κληρίδη, συνέβαλε στην επανεκλογή του,
διχάζοντας έτσι το και Δημοκρατικό Κόμμα. 

Αίσθηση προκάλεσε και κατά το πρόσφατο παρελθόν
η στάση που τήρησε ο Νικόλας Παπαδόπουλος κατά τις
προεδρικές εκλογές του 2013. Έστω και ανεπίσημα, στήριξε
την υποψηφιότητα Γιώργου Λιλλήκα, ενισχύοντας ση-
μαντικά τον πρόεδρο της Συμμαχίας Πολιτών και πλήττοντας
την εικόνα του τέως προέδρου του ΔΗΚΟ Μάριου Καρογιάν. 

Κίνηση με καθαρά πολιτική σημασία, αποτελεί και η
απόφαση πρωτοκλασάτων στελεχών της Συμμαχίας
Πολιτών να αποχωρήσουν από το Κίνημα εις ένδειξη δια-
μαρτυρίας απέναντι στην υποψηφιότητα του Γιώργου
Λιλλήκα. Κατέδειξε πως η Συμμαχία Πολιτών είναι διχασμένη
σε εκείνους που στηρίζουν τις πολιτικές Γιώργου Λιλλήκα
και εκείνους που διαφωνούν ιδεολογικά μαζί του. Οι
πολιτικές μετακινήσεις είχαν ανέκαθεν το δικό τους
πολιτικό ενδιαφέρον. Μπορούσαν να προκαλέσουν ση-
μαντική αιμορραγία σε ένα κόμμα. Να πλήξουν έναν υπο-
ψήφιο ανεπανόρθωτα και να ενισχύσουν σημαντικά
κάποιον άλλο. Το πλήγμα μπορεί να είναι καθαρά επικοι-
νωνιακό ή να έχει και ουσία. Απαραίτητος παράγοντας
για να έχει πολιτική ουσία, παίζει και το πρόσωπο που
μετακινείται. Αν αποτελεί τον εκπρόσωπο ενός συγκε-
κριμένου ακροατηρίου ενός κόμματος ή έστω πυρήνα,
αναπόφευκτα θα πάρει μαζί του και άλλους. Αν εκπροσωπεί
τον εαυτό του, τότε η όποια κίνησή του περιορίζεται στον
επικοινωνιακό του χαρακτήρα. Στην πρώτη περίπτωση,
το πρόσωπο καταφέρνει να προκαλέσει φθορά σε έναν
υποψήφιο και να δημιουργήσει δυναμική στον άλλο, στη
δεύτερη περίπτωση δίδει απλώς την εικόνα μιας ενδεχό-
μενης αιμορραγίας. Το τελευταίο διάστημα, για παράδειγμα,
έγιναν πολλά τέτοια εγχειρήματα. Αφήνουμε κατά μέρος
την προσπάθεια του ΔΗΚΟ να πλήξει το ΑΚΕΛ, βάζοντας
ως υποψήφιο τον Ανδρέα Φάντη και τον Γιώργο Λιλλήκα
με τον Κυριάκο Τυρίμο, τον οποίο στη συνέχεια «έκλεψε»
ο Νικόλας Παπαδόπουλος. Ας σταθούμε στην περιβόητη
μετακίνηση της Ιωάννας Συγκρασίτη για παράδειγμα.
Χαιρετίζουμε τα πολιτικά πρόσωπα που έχουν την τόλμη
να διαχωρίσουν τη θέση τους από αυτή του κόμματός
τους και να αποχωρήσουν για λόγους αρχής. Ένα όμως
είναι αυτό, άλλο η προέκταση που πήρε η μετακίνηση
της κας Συγκρασίτη από τον Δημοκρατικό Συναγερμό
στο επιτελείο του Νικόλα Παπαδόπουλου. Εκτός από την
πολύ καλά οργανωμένη συνάντηση που θα ανακοίνωνε
τη στήριξή της προς τον Νικόλα Παπαδόπουλο, ακολού-
θησαν οι ειδοποιήσεις του μεγάλου αυτού γεγονότος, μία
σειρά συνεντεύξεων για τους λόγους που στηρίζει τον κ.
Παπαδόπουλο και όχι τον κ. Αναστασιάδη και οι πηχυαίοι
τίτλοι περί ηχηρών μεταγραφών να δίνουν και να παίρνουν
και να περνά το μήνυμα εν πολλοίς πως πρόκειται για μια
σπουδαία μεταγραφή. Η κα Συγκρασίτη υπήρξε μέλος
του πολιτικού γραφείου του ΔΗΣΥ, προηγουμένως κοι-
νοβουλευτική συνεργάτιδα του κόμματος και από εκεί
διορίστηκε στη βουλή. Η όποια πολιτική πορεία της ήταν
για πολλούς άγνωστη μέχρι που αποφάσισε αιφνιδίως να
καταθέσει τη διαφωνία της με τη στάση του κόμματος
στο Κυπριακό και να αποχωρήσει. Χωρίς να θέλουμε να
μειώσουμε την αξία της μετακίνησής της και σε καμία
περίπτωση να αμφισβητούμε τα κίνητρά της, είναι όσο
να ναι πρόκληση στη νοημοσύνη μας όλο αυτό που επι-
κοινωνιακά επιχειρείται. Ας μάθουμε όλοι συμπεριλαμ-
βανομένων των ΜΜΕ, να φιλτράρουμε τις ειδήσεις και
να αποφεύγουμε την παγίδα να κάνουμε την τρίχα τριχιά. 

Άλλοι τον Βαλς,
εμείς τη Συγκρασίτη

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Unite Cyprus
Now

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Η αλήθεια είναι ότι σαν λαός δεν έχουμε
τον ακτιβισμό στο αίμα μας. Δεν είναι το
φόρτε μας βρε αδελφέ σε αντίθεση φυσικά
με το νεοπλουτισμό και τον καναπέ. Πάντα
αναρωτιόμουν γιατί Ε/κ και Τ/κ δεν παίρ-
νουν το θέμα του Κυπριακού στα χέρια

τους. Έχουν κτιστεί πολιτικές καριέρες στην πλάτη
του Κυπριακού και στις δύο κοινότητες. Τις τελευταίες
μέρες με μεγάλη έκπληξη βλέπω ότι κάτι κινείται. Το
«κίνημα» αν μπορώ να το ονομάσω, έτσι Unite Cyprus
Now. Ακριβώς επειδή η λύση του Κυπριακού και η
ειρήνη για τις επόμενες γενιές δεν είναι θέμα μόνο του
Αναστασιάδη ή του Ακιντζί, είναι δικό μας «θέλω».
Όλων μας. Να καταλάβουν όλοι εντός και εκτός της
Κύπρου ότι οι κάτοικοι αυτού του νησιού θέλουν επι-
τέλους μια ειρηνική προοπτική για τα παιδιά τους και
τα παιδιά των παιδιών τους. Έτσι βλέπω στα social
media να ανεβαίνουν φωτογραφίες στα προφίλ με το
hashtag #UNITECYPRUSNOW ενώ σχεδόν καθημερινά
εκατοντάδες Ε/κ και Τ/κ συναντιούνται στη Λήδρας ως
μια ανθρώπινη αλυσίδα, χορεύοντας και τραγουδώντας
για τη λύση του κυπριακού. Αυτή η φωνή πρέπει να
ακουστεί και πρέπει να γίνει χιλιάδες φωνές, τόσο
δυνατές που να μην μπορούν να αγνοηθούν από τον
οποιοδήποτε. Από την άλλη μόνο λύπηση με γεμίζει η
αντίδραση αρκετών απέναντι σε αυτή την αυθόρμητη
κίνηση των συμπατριωτών μας. Με ύβρεις και κλισέ
επιχειρήματα και μια εκστρατεία φόβου που μας έχει
φέρει όλες αυτές τις δεκαετίες σ’ αυτή την αδιέξοδη
κατάσταση. Αυτό διαχέεται και σε πρωτοσέλιδα «σο-
βαρών» εφημερίδων που εντέχνως προσπαθούν να καλ-
λιεργήσουν αυτό το φόβο. Τι θέλουν όλοι αυτοί που αν-
τιστρατεύονται κινήσεις όπως το UNITE CYPRUS NOW;
Σιχάθηκα να ακούω τα κλισέ επιχειρήματά τους στα
οποία απουσιάζουν οι προτάσεις για το μέλλον και την
ειρήνη. Πώς θα ενωθεί δη-
λαδή ξανά αυτός ο τόπος;
Υπάρχει περίπτωση εθνο-
κάθαρσης της μιας κοινότη-
τας εις βάρος της άλλης; Όχι
φυσικά και κάτι τέτοιο δεν
θα ήταν ανεχτό το 2017 σε
μια χώρα μέλος της Ευρώπης
ενώ είναι αχρείαστο να προ-
σθέσω ότι θα ήταν ένα εφιαλ-
τικό σενάριο για τον τόπο
μας. Οι συμπατριώτες μας
που φωνάζουν καθημερινά
για την επανένωση της Κύ-
πρου , δεν μπλέκουν τη μι-
κροπολιτική σ αυτό. Δεν εκ-
φράζουν συγκεκριμένο κόμ-
μα ή κόμματα και καλά κάνουν. Εκφράζουν μια βαθιά
επιθυμία, ένα όνειρο για όλους μας που κλείνει σχεδόν
μισό αιώνα και δεν έχει ακόμα εκπληρωθεί. Πώς μπορεί
κάποιος να διαφωνεί και να το αντιστρατεύεται αυτό;
Δεν θέλω να παίξω τον έξυπνο. Δεν έχω πάει σε κάποια
εκδήλωση τους, ούτε έχω ανεβάσει φωτογραφία στο
προφίλ μου με το συγκεκριμένο #hashtag. Έκανα απλά
μια αναφορά στη ραδιοφωνική μου εκπομπή.  Όταν
είδα το #hashtag ένιωσα ενοχές γιατί ξέρω ότι η σιωπηρή
πλειοψηφία των κατοίκων αυτού του νησιού αυτό θέλει
και αυτό είναι το λογικό και ανθρώπινο να θέλει την
επανένωση. Γι’ αυτό μήπως να δυναμώσουμε τη φωνή
μας και να την ενώσουμε με αυτούς στην οδό Λήδρας;
Αν εμείς δεν κάνουμε κάτι ούτε και την υστάτη, δηλαδή
σήμερα, ποιος θα πρέπει να κάνει. Αποστασιοποιημένοι
θα παρακολουθούμε τη διάσκεψη στο Κραν-Μοντάνα
, σαν να βλέπουμε να παίζεται η τύχη κάποιου άλλου
λαού; Αλήθεια θα ανεχτείτε ακόμη μια φορά να δείτε
τους ίδιους πολιτικούς, τους «συνήθεις ύποπτους», να
κάνουν πάνω κάτω τις ίδιες δηλώσεις και να πουλάνε
πατριωτισμό της οκάς; Θυμάστε το τραγούδι του Λου-
κιανού Κηλαηδόνη «αν όλα τα παιδιά της γης πιανάν
γερά τα χέρια, κορίτσια αγόρια στη σειρά και στήνανε
χορό, ο κύκλος θα γινότανε πολύ πολύ μεγάλος και ολό-
κληρη τη γη μας θα αγκάλιαζε θαρρώ»; Όλοι το τρα-
γουδήσαμε το «γαϊτανάκι» στο σχολείο. Ας γίνουμε
λοιπόν ένα «γαϊτανάκι» που θα φωνάξει τόσο δυνατά
ώστε να ακουστεί στην Ελβετία και να μάθουν όλοι ότι
αυτός ο λαός νοιάζεται για το μέλλον του. Κι ένα μπορεί
να είναι αυτό: η επανένωση. Σήμερα!

Kυριακή 25 Ιουνίου 2017

Όλη η συζήτηση την τρέχουσα εβδο-
μάδα κινήθηκε πέριξ του κοινού
εγγράφου και κυρίως στα σημεία
με τα οποία δεν συμφωνεί η Λευ-
κωσία. Το βασικό είναι το έγγραφο
καταρχήν, αλλά και η διαπραγμά-

τευση στη συνέχεια, να ικανοποιεί στο μέγιστο
βαθμό τις επιδιώξεις που έχουμε.

Οι οποίες πρέπει να είναι ξεκάθαρες και να
τηρηθούν στη Γενεύη, αρχής γενομένης ήδη
όμως από τις διαφωνίες που έχουμε πάνω σε
αυτό. Και στο περιεχόμενο του εγγράφου φαίνεται
να είναι παραπάνω από μία, αν και δεν λειτουργεί
σωρευτικά. Εφόσον είναι σημείο με σημείο ή
ερώτηση με ερώτηση, φρονώ πως τα σημεία δια-
φωνίας θα είναι περισσότερα από δύο ή τρία, κι
αν κρίνω από τις αντιδράσεις του Ακιντζί, δεν
φαίνεται να έχει από την πλευ-
ρά του πολλά να πει. Το πρώτο
ερώτημα που γεννάται είναι
το εξής: Αν τελικά υπάρχει με-
γάλος αριθμός διαφωνιών πάνω
στο έγγραφο, τότε αυτό εξα-
κολουθεί να θεωρείται κοινό;
Πώς μπορεί να είναι κοινό τη
στιγμή που δεν συμπίπτουν
θέσεις; Οι διαφωνίες της ε/κ
πλευράς θα βρουν χώρο μέσα
στο έγγραφο; Δηλαδή θα μπει
ξανά στη διαδικασία σβήσε γράφε ο κ. Αϊντε; Ο
οποίος και αυτό είναι προσωπική πεποίθηση,
σχεδόν το αποκλείω να μην έχει περάσει σε αυτό
τη δική του πινελιά, αποσκοπώντας να έχει αύριο
μεθαύριο την ευχέρεια να πει αν όχι ότι το έλυσε
το Κυπριακό, τουλάχιστον ότι η δική του συμβολή
ήταν καθοριστική.

Μη σας κάνει εντύπωση. Η βουλιμία των αξιω-
ματούχων μπροστά στην κάμερα για φήμη είναι
μεγαλύτερη πολλές φορές και από εκείνη ηθο-
ποιών του Χόλιγουντ. Πώς αντικατοπτρίζονται
λοιπόν οι όποιες σκέψεις κ. Αϊντε στο έγγραφο;
Μέσω της γνώριμης διπλωματικής οδού, της
ασάφειας, εποικοδομητική ή όχι θα φανεί, που
υπάρχει στο κείμενο. Εκτός κι αν υπάρχουν take
itor leave itαπόψεις, που δεν θέλω να το πιστεύω.
Για παράδειγμα όμως, η συνθήκη εφαρμογής
της λύσης, δεν έχει χρονικό ορίζοντα; Ποιος

είναι; Θα υπογραφεί από την Ομόσπονδη Κύπρο
και τις εγγυήτριες; Αν ναι, θα εγγυάται και πάλι
η Τουρκία την εφαρμογή και μέχρι πότε; Αυτό
θα μπορούσε να είναι ένα βασικό ερώτημα, δεν
είναι όμως το μόνο, είναι σίγουρο αυτό, μέσα
στο πλαίσιο των ασαφών σημείων. Επανερχόμενος
στο θέμα του αν θα πάει τελικά ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας στην Ελβετία ή όχι εφόσον έχει αν
έχει πολλές διαφωνίες με το έγγραφο.

Αν είναι να γίνει η μετάβαση και να δεχθεί
μια διαδικασία με την οποία ήδη έχει σοβαρές
διαφωνίες και πάνω κάτω δίνουν το στίγμα της
συζήτησης που θα ακολουθήσει, κάτι που συ-
νεπάγεται εγκλωβισμό σε μια συζήτηση που δεν
ήθελε να την κάνει, ας πάρει την πολιτική από-
φαση που πρέπει. Από την άλλη, αν όπως όλα
δείχνουν πάμε στην Ελβετία (διότι από τη στιγμή

που έχει περάσει και από ΟΗΕ
το θέμα η μη μετάβαση δεν
συγκεντρώνει πιθανότητες)
και βρεθούμε μπροστά σε σω-
ρεία ασαφειών, σημείων που
δεν συμφωνεί η Λευκωσία, τό-
τε τι γίνεται; Διότι έχουμε και
το άλλο. Ένα αυτό που θα προ-
κύψει στη συζήτηση και άλλο
αυτό που θα δοθεί προς τα έξω.
Είναι ένας κίνδυνος και αυτός
και δεν θα αποτελέσει καλή

υπηρεσία σε κανένα επίπεδο. Η ανάλυση των
όσων θα γίνουν εκεί θα πρέπει να είναι πεντα-
κάθαρη. Ούτε μισόλογα ούτε κομμένες στα δύο
πληροφορίες που να δίνουν άλλη εικόνα. Θα
πρέπει να μεταφερθεί στην κοινωνία ολόκληρη
η εικόνα. Γιατί την ίδια ώρα, και πριν γίνουν
γνωστές οι αντιρρήσεις που είχε η ε/κ πλευρά
αλλά και πριν να ξεκινήσει η διαπραγμάτευση,
καταγράφονταν στη Λευκωσία τα βέλη που έφευ-
γαν από τη μία προς την άλλη κατεύθυνση για
το τι προνοεί το έγγραφο.

Οπότε επειδή τα μακριά γίνανε κοντά, ας δρά-
σουμε με σοβαρότητα και υπευθυνότητα, όποιο
και να είναι το αποτέλεσμα, πέραν της υφαρπαγής
εντυπώσεων και της δόξας του blame game.
Γιατί τελικά, εκεί θα κριθούν πολλά.  

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Θέτοντας ερωτήματα χωρίς απάντηση 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

H βουλιμία των αξιωμα-
τούχων μπροστά στην
κάμερα για φήμη είναι
μεγαλύτερη πολλές φο-
ρές και από εκείνη ηθο-
ποιών του Χόλιγουντ. 

<<<<<<

«Ποιος ήμουν τελικά,
ποιος είμαι σήμερα
και πού στο καλό πάω;»

<<<<<<

Eνιωσα ενοχές
γιατί ξέρω ότι η
σιωπηρή πλει-
οψηφία των κα-
τοίκων αυτού του
νησιού αυτό θέλει
και αυτό είναι το
λογικό και αν-
θρώπινο να θέλει
την επανένωση. 

Ο Πικάσο ταξιδεύει στον κόσμο.
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Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ζαν
Κλοντ Γιούνκερ ενημέρωσε στις
14 Ιουνίου την ολομέλεια του Ευ-

ρωπαϊκού Κοινοβουλίου στο Στρασβούρ-
γο σχετικά με την ατζέντα της Συνόδου
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου: 

«Η απλή αλήθεια είναι ότι καμία ευ-
ρωπαϊκή χώρα δεν μπορεί μόνη της να
αντιμετωπίσει την κλίμακα και την πο-
λυπλοκότητα των προκλήσεων που αν-
τιμετωπίζουμε. Και ούτε μπορούμε να
στηριχθούμε σε καμία ξένη δύναμη.
Δεν μπορούμε να αναθέσουμε αλλού
την ασφάλειά μας. Οι Ηνωμένες Πολι-
τείες δαπανούν ήδη δύο φορές περισ-
σότερα από όλες τις χώρες της Ε.Ε. μαζί,
ενώ η Ρωσία και η Κίνα αύξησαν δρα-
ματικά τους αμυντικούς προϋπολογι-
σμούς τα τελευταία χρόνια.

Έχουμε όλα τα εργαλεία που χρει-
αζόμαστε στις Συνθήκες για να το κά-
νουμε αυτό, συμπεριλαμβανομένης της
Μόνιμης Δομημένης Συνεργασίας.  Η
Ε.Ε. θα διαθέσει 590 εκατομμύρια ευρώ
για την υποστήριξη της άμυνας έως το
2020 και 1,5 δισεκατομμύριο ευρώ ετη-
σίως από εκεί και πέρα. Και το 90% των
χρημάτων που επενδύουμε στην έρευνα
και την τεχνολογία στον τομέα της άμυ-
νας στην Ευρώπη δαπανάται χωρίς κα-
νενός είδους συντονισμό. Αυτό οδηγεί
σε αναποτελεσματικότητα και αλληλε-
πικάλυψη που θα μπορούσαν εύκολα
να αποφευχθούν. 

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο το
Ευρωπαϊκό Αμυντικό Ταμείο που πρό-
τεινε η Κομισιόν την περασμένη εβδο-
μάδα θα στηρίξει τους προϋπολογισμούς
των κρατών μελών και θα διευκολύνει
τη συνεργασία. Οι Ευρωπαίοι αναμένουν
από την Ένωση να τους κρατήσει ασφα-
λείς από απειλές εσωτερικές και εξω-
τερικές». 

Η Σύνοδος Κορυφής της Ε.Ε. στις
22/23 Ιουνίου, κατά μια μεγάλη σύμ-
πτωση, συνέρχεται λίγο πριν από τη
Διάσκεψη για την Κύπρο, γνωστή ως
Γενεύη 2 στις 28 Ιουνίου. Αυτά τα δύο
συνδέονται απολύτως μεταξύ τους. Η

Ε.Ε. καλείται στη Σύνοδο Κορυφής να
λάβει αποφάσεις στα θέματα άμυνας
και ασφαλώς έχει μιαν εξαιρετική ευ-
καιρία να κάνει βήματα με την Κύπρο
και τις ήδη εκτεταμένες συζητήσεις
γύρω από τα ζητήματα ασφάλειας στην
επίλυση του Κυπριακού. 

Βλέπω το ζήτημα αυτό να εξελίσσεται
σε τρία επίπεδα: 

Πρώτο, με την ουσιαστική συμβολή
της Ε.Ε. να προωθήσουμε την οικοδό-
μηση ενός Συμφώνου Φιλίας και Συνερ-
γασίας της ενωμένης Κύπρου, την Ελ-
λάδα και την Τουρκία. 

Δεύτερο, ΟΗΕ και Ε.Ε. να παρέχουν
τις ασφαλιστικές δικλίδες στη διαδικασία
υλοποίησης μιας ενδεχόμενης συμφω-
νίας επίλυσης. Η Επιτροπή μπορεί να
επιβλέπει τη διαδικασία ειρήνευσης,

ενώ το Συμβούλιο Υπουργών θα μπορεί
να εποπτεύει την υλοποίηση της συμ-
φωνίας. 

Τρίτο, αποσπάσματα που θα διαθέ-
σουν κράτη-μέλη της Ε.Ε. (εκτός της
Ελλάδας και του Ηνωμένου Βασιλείου)
μπορούν να ενισχύσουν την εποπτεία
της διαδικασίας αποχώρησης του τουρ-
κικού στρατού και του αφοπλισμού της
Ε.Φ. 

Τέταρτο, αν συμφωνηθεί να παρα-
μείνει για μικρό χρονικό διάστημα στο
έδαφος της Κύπρου ένα στρατιωτικό
τμήμα από την Ελλάδα και ένα από την
Τουρκία, κατά το ανάλογο της ΕΛΔΥΚ
και της ΤΟΥΡΔΥΚ, τα δύο τμήματα να
«συντονίζονται» από επικεφαλής στρα-
τιωτικό που θα ορίσει η Ε.Ε. 

Πέμπτο, η νέα αρχιτεκτονική ασφά-

λειας για την Ομοσπονδιακή Δημοκρατία
της Κύπρου να συνδέεται με την ευρω-
παϊκή αρχιτεκτονική ασφαλείας και τις
πολιτικές της συνεργασίας στην Α. Με-
σόγειο. Συνεπώς, στο νέο κυπριακό Σύν-
ταγμα θα πρέπει να γίνεται αναφορά
στη Συνθήκη της Λισσαβόνας, και ει-
δικότερα στη «Ρήτρα αμοιβαίας συν-
δρομής», η οποία στο άρθρο 28α, παρ.
7, του Τίτλου V, προβλέπει ότι «σε πε-
ρίπτωση κατά την οποία κράτος- μέλος
της Ε.Ε. δεχθεί ένοπλη επίθεση στο
έδαφός του, τα άλλα κράτη μέλη οφεί-
λουν να του παράσχουν βοήθεια και
συνδρομή με όλα τα μέσα που έχουν
στη διάθεσή τους».

Τα πιο πάνω δεν μπορούν να γίνουν
στο κενό. Απαιτείται η ίδια η Λευκωσία
να εργαστεί με σχέδιο πάνω στα ζητή-
ματα αυτά και να καταθέσει εισηγήσεις,
σαφείς, εφικτές, ενταγμένες στην ευ-
ρωπαϊκή πρακτική. Αυτά δεν γίνονται
την τελευταία στιγμή ή στην τύχη. Απαι-
τείται έγκαιρη κινητοποίηση, επαφή
με βασικούς παίκτες, αξιόπιστες προ-
τάσεις, συμμαχίες, ισχυρή  πίστη ότι
μόνο το ευρωπαϊκό πλαίσιο μπορεί να
γίνει ο καταλύτης για την αλλαγή. 

Ο Χ. Κολ, πατέρας της γερμανικής
ενοποίησης που πέθανε στις  17 Ιουνίου
2017 στις ομιλίες του έλεγε ότι «για εμάς
τους Γερμανούς η διαδικασία της ευ-
ρωπαϊκής ολοκλήρωσης είναι συνδε-
δεμένη με τη μοίρα της χώρας. Δεν
υπάρχει εναλλακτική πολιτική από εκεί-
νη της ευρωπαϊκής ενοποίησης». Αυτό
ακριβώς είναι το δικό μας, το κυπριακό
στοίχημα: να αξιοποιήσουμε τη διαδι-
κασία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης
γιατί είναι συνδεδεμένη με την υπόθεση
της ελευθερίας της χώρας μας. 

Η Σύνοδος Κορυφής της Ε.Ε. στις
22/23 Ιουνίου, και η  Διάσκεψη για την
Κύπρο στις 28 Ιουνίου προσφέρουν μια
εξαιρετικά σημαντική δυνατότητα για
όσους θέλουν και για όσους μπορούν
να αλλάξουν τη μοίρα της Κύπρου. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ατζέντα για μεγάλους παίκτες
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Δ ύσκολη δουλειά να είσαι δήμαρχος. Η μόνη
αρμοδιότητα που διαχρονικώς είχαν οι Ορ-
γανισμοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης ήταν η

αποκομιδή των σκουπιδιών. Αλλά ακόμη κι αυτή
είναι λειψή. Το κεντρικό κράτος ορίζει ποιους,
πόσους και με τι συμβάσεις θα προσληφθούν.
Ετσι κάθε λίγο και λιγάκι οι δημότες βρίσκονται
ανάμεσα στις συμπληγάδες του υπουργείου Εσω-
τερικών και της ΠΟΕ-ΟΤΑ. Οι τελευταίοι ζητούν
περιοδικώς τη μονιμοποίηση των συμβασιούχων,
αφήνοντας τα σκουπίδια να πλημμυρίζουν τους
δρόμους. Εχουν, εξάλλου, το μονοπώλιο της απο-
κομιδής. Συνήθως, οι υπουργοί ενδίδουν. Δεν
πληρώνουν οι ίδιοι και δεν θέλουν πονοκεφάλους
σε αυτό που φαντάζονται ως «λαμπρή πολιτική
καριέρα». Κάποιες φορές, όπως τώρα, οι υπουργοί
περιορίζονται από το Σύνταγμα που απαγορεύει
αυτή την πρακτική. Με δεδομένο, μάλιστα, ότι ο
κ. Προκόπης Παυλόπουλος βρίσκεται στην Προ-
εδρία της Δημοκρατίας ουδείς έχει το ανάστημα
να μονιμοποιήσει εκατοντάδες χιλιάδες όπως
έκανε το 2005 ο τότε υπουργός.

Είναι αποκαλυπτικό το ρεπορτάζ που δημοσί-
ευσε την περασμένη Παρασκευή (23.6.2017) η
«Καθημερινή»: Τον Ιανουάριο του 1990 «οι λόφοι
σκουπιδιών είχαν φτάσει πλέον τα δύο μέτρα
ύψος σε κάποιους δρόμους της Αθήνας... οι απεργοί
ζητούσαν τότε τη μονιμοποίηση 17.000 εκτάκτων
εργαζομένων στον τομέα της καθαριότητας». Το
1995 οι απεργοί ζητούσαν την επιστροφή 3.500
έκτακτων εργαζομένων στην καθαριότητα... το
1997 η Πανελλήνια Ομοσπονδία Προσωπικού σε
Οργανισμούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης πραγμα-
τοποίησε νέες 48ωρες απεργιακές κινητοποιήσεις
για τη μετατροπή των συμβάσεων από ορισμένου
σε αορίστου χρόνου 2.500 ατόμων. Το 2009 είχαμε
πάλι τα ίδια, το 2010, το 2016...

Η αναζωπύρωση του ίδιου προβλήματος δείχνει
ότι το πολιτικό σύστημα δεν θέλει να μάθει. Το
βασικό πρόβλημα είναι ο ασφυκτικός έλεγχος των
ΟΤΑ από το κράτος ακόμη και για τον αριθμό των
εργαζομένων σε αυτούς. Εχει γραφτεί πολλάκις
για το κόλπο που κάποιοι τρυπώνουν με συμβάσεις
στην καθαριότητα, μονιμοποιούνται, μετατίθενται
σε γραφεία και αρχίζει νέος κύκλος πρόσληψης
συμβασιούχων, μετατροπής συμβάσεων κ.λπ.
Αυτό είναι αληθές. Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι
λαμπρές καριέρες ξεκίνησαν με αυτόν τον τρόπο:
ο κ. Θέμης Βαλασόπουλος έγινε άρχων της ΠΟΕ-
ΟΤΑ και η κ. Κατερίνα Νοτοπούλου έγινε διευ-
θύντρια του (αχρείαστου) Γραφείου του Πρωθυ-
πουργού στη Θεσσαλονίκη. Αλλά αυτό είναι μέρος
της συνολικής εικόνας. Χωρίς να αποκλείονται
τα ρουσφέτια –όχι μόνο υπέρ δημάρχων, αλλά
και υπέρ δημοτικών αντιπολιτεύσεων και συνδι-
καλιστών– οι ΟΤΑ πολλάκις χρησιμοποιούν τους
συμβασιούχους για να καλύψουν άλλες επείγουσες
ανάγκες των δήμων, που τα λειψά λεφτά του κρά-
τους δεν επιτρέπουν. Εκμεταλλεύονται κάθε τρύπα
της νομοθεσίας για να λειτουργήσουν όσο καλύτερα
γίνεται οι δήμοι. Κι έτσι δημιουργείται ένα ατέλειωτο
κουβάρι αρμοδιοτήτων, αναρμοδιοτήτων, συν-
ταγματικών ρυθμίσεων και σκουρλετισμών, όπως
είναι η πρόταση για «νέες ολιγόμηνες συμβάσεις
στους δήμους». Θα το επαναλάβουμε: το μπάχαλο
που δημιουργεί ο κεντρικός σχεδιασμός και της
λεγόμενης αυτοδιοίκησης, δεν διορθώνεται με
κεντρικές αποφάσεις των υπουργών· πόσο δε μάλ-
λον όταν τέτοιες θέσεις καταλαμβάνουν φωστήρες,
όπως ο κ. Χριστόφορος Βερναρδάκης ή ο κ. Πα-
ναγιώτης Σκουρλέτης. Η μόνη λύση είναι να απο-
φασίζουν (με τον παρά τους) οι δημότες και τα
της καθαριότητας. Αυτό δεν θα κάνει παράδεισο
τις πόλεις, αλλά τουλάχιστον δεν θα ζούμε την
κόλαση πανελλαδικώς...

Η ανακύκλωση
ενός προβλήματος

Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Π ριν μπω στον αναλυτικό σχο-
λιασμό των προτάσεων του
Ενδιάμεσου θα ήθελα σημει-

ώσω ότι είναι θετικό το ότι ο ενδιά-
μεσος πολιτικός χώρος προχώρησε
στην παρουσίαση των προτάσεων
αυτών. Η όποια αξιολόγησή τους
θα πρέπει να λαμβάνει υπόψη ότι ο
ρόλος και ο δημόσιος λόγος της αν-
τιπολίτευσης σε θέματα εθνικής ση-
μασίας οφείλει και πρέπει να ενισχύει
τη διαπραγματευτική θέση της κυ-
βέρνησης και όχι να την υποσκάπτει.
Κάποιοι συγκρίνουν τις προτάσεις
αυτές με τα όσα είχε αντιπροτείνει
ο πρώην Πρόεδρος της Δημοκρατίας
Τ. Παπαδόπουλος (έναντι των σχε-
τικών προνοιών του σχεδίου Ανάν)
και τις χαρακτηρίζουν ως μαξιμα-
λιστικές.

Αγνοούν ότι η διαπραγμάτευση
του Κυπριακού δεν γίνεται μέσα σε
ένα στατικό περιβάλλον. Όταν οι
εξελίξεις το επιτρέπουν όπως π.χ.
η ένταξη στην Ε.Ε. μπορούμε, και
πολύ σωστά κάναμε ως ε/κ πλευρά,
να αυξάνουμε τις απαιτήσεις μας
π.χ. εφαρμογή κεκτημένου σε ολό-
κληρη την Κύπρο, κατάργηση εγ-
γυήσεων, υιοθέτηση ευρωπαϊκής

εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής
ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ και ΚΠΑΑ) κ.λπ.
Όταν οι συνθήκες το επιβάλλουν
π.χ. τουρκική εισβολή και κατοχή
του 36,6% της πατρίδας μας τότε εξ
ανάγκης τις μειώνουμε με αποδοχή
της ομοσπονδίας και εγκατάλειψη
της θέσης υπέρ του ενιαίου κράτους.
Πάμε τώρα στις συγκεκριμένες προ-
τάσεις. Κατ’ αρχάς προτείνεται η
κατάργηση των εγγυήσεων του 1960.
Αποτελεί αυτό μαξιμαλισμό; Η απάν-
τηση είναι όχι. Η κατάργηση ζητή-
θηκε για πρώτη φορά από τον Δ.
Χριστόφια το 2008 και υποστηρίχ-
θηκε από τη τότε κυβέρνηση της
Ελλάδας υπό τον Κωστάκη Καρα-
μανλή. Ήταν μαξιμαλιστές οι Χρι-
στόφιας και Καραμανλής και ο Ανα-
στασιάδης που συνεχίζει να το ζητά;
Η ζωή λέει το αντίθετο αφού έκτοτε
η απαξίωση της Τουρκίας στα μάτια
της ευρωατλαντικής κοινότητας
οδήγησε στην υποστήριξη της πρό-
τασής μας για κατάργηση των εγ-
γυήσεων από ισχυρά ευρωπαϊκά
κράτη όπως η Γαλλία και η Γερμανία
αλλά και από την άλλη εγγυήτρια
δύναμη, το Η.Β. Απλώς η πρόταση
για κατάργηση των εγγυήσεων θα

πρέπει κατά τη γνώμη μου να συμ-
πληρωθεί με την αναφορά και στην
κατάργησή τους σε ό,τι αφορά τη
συνταγματική τάξη. Σημειωτέον ότι
τη συνταγματική τάξη επικαλέστηκε
το 1974 για να εισβάλει στην Κύπρο
η Τουρκία.

Η συνταγματική τάξη δεν αφορά
τρίτα κράτη και μάλιστα μη μέλη
της Ε.Ε. Πρωτίστως θα αφορά τα δι-
καστικά όργανα του κυπριακού ομο-
σπονδιακού κράτους και τα ευρω-
παϊκά δικαστήρια. Η δεύτερη πρό-
ταση όπως η κατάργηση γίνει με
την παραπομπή της Συμφωνίας Λύ-
σης στα δημοψηφίσματα πάσχει. Ο
λόγος είναι ότι αν η Συμφωνία Λύσης
δεν περάσει στα δύο δημοψηφίσμα-
τα αυτό θα σημαίνει ότι η Τουρκία
θα έχει χάσει τα όποια εγγυητικά
της δικαιώματα ενώ δεν θα έχει
πάρει τη λύση. Αυτό είναι κάτι που
δεν μπορεί να πείσει κανένα. Αντί
αυτού θα πρέπει η κατάργηση των
εγγυήσεων να λάβει χώρα ταυτό-
χρονα με το θετικό αποτέλεσμα των
και των δύο δημοψηφισμάτων. Η
τρίτη πρόταση μιλά για την ολοκλή-
ρωση της αποχώρησης των ξένων
στρατευμάτων. Εδώ εκτιμώ πως

υπάρχει μία μικρή αντίφαση αφού
αυτή δεν μπορεί να ολοκληρωθεί
πριν από την έναρξη της εφαρμογής
της λύσης αφού όπως ρητά αναφέ-
ρεται στη πρόταση αριθμός 5 είναι
κομμάτι της εφαρμογής της λύσης.
Μάλλον εκείνο που θέλει να πει εδώ
ο συγγραφέας είναι ότι πρέπει να
προηγηθεί της έναρξης ισχύος της
νέας κατάστασης πραγμάτων (ΝΚΠ)
δηλαδή της λειτουργίας της ομο-
σπονδιακής Κύπρου που θα πρέπει
να αποτελέσει μετεξέλιξη της Κ.Δ.
Χαιρετίζω το ότι στην πρόταση 6
αφήνεται μία σχετική ευελιξία στον
καθορισμό του χρονοδιαγράμματος
απόσυρσης των δυνάμεων και του
οπλισμού τους. Η πρόταση στο ση-
μείο 7 παρουσιάζει όμως την αδυ-
ναμία ότι η αποχώρηση των δυνά-
μεων δεν μπορεί να γίνει πριν ολο-
κληρωθούν κατά τρόπο θετικό τα
δύο δημοψηφίσματα. Διαφορετικά
θα συμβεί το εξής προβληματικό.
Αν το αποτέλεσμα έστω και ενός
δημοψηφίσματος ήταν αρνητικό
τότε μπαίνει το ερώτημα τι θα έκανε
η Τουρκία; Θα ξανάφερνε τα στρα-
τεύματά της πίσω στην Κύπρο; Άρα
και πάλι επανερχόμαστε στο ότι η

απόσυρση θα πρέπει να ολοκληρωθεί
πριν από την έναρξη της ΝΚΠ. Πολύ
σωστά όμως καταγράφεται ότι όλα
αυτά θα πρέπει να περιληφθούν σε
παράρτημα της Συμφωνίας Λύσης.
Εξαιρετικής σημασίας και ορθότατες
είναι οι προτάσεις για διασύνδεση
των εξουσιών που θα λάβουν οι Τ/κ
στο πλαίσιο της λύσης με την υλο-
ποίηση των υποχρεώσεων της Τουρ-
κίας στα θέματα της ασφάλειας. Θα
έλεγα το ίδιο θα πρέπει να γίνει και
σε ό,τι αφορά την επιστροφή των
εδαφών. Γενικά η εφαρμογή της λύ-
σης θα πρέπει να διασφαλίζεται από
αυτή την διασύνδεση και όχι μόνο
από την καλή θέληση της Τουρκίας
και των Τ/κ. Θα συμφωνήσω πως ο
ρόλος των τρίτων στην εγγύηση
εφαρμογής της λύσης είναι ενισχυ-
τικός όλων αυτών των ρυθμίσεων.
Καίριας σημασίας είναι και η πρό-
ταση για την ανάγκη υπογραφής
και κύρωσης της συμφωνίας οριο-
θέτησης των ΑΟΖ της Τουρκίας και
της Κ.Δ. Η απουσία της οριοθέτησης
των ΑΟΖ βάζει το πρόβλημα κάτω
από το χαλί. Αν δεν υπάρξει οριο-
θέτηση τότε πολύ γρήγορα θα έχου-
με ένα δεύτερο Κυπριακό αυτή τη

φορά στη θάλασσα. Θα κληθούμε
να το διαχειριστούμε με πολύ χει-
ρότερους όρους αφού θα έχουμε χά-
σει τον αποκλειστικό και πλήρη
έλεγχο της Κ.Δ. Σημειώνω πως από
τις προτάσεις λείπει η εκτενέστερη
αναφορά στη δομή και την αποστολή
των κοινών κυπριακών ενόπλων δυ-
νάμεων που ορθά υποστηρίζεται η
συγκρότηση τους. Αυτές χρειάζονται
για τη αντιμετώπιση των απειλών
όπως η τρομοκρατία αλλά και τη
προστασία των ενεργειακών μας
υποδομών, τη διαχείριση του FIR
κ.λπ. Τέλος, θα ήθελα να επισημάνω
ότι λείπουν από τις προτάσεις η
όποια αναφορά στο τι θα ισχύσει
σε σχέση με τις Βρετανικές Βάσεις
αλλά και τη συμμετοχή της ομο-
σπονδιακής Κύπρου στην ευρωπαϊκή
πολιτική άμυνας και ασφάλειας. Στη
βάση των πιο πάνω έχω την άποψη
πως οι προτάσεις του ενδιάμεσου
χώρου είναι περισσότερο διεκδικη-
τικές παρά μαξιμαλιστικές και αξί-
ζουν να μελετηθούν παρά τις όποιες
ελλείψεις και τις κάποιες αντιφάσεις
που παρουσιάζουν. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.

Μαξιμαλιστικές ή διεκδικητικές οι προτάσεις του Ενδιάμεσου; 
Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Από έκθεση της Γιόκο Όνο στη Χιλή. 

Ε χουν περάσει 30 χρόνια από τον
Απρίλιο του 1988 που ο Ανδρέας
Παπανδρέου έστειλε στην Αγκυρα

τον διπλωμάτη Χρήστο Μαχαιρίτσα να
συναντηθεί μυστικά με τον πρωθυπουργό
Τουργκούτ Οζάλ. Ο Ελληνας διπλωμάτης
μετέφερε μήνυμα του Παπανδρέου για
τις συνεχιζόμενες παραβιάσεις ελληνικού
εναερίου χώρου από τουρκικά αεροπλάνα.
Σε χάρτες που δόθηκαν στον Οζάλ είχαν
καταγραφεί οι πορείες των τουρκικών
μαχητικών κατά τις παραβιάσεις. Ο Οζάλ
έδειξε να μη γνωρίζει το θέμα. Παράλληλα,
εξέφρασε τον προβληματισμό του για τη
στάση του φιλόδοξου υπουργού Εξωτε-
ρικών Μεσούτ Γιλμάζ, που εμφανιζόταν
να ακολουθεί σκληρή γραμμή. 

Κατά την πρόσφατη επίσκεψη Γιλν-
τιρίμ, ο Ελληνας ομόλογός του διαμαρ-
τυρήθηκε για το ίδιο θέμα, παρουσιά-
ζοντας συγκεκριμένα στοιχεία για τις

παραβιάσεις. Η τουρκική απάντηση αυτή
τη φορά ήταν ότι και οι δύο πλευρές κά-
νουν παραβιάσεις.

Οποιαδήποτε και εάν είναι η τυπική
δικαιολογία για τις παραβιάσεις, η πραγ-
ματικότητα είναι ότι η Τουρκία έχει επι-
λέξει εδώ και πολλές δεκαετίες τη στρα-
τιωτική απειλή ως θεμιτό μέσον ασκήσεως
πιέσεων στην ελληνική πλευρά. Τις ημέρες
(ή ώρες) που γίνεται η επίσκεψη, διακό-
πτονται οι παραβιάσεις για να ξαναρχί-
σουν αμέσως μετά. Κατά τα λοιπά, η συ-
νάντηση των δύο πρωθυπουργών δεν
αναμενόταν να οδηγήσει σε μείζονες αλ-
λαγές στα ελληνοτουρκικά. Η Τουρκία
έχει διαχρονικά τις ίδιες θέσεις και επι-
διώξεις έναντι της Ελλάδος. Παρ’ όλα
αυτά ήταν μία χρήσιμη επίσκεψη. Δεν
ξέρουμε εάν ήταν προαπαιτούμενο για
να μπορέσει να επισκεφθεί ο Τούρκος
πρωθυπουργός τη μουσουλμανική μει-

ονότητα στη Θράκη. Συνέβη, όμως, κατά
τη διάρκεια μιας παρατεταμένης περιόδου
εντάσεως στις διμερείς σχέσεις. Από τις
αρχές του χρόνου η Τουρκία έχει ξεδι-
πλώσει το σύνολο των κατά καιρούς διεκ-
δικήσεών της στο Αιγαίο. Η επίσκεψη
μπορεί να βοηθήσει να κατέβουν λίγο οι
τόνοι. Το πλέον σημαντικό είναι ότι τις
επόμενες ημέρες ξεκινά στη Γενεύη μια
ακόμη φάση συζητήσεων για το Κυπριακό.
Ηταν χρήσιμο να διερευνηθούν απευθείας
οι προθέσεις της Τουρκίας. Χωρίς κανέναν
να την πιέζει, η Αγκυρα προσέρχεται
στις διαπραγματεύσεις με έναν μόνον
σκοπό: να ματαιώσει τη διενέργεια γε-
ωτρήσεων στην κυπριακή ΑΟΖ που πρό-
κειται να αρχίσουν από τα μέσα Ιουλίου.
Φαίνεται ότι πρόθεσή της είναι να ξεκι-
νήσει μια μακρά διαδικασία επαφών και
διαλόγου μεταξύ των δύο πλευρών. Στο
πλαίσιο αυτό οποιαδήποτε έρευνα για

υδρογονάνθρακες θα θεωρηθεί αντίθετη
προς την καλή πίστη. Τέλος, στα θετικά
της επισκέψεως πρέπει να επισημανθεί
η ομιλία του Τούρκου πρωθυπουργού
προς μειονοτικούς στη Θράκη. Οπως και
ο Ερντογάν το 2004, απέφυγε να χρησι-
μοποιήσει εθνικιστικές κορώνες. Δυστυ-
χώς, αντίθετη στάση κράτησε ο κατα-
γόμενος εκ Ροδόπης υπουργός Εργασίας
της Τουρκίας, Μεχμέτ Μουεζίνογλου. Σε
γενικές γραμμές, πάντως, η Τουρκία προ-
σπαθεί να ξαναστήσει τα δίκτυα επιρροής
της μέσα στη μειονότητα. Εχουν ουσια-
στικά διαλυθεί μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα στην Τουρκία με τα μέλη
τους να ανταλλάσσουν κατηγορίες ότι
είναι πράκτορες του Γκιουλέν.

Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι αναπληρωτής
καθηγητής του Διεθνούς Δικαίου και της Εξω-
τερικής Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Ελληνοτουρκικές συναντήσεις...
Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ
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Συνέντευξη στον
ΣΤΕΛΙΟ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Τις αρμοδιότητες του Οργανισμού
Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) καθώς και
τις ενέργειες που κάνει ο οργανι-
σμός με στόχο με την εφαρμογή
του γενικού συστήματος υγείας να
είναι όλα έτοιμα αναλύει ο πρόεδρός
του, τονίζοντας ότι όλοι οι πολίτες
ανεξαιρέτως έχουν δικαίωμα συμ-
μετοχής στο νέο σύστημα. Ο Θωμάς
Αντωνίου μιλάει στην «Κ» για όλες
τις πτυχές της μεταρρύθμισης το-
νίζοντας ότι η υγεία είναι δικαίωμα
που μπορεί να εφαρμοστεί μόνο
με το ΓεΣΥ.
–Το ΓεΣΥ νομοθετήθηκε. Ο Ορ-
γανισμός Ασφάλισης Υγείας ως
φορέας λειτουργίας του πώς θα
προχωρήσει;

–Ο Οργανισμός θα συντονίζει
την εφαρμογή του ΓεΣΥ και θα δια-
χειρίζεται το Ταμείο που θα δημι-
ουργηθεί για τον σκοπό αυτό. Στο
Ταμείο θα καταλήγουν όλες οι ει-
σφορές και στην συνέχεια ο Ορ-
γανισμός θα αποζημιώνει τους πα-
ροχείς φροντίδας υγείας για τις
υπηρεσίες που θα προσφέρουν
στους δικαιούχους.
–Μπορεί να γίνει μία αποτίμηση
του έργου που έχει επιτελεστεί
από τον ΟΑΥ από ιδρύσεώς του
μέχρι σήμερα; 

–Οι ενέργειες που έχει προβεί
ο Οργανισμός είναι πολλές. Ως βα-
σικότερες θα σημειώνω την ετοι-
μασία του τροποποιητικού νομο-
σχεδίου το οποίο βασίστηκε στις
εισηγήσεις του συμβουλευτικού
οίκου McKinsey & Co αλλά και τις
διαβουλεύσεις που είχε ο Οργανι-
σμός με του παροχείς φροντίδας
υγείας. 

Την ετοιμασία της στρατηγικής
υλοποίησης του ΓεΣΥ, τα έγγραφα
που περιγράφουν τις βασικές αρχές
λειτουργίας των παροχέων υπηρε-
σιών φροντίδας υγείας, την εκπό-
νηση δύο αναλογιστικών μελετών
για να υπολογιστούν οι δαπάνες
υγείας στην Κύπρο και να καθορι-
στεί το κόστος του ΓεΣΥ και τα πο-
σοστά εισφοράς και την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας του αντα-
γωνιστικού διαλόγου και την κα-
τακύρωση του διαγωνισμού για
την ανάπτυξη του Συστήματος

Πληροφορικής που θα υποστηρίζει
τις διεργασίες του ΓεΣΥ.
–Το νέο σύστημα υγείας σε πλή-
ρη εφαρμογή του καλύπτει τους
πάντες;

–Όλοι οι πολίτες της Κυπριακής
Δημοκρατίας που διαμένουν στις
ελεύθερες περιοχές έχουν το δι-
καίωμα πρόσβασης στις υπηρεσίες
ανεξαιρέτως οικονομικής επιφά-
νειας. 

Η υγεία είναι δικαίωμα και για
να δοθεί αυτό το δικαίωμα απαι-
τείται Γενικό Σύστημα Υγείας.
–Πρόσβαση στην δημόσια υγεία
έχουν και πολίτες που δεν είναι
Κυπριακής καταγωγής;

–Δικαιούνται να συμμετέχουν
όλοι οι πολίτες που έχουν τη νόμιμη
και μόνιμη διαμονή τους στην Κύ-
προ. Οι Ευρωπαίοι πολίτες που
ζουν και εργάζονται στην Κύπρο
είναι δικαιούχοι και αυτό πηγάζει
μέσα από τις υποχρεώσεις μας ως

μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Επιπλέον, κάτοικοι τρίτων χωρών
οι οποίοι έχουν τη νόμιμη και μό-
νιμη διαμονή τους στην Κύπρο
είναι επίσης δικαιούχοι.
–Ποιο θα είναι το ετήσιο κόστος
του ΓεΣΥ;

–Μέσα από τις μελέτες που έγι-
ναν η δαπάνη που αναλογεί στις
υπηρεσίες που θα καλύπτονται
από το ΓεΣΥ τον πρώτο χρόνο λει-
τουργίας του θα είναι περίπου 1
δισ.
–Από πού θα καλύπτεται αυτό
το ποσό του ενός δισ.;

–Το μεγαλύτερο κομμάτι αυτού
του ποσού καλύπτεται από τις υφι-
στάμενες δαπάνες του δημοσίου
για υπηρεσίες υγείας. Ένα ακόμα
μεγάλο κομμάτι καλύπτεται από
τις εισφορές που συμφωνήθηκαν
με τους κοινωνικούς εταίρους. Το
υπόλοιπο μικρό πόσο από τις συμ-
πληρωμές, δηλαδή το πόσο που

πληρώνεται κατά τη λήψη της υπη-
ρεσίας όπως συμβαίνει και σήμερα
στα δημόσια νοσηλευτήρια. Αυτό
που κάναμε ήταν να ορίσουμε κά-
ποια πλαίσια όσον αφορά το ύψος
των συμπληρωμών ώστε να προ-
στατευτούν οι ευάλωτες ομάδες
αλλά και ο γενικός πληθυσμός. Ως
εκ τούτου έχει καθοριστεί ως μέ-
γιστο ετήσιο ποσό συμπληρωμής
το ποσό των 75 ευρώ για συγκε-
κριμένες ευάλωτες ομάδες και το
ποσό των 300 ευρώ για το γενικό
πληθυσμό.
–Η καταβολή εισφορών στο ΓεΣΥ
πότε θα ξεκινήσει;

–Οι εισφορές για την πρώτη φά-
ση του ΓεΣΥ θα ξεκινήσουν την
1η Μαρτίου 2019 και θα καλύπτουν
τη δαπάνη για την εξω-νοσοκομει-
ακή φροντίδα υγείας που θα ξεκι-
νήσει την 1η Ιουνίου του 2019. Για
τις ανάγκες τις δεύτερης φάσης
κατά την οποία θα ενταχθούν όλες
οι υπηρεσίες του ΓεΣΥ, την 1 Ιου-
νίου το 2020, η καταβολή των ει-
σφορών θα ξεκινήσει την 1 Μαρ-
τίου του 2020.
–Μπορεί στο μέλλον να αλλάξει
το ποσοστό εισφοράς των πο-
λιτών στο σύστημα;

–Η αναλογιστική μελέτη Mercer
επικαιροποίησε τον υπολογισμό
των εθνικών δαπανών υγείας στο
πλαίσιο του ΓεΣΥ και των ποσοστών
εισφοράς που απαιτούνται για τη
χρηματοδότηση του Γενικού Συ-
στήματος Υγείας για την περίοδο
2016-2025, κατέληξε μεταξύ άλλων
συμπερασμάτων ότι η εφαρμογή
του ΓεΣΥ, όχι μόνο δεν θα αυξήσει
τις υφιστάμενες δαπάνες υγείας,
αλλά θα επιφέρει συνολικές εξοι-
κονομήσεις για την οικονομία
ύψους 292 εκατ. για την περίοδο
2016-2025, λόγω των βέλτιστων
πρακτικών και των ασφαλιστικών
δικλίδων ελέγχου που ενσωματώνει.
Ο Οργανισμός θα διενεργεί ανα-
λογιστικές μελέτες σε τακτά χρο-
νικά διαστήματα για την επαλή-
θευση των εν λόγω υπολογισμών
αλλά και για τον υπολογισμό των
εισφορών για τη δεκαετία 2027 με
2037. Εάν στο μέλλον αποφασιστεί
ότι το ποσοστό του ακαθάριστου
εγχώριου προϊόντος που δαπανάται
στην υγεία είναι χαμηλό, τότε θα
αναπροσαρμόζεται αναλόγως πώς

θα κρίνει η κοινωνία εκείνη τη
στιγμή πόσα θέλουμε να δίνουμε
στην υγεία μας. Πρέπει να σημει-
ωθεί ότι ούτως ή αλλιώς λόγω του
ότι οι εισφορές εκφράζονται σε πο-
σοστιαία βάση η συνολική δαπάνη
για την υγεία θα αυξάνεται ενόσω
το εθνικό προϊόν και ο πληθωρισμός
θα αυξάνονται.
–Τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια θα
πρέπει να τηρούν κάποιες προ-
ϋποθέσεις για να ενταχθούν στο
νέο σύστημα;

–Ο Νόμος και οι Κανονισμοί του
ΓεΣΥ προβλέπουν πρόνοιες για το
θέμα της ποιότητας και καθορίζουν
ελάχιστα κριτήρια εισδοχής των
παροχέων στο Σύστημα.
–Μπορείτε να επέμβετε και να
αποκλείσετε νοσηλευτήρια που
δεν πληρούν τα κριτήρια;

–Σίγουρα μπορούμε να επέμ-
βουμε όταν κάποιος δεν πληροί τα
ελάχιστα κριτήρια που καθορίζον-
ται στον Νόμο, αφού πρώτα όμως
δώσουμε ένα εύλογο χρονικό διά-
στημα για να μπορέσουν να εν-
ταχθούν μέσα σε αυτό το νέο πλαί-
σιο.
–Γιατί προτιμάμε το μονο-ασφα-
λιστικό έναντι του πολυ-ασφα-
λιστικού;

–Με βάση την έκθεση του Παγ-
κόσμιου Οργανισμού Υγείας, η
οποία έγινε το 2013, φαίνεται ξε-
κάθαρα ότι το μονο-ασφαλιστικό
σύστημα έχει περισσότερα πλεο-
νεκτήματα και λιγότερες αδυναμίες
από το πολυ-ασφαλιστικό. Αυτό
άλλωστε είναι και το συμπέρασμα
αρκετών αν όχι όλων των μελετών
που έγιναν για τη μεταρρύθμιση
του τομέα της υγείας.
–Ο ΟΑΥ θα βγει με διαφημιστική
καμπάνια προκειμένου ο πολίτης
να έλθει σε επαφή με το ΓεΣΥ;

–Ναι, αυτό βρίσκεται στους προ-
γραμματισμούς μας. Ήδη ετοιμά-
ζουμε την επικοινωνιακή στρατη-
γική που θα εφαρμόσουμε και λί-
γους μήνες πριν από την εφαρμογή
του συστήματος θα εφαρμόσουμε
μια ευρεία καμπάνια για να ενη-
μερωθεί ο κάθε πολίτης για τις λε-
πτομέρειες του ΓεΣΥ και πώς αυτός
επηρεάζεται. Επιπλέον, θα ενημε-
ρώσουμε τους πολίτες για τα δι-
καιώματα και τις υποχρεώσεις τους
και πώς θα λαμβάνουν υπηρεσίες.

Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Τα αποτελέσματα πρόσβασης στα
ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύματα
της Κύπρου περιμένουν πλέον όσοι
παρακάθισαν στις παγκύπριες εξε-
τάσεις. Σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ» από το Υπουργείο Παιδείας
τα αποτελέσματα αναμένεται να
δοθούν στη δημοσιότητα μέχρι το
τέλος της ερχόμενης βδομάδας και
συγκεκριμένα την ερχόμενη Πα-
ρασκευή 30 Ιουνίου. Οι διαδικασίες
διόρθωσης των γραπτών κύλησαν,
όπως αναμενόταν, ομαλά με το
Υπουργείο να δηλώνει ότι δεν προ-
έκυψαν ιδιαίτερα προβλήματα αφού
όλα προχώρησαν βάσει του σχε-
διασμού που είχε γίνει.

Διαδικασίες εισδοχής 
Οι 5.673 υποψήφιοι που ενδια-

φέρονται για εισδοχή θα μάθουν
τον τελικό τους βαθμό ο οποίος θα
διαμορφωθεί μαζί με την αναγωγή
που θα ακολουθήσει των βαθμο-
λογίων που ανακοινώθηκαν την
περασμένη Πέμπτη. 

Επιπρόσθετα θα ενημερωθούν
εάν εξασφαλίζουν θέση στην ανώ-
τερη εκπαίδευση στην Κύπρο στην
πρώτη κατανομή ή εάν θα περιμέ-
νουν είτε τις διαδικασίες για αίτηση
για εισαγωγή στα ανώτερα εκπαι-
δευτικά ιδρύματα της Ελλάδας ή
τη δεύτερη και τρίτη κατανομή για
την Κύπρο. 

Στο θέμα τώρα της δεύτερης και
τρίτης κατανομής για να συμβεί
αυτό, πρέπει πρώτα οι υποψήφιοι
οι οποίοι εξασφάλισαν θέση στην
πρώτη κατανομή να δηλώσουν ότι
δεν ενδιαφέρονται για τις θέσεις
μέσα από γραπτή τους επιστολή

στην υπηρεσία εξετάσεων. Μετά
την υποβολή των δηλώσεων εκ μέ-
ρους των υποψηφίων και την τυχόν
ύπαρξη κενών θέσεων στα ΑΑΕΙ
της Κύπρου, η αρμόδια αρχή θα
αποφασίσει εάν θα γίνει νέα κα-
τανομή θέσεων.

Περιορισμένες θέσεις
Οι θέσεις τις οποίες διεκδικούν

οι υποψήφιοι στα ΑΕΙ της Κύπρου
(Πανεπιστήμιο Κύπρου, ΤΕΠΑΚ)
ανέρχονται στις 1.719 και για τον
λόγο αυτό είναι αδύνατο να καλύ-
ψουν το μεγάλο αριθμό των υπο-

ψηφίων. Συγκεκριμένα οι θέσεις
για το Πανεπιστήμιο Κύπρου για
πρωτοετείς φοιτητές για το ακα-
δημαϊκό έτος 2017-18 καθορίστηκε
στους 1.220. 

Όσο για το ΤΕΠΑΚ, ο αριθμός
των θέσεων ανέρχεται στις 499.
Αναφοράς αξίζει επίσης και το γε-
γονός ότι οι τρεις πρώτες επιλογές
των υποψηφίων για πρόσβαση στο
Πανεπιστήμιο Κύπρου βάσει των
όσων ανακοίνωσε το Υπουργείο
Παιδείας, είναι η Ιατρική Σχολή,
η Σχολή της Ψυχολογίας καθώς
επίσης και η Σχολή Λογιστικής και
Χρηματοοικονομικής. Υπενθυμί-

ζεται ότι οι υποψήφιοι ενημερώ-
θηκαν από την περασμένη Πέμπτη
για τους βαθμούς που πήραν στην
παγκύπριες, με τα αποτελέσματα
να στέλνονται στα σχολεία για την
έκδοση των απολυτηρίων τους.
Μέσα από τη διαδικασία αυτή έμα-
θαν τον τελικό τους βαθμό οι 2.464
υποψήφιοι για τους οποίους ο σκο-
πός συμμετοχής τους στις εξετάσεις
ήταν μόνο η εξασφάλιση απολυ-
τηρίου από τη δευτεροβάθμια εκ-
παίδευση.

Προβληματισμός για Νέα 
Προβληματισμός υπάρχει για

ακόμα μια χρόνια για το μέσο όρο
στο μάθημα των Νέων ελληνικών.
Σύμφωνα με τα αποτελέσματα που
ανακοινώθηκαν ο μέσος όρος στο
μάθημα ανέρχεται στο 8.98/20. Η
ανώτερη λειτουργός της υπηρεσίας
εξετάσεων Τέρψα Κωνσταντινίδου
κληθείσα από την «Κ» να σχολιάσει
το θέμα είπε ότι το φαινόμενο αυτό
παρατηρείται σχεδόν κάθε χρόνο
με τα αποτελέσματα να κυμαίνονται
στο ποσοστό αυτό. 

Ένας από τους λόγους στους
οποίους εστιάζει η υπηρεσία εξε-
τάσεων, είναι ότι στο μάθημα αυτό
παρακάθονται όλοι οι μαθητές με
αποτέλεσμα αυτοί που ενδιαφέ-
ρονται για απόλυση να μη δίνουν
τόση σημασία στην εξέταση και
αυτό να έχει ως συνακόλουθο την
καθολική πτώση του μέσου όρου.
Όσο αφορά το ότι άλλα μαθήματα
σημειώνουν πολύ ψηλότερο μέσο
όρο, η ανώτερη λειτουργός της
υπηρεσίας εξετάσεων τόνισε ότι
«αυτό οφείλεται καθαρά στο ότι οι
μαθητές που συμμετέχουν σε αυτά
τα μαθήματα έχουν σκοπό να πε-

τύχουν πρόσβαση στα ανώτερα
εκπαιδευτικά ιδρύματα και έτσι δί-
νουν περισσότερη προσοχή στη
μελέτη τους».

Για τους λόγους αυτούς άλλωστε
το Υπουργείο Παιδείας αποφάσισε
αρχής γενομένης από την σχολική
χρονιά 20018-2019 οι μαθητές να
παρακάθονται σε δύο διαφορετικές
εξετάσεις: αυτές της πρόσβασης
και αυτές της απόλυσης. Μέσα από
αυτό το Υπουργείο θέλει και πι-
στεύει ότι θα αλλάξουν τα δεδομένα
και οι μέσοι όροι για τη διαδικασία
πρόσβασης θα είναι πολύ ψηλότε-
ροι από τους σημερινούς.

Εξετάσεις διορισμών
Η Υπηρεσία Εξετάσεων πάρα

το τέλος των παγκύπριων εξετά-
σεων και την καλοκαιρινή περίοδο
θα συνεχίσει με γοργούς ρυθμούς
τις εργασίες της. Συγκεκριμένα,
σε εξέλιξη βρίσκονται αυτό το διά-
στημα σεμινάρια στους πιθανούς
θεματοθέτες οι οποίοι θα ετοιμά-
σουν τα γραπτά για τις πρώτες εξε-
τάσεις του νέου συστήματος διο-
ρισμών. 

Όπως ανέφερε στην «Κ» η κυρία
Κωνσταντινίδου «η Υπηρεσία θα
περιμένει μέχρι την επόμενη Πα-
ρασκευή για να δει πόσο ενδιαφέ-
ρον θα υπάρξει για συμμετοχή στο
νέο σύστημα». Η ανώτερη λειτουρ-
γός τόνισε επιπρόσθετα ότι εκ πρώ-
της όψεως φαίνεται ότι το ενδια-
φέρον είναι μεγάλο, όμως πρέπει
να περιμένουν να δουν πόσοι θα
κάνουν το ενδιαφέρον τους πράξη
και θα υποβάλουν αίτηση ενδια-
φέροντος μετά και τη γνωστοποί-
ηση των αναγκών από το Υπουργείο
την περασμένη βδομάδα. 

Προβληματισμός για τη διαρκή πτώση στα Νέα Ελληνικά 
Την ερχόμενη Παρασκευή ανακοινώνονται τα αποτελέσματα πρόσβασης στα ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύματα της Κύπρου

<<<<<<<

Το Υπουργείο Παιδείας
πιστεύει ότι μετά το 
2018-2019 οπότε και
οι μαθητές θα παρακά-
θονται σε δύο διαφορετι-
κές εξετάσεις, θ’ αλλά-
ξουν τα δεδομένα στα
Νέα Ελληνικά.

Οι θέσεις τις οποίες διεκδικούν οι υποψήφιοι στα ΑΕΙ της Κύπρου ανέρχονται στις 1.719 και για τον λόγο αυτό είναι
αδύνατο να καλύψουν το μεγάλο αριθμό των υποψηφίων.

ΓεΣΥ σημαίνει δικαίωμα στην υγεία
Ενα μεγάλο κομμάτι του συστήματος θα καλύπτεται από τις υφιστάμενες δαπάνες, δηλώνει ο πρόεδρος του ΟΑΥ Θωμάς Αντωνίου

Ο πρόεδρος του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας αναφέρει ότι υπάρχουν ελάχιστα κριτήρια εισδοχής όλων των παροχέ-
ων υγείας στο νέο γενικό σύστημα, τονίζοντας ότι ακόμα και έτσι θα υπάρχει ο απαιτούμενος έλεγχος από τον οργανισμό. 

“Όπως είναι σχεδιασμένο
το σύστημα υπάρχουν
σε αυτό όλες οι βέλτιστες
πρακτικές που θέλει 
η Ευρωπαϊκή Ένωση 
και για συγκράτηση των
δαπανών υγείας και για
βελτίωση της ποιότητας.
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Ξεκινάει η νέα διάσκεψη της
Γενεύης στη βάση του κοινού
εγγράφου Αϊντε που δεν είναι
και τόσο κοινό, σύμφωνα με
τον Τ/κ ηγέτη Μουσταφά
Ακιντζί. Εμπεριέχει δήλωσε,
ιδέες και προτάσεις του κ.

Αϊντε. Παραγωγικός ο αστρολόγος, αλλά
και η Λευκωσία διαμαρτύρεται για σημεία
του εγγράφου ότι δεν είναι κοινά. Τουλά-
χιστον η ίδια τα θεωρεί απαράδεκτα όπως
για παράδειγμα ότι τη συνθήκη εφαρμογής
της λύσης θα αναλάβουν οι τρεις εγγυή-
τριες. Μα είναι δυνατόν εγγυητές εφαρ-
μογής της λύσης να είναι αυτοί που ιστο-
ρικά ήδη απέτυχαν μία φορά με τραγικά
αποτελέσματα; Όχι βέβαια. Είναι αδιανόητο
στο έγγραφο του εντολοδόχου του γ.γ. του
ΟΗΕ να αποδίδεται ρόλος εγγυητή εφαρ-
μογής της λύσης στον εισβολέα και κατα-
κτητή. Η Τουρκία καλείται να εγγυηθεί
την εφαρμογή της λύσης, της οποίας το
βασικό περιεχόμενο θα πρέπει να συνιστά
τερματισμό της δικής της κατοχικής πα-
ρουσίας και επεμβατικού ρόλου. Αν είναι

ο εγγυητής εφαρμογής της λύσης θα έχει
συνεπαγόμενα και νόμιμο επεμβατικό
ρόλο, πέραν από εγγυητικό. Απορώ πώς
σκέφτεται ο κ. Αϊντε.

Τόσον το έγγραφο όσον και η διαδικασία
γέννησε αντιπαραθετικές τοποθετήσεις
και απόψεις τόσον στην τ/κ όσον και στην
ε/κ πλευρά. Την ίδια ώρα που ο κ. Ακιντζί
δήλωνε, αναχωρώντας για Τουρκία, ξεχάστε
τις «μηδέν εγγυήσεις, μηδέν στρατεύματα»,
στην ε/κ πλευρά μαίνεται πόλεμος. Και μά-
λιστα μετά τη σύνοδο του Εθνικού Συμ-
βουλίου. Και είναι να διερωτάται κάποιος
τι συζητήθηκε εκεί ενώπιος ενωπίω όταν
υπάρχει αυτό το κονταροκτύπημα δημόσια.
Συνέρχεται, λοιπόν, η νέα Γενεύη μέσα σε
ένα κλίμα τουλάχιστον αβεβαιότητας που
προκαλούν τα πιο πάνω αλλά και οι δηλώ-
σεις των τούρκων αξιωματούχων οι όποιες
είναι και γριφώδεις και αντιφατικές. Συ-
νέρχεται όμως για να λύσει, που είναι το
επιθυμητό, ή για να προωθήσει, που είναι
το ευκταίο, κατά τρόπο ουσιαστικό το ζή-
τημα Εγγυήσεις/Ασφάλεια. Αλλιώς δεν προ-
χωράμε καθόλου, σύμφωνα με την επίσημη

θέση της ε/κ πλευράς, αλλά και την προ-
τεραιότητα που δίνει στο εν λόγω κεφάλαιο,
η ίδια η δήλωση του γ.γ. του ΟΗΕ. Ιδιαίτερη
στιγμή, λοιπόν, η νέα ελβετική σύναξη ή
μάλλον η δική μας σύναξη στη Γενεύη.

Ιδιαίτερη για όλους τους πιο πάνω λόγους
αλλά και γιατί διεξάγεται σε προεκλογική
χρονιά προεδρικών εκλογών στην Κυπριακή
Δημοκρατία. Αυτήν την ιδιαιτερότητα που
αναμένεται να «ξεκαθαρίσει» η θέση της
Τουρκίας, επισήμως στο επίσημο τραπέζι
των συνομιλιών για το κεφάλαιο
Ασφάλεια/Εγγυήσεις, σε μια διαδικασία
που ο βασικός ρόλος, από άποψης διεθνούς
παράγοντα, έχει ανατεθεί στις τρεις εγγυή-
τριες και όχι στον ΟΗΕ και την Ευρωπαϊκή
Ένωση καθίσταται αποφασιστικός ο ρόλος
των δύο τελευταίων. Δεν μπορεί η Ε.Ε. να
είναι επισήμως απλός παρατηρητής για λό-
γους αυτονόητους. Και πολύ περισσότερο
δεν μπορεί να καθίσταται στην πράξη πα-
ρατηρητής ο ΟΗΕ. Ο ΟΗΕ είναι υποχρεω-
μένος να προωθεί τις δικές του αποφάσεις
περί Κύπρου και να μην είναι ούτε επιμε-
τρητής της εκάστοτε μέσης απόστασης

των θέσεων των δύο πλευρών ούτε επιδι-
αιτητής. Προωθητής στην πράξη των δικών
του αποφάσεων είναι κατ’ εντολή της Γε-
νικής Συνέλευσης και του Συμβουλίου
Ασφαλείας οι μηχανισμοί του ΟΗΕ.

Με δεδομένο ότι, ο γ.γ. του ΟΗΕ θα με-
ταβεί στη Γενεύη 48 ώρες μετά την έναρξη
της διάσκεψης και ότι ο Τούρκος υπουργός
Εξωτερικών προγραμματισμένα θα ανα-
χωρήσει 48 ώρες μετά την έναρξη, είναι
φανερό ότι υπάρχει μια αβεβαιότητα στο
προσκήνιο η οποία δημιουργείται και από
το έγγραφο Αϊντε και την αρχιτεκτονική
του. Αβεβαιότητα η οποία θα ξεκαθαρίσει
ή όχι στα πρώτα δύο εικοσιτετράωρα, προς
θετική ή αρνητική κατεύθυνση. Πάντως,
θα ήταν πολύ απίθανο να έχουμε στη Γε-
νεύη ή θεαματική πρόοδο ή ναυάγιο της
διαδικασίας. Θα υπάρξει συντήρηση της
διαδικασίας είτε με πρόοδο, είτε όχι και
το πιο πιθανό επάνοδο σε νέα σύνοδο περί
Κυπριακού μέσα στο φθινόπωρο.

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην βουλευτής
ΑΚΕΛ.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η ενοποίηση του χώρου της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και στον τομέα
των υπηρεσιών κινητής τηλεφω-
νίας από τις 15 Ιουλίου, αναμφί-
βολα συγκαταλέγεται στις θετικές
εξελίξεις για τα εκατομμύρια των
ευρωπαίων χρηστών κινητής τη-
λεφωνίας, όχι όμως και για τις εται-
ρείες οι οποίες βρίσκονται σε στά-
ση αναμονής, προκειμένου να δια-
πιστώσουν στην πράξη το τι θα
αφήσει πίσω της η απώλεια ενός
σημαντικού ποσοστού εσόδων,

από την κατάργηση των τελών
περιαγωγής. Ενδεικτικό του κλί-
ματος ανησυχίας που επικρατεί
στις εταιρείες κινητής τηλεφωνίας,
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, είναι και
το γεγονός ότι προτού συμπλη-
ρωθεί ένας μήνας από την κατάρ-
γηση της περιαγωγής, έχουν υπο-
βληθεί 44 αιτήσεις παρέκκλισης
από τις πρόνοιες του κανονισμού.
Οι αιτητές ζητούν όπως τους επι-

τραπεί να επιβάλλουν επιπρόσθε-
τες χρεώσεις στους πελάτες τους
που βρίσκονται σε κατάσταση πε-
ριαγωγής, εντός του ενοποιημένου
ευρωπαϊκού χώρου. Αιτήσεις, οι
οποίες βρίσκονται υπό μελέτη. Με
βάση τον κανονισμό της Ε.Ε. οι
εταιρείες κινητής τηλεφωνίας δεν
μπορούν να παρεκκλίνουν από τη
νέα τιμολογιακή πολιτική για τους
επόμενους έξι μήνες. Μετά την
πάροδο του χρονικού «εμπάργκο»,
το ενδεχόμενο να υπάρξουν τιμο-
λογιακές αναπροσαρμογές δεν εί-
ναι απομακρυσμένο, μιας και ο
ίδιος ο κανονισμός αφήνει ανοιχτή
μια τέτοια εξέλιξη, εάν και εφόσον
οι εταιρείες αιτιολογήσουν ότι
έχουν υποστεί οικονομικές ζημιές. 

Μετρούν την αγορά
Ακόμα και σε επίπεδο Ρυθμι-

στικών Αρχών που παρακολουθούν
επισταμένα τον τομέα της κινητής
τηλεφωνίας στη μετά  περιαγωγής
εποχή, δεν μπορούν να κάνουν
ασφαλείς  εκτιμήσεις για το τι θα
προκαλέσει η απόφαση κατάργη-
σης των επιπρόσθετων χρεώσεων.
Στην Κύπρο, αυτή την περίοδο
βρίσκεται σε εξέλιξη, έρευνα στο
Γραφείο Επιτρόπου Ρύθμισης Ηλε-
κτρονικών Επικοινωνιών, Ταχυ-
δρομείων (ΓΕΡΗΕΤ)   η οποία θα
ολοκληρωθεί τον ερχόμενο Οκτώ-
βριο. Από τα ευρήματα της έρευνας
θα εξαρτηθεί εν πολλοίς, αν υπάρ-
ξουν αιτήματα για επιπρόσθετες
χρεώσεις στην περιαγωγή ή στην
χειρότερη περίπτωση αναπροσαρ-
μογή στα εθνικά τέλη. Η έρευνα
καταγράφει, έλεγχο παραπόνων,
περιεχόμενο και κατάληξη παρα-
πόνων καταναλωτών, συλλέγει

στατιστικά στοιχεία για τη χρήση
περιαγωγής, τόσο των κυπρίων
χρηστών εντός Ε.Ε. όσο και της
εισερχόμενης περιαγωγής από πο-
λίτες κρατών μελών της Ε.Ε. Πέρα
από τα στατιστικά στοιχεία για τη
συμπεριφορά των καταναλωτών
στο νέο περιβάλλον, το βασικό ζη-
τούμενο της έρευνας δεν θα είναι
άλλο από το πώς επηρεάζονται οι
εταιρείες, σε οικονομικό επίπεδο.
Στο κομμάτι αυτό, εκτιμάται ότι
δεν αναμένεται να προκληθεί σοκ
στα έσοδα των εταιρειών, για τον
λόγο ό,τι από το 2012 και εντεύθεν,
οι εταιρείες προσαρμόσθηκαν στα-
διακά σε περιβάλλον χωρίς τέλη
περιαγωγής μειώνοντας σημαντικά
τις χονδρικές χρεώσεις.

Οι εταιρείες στην Κύπρο
Για την ώρα, δεν φαίνεται να

προκύπτει σοβαρό ζήτημα με τους
παρόχους κινητής τηλεφωνίας
στην Κύπρο, οι οποίοι εφάρμοσαν
τον κανονισμό κατάργησης της
περιαγωγής, μισό μήνα πριν την
επίσημη ημερομηνία εφαρμογής.
Πέρα από τη σταδιακή μείωση
στις χονδρικές τιμές των τελών,
με άλλες εταιρείες του ευρωπαϊκού
χώρου οι εταιρείες στην Κύπρο
προχώρησαν σε σταδιακή αφο-
μοίωση του νέου περιβάλλοντος
στα πακέτα συμβολαίων των πε-
λατών τους. Παρά ταύτα ουδείς
αποκλείει το ενδεχόμενο μετά το
«εμπάργκο» των έξι μηνών που
έχει επιβληθεί, να γίνουν διορθω-
τικές κινήσεις, εάν και εφόσον τα
αποτελέσματα του εξαμήνου το
δικαιολογήσουν. Η προσοχή των
εταιρειών στην Κύπρο στρέφεται
κυρίως στην εισερχόμενη περια-

γωγή, λόγω τουρισμού και όχι στην
εξερχόμενη που αφορά επί το πλεί-
στον κύπριους που βρίσκονται σε
διακοπές. Καθοριστικός παράγον-
τας για τη μελλοντική τιμολογιακή
πολιτική, θεωρείται ο όγκος και η
χρήση της εισερχόμενης περια-
γωγής. Οι εταιρείες εκτιμούν ότι
η χρήση κινητού τηλεφώνου, χωρίς
τους περιορισμούς που υπήρχαν,
θα αυξηθεί σημαντικά ωστόσο με
ερωτηματικό παραμένει αν το πο-
σοστό αύξηση μπορεί να καλύψει
ενδεχόμενες απώλειες. Ένα άλλο
ζήτημα που αναφύεται και  προ-
καλεί προβληματισμό σε επίπεδο
Ρυθμιστικής Αρχής έχει να κάνει
με το ενδεχόμενο να προκύψει
ανάγκη για νέες επενδύσεις σε
υποδομές από τις εταιρείες, προ-
κειμένου να καλυφθεί η αυξημένη
ζήτηση υπηρεσιών κινητής τηλε-
φωνίας, κυρίως κατά την αιχμή
της τουριστικής περιόδου.

Τόσο ο Ρυθμιστής όσο και εται-
ρείες εκτιμούν ότι επιπρόσθετες
επενδύσεις σε υποδομές δεν μπο-
ρούν να ανακτηθούν από την επο-
χική χρήση της εισερχόμενης πε-
ριαγωγής, κάτι που σε συνδυασμό
με τις όποιες απώλειες εσόδων
προκύψουν από την περιαγωγή,
θα ενισχύσει σημαντικά τη δια-
φαινόμενη τάση για αύξηση εθνι-
κών τελών ή επιπρόσθετων χρώ-
σεων περιαγωγής. Ένας άλλος πα-
ράγοντας, που ενδεχομένως να
αποδειχθεί καθοριστικής σημασίας
για τη συμπεριφορά των εταιρειών,
και προς τα πού θα κινηθούν, είναι
το κόστος εξυπηρέτησης της ει-
σερχόμενης περιαγωγής που όπως
πιστεύεται είναι υπερβολικά χα-
μηλό.

ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Ελβετία, ελπίδα μας

<<<<<<<

Τόσον το έγγραφο όσον και η
διαδικασία γέννησε αντιπαρα-
θετικές τοποθετήσεις και από-
ψεις τόσον στην τ/κ όσον και
στην ε/κ πλευρά. Και είναι να
διερωτάται κάποιος τι συζητή-
θηκε εκεί ενώπιος ενωπίω
όταν υπάρχει αυτό το κοντα-
ροκτύπημα δημόσια. 

Η περιαγωγή πιέζει για αυξήσεις στα κινητά
Ρευστό το τοπίο μετά την εφαρμογή του κανονισμού της Ε.Ε. σε στάση αναμονής οι εταιρείες με κρίσιμο μήνα τον ερχόμενο Οκτώβριο

Με τα σπουδαία να τοποθετούνται
περί τα τέλη 2017, οπότε και  θα
κριθεί στην πράξη ο κανονισμός
της Ε.Ε. και αν θα υπάρξουν δια-
φοροποιήσεις, η προσοχή στρέφε-
ται στη συμπεριφορά που θα επι-
δείξουν οι ευρωπαίοι καταναλωτές,
ανάμεσα σε αυτούς και οι κύπριοι,
εκτός εθνικών τους  ορίων. Η κα-
τάργηση των χρεώσεων περιαγω-
γής δεν σημαίνει ανεξέλεγκτη χρή-
ση των κινητών εκτός εθνικών
ορίων, επισημαίνεται με έμφαση
από το ΓΕΡΗΕΤ. Βασική φιλοσοφία
του ευρωπαϊκού κανονισμού είναι
να εξυπηρετηθούν οι πραγματικές
ανάγκες των ευρωπαίων πολιτών,
σε υπηρεσίες και κόστος, και όχι
να δημιουργηθεί ένας ιδιότυπος
ανταγωνισμός εταιρειών σε ευρω-
παϊκό επίπεδο. Στο πνεύμα αυτό
έχουν τεθεί περιορισμοί καταχρη-
στικής συμπεριφοράς, που εάν επι-
δειχθεί πειθαρχία θα διατηρήσουν
το κόστος επικοινωνίας σε χαμηλά
επίπεδα. Σε αντίθετη περίπτωση
οι καταναλωτές διατρέχουν σοβαρό
κίνδυνο να επωμιστούν οικονομικά
βάρη, μεγαλύτερα και από αυτά
των επιπρόσθετων χρεώσεων που

ίσχυαν. Στα καλά νέα του κανονι-
σμού οι χρήστες κινητών τηλεφώ-
νων, εντός των ορίων της Ε.Ε. από
την 1η Ιουνίου, για την περίπτωση
της Κύπρου, δεν θα χρεώνονται με
επιπρόσθετα ποσά πέρα από αυτά
που προνοεί το συμβόλαιο που
έχουν. Αυτό σημαίνει ότι η χρήση
κινητού, εντός Ε.Ε. θα καλύπτεται
από το πακέτο συμβολαίων που
έχουν, κάτι που δεν ίσχυε μέχρι
31 Μαΐου 2017. Η ενοποίηση του
χώρου της Ε.Ε. σημαίνει, ότι η κλή-
ση που γίνεται από οποιαδήποτε
χώρα κράτους μέλους είναι τοπική
και έτσι θα χρεώνεται. Οι δε κλήσεις
που θα γίνονται εκτός εθνικών
ορίων προς άλλες χώρες της Ε.Ε.
θα χρεώνονται πλέον, ως τοπική
κλήση. Το ίδιο ισχύει για τα γραπτά
μηνύματα αλλά και για τα δεδομένα.
Ωστόσο, οι καταναλωτές δεν πρέπει
να αγνοήσουν τα ψιλά γράμματα
και τον αστερίσκο του κανονισμού
για πολιτική εύλογης χρήσης. Προ-
κειμένου οι καταναλωτές να μην
πέσουν στις παγίδες που υπάρχουν,
θα πρέπει να έχουν κατά νου το
πώς μεταφράζεται το πνεύμα του
κανονισμού. 

Ο κανονισμός της Ε.Ε. έχει θέσει δύο
στοιχεία, στη βάση των οποίων οι
εταιρείες θα παρακολουθούν τη χρή-
ση κινητών σε περιαγωγή, και αν
αυτή κινείται εντός του προκαθο-
ρισμένου πλαισίου. Ο υπολογισμός
θα γίνεται για χρονική περίοδο τεσ-
σάρων μηνών λαμβάνοντας υπόψη
τον παράγοντα χρόνου παραμονής
και χρήσης του κινητού εντός και
εκτός Κύπρου, π.χ. Αυτό σημαίνει
ότι  ένα κινητό σε περιαγωγή,  δεν
θα μπορεί να υπερβαίνει το 50% του
συνολικού χρόνου όταν είναι εκτός
περιαγωγής. Το ίδιο σκεπτικό υπάρ-
χει και για τη χρήση. Δηλαδή η χρη-
σιμοποίησή του δεν θα μπορεί να
είναι μεγαλύτερη από τον συνολικό
χρόνο χρήσης εντός εθνικών ορίων.
Αυτό σημαίνει ότι δεν μπορεί να

βρίσκεται σε περιαγωγή ένα κινητό
για μεγάλο χρονικό διάστημα. Σε
αντίθετη περίπτωση μόλις θα γίνεται
υπέρβαση, η εταιρεία πάροχος θα
ειδοποιεί τον χρήστη ότι θα πρέπει
να τερματίσει τη χρήση του κινητού
σε περιβάλλον περιαγωγής ή να απο-
δεχθεί τη συνέχιση των υπηρεσιών
με επιπρόσθετες χρεώσεις. Ένα
άλλο προληπτικό μέτρο που υπάρχει
για ορθολογιστική εφαρμογή του
κανονισμού, δίνει τη δυνατότητα
στις εταιρείες να ζητήσουν αποδει-
κτικά στοιχεία από τους πελάτες
τους για τη σχέση με τη χώρα πα-
ραμονής τους. Οι πάροχοι στην Κύ-
προ αποφάσισαν να μην τα ζητήσουν
από τους υφιστάμενους πελάτες
τους κάτι που ενδεχομένως να το
πράξουν με νέους συνδρομητές.

Τα οφέλη και οι παγίδες

Χρήση και χρόνος

Τον ερχόμενο Οκτώβριο θα υπάρχει μια πρώτη ένδειξη αν η κατάργηση των επιπρόσθετων χρεώσεων για χρήση κινητών σε άλλα κράτη μέλη της Ε.Ε. θα
επιφέρει απώλειες στα έσοδα εταιρειών προκαλώντας έτσι τάσεις για αύξηση των εθνικών τιμολογίων.

<<<<<<<

Στην Κύπρο, η Ρυθμιστι-
κή Αρχή προτρέπει του
καταναλωτές να είναι ιδι-
αίτερα προσεκτικοί με τη
χρήση κινητού σε άλλες
ευρωπαϊκές χώρες παρά
την κατάργηση των επι-
πρόσθετων χρεώσεων
προκειμένου να αποφύ-
γουν επιβαρύνσεις. 

Η ενοποίηση του χώρου της Ε.Ε. σημαίνει, ότι η κλήση που γίνεται από οποι-
αδήποτε χώρα κράτους μέλους είναι τοπική και έτσι θα χρεώνεται.
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Το μίσος ως δύναμη της πολιτικής ζωής
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  εν ρώτησα σε ποια περιοχή ήταν το
σπίτι, αλλά από τη σύνθεση της πα-
ρέας και τον χαρακτήρα του περι-

στατικού το φαντάζομαι κάπου στο Ψυχικό
– άντε, στη χειρότερη, στο Κολωνάκι.
Δείπνο με καλεσμένους μιας συγκεκρι-
μένης κατηγορίας: μορφωμένους και ευ-
κατάστατους, με πνευματικά και καλλι-
τεχνικά ενδιαφέροντα. Δείπνο του είδους
στο οποίο η συζήτηση έχει τη βαρύτητα
και το φαγητό είναι το πρόσχημα – εκτός
αν είναι απαίσιο και δεν τρώγεται. Μία
κυρία την οποία θα λέγαμε διανοουμένη
(λίγο συγγραφέας, λίγο κριτικός, λίγο αρι-
στερή, μια δροσερή φρουτοσαλάτα με
λίγο απ’ όλα...) άρχισε να καταφέρεται
εναντίον των Εβραίων. Οχι με τον γνωστό
και παρωχημένο τρόπο, αλλά με την οπτι-
κή ενός νέου είδους, ύπουλου αντισημι-
τισμού, που συνδέεται με το Παλαιστινιακό
και τον οποίο η σύγχρονη ριζοσπαστική
Αριστερά συχνά υιοθετεί με τον λόγο της,
όπως ο Κόρμπιν στη Βρετανία.

Ενας εκ των συνδαιτυμόνων, που δεν άν-
τεχε περισσότερο να την ακούει, στρέφεται
ξαφνικά στη γυναίκα του και αρχίζει, εις
επήκοον όλων, να δικαιολογείται με φρά-
σεις από τις οποίες όλοι οι υπόλοιποι στο
τραπέζι καταλαβαίνουν αμέσως ότι η σύ-
ζυγος του ταραγμένου κυρίου είναι Εβραία.
Επρεπε να βλέπατε, μου λένε, τη φρου-
τοσαλάτα μαδημένη, να τα μαζεύει, να
δικαιολογείται κ.λπ. Στην πραγματικότητα,
η σύζυγος του κυρίου δεν ήταν Εβραία·
ήταν ένα τέχνασμα για να το βουλώσει
η φρουτοσαλάτα. Οπως και συνέβη· διότι
το αληθινό μέτρο της σοβαρότητας των
απόψεων και των πεποιθήσεών μας είναι
η δυνατότητά μας να τις υποστηρίξουμε
κατά πρόσωπο έναντι εκείνων που ενδε-
χομένως θίγονται από αυτές – αυτό που
οι Αμερικανοί θα έλεγαν «confrontation».

Η επίγνωση της αξίας αυτής της διαδικασίας
είναι μια μορφή αυτοελέγχου για τον κα-
θένα μας. Πάρτε το παράδειγμα του κα-
φενείου, δηλαδή του δημόσιου χώρου γε-
νικώς. Ο καθένας μας μπορεί να σκέπτεται
και να αισθάνεται κακίες· είναι στη φύση
μας. Οταν όμως μέσα στο καφενείο εκ-
φράσεις δημοσίως, ας πούμε, μια ανατρι-

χιαστικής χυδαιότητας κατάρα για έναν
πολιτικό τον οποίο μισείς, επειδή ακούς
στις ειδήσεις ότι είναι άρρωστος, είναι
πολύ πιθανό ότι κάποιος θα αντιδράσει
και αυτό έχει πάντα κόστος. Αυτός είναι
ο λόγος που, ενώ όλοι σκεπτόμαστε κακίες,
σπανίως συμβαίνει να τις φωνάζουμε.

Αυτή η δυνατότητα αυτοελέγχου αποδυ-
ναμώνεται με το Ιντερνετ. Το συνειδη-
τοποίησα με αφορμή την ασύλληπτης
κακίας επίθεση εναντίον του Σταύρου
Θεοδωράκη, μέσω των social media,
λόγω της πρόσφατης εγχείρησης στην
οποία υποβλήθηκε για αφαίρεση καρκίνου

στον προστάτη. Δεν μου αρέσει, αλλά
μπορώ να καταλάβω την «ποδοσφαιρική»
διάσταση της κακίας: να χλευάσεις ή να
βρίσεις τον μισητό αντίπαλο όταν έχει
χάσει στο παιχνίδι. Αλλά να κάνεις το
ίδιο για ένα τόσο σοβαρό θέμα υγείας,
μου είναι αδιανόητο. Δείχνει ότι εκείνος
που το κάνει, τη στιγμή που το κάνει,
έχει χάσει και αυτόν τον στοιχειώδη σε-
βασμό προς την ανθρώπινη ζωή, που
τον επιβάλλει η κοινή μοίρα του θανάτου.
Για να το πω απλά, αν δεν έχει γίνει εν-
τελώς ζώον, στην πυραμίδα της δημι-
ουργίας έχει σίγουρα υποχωρήσει προς
το ζώον.

Η σχετική ανωνυμία και η απόσταση του
Ιντερνετ απενοχοποιεί αυτές τις φωνές
και η δυνατότητα συσπείρωσης που πα-
ρέχει στους χρήστες του τις κάνει να
ενώνονται και να γίνονται κομμάτι της
πραγματικότητας, που επιδρά στη μορφή
της. Δεν είναι μόνον οι συνθήκες που
παράγουν πρωτογενώς το μίσος, που
έχει γίνει η βουβή και υπόγεια δύναμη
στην πολιτική ζωή της χώρας· είναι και
η δυνατότητα που του παρέχει το Ιν-
τερνετ για να οργανωθεί και να αποκτή-
σει υπόσταση. Θυμηθείτε πριν από 25
χρόνια τον Λεβέντη, από το κανάλι του,
να καταριέται τον Μητσοτάκη με καρ-

κίνο. Ηταν πραγματικό το μίσος του Λε-
βέντη, αλλά για διαφόρους λόγους που
δεν είναι της παρούσης έβγαινε ως γε-
λοιότητα. Το βλέπαμε και γελούσαμε,
το βλέπουμε ακόμη στο YouTube και γε-
λάμε. Σήμερα, ο Λεβέντης ποζάρει ως
υποψήφιο μέλος του κατεστημένου, η
δε Ραχήλ Μακρή ίσως –ποτέ δεν ξέρεις–
να πάρει κάποτε σύνταξη βουλευτίνας...

ΥΓ.: Σιδερένιος, Σταύρο.

Δ

Ο Μίκυ και η παρέα του επιστρέφουν 
και αυτό το καλοκαίρι στην Καθημερινή.

Η Disney και 
ο Καρλ Μπαρκς 

είναι 
στην Καθημερινή!

ΤΗΝ ΕΠΟΜΕΝΗ ΚΥΡΙΑΚΗ 2 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

Χωρίς ανατίμηση με μόνο €3.50

«Ο Βασιλιάς των γελαδάριδων» 
«Χαμένοι στις Άνδεις»

 «Η χώρα των ηφαιστείων»!

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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  τουρκική κυβέρνηση καταργεί
τη διδασκαλία της θεωρίας
της εξέλιξης των ειδών στη

δευτεροβάθμια εκπαίδευση, με τη
δικαιολογία ότι το θέμα είναι αμφι-
λεγόμενο και υπερβολικά πολύπλοκο
για τους μαθητές. Εάν προχωρήσει,
η απόφαση είναι απ’ αυτές που, σαν
αέρας δυνατός, απομακρύνουν την
ομίχλη της καθημερινότητας και
επιτρέπουν να διακρίνουμε όλες
τις διαστάσεις ενός προβλήματος.
Μεταξύ των εγκλημάτων που ο Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν διαπράττει
εις βάρος του λαού του μετά το πε-
ρυσινό αποτυχημένο πραξικόπημα,
η υπονόμευση της παιδείας θα είναι
από τα μεγαλύτερα. Είναι σαφές
πλέον ότι ο Τούρκος πρόεδρος επι-
χειρεί να ανατρέψει όχι μόνον το
καθεστώς που έστησε ο Μουσταφά
Κεμάλ πριν από σχεδόν έναν αιώνα,
αλλά και να οδηγήσει τον τουρκικό
λαό σε μια παλαιότερη εποχή, όπου
το ανθρώπινο πνεύμα της αναζή-
τησης, της εφεύρεσης και της αμ-
φισβήτησης σβήνει κάτω από τις
επιταγές της πολιτικοθρησκευτικής
ηγεσίας. Ο σουλτάνος ως χαλίφης,
ο λαός υποταγμένος σε απόλυτο
βαθμό.

Η θεωρία της εξέλιξης –και η αμ-
φισβήτησή της– έχει εξελιχθεί η
ίδια σε κριτήριο για τον βαθμό ελευ-
θερίας μιας κοινωνίας. Και η ελευ-
θερία ορίζεται όχι μόνον από το αν
οι πολίτες έχουν το δικαίωμα να

εκλέγουν τις ηγεσίες τους, αλλά και
εάν τους επιτρέπεται να σκέφτονται,
να αναπτύσσουν όλες τις δυνατό-
τητες τους ως άτομα και ως κοινωνία.
Αυτό το πνεύμα ήταν το θεμέλιο
του πρώτου διαφωτισμού – των αρ-
χαίων Ελλήνων. Αλλά για κάθε στο-
χαστή που έψαχνε να μάθει για τον
κόσμο γύρω του και για την ανθρώ-
πινη συμπεριφορά υπήρχαν περισ-
σότεροι σκοταδιστές και συμφέ-
ροντα που ήθελαν τον αφανισμό
του. Αυτοί δίνουν ώθηση στην πρό-
οδο, αλλά πάντα βρίσκουν πολλούς
εχθρούς. 

Μεταξύ αυτών που διώχθηκαν
στη χρυσή εποχή των Ελλήνων: ο
Αναξαγόρας, ο Διαγόρας, ο Σωκρά-
της, ο Πρωταγόρας. Ας μην ξεχνάμε,
επίσης, ότι το 1633 ο Γαλιλαίος,
απειλούμενος από την Ιερά Εξέταση,
αποκήρυξε το ηλιοκεντρικό μοντέλο
του κόσμου. Ο Κάρολος Δαρβίνος
προκάλεσε θύελλα αντιδράσεων με
την «Καταγωγή των Ειδών» το 1859.
Ακολούθησε η επανάσταση του
Φρόιντ. Μετά την ανακάλυψη ότι
ο άνθρωπος δεν ήταν στο κέντρο
του Σύμπαντος, έπρεπε να δεχθούμε
ότι καταγόμαστε από πιθήκους και,
επιπλέον, ότι είμαστε υπόδουλοι
του «ασυνειδήτου» μας και της σε-
ξουαλικής ορμής.

Ο «εγωισμός» του ανθρώπου έχει
υποστεί βαριά πλήγματα, όσο η επι-
στήμη και η έρευνα μας κατατάσ-
σουν ως προϊόντα ευτυχούς σύμ-

πτωσης σε μια απειροελάχιστη στιγ-
μή της αιωνιότητας και του απείρου.
Γι’ αυτό οι πολλοί αναζητούν θαλ-
πωρή και σιγουριά είτε σε θρησκείες
είτε σε απολυταρχικές ηγεσίες που
τους διαβεβαιώνουν ότι αυτοί είναι
ο περιούσιος λαός και ότι, όσο πα-
ραμένουν πιστοί, τίποτα δεν θα
τους βλάψει. Υπάρχουν, όμως, και
οι λίγοι που παίρνουν ως αφετηρία
της σκέψης τη θέση του ανθρώπου
στον κόσμο της ύλης και αναζητούν
τρόπους να πετύχουν την επιβίωση
της κοινωνίας τους, γνωρίζοντας
ότι μόνον η συνεργασία μπορεί να
εξασφαλίσει την πρόοδο. Η συνερ-
γασία, όμως, απαιτεί από τον καθένα
να αλλάξει σε σημείο που να μπορεί
να συνυπάρξει με άλλους. Ετσι προ-
έκυψε η δημοκρατία στην αρχαία
Αθήνα, έτσι οι στοχαστές του Ευ-
ρωπαϊκού Διαφωτισμού διαμόρφω-
σαν τις αρχές της πολιτείας όπου
οι εξουσίες είναι διακριτές, όπου
πρέπει να κυριαρχούν ο νόμος και
η λογική, όπου όλοι είναι ίσοι, όπου
η σκέψη είναι ελεύθερη και η ανοχή
του «άλλου» επιβεβλημένη. Αυτές
οι ιδέες, είτε προϊόν κοσμικών στο-
χαστών είτε διδαχές θρησκειών,
διδάσκουν τη συνύπαρξη και, συ-
νεπώς, την επιβίωση. Οπως παρα-
τήρησε ο Δαρβίνος, η επιβίωση δεν
εξαρτάται από τα πιο ισχυρά ούτε
από τα πιο έξυπνα μέλη ενός είδους,
αλλά απ’ αυτά που μπορούν να προ-
σαρμοστούν στις προκλήσεις. Εάν

πιστέψουμε, λοιπόν, ότι η επιβίωσή
μας (είτε ως άτομα είτε ως έθνος)
θα εξασφαλιστεί από την άρνηση
να μάθουμε όσα μας διδάσκει η επι-
στήμη –είτε όσον αφορά την εξέλιξη
των ειδών είτε όσον αφορά την κλι-
ματική αλλαγή– απεμπολούμε το
μεγαλύτερο όπλο που μας προσφέ-
ρει η καταγωγή μας, την ελευθερία
να βρίσκουμε λύσεις.

Η Ιστορία βρίθει περιπτώσεων
όπου άνθρωποι, έθνη και αυτοκρα-
τορίες γύρισαν την πλάτη στην επι-
στήμη και κατατροπώθηκαν από
τους ανταγωνιστές τους. Ο αραβι-
κός-μουσουλμανικός κόσμος, που
στο άνθος του ανέδειξε κορυφαίους
στοχαστές και επιστήμονες όπως
ο Αβικέννας και ο Αβερρόης, βυθί-
στηκε στο σκότος της υποταγής και
έμεινε πίσω επιστημονικά, πολιτικά,
κοινωνικά και οικονομικά. Η επα-
νάσταση του Κεμάλ, με όλο τον αυ-
ταρχισμό του και πολλές αρνητικές
(ενίοτε καταστροφικές) συνέπειες,
ήταν η αναγνώριση ότι η πρόοδος
απαιτεί κοσμικό καθεστώς και εμ-
μονή στη γνώση, στην επιστήμη.
Ο Ερντογάν, αντιθέτως, στρέφεται
προς ένα φαντασιακό παρελθόν.
Οσο ονειρεύεται την απόλυτη εξου-
σία του χαλίφη, τη μετατροπή της
Αγίας Σοφίας σε τέμενος, την αυ-
τοκρατορική στρατιωτική παρέμ-
βαση σε ξένες χώρες, τόσο θα θερίζει
τις θύελλες της εθελοτυφλίας και
της αμάθειας.

Η

Πολέμιοι της εξέλιξης, χαμένοι από χέρι
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Οι τρεις μύθοι 
του λαϊκισμού

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ίναι η Γαλλία εκ παραδόσεως
χώρα παραγωγής των νέων
ιδεών και από την εποχή των

Εγκυκλοπαιδιστών και του Δια-
φωτισμού έθεσε στίγμα στην πο-
ρεία όλης της ανθρωπότητος, εάν
μάλιστα λάβει κανείς υπ’ όψιν ότι
και η κομμουνιστική κοσμοαντί-
ληψη είναι απλώς μια ακραία από-
ληξη του Διαφωτισμού. Είναι η
Γαλλία, εν ολίγοις, η χώρα των
σκεπτομένων –ενίοτε σε υπερβο-
λικό βαθμό.

Είναι, εκ παραλλήλου, ο νέος
πρόεδρος της Γαλλίας ένας κατ’
εξοχήν σκεπτόμενος πολιτικός,
που επιδιώκει τη σύνθεση Δεξιάς
και Αριστεράς στον σχηματισμό
της κυβερνήσεώς του, με κάποιες
τραγελαφικές συνέπειες· τον πε-
ριορισμό του κράτους και ταυτο-
χρόνως τη διατήρηση του κοινω-
νικού συμβολαίου· την απελευθέ-
ρωση της αγοράς εργασίας αλλά
και την προστασία των ασθενε-
στέρων.

Ξένοι αναλυτές έχουν επισημάνει
ήδη τα ανωτέρω και ανίχνευσαν
σχέση πνευματική με τον περίφημο
φιλόσοφο του περασμένου αιώνα
Paul Ricoeur, αλλά η στήλη αυτή
είναι απολύτως αναρμόδια να δια-
χειρισθεί ένα τέτοιο θέμα. Σκέπτεται
υπερβολικά ο κ. Μακρόν, αλλά έπει-
τα από νίκη περιφανή στις τελευ-
ταίες εκλογές αυτή η τάση του εν-
δέχεται να αναδείξει χάος και ατα-
ξία.

Ομως ο κ. Μακρόν διατύπωσε
και ιδέες εμβελείας πανευρωπαϊ-
κής, προτείνοντας τη δημιουργία
θέσεως υπουργού επί των Οικο-
νομικών της Ευρωζώνης. 

Προ ολίγων ημερών ο Γάλλος
επίτροπος Οικονομικών και Δη-
μοσιονομικών Υποθέσεων κ. Πιέρ
Μοσκοβισί πρότεινε ότι την προ-
εδρία του Eurogoup θα ήταν σκό-
πιμο να αναλάβει ο διάδοχός του
και όχι κάποιος υπουργός χώρας-
μέλους της Ευρωζώνης. Αφθονη
η κατάθεση νέων ιδεών από τους
Γάλλους.

Η πρώτη αντίδραση στην πρό-
ταση του κ. Μακρόν από τον Γερ-

μανό δρα Βόλφγκανγκ Σόιμπλε
υπήρξε αρνητική. Αλλά η καγκε-
λάριος Αγκελα Μέρκελ σε ομιλία
της σε διάσκεψη της Ενώσεως Γερ-
μανικών Βιομηχανιών δεν την
απέρριψε την ιδέα ενός κοινού
υπουργού Οικονομικών, «εφόσον
πληρούνται οι βασικές προϋποθέ-
σεις».

Δεν είναι, ασφαλώς, πρωτόγνωρα
αυτά· συνέβησαν και στο πολύ πρό-
σφατο παρελθόν. Ιδέα του Γάλλου
προέδρου ήταν να εισαγάγει τη
Γερμανία στην ομάδα των Μεγάλων
Δυνάμεων της Δύσεως, μαζί με τις
ΗΠΑ και το Ηνωμένο Βασίλειο, στη
Διάσκεψη της Γουαδελούπης τον
Ιανουάριο του 1979. Σήμερα η Γερ-
μανία όχι απλώς έχει επιβληθεί
στην Ενωμένη Ευρώπη, αλλά η
καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ τίθεται
επικεφαλής του ευρωπαϊκού μετώ-
που εναντίον του Αμερικανού προ-
έδρου Ντόναλντ Τραμπ στους το-
μείς του ελευθέρου εμπορίου και
της ευρωαμύνης.

Ιδέα των Γάλλων ήταν η εσπευ-
σμένη θέσπιση κοινού νομίσματος,
μετά την ένωση της Γερμανίας, με
την ελπίδα χειραγωγήσεως του γερ-
μανικού όγκου που προέκυψε. Το
Βερολίνο αρχικώς ήταν απρόθυμο
και τελικώς την απεδέχθη μόνον
όταν το ευρώ διαμορφώθηκε κατά
τις προδιαγραφές της Bundesbank,
που επιβάλλει τη νομισματική πο-
λιτική του ευρωσυστήματος. Με
τη θέσπιση υπουργού Οικονομικών
της Ευρωζώνης, που θα πληροί τις
«βασικές προϋποθέσεις», η επιρροή
της Γερμανίας στον έλεγχο της ευ-
ρωπαϊκής οικονομίας καθίσταται
απόλυτη.

Τη δόξα του πνεύματος διεκδικεί
η Γαλλία, άλλοι όμως πρακτικότεροι
στον νου κάνουν χρήση των ιδεών
της για να κατισχύσουν στο πρα-
κτικό επίπεδο – πολιτικής και οι-
κονομίας. 

Οδεύουμε ολοταχώς προς μια
γερμανική Ευρώπη και σε αυτό
συνέβαλαν το Brexit και η ανάδειξη
του κ. Τραμπ στην προεδρία των
ΗΠΑ. Η στήλη εύχεται στους τυχόν
αναγνώστες της καλό καλοκαίρι.

Ε
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  χει κατακλυσθεί η ελλαδική βι-
βλιαγορά από «μελετήματα»
(καταθέσεις απόψεων) που φι-

λοδοξούν να αναλύσουν και αιτιο-
λογήσουν τη χρεοκοπία της χώρας,
όπως και τη συνακόλουθη παντο-
δαπή καταστροφή κράτους και κοι-
νωνίας. H πληθώρα των ειδημόνων
δεν πρέπει να προκαλεί έκπληξη,
είναι γνωστό και από τις ιδιωτικές
μας συζητήσεις ότι οι Eλλαδίτες «τα
ξέρουμε όλοι όλα»: O καθένας μας
έχει την πιο σίγουρη πληροφόρηση,
τις πιο έγκυρες ερμηνείες, τις πιο
αποτελεσματικές συνταγές λύσεων.
Θα άξιζε τον κόπο να μετρήσει κανείς
πόσα καινούργια κάθε βράδυ πρό-
σωπα εμφανίζονται στα σχεδόν
απειράριθμα (ευτελών διαφημιστι-
κών φιλοδοξιών) κανάλια, για να
καταθέσουν θλιβερής ασημαντό-
τητας κοινοτοπίες σαν βαρύνουσες
απόψεις. Eίναι η «εθνική» μας επι-
πολαιότητα; Eνα επιπλέον μέτρο
για να μετρηθεί η απόσταση που
μας χωρίζει από τον ποθούμενο εκ-
δυτικισμό; Mάλλον πρόκειται, το
πιθανότερο, για δείχτη πολύ χα-
μηλής κατά κεφαλήν καλλιέργειας.
Για παράγωγο της μικρόνοιας που
προκύπτει νομοτελειακά, όταν υπο-
βαθμίζεται επί δεκαετίες η γλώσσα
– αποκύημα γενικευμένης αγλωσ-
σίας. Iσως προϊόν και του εγωκεν-
τρικού πρωτογονισμού, τον οποίο
γεννάει ο υπερπροστατευτισμός
(δηλαδή η ανασφάλεια) στους κόλ-
πους της ελλαδικής οικογένειας.

Στη βιβλιογραφική πάντως έκρη-
ξη που έχει προκαλέσει η συλλογική
συμφορά μας, κυρίαρχη (πολυδια-
φημιζόμενη) παρουσία έχουν τα
βιβλία των φυσικών αυτουργών
της συμφοράς. Oι ίδιοι οι φυσικοί
αυτουργοί φρόντισαν να κατοχυ-
ρώσουν έγκαιρα την απίστευτης
αναίδειας ατιμωρησία τους με νο-
μοθετικό πλαίσιο ντροπής. Kαι
έχουν ίσως την ψευδαίσθηση ότι,
απολογούμενοι σήμερα εκ του
ασφαλούς με πολυσέλιδες συγγρα-
φές, θα εξασφαλίσουν και την πραγ-
ματική αμνήστευσή τους στις συ-
νειδήσεις των πολιτών. Iσως ξέρουν
τι κάνουν, αφού η «εκ της αγλωσ-
σίας» ασκεψία και η «εξ εγωκεν-
τρικού πρωτογονισμού» τυφλότητα
συντηρούν στο ιστορικό προσκήνιο,
ακόμα σήμερα, κόμματα και «ηγε-
σίες» φορτωμένες την κυρίως ενοχή
για τη βιούμενη φρικωδία. 

Tα συνηθέστερα γνωρίσματα
των βιβλίων που γράφονται από
τους αυτουργούς της «κρίσης» για
την «κρίση», είναι:

Συνδέουν οπωσδήποτε την οι-
κονομική χρεοκοπία και την κρα-
τική αποσύνθεση στην Eλλάδα με
τις διεθνείς εξελίξεις και ανακατα-

τάξεις στην οικονομία και στην τε-
χνολογία, μετά την κατάρρευση
του «υπαρκτού σοσιαλισμού». Kατά
κανόνα αποφεύγουν να διερωτη-
θούν: Γιατί, μέσα στις ίδιες διεθνείς
συνθήκες, άλλες, πολλές κοινωνίες
εξίσου μικρών, οικονομικά αδύνα-
μων χωρών δεν εξέπεσαν στην ίδια
με την Eλλάδα καταστροφή και
ντροπή; Γιατί και όσες χώρες βρέ-
θηκαν σε «κρίση» και υποτάχθηκαν
σε «μνημόνια» ανέκαμψαν έγκαιρα,
ενώ η Eλλάδα έχει δεσμευτεί με
όρους υποτέλειας για σαράντα πέντε
ακόμα, τουλάχιστον, χρόνια;

Oσοι από τους υπόδικους πολι-
τικούς μας επαγγελματίες συνέ-
γραψαν πονήματα για την «κρίση»
και τον εφιάλτη στον οποίο βυθι-
στήκαμε ως συλλογικότητα, απο-
φεύγουν την παραμικρή αναφορά
σε δύο πολύ κεντρικά για την πε-
ρίπτωσή μας ερωτήματα: Tι έγιναν
οι πακτωλοί των χρημάτων (ποσά
ονειρώδη, δίχως ιστορικό προηγού-
μενο) που χαρίστηκαν στην Eλλάδα,
μετά το 1981, προκειμένου να πε-
τύχει τη «σύγκλιση» της οικονομίας
της με τις οικονομίες των υπόλοιπων
(τότε) μελών της E.E.; Aντί για έργα
υποδομής, αντί για παραγωγικές
επενδύσεις, προικοδοτήθηκε τότε,
σαν σε ξέφρενο γλεντοκόπι, το πε-
λατειακό κράτος του πράσινου και
μετά του γαλάζιου ΠAΣOK. Eλέγχ-
θηκε ποτέ από την «ανεξάρτητη»
Δικαιοσύνη αυτή η πιο εγκληματική
από κάθε άλλη στην ελληνική ιστο-
ρία κοινωνική λωποδυσία, τιμωρή-
θηκε ποτέ κανείς, έστω συμβολικά,

για τη χυδαιότερη από κάθε άλλη
προδοτική της πατρίδας κακουρ-
γία;

Kαι το δεύτερο ερώτημα: Γιατί
αποσιωπούν στις συγγραφές τους
οι υπόδικοι πολιτικοί μας επαγγελ-
ματίες την ακόμα πιο εγκληματική
τερατωδία ιδιοτέλειας που ακολού-
θησε; Oταν τα «πακέτα» και οι «επι-
δοτήσεις» στέρεψαν (βρήκαν τε-
χνικές αυτοάμυνας οι εταίροι μας),
το πράσινο και το γαλάζιο ΠAΣOK
έκριναν και αποφάσισαν, με αγαστή
σύμπνοια, ότι το πελατειακό τους
κράτους πρέπει να συντηρηθεί με
οσονδήποτε, έστω και κατάφωρα
εξωφρενικό, δανεισμό. Nα συνεχι-
στεί οπωσδήποτε, με περιφρόνηση
κάθε λογικής, η κραιπάλη της «αστα-
κομακαρονάδας», που εξασφαλίζει
τη συνοχή και συνέχεια του πελα-
τειακού κράτους. Δεν τολμούν στα
βιβλία τους οι υπόδικοι πολιτικοί να
παραθέσουν ονόματα και νούμερα:
O τάδε πρωθυπουργός, με υπουργό
Oικονομικών τον δείνα, προχώρησαν
σε δανεισμό του τάδε ποσού – κα-
ταφεύγουν σε ανώνυμες αοριστίες.
Kαι αποκλειστικά σε διαπιστωτικές
γενικότητες, ποτέ σε πολιτικές προ-
τάσεις. Mιλάνε για διαχρονικές στρε-
βλώσεις της οικονομίας και στρεβλή
οργάνωση της κοινωνίας, για ποικίλα
«φέουδα», για «ολιγάρχες» που στην
ουσία κυβερνούν τη χώρα, για πα-
ρασιτικό καταναλωτισμό, δυνάμεις
του λαϊκισμού, για έλλειψη «αξιακής
πυξίδας του έθνους», για ολική έκλει-
ψη αρχών φιλοπατρίας, αξιοκρατίας,
σεβασμού των θεσμών.

Tα λένε αυτά ποιοι σε ποιους;
Aυτοί που και δημιούργησαν και
διαχειρίστηκαν αυτή την αθλιότητα,
στους ανήμπορους παθητικούς δέ-
κτες του καταιγισμού της ανομίας
και της ανικανότητας. Aν οι διαπι-
στώσεις που σήμερα παραθέτουν
στα βιβλία τους ήταν γι’ αυτούς συ-
νειδητές και όταν κυβερνούσαν,
γιατί περιορίστηκαν τότε σε απλή
«διαχείριση» του βυθισμού στο θα-
νατερό τέλμα, γιατί τουλάχιστον
δεν ρισκάρισαν μια κραυγή οδύνης,
ένα απονενοημένο εγχείρημα και-
νοτόμων προτάσεων, μια γενναία
παραίτηση, μια αντρίκια «ένδοθεν»
καταγγελία της κυβερνητικής ανε-
πάρκειας ή διαφθοράς;

Aπό τα πιο χαρακτηριστικά συμ-
πτώματα παρακμής μιας κοινωνίας
είναι η αοριστολογία, οι γενικόλογες
κοινοτοπίες, τα «πρέπει» και τα
«οφείλουμε»: «Πρέπει να αποκα-
τασταθούν δίαυλοι ουσιαστικής
πολιτικής επικοινωνίας των κομ-
μάτων μεταξύ τους»! – πώς, ποιος
είναι ο τρόπος ή ο θεσμός που θα
το επιβάλει; «Πρέπει οι πολίτες να
προσεγγίζουν τα γεγονότα με κρι-
τική σκέψη, να διασταυρώνουν τις
πληροφορίες, να διαχωρίζουν το
πραγματικό από το εικονικό ή το
σκόπιμο»! – ναι, αλλά ποιο εκπαι-
δευτικό σύστημα θα τους οπλίσει
με αυτή την ικανότητα, ποια ανα-
λυτικά προγράμματα; Oι ατιμώρητοι
φυσικοί αυτουργοί της καταστρο-
φής που ζούμε, ας πάψουν τουλά-
χιστον να μας εμπαίζουν αναιδέ-
στατα με τις συγγραφές τους.

E

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Oι συγγραφές των αυτουργών

  α χρειασθεί πολύς καιρός για
να μάθουμε την έκβαση της
μάχης ανάμεσα στον λαϊκισμό

και τους αντιπάλους του. Το «τσου-
νάμι» μοιάζει να έχει κάπως υπο-
χωρήσει μετά το Brexit και τον
Τραμπ. 

Εχουμε όμως ακόμη πολύ δρόμο.
Η απονομιμοποίηση όλων των κα-
τεστημένων ήταν ραγδαία και έχει
κρατήσει πολύ καιρό.

Ακουγα πρόσφατα έναν εξαιρε-
τικό Αμερικανό διανοητή να εξηγεί
τι είναι λαϊκισμός και πώς μπορεί
να ξεπερασθεί. Υποστήριζε, και
έχει δίκιο, ότι δεν αρκεί να ηττηθεί
εκλογικά. Είναι ανάγκη να κερδηθεί
η μάχη με επιχειρήματα, να πεισθεί
η κοινή γνώμη ότι υπάρχει άλλος
δρόμος.

Η εδραίωση του λαϊκισμού βα-
σίζεται αναγκαστικά σε τρεις μύ-
θους:
• Τον μύθο του λαού σε ρόλο θύ-
ματος. Αυτός επικράτησε από την
πρώτη στιγμή στην Ελλάδα της κρί-
σης και μας βόλεψε ιδιαίτερα.
• Τον μύθο για τους «εχθρούς του
λαού». Και εκεί βρέθηκαν από πολύ
νωρίς στην κρίση βολικοί εχθροί
κάθε είδους. Ντόπια και ξένα κέν-
τρα, όπως θα έλεγε και ο Ανδρέας,
μπήκαν στον ρόλο.
• Τον μύθο του ηγέτη που τα βάζει
με τους ισχυρούς για λογαριασμό
του λαού. Ο κ. Τσίπρας απάντησε
σε αυτή την ανάγκη και είναι εν-
τυπωσιακό ότι ακόμη και σήμερα
ακούς τη φράση «το παιδί προσπα-
θεί, αλλά παλεύει με τα θηρία».

Ο λαϊκισμός στηρίζεται βασικά
στην επίρριψη ευθυνών σε κάποι-
ους άλλους για όλα τα δεινά που
αντιμετωπίζει μια ταλαιπωρημένη
κοινωνία. Εμείς οι Ελληνες έχουμε
αυτό το στοιχείο χαραγμένο στο
DNA μας. Θυμόμαστε ή θέλουμε

να πιστεύουμε πάντοτε ότι μας κυ-
νηγούν και ξεχνάμε γρήγορα πότε
και ποιοι μας βοήθησαν.

Για να κερδηθεί η μάχη χρει-
άζονται τρία πράγματα.

Ενας εκφραστής του αντιλαϊκι-
σμού, ο οποίος θα πείσει ότι δεν
αποτελεί συνέχεια του χθες και ο
οποίος μπορεί να επικοινωνεί όχι
μόνο με το μυαλό αλλά και το θυμικό
του κάθε ψηφοφόρου. Οι αντιλαϊ-
κιστές πολιτικοί πρέπει να αναγεν-
νηθούν για να τα βγάλουν πέρα σε
μια άνιση μάχη.

Κρίσιμο στοιχείο είναι η χρήση
της τεχνολογίας και της επικοινω-
νίας. Μέχρι πρόσφατα η εξέλιξη
της επικοινωνιακής τεχνολογίας
ευνοούσε σαφέστατα τους λαϊκι-
στές. Ο Μακρόν έδειξε ότι με λίγο
μυαλό τα ίδια εργαλεία, όπως τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, μπο-
ρούν να γίνουν όπλα υπεύθυνων
δυνάμεων.

Ο Αμερικανός διανοητής κατέ-
ληξε με μία εξαιρετική προτροπή:
«Ολοι όσοι πιστεύουμε σε φιλελεύ-
θερες αρχές και στον ορθολογισμό
πρέπει να κρατήσουμε καθαρό το
μυαλό μας και στέρεη τη σπονδυ-
λική μας στήλη». 

Πράγματι, δεν υπάρχει άλλος
τρόπος να τα βγάλει κανείς πέρα
με τη δύναμη και το πάθος των δυ-
νάμεων του λαϊκισμού. Είπαμε, ση-
μασία δεν θα έχει μόνο η ήττα στις
κάλπες. 

Σημασία θα έχει να κερδηθεί η
μάχη των επιχειρημάτων και να
μετακινηθεί ιδεολογικά η ελληνική
κοινωνία. 

Στην Ελλάδα, άλλωστε, ο λαϊκι-
σμός ζει και βασιλεύει όχι μόνο
εκεί που τον περιμένεις αλλά και
στα κόμματα που υποτίθεται ότι
εκπροσωπούν τη φιλελεύθερη, φι-
λοευρωπαϊκή πορεία της χώρας.

Θ

Η Ευρώπη των ιδεών 
και των πράξεων

Kυριακή 25 Ιουνίου 2017

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ. apetroulakis@kathimerini. gr
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Tου ΒΑΣΙΛΗ ΖΗΡΑ

Το πρώτο τεστ μετά την αξιολόγηση
μεταξύ των κυβερνητικών στελεχών
που υποστηρίζουν την υλοποίηση
των συμφωνηθέντων και εκείνων που
θέλουν να κινηθούν εκτός του πλαι-
σίου που θέτει το μνημόνιο θα είναι,
όπως όλα δείχνουν, το σχέδιο νόμου
για την Τοπική Αυτοδιοίκηση που
προωθεί ο υπουργός Εσωτερικών Πά-
νος Σκουρλέτης.

Το νομοσχέδιο έχει προκαλέσει έν-
ταση μεταξύ του κ. Σκουρλέτη και
του οικονομικού επιτελείου, εξαιτίας
κάποιων ρυθμίσεων που ενδέχεται
να ξεχειλώσουν τα οικονομικά των
δήμων και να δημιουργήσουν προ-
βλήματα στην επίτευξη των δημοσιο-
νομικών στόχων. Για παράδειγμα, το
προωθούμενο νομοσχέδιο προβλέπει
την εξομοίωση των δημοτικών εται-
ρειών ύδρευσης με την ΕΥΔΑΠ και
την ΕΥΑΘ.

Ο κίνδυνος
Αυτό εκ πρώτης μπορεί να φαίνεται

λογικό, δεδομένου ότι είναι ομοειδείς
επιχειρήσεις και δραστηριοποιούνται
στον ίδιο κλάδο. Ωστόσο, το Γενικό
Λογιστήριο διαβλέπει στη συγκεκρι-
μένη διάταξη τον ορατό κίνδυνο να
βγουν εκτός ενιαίου μισθολογίου και
να πάρουν αυξήσεις μισθών εκατον-
τάδες δημοτικοί υπάλληλοι που απα-
σχολούνται στις τοπικές επιχειρήσεις
ύδρευσης και αποχέτευσης. Επίσης,
στο νομοσχέδιο έχει περιληφθεί ρύθ-
μιση που προβλέπει την παροχή επι-

δόματος στους δημοτικούς συμβού-
λους ως έξοδα κίνησης. Το υπουργείο
Εσωτερικών υποστηρίζει ότι είναι ένα
μέτρο που στόχο έχει να καλύπτει τη
δαπάνη για βενζίνη των δημοτικών
συμβούλων που πρέπει να μετακινη-
θούν από απομακρυσμένα δημοτικά
διαμερίσματα στις πρωτεύουσες των
καλλικρατικών δήμων. Το υπουργείο
Οικονομικών έχει διατυπώσει ενστά-
σεις καθώς το μέτρο είναι οριζόντιο,
με αποτέλεσμα να λαμβάνουν το «επί-
δομα βενζίνης» και οι δημοτικοί σύμ-
βουλοι που δεν χρειάζεται να μετα-
κινηθούν με το αυτοκίνητό τους.

Για το οικονομικό επιτελείο, τέτοιου
είδους μέτρα, όπως η πρόταση του κ.
Σκουρλέτη να εξαιρεθούν από τον κα-
νόνα της μιας πρόσληψης για κάθε
τέσσερις συνταξιοδοτήσεις οι υπάλ-
ληλοι καθαριότητας των δήμων, ανα-
δεικνύουν τον κίνδυνο χαλάρωσης
της κυβέρνησης μετά την ολοκλήρωση
της αξιολόγησης. Γι’ αυτό, εξάλλου, ο
υπουργός Οικονομικών Ευκλείδης
Τσακαλώτος είχε δηλώσει αμέσως μετά
το Eurogroup της 15ης Ιουνίου πως
υπάρχει φως στο τούνελ, αρκεί η Ελ-
λάδα να τηρήσει τις δεσμεύσεις της.

Η επόμενη αξιολόγηση, που για

τους θεσμούς θα πρέπει να γίνει τον
Σεπτέμβριο, δεν θα έχει βαριά δημο-
σιονομικά μέτρα, εκτός αν διαπιστωθεί
ότι η ύφεση είναι βαθύτερη από αυτή
που εκτιμάτο, κάτι που προς το παρόν
δεν φαίνεται. Ωστόσο, τα προαπαι-
τούμενα για την ολοκλήρωσή της είναι
πολλά και κάποια από αυτά είναι δύ-
σκολα και τεχνικά και πολιτικά. Για
παράδειγμα, οι περιβαλλοντικές αδει-
οδοτήσεις επιχειρήσεων, η πώληση
λιγνιτικών μονάδων της ΔΕΗ, ο κα-
θορισμός των περιοχών στις οποίες
θα λειτουργούν τα καταστήματα τις
Κυριακές και η προώθηση του προ-
γράμματος αποκρατικοποιήσεων είναι
κάποια από τα 113 προαπαιτούμενα
που έχουν συμφωνηθεί και πρέπει να
υλοποιηθούν τους επόμενους μήνες
από κάποιους υπουργούς που διστά-
ζουν ή δεν θέλουν και μια δημόσια
διοίκηση που επανειλημμένως έχει
δείξει ότι δεν μπορεί.

Κρίσιμος Σεπτέμβριος
Το υπουργείο Οικονομικών, όμως,

χρειάζεται μια γρήγορη και επιτυχή
αξιολόγηση. Τον Σεπτέμβριο, μετά τις
γερμανικές εκλογές θα ξανατεθεί το
θέμα της αποσαφήνισης των μέτρων
ελάφρυνσης του χρέους. Με βάση αυτό,
θα εξετάσει τη δυνατότητα ένταξης
της Ελλάδας στο QE η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα, η οποία έχει ξεκαθαρίσει
πως η αγορά ομολόγων θα σταματάει
όταν βρίσκεται σε εξέλιξη αξιολόγηση.

Κυρίως, όμως, το φθινόπωρο τοπο-
θετείται η πρώτη προσπάθεια έκδοσης
ομολόγου, έστω και με τη μορφή αν-

τικατάστασης του τίτλου που λήγει
το 2019, με κάποιον μεγαλύτερης διάρ-
κειας. Αυτό είναι τουλάχιστον το πι-
θανότερο σενάριο, χωρίς να αποκλεί-
εται κάποια απόπειρα εντός του Ιου-
λίου και πριν από την απόφαση του
ΔΝΤ για τη συμμετοχή στο πρόγραμμα.
Το οικονομικό επιτελείο δεν θα ήθελε,
την ώρα που θα προσπαθεί να βγει
στις αγορές, έναν πόλεμο χαρακωμά-
των υπουργών με την τρόικα και μια
αξιολόγηση σε εκκρεμότητα.

Αν για τα περισσότερα κυβερνητικά
στελέχη η έκδοση ομολόγου έχει μόνον
πολιτική σημασία, καθώς σηματοδοτεί
την «έξοδο από τα μνημόνια», για το
οικονομικό επιτελείο είναι ταυτόχρονα
και ο μόνος τρόπος για να βγει ο λο-
γαριασμός. Από τον Αύγουστο του
2018, οπότε τελειώνει το υφιστάμενο
πρόγραμμα, έως το τέλος του 2019 οι
χρηματοδοτικές ανάγκες είναι 19 δισ.
ευρώ. Αν τα 9 δισ. καλύπτονται από
το αποθεματικό ρευστότητας (cash
buffer) που θα δημιουργηθεί σύμφωνα
με την απόφαση του Eurogroup, τα
υπόλοιπα 10 δισ. ευρώ πρέπει να βρε-
θούν από τις αγορές. Οσο λιγότερες
αποκρατικοποιήσεις γίνουν, τόσο με-
γαλύτερες είναι οι χρηματοδοτικές
ανάγκες. Οσο καθυστερούν οι αξιολο-
γήσεις και δυσχεραίνεται η έξοδος στις
αγορές, τόσο αυξάνονται οι πιθανότητες
ενός νέου προγράμματος. Υπό αυτή
την έννοια, οι ενστάσεις του οικονο-
μικού επιτελείου στις απόπειρες δη-
μοσιονομικού ξεχειλώματος από κά-
ποιους υπουργούς δεν έχουν λογιστική
προσέγγιση, αλλά εξόχως πολιτική.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Δύο –το πολύ– αξιολογήσεις ακόμη,
την επόμενη και μια τελική, υπο-
λογίζει η κυβέρνηση ότι θα χρει-
αστεί για να κλείσει το τρίτο μνη-
μόνιο, αλλά οι θεσμοί έχουν άλλες
διαθέσεις. Οπως διαμηνύουν οι
πηγές τους, θέλουν να επιστρέ-
ψουν στην κανονικότητα των ανά
τρίμηνο αξιολογήσεων και έτσι
υπολογίζουν ότι απομένουν άλλες
τέσσερις ώς τον Αύγουστο του
2018, που λήγει το πρόγραμμα.

Οι διαφορές στην εκτίμηση του
αριθμού των αξιολογήσεων κρύ-
βουν προφανώς κάτι βαθύτερο. Η
κυβέρνηση θέλει να περιορίσει
την παρουσία των θεσμών στην
Αθήνα τον επόμενο χρόνο στο ελά-
χιστο δυνατό, για προφανείς πο-
λιτικούς λόγους. Στο τέλος του δρό-
μου ονειρεύεται ότι μπορεί να βγει
από το μνημόνιο με «καθαρό» τρό-
πο, χωρίς άλλες εξαρτήσεις. Αντί-
θετα, οι δανειστές θέλουν προφα-
νώς να διατηρήσουν υπό στενή
παρακολούθηση την εφαρμογή

των μεταρρυθμίσεων που συμφω-
νήθηκαν και στο πλαίσιο αυτό σχε-
διάζουν συχνές επισκέψεις στην
Αθήνα για αξιολογήσεις. Οσο για
την έξοδο από το μνημόνιο, οι πλη-
ροφορίες από πηγές τους αναφέ-
ρουν ότι στις ευρωπαϊκές πρω-
τεύουσες αποκλείουν το ενδεχό-
μενο να είναι «καθαρή» και πιθα-
νολογούν ότι –στην καλύτερη πε-
ρίπτωση– η Ελλάδα θα περάσει
στο καθεστώς της λεγόμενης προ-
ληπτικής γραμμής στήριξης (ECCL)
με συνέχιση της εποπτείας, αν και
σε λιγότερο τακτική βάση.

Δεν είναι, όμως, μόνο ο αριθμός
των αξιολογήσεων, αλλά και το πε-
ριεχόμενό τους που αναμένεται
να διατηρήσει υψηλά τις θερμο-
κρασίες στις σχέσεις των δύο πλευ-
ρών το επόμενο διάστημα. Η κυ-
βέρνηση θα κληθεί να αντιμετω-
πίσει μια καταιγίδα από προαπαι-
τούμενα για τους επόμενους μήνες,
ενώ μπορεί να προστεθούν κι άλλα
καθ’ οδόν. Ανάμεσά τους θέματα
ειδικής ευαισθησίας, όπως η πώ-
ληση του 40% των λιγνιτικών μο-

νάδων της ΔΕΗ, μια μεγάλη με-
ταρρύθμιση των κοινωνικών επι-
δομάτων που θα οδηγήσει μοιραία
σε κάποιες περικοπές και αλλαγές
στα εργασιακά, με την απαίτηση,
μεταξύ άλλων, απαρτίας 50% προ-
κειμένου να λαμβάνεται απόφαση
απεργιακών κινητοποιήσεων.

Η κυβέρνηση, πάντως, διαμορ-
φώνει τον σχεδιασμό της ώς το
φθινόπωρο με επίκεντρο τις εξής
κινήσεις:

1. Την εκταμίευση της δόσης
των 8,5 δισ. ευρώ, ώστε να ικανο-
ποιήσει τις υποχρεώσεις του Ιου-
λίου (κυρίως προς την ΕΚΤ) συνο-
λικού ύψους περίπου 7,5 δισ. ευρώ
και να ξεκινήσει την εξόφληση
ληξιπρόθεσμων οφειλών. Οι εκτα-
μιεύσεις, όμως, για τα ληξιπρόθε-
σμα θα εγκρίνονται στο εξής υπό
την προϋπόθεση να συνεισφέρει
και το ελληνικό Δημόσιο κεφάλαια
από τον κρατικό προϋπολογισμό,
σε αναλογία 2 (κεφάλαια του ESM)
προς 1 (του προϋπολογισμού). Επί-
σης, πριν από κάθε εκταμίευση
θα πρέπει να έχει εξοφλήσει το

Δημόσιο σε μεγάλο βαθμό την
προηγούμενη παρτίδα ληξιπρό-
θεσμων. Οι εκταμιεύσεις, λοιπόν,
γίνονται κάθε φορά μια δοκιμασία
για την κυβέρνηση.

2. Τη γρήγορη ολοκλήρωση της
επόμενης, 3ης κατά σειρά, αξιο-
λόγησης του μνημονίου, που τη
χαρακτηρίζει ως «ενδιάμεση», πριν
από την τελική το ερχόμενο καλο-
καίρι. Τα πράγματα δεν θα είναι
τόσο απλά, αφού από την κατα-
γραφή των δεσμεύσεων των επό-
μενων μηνών στο κείμενο του ανα-
θεωρημένου μνημονίου, προκύπτει
ότι η Ελλάδα θα κληθεί να ικανο-
ποιήσει πάνω από 80 «βασικά πα-
ραδοτέα» ώς το τέλος του χρόνου,
που ουσιαστικά θα είναι σε μεγάλο
βαθμό τα προαπαιτούμενα της επό-
μενης αξιολόγησης. Αλλα 30 περί-
που καταγράφονται για το πρώτο
εξάμηνο του 2018, που πιθανό να
αυξηθούν καθ’ οδόν. Σημειώνεται
ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει
υπολογίσει πως η κυβέρνηση θα
μπορούσε να πάρει άλλα 18,5 δισ.
ευρώ στις επόμενες 4 αξιολογήσεις,

ώς το τέλος του μνημονίου, εφόσον
τελικώς γίνουν τόσες. Δεν είναι
βέβαιο ότι με λιγότερες αξιολογή-
σεις θα μπορέσει να πάρει το ίδιο
ποσό.

3. Την έξοδο στις αγορές. Ο χρό-
νος της κίνησης αυτής δεν έχει
προσδιοριστεί ακόμη, ενώ πληρο-
φορίες αναφέρουν ότι οι απόψεις
στο εσωτερικό της κυβέρνησης
διίστανται. Η κυρίαρχη άποψη στο
οικονομικό επιτελείο αυτή τη στιγ-
μή είναι να σχεδιαστεί πολύ προ-
σεκτικά και με υπομονή, ώστε να
μην υπάρξει κίνδυνος αποτυχίας
που θα καταδικάσει την έξοδο της
χώρας από το μνημόνιο στη συνέ-
χεια. Δεν είναι τυχαίο ότι ο επικε-
φαλής του ΕSM, Κλάους Ρέγκλινγκ,
μιλά για επιστροφή στις αγορές
στο τέλος του χρόνου ή στις αρχές
του επόμενου. Υπάρχει όμως και
η άποψη αυτών στην κυβέρνηση
που θέλουν να προχωρήσουν γρή-
γορα, τώρα που οι αγορές δείχνουν
ευνοϊκές, καθώς οι αποδόσεις των
ομολόγων έχουν υποχωρήσει ση-
μαντικά, έστω και με μια «δοκιμα-

στική», όπως τη λένε, έξοδο (τον
Ιούλιο). Ως πιθανή πρώτη κίνηση
αναφέρεται η ανακύκλωση ομο-
λόγου της κυβέρνησης Σαμαρά. Σε
κάθε περίπτωση, όμως, τα στελέχη
της κυβέρνησης δεν συνδέουν πλέ-
ον απαραιτήτως την έξοδο στις
αγορές με την εξασφάλιση του QE,
καθώς γύρω από το τελευταίο επι-
κρατεί μεγάλη αβεβαιότητα.

Ιδανικά, η κυβέρνηση περιμένει
μια ακόμη εξέλιξη το φθινόπωρο:
Περαιτέρω συγκεκριμενοποίηση
των μέτρων ελάφρυνσης του χρέ-
ους. Στελέχη της θεωρούν ότι αυτή
ήταν η κοινή «κατανόηση» μετά
το Eurogroup της 15ης Ιουλίου,
με την ελπίδα, βεβαίως, ότι ο συ-
νασπισμός που θα προκύψει από
τις γερμανικές εκλογές θα είναι
τέτοιος που να επιτρέπει περισ-
σότερη γενναιοδωρία. Τίποτα από
αυτά δεν είναι σίγουρο μέχρι στιγ-
μής. Ετσι, η ΕΚΤ δεν είναι σε θέση
να βγάλει θετική έκθεση βιωσι-
μότητας του ελληνικού χρέους και
η ένταξη στο QE θα αργήσει, αν
γίνει ποτέ.

Κρας τεστ για μνημόνιο
και υπουργούς οι ΟΤΑ
Γιατί το σχέδιο νόμου για την Τοπική Αυτοδιοίκηση προκαλεί κυβερνητικό «εμφύλιο»

Γεμάτος αξιολογήσεις ο δρόμος προς την έξοδο από το μνημόνιο

<<<<<<

Επόμενη αξιολόγηση 
τον Σεπτέμβριο, με εφαρ-
μογή των συμφωνηθέντων,
αλλιώς νέα μέτρα.

Π. Σκουρλέτης - Ευκλ. Τσακαλώτος Το νομοσχέδιο για την Τοπική Αυτοδιοίκηση του πρώτου ενδέχεται να δημιουργήσει προβλήματα στην επίτευξη των δημοσιονομι-
κών στόχων, κάτι για το οποίο ο δεύτερος δεν θέλει ούτε να... ακούει. Και έτσι, οι σχέσεις τους θα δοκιμασθούν.

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΝΤΕΛΑ

Χρειάστηκαν μόλις τρεις ώρες. Τόσο έμεινε ανοικτό το
βιβλίο προσφορών που άνοιξε η κυβέρνηση της Λευκωσίας
για να καλύψει την έκδοση του επταετούς ομολόγου,
ύψους 850 εκατ ευρώ, με το χαμηλό επιτόκιο - ρεκόρ
2,75%, που «έβγαλε» στις αρχές της εβδομάδας. Οι προ-
σφορές που κατατέθηκαν; Αντιστοιχούσαν σε πάνω από
3,5 δισ. ευρώ! «Χωρίς υπερβολή, αυτοί που ήθελαν να
μπουν έκαναν ουρά, είχα καιρό να το δω αυτό», έλεγε
την επομένη στην «Κ», από το Λονδίνο, σύμβουλος της
κυπριακής κυβέρνησης στο εν λόγω project.

Την ίδια ώρα, στην Αθήνα, είχαν μια πρώτης τάξεως
ευκαιρία να αντιληφθούν πόσο μεγάλο λάθος κάνουν
όταν καθυστερούν –υποτίθεται διαπραγματευόμενοι–
να υλοποιήσουν όσα συμφωνούν τα τελευταία χρόνια,
στα αλλεπάλληλα μνημόνια. Οσες άλλες χώρες μπήκαν
σε ανάλογη δοκιμασία (μαζί και η Κύπρος) χρειάστηκαν
ένα πρόγραμμα. Στην Ελλάδα φτάσαμε στο τρίτο-τέταρτο,
και το κοντέρ συνεχίζει να γράφει.

Τι χάνουμε έτσι; Πολλά. Οταν τα βασικά επιτόκια είναι
μηδενικά, το να βγαίνει μια ευρωπαϊκή χώρα, με διασφα-
λισμένη την επόμενη μέρα της, στις αγορές προσφέροντας
απόδοση 2,75% σε επταετή ορίζοντα συνιστά επενδυτική
ευκαιρία πρώτης τάξης. Αρα, όλοι θέλουν να αγοράσουν
το στόρι της και μαζί το χρέος της. Κάπως έτσι, λοιπόν,
δημιουργήθηκε το σκηνικό με τις ουρές των ξένων οίκων
μπροστά από το βιβλίο της Κυπριακής Δημοκρατίας.

Ο δεύτερος λόγος
Σύμφωνα με ξένους αναλυτές, που παρακολουθούν

από κοντά το ελληνικό ζήτημα, αυτός ήταν ο ένας πολύ
καλός λόγος που είχε η Αθήνα τις τελευταίες ημέρες για
να προβληματιστεί έντονα σχετικά με την πορεία της.
Ο άλλος είχε να κάνει με
τη δήλωση του επικεφα-
λής του κόμματος των
Φιλελευθέρων στη Γερ-
μανία, Κρίστιαν Λίτνερ,
την Τετάρτη.

Ως γνωστόν, πρότεινε,
ούτε λίγο ούτε πολύ, προ-
σωρινό Grexit για να δια-
γραφεί το μη βιώσιμο
χρέος. Προχωρώντας μά-
λιστα ένα βήμα παραπέ-
ρα, χαρακτήρισε «ηθικό κίνδυνο» το ενδεχόμενο διαγραφής
του χρέους μας με παραμονή της Ελλάδας στην Ευρω-
ζώνη.

«Υπό κανονικές συνθήκες, στην Αθήνα θα έπρεπε να
έχει χτυπήσει συναγερμός», είπε στην «Κ» επικεφαλής
αναλυτής ξένης τράπεζας. Ο λόγος; Το κόμμα των Φιλε-
λευθέρων (FDP) πιθανότατα θα είναι ο κυβερνητικός
εταίρος των Χριστιανοδημοκρατών (CDU) της κ. Αγκελα
Μέρκελ μετά τις εκλογές του Σεπτεμβρίου. Αν κρίνει,
λοιπόν, κανείς με βάση τις θέσεις που εκφράζονται από
το FDP, το τελευταίο πράγμα στο οποίο θα συναινέσουν
μετεκλογικά θα είναι σε μια μείωση του ελληνικού χρέ-
ους.

Και όλα αυτά, την ώρα που η κυβέρνηση στην Αθήνα
περιμένει ότι από Οκτώβριο - Νοέμβριο το θέμα θα
ξαναμπεί στο τραπέζι των συζητήσεων. Τουλάχιστον
αυτή την υπόσχεση έχει λάβει. Με τη διαφορά ότι και
στο πρόσφατο παρελθόν (2014) και άλλη ελληνική κυ-
βέρνηση (Σαμαρά) είχε πάρει ανάλογη δέσμευση, η οποία
ωστόσο ποτέ δεν τηρήθηκε. Κατά συνέπεια, δεν απο-
κλείεται η ιστορία να επαναληφθεί, με το ίδιο αποτέλεσμα:
πρόωρες εκλογές.

Ο βασικός προβληματισμός, όμως, εκείνων που έχουν
τοποθετήσει τα κεφάλαιά τους στην Ελλάδα είναι μήπως
οδεύσουμε σε «αλυσίδα» εκλογών. Και εξηγούν: Στην
Ελλάδα υπάρχουν δύο κρίσιμες ημερομηνίες, που ενδε-
χομένως να δρομολογούν ευρύτερες πολιτικές εξελίξεις.
Η μία αφορά τις ευρωεκλογές και η άλλη την εκλογή Προ-
έδρου της Δημοκρατίας. Και αναρωτιούνται: Τι θα γίνει
αν η χώρα οδεύσει και σε άλλες, πρόωρες εκλογές, σε
μικρό διάστημα και μάλιστα με το σύστημα της απλής
αναλογικής;

Το πρόβλημα
αποκαλύφθηκε 
μέσα σε 3 ώρες

<<<<<<

Η επιτυχημένη
έξοδος της Κύπρου
στις αγορές, η
απειλή του Grexit 
και ο κίνδυνος
εκλογών.
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Toυ Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Η οικοδόμηση ενός νέου διπολισμού,
με τον ΣΥΡΙΖΑ να αποτελεί σε συ-
νεργασία με ένα «μικρότερο» ΠΑ-
ΣΟΚ τον δεύτερο ισχυρό πυλώνα
έναντι της Ν.Δ., αποτελεί βασικό
συστατικό του πολιτικού σχεδια-
σμού του πρωθυπουργού Αλ. Τσίπρα
στον απόηχο της δεύτερης αξιολό-
γησης.

Τούτο προκύπτει από τη συνάν-
τηση που είχε την περασμένη Τρί-
τη με την πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ κ.
Φώφη Γεννηματά, αλλά και από
την πρόταση που προτίθεται να
υποβάλει στο πλαίσιο της συνταγ-
ματικής αναθεώρησης για εκλογή
Προέδρου της Δημοκρατίας απευ-
θείας από τον λαό, εάν οι πρώτες
δύο ψηφοφορίες στη Βουλή απο-
βαίνουν άκαρπες. Είναι προφανές
πως εάν η εκλογή του Προέδρου
οδηγείται στους πολίτες, η ανα-
μέτρηση θα διεξάγεται μεταξύ ενός
συντηρητικού υποψηφίου που θα
υποστηρίζεται από τη Ν.Δ. και
ενός προερχόμενου από τον προ-
οδευτικό χώρο, που κατά την αν-
τίληψη του Μεγάρου Μαξίμου θα
προκύπτει ως επιλογή του ΣΥΡΙΖΑ,
του ΠΑΣΟΚ και –πιθανώς– άλλων
σχηματισμών του κέντρου του πο-
λιτικού φάσματος.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο κ.
Τσίπρας αναφέρθηκε στην ανάγκη
δημιουργίας διαύλων επικοινωνίας
με το ΠΑΣΟΚ κατά τη συνάντηση
που είχε με την κ. Φώφη Γεννηματά
στο Μέγαρο Μαξίμου προκειμένου
να την ενημερώσει για τα αποτε-

λέσματα του τελευταίου Eurogroup,
αλλά και για τις εξελίξεις στο Κυ-
πριακό. Παρά το βαρύ κλίμα και
την ανταλλαγή αιχμών μπροστά
στις κάμερες για τα μνημόνια, πίσω
από τις κλειστές πόρτες του Μεγά-
ρου Μαξίμου, ο κ. Τσίπρας κάλεσε
την κ. Γεννηματά σε συνεννόηση.
Ο πρωθυπουργός φέρεται να ση-
μείωσε πως η χώρα εισέρχεται σε
μια νέα περίοδο όχι μόνο σε οικο-
νομικό, αλλά και σε πολιτικό επίπεδο
που εκ των πραγμάτων οδηγεί, μετά
τις εκλογές, σε ένα νέο διπολισμό
που απαιτεί συγκλίσεις μεταξύ ΣΥ-

ΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, ο κ. Τσίπρας πρόσθεσε
πως η κυβέρνηση θα καταθέσει
στη Βουλή δύο «μη μνημονιακά»
νομοσχέδια για την Παιδεία και
την Τοπική Αυτοδιοίκηση που θα
μπορούσαν να υποστηριχθούν
από την κ. Φώφη Γεννηματά.

Η κ. Γεννηματά
Πάντως, η πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ

απέκρουσε το πολιτικό «φλερτ»
του πρωθυπουργού και στα δύο
επίπεδα. Η κ. Γεννηματά αναγνώ-
ρισε πως η χώρα οδηγείται σε ένα

νέο διπολισμό, αλλά πρόσθεσε πως
το ερώτημα είναι «ποιος θα ηγείται
του δεύτερου πόλου», υπονοώντας
πως λόγω της κυβερνητικής φθο-
ράς δεύτερο κόμμα δεν θα είναι ο
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά το ΠΑΣΟΚ. Παράλ-
ληλα, σημείωσε πως η Χαριλάου
Τρικούπη δεν θα γίνει ουρά της
Ν.Δ., αλλά ούτε και δεκανίκι του
ΣΥΡΙΖΑ και θα προσεγγίσει τα νο-
μοσχέδια των κ. Γαβρόγλου για
την Παιδεία και Σκουρλέτη για
την Τοπική Αυτοδιοίκηση αυτο-
τελώς και επί της ουσίας και όχι
σε σχέση με τους ευρύτερους πο-

λιτικούς συσχετισμούς και σχε-
διασμούς.

Οπως προαναφέρθηκε, όμως, η
προσπάθεια του κ. Τσίπρα να οικο-
δομήσει έναν νέο διπολισμό περνάει
και μέσα από την επερχόμενη συν-
ταγματική αναθεώρηση που, σύμ-
φωνα με επιτελείς του, θα εισέλθει
στην τελική της ευθεία το φθινό-
πωρο. Ο πρωθυπουργός είναι προ-
φανές πως θα αξιοποιήσει το όλο
εγχείρημα με στόχο να οικοδομήσει
γέφυρες με τα μικρότερα κόμματα
από το Κέντρο και προς τα Αριστερά,
αλλά και να αναδείξει διαχωριστικές
γραμμές με τη Ν.Δ. Εκ των πραγ-
μάτων κομβικό ρόλο στη συζήτηση
για τη συνταγματική αναθεώρηση
θα έχουν ο ρόλος και οι αρμοδιότητες
του Προέδρου της Δημοκρατίας.

Την περασμένη εβδομάδα, η Επι-
τροπή Διαλόγου που έχει συγκρο-
τήσει η κυβέρνηση παρουσίασε υπό
μορφή ερωτηματολογίου εναλλακτι-
κές προτάσεις για την αναθεώρηση,
επί των οποίων οι πολίτες μπορούν
να τοποθετηθούν σε ειδική ιστοσε-
λίδα. Ομως, ως φαίνεται, οι αποφάσεις
για την κυβερνητική πρόταση έχουν
ήδη ληφθεί: Η κυβέρνηση θα προ-
τείνει η εκλογή του Προέδρου της
Δημοκρατίας να πραγματοποιείται
από τον λαό εάν δεν επιτευχθεί η
αυξημένη πλειοψηφία των 180 ψή-
φων στη Βουλή, χωρίς τη διάλυση
της τελευταίας και την προκήρυξη
πρόωρων εκλογών, όπως προβλέπει
το υφιστάμενο Σύνταγμα.

Παράλληλα, οι αρμοδιότητες του
Προέδρου της Δημοκρατίας θα αυ-
ξηθούν. Μεταξύ άλλων, ο Πρόεδρος

θα μπορεί να συγκαλεί με δική του
πρωτοβουλία –και όχι με εισήγηση
του πρωθυπουργού– το συμβούλιο
των πολιτικών αρχηγών. Επίσης,
θα μπορεί σε περίπτωση αδιεξόδου
να επιλέγει μεταξύ συγκεκριμένων
υποψηφίων για τη σύνθεση των
Ανεξάρτητων Αρχών, ώστε να μην
προκαλούνται λόγω ασυνεννοησίας
των κομμάτων πολυετείς εμπλοκές,
όπως συνέβη για παράδειγμα με
το Εθνικό Συμβούλιο Ραδιοτηλεό-
ρασης. Τέλος, στο «τραπέζι» βρί-
σκονται και άλλες αρμοδιότητες
που θα μπορούν να δοθούν στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας, όπως
να απευθύνει διαγγέλματα προς
τον λαό, να αναπέμπει στη Βουλή
ψηφισμένο νομοσχέδιο και να πα-
ραπέμπει ψηφισμένο νομοσχέδιο
για έλεγχο συνταγματικότητας σε
Ανώτατο Δικαστήριο. Πάντως, ως
«αντίβαρο» στην ενίσχυση των αρ-
μοδιοτήτων του Προέδρου, καθώς
στον σκληρό πυρήνα του ΣΥΡΙΖΑ
καταγράφονται αντιδράσεις για τις
προωθούμενες αλλαγές, θα προ-
βλέπεται και η δυνατότητα να ανα-
καλείται με τις υπογραφές ενός
εκατομμυρίου πολιτών.

Σε κάθε περίπτωση, θα πρέπει
να επισημανθεί πως ο σχεδιασμός
του κ. Τσίπρα μπορεί να αποδειχθεί
τελικώς «επί χάρτου», καθώς για
να αναθεωρηθούν διατάξεις του
Συντάγματος απαιτούνται στην
παρούσα ή στην επόμενη Βουλή
180 ψήφοι, οπότε το κλειδί των
εξελίξεων σε μεγάλο βαθμό θα κρα-
τούν ο κ. Κυρ. Μητσοτάκης και η
Ν.Δ.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η ολοκλήρωση της διαπραγμάτευσης
και η επίτευξη συμφωνίας με τους
εταίρους στερούν από την κυβέρ-
νηση το άλλοθι του μεγάλου δια-
κυβεύματος, που απαιτούσε από-
λυτη αφοσίωση, ενέργεια και προ-
σοχή και λειτουργούσε ως δικαιο-
λογία για τα μικρά, καθημερινά που
έμεναν πίσω. Παράλληλα, στην
κεντρική πολιτική σκηνή κυριάρ-
χησε το θέμα της επικοινωνίας του
υπουργού Εθνικής Αμυνας, Πάνου
Καμμένου, με τον ισοβίτη κρατού-
μενο της υπόθεσης «Noor 1». Θα
μπορούσε η υπόθεση αυτή να προ-
καλέσει κλυδωνισμό της κυβέρνη-
σης και να δημιουργήσει πρόβλημα
στον κ. Αλέξη Τσίπρα;

Συνεργάτες του και κομματικά
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ σπεύδουν να
απαντήσουν αρνητικά. Θεωρούν
ότι από τη στιγμή που ο ίδιος ο κ.
Τσίπρας πήρε πάνω του την υπε-
ράσπιση των πεπραγμένων του
κυβερνητικού του εταίρου και εξέ-
δωσε το γραφείο πρωθυπουργού
ανακοίνωση κατά της Νέας Δημο-
κρατίας, προφανώς το πρωθυπουρ-
γικό περιβάλλον εκτίμησε ότι η
υπόθεση αυτή δεν έχει άλλες «ου-
ρές» και ότι όσα υπήρχαν ως πλη-
ροφορίες ή στοιχεία έχουν δει το
φως της δημοσιότητας. Πάντως,
το ζήτημα δεν συζητήθηκε καθόλου
στα όργανα του ΣΥΡΙΖΑ και κομ-
ματικά στελέχη αναφέρουν ότι

κάθε άλλο παρά ευχάριστες ήταν
οι αποκαλύψεις για τον τρόπο που
λειτούργησε ο υπουργός Εθνικής
Αμυνας.

Εκτιμάται ότι η επιλογή του κ. Τσί-
πρα να βγει μπροστά, παρέχοντας
πλήρη κάλυψη στον κυβερνητικό
εταίρο του, είχε διπλό στόχο: πρω-
τίστως να βάλει φρένο στη δημόσια
συζήτηση περί πιθανού προβλήματος
στην κυβέρνηση, ακριβώς τη στιγμή
που ο ίδιος επιχειρεί με κάθε τρόπο,
μετά το κλείσιμο της συμφωνίας, να
μεταδώσει το μήνυμα ότι τα προ-
βλήματα βρίσκονται πίσω και ο δρό-
μος είναι ανοιχτός για να ολοκλη-
ρωθεί η κυβερνητική θητεία. Ο δεύ-
τερος στόχος έχει να κάνει ακριβώς
με το εσωκομματικό ακροατήριο: να
απαντηθούν ενδεχόμενα ερωτήματα
για τις κινήσεις του κυβερνητικού
εταίρου και τη συμβατότητα της κοι-
νής συμπόρευσης πριν καν αυτά τε-
θούν. Στο κομματικό επιτελείο κα-
τέστη σαφές ότι από την πλευρά της
εσωκομματικής αντιπολίτευσης
υπάρχει σχεδιασμός να τεθεί το ζή-
τημα αυτό σε προσεχή συνεδρίαση
της Πολιτικής Γραμματείας.

Παράλληλα, το θέμα συνέχισης
της συμπόρευσης με τον κ. Καμμένο
έχει ήδη τεθεί στο εσωτερικό του
ΣΥΡΙΖΑ και το ζήτημα που έχει ανα-
κύψει αποτελεί μια πρώτης τάξεως
ευκαιρία να ανακινηθεί εκ νέου.
Πάντως, ο κ. Τσίπρας με την επιλογή
όχι απλά να παράσχει κάλυψη στον
υπουργό του αλλά και να περάσει
στην αντεπίθεση, με στόχο να συ-
σπειρώσει το εσωκομματικό ακρο-
ατήριό του έναντι αυτού που πα-
ρουσίασε ως μια απόπειρα υπονό-
μευσης της κυβερνητικής ενότητας,
κατέστησε σαφές ότι δεν έχει στο
μυαλό του σενάριο εναλλακτικό της
συνέχειας της κυβέρνησης ως έχει.

Μένει να φανεί πώς θα εξελιχθεί
το ζήτημα τις επόμενες ημέρες και
αν θα δικαιωθεί η πρωθυπουργική
επιλογή για αντεπίθεση έναντι των

αιτιάσεων της αντιπολίτευσης. Να
σημειωθεί ότι την Παρασκευή ο επι-
χειρηματίας Βαγγέλης Μαρινάκης
υπέβαλε μηνυτήρια αναφορά στην
Εισαγγελία του Αρείου Πάγου, με την
οποία στρέφεται κατά παντός υπευ-
θύνου, ο οποίος, όπως αναφέρει, είχε
οποιασδήποτε μορφής συμμετοχή
στη σκευωρία, που όπως επισημαίνεται
σε δήλωσή του, «μεθοδεύτηκε συ-
στηματικά για να αξιοποιηθεί δημόσια
την κατάλληλη στιγμή προς τον σκοπό
να εκβιαστώ και να παραμερίσω για
να αλωθεί ο ευαίσθητος χώρος του
Τύπου και της ενημέρωσης».

Η καθημερινότητα
Στο μεταξύ, πέραν της κρίσης

στην κεντρική πολιτική σκηνή, η
κυβέρνηση βρίσκεται αντιμέτωπη

με μεγάλα ζητήματα της καθημερι-
νότητας, στα οποία δοκιμάζεται η
αποτελεσματικότητά της. Το πρώτο
θέμα που απασχόλησε σε ανώτατο
επίπεδο και έφτασε μέχρι το υπουρ-
γικό συμβούλιο, ήταν αυτό των ανα-
σφάλιστων οχημάτων, ενώ στην
πορεία προέκυψε ένα ακόμα πιο σο-
βαρό, το ζήτημα των σκουπιδιών.
Οι τουλάχιστον ατυχείς κυβερνητικοί
χειρισμοί έναντι των συμβασιούχων
οδήγησαν στην κατάσταση χάους,
με τόνους σκουπιδιών να συσσω-
ρεύονται στους δρόμους. Κι όλα αυ-
τά, ενώ παραμένει ζητούμενο για
την κυβέρνηση το ποιες θα είναι οι
επόμενες κινήσεις στο μέτωπο της
οικονομίας. Το ζήτημα της εξόδου
στις αγορές προσεκτικά περνάει
πλέον σε δεύτερο πλάνο...

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Στη μάχη της Δευτέρας στη Βου-
λή στρέφει το βλέμμα της η Πει-
ραιώς, αναμένοντας τις απαν-
τήσεις του Πάνου Καμμένου
στην επίκαιρη ερώτηση που
έχει καταθέσει ο Αδωνις Γεωρ-
γιάδης για τις συνομιλίες του
ΥΠΕΘΑ με τον ισοβίτη Γιαν-
νουσάκη. Από τις απαντήσεις
που θα λάβει, θα αποφασίσει
και τις επόμενες κινήσεις της.

Σε κάθε περίπτωση, όπως έχει
καταστεί ήδη σαφές, η Ν.Δ. όχι
μόνο δεν σκοπεύει να εγκατα-
λείψει το θέμα, αλλά θα κλιμα-
κώσει τις επιθέσεις εναντίον
του Πάνου Καμμένου και της
κυβέρνησης που τον «συγκα-
λύπτει». Η Πειραιώς θεωρεί ότι
πρόκειται για μείζον θέμα για
την κυβέρνηση και για τη χώρα.
Και δεν εννοεί μόνο τις συνο-
μιλίες Καμμένου με τον ισοβίτη,
αλλά το ευρύτερο ύφος και ήθος
του υπουργού. Δεν είναι τυχαίο
ότι ενώ ξεκίνησε τις επιθέσεις
με αφορμή τος συνομιλίες με
τον ισοβίτη, επέκτεινε την
ατζέντα στη συνολική συμπε-
ριφορά και παρουσία του κ. Καμ-
μένου με την ιδιότητα του
υπουργού Εθνικής Αμυνας.

Ο εκπρόσωπος της Ν.Δ., Βα-
σίλης Κικίλιας, πριν από λίγες
ημέρες άνοιξε τη βεντάλια ανα-
φερόμενος τόσο στην παράβα-
ση όλων των στρατιωτικών κα-
νονισμών από τον κ. Καμμένο,
με το πιλοτάρισμα του στρα-
τιωτικού ελικοπτέρου όσο και
στο γεγονός ότι ενέπλεξε τον
γιο του στην επίμαχη ανάρτηση
με τη γραβάτα στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης, μετά την
ολοκλήρωση του Eurogrouπ
την περασμένη Πέμπτη.

Τίποτε από τα δύο δεν έγινε
τυχαία. Πηγές της Πειραιώς
έλεγαν ότι ο κ. Καμμένος έχει
προκαλέσει την αντίδραση των
στελεχών των ενόπλων δυνά-
μεων με την εν λόγω συμπερι-
φορά, εξ ου και ο κ. Κικίλιας
αναφέρθηκε σε «απαξιωτικές
συμπεριφορές». Με αυτό τον
τρόπο, έλεγε στην «Κ» στενός
συνεργάτης του κ. Μητσοτάκη,
η Ν.Δ. προσεγγίζει το κρίσιμο
γι’ αυτήν ακροατήριο των ενό-
πλων δυνάμεων, ενώ στη δεύ-

τερη περίπτωση, αγγίζει τη μέ-
ση ελληνική οικογένεια που
δεν αποδέχεται τη συμπεριφορά
του κ. Καμμένου και μάλιστα
την εμπλοκή του παιδιού του
στη βιτρίνα της πολιτικής συ-
ζήτησης.

Σε κάθε περίπτωση, το μή-
νυμα που εκπέμπεται από την
Πειραιώς είναι ότι η Ν.Δ. θα
χρησιμοποιήσει όλα τα κοινο-
βουλευτικά όπλα που έχει στη
διάθεσή της για να κλιμακώσει
τις επιθέσεις. Και αυτά δεν πε-
ριορίζονται στην πρόταση μομ-
φής, αλλά φθάνουν μέχρι επό-
μενη ερώτηση στη Βουλή, κλή-
ση του κ. Καμμένου στην Επι-
τροπή Θεσμών και Διαφάνειας
της Βουλής, ακόμα και προ ημε-
ρησίας συζήτηση...

Στο μεταξύ, η επίσκεψη του

ισχυρού παράγοντα της ευρω-
παϊκής Κεντροδεξιάς, Μάν-
φρεντ Βέμπερ, στην Αθήνα και
μάλιστα λίγο πριν από την επί-
σημη λήξη της πολιτικής σεζόν
δεν ήταν άνευ σημασίας. Ειδικά
όταν στο πρόγραμμά του δεν
συμπεριλήφθηκε συνάντηση
με τον πρωθυπουργό. Η επιλογή
του κ. Βέμπερ δεν ήταν τυχαία.
Βασική επιδίωξη της έλευσης
του κλιμακίου του ΕΛΚ ήταν
να «τεστάρει» προθέσεις, πρό-
σωπα και πράγματα στη Ν.Δ.
Και, ανάμεσα στις γραμμές, «να
ταράξει τα νερά», όπως έλεγε
στην «Κ» αρμόδια πηγή.

Αυτό, εξάλλου, ήταν ακόμα
πιο εμφανές από τις δημόσιες
τοποθετήσεις του στο Ευρω-
κοινοβούλιο, που χρέωσε το
τρίτο μνημόνιο αλλά και τα
επιπλέον μέτρα στον κ. Τσί-
πρα. Οι παρεμβάσεις, σύμφω-
να με πληροφορίες της «Κ»,
προκάλεσαν την αντίδραση
του Μαξίμου στις Βρυξέλλες
που κινήθηκαν διπλωματικά...

Σχέδιο Αλέξη Τσίπρα για νέο διπολισμό
Η αντίδραση του ΠΑΣΟΚ, η συνταγματική αναθεώρηση, ο ρόλος και οι αρμοδιότητες του Προέδρου της Δημοκρατίας

Στρατηγικό χτύπημα
ετοιμάζει τώρα η Ν.Δ.

<<<<<<

Η επιλογή κάλυψης 
από τον πρωθυπουργό, 
η δυσαρέσκεια στον 
ΣΥΡΙΖΑ και οι εκτιμή-
σεις για τις «ουρές» 
της υπόθεσης.

<<<<<<

Η Ν.Δ. όχι μόνο δεν
θα εγκαταλείψει το
θέμα, αλλά θα κλιμα-
κώσει τις επιθέσεις
εναντίον Καμμένου
και κυβέρνησης.

Το θέμα Καμμένου 
και ο διπλός 
στόχος που έχει 
το Μαξίμου
Η στάση Τσίπρα και το παρασκήνιο

Η Ν.Δ. δεν περιορίζεται στην πρόταση μομφής, αλλά θα φθάσει εώς και σε
κλήση του κ. Καμμένου στην Επιτροπή Θεσμών και Διαφάνειας της Βουλής.
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ΣΤΟ ΠΙΑΤΟ ΣΑΣ

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Το πρωί της 1ης Μαρτίου ο νέος
τότε επικεφαλής του Β΄ Τελωνείου
Πειραιά, Νίκος Μαυροδημητράκης,
έβγαινε, όπως έκανε κάθε μέρα,
από το σπίτι του στην Ανω Γλυ-
φάδα με προορισμό τον σταθμό
Εμπορευματοκιβωτίων του Πει-
ραιά. Πριν προλάβει να μπει στο
αυτοκίνητό του, τρία άτομα με
κουκούλες του επιτέθηκαν με
μπουνιές και κλωτσιές, τραυματί-
ζοντάς τον. Κατάφερε να ξεφύγει
χάρη στους γείτονές του, που είδαν
το περιστατικό και άρχισαν να κα-
λούν σε βοήθεια. Διακομίστηκε
στον «Ευαγγελισμό» για τις πρώτες
βοήθειες και αργότερα μετέβη
στην Αστυνομία για κατάθεση.

Η επίθεση-«μήνυμα» στον επι-
κεφαλής του τελωνείου βρίσκεται
σήμερα στο επίκεντρο ερευνών
για το λαθρεμπόριο τσιγάρων στη

χώρα. Το ίδιο και μία σειρά περισ-
σότερο ή λιγότερο προβεβλημένων
γεγονότων, όπως η κατάσχεση
φορτίων με λαθραία τσιγάρα σε
Ηγουμενίτσα και Θεσσαλονίκη
τον Απρίλιο, η έκρηξη βόμβας σε
σπίτι στα Ανω Λιόσια και ο εντο-
πισμός του πλοίου Golendri, φορ-
τωμένου με 1,5 εκατ. πακέτα τσι-
γάρα. Αστυνομία και Λιμενικό
αναζητούν ή ήδη διαθέτουν εν-
δείξεις για πιθανή διασύνδεση αυ-
τών των φαινομενικά ασύνδετων

γεγονότων. Η έρευνα για τον ξυ-
λοδαρμό του διευθυντή του Β΄ Τε-
λωνείου Πειραιά ανετέθη στην
Ασφάλεια Νοτιοανατολικής Αττι-
κής και στη συνέχεια, λόγω της
ιδιαιτερότητάς της, στο τμήμα
Δίωξης Εκβιαστών της Ασφάλειας
Αττικής.

Τα σενάρια
Δύο ήταν τα σενάρια για τους

ηθικούς αυτουργούς της επίθεσης:
είτε επρόκειτο για λαθρεμπόρους

τσιγάρων είτε για εμπόρους απο-
μιμητικών προϊόντων που είχαν
ζημιωθεί από την παρουσία του
κ. Μαυροδημητράκη στο μεγα-
λύτερο τελωνείο του Πειραιά.
Εξάλλου, όσοι γνωρίζουν πρόσωπα
και πράγματα στο λιμάνι αναφέ-
ρουν ότι ο συγκεκριμένος είναι
«καθαρός» και άριστος γνώστης
του αντικειμένου του. Σύμφωνα
με πληροφορίες και αξιόπιστες
μαρτυρίες, που συγκέντρωσαν οι
διωκτικές αρχές, ο επικεφαλής

του τελωνείου διεξήγαγε συνεχείς,
στοχευμένους ελέγχους σε κον-
τέινερ με λαθραία τσιγάρα, πλήτ-
τοντας τα συμφέροντα των λα-
θρεμπόρων και των επαγγελμα-
τιών - δορυφόρων τους.

Μόλις ενάμιση μήνα μετά το
επεισόδιο του ξυλοδαρμού, Αστυ-
νομία και Λιμενικό εντόπισαν κρυμ-
μένα μέσα σε νταλίκες σε Ηγου-
μενίτσα και Θεσσαλονίκη χιλιάδες
πακέτα λαθραίων τσιγάρων. Τα
φορτηγά είχαν ξεκινήσει τα δρο-

μολόγιά τους από την Αττική και
είχαν προορισμό το εξωτερικό, πι-
θανότατα τη Δυτική Ευρώπη.

Κρυμμένα
Το πρώτο απ’ αυτά εντοπίστηκε

στις 23 Απριλίου στην πύλη «εξω-
τερικού» του λιμανιού της Ηγου-
μενίτσας. Καλά κρυμμένα μέσα σε
βιομηχανικά φίλτρα βρέθηκαν
47.000 πακέτα τσιγάρων. Ο 31χρο-
νος οδηγός συνελήφθη και για την
υπόθεση ενημερώθηκε η Δίωξη
Ναρκωτικών και Λαθρεμπορίου
του Λιμενικού.

Τέσσερις ημέρες αργότερα και
ενώ είχαν μεσολαβήσει μυστικές
έρευνες εντοπίστηκε στη θέση
«Δύο Πεύκα» Ασπροπύργου μία
ακόμα νταλίκα με λαθραία τσιγάρα
κρυμμένα μέσα σε βιομηχανικά
φίλτρα, καθώς και μία αποθήκη
στον Κορυδαλλό, όπου είχε γίνει
η συσκευασία του παράνομου
φορτίου. 

Το μπαράζ των «τυχαίων» ελέγ-
χων συνεχίστηκε και λίγες μόλις
ώρες αργότερα, τα ξημερώματα
της 28ης Απριλίου, αστυνομικοί
της Τροχαίας και της Ασφάλειας
Θεσσαλονίκης σταμάτησαν στα
διόδια Μαλγάρων άλλη μία ντα-
λίκα που είχε ξεκινήσει το δρο-
μολόγιό της από την Αττική και
μετέφερε κρυμμένα μέσα σε γύ-
ψινα τούβλα 105.500 πακέτα τσι-
γάρα. Οι έρευνες που ακολούθη-
σαν φέρεται να οδήγησαν και σ’
αυτή την περίπτωση στον Ασπρό-
πυργο.

Το φορτηγό πλοίο Golendri,
που εντοπίστηκε προ δεκαημέρου
να πλέει νότια της Κρήτης φορ-
τωμένο με 1,5 εκατ. πακέτα λα-
θραία τσιγάρα βρισκόταν ήδη από
το 2000 στη «μαύρη» λίστα των
υπηρεσιών ασφαλείας, ως ύποπτο
για μεταφορές ναρκωτικών. Το
2014 κάηκε εξαιτίας βραχυκυκλώ-

ματος στη γέφυρα και εγκαταλεί-
φθηκε στο αγκυροβόλιο της Σα-
λαμίνας. Η μεταβίβασή του, πιο
πρόσφατα, σε νέο ιδιοκτήτη και
η ρυμούλκησή του στη Θεσσα-
λονίκη για επισκευή κίνησε το
ενδιαφέρον των ελληνικών και
ξένων διωκτικών αρχών. Εξάλλου,
για τον απόπλου του από το λιμάνι
Μπαρ του Μαυροβουνίου και τις
κινήσεις του στα διεθνή ύδατα
δυτικά της Ελλάδας το Λιμενικό
φέρεται να ειδοποιήθηκε από αγ-
γλικές υπηρεσίες.

Ρότα για Τομπρούκ
Προορισμός του υπό σημαίας

Τανζανίας πλοίου ήταν σύμφωνα
με τις φορτωτικές το λιμάνι Τομ-
προύκ της Λιβύης. Ωστόσο, η εξέ-
λιξη των γεγονότων κατατείνει
στο συμπέρασμα ότι τα τσιγάρα
θα ξεφορτώνονταν στις νότιες
ακτές της Κρήτης. Πηγή κοντά
στην έρευνα εξάλλου αποκάλυψε
ότι το Golendri είχε το τελευταίο
εξάμηνο πραγματοποιήσει και άλ-
λο παρόμοιο δρομολόγιο.

Μολονότι η έρευνα για την προ-
έλευση των τσιγάρων που μετέ-
φερε το Golendri δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί, αρμόδιοι αξιωματούχοι επι-
σημαίνουν ότι η υπόθεση παρου-
σιάζει σημαντικές ομοιότητες με
αυτή του σοβιετικής κατασκευής
αλιευτικού με ονομασία «097»,
που είχε φέρει στο φως η «Κ» από
τον περασμένο Φεβρουάριο.

Και εκείνο το πλοίο είχε απο-
πλεύσει από το λιμάνι Μπαρ του
Μαυροβουνίου και είχε προορισμό
τον Λίβανο. Νότια της Πελοπον-
νήσου είχε υποστεί βλάβη και ρυ-
μουλκηθεί κοντά στις νότιες ακτές
της Κρήτης από το αντιτορπιλικό
του ρωσικού στόλου «Αντιναύαρχος
Kulakov», που έπλεε ανοικτά της
Λιβύης. Ερευνάται τυχόν περαιτέρω
διασύνδεση των δύο υποθέσεων.

Επιθέσεις, ξυλοδαρμοί και βόμβες...
Τα φαινομενικά ασύνδετα μεταξύ τους γεγονότα συνθέτουν, σύμφωνα με τις Αρχές, το παζλ του λαθρεμπορίου τσιγάρων

Το φορτηγό πλοίο «Golendri», που εντοπίστηκε προ δεκαημέρου να πλέει νότια της Κρήτης φορτωμένο με 1,5 εκατ.
πακέτα λαθραία τσιγάρα, βρισκόταν ήδη από το 2000 στη «μαύρη» λίστα των υπηρεσιών ασφαλείας.

<<<<<<

Το «μήνυμα» προς 
τον επικεφαλής του 
Β΄ Τελωνείου Πειραιά, 
τα σενάρια για τους 
ηθικούς αυτουργούς, 
οι στοχευμένοι έλεγχοι.
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΦΩΤΙΑΔΗ

Τι και αν ζουν στην ταχύτερα ανα-
πτυσσόμενη και πολυπληθέστερη
χώρα; Και στην Κίνα του 1,3 δισ.
πληθυσμού ζευγάρια φαίνεται ότι
αντιμετωπίζουν προβλήματα γο-
νιμότητας και το να ζουν περιτρι-
γυρισμένα από τα παιδιά άλλων
δεν τους καλύπτει. Το αίτημά τους
βρίσκει ευήκοα ώτα στην εγχώρια
επιστημονική κοινότητα, η οποία
δεδομένης και της αλλαγής της νο-
μοθεσίας για την τεκνοποιία, προ-
τίθεται να αξιοποιήσει πιο συστη-
ματικά τις μεθόδους της υποβοη-
θούμενης αναπαραγωγής.

«Οταν ενημερώθηκα ότι είχαν
έρθει Κινέζοι συνάδελφοι και ήθε-
λαν να μας συναντήσουν, εξεπλά-
γην» λέει στην «Κ» ο δρ Κώστας
Πάντος, γενικός γραμματέας της
Ελληνικής Εταιρείας Αναπαραγω-
γικής Ιατρικής. Μπορεί ο ίδιος συ-
χνά να «αναλαμβάνει» ζευγάρια

από το εξωτερικό, μπορεί η Εται-
ρεία σε συνεργασία με τον ΙΣΑ (Ια-
τρικό Σύλλογο Αθηνών) να προ-
σπαθεί ώστε η χώρα μας να γίνει
διεθνώς ένας ελκυστικός προορι-
σμός για τουρισμό υγείας, η προ-
σέγγιση, ωστόσο, με την κραταιά
Κίνα δεν εντασσόταν ούτε στην
πιο αισιόδοξη στρατηγική.

Η αντιπροσωπεία από το τμήμα
κινεζικής ιατρικής του Πανεπιστη-
μίου Anhui (Peng Daiyin, Nie Jiush-
eng, Yang Jun, Zhou Yadong) έφθασε
αρχικά στην Αθήνα κατόπιν πρό-
σκλησης του Πανεπιστημίου Αθη-
νών. Διαθέτοντας, όμως, ανήσυχο
και διερευνητικό πνεύμα, οι Κινέζοι
γιατροί αποφάσισαν να διευρύνουν
το φάσμα των συναντήσεών τους.
«Προέρχονται από μια επαρχία με
77 εκατομμύρια κατοίκους, στο νο-
σοκομείο έχουν ετησίως δύο εκα-
τομμύρια επισκέψεις» λέει ο δρ Πάν-
τος που τους παρουσίασε από κοινού
με τον πρόεδρο του ΙΣΑ, κ. Γιώργο

Πατούλη, τους πολλά υποσχόμενους
τομείς στον ιατρικό τουρισμό: πλα-
στική ιατρική, οφθαλμολογία, υπο-
βοηθούμενη αναπαραγωγή, ιαματική
ιατρική κ.ά.

Τα παραπάνω έδωσαν τροφή για
σκέψη και πολλή συζήτηση. Υπεν-
θυμίζεται ότι στην Κίνα από το 1979
έως και το 2015 ίσχυε ο νόμος του
ενός παιδιού, σύμφωνα με τον οποίο
κάθε ζευγάρι είχε δικαίωμα να γεν-
νήσει ένα παιδί. Η αλλαγή της νο-
μοθεσίας τέθηκε σε εφαρμογή τον
Ιανουάριο του 2016 και ήδη από
την πρώτη χρονιά γεννήθηκαν 18,5
εκατομμύρια μωρά σε κινεζικά νο-
σοκομεία, σημειώθηκε δηλαδή αύ-
ξηση κατά 1,31 εκατομμύρια σε
σχέση με το 2015, σύμφωνα με την
Εθνική Επιτροπή Υγείας και Οικο-
γενειακού Σχεδιασμού (NHFPC). Το
45% των νέων γεννήσεων αφορού-
σε, μάλιστα, δεύτερο παιδί στην
ίδια οικογένεια. Το κράτος θέλει να
θεσπίσει νέες υποστηρικτικές πο-

λιτικές που να ενθαρρύνουν τη γέν-
νηση δεύτερου παιδιού. Στο πλαίσιο,
επομένως, του επιθυμητού baby
boom, στρέφονται και προς την αν-
τιμετώπιση της υπογονιμότητας.
«Οι Κινέζοι συνάδελφοι εξέφρασαν
μεγάλη διάθεση για συνεργασία»
συνεχίζει ο δρ Πάντος, «επιθυμούν
εξίσου να τους μεταδώσουμε την
αποκτηθείσα τεχνογνωσία αλλά
και να έρχονται εδώ ζευγάρια που
αντιμετωπίζουν δυσκολίες». Το σε-
νάριο δεν φαίνεται, άλλωστε, ου-
τοπικό, αν αναλογιστούμε πόσα
ζευγάρια Κινέζων επιλέγουν τα κυ-
κλαδίτικα νησιά για ταξίδι του μέ-
λιτος. Ορθολογικά και όχι ρομαντικά
σκεπτόμενοι, «η ευελιξία του νόμου
αλλά και το χαμηλό κόστος λει-
τουργούν και γι’ αυτούς ως πόλος
έλξης».

Ωστόσο, η ελληνοκινεζική συμ-
μαχία περιλαμβάνει πολλά κεφά-
λαια. Η αντιπροσωπεία των για-
τρών φλερτάρει με την προοπτική

εξαγωγής του βελονισμού, κεφα-
λαιώδους σημασίας στην παρα-
δοσιακή κινεζική ιατρική και ανα-
γνωρισμένη μέθοδος ολιστικής
προσέγγισης, στην Ευρώπη και
φυσικά στην Ελλάδα. Οι Κινέζοι,
μάλιστα, ισχυρίζονται ότι ο βελο-
νισμός μπορεί επικουρικά να βοη-
θήσει στην αίσια έκβαση ενός κύ-
κλου εξωσωματικής γονιμοποί-
ησης, εκτινάσσοντας τα ποσοστά
επιτυχίας. «Μας ενδιαφέρει να
συνδυάσουμε τον βελονισμό με
την υποβοηθούμενη ιατρική,
όπως και άλλους τομείς της δυ-
τικής ιατρικής» λέει στην «Κ» ο
Gui Dapeng εκ μέρους του κινε-
ζικού πανεπιστημίου. Συγκεκρι-
μένα, «προτιθέμεθα να συζητή-
σουμε μια πιθανή συνεργασία
στους τομείς του βελονισμού και
της κινεζικής ιατρικής με φυτά,
όπως ακόμα και να πραγματο-
ποιήσουμε από κοινού έρευνα
για τα συμβατικά φάρμακα» προ-

σθέτει ο συντονιστής της αντι-
προσωπείας. «Τέλος, προσδοκού-
με την ίδρυση του Ινστιτούτου
Κομφούκιος στην Αθήνα, που θα
εστιάζει στην παραδοσιακή κινε-
ζική ιατρική, με την υποστήριξη
όλων των πλευρών».

Η ελληνική πλευρά έσφιξε τα
χέρια με τον καθηγητή Peng Dai-
yin, πρόεδρο του πανεπιστημίου
και της Ακαδημίας Κινεζικής Ια-
τρικής και τον δρα Yang Jun, γε-
νικό γραμματέα της Ενωσης Ανώ-
τερης Εκπαίδευσης Κινεζικής Φαρ-
μακευτικής με την υπόσχεση της
ίδρυσης ενός Κέντρου Τουρισμού
Υγείας Κίνας στην Ελλάδα, όπως
και την εγκαθίδρυση ενός ελλη-
νικού παραρτήματος στην Κίνα.
Λεπτομέρειες για τα εν λόγω φι-
λόδοξα σχέδια και των δύο πλευ-
ρών θα συζητηθούν εκτός απρο-
όπτου τον Νοέμβριο στην Κίνα.
«Σας περιμένουμε στο Hafei» κα-
τέληξε ο κ. Dapeng.

Τουρισμός υγείας, με ζευγάρια ακόμη και από την Κίνα

Της ΠΕΝΝΥΣ ΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ

Δυσκολία να ανταποκριθεί στους
όρους και στις προϋποθέσεις για να
λάβει την απαραίτητη άδεια λει-
τουργίας επιδεικνύει η πλειονότητα
των δημόσιων μονάδων ιατρικώς
Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής
που φιλοξενούνται σε νοσοκομεία
του ΕΣΥ και πανεπιστημιακά νοσο-
κομεία. Από τις εννέα δημόσιες μο-
νάδες στην Ελλάδα, μόλις δύο –στο
νοσοκομείο «Αττικόν» και στο Πα-
παγεωργίου Θεσσαλονίκης– έχουν
αδειοδοτηθεί από την Εθνική Αρχή
Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπα-
ραγωγής (ΕΑΙΥΑ), όπως ορίζει η δια-
δικασία. Οι υπόλοιπες επτά, είτε
λόγω χρονοβόρας γραφειοκρατίας
που διέπει το Δημόσιο είτε λόγω έλ-
λειψης κονδυλίων που θα τους επι-
τρέψουν να κάνουν προσαρμογές
σε υποδομές και εξοπλισμό και να
λάβουν πιστοποίηση κατά ISO 9001,
κινδυνεύουν να μείνουν εκτός δια-
δικασίας με ό,τι αυτό σημαίνει...

Η διαδικασία αδειοδότησης των
μονάδων Ιατρικώς Υποβοηθούμενης
Αναπαραγωγής ξεκίνησε τον περα-
σμένο Οκτώβριο με καθυστέρηση...
12 ετών. Είχε προηγηθεί η έκδοση
προεδρικού διατάγματος για τους
όρους και τις προϋποθέσεις ίδρυσης
και λειτουργίας των μονάδων τον
Φεβρουάριο του 2016, 11 χρόνια
μετά τη σύσταση της αρμόδιας αρ-
χής. Η καθυστέρηση οφείλεται στην
πλήρη απαξίωση της Αρχής από την
πολιτεία εν τη γενέσει της, με απο-
τέλεσμα την πλήρη αναστολή της.
Η ΕΑΙΥΑ «επανεκκίνησε» το 2014
και έκτοτε επιχειρεί να βάλει τάξη
στο θολό τοπίο. Στο κάλεσμα της
Αρχής να υποβάλουν αίτημα για έκ-
δοση άδειας, ανταποκρίθηκαν και
οι 44 μονάδες που λειτουργούν, με-
ταξύ των οποίων και 9 δημόσιες.

Οπως ανέφερε στην «Κ» ο πρό-
εδρος της ΕΑΙΥΑ, καθηγητής Μαι-
ευτικής-Γυναικολογίας, Αριστείδης
Αντσακλής, μέχρι σήμερα έχουν
αδειοδοτηθεί όλες, πλην επτά δη-
μοσίων, που προς το παρόν δεν πλη-
ρούν ορισμένους όρους. «Ο ρόλος
μας είναι να υποστηρίζουμε τις μο-
νάδες, αλλά κυρίως τους πολίτες.
Να πείσουμε τον κόσμο ότι οι μο-
νάδες ελέγχονται για τα θέματα
ασφαλείας και ότι θα κάνουν πολύ
καλά τη δουλειά τους στο ηθικό και
επιστημονικό πλαίσιο», σημειώνει
ο καθηγητής. Το πρόβλημα που έχει
προκύψει με τις δημόσιες μονάδες
Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπα-
ραγωγής αναμένεται να συζητηθεί
κατά τη συνάντηση που θα έχουν
το επόμενο διάστημα μέλη της Αρ-
χής με την ηγεσία του υπουργείου
Υγείας. Στη συνάντηση αυτή, τα
μέλη της ΕΑΙΥΑ πρόκειται να θέσουν
τα δύο επόμενα βασικά βήματα στα
οποία θέλει να επικεντρώσει το έργο
της η Αρχή και για τα οποία θα χρει-
αστεί τη συνδρομή της πολιτείας.
Tο ένα είναι η ηλεκτρονική διασύν-
δεση όλων των αδειοδοτημένων
μονάδων με την ΕΑΙΥΑ, προκειμένου
να αναφέρονται σε πραγματικό χρό-
νο οι θεραπευτικές διαδικασίες στις
οποίες υποβάλλονται τα υπογόνιμα

ζευγάρια, η έκβαση της εγκυμοσύ-
νης, οι δότες, τα ανεπιθύμητα συμ-
βάντα κ.ά. Είναι ενδεικτικό ότι έως
πρόσφατα δεν υπήρχε καν επίσημη
καταγραφή των κύκλων εξωσωμα-
τικής γονιμοποίησης που πραγμα-
τοποιούνται κάθε χρόνο στην Ελ-
λάδα. Η πρώτη έγινε πέρυσι και
αφορούσε τα στοιχεία του 2013, για
τη συλλογή των οποίων από την
ΕΑΙΥΑ χρειάστηκαν έξι μήνες. Η
δεύτερη που αφορά το 2014 ολο-
κληρώθηκε πρόσφατα και αναμέ-
νεται να δημοσιοποιηθεί το επόμενο
διάστημα. Σύμφωνα με τα επίσημα
στοιχεία, στην Ελλάδα το 2013 πραγ-
ματοποιήθηκαν 12.250 κύκλοι εξω-
σωματικής γονιμοποίησης. Εκτιμά-
ται ότι πριν από την έναρξη της κρί-
σης ο ετήσιος αριθμός των κύκλων
εξωσωματικής γονιμοποίησης έφτα-
νε τις 15.000, ενώ σήμερα εκτιμάται
–με βάση και την κατανάλωση των
σχετικών φαρμάκων– ότι έχει μει-
ωθεί στις 8.000-9.000. Επιπλέον,
ακόμα και τώρα υπάρχουν μονάδες
που δεν αναφέρουν πόσες γυναίκες
που εξυπηρέτησαν γέννησαν, ενώ
δύσκολα ελέγχεται εάν μία δότρια
έχει ξεπεράσει ή όχι το όριο των 10
ωαρίων που επιτρέπεται να προσφέ-
ρει – «για να μη γεμίσει η Ελλάδα
με αδέλφια», όπως εξηγεί ο καθη-
γητής. Και αυτό είναι το δεύτερο
σημείο το οποίο θα συζητήσουν τα
μέλη της Αρχής με τον υπουργό: τη
δημιουργία ενός μητρώου δοτών.

Με την αδειοδότηση των μονά-
δων έγινε ένα μεγάλο βήμα για την
προσέλκυση υπογόνιμων ζευγαριών
από το εξωτερικό στην Ελλάδα. Εκτι-
μάται ότι κάθε χρόνο 25.000 υπο-
γόνιμα ζευγάρια χωρών της Ευρώπης
μετακινούνται σε άλλες χώρες για
να υποβληθούν σε ιατρικώς υπο-
βοηθούμενη αναπαραγωγή. Στην
Ελλάδα, ο νόμος είναι αρκετά «φι-
λελεύθερος» σε ό,τι αφορά τις τε-
χνικές που επιτρέπονται, οι μονάδες
και το επιστημονικό ποσοστό είναι
υψηλού επιπέδου, το ποσοστό επι-
τυχίας εκτιμάται στο 32% και οι
τιμές οικονομικές. Ωστόσο, μόλις
το 5% των κύκλων εξωσωματικής
γονιμοποίησης που κάνουν Ευρω-
παίες εκτός των συνόρων τους γί-
νονται στη χώρα μας, τη στιγμή που
η Ισπανία με εξίσου «φιλελεύθερο»
νομικό πλαίσιο αντιμετωπίζει το
50% αυτών των γυναικών.

«Τα ζευγάρια από το εξωτερικό
ζητούν διασφάλιση ότι τηρούνται
ποιοτικά κριτήρια, κάτι που πριν
από την αδειοδότηση δεν μπορούσε
να γίνει. Και πάλι, για να εμπνέουμε
εμπιστοσύνη πρέπει να προχωρή-
σουμε στην ηλεκτρονική διασύν-
δεση των μονάδων με την Αρχή.
Θέλουμε να μπορούμε να ανακοι-
νώνουμε ποσοστά επιτυχίας των
εξωσωματικών που να τεκμηριώ-
νονται από τα στοιχεία», τονίζει ο
κ. Αντσακλής. «Δεν μπορεί μονάδα
να διαφημίζει με φυλλάδιό της σε
αεροπορική εταιρεία ότι εννέα στις
δέκα γυναίκες- “πελάτισσές της»
μένουν έγκυες, όταν αυτό δεν τεκ-
μηριώνεται από πουθενά», καταλήγει
ο κ. Αντσακλής, αναφερόμενος σε
πραγματικό περιστατικό...

Δημόσιες μονάδες
λειτουργούν χωρίς 
να έχουν άδεια

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Πρώτα έκοψαν τις βόλτες, το φα-
γητό σε εστιατόρια, τις διακοπές.
Αργότερα κατέθεσαν τις πινακίδες
του μεγαλύτερου αυτοκινήτου
τους. Πρόσφατα προσπάθησαν
να πουλήσουν και το μικρότερο
όχημα αναρτώντας αγγελία σε
ιστοσελίδα, δεν κατάφεραν όμως
να βρουν αγοραστή. Κάποια στιγ-
μή δανείστηκαν χρήματα από συγ-
γενή τους, ενώ ήδη είχαν αξιοποι-
ήσει δικές τους οικονομίες και
την αποζημίωση απόλυσης του
συζύγου, ο οποίος επί τέσσερα
χρόνια παρέμενε άνεργος. Παρά
την κρίση, δεν ήθελαν να σταμα-
τήσουν την προσπάθεια που ξε-
κίνησαν το 2012: να αποκτήσουν
παιδί μέσω εξωσωματικής γονι-
μοποίησης.

«Το άγχος δεν βοηθάει ανθρώ-
πους που είναι υπογόνιμοι. Αλλά
πώς να μην αγχώνεσαι όταν αύριο
μπορεί να μην έχεις δουλειά; Σε
επηρεάζει αυτή η αβεβαιότητα»,
λέει στην «Κ» ο Γιάννης. Με τη σύ-
ζυγό του ετοιμάζονται για μία ακό-
μη απόπειρα εξωσωματικής. «Θα
ζητήσουμε και οι δύο ένα μισθό
προκαταβολή και περιμένουμε το
επίδομα αδείας μήπως και μαζευ-
τούν τα χρήματα», εξηγεί.

Το αποτύπωμα της οικονομικής
κρίσης φαίνεται τα τελευταία χρό-
νια και στη διαδικασία της εξω-
σωματικής γονιμοποίησης. Αν και
δεν υπάρχουν στη χώρα μας επαρ-
κή συγκρίσιμα δεδομένα, γιατροί
που δραστηριοποιούνται σε αυτόν
τον τομέα εκτιμούν ότι οι κύκλοι
εξωσωματικής έχουν μειωθεί έως
και 30% - 40% σε σχέση με τα προ
του 2010 επίπεδα.

Αυτή η τάση υποστηρίζεται και
από συνεντεύξεις γιατρών και ζευ-
γαριών στην «Κ». Τα νεότερα σε
ηλικία υπογόνιμα ζευγάρια μπορεί
να μεταθέσουν χρονικά την προ-
σπάθειά τους μέχρι να εξασφαλί-
σουν το απαιτούμενο χρηματικό
ποσό (κατά μέσον όρο 3.000 - 3.500
ευρώ για μία εξωσωματική). Αν-
τίστοιχα τα μεγαλύτερα σε ηλικία
ζευγάρια παρά το φάσμα της ανερ-
γίας, των περικοπών ή της υπερ-
φορολόγησης επιχειρούν να κα-
λύψουν το κόστος και με δανεικά
χρήματα. Βάσει νόμου, άλλωστε,
η εξωσωματική δεν επιτρέπεται
σε γυναίκες άνω των 50 ετών.

Σε κάποιες περιπτώσεις ορισμέ-
να από τα δεκάδες ιδιωτικά κέντρα
που λειτουργούν στην Ελλάδα εί-
ναι ελαστικά στις μεθόδους απο-
πληρωμής. «Ο πρώτος γιατρός που
επιλέξαμε είπε ότι θα δίνουμε χρή-
ματα όποτε έχουμε. Ποτέ δεν μας
πίεσε. Αυτό μας βοήθησε πολύ,
έβγαλε ένα βάρος», λέει ο Γιάννης.
Πλέον όμως, έπειτα από προσπά-
θειες που δεν έφεραν αποτέλεσμα,
άλλαξαν γιατρό με τη γυναίκα του.
Σύμφωνα με το ζευγάρι, τώρα τους
έχει ζητηθεί να καλύψουν όλο το
ποσό μπροστά.

Ο Γιάννης και η σύζυγός του μί-
λησαν στην «Κ» ζητώντας να μη
δημοσιευτεί το πλήρες όνομά τους,
κυρίως γιατί όπως λένε ακόμη και
σήμερα το θέμα της εξωσωματικής
παραμένει για κάποιους ταμπού.
«Ο κόσμος δεν έχει αίσθηση του
ψυχολογικού φορτίου. Οι αντιδρά-
σεις είναι αλλόκοτες. Ανθρωποι
που μπορεί να προσπαθούν να σε
καταλάβουν θα πουν “γιατί έτυχε
σε εσένα;”», λένε.

«Δεν το βάζουμε κάτω»
Σε αντίθεση με τον Γιάννη και

τη σύζυγό του, η Ξανθή άρχισε τις
προσπάθειες προ κρίσης, το 2003.
Πήρε δύο καταναλωτικά δάνεια
τότε (τα οποία έχει αποπληρώσει)
για να καλύψει το κόστος των εξω-
σωματικών. Επειτα από έξι από-
πειρες ακολούθησε παύση οκτώ
ετών, κυρίως για ψυχολογικούς αλ-
λά και οικονομικούς λόγους. Πριν
από δύο χρόνια έκλεισε και το μα-
γαζί που είχε με τον σύζυγό της
στην Αθήνα. Τώρα προετοιμάζεται
για την έβδομη εξωσωματική τον
Σεπτέμβριο. «Η κρίση επηρεάζει.
Εμείς θεωρητικά και λόγω ηλικίας
φτάνουμε στο τέλος των προσπα-
θειών μας, αλλά δεν το βάζουμε
κάτω», λέει.

Οπως εξηγεί η ίδια, αλλά και η
Εφη που ξεκίνησε το 2010 τις εξω-
σωματικές, με κάθε μη επιτυχη-
μένη προσπάθεια ανεβαίνει το
κόστος καθώς τα ζευγάρια αλλά-
ζουν γιατρούς και καλούνται να
επαναλάβουν εξετάσεις. Ακόμη,
η βοήθεια της πολιτείας κρίνεται
ελάχιστη. Ο ΕΟΠΥΥ καλύπτει μόνο
το κόστος των φαρμάκων για πε-
ριορισμένο αριθμό προσπαθειών.
Τα ζευγάρια πρέπει να αντιμετω-
πίσουν τη γραφειοκρατία περνών-

τας από ειδική επιτροπή, η οποία
τουλάχιστον για την Κεντρική
Μακεδονία (καλύπτεται από γρα-
φείο στη Θεσσαλονίκη) φαίνεται
πως δυσλειτουργεί κλείνοντας σή-
μερα ραντεβού για 2 - 3 μήνες αρ-
γότερα.

«Η πτώση στους κύκλους εξω-
σωματικής είναι ιδιαίτερα έντονη
από φέτος τον Ιανουάριο», λέει ο
γιατρός Βασίλης Ταρλατζής. «Η
επίπτωση της οικονομικής κρίσης
και η αφαίμαξη εισοδήματος από
τον κόσμο λόγω πολλαπλών ει-
σφορών και φορολογικών μέτρων
δεν του επιτρέπουν να πληρώσει
την εξωσωματική». Ο συνάδελφός
του, Μηνάς Μαστρομηνάς, παρα-
τηρεί ότι όλο και πιο συχνά ζευ-
γάρια μεταθέτουν χρονικά τις προ-
σπάθειές τους και λόγω οικονο-
μικής αδυναμίας. «Κερδίζουν όσο
χρόνο μπορούν. Γι’ αυτό και η ηλι-
κία ζευγαριών που έρχονται για
εξωσωματική έχει αυξηθεί κατά
μέσον όρο κατά μία πενταετία.
Προ κρίσης έρχονταν σε ηλικία
33 - 34 ετών, ενώ πλέον έρχονται
σε ηλικίες 38 - 39 ετών», λέει.

Οπως εξηγεί, το κόστος της δια-
δικασίας δεν μειώθηκε στην Ελ-
λάδα στα χρόνια της κρίσης κυρίως
γιατί τα περισσότερα αναλώσιμα
εισάγονται από τις ΗΠΑ ή άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. Ο γιατρός Γρη-
γόρης Γκριμπίζης θυμάται ότι από
το 1993 υπήρχαν ζευγάρια που
προσπαθούσαν να εξοικονομή-
σουν χρήματα. Μάλιστα, τότε δεν
καλύπτονταν από τα ασφαλιστικά
ταμεία ούτε τα φάρμακα. «Η κα-
τάσταση στην κρίση μού θύμισε
εκείνη την περίοδο», λέει. «Τότε
που ζευγάρια καθυστερούσαν προ-
κειμένου να δουν πώς θα αντα-
ποκριθούν οικονομικά».

Οταν το επίδομα αδείας 
πάει στην... εξωσωματική
Ολο και περισσότερα ζευγάρια αδυνατούν να πληρώσουν την πανάκριβη διαδικασία

Τη μείωση στους κύκλους εξωσω-
ματικής λόγω της οικονομικής κρί-
σης διαπιστώνει και η Δήμητρα
Δρακοπούλου, πρόεδρος του σω-
ματείου υποστήριξης γονιμότητας
«Κυβέλη». «Μέχρι το 2011 οι γυναί-
κες θα έκαναν έως και τρεις προ-
σπάθειες τον χρόνο. Επειτα αυτός ο
αριθμός έχει περιοριστεί», λέει
στην «Κ». Το σωματείο ιδρύθηκε το
1995 για να ενημερώσει και να
συνδράμει ζευγάρια που επιχει-
ρούν την ιατρικώς υποβοηθούμενη
αναπαραγωγή. «Δεν εκπροσωπού-
με κάποια κλινική ή κάποιον για-
τρό», λέει η κ. Δρακοπούλου.
«Οταν ένα ζευγάρι έχει ήδη πραγ-
ματοποιήσει προσπάθειες, δεν κα-
λύπτονται πλέον τα φάρμακά του
και έχει οικονομική αδυναμία, ζη-
τάμε από διαφορετικά κέντρα εάν
μπορεί να τους γίνει έκπτωση».
Τουλάχιστον δύο φορές τον μήνα
τα μέλη του σωματείου συναντι-
ούνται σε μια αίθουσα στο κέντρο
της Αθήνας σε ομαδικές συνεδρίες
ψυχολογικής υποστήριξης. Εκεί
μοιράζονται τις ιστορίες τους. Συ-
νήθως ο ψυχολόγος ζητάει να μην
επικεντρωθούν στα αμιγώς ιατρικά
ή οικονομικά ζητήματα. «Είναι ση-
μαντικό να βρίσκεσαι σε ένα δωμά-
τιο με ανθρώπους που σε καταλα-
βαίνουν», λέει ο Γιάννης που είναι
εδώ και χρόνια μέλος του σωματεί-
ου. Μαζί του συμφωνεί και ένα
ακόμη μέλος που συνάντησε εκεί η
«Κ» την Τετάρτη: «Εδώ δεν σε κα-
λεί κανείς να απολογηθείς γιατί δεν
πέτυχε μια προσπάθειά σου», λέει.

Ψυχολογική
υποστήριξη

Σύμφωνα με εκτιμήσεις, οι κύκλοι εξωσωματικής έχουν μειωθεί 30%-40% σε σχέση με τα προ του 2010 επίπεδα.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Με την επίσκεψη του Τούρκου πρω-
θυπουργού Μπιναλί Γιλντιρίμ στην
Ελλάδα να ανήκει πλέον στο κοντινό
παρελθόν και τη διάσκεψη για το
Κυπριακό στο Κραν Μοντανά της
Ελβετίας να βρίσκεται σε απόσταση
αναπνοής, από την Αθήνα ανι-
χνεύουν μεν το έδαφος επί του οποί-
ου πραγματικά στέκονται οι ελλη-
νοτουρκικές σχέσεις, αντιλαμβά-
νονται δε ότι οι αληθινές προσδοκίες
δεν μπορεί να είναι υπερβολικές.
Παρ’ όλα αυτά, στο Μέγαρο Μαξίμου
επικρατεί ικανοποίηση για το γε-
γονός ότι ο κ. Γιλντιρίμ, πρόσωπο
της απόλυτης εμπιστοσύνης του
Τούρκου προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν, ανέλαβε να λειτουργήσει
ως δίαυλος επικοινωνίας σε μια πε-
ρίοδο κατά την οποία οι σχέσεις
μεταξύ Αθήνας και Αγκυρας διέρ-
χονται μια στενωπό. Η συνάντηση
Τσίπρα - Γιλντιρίμ ήταν και εξαι-
ρετικά χρήσιμη ως προς τα συμπε-
ράσματα που πρέπει να εξαχθούν
ενόψει της διάσκεψης του Κραν
Μοντανά.

Σύμφωνα με πληροφορίες οι οποί-
ες έχουν διασταυρωθεί από πολλές
διαφορετικές πηγές, ο κ. Γιλντιρίμ
εξήγησε στον κ. Τσίπρα ότι προ-
ϋπόθεση για λύση του Κυπριακού
είναι η δέσμευση της Ε.Ε. να συμ-
φωνήσει στη χορήγηση βίζας στους
Τούρκους πολίτες, στις τέσσερις
ελευθερίες (διακίνηση προσώπων
και αγαθών, ελεύθερη εγκατάσταση
και απόκτηση περιουσίας) και να
ανοίξουν εκ νέου τα κεφάλαια εν-
ταξιακών διαπραγματεύσεων της

Τουρκίας, που έχουν παγώσει. Σχε-
δόν στα περισσότερα απ’ όλα αυτά
η Αθήνα και η Λευκωσία δεν έχουν
πρακτικά λόγο, κάτι που εκ των
πραγμάτων αναδεικνύει την ευρω-
τουρκική διάσταση των διαπραγ-
ματεύσεων, την οποία υπογράμμισε
και ο κ. Τσίπρας τόσο στη συνάν-
τησή του με τον κ. Γιλντιρίμ όσο
και κατά τη Σύνοδο Κορυφής της
περασμένης Πέμπτης. Σε επίπεδο
Ε.Ε., η Αθήνα και η Λευκωσία είναι
απολύτως ικανοποιημένες, καθώς
τόσο ο πρόεδρος της Επιτροπής
Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ όσο και ηγέτες
όπως ο πρόεδρος της Γαλλίας Εμα-
νουέλ Μακρόν και η καγκελάριος
της Γερμανίας Αγκελα Μέρκελ εξέ-
φρασαν τη στήριξή τους στα ζητή-
ματα ασφάλειας και εγγυήσεων.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο κ.
Τσίπρας έθεσε το Κυπριακό και ως
ζήτημα στο οποίο η Ε.Ε. μπορεί να
κάνει μια επίδειξη του νέου ανα-
βαθμισμένου ρόλου τον οποίο επι-
θυμεί να διαδραματίσει σε ζητήματα
ασφάλειας και εξωτερικής πολιτικής.
Παράλληλα, ο Ελληνας πρωθυπουρ-
γός επισήμανε ότι, εάν η Αγκυρα
επιδείξει διαθέσεις συμβιβασμού
στο Κυπριακό, η Ε.Ε. δεν θα πρέπει
να μείνει αδιάφορη απέναντι στην
Τουρκία.

Ψυχρό κλίμα
Ως προς τη διαδικασία του ΟΗΕ

που ξεκινά το πρωί της Τετάρτης
στο Κραν Μοντανά, η Αθήνα και η
Λευκωσία επιβεβαίωσαν τις επιφυ-
λάξεις που συντηρούσαν μετά την
ανάγνωση του προσχέδιου κοινού
εγγράφου για την ασφάλεια και τις

εγγυήσεις του Εσπεν Μπαρθ Εϊντε,
ειδικού συμβούλου του γ.γ. του ΟΗΕ
για το Κυπριακό. Περιείχε αρκετά
προβληματικές διατυπώσεις ως
προς την αντίληψη Αθήνας και Λευ-
κωσίας για ασφάλεια και εγγυήσεις.
Σε τούτο θα πρέπει να προστεθεί
και η ενόχληση για τη σπουδή πραγ-
ματοποίησης της διάσκεψης, προ-
κειμένου να προληφθεί η έναρξη
των γεωτρήσεων της Total στο Οι-
κόπεδο 11 της ΑΟΖ της Κυπριακής
Δημοκρατίας για την οποία –όπως
είναι γνωστό– η Τουρκία έχει εκ-
φράσει δημοσίως τη διαφωνία και
την αντίδρασή της. Το μάλλον ψυ-
χρό κλίμα μεταξύ Εϊντε και Αθηνών
επιβεβαιώθηκε και από τα σχόλια
που έλαβε την Παρασκευή ο ειδικός
απεσταλμένος του ΟΗΕ από το
υπουργείο Εξωτερικών.

Πάντως, οι Κύπριοι προχωρούν
κανονικά στον ενεργειακό σχεδια-
σμό τους, καθώς οριστικοποιήθηκε
ότι οι εργασίες για την ανόρυξη της
ερευνητικής γεώτρησης της Total
θα αρχίσουν στις 14 Ιουλίου υπό
την κωδική ονομασία «Ονησίφο-
ρος». Πρόκειται για μια πραγματικά
εξαιρετικά πολύπλοκη τεχνική δια-
δικασία, η οποία θα εξελιχθεί στα
150 χιλιόμετρα από τις ακτές της
Κύπρου, σε μια επιφάνεια περίπου
3.000 τετραγωνικών χιλιομέτρων.
Υπολογίζεται ότι ο βυθός σε εκείνο
το σημείο είναι περίπου στα 1.700
μέτρα και το βάθος της γεώτρησης
μπορεί να φθάσει τα 4.250 μέτρα.
Καθ’ όλη τη διάρκεια των τελευ-
ταίων μηνών στην περιοχή πλέει
και φρεγάτα του τουρκικού πολε-
μικού ναυτικού, δίχως ωστόσο να

παρενοχλεί το «Ramform Hype-
rion», το ερευνητικό σκάφος που
έχει μισθωθεί για τις έρευνες στην
περιοχή. Ωστόσο, σε τακτική βάση,
τουρκικό ελικόπτερο απογειώνεται
από τη φρεγάτα και πετάει πάνω
από το ερευνητικό πλοίο, προσο-
μοιώνοντας πτήση ελέγχου.

Στο Αιγαίο η κατάσταση παρα-
μένει αρκετά προβληματική, καθώς
οι εμπλοκές μεταξύ ελληνικών και
τουρκικών μαχητικών είναι σχεδόν
καθημερινές και, κυρίως, μεγαλύ-
τερες σε χρονική διάρκεια από το
παρελθόν. Ποιοτική διαφορά σε
σύγκριση με παλαιότερες περιπτώ-
σεις είναι η επιμονή των Τούρκων
πιλότων όχι απλώς να αγνοούν τις
εκκλήσεις για αποχώρηση από τον
ελληνικό εναέριο χώρο, αλλά να
επιζητούν την εμπλοκή με την Πο-
λεμική Αεροπορία. Την ίδια στιγμή,
τόσο η Αθήνα όσο και συμμαχικές
χώρες και εταίροι στην Ε.Ε. ανη-
συχούν για τη διαρκή ανακίνηση
ζητημάτων «χαμηλής πολιτικής»,
όπως είναι η αλλοίωση της φυσιο-
γνωμίας της Αγίας Σοφίας, η οποία
για ακόμη μία φορά τους τελευταί-
ους μήνες χρησιμοποιήθηκε ως τέ-
μενος. Αναλόγως, η Τουρκία δια-
μαρτυρήθηκε στην Ελλάδα και για
τη Γενοκτονία των Ποντίων, περι-
γράφοντάς την ως κατασκευασμένο
γεγονός το οποίο εκμεταλλεύεται
η Αθήνα, ενώ με τη συγκεκριμένη
αφορμή ο Τούρκος ΥΠΕΞ Μεβλούτ
Τσαβούσογλου εξαπέλυσε για ακόμη
μία φορά προσωπική επίθεση στον
υπουργό Αμυνας Πάνο Καμμένο,
χαρακτηρίζοντάς τον «ακροδεξιό»
κυβερνητικό εταίρο.

Οι τρεις κρίσιμες «ουρές» μιας επίσκεψης
Τι προκύπτει μετά την έλευση Γιλντιρίμ, αναφορικά με το Κυπριακό, το Αιγαίο και τις εξελίξεις σχετικά με την ενέργεια και τις έρευνες

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Παρ’ ολίγον να «τιναχθεί στον αέρα»
το ιδιωτικό ταξίδι του Τούρκου πρω-
θυπουργού Μπιναλί Γιλντιρίμ στη
Θράκη και να πέσουν σκιές στην
επίσημη επίσκεψή του στην Ελλάδα.
Αιτία, η μετακίνηση της πολυπλη-
θούς συνοδείας του στην Αλεξαν-
δρούπολη και τη Ροδόπη με υπερ-
πολυτελή αυτοκίνητα τα οποία έφε-
ραν πινακίδες κυκλοφορίας των Σκο-
πίων και την ένδειξη «ΜΚ»!

Τα οχήματα, γύρω στα 15 τζιπ και
πολυτελή επιβατικά, είχαν μισθωθεί,
πιθανότατα από το τουρκικό προξε-
νείο της Κομοτηνής, για άγνωστο
λόγο –κάποιοι υποστήριζαν ότι η
ενοικίαση από τα Σκόπια κόστιζε λι-
γότερο, ενώ μερικοί έλεγαν πως δεν
δέχονταν δικά τους κρατικά αυτοκί-
νητα να υποβληθούν σε έλεγχο στο
ελληνικό τελωνείο των Κήπων–, και
έφτασαν κονβόι στην Αλεξανδρού-
πολη για να παραλάβουν τη συνοδεία
του κ. Γιλντιρίμ, που εν τω μεταξύ
είχε αποβιβαστεί από το αεροσκάφος
και περίμενε. Ομως τα σκοπιανά αυ-
τοκίνητα έφεραν το «ΜΚ» και οι Αρχές
δεν τους επέτρεπαν να εισέλθουν
στον χώρο του αεροδρομίου.

Προκλήθηκε πανδαιμόνιο, καθώς
η όλη συνοδεία, μαζί και ο Τούρκος
πρωθυπουργός, παρέμενε ακινητο-
ποιημένη, η ώρα περνούσε και το
όλο πρόγραμμα πήγαινε πίσω. Χρει-
άστηκε η παρέμβαση του υφυπουρ-
γού Εξωτερικών Γιάννη Αμανατίδη,
που συνόδευε τον κ. Γιλντιρίμ, να
ξηλωθούν κάποιες πινακίδες και να
καλυφθούν με αυτοκόλλητη ταινία
τα «ΜΚ», για να ξεκινήσει η πομπή.

Ο κ. Γιλντιρίμ είναι ο δεύτερος
Τούρκος πρωθυπουργός που επι-
σκέπτεται «ιδιωτικώς» τη Θράκη,
μετά τον Ερντογάν τον Μάιο του
2004. Τότε, κατά την περιοδεία του
στην Κομοτηνή και στα χωριά της
Ροδόπης, ο Ερντογάν είχε αποφύγει
να εκστομίσει τον χαρακτηρισμό
«τουρκική» όταν αναφερόταν στη
μειονότητα. Τώρα, ο Γιλντιρίμ μπορεί,
για παράδειγμα, να μην έκανε το
πέρασμα από τα γραφεία της «Τουρ-
κικής Νεολαίας», έστειλε όμως τη
σύζυγό του και τους υπουργούς που
είχε μαζί του, και αυτό δεν υπολεί-
πεται σημασίας. Αλλά αυτά ήταν
αναμενόμενα, δεδομένου ότι η πο-
λιτική της Τουρκίας στο μειονοτικό
ουδόλως έχει αλλάξει και σε κάθε
περίπτωση δεν υπάρχει πολιτικός
στη γείτονα που, ευρισκόμενος στη
Θράκη, θα ξεστόμιζε την «κακή»

αντί της «χρυσής» λέξης, δηλαδή
θα χαρακτηρίσει μουσουλμανική
και όχι τουρκική τη μειονότητα. Αν
είχε κάποιο ξεχωριστό ενδιαφέρον
το ταξίδι του Γιλντιρίμ στη Θράκη,
αυτό εντοπίζεται στις σχέσεις της
μειονότητας με τη νέα πραγματικό-
τητα που διαμορφώθηκε στη «μη-
τέρα πατρίδα» μετά την ολίσθηση
της Τουρκίας του «σουλτάνου Ερν-
τογάν» στον αυταρχισμό. Τόσο στο
τζαμί στην Κομοτηνή όσο και στο
Ιφτάρ και στην προσευχή στο Λύκειο
και τα Αρριάνα, ο Τούρκος πρωθυ-
πουργός έτυχε θερμής υποδοχής
από χιλιάδες μειονοτικούς, χωρίς
ωστόσο αυτό να μπορεί να ερμη-
νευτεί ως δείγμα ενθουσιασμού για
τις πολιτικές εξελίξεις στην Τουρκία,
που οπωσδήποτε επηρεάζουν και
τη ζωή στο μουσουλμανικό στοιχείο
στην Ελλάδα.

«Η μειονότητα είναι φοβισμένη
και ασφαλώς επηρεασμένη από τα
όσα γίνονται στην Τουρκία», είπε
στην «Κ» μετριοπαθές πολιτικό στέ-
λεχός της. «Οι άνθρωποι δεν εκδη-
λώνονται. Υπάρχει ένας μηχανισμός
εμμίσθων, αποτελούμενος από πε-
ρίπου 4.000 άτομα, που μισθοδο-
τούνται από την Τουρκία, ο οποίος
επιβάλλει καταστάσεις και δύσκολα
τολμούν οι απλοί μειονοτικοί να
εναντιωθούν. Ολο αυτό το σύστημα
κινητοποιήθηκε για την υποδοχή,
στην οποία συμμετείχαν και αρκετοί
που το επιθυμούσαν οι ίδιοι, χωρίς
να τους το επιβάλει κανείς». Τι μπορεί
όμως να φοβάται ένας μουσουλμάνος
στη Θράκη; «Κατ’ αρχήν ο κόσμος
επηρεάζεται από την προπαγάνδα.
Οι μουσουλμάνοι στη Θράκη βλέπουν
μόνο τουρκική τηλεόραση που επί
24ώρου βάσεως προπαγανδίζει υπέρ
του Ερντογάν. Υστερα, ας μην ξε-
χνάμε ότι πάρα πολλοί μειονοτικοί
έχουν τοποθετήσει τα χρήματά τους,
ιδιαίτερα μετά την οικονομική κρίση,
σε τράπεζες της Τουρκίας, έχουν αγο-
ράσει σπίτια στην Κωνσταντινού-
πολη, παιδιά τους σπουδάζουν σε
τουρκικά πανεπιστήμια, αναπτύσ-
σουν εμπορικές συναλλαγές. Ολα αυ-
τά δημιουργούν μια εξάρτηση και
δικαιολογούν ανησυχίες, γι’ αυτό δεν
εκδηλώνονται ανοικτά. Αν το σύστη-
μα “τσεκάρει” κάποιον ως “εχθρό”
του Ερντογάν, θα έχει τεράστιο πρό-
βλημα. Βεβαίως, βρίσκουν πρόσφορο
έδαφος η προπαγάνδα, ο εθνικισμός
και ο θρησκευτικός φανατισμός από
το γεγονός ότι η μειονότητα στη Θρά-
κη ζει στη φτώχεια και την απομό-
νωση», πρόσθεσε.

Οι πινακίδες και το
πανδαιμόνιο στη Θράκη

Λίγο έλειψε να τιναχθεί στον αέρα η επίσκεψη Γιλντιρίμ, αφού τα υπερ-
πολυτελή Ι.Χ. που τον μετέφεραν στη Ροδόπη είχαν πινακίδες κυκλοφορίας
των Σκοπίων και την ένδειξη «ΜΚ»!
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Ο μισός Λευκός Οίκος διαβάζει
μανιωδώς Θουκυδίδη αυτές τις
μέρες. Αυτό διατείνεται η ιστο-
σελίδα Politico, που παρουσιάζει
περίπου ως απαραίτητο ανάγνω-
σμα και μπούσουλα για τις σινο-
αμερικανικές σχέσεις την άριστη
γνώση του Πελοποννησιακού
Πολέμου. «Αυτό που έκανε τον
πόλεμο μεταξύ Αθήνας και Σπάρ-
της αναπόφευκτο ήταν η αύξηση
της αθηναϊκής ισχύος και ο φόβος
που προκάλεσε στη Σπάρτη»,
ανέφερε ο ακαδημαϊκός στο Χάρ-
βαρντ Γκρέιχαμ Αλισον, ειδικός
σε θέματα εξωτερικής πολιτικής,
ο οποίος κρούει τον κώδωνα του
κινδύνου στην Ουάσιγκτον να
μην πέσει στην ίδια «παγίδα του
Θουκυδίδη», καθώς μια αντίστοι-
χη δυναμική θα μπορούσε να
φέρει σε μετωπική σύγκρουση
την αναδυόμενη αυτοκρατορία
του τρέχοντος αιώνα, την Κίνα,
και τις ΗΠΑ.

Ο σύμβουλος Εθνικής Ασφα-
λείας Χ.Ρ. Μακμάστερ, ο υπουργός
Αμυνας Τζέιμς Μάτις και ο στενός
σύμβουλος του Τραμπ Στιβ Μπά-
νον είναι όλοι λάτρεις του πατέρα
της Ρεαλπολιτίκ και συχνά τσι-
τάρουν «Μηλίων διάλογο». Mέχρι
στιγμής τα ταχύρρυθμα μαθή-
ματα δεν μοιάζει να αποδίδουν,
καθώς ο Αμερικανός πρόεδρος
υιοθετεί συστηματικά επιθετι-
κότερους τόνους από το Στέιτ
Ντιπάρτμεντ, ενίοτε και σε απο-
κλίνουσα γραμμή.

Ενώ, π.χ., οι υπουργοί Αμυνας
και Εξωτερικών του, Τζ. Μάτις
και Ρεξ Τίλερσον, κάλεσαν τους
Κινέζους ομολόγους τους να πρά-
ξουν ό,τι περνάει από το χέρι
τους για να αναχαιτίσουν τη βο-
ρειοκορεατική επιθετικότητα,
μία μέρα νωρίτερα ο Τραμπ προ-
εξόφλησε αποτυχία του Πεκίνου
να το πράξει. Και όλα αυτά λίγες
ημέρες μετά τον θάνατο Αμερι-
κανού φοιτητή, ο οποίος πέθανε
υπό περίεργες συνθήκες λόγω
κακομεταχείρισης στις βορει-
οκορεατικές φυλακές με την κα-
τηγορία της κατασκοπείας, μια
εξέλιξη την οποία ο Αμερικανός
πρόεδρος δεσμεύτηκε να μην
αφήσει αναπάντητη. Ηδη διε-
νεργούνται κοινές αεροπορικές
και ναυτικές ασκήσεις με τη Νό-
τια Κορέα και την Ιαπωνία στην
περιοχή, στη διάρκεια των οποί-
ων η Πιονγιάνγκ απαντά με την
εκτόξευση πυραύλων.

Και για το Κατάρ
Παρόμοια διάσταση σημει-

ώθηκε και στο ζήτημα της Σα-
ουδικής Αραβίας, όταν ο Τίλερσον
αναρωτήθηκε αυτήν την εβδο-
μάδα ποια ακριβώς είναι η αιτία
του εμπάργκο εις βάρος του Κα-
τάρ, ενώ ο Τραμπ είχε ευθέως
κατηγορήσει την Ντόχα νωρίτερα
για υπόθαλψη τρομοκρατών.
Προς το παρόν, οι επιδόσεις του
Λευκού Οίκου τόσο στον διπλω-
ματικό τομέα όσο και στην εσω-

τερική πολιτική είναι το ξήλωμα
του έργου του προκατόχου του.
Από την αποχώρηση των ΗΠΑ
από τη Συμφωνία του Παρισιού
για την Κλιματική Αλλαγή και
την ανάκληση των ανοιγμάτων
προς την Κούβα μέχρι εκείνη
του Obamacare, που παρουσιά-
στηκε με νέα πρόταση από τους
Ρεπουμπλικανούς στο Κογκρέσο,
όλες οι επιλογές Τραμπ είναι αρ-
νητικές, δεν προτείνουν κάτι
νέο, διολισθαίνουν στο παλιό.

Η δημοτικότητα του προέδρου
έχει καταβαραθρωθεί κάτω από
το 40%, αν και η πρώτη αναμέ-
τρηση-δημοψήφισμα για την
πλήρωση κενής θέσης για το
Κογκρέσο στην Τζόρτζια έδωσε
τη νίκη στους Ρεπουμπλικανούς
και ειδικότερα την Κάρεν Χάντελ
μετά την ακριβότερη προεκλο-
γική εκστρατεία στην ιστορία

των τοπικών εκλογών, ύψους 57
εκατ. δολαρίων. Ενα από τα βα-
σικά προβλήματα του Τραμπ πα-
ραμένει η απρόβλεπτη σχέση
του με το Twitter, αλλά και η
τάση του να ανακατεύει την τρά-
πουλα των συνεργατών του, ανα-
βαθμίζοντας και υποβαθμίζοντας
συστηματικά τους ανθρώπους
που τον περιβάλλουν.

Στο πλαίσιο αυτών των ανα-
κατατάξεων ήρθε η ώρα του εκ-
προσώπου του Λευκού Οίκου και
αγαπημένου παιδιού της κωμικής
εκπομπής «Saturday Night Live»,
Σον Σπάισερ, από τις αρμοδιό-
τητες του οποίου αφαιρέθηκε η
καθημερινή ενημέρωση των δη-
μοσιογράφων. Και όλα αυτά τη
στιγμή που συνεχίζονται τα αλ-
λοπρόσαλλα tweets του Αμερι-
κανού προέδρου, μέσω των οποί-
ων διέψευσε, για μία ακόμη φορά,
τον εαυτό του: «Δεν έχω κάνει
και δεν έχω στην κατοχή μου
ηχογραφήσεις συνομιλιών (με
τον τέως διευθυντή της CIA
Τζέιμς Κόμι). Υπενθυμίζεται πως
τον περασμένο μήνα είχε αφήσει
–εν είδει αόριστου εκβιασμού–
να εννοηθεί ότι διαθέτει τέτοιου
είδους «κασέτες».

Το υπουργείο Παιδείας της Τουρ-
κίας αποφάσισε να καταργήσει
τη διδασκαλία της θεωρίας της
εξέλιξης στα σχολεία, σε μία ακό-
μη ένδειξη διολίσθησης της χώ-
ρας προς την κατεύθυνση του
θρησκευτικού σκοταδισμού. «Αν
οι μαθητές δεν έχουν το υπόβα-
θρο ώστε να κατανοήσουν τις
υποθέσεις ή δεν έχουν τη γνώση
και το επιστημονικό πλαίσιο, δεν
θα μπορέσουν να αντιληφθούν
κάποια αμφιλεγόμενα ζητήματα,
ως εκ τούτου αφήσαμε εκτός δι-
δακτέας ύλης κάποια απ’ αυτά»,
είπε ο επικεφαλής του Εθνικού
Συμβουλίου Παιδείας, Αλπαρσλάν
Ντουρμούς. Τόσο η Βίβλος όσο
και το Κοράνι υποστηρίζουν ότι

ο Θεός έπλασε τον κόσμο σε έξι
ημέρες, αν και στο Ισλάμ η έννοια
των «ημερών» δεν εκλαμβάνεται
κυριολεκτικά, αλλά θεωρείται ότι
αφορά έξι χρονικές περιόδους.
Νωρίτερα φέτος, ο αντιπρόεδρος
της τουρκικής κυβέρνησης, Νου-
μάν Κουρτουλμούς, είχε χαρα-
κτηρίσει τη θεωρία του Δαρβίνου
«πεπαλαιωμένη και σάπια» υπο-
στηρίζοντας ότι κακώς διδάσκεται
στα σχολεία. Ετσι, από την προ-
σεχή σχολική χρονιά, το κεφάλαιο
«Aπαρχές της ζωής και εξέλιξη»
δεν θα υπάρχει στα σχολικά βι-
βλία της Βιολογίας και οι μόνοι
που θα έρχονται σε επαφή μαζί
του θα είναι οι φοιτητές στα τμή-
ματα βιολογικών σπουδών.

Εκτός τουρκικών σχολείων
η θεωρία του Δαρβίνου

Η δημοτικότητα του Τραμπ έχει
καταβαραθρωθεί κάτω από το 40%.

<<<<<<

Ο Λευκός Οίκος υιοθε-
τεί επιθετικότερους τό-
νους από το Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ, ενίοτε και σε
αποκλίνουσα γραμμή.

Η «παγίδα
του Θουκυδίδη»
και ο Τραμπ
Απρόβλεπτος ο Αμερικανός πρόεδρος

Ο βασιλιάς Σαλμάν της Σαουδικής
Αραβίας προώθησε τον 31χρονο
γιο του Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν ως
διάδοχο του θρόνου, την ώρα που
η χώρα βρίσκεται αντιμέτωπη με
τις χαμηλές τιμές του πετρελαίου,
τις προστριβές με το Ιράν και τις
συγκρούσεις στη Μέση Ανατολή.
Η απόφαση για απομάκρυνση του
διαδόχου, 57χρονου Μοχάμεντ μπιν
Νάγεφ, ελήφθη εν μέσω της αιφνί-
διας εμφάνισης του 31χρονου, ο
οποίος βρισκόταν στην αφάνεια
μέχρι να αναλάβει ο πατέρας του
τον θρόνο το 2015.

Εκτοτε ο πρίγκιπας Σαλμάν έχει
συγκεντρώσει τεράστια εξουσία,
τόσο ως υπουργός Αμυνας όσο και
επιτηρώντας την εθνική πετρελαϊ-
κή εταιρεία, καθώς και την ανα-
δόμηση της οικονομίας της χώρας.
Στο πλαίσιο αυτό, οι υποστηρικτές
του τον επαινούν για την εργατι-
κότητά του και το όραμά του για
το μέλλον της χώρας, ενώ οι επι-
κριτές του τον χαρακτήρισαν άπει-
ρο και υπέρμετρα φιλόδοξο.

Παράλληλα, η αναδιάταξη στη
διαδοχή σήμανε και το τέλος της
πολιτικής σταδιοδρομίας του πρίγ-
κιπα Μοχάμεντ μπιν Νάγεφ, ο οποί-
ος κέρδισε τη στήριξη και τον σε-
βασμό των πολιτικών στη Σαουδική
Αραβία αλλά και των συμμάχων
της χώρας στο εξωτερικό, τόσο για
τη δράση του ως υπουργού Εσω-
τερικών όσο και για τη διάλυση
της Αλ Κάιντα εντός της Σαουδικής
Αραβίας.

Ταυτόχρονα η ταχύτατη ανέλιξη
του πρίγκιπα Μοχάμεντ έχει οδη-
γήσει αρκετούς παρατηρητές να
συμπεράνουν ότι ο πατέρας του
σκόπευε εξαρχής να ορίσει αυτόν
ως διάδοχο, γεγονός το οποίο δρο-
μολόγησε κάνοντας χρήση της από-
λυτης εξουσίας που του παρέχει το
πολίτευμα της χώρας του. Στο πλαί-
σιο αυτό, ως δεύτερος στη διαδοχή,
ο πρίγκιπας ηγήθηκε ενός σχεδίου,
με το όνομα «Σάουντι 2030», το
οποίο στοχεύει να μειώσει την εξάρ-
τηση της χώρας από το πετρέλαιο,
να διαφοροποιήσει την οικονομία

της χώρας και να απαλλάξει τη χώρα
από ορισμένους, παραδοσιακούς,
ισλαμικούς, κοινωνικούς περιορι-
σμούς.

Οσον αφορά την αντιπαλότητα
της Σαουδικής Αραβίας με το Ιράν,

ο διάδοχος του θρόνου έχει υιο-
θετήσει μια απόλυτη στάση, δη-
λώνοντας ότι ο διάλογος με το Ιράν
είναι αδύνατος «καθώς θέλει να
ελέγξει ολόκληρο τον αραβικό κό-
σμο».

Τα υπόλοιπα μέλη της βασιλικής
οικογένειας, πάντως, βρίσκονται
πλέον στο περιθώριο, εκφράζον-
τας τον εκνευρισμό τους για την
ανέλιξη του νέου διαδόχου. Την
ίδια στιγμή, ανησυχία προκαλεί
και στην υπόλοιπη διεθνή κοινό-
τητα η αιφνίδια αναβάθμισή του,
που επιτείνει τον απρόβλεπτο χα-
ρακτήρα της Σαουδικής Αραβίας.
Αξίζει να σημειωθεί πως ο βασιλιάς
έχει προωθήσει και τους υπόλοι-
πους γιους του διορίζοντας έναν
εξ αυτών ως πρέσβη στις ΗΠΑ.
Ταυτόχρονα, τα αίτια της απομά-
κρυνσης του τέως διαδόχου πα-
ραμένουν άγνωστα. Μετά την
αναβάθμιση του διαδόχου, ο ανι-
ψιός του Σαλμάν καθαιρέθηκε
από όλα τα πόστα που κατείχε.

THE NEW YORK TIMES, ΑΠΕ

Από την αφάνεια στη θέση του διαδόχου
Η εντός διετίας ανέλιξη του 31χρονου γιου του βασιλιά της Σαουδικής Αραβίας

Ο νέος διάδοχος του σαουδαραβικού
θρόνου Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

«Ενα πολιτικό σύστημα που λειτουρ-
γεί, δεν καταρρέει κατ’ αυτόν τον
τρόπο». Η παρατήρηση του Γερ-
μανού δημοσιογράφου Στέφαν
Κορνέλιους αφορά το γιγάντιο κύ-
μα που σάρωσε τα παραδοσιακά
γαλλικά κόμματα στις βουλευτικές
εκλογές της περασμένης Κυριακής,
χαρίζοντας στο πρωτοεμφανιζό-
μενο κόμμα REM του Εμανουέλ
Μακρόν απόλυτη πλειοψηφία στην
Εθνοσυνέλευση. Πολλοί από τους
βουλευτές της νέας πλειοψηφίας
δεν έχουν πολιτική πείρα και εξε-
λέγησαν χωρίς τοπικά ερείσματα,
χρωστούν δηλαδή τη θέση τους
αποκλειστικά στο γεγονός ότι βρέ-
θηκαν στη λίστα του Μακρόν. Πα-
ράλληλα, μετά τις βουλευτικές
εκλογές ο Μακρόν αντικατέστησε
τέσσερις υπουργούς, μεταξύ των
οποίων τον έμπειρο Φρανσουά
Μπαϊρού, αποκτώντας ακόμη με-
γαλύτερη ελευθερία κινήσεων.

Σε απόλυτους αριθμούς, όμως,
η κυριαρχία του νέου Γάλλου προ-
έδρου δεν είναι τόσο εντυπωσιακή.
Ο Μακρόν απέσπασε 24% των ψή-
φων στον πρώτο γύρο των προ-
εδρικών εκλογών, ποσοστό που
μεταφράζεται στο 18% των εγγε-
γραμμένων εάν ληφθεί υπόψη η
αποχή. Το θριαμβευτικό 65% του
δεύτερου γύρου ήταν περισσότερο
έκφραση απόρριψης του Εθνικού
Μετώπου της Μαρίν Λεπέν παρά
θετική ψήφος προς τον ίδιο. Στις
δε βουλευτικές εκλογές, η αποχή
έσπασε κάθε ρεκόρ, με αποτέλε-
σμα η λαϊκή εντολή να είναι λιγό-
τερο ισχυρή από όσο φαίνεται από
τα νούμερα της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας.

Ομως ο έλεγχος των θεσμών
από τον Μακρόν είναι απόλυτος
και το βασικό ερώτημα είναι πώς
προτίθεται να τον αξιοποιήσει.
Οι Βρυξέλλες βλέπουν στο φρέσκο
πρόσωπο του 39χρονου κεντρώου
προέδρου τον άνθρωπο που θα
δώσει νέα πνοή στη Γαλλία, βά-
ζοντας φρένο στον λαϊκισμό, ενώ
για το Βερολίνο ο Μακρόν αντι-
προσωπεύει τον καλύτερο δυνατό
εταίρο.

Κοινός προϋπολογισμός
Μέρος της συζήτησης σχετικά

με την αναζωογονητική επίδραση
του Μακρόν περιστρέφεται γύρω
από τις προτάσεις του για κοινό
προϋπολογισμό και κοινό υπουργό
Οικονομικών ολόκληρης της Ευ-
ρωζώνης, με τη Γερμανίδα καγ-
κελάριο Μέρκελ να έχει εκφράσει
θετική άποψη και τον πιθανό μελ-
λοντικό κυβερνητικό της εταίρο
Κρίστιαν Λίντνερ του φιλελεύθε-
ρου FDP να διαφωνεί κατηγορη-

ματικά. Οποια τύχη και αν έχει η
πρόταση Μακρόν, πάντως, δεν
αλλάζει τα ασφυκτικά όρια της
δημοσιονομικής πειθαρχίας, ούτε
αποδυναμώνει τον γερμανικό
έλεγχο επί των αποφάσεων της
Ευρωζώνης. Γερμανοί παρατη-
ρητές υποστηρίζουν ότι η επιλογή
του Μπρινό Λε Μερ για το υπουρ-
γείο Οικονομικών εκφράζει την
απροθυμία διατύπωσης εναλλα-
κτικής πρότασης για την οικονο-
μία, αφού ο Λε Μερ, ένας πολιτικός
καριέρας χωρίς ιδιαίτερες γνώσεις
οικονομικών, «είναι αδύνατο να
αντιπαρατεθεί με τον Σόιμπλε».

Εξάλλου, ο λόγος για τον οποίο

ο Μακρόν είναι εξαιρετικά δη-
μοφιλής στο Βερολίνο είναι ότι
ακριβώς έχει αποδεχθεί τη λι-
τότητα και τις γερμανικής έμ-
πνευσης μεταρρυθμίσεις στην
αγορά εργασίας.

Στο κομβικό αυτό ζήτημα, ο
νέος Γάλλος πρόεδρος δεν σκο-
πεύει να χάσει χρόνο με νομο-
θετήματα. Το σχέδιό του για την
αποδιάρθρωση της γαλλικής ερ-

γασιακής νομοθεσίας θα υλοποι-
ηθεί μέσω προεδρικών διαταγμά-
των, οι γενικές κατευθύνσεις των
οποίων ήρθαν αυτή την εβδομάδα
στη δημοσιότητα. Πρόκειται για
μέτρα που προκρίνουν τις επιχει-
ρησιακές συμβάσεις αντί των κλα-
δικών, μειώνουν το κόστος των
απολύσεων, διευκολύνουν τις απο-
λύσεις από θυγατρικές πολυεθνι-
κών που δραστηριοποιούνται στη
Γαλλία και διευρύνουν τις δυνα-
τότητες των επιχειρήσεων να προ-
χωρούν σε συμβάσεις ορισμένου
χρόνου. Το πακέτο που ο Μακρόν
ονόμασε «μέτρα κοινωνικής ανα-
νέωσης» χαρακτηρίστηκε από τα

συνδικάτα ως φωτοτυπία των επι-
θυμιών των εργοδοτικών οργανώ-
σεων.

Παράλληλα, όμως, ο Μακρόν
δείχνει να κατανοεί ώς ένα βαθμό
τη δυσαρέσκεια που οδήγησε στο
Brexit και στην ενίσχυση της Λε-
πέν, πιέζοντας σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο για αναμόρφωση της οδηγίας
που επιτρέπει τη μαζική εισαγωγή
εργαζομένων από χώρες της Ε.Ε.
με χαμηλότερους μισθούς στη
Γαλλία. Επίσης, υποστηρίζει ότι
πρέπει τα κράτη της Ε.Ε. να έχουν
τη δυνατότητα να περιορίζουν
τις ξένες επενδύσεις, εάν αυτές
απειλούν στρατηγικά ευρωπαϊκά
συμφέροντα.

Είναι κρίσιμο για τον Μακρόν
να απαλύνει την επίδραση της «θε-
ραπείας σοκ» που προτίθεται να
χορηγήσει στη γαλλική οικονομία
αφού, για να επιστρέψουμε στον
Κορνέλιους, ο νέος πρόεδρος δια-
τρέχει τον κίνδυνο «να απομα-
κρυνθούν απ’ αυτόν οι ψηφοφόροι
με τον ίδιο δραστικό τρόπο με τον
οποίο τον εξέλεξαν».

Προωθείται θεραπεία - σοκ
της γαλλικής οικονομίας
Ο πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν απέκτησε ακόμη μεγαλύτερη ελευθερία κινήσεων

<<<<<<

Το σχέδιό του για 
την αποδιάρθρωση 
της γαλλικής εργασιακής
νομοθεσίας θα υλοποι-
ηθεί μέσω προεδρικών
διαταγμάτων.

Στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής, ο νέος Γάλλος πρόεδρος πρότεινε τη θέσπιση κοινού προϋπολογισμού και κοινού
υπουργού Οικονομικών ολόκληρης της Ευρωζώνης.
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Aπούσες ήταν τελικά οι αμφιλεγό-
μενες προτάσεις του μανιφέστου
των Συντηρητικών, όπως η μεταρ-
ρύθμιση της πρόνοιας, αυτή των
πρότυπων σχολείων και η άρση της
απαγόρευσης του κυνηγιού αλεπούς,
από τα 27 νομοσχέδια που συμπε-
ριελήφθησαν στον Λόγο του Θρόνου
της Τετάρτης.

Αναβλήθηκε, εντέλει, η εκρηκτική
πρόταση αύξησης της επιβάρυνσης
της κοινωνικής πρόνοιας, παρότι
το νομοσχέδιο πρόκειται να κατα-
τεθεί ύστερα από νέο γύρο κοινω-
νικού διαλόγου. Απουσίαζε επίσης
η πρόταση κατάργησης του ανε-
ξάρτητου Γραφείου Αντιμετώπισης
της Διακεκριμένης Απάτης, καθώς
και τα σχέδια μεταρρύθμισης του
σωφρονιστικού συστήματος, που
είχε προτείνει ο Μάικλ Γκόουβ.

Στο συρτάρι φαίνεται επίσης
πως τίθεται η προσωπική εκστρα-
τεία της πρωθυπουργού κατά του
εξτρεμισμού, η οποία θα αντικα-
τασταθεί από σειρά τροπολογιών
στον αντιτρομοκρατικό νόμο.

Παρότι η επίσκεψη του βασιλιά
της Ισπανίας Φιλίππου στο Λονδίνο
τον Ιούλιο μνημονεύθηκε στον Λόγο
του Θρόνου, η βασίλισσα Ελισάβετ
δεν αναφέρθηκε στην προγραμμα-
τισμένη επίσκεψη του Αμερικανού
προέδρου Ντόναλντ Τραμπ το φθι-
νόπωρο στη βρετανική πρωτεύουσα.
Η φημολογία γύρω από ενδεχόμενη
αναβολή της επίσκεψης υποχρέωσε
τον υπουργό Εξωτερικών Μπόρις
Τζόνσον να προβεί σε διευκρινιστική
δήλωση, λέγοντας ότι η επίσκεψη
Τραμπ θα πραγματοποιηθεί κανο-

νικά. Ο Λόγος του Θρόνου περιείχε
έτσι στο επίκεντρό του οκτώ νομο-
σχέδια για το Brexit και σειρά μέ-
τρων, όπως ρυθμίσεις για τα ηλε-
κτροκίνητα οχήματα, η έγκριση κα-
τασκευής του επόμενου σταδίου
της σιδηροδρομικής γραμμής με-
γάλης ταχύτητας HS2, η ανάπτυξη
εμπορικών δορυφόρων και η επέ-
κταση της χρήσης «έξυπνων» με-
τρητών ενέργειας.

Συνειδητοποιώντας τη σημασία
που έχει ο ψηφιακός κόσμος για το

κοινό, η κ. Μέι προώθησε νέες δια-
τάξεις για τα προσωπικά ηλεκτρο-
νικά δεδομένα πολιτών, μεταξύ των
οποίων περιλαμβάνεται και το «δι-
καίωμα ανωνυμίας».

Τα οκτώ νομοσχέδια για το Brexit
δεν εξέπληξαν κανέναν. Η Ντάου-
νινγκ Στριτ δεσμεύθηκε ότι το νο-
μοσχέδιο αναστολής των ευρωπαϊ-
κών κανόνων «δεν θα θέτει κανένα
πρόσκομμα στη συμφωνία αποχώ-
ρησης, που θα συνάψουμε», αφή-
νοντας ανοικτό το ενδεχόμενο σκλη-
ρού ή μαλακού Brexit.

Τα νομοσχέδια για το Brexit θα
περιλαμβάνουν ξεχωριστά άρθρα

για τις εμπορικές και τελωνειακές
συμφωνίες. Οι τελωνειακές συμ-
φωνίες, από τη μεριά τους, θα δί-
νουν τη δυνατότητα στη Βρετανία
να επιβάλει δικό της ΦΠΑ, εγκα-
ταλείποντας τους ευρωπαϊκούς κα-
νονισμούς εμπορίου, γεωργίας και
αλιείας. Η κατάργηση της ευρω-
παϊκής μεταναστευτικής νομοθε-
σίας στη Βρετανία θα σημάνει την
αναστολή των κανόνων ελεύθερης
μετακίνησης.

Ιδιαίτερη έμφαση έδωσε η πρω-
θυπουργός Μέι –διά στόματος της
βασίλισσας Ελισάβετ– στα δικαιώ-
ματα των Βρετανών πολιτών, υιο-
θετώντας το μέτρο της επιβολής
ορίου στις τιμές ενέργειας, ενισχύον-
τας τη νομοθεσία υπέρ της προστα-
σίας των δικαιωμάτων θυμάτων εγ-
κληματικών ενεργειών στο σύστημα
απονομής δικαιοσύνης, προωθώντας
νομοθέτημα κατά των «άδικων»
χρεώσεων που υφίστανται οι ενοι-
κιαστές και μειώνοντας το κόστος
της ασφάλισης αυτοκινήτων.

Τέλος, μεταξύ των μη νομοθε-
τικών μέτρων, που θα προωθήσει
η κυβέρνηση, ξεχωρίζει η κατά-
θεση «ψηφιακής χάρτας», η οποία
σύμφωνα πάντα με την πρωθυ-
πουργό Τερέζα Μέι, είναι ικανή
«να καταστήσει τη Βρετανία τον
ασφαλέστερο διαδικτυακό προ-
ορισμό», χάρη στη δέσμευση της
κυβέρνησης να αντιμετωπίσει «το
επιβλαβές περιεχόμενο στο Ιντερ-
νετ, ανεξάρτητα από το εάν αυτό
είναι εξτρεμιστικό, βίαιο ή βλαβερό
για τα παιδιά».

THE GUARDIAN

Της POLLY TOYNBEE
THE GUARDIAN

Το μεσαιωνικής έμπνευσης τελε-
τουργικό του Λόγου του Θρόνου
δεν κατάφερε πάλι να αποκρύψει
τη σκληρή πραγματικότητα: ότι η
Βρετανία είναι μια χώρα ανερμάτι-
στη, που αντιμετωπίζει σειρά πρω-
τόγνωρων κρίσεων.

Την ίδια στιγμή, η κυβέρνηση
πασχίζει να συνάψει δαπανηρή και
αμφίβολης αξίας συμφωνία με το
βορειοϊρλανδικό DUP. Η κ. Μέι
έπεσε θύμα εκβιασμού από ένα κόμ-
μα χριστιανών φονταμενταλιστών,
αντιπάλων της άμβλωσης, ακόμη
και αν πρόκειται για ανήλικα κορί-
τσια που έχουν βιασθεί. Τι εξευτε-
λισμός, για μια χώρα που επαίρεται
για τον πολιτισμό και τις αξίες της!

Ολα αυτά, όμως, είναι ελάσσονος
σημασίας. Η εξασθενημένη κυβέρ-
νηση των Τόρις έχει βουτήξει τόσο
βαθιά στο Brexit, που αδυνατεί πλέ-
ον να ασκήσει την εξουσία. Το με-
γάλο ερώτημα των προσεχών μηνών
είναι εάν τα ακανθώδη νομοσχέδια
του Brexit θα μπορέσουν να περά-
σουν από τη Βουλή. Το Κοινοβούλιο
αντιμετωπίζει το φάσμα του μόνιμου
νομοθετικού αδιεξόδου.

Οι διαχωριστικές γραμμές έχουν
χαραχθεί: 30 υπέρμαχοι του μα-
λακού Brexit, υπό τον υπουργό
Οικονομικών Φίλιπ Χάμοντ, φιλο-
δοξούν να περιορίσουν τις αρνη-
τικές επιπτώσεις της εξόδου από
την Ενωση και παρατάσσονται
απέναντι στο στρατόπεδο της Τε-
ρέζα Μέι μαζί με τους οπαδούς

του δόγματος «η απουσία συμφω-
νίας είναι προτιμότερη από μια
κακή συμφωνία».

Στην αντίπερα όχθη, η βουλευ-
τής Σουέλα Φερνάντες επελέγη
ως επικεφαλής της Ευρωπαϊκής
Ομάδας Ερευνών, της ομάδας των
περίπου 60 σκληροπυρηνικών βε-
τεράνων του κόμματος, τους οποί-
ους πολλοί αποκαλούν «φανατι-
κούς του Brexit». Η Μέι μπορεί
να επιζήσει; Το μόνο που διατηρεί
την πρωθυπουργό στην εξουσία

είναι το μένος των αντίπαλων εσω-
κομματικών παρατάξεων του κόμ-
ματός της. Οπως ο Ελ Σιντ, που
εστάλη νεκρός στη μάχη δεμένος
στο άλογό του, η κ. Μέι βρίσκεται
στη σέλα, χωρίς να κρατάει τα
ηνία. Καθώς, όμως, η κάθε πλευρά
φοβάται πως η κ. Μέι θα αντικα-
τασταθεί από τους αντιπάλους
της, η τήρηση κομματικής πει-
θαρχίας φαντάζει ως η βέλτιστη
λύση. Η παρούσα Βουλή, όμως,
δεν πρόκειται να αντέξει δύο ολό-
κληρα χρόνια, μέχρι την υπογραφή
συμφωνίας αποχώρησης από την
Ενωση. Η προοπτική πτώσης της

κυβέρνησης ενισχύεται μάλιστα
εάν συνυπολογίσουμε τις δραμα-
τικές επιπτώσεις δύο ετών σκληρής
λιτότητας. Η επικεφαλής της Μη-
τροπολιτικής Αστυνομίας, Κρεσίντα
Ντικ, υποστηρίζει ότι το σώμα δεν
μπορεί να λειτουργήσει μετά τις
τελευταίες περικοπές στον προ-
ϋπολογισμό του. Την ίδια στιγμή,
η «διαδικασία περιορισμού δαπα-
νών» στο σύστημα υγειονομικής
περίθαλψης υποχρεώνει την κυ-
βέρνηση να προχωρήσει στις με-
γαλύτερες περικοπές στη μεταπο-
λεμική ιστορία.

Οι Τόρις βρίσκονται σε αδιέξοδο.
Το κόμμα, παρά την παράδοση εσω-
κομματικών πραξικοπημάτων, δεν
τολμάει να κινηθεί εναντίον της κ.
Μέι, θέλοντας πάση θυσία να απο-
φύγει νέες εκλογές.

Υπήρξε ποτέ κυβέρνηση στη Βρε-
τανία η οποία να αντιμετώπισε τέ-
τοιο χάος; Μέσα σε μόλις δύο εβδο-
μάδες, μετά τις εκλογές, τα δύο με-
γάλα κόμματα μεταμορφώθηκαν
και άλλαξαν ρόλους. Ακόμη και οι
Εργατικοί του Τζέρεμι Κόρμπιν μοι-
άζουν σήμερα πιο αποτελεσματικοί
και άξιοι να κυβερνήσουν από ό,τι
οι εσωτερικά διχασμένοι Συντηρη-
τικοί με τους Βορειοϊρλανδούς συμ-
μάχους τους.

Ο Ντέιβιντ Κάμερον, ο Τζορτζ
Οσμπορν και η Τερέζα Μέι διέλυσαν
μια παλαιά ψευδαίσθηση. Δεν πρό-
κειται να ακούσουμε ξανά για το
«κόμμα των επαγγελματιών» και
για «κόμμα εξουσίας» όταν θα ανα-
φερόμαστε στους Συντηρητικούς.
Ισως να είναι καλύτερα έτσι.

«Μισός» ο Λόγος του Θρόνου Σε αδιέξοδο βρίσκονται οι Τόρις

<<<<<<

Οκτώ νομοσχέδια για 
το Brexit στο επίκεντρο
των προγραμματικών,
από όπου απουσίαζαν
πολλές προτάσεις 
των Συντηρητικών.

<<<<<<

Εσωτερικά διχασμένοι,
δεν τολμούν να 
κινηθούν εναντίον 
της κ. Μέι, θέλοντας 
πάση θυσία να αποφύ-
γουν νέες εκλογές.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Κάπως αλλιώς είχε φανταστεί την
εβδομάδα που πέρασε η Τερέζα
Μέι όταν αποφάσιζε να προκηρύξει
πρόωρες εκλογές. Αν τα πράγματα
εξελίσσονταν σύμφωνα με τους
υπολογισμούς της, θα γιόρταζε την
πρώτη επέτειο του δημοψηφίσμα-
τος υπέρ του Brexit, την Παρα-
σκευή, με μια συντριπτική ψήφο
εμπιστοσύνης της Βουλής στη νέα
κυβέρνησή της, από την οποία θα
είχαν πάρει πόδι οι οπαδοί της πα-
ραμονής στην Ε.Ε., με πρώτο τον
υπουργό Οικονομικών Φίλιπ Χά-
μοντ.

Αυτό που έζησε, όμως, η Βρετανή
πρωθυπουργός ήταν μια πραγμα-
τική εβδομάδα των παθών – και
όχι μόνον εξαιτίας της τραγωδίας
στον Πύργο Γκρένφελ, που απο-

κάλυψε, όπως έγραψε η γαλλική
Le Monde, το κοινωνικό απαρτ-
χάιντ σε στυλ Ντίκενς, στις κο-
σμοπολίτικες μεγαλουπόλεις του
21ου αιώνα. Εχοντας απολέσει την
αυτοδυναμία, αβέβαιη ακόμη και
για την ψήφο εμπιστοσύνης, η Τε-
ρέζα Μέι πρέπει κατά βάθος να
συνειδητοποιεί ότι το ερώτημα
δεν είναι αν, αλλά πότε θα ανα-
τραπεί.

Στις προγραμματικές δηλώσεις
της νέας κυβέρνησης, τις οποίες
ανέγνωσε, κατά την παράδοση, η
βασίλισσα Ελισάβετ, υποχρεώθηκε
να ακυρώσει τα πιο ουσιώδη στοι-
χεία του αυτοχειριαστικά άστοχου
προεκλογικού μανιφέστου της και
να υποσχεθεί ένα πιο «συναινετικό
Brexit». Οσο για τον Φίλιπ Χάμοντ,
εμφανίζεται ισχυρός όσο ποτέ άλ-
λοτε, σε σημείο που Βρετανοί συ-
νάδελφοι να μιλούν για «δυαρχία
της Ντάουνινγκ Στριτ 10 με την
Ντάουνινγκ Στριτ 11», παραπέμ-
ποντας στις διπλανές κατοικίες
της πρωθυπουργού και του υπουρ-
γού Οικονομικών. Σε αυτό το φόν-
το, δεν είναι παράξενο που ο Εμα-
νουέλ Μακρόν, ο Βόλφγκανγκ Σόιμ-
πλε και ο Ντόναλντ Τουσκ ανα-
θάρρησαν, βλέποντας ως ρεαλι-

στικό ενδεχόμενο ακόμη και το...
exit από το Brexit, δηλαδή την
ακύρωση του περυσινού δημοψη-
φίσματος.

Επί του παρόντος, οι εν λόγω
προσδοκίες φαίνονται πρόωρες.
Μπορεί να αναλογιστεί κανείς το
τεράστιο πολιτικό και ηθικό κό-
στος που θα είχε για τον βρετανικό
λέοντα να έρθει μεταμελημένος,
με την ουρά κάτω από τα σκέλια,
στις Βρυξέλλες, ζητώντας άφεση
αμαρτιών. Αλλωστε η αποτυχία
της Μέι στις εκλογές δεν μπορεί
να μεταφραστεί σε ευμενή μετα-
στροφή των πολιτών έναντι της
Ε.Ε. Υπό τον Τζέρεμι Κόρμπιν, οι
Εργατικοί τόνισαν σε όλους τους
τόνους ότι το Brexit δεν τίθεται
υπό αίρεση, μάλιστα δεν αμφι-
σβήτησαν καν τη «σκληρή» εκ-

δοχή του, δηλαδή την έξοδο και
από την ενιαία αγορά και από την
τελωνειακή ένωση. Τα κόμματα
που στήριζαν το Brexit συγκέν-
τρωσαν το 84% των ψήφων, ενώ
η μόνη δύναμη που τάχθηκε υπέρ
της αναθεώρησής του, οι Φιλε-
λεύθεροι, περιορίστηκαν στο 7%.

Αφόρητες πιέσεις
Από την άλλη, η Τερέζα Μέι εί-

ναι πολύ πιθανό, για όσο διάστημα
παραμείνει στην πρωθυπουργία,
να ρίξει πολύ νερό στο κρασί του
σκληρού Brexit, καθώς οι πιέσεις
που δέχεται είναι αφόρητες: το
Σίτι θέλει συμφωνία αμοιβαιότη-
τας με τις Βρυξέλλες, που θα απο-
τρέψει τη φυγή επιχειρήσεων. Οι
Βορειοϊρλανδοί προτεστάντες του
κόμματος DUP, από τους οποίους

εξαρτάται η εξασφάλιση κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας, δεν θα δε-
χτούν ένα σκληρό Brexit που θα
σφραγίσει τα σύνορα με την ανε-
ξάρτητη Ιρλανδία. Η μετριοπαθής
ομάδα των Τόρις, με επικεφαλής
τον Χάμοντ και τη Ρουθ Ντάβιν-
σον, που πιστώθηκε την επιτυχία
του κόμματος στη Σκωτία, πιέζει
για ένα Brexit που θα δώσει προ-
τεραιότητα στις ανάγκες της οι-
κονομίας και όχι στις αντιμετα-
ναστευτικές εμμονές των σκλη-
ροπυρηνικών. Αυτό ήταν το κεν-
τρικό νόημα και της βαρυσήμαν-
της ομιλίας Χάμοντ στο Σίτι του
Λονδίνου, ο οποίος πρότεινε μια
μεταβατική περίοδο αορίστου
χρόνου, στην οποία η Βρετανία
θα εξακολουθεί να τηρεί τους
όρους της τελωνειακής ένωσης.

Ωστόσο, οι «27» δεν δείχνουν
καμία διάθεση –γιατί θα έπρεπε,
άραγε;– να ρίξουν σωσίβιο στην
κ. Μέι. Ο διαπραγματευτής της
Ε.Ε., Μισέλ Μπαρνιέ, ξεκαθάρισε
ότι, αν η Βρετανία επιθυμεί πα-
ρόμοια μεταβατική περίοδο για
να καθησυχάσει τις επιχειρήσεις,
τότε θα πρέπει να δεχθεί όχι μόνο
την ελεύθερη μετακίνηση πολιτών
από χώρες-μέλη της Ε.Ε., αλλά
και την αρμοδιότητα του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου. Παράλληλα,
οι απαιτήσεις των Βρυξελλών για
το διαζύγιο (55 έως 75 δισ. ευρώ)
εξακολουθούν να βρίσκονται πά-
νω στο τραπέζι. Με αυτά τα δε-
δομένα, ακόμη και αν η κ. Μέι
επιλέξει το μαλακό Brexit, δεν εί-
ναι καθόλου βέβαιο ότι θα βρει
ανταπόκριση.

Brexit: πολύ σκληρό για να πετύχει
Τραγικά αποδυναμωμένη από τις εκλογές η κ. Μέι, υποχρεώνεται να ρίξει νερό στο κρασί της, αλλά οι «27» δεν βιάζονται να τη σώσουν

<<<<<<

Πάντως, η αποτυχία
της Τερέζα Μέι 
στις εκλογές δεν μπορεί
να μεταφραστεί σε
ευμενή μεταστροφή των 
πολιτών έναντι της Ε.Ε.

Η Τερέζα Μέι, για όσο διάστημα παραμείνει πρωθυπουργός, είναι πολύ πιθανό και για πολλούς λόγους να αναγκαστεί να επιλέξει το μαλακό Brexit.

Μαύρη Τετάρτη για τους Βρε-
τανούς, η 16η Σεπτεμβρίου
1992 ήταν, πιθανότατα, η πιο
επικερδής ημέρα στη ζωή του
Τζορτζ Σόρος. Ο Ουγγροαμερι-
κανός κερδοσκόπος έβγαλε
εκείνη την ημέρα γύρω στο ένα
δισ. δολάρια, καθώς το επενδυ-
τικό ταμείο του, Quantum, στοι-
χημάτισε επιτυχώς περί τα 7
δισ. δολάρια πάνω στις δομικές
αδυναμίες της στερλίνας, αναγ-
κάζοντας την κυβέρνηση Μέι-
τζορ να τη βγάλει από τον Ευ-
ρωπαϊκό Μηχανισμό Συναλλαγ-
ματικών Ισοτιμιών (ERM). Την
περασμένη εβδομάδα, ο
Τζορτζ Σόρος στοιχημάτισε και
πάλι κατά της Βρετανίας, αυτή
τη φορά ρισκάροντας την καλή
φήμη που έχει δημιουργήσει
για τις ικανότητές του να προ-
βλέπει έγκαιρα οικονομικές
ανατροπές μεγάλης κλίμακας.
Υποστήριξε σε άρθρο του ότι η
στιγμή της αλήθειας πλησιάζει
για τη βρετανική οικονομία και
ότι οι κλυδωνισμοί που θα
υπάρξουν δεν αποκλείεται να
πείσουν τους Βρετανούς να
ακυρώσουν την απόφασή τους
για το Brexit. «Αν όλα πάνε κα-
λά, οι δύο εταίροι (Βρετανία και
Ε.Ε. των «27») μπορεί κάλλιστα
να ξαναπαντρευτούν προτού
ακόμη χωρίσουν», έγραψε χα-
ρακτηριστικά.
Είναι αλήθεια ότι οι σεισμοί και
καταποντισμοί που προέβλεπαν
οι αντίπαλοι της εξόδου προ
του δημοψηφίσματος δεν επα-
ληθεύθηκαν, μέχρι στιγμής. Αν-
τίθετα, το 2016 η Βρετανία ήταν
μία από τις ταχύτερα αναπτυσ-
σόμενες οικονομίες του G7.
Ωστόσο η άνοδος του πληθωρι-
σμού λόγω διολίσθησης της λί-
ρας, η συγκράτηση της κατανά-
λωσης και η πολιτική αβεβαι-
ότητα στη χώρα φαίνεται να αλ-
λάζουν την εικόνα, έτσι που αυ-
τήν τη στιγμή η βρετανική οικο-
νομία να αναπτύσσεται με βρα-
δύτερους ρυθμούς και από την
ελληνική. Με όλες τις αβεβαι-
ότητες που συνοδεύουν τις δια-
πραγματεύσεις για το Brexit, εί-
ναι πιθανό ότι τα χειρότερα, για
τους Βρετανούς, δεν έχουν έρ-
θει ακόμη.

Το δεύτερο στοίχημα
του Τζορτζ Σόρος
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Οι καλοκαιρινές διακο-
πές ήταν πολύ σύντομες
για τους τέσσερεις εκ-
προσώπους μας στις δύο
ευρωπαϊκές διοργανώ-
σεις, το Τσάμπιονς Λιγκ
(ΑΠΟΕΛ) και το Γιουρόπα
Λιγκ (ΑΕΚ, Απόλλων και
ΑΕΛ).  Την ερχόμενη
Πέμπτη 29 Ιουνίου, ΑΕΚ
και ΑΕΛ θα κάνουν την
αρχή αντιμετωπίζοντας

ομάδες από το Γιβραλτάρ. Η ΑΕΚ θα φιλοξε-
νήσει στο ΑΕΚ ΑΡΕΝΑ τη Λίνκολν με στόχο να
βάλει τις βάσεις πρόκρισης της στον Β΄ προ-
κριματικό γύρο. Είναι το μεγάλο φαβορί και
είμαστε πεπεισμένοι ότι θα τα καταφέρει.

Την ίδια μέρα, η ΑΕΛ θ’ αντιμετωπίσει στην
Πορτογαλία την Σεντ Τζόζεφς, επίσης από το
Γιβραλτάρ. Η πρόβλεψή μας είναι ότι η ομάδα
της Λεμεσού θα προκριθεί με δύο νίκες,
αφού έχει τεράστιες διαφορές από την πρώ-
τη αντίπαλό της. Οι εκτός έδρας αγώνες της
ΑΕΛ και της ΑΕΚ με τις ομάδες του Γιβραλτάρ
θα γίνουν στην κοντινή Πορτογαλία, αφού
δεν υπάρχει στο κρατίδιο αδειοδοτημένο γή-
πεδο από την ΟΥΕΦΑ. 
Για τον Β΄ προκριματικό η κληρωτίδα έπαιξε
άσχημο παιχνίδι στην ΑΕΛ αφού θα τη φέρει
αντιμέτωπη με τη φημισμένη Ρέιντζερς Σκω-
τίας. Ένα πραγματικά δύσκολο εμπόδιο, σε
καμιά όμως περίπτωση δεν μπορεί να θεω-
ρηθεί ως αξεπέραστο. Αντίθετα πιστεύουμε
ότι είναι μοιρασμένες οι πιθανότητες πρόκρι-

σης. Ήταν όμως η χειρότερη κλήρωση που
θα μπορούσε να είχε σε αυτή την φάση η λε-
μεσιανή ομάδα. Αντίθετα πολύ καλή είναι η
κλήρωση για τον Β΄ προκριματικό γύρο για
την ΑΕΚ η οποία (εφόσον περάσει τη Λίν-
κολν), θα αντιμετωπίσει τον νικητή του ζευ-
γαριού Λεβάντια Ταλίν – Κορκ Σίτι. Η ομάδα
της Λάρνακας θα είναι το φαβορί είτε παίξει
με τους Εσθονούς είτε με τους Ιρλανδούς. 
Στο Τσάμπιονς Λιγκ, ο ΑΠΟΕΛ θ’ αρχίσει τις
προσπάθειές του από τον 2ο προκριματικό
γύρο με αντίπαλο την νταμπλούχο Λουξεμ-
βούργου Ντούντζελαν. Ο πρώτος αγώνας θα
γίνει στο ΓΣΠ την Τετάρτη 12 Ιουλίου (8:00
μ.μ.). Με την ποιότητα και τις τεράστιες εμ-
πειρίες του ο πρωταθλητής μας στην τελευ-
ταία πενταετία, αναμένεται να περάσει σχε-

τικά εύκολα στον κρίσιμο και πολύ σημαντι-
κό Γ΄ προκριματικό γύρο. 
Ο κυπελλούχος Απόλλωνας θ’ αρχίσει το τα-
ξίδι του από τον Β΄ προκριματικό γύρο στο
Γιουρόπα Λιγκ. Η κλήρωση που είχε στη
Νιόν δεν είναι καλή. Παρά το ότι ήταν στους
«δυνατούς» του έτυχε η νικήτρια του ζευγα-
ριού, Σαράγιεβο από τη Βοσνία, Ζάρια
Μπαλτί της Μολδαβδίας. Οι Βόσνιοι είναι
ιδιαίτερα επικίνδυνοι και πολύ… φανατισμέ-
νοι. Ο πρώτος αγώνας θα γίνει στο «ΑΕΚ
ΑΡΕΝΑ» την Πέμπτη 13 Ιουλίου (8:00 μ.μ.).
Ένας σοβαρός Απόλλωνας εκτιμούμε ότι θα
πάρει το εισιτήριο για τον επόμενο προκρι-
ματικό γύρο. 
Η νέα ευρωπαϊκή πρόκληση έχει τεράστια
σημασία για τους τέσσερεις εκπροσώπους

μας. ΑΕΚ και ΑΕΛ έχουν την ευκαιρία να μα-
ζέψουν βαθμούς, για να μπορούν να ελπί-
ζουν ότι στη νέα σεζόν θα μπουν στο γκρουπ
των ισχυρών στον 3ο προκριματικό γύρο και
σε συνδυασμό με καλές κληρώσεις να μπο-
ρέσουν να κάνουν νέες υπερβάσεις. 
Με τις νέες αλλαγές που έχει κάνει η ΟΥΕΦΑ
τα πράγματα έγιναν ακόμα πιο δύσκολα για
ομάδες μικρών χωρών, όπως τις δικές μας
και θα χρειαστεί να κάνουν πολύ μεγάλες
υπερβάσεις για να μπουν σε κάποιον από
τους ομίλους. 
Στην κατάταξη της ΟΥΕΦΑ η Κύπρος κατρακύ-
λησε από τη 14η θέση που βρισκόμασταν το
2014, στην 24η και όσο πέφτουμε τόσο μεγα-
λώνει ο βαθμός δυσκολίας για τον στόχο της
συμμετοχής στους ομίλους. 

Η νέα πρόκληση των τεσσάρων εκπροσώπων μας στις ευρωπαϊκές διοργανώσεις 
ΑΠΟΨΗ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ
ΠΑΤΤΙΧΗ

Του ΑΝΔΡΕΑ ΒΙΟΛΑΡΗ 

Την περασμένη Κυριακή, παραμο-
νές των πρώτων ευρωπαϊκών κλη-
ρώσεων, αρθρογραφήσουμε για
το πισωγύρισμα των ομάδων μας
στα κύπελλα Ευρώπης τα τελευ-
ταία χρόνια, που είχε σαν αποτέ-
λεσμα την κατακόρυφη πτώση
μας στην κατάταξη της ΟΥΕΦΑ,
από τη 14η στην 24η θέση. Τονί-
σαμε, επίσης, ότι αυτό το φετινό
καλοκαίρι είναι και η τελευταία
ευκαιρία για τις κυπριακές ομάδες
να διεκδικήσουν την πρόκρισή
τους στους ομίλους Τσάμπιονς και
Γιουρόπα Λιγκ πριν από τις πολλές
και σημαντικές αλλαγές που θα
προκύψουν από την αγωνιστική
περίοδο 2018-19. Πλέον, μετά την
κλήρωση της περασμένης Δευτέ-

ρας, οι τέσσερις εκπρόσωποί μας
γνωρίζουν απέναντι σε ποιες ομά-
δες θα ξεκινήσουν το ευρωπαϊκό
τους ταξίδι. 

ΑΠΟΕΛ, Απόλλωνα, ΑΕΚ και
ΑΕΛ έχουν ολοκληρώσει σε πολύ
μεγάλο βαθμό τον μετεγγραφικό
τους σχεδιασμό και στις τάξεις
τους υπάρχει αποφασιστικότητα,
πίστη στις δυνατότητές τους και
συγκρατημένη αισιοδοξία ότι αυτό
ευρωπαϊκό το ταξίδι θα είναι μα-
κρύ. Πρόκειται, άλλωστε, για τέσ-
σερις ομάδες οι οποίος έχουν ζήσει
την εμπειρία και γνωρίζουν τα
οφέλη –οικονομικά και μη– που
θα φέρει η επανάληψη των ιστο-
ρικών επιτυχιών του πρόσφατου
παρελθόντος. 

Ξέρει τον τρόπο 
Ο στόχος για το ΑΠΟΕΛ είναι

αυτονόητος. Οι πρωταθλητές δεν
μπορούν να συμβιβαστούν με τί-
ποτα λιγότερο από την πρόκρισή
τους στους ομίλους ευρωπαϊκής
διοργάνωσης, όχι μόνο για τη δόξα,
αλλά κυρίως για το χρήμα. Δεν εί-
ναι μυστικό ότι τα έσοδα από τις
ευρωπαϊκές πορείες είναι καθο-
ριστικά ακόμα και γι’ αυτή τη βιω-
σιμότητα του συλλόγου. 

Αγωνιστικά, τα δεδομένα έμοι-
αζαν να είναι ιδανικά. Το ΑΠΟΕΛ
διατήρησε τον βασικό του κορμό,
ενώ προχώρησε έγκαιρα στην ολο-
κλήρωση της πρώτης φάσης του
μετεγγραφικού σχεδιασμού προ-
σθέτοντας ακόμα περισσότερη
ποιότητα στο ρόστερ του. Ωστόσο,
μέσα στην εβδομάδα προέκυψαν
μαζεμένα προβλήματα τραυματι-
σμού (Ρουέδα, Μιλάνοφ και Ν.
Ιωάννου) και πολύ πιθανόν ο Μά-
ριο Μπέιν να στερηθεί τις υπηρε-
σίες ενός ή και περισσότερων πο-
δοσφαιριστών ενόψει των αγώνων
με την Ντουντελάνζ. 

Καμία απουσία, όμως, δεν μπο-
ρεί να αποτελέσει άλλοθι για εν-
δεχόμενο αποκλεισμό των πρω-
ταθλητών μας από μια ομάδα του
Λουξεμβούργου. Αυτό το γνωρί-
ζουν καλύτερα από όλους ο Μάριο
Μπέιν και οι ποδοσφαιριστές του
και παρουσιάζονται αποφασισμέ-
νοι, όχι απλά να περάσουν το –
όχι ιδιαίτερα ψηλό– εμπόδιο της
Ντουντελάνζ, αλλά να συνεχίζουν
να παίζουν μπάλα στην Ευρώπη
και μετά τον Αύγουστο. Οι περισ-
σότεροι από αυτούς έχουν ζήσει
μεγάλες ευρωπαϊκές στιγμές με
τη φανέλα του ΑΠΟΕΛ και θέλουν
–αλλά και ξέρουν τον τρόπο– να
το επαναλάβουν.  

Να τριτώσει το... καλό 
Τη «γλύκα» της παρουσίας

στους ομίλους του Γιουρόπα Λιγκ
έχει γευτεί και ο Απόλλωνας, με
ένα σημαντικό αριθμό ποδοσφαι-
ριστών του υφιστάμενου ρόστερ
να ήταν παρόντες στις ιστορικές
επιτυχίες του 2013 και 2014. Σαφώς
και η κλήρωση για τον 2ο προκρι-
ματικό δεν ήταν αυτή που περί-
μεναν οι κυπελλούχοι μας, από τη
στιγμή όμως που στόχος είναι η
πρόκριση στους ομίλους, οφείλουν
να προσπεράσουν το εμπόδιο της
FK Sarajevo ή της Zaria. Όπως και
ο ΑΠΟΕΛ, έτσι και η ομάδα της
Λεμεσού, έχει διατηρήσει τον βα-
σικό της κορμό, με πιο σημαντικές
αποχωρήσεις να είναι οι αναγκα-
στικές των Άμπραχαμ Γκίε και Βι-
νίσιους. 

Οι κυπελλούχοι έχουν προσθέ-
σει στο δυναμικό τους δύο δοκι-
μασμένες και περιορισμένου ρί-
σκου επιλογές, τους Ζελάγια και
Σκέμπρι, τους επίσης γνωστούς
Ματία Σπόλιαριτς και Γιάννη Χα-
τζηβασίλη, ενώ ενίσχυσαν το αρι-
στερό άκρο της άμυνας με τον
Βραζιλιάνο Σαντάνα. Μέχρι το
βράδυ της Παρασκευής εκκρεμού-
σε η απόκτηση κεντρικού αμυν-

τικού, ωστόσο, ο Σωφρόνης Αυ-
γουστή έχει στη διάθεσή του ποι-
οτικές επιλογές που του επιτρέ-
πουν να μην... αγχώνεται.

Ξέρουμε τι περιμένουμε 
Η ΑΕΚ δεν διατήρησε απλώς

τον βασικό της κορμό, αλλά κρά-
τησε στο ρόστερ όλους τους πο-
δοσφαιριστές της! Εξαίρεση φυσικά
ο Ηλίας Χαραλάμπους, ο οποίος
κρέμασε τα παπούτσια και πήρε
θέση στο προπονητικό τιμ. Το πι-
θανότερο, πάντως, είναι πως στην
πορεία θα προκύψουν προσθαφαι-
ρέσεις, μέχρι τότε όμως κρατάμε
τα υφιστάμενα δεδομένα. Ίδιος
προπονητής, ίδια ομάδα, με λίγες
και ποιοτικές προσθήκες και λίγο-
πολύ γνωρίζουμε τι να περιμένουμε
από την ομάδα της Λάρνακας. Ξε-
χωρίζει φυσικά η σούπερ μετεγ-
γραφή του Νάτσο Κάσες. Η από-
κτηση του 29χρονου πρώην αρχη-
γού της Σπόρτινγκ Χιχόν ανεβάζει

το επίπεδο, αλλά και τις προσδοκίες
του κόσμου για επίτευξη των στό-
χων της ομάδας, με χρονικά πρώτο
την πρόκριση στους ομίλους του
Europa League. 

Η ΑΕΚ ήταν η πρώτη κυπριακή
ομάδα που συμμετείχε σε ομίλους
του θεσμού. Από τότε όμως τίποτα
δεν είναι το ίδιο. Για την ακρίβεια,
μόνο ο Νέστορας Μυτίδης είναι το
κοινό σημείο αναφοράς της φετινής
ομάδας και εκείνης που πήρε την
ιστορική πρόκριση, το καλοκαίρι
του 2011. 

Το... ερωτηματικό 
Η ΑΕΛ είναι μια διαφορετική

περίπτωση σε σχέση με τους υπό-
λοιπους εκπροσώπους μας στην
Ευρώπη. Όχι γιατί δεν έχει παρα-
στάσεις από ομίλους ευρωπαϊκής
διοργάνωσης (συμμετείχε στους
ομίλους του Europa League το
2012), αλλά γιατί είναι η ομάδα με
τις περισσότερες αλλαγές στο ρό-

στερ. Ωστόσο, αποτελεί κοινή εκτί-
μηση ότι η φετινή ομάδα θα είναι
καλύτερη και πιο διεκδικητική από
την περσινή. 

Η άλλη ειδοποιός διαφορά, αφο-
ρά στον βαθμό δυσκολίας που έχει
προκύψει μέσα από τις πρώτες κλη-
ρώσεις. Εκτός συγκλονιστικού
απροόπτου, στον δεύτερο προκρι-
ματικό του Europa η ομάδα του
Μπρούνο Μπαλταζάρ θα βρει στον
δρόμο της την πιο πετυχημένη
ομάδα της Σκοτίας, τους Ρέιντζερς,
η οποία έχει στο παλμαρέ της 115
εγχώριους τίτλους, συμμετοχές σε
ευρωπαϊκούς τελικούς και ένα Κύ-
πελλο Κυπελλούχων (1972). 

Η ατυχία δύσκολη κλήρωση δεν
στερεί το δικαίωμα στους «κίτρι-
νους» της Λεμεσού να ελπίζουν σε
πρόκριση στον 3ο προκριματικό
και κατ’ επέκταση να ονειρεύονται
ότι η ομάδα θα επιστρέψει στους
ομίλους ευρωπαϊκής διοργάνωσης
μετά από πέντε χρόνια.

<<<<<<<

Οι τέσσερις ομάδες
έχουν ζήσει την εμπειρία
των ευρωπαϊκών ομίλων
και γνωρίζουν τα οφέλη –
οικονομικά και μη– που
θα φέρει η επανάληψη
των ιστορικών επιτυχιών. 

Ευρωπαίοι
έτοιμοι 
για όλα! 
ΑΠΟΕΛ, Απόλλων, ΑΕΚ και ΑΕΛ είναι απο-
φασισμένοι να πάρουν... μακριά τη βαλίτσα 

Ιντιακέθ, Αυγουστή και Μπαλταζάρ στοχεύουν στην πρώτη τους παρουσία σε ευρωπαϊκούς ομίλους. Ο Μπέιν το έχει πετύχει τρεις φορές ως προπονητής της Γκενκ. 

ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ 

CHAMPIONS LEAGUE

2ος προκριματικός 

ΑΠΟΕΛ – Dudelange 12/7 

Dudelange – ΑΠΟΕΛ 

EUROPA LEAGUE

1ος προκριματικός 29/6-6/7

St Joseph’s – ΑΕΛ 

ΑΕΛ - St Joseph’s

ΑΕΚ – Lincoln

Lincoln – ΑΕΚ 

2ος προκριματικός 13/7-20/7 

Απόλλων - Zaria ή FK Sarajevo

ΑΕΚ – Levadia Tallinn ή Cork City

ΑΕΛ – Rangers ή ProgrèsNiederkorn
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Aντε κυρία κομισιόν
Ο φάκελος γέμισε, σφράγισε και εστάλη
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έμεινε πια
να πάρουν το ok από εκεί για να ξεκινή-
σει η τελική διαδικασία για την ανέγερση
του γηπέδου της Λεμεσού.  Έμεινε η…
ουρά που λέμε και εκφράζεται και η αι-
σιοδοξία πως όλα αυτή τη φορά θα πάνε
κατ’ ευχήν.

* * * * *

Οι υπόλοιποι στην αναμονή
Πάντως, για τις υπόλοιπες ομάδες που
θέλουν να φτιάξουν τα γήπεδά τους ακό-
μα δεν υπάρχει κάτι χειροπιαστό. Ο ΚΟΑ
θα ήθελε φυσικά να τους βοηθήσει
όλους, όμως χρήματα δεν υπάρχουν. Ο
ίδιος ο ΠτΔ έχει δημοσίως τονίσει πως η
Λεμεσός αποτελεί προτεραιότητά της
κυβέρνησης, άρα οι άλλοι πρέπει να πε-
ριμένουν. Στη Δόξα και τον Ερμή πάντως,
δεν συμφωνούν και ιδιαίτερα με αυτό.

* * * * *

Χαμένοι οι Κύπριοι φίλαθλοι
Κατανοητή η προσπάθεια των ποδοσφαι-
ρικών συλλόγων να εξασφαλίσουν ένα κα-
λύτερο τηλεοπτικό συμβόλαιο, από το
2019 και έπειτα. Και έντονος προβλέπεται
ο συναγωνισμός, προς όφελος των ομά-
δων, μεταξύ Cytavision και Primetel και με
ενδεχόμενη εισδοχή και νέου… παίκτη,
την Cablenet. Ήδη οι πρώτες πληροφορίες
παραπέμπουν σε αυξήσεις, για τις μεγά-

λες τουλάχιστον ομάδες. Σίγουρα χαμένοι
(ξανά) οι Κύπριοι φίλαθλοι, αφού και για τα
επόμενα χρόνια κανείς δεν θα μπορεί στο
σπίτι του να βλέπει όλους τους αγώνες του
κυπριακού ποδοσφαίρου, αφού σχεδόν
αδύνατο φαίνεται να προκύψει μείωση
στο κόστος για τους συνδρομητές.

* * * * *

Διαφορά απόψεων…
Θα έχει μεγάλο ενδιαφέρον η περίπτωση
του νεαρού Ραφαήλ Αναστασίου, ποδο-
σφαιριστή πλέον στην ΑΕΚ. Είναι ο ποδο-
σφαιριστής που από το πουθενά έπαιξε

βασικός σε εκτός έδρας αναμέτρηση του
ΑΠΟΕΛ στο Γιουρόπα Λιγκ. Λίγα λεπτά με-
τά το τέλος του αγώνα στην Τσεχία, ο τότε
προπονητής του ΑΠΟΕΛ Τιμούρ Κετσπά-
για τον ανέδειξε ως τον κορυφαίο του
αγώνα, αλλά δεν τον ξανάβαλε να παίξει
στο υπόλοιπο της περιόδου. Δόθηκε πέ-
ρυσι δανεικός στην Αναγέννηση και λύθη-
κε φέτος το συμβόλαιό του, αφού δεν κρί-
θηκε ικανός, στον ΑΠΟΕΛ, ούτε για το βα-
σικό στάδιο προετοιμασίας. Ίδωμεν…

* * * * *

Προσωπικά προβλήματα… 
Είναι μία από τις πιο καλές δικαιολογίες
που χρησιμοποιούν οι ομάδες αν κάτι πά-
ει στραβό στην όποια μεταγραφή. Καμιά
φορά είναι αλήθεια αλλά στα περισσότε-
ρα των περιστατικών που χρησιμοποιεί-
ται η συγκεκριμένη δικαιολογία κάτι άλ-
λο ισχύει. Πετάς όμως ένα «προσωπικό
πρόβλημα» και άντε τώρα να ψάξεις να
μάθεις αν είναι αλήθεια. 

* * * * *

Τηλεοπτικά
Λένε ότι και τρίτη πλατφόρμα θ’ αναμειχ-
θεί στα τηλεοπτικά του αθλήματος. Αν
όντως ισχύει, τότε ο κύπριος οπαδός θα
πρέπει αν έχει τρία «κουτάκια» για να
παρακολουθεί τους αγώνες του κυπρια-
κού πρωταθλήματος. Μήπως να παρέμ-
βει και λίγο η Αρχή Προστασίας του Κα-
ταναλωτή; Μήπως λέω;

Έχει πλάκα. Και τι δεν ακούς τέ-
τοια εποχή όσον αφορά τις με-
ταγραφές των ομάδων και τους
παίκτες που έρχονται και φεύ-
γουν. «Μαύρο διαμάντι», «παι-
κταράς», «βόμβα», «πέφτουν
τα τσιμέντα», «θ’ αφήσει επο-
χή» και ό,τι φανφάρα σκεφτεί
το μυαλό του δημοσιογράφου
που καθοδηγείται είτε από μά-
νατζερ, είτε από παράγοντα. 

Ο δημοσιογράφος κάθεται και γράφει ή λέει διά-
φορα κουφά, χωρίς ουσιαστικά να έχει ιδέα για
τους παίκτες αφού η πλειοψηφία εξ αυτών που έρ-
χονται στην Κύπρο είναι παντελώς άγνωστοι. Δεν
θα φέρουμε και τον Καρμπαχάλ που λίγο-πολύ τον
είδαμε σε κανά δύο παιχνίδια της Ρεάλ Μαδρίτης
στο Τσάμπιονς Λίγκ. 
Το καλοκαίρι λέγονται και γράφονται οι πιο ωραίες
ιστορίες. Παραμύθια καλύτερα, τα οποία όμως
στην πλειοψηφία τους δεν έχουν αίσιο τέλος, ως
είθισται, για να χαϊδεύουν τ’ αφτιά των παιδιών. Λί-
γους μήνες μετά, τα παραμύθια γίνονται πραγματι-
κότητα και τις περισσότερες φορές είναι σκληρή. 
Γιατί το «μαύρο διαμάντι» μετατρέπεται σε άνθρα-
κα, ο «παικταράς» προβληματικός χαρακτήρας και
πάει λέγοντας. 
Τα παραμύθια του καλοκαιριού εξαφανίζονται ως
διά μαγείας. Ποιος να τα θυμάται άλλωστε αφού
πρόκειται για ελαφριές ιστοριούλες που εμπνεύ-
στηκε ο δημιουργός τους. Του οποίου επίσης κα-
νείς δεν θα ζητήσει ευθύνες αφού στην Κύπρο εί-
μαστε… η μνήμη είναι λίγο πιο αδύνατη απ’ αυτήν
του χρυσόψαρου. 
Και κάθεται κιόλας ο οπαδός και παίρνει τοις με-
τρητοίς όλα αυτά που του αραδιάζουν. Χαίρεται
που η ομάδα του προσέθεσε έναν ακόμη «παικτα-
ρά» στο ρόστερ της και περιμένει ανυπόμονα να
τον δει στο γήπεδο. 
Και άμα έρθει φάτσα κάρτα με την πραγματικότητα
κατεβάζει καντήλια, ξεχνώντας τα παραμύθια του
καλοκαιριού. Και το χειρότερο δε, το επόμενο κα-
λοκαίρι επαναλαμβάνει ξανά μανά την ίδια διαδι-
κασία. 
Μολονότι ακούγεται κλισέ, ο καθρέφτης για τους
επαγγελματίες είναι το γήπεδο και μόνο. Οι ιστορι-
ούλες είναι δημοσιογραφικά τεχνάσματα για να
διατηρούν το ενδιαφέρον του κοινού. Τα υπόλοιπα
είναι ιστορίες γι’ αγρίους ή αργόσχολους. 
Κράτα αρχείο για τις μεταγραφές του φετινού κα-
λοκαιριού και επανάφερέ το, το επόμενο καλοκαί-
ρι. Εκεί να δεις πλάκα.

Καλοκαιρινά 
παραμύθια

Όσο και αν τα (στενά) οικονομι-
κά δεδομένα των τελευταίων
χρόνων περιόρισαν σε μεγάλο
βαθμό το φαινόμενο, οι περι-
πτώσεις των… μεγάλων μετα-
γραφών, των «μπαμ» του κάθε
καλοκαιριού και των μεταγρα-
φικών υπερβάσεων δεν λεί-
πουν. Ως τέτοιες αναδεικνύον-
ται οι προσθήκες ποδοσφαιρι-
στών με αξιοπρόσεκτο βιογρα-
φικό, με παρουσία, έστω σύντο-

μη ή περιορισμένων συμμετοχών, σε ομάδες και
πρωταθλήματα κατά πολύ προηγμένα σε σχέση με
το δικό μας, καθώς και μεταγραφές το κόστος των
οποίων δεν… συμβαδίζει με τα κυπριακά δεδομένα.
Με τη συμβολή και των Μέσων Ενημέρωσης (έχου-
με και εμείς τα λάθη μας) και προκειμένου να αυξη-
θούν τα κλικ, οι πωλήσεις και οι ακροαματικότητες,
δημιουργείται ο απαραίτητος ενθουσιασμός και μα-
ζί η τεράστια προοπτική (όπως και απαίτηση) γύρω
από ένα νέο μεταγραφικό απόκτημα. Γενικώς προ-
κύπτει ένα… παραφούσκωμα σε όλα τα επίπεδα.
Έτσι λειτούργησε ήδη, σε λίγες έστω για την ώρα
μεταγραφές του φετινού καλοκαιριού, έτσι πολύ πι-
θανό να λειτουργήσει και στη συνέχεια.
Γι’ αυτό και ελλοχεύει ξανά ο κίνδυνος να προκύ-
ψουν ανεπιθύμητες καταστάσεις. Όταν από τη θεω-
ρία θα περάσουμε στην πράξη. Όταν δηλαδή οι βα-
φτισμένες ποιοτικές μεταγραφές, οι παικταράδες,
αυτοί που σίγουρα θα κάνουν τη διαφορά, θα πρέ-
πει να αποδείξουν την αξία και τη φήμη τους στο
γήπεδο. Όταν γι’ άλλη μία φορά δεν θα αποδειχ-
θούν απόλυτα πετυχημένες οι επιλογές αλλά και οι
προβλέψεις. Όταν οι μεταγραφικές υπερβάσεις, θα
μείνουν τέτοιες, μόνο στα αποτελέσματα των οικο-
νομικών ελέγχων…
Όταν ξανά θα διαπιστώσουμε πως βιαζόμαστε να
ενθουσιαστούμε, πως λανθασμένα αξιολογούμε
και κρίνουμε με βάση κάποια ολιγόλεπτα στιγμιότυ-
πα στο Youtube, εκεί που σου σερβίρουν ό,τι θέ-
λουν και με τη βοήθεια της τεχνολογίας (μοντάζ το
λεγόμενο) μπορεί εύκολα να σε ξεγελάσουν.
Και θα τρέχουν ξανά κάποιοι, εκ των διοικούντων
των ομάδων μας, για λύσεις συμβολαίων, χρονικής
διάρκειας δύο ή και περισσότερων χρόνων, για απο-
ζημιώσεις και όλα όσα προκύπτουν σε ανάλογες
περιπτώσεις.
Γι’ αυτό υπομονή και συγκρατημένη η αισιοδοξία.
Μοναδικός αξιόπιστος κριτής είναι πάντα το γήπεδο
και οι αγωνιστικές υποχρεώσεις της νέας περιόδου
δεν είναι μακριά…

Παικταράδες 
και youtube...

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΟΦΗ

Μία από τις πιο ενδιαφέρουσες περιό-
δους σε κάθε αγωνιστική χρονιά, είναι
αυτή που προηγείται των πρώτων επί-
σημων δειγμάτων γραφής και των πρώ-
των μονομαχιών εντός των τεσσάρων
γραμμών του γηπέδου. Οι πλείστες κυ-
πριακές ομάδες πραγματοποιούν μια
στροφή στην ντόπια αγορά, μιας και ο
αριθμός των δεκαπέντε ξένων ποδο-
σφαιριστών δεν φαντάζει αρκετός για
να ικανοποιήσει τις απαιτήσεις της χρο-
νιάς. Τιμωρίες και τραυματισμοί είναι
οι κύριοι λόγοι που αναγκάζουν τα σω-
ματεία τόσο με πρωταγωνιστικές, όσο
και με λιγότερο φιλόδοξες τάσεις, να
μεγαλώσουν το ρόστερ τους αριθμητικά
και ποιοτικά, μέσα βεβαίως στα επιτρε-
πόμενα όρια όσον αφορά τους ντόπιους
και ξένους ποδοσφαιριστές. Πιο κάτω
παρουσιάζονται οι προσθήκες των ομά-
δων που αγωνίστηκαν στο πρώτο
γκρουπ της δεύτερης φάσης του περ-
σινού πρωταθλήματος, με το κυπριακό
στοιχείο ίσως εντονότερο από ποτέ.

ΑΠΟΕΛ: Από το πάνω ράφι
Ο πρωταθλητής ΑΠΟΕΛ ανακοίνωσε

στις αρχές Ιουνίου τον Μίκαελ Ποτέ ως
αντικαταστάτη του Πιέρου Σωτηρίου.
Ακολούθησε ο Ισπανός κεντρικός αμυν-
τικός Χεσούς Ρουέδα ο οποίος απέρριψε
προηγουμένως προτάσεις από το Ισραήλ,
ενώ τον Ατλαντικό ωκεανό διέσχισε ο
29χρονος μέσος Αγκουστίν Φαρίας για
τα... μάτια των γαλαζοκιτρίνων. Τη δια-
δρομή Λεμεσός-Λευκωσία έκαναν δύο
Κύπριοι ποδοσφαιριστές με τον ΑΠΟΕΛ
να αποκτά τους Μηνά Αντωνίου και Κύ-
προ Χριστοφόρου από τον Άρη, με τον
Ανδρέα Μακρή να επαναπατρίζεται αφή-
νοντας την Αγγλία. Συζήτηση προκάλεσε
η μεταπήδηση του τερματοφύλακα Ρά-
φαελ Ρομό από την ΑΕΛ στον ΑΠΟΕΛ,
με τον πανύψηλο άσο να πλαισιώνει
τους Βάντερμαν και Πάρντο, τουλάχιστον
μέχρι νεωτέρας. Αλλαγή ηπείρου και για
τον Αυστραλό Τόμι Όαρ με τη μετακί-
νησή του στους πρωταθλητές να συνιστά
μια από τις πιο ηχηρές «εισαγωγές» της
χρονιάς και τον 25χρονο διεθνή να επι-
χειρεί για τρίτη φορά να μονιμοποιηθεί
στην Ευρώπη μετά την ολλανδική Ου-
τρέχτη και την αγγλική Ίπσουιτς.

ΑΕΚ: Ισπανική και ντόπια αγορά
Η συμπλήρωση των θέσεων των δε-

καπέντε ξένων ποδοσφαιριστών οδήγησε
τον Χάβι Ρόκα να αναζητήσει ενίσχυση
μέσω Κύπριων, αλλά και μονάδων που
μπορούν να εγγραφούν στον κατάλογο
β΄. Η αρχή έγινε με τον δεξίο ακραίο
αμυντικό Κάρλες Σορία ο οποίος μεγα-
λώνει την ισπανική παροικία στη Λάρ-
νακα, ενώ ακολούθησε η επισημοποίηση
του φλερτ με τον Ονησίφορο Ρουσία. Ο
επαναπατρισμός του Μάριου Αντωνιάδη
είχε κιτρινοπράσινο σκοπό, ενώ κυπριακό
ήταν και το τέταρτο φετινό απόκτημα
με τον Ραφαήλ Αναστασίου να μετακο-
μίζει στα παράλια από τη Λευκωσία. Το

καλύτερο το φύλαγε για... πέμπτο ο Χάβι
Ρόκα, μιας και απέσπασε την υπογραφή
του έμπειρου Ισπανού μέσου Νάτσο Κά-
σες με θητεία στην Πριμέρα Ντιβιζιόν.

Απόλλωνας: Aπό το Δασάκι
Τους δύο από τους τρεις πιο παραγω-

γικούς ποδοσφαιριστές του Εθνικού
Άχνας κατά την περσινή χρονιά, έντυσε
τα κυανόλευκα ο Απόλλωνας, με τους
κυπελλούχους να αποκτούν τους Εμίλιο
Ζελάγια για Γιάννη Χατζηβασίλη ο οποίος
έρχεται αντιμέτωπος με τη μεγαλύτερη
πρόκληση της καριέρας του. Στην ομάδα
που ανέδειξε τον πατέρα του ως έναν

από τους κορυφαίους μέσους στην ιστορία
του κυπριακού ποδοσφαίρου επιστρέφει
ο Ματίας Σπόλιαριτς, μετά από εξάχρονη
παρουσία στα τμήματα υποδομής της
Ατλέτικο Μαδρίτης. Το αριστερό άκρο
της άμυνας έρχεται να ενισχύσει ο Βρα-
ζιλιάνος Ζάντερ Σαντάνα μετά από έξι
χρόνια παρουσίας στα πορτογαλικά γή-
πεδα, ενώ η κίνηση που έκλεψε τις εν-
τυπώσεις ήταν αυτή του Μαλτέζου επι-
θετικού Αντρέ Σκέμπρι, ο οποίος επι-
στρέφει στο νησί μετά από ένα χρόνο
και αφού προηγουμένως φόρεσε τη φα-
νέλα της Ομόνοιας για μια διετία.

ΑΕΛ: Οκτώ προσθήκες
Η ανάγκη συγκρότησης μιας αξιόμα-

χης ομάδας το συντομότερο δυνατόν,
ένεκα των αγωνιστικών υποχρεώσεων
στο Γιουρόπα Λιγκ, οδήγησε τους γαλα-
ζοκίτρινους της Λεμεσού στην υλοποίηση
ενός γρήγορου προγραμματισμού. Ο
30χρονος Ντάνι Μπενίτεζ και ο Ανδρέας
Αβραάμ ήταν οι πρώτες προσθήκες στα
άκρα της επίθεσης, αν και ο Κύπριος πο-
δοσφαιριστής φαντάζει ως το φαβορί για
να ξεκινήσει τη χρονιά ως βασικός ακραίος
αμυντικός. Ο Έρσον Κουκούλα από το
Πράσινο Ακρωτήρι στα 23 του χρόνια
θα πάρει το αεροπλάνο για την Κύπρο
για να ενισχύσει τη γραμμή κρούσης,
ενώ ως αντικαταστάτης του Ράφαελ Ρομό,
επιλέγηκε ο επίσης Καποβερτινός Τζό-
σιμαρ Βοζίνια. Οι Αντρέ Τεξέιρα και Φιν-
τέλις Ιρενέ αποκτήθηκαν ώστε να δώσουν
λύσεις σε αμυντική και μεσαία γραμμή
αντίστοιχα, ενώ αντίθετα επιθετικογενείς

επιλογές θα είναι οι Αρθούρ Ρεζέντε και
Αντουλάι Άλντερ.

Ομόνοια: Στα χέρια του Πάμπου
Η προσπάθεια επιστροφής του «τρι-

φυλλιού» στις ένδοξες στιγμές του πα-
ρελθόντος, θα έχει τη σφραγίδα του Κύ-
πριου τεχνικού Πάμπου Χριστοδούλου.
Ήδη τρεις ποδοσφαιριστές έχουν εν-
ταχθεί στο ρόστερ των πρασίνων της
Λευκωσίας, με τον 26χρονο ακραίο αμυν-
τικό Μαμαντού Καντέ να κάνει την αρχή.
Το δεύτερο φιρμάνι αφορούσε τον Κα-
ποβερτινό κεντρικό αμυντικό Κάρλος
Κάι ο οποίος αποχαιρέτησε το ρουμανικό
πρωτάθλημα και την Κραϊόβα μετά από
μία τριετία, ενώ η ανακοίνωση μένει για
τον Τζάιλσον Αραούχο, ο οποίος έρχεται
για να δώσει λύσεις στο δεξί άκρο της
άμυνας.

Ανόρθωση: Ξανά ράβε-ξήλωνε
Οι μαζικές αποχωρήσεις κυρίως στην

αμυντική γραμμή, έστρεψαν την προσοχή
του Ανδρέα Παντελή στην αναπλήρωση
των κενών που δημιουργήθηκαν. Ο Βούλ-
γαρος Ιβάν Μπανταλόφσκι ήταν ο εκλε-
κτός για το δεξί άκρο, ενώ επένδυση θε-
ωρείται η απόκτηση του υποσχόμενου
Παναγιώτη Αρτυματά. Στοίχημα αποτελεί
η περίπτωση του Ιμπραχίμ Σισοκό που
θα επαναδραστηριοπηθεί μετά τον Νο-
έμβρη του 2015 παίρνοντας θέση στα
άκρα της επίθεσης, ενώ θέμα χρόνου θε-
ωρείται η ανακοίνωση της απόκτηση
και του αριστεροπόδαρου ακραίου αμυν-
τικού Γιόσιπ Κβέσιτς. 

Υπομονή για τα εκτός
Το τηλεοπτικό τοπίο για το 2019-22 είναι στα φόρτε του αυτή την εποχή, όμως
πιο άμεσα ενδιαφέρει το τι θα γίνει με τους ευρωπαϊκούς αγώνες των ομάδων
μας. ΑΠΟΕΛ, ΑΕΛ και ΑΕΚ τα εντός τους τα έχουν στη Cytavision, ενώ του Απόλ-
λωνα είναι στον «αέρα». Όσο για τα εκτός, το πράγμα αφορά τις γηπεδούχους
ομάδες και κάθε παιχνίδι κρίνεται ξεχωριστά.

Παπούτσι από τον τόπο τους
Εντονη κυπριακή απόχρωση έχει η φετινή ενίσχυση των ομάδων με πρωταγωνιστικές βλέψεις

Ο Νάτσο Κάσες, τελευταίο μεταγραφικό απόκτημα της ΑΕΚ, σε μονομαχία με τον Ίσκο της Ρεάλ Μαδρίτης.

Η μετακίνηση Κύπριου παίκτη που προ-
κάλεσε τον περισσότερο θόρυβο, είναι
αυτή του Ανδρέα Μακρή στον ΑΠΟΕΛ.
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Οι άθλοι του Κριστιάνο Ρονάλντο
Ο Πορτογάλος σταρ είναι ο κορυφαίος στα τελειώματα των φάσεων με απίστευτη εκτελεστική δεινότητα 

Του ΧΑΡΗ ΧΑΡΙΤΩΝΟΣ

Ο Κριστιάνο Ρονάλντο βρίσκεται στο
ποδοσφαιρικό προσκήνιο εδώ και
πάρα πολλά χρόνια και φροντίζει
κάθε χρόνο να γίνεται όλο και κα-
λύτερος. Από την «αυγή» του 21ου
αιώνα όταν και έκανε το ντεμπούτο
του με τη φανέλα της Σπόρτινγκ Λι-
σαβώνας, ο Κριστιάνο Ρονάλντο
Ντος Σάντος Αβέιρο έχει πετύχει
πολύ μεγάλους άθλους και το όνομά
του θα μνημονεύεται για πάρα πολύ
καιρό ακόμα απ’ όλο τον ποδοσφαι-
ρικό κόσμο και όχι μόνο.

Γεννημένος στις 5 Φεβρουαρίου
1985 στο Φούντσιαλ της πόλης Μα-

δέιρα στην Πορτογαλία, ο Ρονάλντο
πήρε το όνομά του από τον πρώην
πρόεδρο των ΗΠΑ Ρόναλντ Ρίγκαν,
τον οποίο και θαύμαζε ο πατέρας
του. Έκανε τα πρώτα του ποδοσφαι-
ρικά βήματα στις φημισμένες ακα-
δημίες της Σπόρτινγκ Λισαβώνας
και τη σεζόν 2002/03 ανέβηκε στην
πρώτη ομάδα. Με την πορτογαλική
ομάδα κατέκτησε ένα και μοναδικό
τίτλο. Το Σούπερ Καπ το 2003. Ένα
φιλικό κόντρα στη Μάντσεστερ Γι-
ουνάιτεντ το καλοκαίρι του 2003
ήταν αρκετό για να πάρει μεταγραφή
στον «γίγαντα» της Αγγλίας έναντι
18 περίπου εκατομμυρίων ευρώ. 

Ο μύθος λέει πως μετά την εκ-
πληκτική του εμφάνιση στον συγ-

κεκριμένο φιλικό αγώνα, οι ίδιοι οι
ποδοσφαιριστές των «κόκκινων δια-
βόλων» έπεισαν τον Σερ Άλεξ Φέργ-
κιουσον να προχωρήσει στην από-
κτησή του. Ο Κριστιάνο έμεινε έξι
χρόνια στο Μάντσεστερ, κατακτών-
τας μεταξύ άλλων τρεις φορές συ-
νεχόμενα την αγγλική Πρέμιερ Λιγκ,
το πρώτο του Τσάμπιονς Λιγκ, δύο
Λιγκ Καπ, ένα Κύπελλο Αγγλίας, ένα
Παγκόσμιο Κύπελλο Συλλόγων το
2009 και δύο Κομιούνιτι Σιλντ. Η
χρονιά του 2007/08 ήταν η καλύτερη
του Ρονάλντο στην Αγγλία, με τον
Πορτογάλο να αναδεικνύεται πρώτος
σκόρερ στο πρωτάθλημα με 31 γκολ
και ταυτόχρονα πρώτος σκόρερ στο
Τσάμπιονς Λιγκ με άλλα οκτώ, αλλά
και με κάποιες εκπληκτικές εμφα-
νίσεις στο ενεργητικό του. Το 2009,
ο Ρονάλντο παίρνει μεταγραφή για
τη Ρεάλ Μαδρίτης με ποσό ρεκόρ
για την εποχή, αυτό των 94 εκατομ-
μυρίων ευρώ. Στο «Μπερναμπέου»
ο Ρονάλντο τελειοποίησε το παιχνίδι
του, καταρρίπτοντας το ένα ρεκόρ
πίσω από το άλλο. Με τη φανέλα
της Ρεάλ κατέκτησε δύο πρωταθλή-
ματα, αλλά και τρία Τσάμπιονς Λιγκ.
Επίσης, δύο κύπελλα Ισπανίας, δύο
Παγκόσμια Κύπελλα Συλλόγων και
δύο Ευρωπαϊκά Σούπερ Καπ.

Με την Εθνική του ομάδα, ο Ρο-
νάλντο έχει 141 εμφανίσεις και 74
γκολ. Το καλοκαίρι του 2016, την
οδήγησε στον πρώτοτης σημαντικό
τίτλο στα γήπεδα της Γαλλίας ως
αρχηγός. Την κατάκτηση του Ευ-
ρωπαϊκού Πρωταθλήματος κόντρα
στη διοργανώτρια. Ο Ρονάλντο τραυ-
ματίστηκε κατά τη διάρκεια του τε-
λικού. Οι οδηγίες του από τον πάγκο
στη συνέχεια του ματς θα μείνουν
για πάντα χαραγμένες στο μυαλό
μας, καθώς ήταν σαν το «λιοντάρι
στο κλουβί». Η λήξη του αγώνα,
όμως, τον δικαίωσε και πήρε αυτό
που του στέρησε η Εθνική Ελλάδος
το 2004.

Το θέμα 
που «καίει»

Όλα αυτά, όμως, επισκιάζονται
από το πρόσφατο σκάνδαλο με
τη φοροδιαφυγή του Πορτογά-
λου. Ο Ρονάλντο κατηγορείται
από την ισπανική δικαιοσύνη για
φοροδιαφυγή ύψους 14,7 εκα-
τομμυρίων ευρώ από το 2011
μέχρι και το 2014. Αναμένεται
να παρουσιαστεί στην εισαγγε-
λία της Μαδρίτης στις 31 Ιουλίου
για να απολογηθεί και να του
επιβληθεί η ποινή του, το πιθα-
νότερο. Αυτή η παρανομία στην
Ισπανία επισύρει ποινή φυλάκι-
σης από ένα μέχρι πέντε χρόνια.
Ο Ρονάλντο άμεσα κατηγόρησε
τη Ρεάλ Μαδρίτης πως δεν τον
στήριξε και δεν τον προστάτεψε
όσο θα έπρεπε πάνω σε αυτήν
την υπόθεση και ζήτησε να απο-
χωρήσει, σύμφωνα με δημοσι-
εύματα σε εφημερίδες της
Ισπανίας και της Πορτογαλίας.
Ήδη η προηγούμενη του ομάδα
Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ, αλλά
και η Παρί Σεν Ζερμέν εξέφρα-
σαν το ενδιαφέρον τους και σί-
γουρα μπορούν να προσφέρουν
πάρα πολλά εκατομμύρια ευρώ
για τις υπηρεσίες του Πορτογά-
λου μεσοεπιθετικού.
Η Ρεάλ, από την άλλη, διατηρεί
πλουσιοπάροχο συμβόλαιο μέ-
χρι το 2021 με τον Ρονάλντο, το
οποίο ανανεώθηκε τον περα-
σμένο Νοέμβριο. Οι Μαδριλένοι
ζητάνε ένα ποσό γύρω στα 180
εκατομμύρια ευρώ για να συ-
ναινέσουν στην παραχώρηση
του 32χρονου Πορτογάλου. Στην
ομάδα είναι σοκαρισμένοι από
την επιθυμία του Ρονάλντο για
αποχώρηση και θα προσπαθή-
σουν να κάνουν τα πάντα για να
τον πείσουν να παραμείνει κά-
τοικος Μαδρίτης και για τα επό-
μενα χρόνια.
Προβλέπεται πως το σίριαλ αυ-
τό θα έχει αρκετά επεισόδια
ακόμα και όλα τα ενδεχόμενα
παραμένουν ανοικτά.

Τα ατομικά κατορθώματα και δια-
κρίσεις του Πορτογάλου επίσης ξε-
χωριστά. Τα 603 τέρματα σε περί-
που 800 επαγγελματικές συμμετο-
χές, τόσο σε σωματειακό όσο και
σε εθνικό επίπεδο είναι ένας απί-
στευτος απολογισμός. Επιπρόσθετα,
είναι κάτοχος της «Χρυσής Μπάλας»
της FIFA τέσσερις φορές. Τρεις φο-
ρές πρώτος σκόρερ στην ισπανική
Πριμέρα Ντιβιζιόν και μία στην αγ-
γλική Πρέμιερ Λιγκ. Έξι φορές πρώ-
τος σκόρερ στο Τσάμπιονς Λιγκ
και γενικότερα στα χρονικά της
διοργάνωσης με 115 γκολ σε 143
συμμετοχές. Το πιο εντυπωσιακό
από όλα είναι η συχνότητα που
σκοράρει, αλλά και οι ασίστ που
μοιράζει. 5 γκολ και 7 ασίστ στην
Σπόρτινγκ, 118 γκολ και 54 ασίστ
στην Γιουνάιτεντ, 406 γκολ και 111
ασίστ στην Ρεάλ και 74 γκολ κα 25

ασίστ με την Εθνική Πορτογαλίας,
ασύλληπτα νούμερα πραγματικά.
Συνολικά, μετρά 24 τίτλους σε σω-
ματειακό και εθνικό επίπεδο. Αριθ-
μός, ο οποίος θα μεγαλώσει αρκετά
μέχρι το τέλος της καριέρας του.

Ο Κριστιάνο Ρονάλντο έχει φθά-
σει σε μια ηλικία όπου δεν μπορεί
να κάνει πολλά τρεξίματα όπως πα-
λιά στα άκρα της μεσοεπιθετικής
γραμμής, ούτε μπορεί να βοηθά
και τόσο στην άμυνα. Ο προπονη-
τής του στη Ρεάλ Ζινεντίν Ζιντάν
το γνωρίζει αυτό και του έχει δώσει
την απόλυτη ελευθερία κινήσεων
στον μεσοεπιθετικό χώρο. Ο Κρι-
στιάνο πλεόν αγωνίζεται περισσό-
τερο σαν επιθετικός κορυφής, διότι
ο τεχνικός του θέλει να εκμεταλ-
λεύεται στον απόλυτο βαθμό την
εκτελεστική του δεινότητα. Αυτό
φάνηκε περίτρανα στη φετινή διορ-

γάνωση του Τσάμπιονς Λιγκ. Εκεί
όπου από τα προημιτελικά μέχρι
και τον τελικό (κόντρα σε Μπάγερν,
Ατλέτικο και Γιουβέντους) σκόραρε
δέκα γκολ και οδήγησε την ομάδα
του από το χεράκι στο 12ο της τρό-
παιο στην κορυφαία διασυλλογική
διοργάνωση.

Για να έρθουν όλες αυτές οι επι-
δόσεις, όμως, από τον Πορτογάλο,
απαιτείτο η σωστή διαχείριση δυ-
νάμεων και σώματος, τόσο από τον
ίδιο, όσο και από το τεχνικό επι-
τελείο της «Βασίλισσας». Ο Ζιντάν
έπεισε τον ποδοσφαιριστή του να
μην αγωνίζεται τόσο συχνά με μι-
κρότερης δυναμικότητας αντιπά-
λους και να φυλάξει δυνάμεις προς
στο τέλος της σεζόν και στα κρίσιμα
παιχνίδια. Εκ του αποτελέσματος,
είδαμε ότι άπαντες δικαιώθηκαν
γι’ αυτή τη σημαντική αλλαγή.

Oι διακρίσεις και η σωστή διαχείριση

Στο φετινό Τσάμπιονς Λιγκ, ο Ρονάλντο σκόραρε δέκα γκολ από τα προημιτελικά μέχρι και τον τελικό και οδήγησε
την Ρεάλ στο 12ο της τρόπαιο στην κορυφαία διασυλλογική διοργάνωση.

<<<<<<<

Ο μύθος λέει πως μετά
την εκπληκτική του εμ-
φάνιση σε φιλικό αγώνα
κόντρα στην Μάντσεστερ
Γιουνάιτεντ, οι ίδιοι οι 
ποδοσφαιριστές έπεισαν
τον Σερ Αλεξ να προχω-
ρήσει στην απόκτησή του. 
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Ξένα funds αγοράζουν 
ξενοδοχειακές μονάδες 
Πόλος έλξης αμερικανικών, αραβικών τουρ-
κικών και άλλων ξένων κεφαλαίων έχει κα-
ταστεί ο ελληνικός τουριστικός προορισμός
με το επενδυτικό ενδιαφέρον να εντοπίζε-
ται κυρίως σε ξενοδοχειακές μονάδες υψη-
λών κατηγοριών. H πιο πρόσφατη επενδυτι-
κή κίνηση έγινε από την αμερικανική Hines
που αγόρασε το Αthens Ledra. Σελ. 16

ΠΡΟΤΑΣΗ ΑΒΕΡΩΦ

Σύσταση ταμείου για
αποζημίωση κουρεμένων
Πρόταση για σταδιακή αποκατάσταση των
«κουρεμένων» κατέθεσε ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου. Προνοεί την
ίδρυση Εθνικού Ταμείου Αποζημίωσης και
Κοινωνικής Συνοχής, οι πόροι του οποίου θα
προέρχονται κυρίως από εισοδήματα της
Δημοκρατίας από υδρογονάνθρακες. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Ξεθωριάζει η Ε. Ενωση
στα μάτια των Ελλήνων 
Η εικόνα της Ε.Ε. ξεθωριάζει όλο και περισ-
σότερο στα μάτια της ελληνικής γνώμης,
δείχνει έρευνα της Chatham House και της
Kantar Public. Το 67% των ερωτηθέντων
θεωρούν ότι η λιτότητα αποτελεί τη μεγαλύ-
τερη αποτυχία της Ενωσης και ότι δεν φέρ-
νει πλέον αποτελέσματα. Σελ. 10

ΔΙΕΘΝΗ

Χαβάη, η πιο ακριβή
πολιτεία για σπουδές
Η Χαβάη, ο εξωτικός προορισμός, είναι η
ακριβότερη πολιτεία των ΗΠΑ, τουλάχιστον
αν κάποιος θέλει όχι μόνο να ζήσει εκεί αλ-
λά και να πληρώνει δίδακτρα στο πανεπι-
στήμιο. Στον αντίποδα βρίσκεται η Ιντιάνα,
όπως προκύπτει από σχετική έρευνα της
ιστοσελίδας GoBankingRates. Σελ. 15
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Η σοβαρή οικονομική ύφεση που επήλθε
μετά την παγκόσμια χρηματοπιστωτική
κρίση του 2008 συμπίεσε τα επίπεδα των
εισοδημάτων σε όλες τις ευρωπαϊκές χώ-
ρες. Εντούτοις, οι επιπτώσεις ήταν ιδιαί-
τερα άνισες και ανομοιόμορφες στις χώρες
της περιφέρειας – αυτές επλήγησαν πε-
ρισσότερο από όσες βρίσκονται στον πυ-
ρήνα της Ε.Ε. Ουσιαστικά, η ύφεση διέ-
κοψε τη διαδικασία σύγκλισης των εισο-
δημάτων μεταξύ των ευρωπαϊκών χωρών,
η οποία παρατηρήθηκε πριν από την κρί-
ση. Οι άνθρωποι των οποίων τα εισοδή-
ματα βρίσκονται στο χαμηλότερο 20%
της κλίμακας επηρεάστηκαν περισσότερο
από όσους είχαν υψηλότερα εισοδήματα.
Οι εισοδηματικές ανισότητες σε πολλές
ευρωπαϊκές χώρες διευρύνθηκαν και,
ακόμα χειρότερα, η μεσαία τάξη συρρι-
κνώνεται, ενώ επί χρόνια διευρυνόταν.

Συγκεκριμένα, πριν από την κρίση μπο-
ρούσαμε να διαπιστώσουμε αργή πρόοδο
στον μέσο όρο των εισοδημάτων στην
Ε.Ε. Αυτή, όμως, απέκρυπτε τη σημαντική

πρόοδο στη σύγκλιση μεταξύ πυρήνα και
περιφέρειας. Μεταξύ των χωρών με τα
χαμηλότερα εισοδήματα, οι ανατολικοευ-
ρωπαϊκές χώρες είχαν σημαντική αύξηση
στα πραγματικά εισοδήματα. Στα μεσο-
γειακά κράτη αυτό το πέτυχε μόνον η
Ισπανία. Στις δε χώρες με τα υψηλότερα
εισοδήματα, η αντίστοιχη πρόοδος ήταν
υποτονική ή υπήρχε αναδίπλωση, όπως
στη Γερμανία. Μετά η κρίση αντέστρεψε
τα βήματα που είχαν γίνει στις περισσό-
τερες χώρες. Τα επίπεδα των πραγματικών
εισοδημάτων συμπιέστηκαν σχεδόν σε
όλες τις χώρες, αλλά πολύ δραστικότερα
στις μεσογειακές, στην Ιρλανδία και σε

ορισμένες ανατολικοευρωπαϊκές.
Οι πιέσεις ήταν πιο ήπιες στη Βρετανία,

τη Γερμανία ή τη Γαλλία, ενώ αντίθετα
στις σκανδιναβικές η βελτίωση συνεχί-
στηκε. Τα τελευταία χρόνια, από τις πλη-
γείσες χώρες μόνον οι Βαλτικές ανέκαμ-
ψαν σημαντικά. Οι επιπτώσεις της κρίσης
στα επίπεδα των εισοδημάτων διαφέρουν
σε ένταση μεταξύ των ευρωπαϊκών χωρών
και είναι δυσανάλογα επιμερισμένες μέσα
στην κάθε κοινωνία ξεχωριστά. Η υπο-
χώρηση των επιπέδων αυτών ήταν πιο
σοβαρή στους χαμηλόμισθούς από ό,τι
στους υψηλόμισθους στις περισσότερες
ευρωπαϊκές χώρες. Μιλώντας για τους
ανθρώπους με εισοδήματα στο χαμηλό-
τερο 20% της κλίμακας, αυτοί είδαν τα
έσοδά τους να ελαττώνονται σε όλες τις
χώρες εκτός Πολωνίας και Αυστρία. Οσοι
διατηρούν εισοδήματα στο υψηλότερο
20% της κλίμακας επέδειξαν μεγαλύτερη
αντοχή, ενώ στο ένα τρίτο των χωρών
είδαν τα εισοδήματά τους να αυξάνονται.
Αυτή η απόκλιση στον αντίκτυπο και

στα δύο άκρα του συστήματος κατανομής
των εισοδημάτων δίνει μια εξήγηση, γιατί
από το ξέσπασμα της κρίσης έχουν διογ-
κωθεί οι ανισότητες στο διαθέσιμο εισό-
δημα των νοικοκυριών στα δύο τρίτα
των ευρωπαϊκών χωρών.

Αναφορικά τώρα με τον αντίκτυπο της
διεθνούς χρηματοπιστωτικής κρίσης στις
κοινωνικές δομές, αυτός ήταν η περιστολή
της μεσαίας τάξης σχεδόν σε όλα τα κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε. εκτός Λετονίας, Λιθουα-
νίας, Λουξεμβούργου και Πολωνίας. Η συμ-
πίεση είναι ιδιαζόντως έντονη στις χώρες
με τα βαρύτερα πλήγματα, όπως Ελλάδα,
Κύπρος και Ισπανία στη Μεσόγειο και
Εσθονία, Ουγγαρία και Σλοβενία στην
Ανατολική Ευρώπη. Ωστόσο, τέλος, η πε-
ριστολή της μεσαίας τάξης είναι εξίσου
σοβαρή και στη Γερμανία και στις σκαν-
διναβικές χώρες.

* Διευθυντές ερευνών στο Eurofound.
Το άρθρο δημοσιεύθηκε στην ιστοσελίδα ww.so-
cialeurope.eu.

Συρρικνώνεται η μεσαία τάξη στην Ευρώπη

ΔΙΕΘΝΗ

Επενδύσεις
ξένων Funds 
σε κινεζικές 
μετοχές

Σελ. 11

Στα χαμηλότερα
επίπεδα επταμήνου
υποχώρησε την
περασμένη εβδομάδα η
τιμή του πετρελαίου,
φθάνοντας τα 44,91
δολάρια το βαρέλι στο
Λονδίνο. 
Αναλυτές προβλέπουν
πτώση κάτω από τα 40
δολάρια το βαρέλι στο
άμεσο μέλλον και
περαιτέρω εξασθένηση
έως και τα 20 δολάρια το
βαρέλι το 2018. Ο
βασικός λόγος της
εξέλιξης αυτής είναι οι
αμφιβολίες των
επενδυτών για τη
συμφωνία μείωσης της
παραγωγής, στην οποία
κατέληξαν οι
πετρελαιοπαραγωγοί
χώρες εντός και εκτός
ΟΠΕΚ και την οποία
τηρούν. Σε εξαμηνιαία
βάση η τιμή του
βαρελιού καταγράφει τη
μεγαλύτερη πτώση από
το 1997. Σελ. 11

Κλείνουν στρόφιγγες, «βουλιάζει» το πετρέλαιο

Πλήρη ικανοποίηση εκφράζει
ο υπ. Μεταφορών Μάριος Δη-
μητριάδης από το ενδιαφέρον
που επέδειξαν ιδιώτες επεν-
δυτές για το λιμάνι Λάρνακας.
Σε συνέντευξη στην «Κ» ο κ.
Δημητριάδης σκιαγραφεί το
προφίλ των τριών κοινοπρα-
ξιών, που πέρασαν στη δεύ-

τερη φάση του διαγωνισμού
και εκτιμάει ότι επί διακυβέρ-
νησης Αναστασιάδη θα επι-
λεγεί ο νέος διαχειριστής του
λιμανιού. Επισημαίνει ότι το
μοντέλο διαχείρισης του λιμέ-
να Λεμεσού κρίνεται επιτυχη-
μένο και προσθέτει ότι λει-
τουργικά προβλήματα που πα-

ρουσιάστηκαν, το πρώτο διά-
στημα, έχουν επιλυθεί έχουν
γίνει επενδύσεις πέρα των 30
εκατ. ευρώ και υπάρχουν προ-
γραμματισμένες επενδύσεις
αρκετών εκατομμυρίων μέχρι
το τέλος του 2018. Για τις εται-
ρείες υδρογονανθράκων, οι
οποίες έφυγαν από το λιμάνι

της Λάρνακας ο υπ. Μεταφο-
ρών αναφέρει ότι κάποιες
έχουν καταλήξει ή βρίσκονται
στο τελικό στάδιο να καταλή-
ξουν σε συμφωνία με τους δια-
χειριστές του λιμανιού της Λε-
μεσού. Κάποιες από αυτές, για
την ώρα παραμένουν στη Λάρ-
νακα. Σελ. 4

Τρεις Κολοσσοί «δένουν»
στο λιμάνι της Λάρνακας
Ικανοποίηση του υπουργού Μεταφορών από το ενδιαφέρον που επιδείχθηκε

«Λιώνει»
τον χειμώνα
η βιομηχανία
παγωτού
Ποια είναι τα μερίδια αγοράς

Εντονος είναι ο ανταγωνισμός των βιο-
μηχανιών παγωτού λόγω του καλοκαι-
ριού.  Η ντόπια βιομηχανία είναι πρώτη
στις οικογενειακές συσκευασίες, ενώ
τα εισαγόμενα υπερτερούν στα ατομικά.
Το πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο κλά-
δος οφείλεται στο γεγονός ότι το παγωτό
θεωρείται εποχιακό προϊόν και οι πω-
λήσεις μειώνονται το χειμώνα. Σελ. 7

Τζίρος 60 εκατ.
από ενοικιάσεις
αυτοκινήτων
Κυρίως λόγω τουρισμού
Η αύξηση του τουριστικού ρεύματος, οδή-
γησε και σε αύξηση των εργασιών των
ενοικιάσεων αυτοκινήτων. Ο τζίρος από
τις ενοικιάσεις οχημάτων ανέρχεται στα
35 εκατ. ευρώ, ενώ οι τιμές που προσφέ-
ρονται είναι ανταγωνιστικές. Σελ. 6

Ανοικτά όλα
τα ενδεχόμενα
για την FBME
Τέλος του χρόνου οι αποφάσεις
Συγκρατημένα αισιόδοξες παρουσιάζονται
και οι δύο πλευρές μετά την ακρόαση
των εμπειρογνωμόνων της FBME, της
ΚτΚ και της Κ.Δ. στο Διαιτητικό Δικα-
στήριο στο Παρίσι. Τελικές ακροάσεις
στις 11 Αυγούστου, ενώ η τελική από-
φαση που θα κρίνει αν η FBME θα λάβει
το ποσό που αξιώνει (1,2 δισ. ευρώ) πριν
από το τέλος του έτους. Σελ. 3

<<<<<<

Η ύφεση διέκοψε 
τη διαδικασία σύγκλισης
των εισοδημάτων μεταξύ
των ευρωπαϊκών χωρών.
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 κπλήσσειτο πόσο γρήγορα μπο-
ρεί να αλλάξει το κλίμα στην
οικονομία και κατ’ επέκταση η

εικόνα της χώρας. Ειδικά στην πε-
ρίπτωση της Ελλάδας, της οποίας η
οικονομία είναι μικρή, κάποια καλά
νέα μπορούν να ανατρέψουν τα πάν-
τα. Ακόμη και αν αυτά τα νέα δεν αν-
τανακλούν απαραίτητα την πραγμα-
τικότητα στην ολότητά της, δημι-
ουργείται μια αίσθηση αισιοδοξίας.
Ημουν στο Εμπορικό Επιμελητήριο
των ΗΠΑ, στην Ουάσιγκτον, και συ-
ζητούσα με την αντιπρόεδρο, αρμόδια
για την Ευρώπη, η οποία λίγο νωρί-
τερα είχε φιλοξενήσει συζήτηση με
Ελληνες επιχειρηματίες, εκπροσώ-
πους επενδυτικών φορέων και τον
Ελληνα υπουργό Ανάπτυξης. Την
άκουσα να μιλά με ενθουσιασμό για
τη «μεγάλη μεταστροφή» που σημα-
τοδοτεί η πρόσφατη απόφαση του
Eurogroup και να συμπληρώνει δη-
κτικά ότι πέρυσι τέτοια εποχή η συ-
ζήτηση «δυστυχώς, ήταν σε πολύ
διαφορετική κατεύθυνση».

Μπορεί η απόφαση να μην ήταν

επαρκής, μπορεί έως ένα βαθμό όντως
να αποτελεί άλλον ένα κρίκο σε μια
αλυσίδα προσποιήσεων, ωστόσο σε
αυτή τη φάση εκπέμπει ένα θετικό
μήνυμα που δεν θα πρέπει να περάσει
ανεκμετάλλευτο.

Εκπρόσωποι αμερικανικών εται-
ρειών, μεταξύ αυτών και γνωστών
κολοσσών, που δεν «παρασύρονται»
εύκολα από τον συνομιλητή, ρωτού-
σαν για το «νέο περιβάλλον» που δη-
μιουργείται στην Ελλάδα μετά τη
συμφωνία. Ακούγεται υπερβολικό,
και επί της ουσίας είναι. Αλλά, η οι-
κονομία είναι ψυχολογία. Και εφόσον
πολλοί επιχειρηματίες και επενδυτές
δείχνουν να έχουν πεισθεί ότι το
κλίμα γυρίζει, τότε γυρίζει, και αν η
αίσθηση αυτή εμπεδωθεί ευρύτερα,
τόσο το καλύτερο. Παρά τις δυσκολίες
που προκαλεί η υψηλή φορολογία
που πρέπει να μειωθεί –αν και κάποιοι
στην κυβέρνηση επιμένουν να θε-
ωρούν πως δεν αποτελεί εμπόδιο
στην επιχειρηματική δραστηριότη-
τα– διαφαίνεται αυξανόμενο επεν-
δυτικό ενδιαφέρον από το εξωτερικό.

Υπό αυτό το πρίσμα, είναι η κατάλ-
ληλη στιγμή να προβάλουμε τις πτυ-
χές της ελληνικής πραγματικότητας
που συνθέτουν ένα πιο φιλικό για
τις επενδύσεις περιβάλλον όπως το
χαμηλό εργατικό κόστος σε συνδυα-
σμό με το υψηλό επίπεδο κατάρτισης
του ανθρώπινου δυναμικού, την τε-
ράστια πτώση στις τιμές των ακινή-
των, όπως και τη γεωγραφική μας
θέση ως μέλος της Ε.Ε. στην Ανατο-
λική Μεσόγειο.

Εκεί που έχουμε ακόμη δρόμο να
διανύσουμε, αλλά δεν έχουμε την
πολυτέλεια να μην το πράξουμε, είναι
ο περιορισμός της γραφειοκρατίας
και η διασφάλιση του κράτους δικαίου.
Σε κάθε περίπτωση, η αίσθηση που
αποκόμισα, τουλάχιστον από τους
Αμερικανούς, είναι ότι η απόφαση
του Eurogroup, παρά τα κενά και
την απουσία ουσιαστικών μέτρων
ελάφρυνσης του χρέους, που ευλόγως
απασχολούν εμάς στο εσωτερικό,
όπως και πολλούς αναλυτές, εκπέμπει
σε ξένους ιδιώτες επενδυτές ένα
επαρκώς θετικό μήνυμα. Οπως χα-

ρακτηριστικά επισημάνθηκε από
αμερικανικά χείλη, όχι ελληνικά, «η
διαδικασία της ανάκαμψης άρχισε».
Την αίσθηση πως τώρα είναι η σωστή
στιγμή για να επενδύσει κανείς στην
Ελλάδα ενίσχυσε και η διαφαινόμενη
ολοκλήρωση της εξαγοράς της Εθνι-
κής Ασφαλιστικής από Ελληνοαμε-
ρικανούς. Το θέμα είναι πλέον να μη
βγάλουμε μόνοι τα μάτια μας αλλά
να συνεχίσουμε στον δρόμο των με-
ταρρυθμίσεων, χωρίς παλινδρομήσεις.
Η θετική δυναμική εύκολα μπορεί
να χαθεί και η χώρα να διολισθήσει
ξανά στην καταστροφική αβεβαι-
ότητα. Τώρα πλέον δεν υπάρχει ούτε
και πολιτικά, λόγος να μην υποστη-
ρίξουμε την πορεία του προγράμμα-
τος, να αποκτήσουμε την ιδιοκτησία
του, όπως μας παροτρύνουν ο Ρέγ-
κλινγκ, η Λαγκάρντ και όλοι οι πι-
στωτές.  Δικαιολογημένα ή όχι, υπάρ-
χει μια ατμόσφαιρα αισιοδοξίας. Εχει
αλλάξει η ψυχολογία. Ας μπει η οι-
κονομία στις ράγες της ανάπτυξης
και έχουμε χρόνο για την εσωτερική
αντιπαράθεση.

Ε

Νέος ρόλος; 
Κυκλοφόρησε στο παζάρι πως στέλεχος τράπε-
ζας είναι έτοιμο να «ριχτεί» στη μάχη των επερ-
χόμενων προεδρικών για τα μάτια ενός υποψη-
φίου και μάλιστα εθελοντικά. Ναι. Γιατί ο εθελον-
τισμός είναι αποδεκτός σε όλα τα επίπεδα. Όχι.
Γιατί δεν είμαι καθόλου σίγουρος ότι το χρειάζε-
ται ο Αναστασιάδης. 

••••
Σε τρεις ώρες
Τόσο χρειάστηκε το ομόλογο που εξέδωσεη Κύ-
προς, να μαζέψει 4,2δισ.ευρώ. Όσα μαζεύει ο Χά-
ρης στην ώρα, δεν τα μαζεύουν άλλοι στονχρόνο…

••••
Πέφτουν οι υπογραφές 
και τα ευρώ 
Αύριο Δευτέρα, παρουσία τριών υπουργών, πέ-
φτουν οι υπογραφές για καζίνο με τη Melco Hard
Rock. Αμέσως, πέφτουν 50.000 ευρώ ως τέλος
αδειοδότησης, καλά είναι για μεροκάματο, και θα
αρχίσει να λειτουργεί αρχές του 2020. Εκεί Λε-
μεσός εκεί Λεμεσός… 

••••
Πού πήγαν τα λεφτά; 
Διαπιστώνει ο γενικός ελεγκτής ότι μισό εκα-
τομμύριο ευρώ από τα περίπου τρία που δαπάνη-
σαν τα κόμματα, δεν ξέρει κανείς πού πήγαν. Πού
πήγαν; Βόλτα σε φίλους σε καφέ, κανένα φαΐ το
μεσημέρι, εκεί πήγαν. Για μισό εκατομμύριο δεν
θα χαλάσουμε τις καρδιές μας. 

••••
Φρένο στα σχέδια 
της Ειρένας;
Η ΕΤΥΚ φαίνεται αποφασισμένη να βάλει φρένο
στα σχέδια της Ειρένας για να μεταφέρει τη δια-
χείριση των μη εξυπηρετούμενων δανείων σε
μια νέα εταιρεία, την APS Holdings στην οποία
έχει ποσοστό 49% και να μεταφέρει περίπου
130 εργαζόμενους της τράπεζας στο νέο εταιρι-
κό σχήμα. Από επιχειρησιακής άποψης σύμφω-
να με γνώστες των εξελίξεων αυτή η πρόταση αν

τελικά υλοποιηθεί θα μειώσει την ευελιξία της
τράπεζας, καθώς όπως λένε τον πρώτο λόγο θα
τον έχουν άλλοι. Εκφράζουν μάλιστα απορία για
τη σοφία αυτής της απόφασης, καθώς οι άλλες
τράπεζες του τόπου που αντιμετωπίζουν ανάλο-
γες προκλήσεις δεν προβαίνουν σε τέτοια «πει-
ράματα».

••••
Λεφτά υπάρχουν!
Τους κουρεμένους θυμήθηκε ο Φούλης εν όψει
προεδρικών εκλογών. Ακόμα και τους κατόχους
αξιογράφων. Χωρίς κανένα σχέδιο με κριτήρια
για δικαιούχους, το ύψος του ποσού που θα απαι-
τηθεί και πώς θα αντληθεί το απαιτούμενο ποσό.
Έτσι… κουβέντα να γίνεται μπας και μαζέψουμε
καμιά ψήφο. Ο Χάρης Γεωργιάδης δεν είχε καμία
διαβούλευση με τον Αβέρωφ για το θέμα. Άλλω-
στε η πρόταση είναι περιορισμένης χρονικής
διάρκειας με την υπόσχεση πως «λεφτά υπάρ-
χουν!»

••••

Θέλουν εκπτώσεις 
στην εποπτεία
Για υψηλές εποπτικές απαιτήσεις που προκα-
λούν αρνητικές συνέπειες στους ισολογισμούς
των τραπεζών έκαναν λόγο ο Γ.Δ. του συνδέσμου
τραπεζών Μιχάλης Καμμάς και ο απερχόμενος
πρόεδρος του συνδέσμου Γιώργος Γεωργίου στη
γενική συνέλευση που πραγματοποιήθηκε την
περασμένη εβδομάδα.  Πού είσαι Ορφανίδη να
μας κάνεις τα χατίρια; Βέβαια ούτε λόγος για τις
τεράστιες ζημιές που προκάλεσε ο κλάδος στην
οικονομία, αλλά και τους χιλιάδες πελάτες των
τραπεζών που κουρεύτηκαν ή έχασαν τις κατα-
θέσεις τους στα αξιόγραφα. Στην Αφρική μαθαί-
νουμε ότι δεν έχουν ευρωπαϊκές οδηγίες.

••••
Και νεκρός ενίκα
Γλύτωσε το πρόστιμο ο Βγενόπουλος από την
πρόσφατη έρευνα που ολοκλήρωσε η Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου σε σχέση με σημαντικές
προβλέψεις που θα έπρεπε να γίνονταν από το
2010. Η ΕΚΚ δεν επέβαλε πρόστιμο στον κ. Βγε-
νόπουλο διότι απεβίωσε αλλά ούτε και στη Λαϊκή
καθώς είναι υπό διαχείριση και δεν ήθελε να επι-
βαρύνει τους πιστωτές της. Όμως οι ευθύνες του
Βγενόπουλου είναι εκεί, όπως μας έχει λεχθεί.

••••
Αδειάζουν αποθήκες
Σε ξεσκαρτάρισμα των αποθηκών της έχει μπει
από ό,τι φαίνεται μεγάλη εφημερίδα, καθώς μοι-
ράζει ένθετα τα οποία ενδεχομένως να έχουν τυ-
πωθεί πριν από πολλά χρόνια, με χορηγούς τρά-
πεζες οι οποίες πλέον δεν υπάρχουν καν!

••••
Γίναμε Μύκονος
Μύκονος πάει να γίνει η Κύπρος, με τα πρώτα
κρούσματα κρατήσεων στα κρεβατάκια παραλιών
να έχουν εμφανιστεί. Εκμεταλλευόμενοι τη ζήτη-
ση αυτοί που παρέχουν υπηρεσίες στις παραλίες,
χρεώνουν παραπάνω από την καθορισμένη των
2,5 ευρώ το κρεβατάκι. Αν μπουν και οι σαμπάνιες
1000 ευρώ, θα μας λείπει μόνο ο πελεκάνος.

Αλλάζει η εικόνα της Ελλάδας στις ΗΠΑ

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Χαστούκι στον Ορφανίδη
και Πουλλή η απόφαση

της Κεφαλαιαγοράς

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Απόφαση καταπέλτης για σημαν-
τικές ευθύνες πρώην ανώτατων
στελεχών και ορισμένων μελών
του διοικητικού συμβουλίου της
πρώην Λαϊκής αλλά και της Κεν-
τρικής Τράπεζας αποτελεί η από-
φαση της Επιτροπής Κεφαλαι-
αγοράς ημερομηνίας 22 Ιουνίου
2017. 

Η απόφαση αυτή αποτελεί
όπλο στα χέρια των επενδυτών,
κουρεμένων καταθετών αλλά και
κατόχων αξιογράφων, καθώς τους
επιτρέπει να διεκδικήσουν απο-
ζημιώσεις σε σχέση με ζημιές
που έχουν υποστεί από λανθα-
σμένες ή παραπλανητικές οικο-
νομικές καταστάσεις που ανα-
φέρονται στην απόφαση της ΕΚΚ.
Ειδικότερα η ΕΚΚ διαπίστωσε
ότι «ποσό €326.500.000 έπρεπε
να αναγνωριστεί ως πρόβλεψη
για απομείωση επί της λογιστικής
αξίας των MIGO-Δανείων (η ανα-
φορά σε «MIGO-Δάνεια» αφορά
τα δάνεια που δόθηκαν από την
Εταιρεία για τη συμμετοχή στην
αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου
της MIG), η οποία θα είχε ως απο-
τέλεσμα τη μετατροπή του κέρ-
δους ύψους €89.228.000 σε ζημιά
ύψους €237.272.000 (για το έτος
που έληξε στις 31.12.2010). 2
ποσό €335.100.000 έπρεπε να
αναγνωριστεί ως πρόβλεψη για
απομείωση επί της λογιστικής
αξίας των MIGO-Δανείων, η οποία
θα είχε ως αποτέλεσμα τη μετα-
τροπή του κέρδους ύψους
€73.465.000 σε ζημιά ύψους πε-
ρίπου €261.635.000 (για την πε-
ρίοδο που έληξε στις 31.3.2011). 

Ποσό €734.000.000 έπρεπε να
αναγνωριστεί ως πρόβλεψη για
απομείωση επί της λογιστικής
αξίας των δανείων του χαρτοφυ-
λακίου της Ελλάδας, η οποία θα
είχε ως αποτέλεσμα την αύξηση
της ζημιάς ύψους €196.859.000
σε ζημιά ύψους €930.859.000,
(για την περίοδο που έληξε στις
30.6.2011). Ποσό €996.575.000
έπρεπε να αναγνωριστεί ως πρό-
βλεψη για απομείωση χορηγή-
σεων, η οποία θα είχε ως αποτέ-
λεσμα την αύξηση της ζημιάς
των €284.137.000 σε ζημιά ύψους
περίπου €1.280.712.000 (για τη
περίοδο που έληξε στις 30.9.2011).
Όπως αναφέρει η σχετική ανα-
κοίνωση της Επιτροπής επιβλή-
θηκαν συνολικά διοικητικά πρό-
στιμα ύψους €1.140.000 στους
ακόλουθους αξιωματούχους της
Εταιρείας: Διευθύνοντα σύμβουλο
κ. Ευθύμιο Μπουλούτα
(€200.000), αναπληρωτή διευθύ-

νοντα σύμβουλο και μέλος της
Επιτροπής Διαχείρισης Κινδύνων
κ. Χρίστο Στυλιανίδη (€200.000),
αναπληρωτή διευθύνοντα σύμ-
βουλο κ. Παναγιώτη Κουννή
(€140.000), μη εκτελεστικό αν-
τιπρόεδρο, πρόεδρο Επιτροπής
Διαχείρισης Κινδύνων, Μέλος
Επιτροπής Ελέγχου κ. Νεοκλή
Λυσάνδρου (€160.000), εκτελε-
στικό σύμβουλο κ. Ελευθέριο Χι-
λιαδάκη (€140.000), μη εκτελε-
στικό σύμβουλο, μέλος Επιτροπής
Διαχείρισης Κινδύνων, μέλος Επι-
τροπής Ελέγχου κ. Μάρκο Φόρο
(€120.000), μη εκτελεστικό σύμ-
βουλο, πρόεδρο Επιτροπής Ελέγ-
χου κ. Κωνσταντίνο Μυλωνά
(€100.000), οικονομική διευθύν-
τρια Ομίλου κα Αννίτα Φιλιππίδου
(€80.000). Εμμέσως στην από-
φαση της Επιτροπής διαπιστώ-
νονται και βαρύτατες ευθύνες
στους αρμοδίους της Κεντρικής
Τράπεζας και ειδικότερα στον
τότε διοικητή Αθανάσιο Ορφα-
νίδη και του πρώην διευθυντή
του τμήματος Ρυθμίσεως και Επο-
πτείας Κώστα Πουλλή καθώς εί-
χαν διαπιστώσει τα σοβαρά προ-
βλήματα στη Λαϊκή ωστόσο δεν
προχώρησαν πέραν της αποστο-
λής επιστολών σε μέτρα ώστε να
υποχρεώσουν το Διοικητικό Συμ-
βούλιο της Λαϊκής να αναγνωρί-
σει προβλέψεις τις οποίες οι ίδιοι
επεσήμαναν ότι θα έπρεπε να εί-
χαν γίνει. 

Στην 64 σελίδων έκθεση της
ΕΚΚ για πρώτη φορά επικρίνεται
η Κεντρική Τράπεζα στο σημείο
13 στη σελ. 12. 

Συγκεκριμένα γίνεται αναφορά
σε επιστολή που είχε αποστείλει
η ΚΤΚ στις 24.08.2011 προς τη
Λαϊκή «με βάση τα σημερινά δε-
δομένα και αν δεν προκύψει ση-
μαντική βελτίωση της κατάστα-
σης, να καταστεί αναγκαία η διε-
νέργεια περαιτέρω πρόβλεψης
για επισφαλείς απαιτήσεις που
θα υπερβαίνει τα 200 εκατ. Ως
εκ τούτου, καθίσταται επιτακτική
ανάγκη η τράπεζα να λάβει άμεσα
μέτρα που χρειάζονται για βελ-
τίωση της κατάστασης και απο-
φυγή δυσάρεστων εξελίξεων.» 

Η Επιτροπή, αναφέρει η έκ-
θεση, «κρίνει ότι η Κεντρική Τρά-
πεζα θα έπρεπε να απαιτήσει την
εν λόγω πρόβλεψη άμεσα αφού
αυτό επέβαλλαν «τα σημερινά
δεδομένα». Πρόκειται για χα-
στούκι στον Αθανάσιο Ορφανίδη,
ο οποίος ισχυριζόταν μέχρι την
αποχώρησή του ότι ο τραπεζικός
τομέας ήταν δήθεν υγιής. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Περίοδος Χάριτος
Δανειακής Σύμβασης

Περίοδος Χάριτος μιας δανειακής σύμ-
βασης για χορήγηση ή ρύθμιση δανείου

καλείται το συμφωνημέ-
νο χρονικό διάστημα που
ξεκινά με την έναρξη της
σύμβασης και κατά το
οποίο τίθενται σε ισχύ ει-
δικοί όροι προς όφελος
του δανειολήπτη σε σχέ-

ση με την καταβολή τόκων ή/και δόσε-
ων του δανείου.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Δεν ξέρω αν στο Ισραήλ έχετε ΓΕΣΥ. Μα αν δεν έχετε σας κάνω εγώ ένα. Ρωτήστε τους δαμέ να δείτε αν το κάνω ή όχι.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Πέντε ημέρες διήρκησε τελικά η
ακρόαση των εμπειρογνωμόνων
της FBME, της Κεντρικής Τράπεζας
Κύπρου και της Κυπριακής Δημο-
κρατίας στο Διεθνές Εμπορικό Επι-
μελητήριο στο Παρίσι (Διεθνής Δι-
αιτησία υπ’ αρ. ICC 20588/ZF), όπου
οι ισχυριζόμενοι Saabs αιτούνται
αποζημιώσεις για παραβάσεις των
προνοιών της Σύμβασης της αμοι-
βαίας προώθησης και προστασίας
των επενδύσεων μεταξύ της Δη-
μοκρατίας του Λιβάνου και της Δη-
μοκρατίας της Κύπρου. Συγκεκρι-
μένα, η ακρόαση του Διαιτητικού
Δικαστηρίου στο Παρίσι έλαβε χώ-
ρα από τις 12 μέχρι 16 του μηνός
και δεν υπήρξε περαιτέρω επέκτα-
ση όπως αρχικώς είχε προνοηθεί.
Εντούτοις, σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ», οι τελικές ακροάσεις
της υπόθεσης θα γίνουν στις 11

Αυγούστου, ενώ η τελική απόφαση
που θα ληφθεί από την ομάδα της
Διαιτησίας και θα κρίνει αν θα λάβει
η FBME το ποσό που αξιώνει (1,2
δισ. ευρώ) πριν από το τέλος του
έτους. Σύμφωνα με τις ίδιες πλη-
ροφορίες, η Κύπρος στο Δικαστήριο
απέστειλε δύο εμπειρογνώμονες
από το Υπουργείο Δικαιοσύνης,
έναν από το Υπουργείο Οικονομι-
κών και τέσσερις εμπειρογνώμονες
από την Κεντρική Τράπεζα της Κύ-
πρου. 

Πηγές που είναι σε θέση να γνω-
ρίζουν για το πώς εκτυλίχθηκε η

διαδικασία και είναι προσκείμενες
της FBME, είπαν ότι η Κεντρική
Τράπεζα Κύπρου υπέπεσε σε λάθη,
παρόλο που γυρίζοντας στην Κύπρο
ανέφεραν πως η δίκη πήγε εξαιρε-
τικά. Οι ίδιες πηγές μετέφεραν
στην «Κ» ότι τα αντίγραφα της μα-
κρόσυρτης πενταήμερης δίκης
είναι τεράστια, τριακοσίων – τε-
τρακοσίων σελίδων. Όμως, το με-

γαλύτερο λάθος στο οποίο υπέπεσε
η Κυπριακή Δημοκρατία ήταν που
είπαν στο δικαστήριο ότι η τιμή
πώλησης της τράπεζας ήταν χα-
μηλότερη από την τιμή ρευστο-
ποίησης. Συγκεκριμένα, οι πηγές
προσκείμενες στην FBME μετέφε-
ραν στην «Κ» ότι ο εμπειρογνώμο-
νας της Κ.Δ. είπε ότι η τιμή πώλησης
της τράπεζας τη μοιραία Παρα-

σκευή του 2014 ήταν στα 20 εκατ.
ευρώ, ενώ η τιμή ρευστοποίησης
ήταν στα 67 εκατ. ευρώ. Με αυτή
την εξέλιξη και τα λεγόμενα στο
δικαστήριο του Παρισιού, αυτό με-
ταφράζεται ως εξής. Σύμφωνα με
τον νόμο, εάν η τιμή πώλησης της
τράπεζας είναι χαμηλότερη από
την αξία εκκαθάρισης (liquidity),
τότε πρέπει απλά να εκκαθαρίζεται

και όχι να εξυγιαίνεται (resolution).
Και αυτό αντιβαίνει στην ενέργεια
της ΚτΚ να προχωρήσει τη Δευτέρα,
την πρώτη εργάσιμη ημέρα μετά
την Παρασκευή του 2014 σε εξυ-
γίανση της Τράπεζας. 

Στο 104%
Πρόσθετα, οι ίδιες πηγές υπο-

στηρίζουν στην «Κ» πως την πρώτη
ημέρα η ρευστότητα της Τράπεζας
ήταν στο 104%. Θέλοντας να εξη-
γήσουν τη θέση τους, είπαν ότι
εάν εκκαθαριζόταν η Τράπεζα την
συγκεκριμένη ημέρα, τότε οι μέ-
τοχοι και οι πιστωτές θα έπαιρναν
μεγαλύτερες απολαβές από το να
διέλυαν την τράπεζα. «Όλοι θα
μπορούσαν να πάρουν τα χρήματά
τους πίσω και οι μέτοχοι θα μπο-
ρούσαν να πάρουν 4% περισσότερα
χρήματα κιόλας», ανέφεραν χαρα-
κτηριστικά. Αυτό όμως έχει τη δική
του ερμηνεία. Και αυτό, διότι πηγές
που γνωρίζουν το θέμα παραδέ-
χονται εμμέσως πλην σαφώς ότι η
ενέργεια να «διαλύσουν» (resolving)
την τράπεζα, ήταν εντελώς λαν-
θασμένη.

Παράλληλα, υποστηρίζουν ότι
αφού υπάρχει ήδη μήνυση από
τους πελάτες της Τράπεζας εναν-
τίον της ΚτΚ, δίνει ακόμα ένα ερ-
γαλείο που μπορεί να χρησιμοποι-
ήσουν εναντίον της. Στα δικά τους
«μάτια», παραδέχεται ότι αυτό που
συνέβη με ήταν μια βιαστική κί-
νηση που δυναμώνει τα επιχειρή-
ματα των καταθετών. 

Ταυτόχρονα, όσον αφορά την
έκθεση της Ernst & Young που
ακολούθησε των κατηγοριών της
FinCen για σύνδεση της FBME με
τη χρηματοδότηση της τρομοκρα-
τίας στη Συρία (και ο λόγος που
έκλεισε η FBME επί της ουσίας),
έως τώρα λέχθηκε στο δικαστήριο
ότι δεν υπάρχει ούτε ένας λογα-
ριασμός που να είναι παγωμένος

και να συνδέεται με τη νομιμοποί-
ηση εσόδων από τη Συρία.

Συγκρατημένα αισιόδοξοι
Εντούτοις, και έπειτα από το Δι-

αιτητικό Δικαστήριο, οι προσκείμ-
μενες πηγές στην FBME εκφράζουν
συγκρατημένη αισιοδοξία για την
έκβαση της υπόθεσης. Και αυτό,
διότι οι δικαστές έθεσαν ερωτήσεις
οι οποίες δεν μπόρεσαν να απαν-
τηθούν από τους αντίδικους. Ανα-
φορικά με λογαριασμούς που συν-
δέονταν με τη χρηματοδότηση της
τρομοκρατίας, η απαντήσεις ήταν
υποκειμενικές και όχι αντικειμε-
νικές από τους αντιδίκους, αναφέ-
ροντας πως η τράπεζα δεν ήταν
προστατευμένη σχετικά με τη δια-
δικασία που ακολουθείται σε αυτές
τις περιπτώσεις και όχι ότι υπήρχαν
ύποπτες κινήσεις σε λογαριασμούς.

Σταθερή η ΚτΚ
Από την αντίπερα όχθη, πηγές

από την Κεντρική Τράπεζα εξέφρα-
σαν την ίδια θέση που είχε εκφράσει
και η διοικήτρια της Κεντρικής Τρά-
πεζας στην παρουσίαση της ετήσιας
έκθεσης της ΚτΚ για το 2016, ότι
δηλαδή οιενέργειες στις οποίες προ-
έβη η ΚτΚ αναφορικά με την υπό-
θεση της FBME, λειτούργησαν θετικά
στη διάσωση του τραπεζικού συ-
στήματος της Κύπρου. Χαρακτηρι-
στικά είπαν ότι η ΚτΚ θα υπερασπί-
ζεται τις αποφάσεις της στο πλαίσιο
εκδίκασης των δικαστικών υποθέ-
σεων εναντίον της, αλλά και της ΚΔ
σχετικά με την υπόθεση της FBME.
Όπως είχε πει χειρίστηκαν τα τότε
δεδομένα σύμφωνα με τις συστάσεις
της FinCen και ενήργησαν με την
άποψη ότι αν δεν λάμβαναν μέτρα,
τότε ίσως έρχονταν δύσκολες κα-
ταστάσεις για το τραπεζικό σύστημα
της Κύπρου, σημειώνοντας παράλ-
ληλα με τη σειρά τους ότι την υπό-
θεση θα την κερδίσει η Κ.Δ.

Για δυνατούς λύτες η υπόθεση με την FBME
Συγκρατημένα αισιόδοξες και οι δύο πλευρές μετά τις πρώτες ακροάσεις στο Διαιτητικό Δικαστήριο στο Παρίσι

<<<<<<<

Λίγο πριν από το τέλος
του 2017 αναμένεται η
απόφαση του Δικαστη-
ρίου στο Παρίσι.

Πηγές που είναι σε θέση να γνωρίζουν για το πώς εκτυλίχθηκε η διαδικασία και είναι προσκείμενες στην FBME,
είπαν ότι η Κεντρική Τράπεζα Κύπρου υπέπεσε σε λάθη.
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Developing your growth strategy involves choosing  the  
right acquisitions to complement your organic growth. 
ey.com/tas #BetterQuestions

©
 2

01
6 

EY
G

M
 L

im
ite

d.
 A

ll 
R

ig
ht

s 
Re

se
rv

ed
. E

D
06

17

Buy?
Build?

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Κλίμα ευφορίας φαίνεται να επι-
κρατεί στο Υπουργείο Μεταφορών
από το ενδιαφέρον που υπάρχει
για το λιμάνι Λάρνακας από ιδιώτες
επενδυτές. Ο υπουργός Μάριος Δη-
μητριάδης σε συνέντευξή του στην
«Κ» σκιαγραφεί το προφίλ των τριών
κοινοπραξιών που πέρασαν στη
δεύτερη φάση του διαγωνισμού,
την ώρα που το μοντέλο διαχείρισης
του λιμένα Λεμεσού κρίνεται επι-
τυχημένο. Ο κ. Δημητριάδης εκτι-
μάει ότι επί διακυβέρνησης Ανα-
στασιάδη θα επιλεγεί ο νέος δια-
χειριστής του λιμένα Λάρνακας. 
–Τι προοπτικές έχει το κομμάτι

υλοποίησης της τηλεπικοινω-
νιακής ένωσης Κύπρου-Ελλά-
δας-Ισραήλ, θέμα που συζητή-
θηκε για πρώτη φορά στη Θεσ-
σαλονίκη;

–Είναι ένα μεγαλεπήβολο έργο
το οποίο είναι εξαρτημένο από την
υλοποίηση του της ηλεκτρικής δια-
σύνδεσης των τριών χωρών μέσω
του καλωδίου EuraAsia Intercon-
nector. Σε περίπτωση υλοποίησής
του το όλο έργο θα έχει σημαντικά
οφέλη για τη χώρα μας, καθώς θα
συνείσφερε τα μέγιστα στην προ-
σπάθειά μας να μετατραπούμε σε
τηλεπικοινωνιακό κόμβο και στην
ανάπτυξη των υπηρεσιών τεχνο-
λογίας. Θα είχε επίσης θετικό αν-
τίκτυπο στον ανταγωνισμό σε ό,τι
αφορά τη χρήση διεθνών καλωδίων
και θα επέφερε μείωση στα τιμο-
λόγια.
–Η αίσθησή σας από τις επαφές
είναι ότι οι άλλες δύο χώρες αν-
τιμετωπίζουν θετικά μια τέτοια
προοπτική;

–Και οι τρεις χώρες ενδιαφέρονται
με ζωηρό τρόπο. Όπως έχω ήδη
σημειώσει, η υλοποίησή του συν-
δέεται με την υπό εξέλιξη προσπά-

θεια ηλεκτρικής διασύνδεσης των
τριών χωρών. Θα παρακολουθούμε
τις εξελίξεις στενά και όπου χρει-
άζεται θα προσφέρουμε βοήθεια.
–Στο λιμάνι της Λάρνακας είστε
ικανοποιημένος από το αποτέ-
λεσμα της πρώτης φάσης της
διαδικασίας εξεύρεσης ιδιώτη
επενδυτή;

–Είμαι πολύ ικανοποιημένος. Οι
τρεις προεπιλεχθείσες κοινοπραξίες
αποτελούν αναμφίβολα εταιρείες-
κολοσσούς. Προχωράμε με αισιο-
δοξία για την υλοποίηση ενός πο-
λυαναμενόμενου και απόλυτα ανα-
γκαίου έργου για την πόλη της Λάρ-
νακας το οποίο θα συνεισφέρει τα
μέγιστα στην ανάπτυξη της περιο-
χής.
–Νοουμένουότι συμπληρώνεται
σε οκτώ μήνες η θητεία της κυ-
βέρνησης θα έχει ολοκληρωθεί
η όλη διαδικασία;

–Ο στόχος είναι να ολοκληρωθεί
ο διαγωνισμός πριν από το τέλος
της θητείας της παρούσας διακυ-
βέρνησης. 
–Στο άλλο λιμάνι, αυτό της Λε-
μεσού, φαίνεται να επέρχεται η
ομαλότητα.

–Βρισκόμαστε κάτι περισσότερο
από τέσσερις μήνες από την ανά-

ληψη εργασιών από τους ιδιώτες.
Τα λειτουργικά προβλήματα που
παρουσιάστηκαν, το πρώτο διά-
στημα, έχουν επιλυθεί, έχουν γίνει
επενδύσεις πέρα των 30 εκατ. ευρώ
και υπάρχουν προγραμματισμένες
επενδύσεις αρκετών εκατομμυρίων
μέχρι το τέλος του 2018
–Αυτές οι επενδύσεις είναι σε
εξοπλισμό;

Σε λιμενικό εξοπλισμό, ρυμουλκά
και πλοηγίδες που ήταν απαρχαι-
ωμένα. Υπάρχουν βεβαίως κάποια
θέματα, ακόμα, που αναμένω ότι
σύντομα θα ρυθμιστούν. Τέτοιου
είδους συμβόλαια δεν είναι στατικού
χαρακτήρα. Δημιουργούνται θέματα
συνεχώς τα οποία, πρέπει να αντι-
μετωπίζονται άμεσα. Ευελπιστούμε
παράλληλα ότι θα υπάρξει περαι-
τέρω αύξηση του κύκλου των ερ-
γασιών στο λιμάνι. Οι ενδείξεις
είναι θετικές.
–Ποια είναι τα θέματα που απαι-
τούν ρύθμιση;

–Θέματα που αφορούν κυρίως
τις επιμέρους χρεώσεις. Πιστεύω,
ωστόσο, ότι ο κόσμος έχει συνει-
δητοποιήσει σε μεγάλο βαθμό πως
υπάρχουν αρκετές χρεώσεις που
έχουν μειωθεί. Υπάρχουν φυσικά
και χρεώσεις που έχουν αυξηθεί.

–Είστε ικανοποιημένος από το
έργο που παράγουν οι νέοι δια-
χειριστές του λιμανιού;

–Βεβαίως και είμαστε. Πρόκειται
για σοβαρούς διεθνείς οργανισμούς
οι οποίοι λειτουργούν με απόλυτα
επαγγελματικό τρόπο. Έχουν επι-
δείξει μάλιστα και ενδιαφέρον για
μεγαλύτερες επενδύσεις. 

–Υπήρξε επίλυση του ζητήματος
με τις εταιρείες υδρογονανθράκων
που έφυγαν από την Λάρνακα;

–Από την ενημέρωση που έχω,
οι εταιρείες έχουν καταλήξει ή βρί-
σκονται στο τελικό στάδιο να κα-
ταλήξουν σε συμφωνία με τους δια-
χειριστές του λιμανιού της Λεμεσού.
Κάποιες από αυτές, για την ώρα
παραμένουν στη Λάρνακα. Όσον
αφορά τις λιμενικές ανάγκες που
υπάρχουν, για τα επόμενα πέντε
χρόνια, δεν θα προκύψει οποιοδή-
ποτε θέμα. Βεβαίως αναλόγως των
εξελίξεων ίσως να χρειασθούν επι-
πρόσθετες λιμενικές υποδομές θέμα
για το οποίο υπάρχει σε εξέλιξη
σχεδιασμός, από το Υπουργείο.
–Υπάρχει χώρος και στο λιμάνι
Λεμεσού;

–Ναι. Υπάρχει ταυτόχρονα πλάνο
και για την περίπτωση που χρει-
ασθούν χώρο εκτός του λιμανιού

της Λεμεσού.
–Να μεταφερθούν στο Βασιλικό
για παράδειγμα;

–Εξετάζονται διάφορα σενάρια.
–Είμαστε σε περίοδο όπου ο το-
μέας αερομεταφορών βρίσκεται
σε άνθηση;

–Στη μετά Κυπριακών Αερογραμ-
μών εποχή υπάρχει τεράστια ανά-
πτυξη. Για το 2015-2016 είχαμε αύ-
ξηση πέραν του 20% στην επιβατική
κίνηση, και αν συμπεριληφθεί και
το 2017 θα έχουμε αύξηση πέραν
του 30%. Με τις νέες εταιρείες που
έχουν αδειοδοτηθεί, αυτές που
έχουν άδεια εγχώριου αερομετα-
φορέα και τις άλλες που έχουν δη-
μιουργήσει βάση στην Κύπρο, έχει
εργοδοτηθεί περισσότερος αριθμός
εργαζομένων από αυτούς που έχα-
σαν την εργασία τους μετά τον τερ-
ματισμό της λειτουργίας των Κυ-
πριακών Αερογραμμών. Ο τομέας
των αερομεταφορών συνεισφέρει
σημαντικά στην ανάπτυξη της οι-
κονομίας. Και οι τρεις αερομετα-
φορείς που δημιουργήθηκαν χρη-
ματοδοτούνται από ξένα κεφάλαια.
Αξιοσημείωτο είναι επίσης το γε-
γονός ότι εκτός από τις αεροπορικές
εταιρείες έχουν δημιουργηθεί εται-
ρείες με συναφές αντικείμενο ερ-

γασιών, όπως συντήρηση αερο-
σκαφών.
–Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπο-
ρίας όπως είναι δομημένο σή-
μερα μπορεί να εκπληρώσει το
έργο του στην περιοχή;

–Γίνονται προσπάθειες σε δύο
επίπεδα. Βρίσκεται σε εξέλιξη προ-
σπάθεια αναδιάρθρωσης του Τμή-
ματος μετά την ολοκλήρωση σχε-
τικής μελέτης, ενώ παράλληλα κα-
ταβάλλονται προσπάθειες για ενί-
σχυσή του. Στόχος είναι συμπλη-
ρωθούν οι κενές θέσεις γιατί όντως
αυτή την εποχή, αντιμετωπίζουμε
κάποιες ελλείψεις στη Μονάδα
Ασφάλειας Πτήσεων, τις οποίες
όμως έχουμε επιλέξει να τις αντι-
μετωπίσουμε μέσω της ανάθεσης
εργασιών.
–Είναι σοβαρές οι ελλείψεις αυ-
τές;

–Είναι σοβαρές και για αυτό έχου-
με πάρει άμεσα μέτρα για να τις
αντιμετωπίσουμε. Πιστεύω ότι με
αυτά τα μέτρα έχουμε συμπληρώσει
σημαντικά κενά. Ταυτόχρονα, βρί-
σκεται σε εξέλιξη διαδικασία πρόσ-
ληψης μόνιμου προσωπικού. Έχω
ζητήσει από το Υπουργείο Οικονο-
μικών να δημιουργηθούν δύο νέες
θέσεις για να καλύπτονται τα κενά
από αφυπηρετήσεις. Τώρα, σχετικά
με τη σύσταση εταιρείας αεροναυ-
τιλίας, το θέμα βρίσκεται ενώπιον
της Βουλής και όλοι θα πρέπει να
αναλάβουμε τις ευθύνες μας. Η
ίδρυση και λειτουργία της νέας
εταιρείας παροχής αεροναυτιλιακών
υπηρεσιών θα επιλύσει με ριζικό
τρόπο προβλήματα όπως οι καθυ-
στερήσεις στον εναέριο χώρο της
Κύπρου. Τα τελευταία τρία χρόνια
οι καθυστερήσεις έχουν μειωθεί
σημαντικά, δεν έχουμε φθάσει
ωστόσο στα επιθυμητά επίπεδα. 
–Με το αραβικό εμπάργκο στο
Κατάρ υπήρξαν προβλήματα με
τησύνδεση Λάρνακα-Ντόχα και
κατ’ επέκταση με τον αραβικό
χώρο;

–Για την ώρα τα δρομολόγια
πραγματοποιούνται κανονικά. Το
μόνο θέμα που υπάρχει είναι ότι
έχει αυξηθεί η διάρκεια των πτή-
σεων λόγω του εμπάργκο.
–Σε περίπτωση επανεκλογής
Αναστασιάδη θα επιθυμούσατε
να συνεχίσετε στο Υπουργείο
Μεταφορών;

–Σε περίπτωση που ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας θα είναι υποψή-
φιος θα αναλώσω τις δυνάμεις μου
για επανεκλογή του, διότι πιστεύω
ότι ο Πρόεδρος πρέπει να συνεχίσει
το επιτυχημένο έργο του.

Εταιρείες κολοσσοί για το λιμάνι Λάρνακας
Στόχος η ολοκλήρωση του διαγωνισμού με την επιλογή του επενδυτή πριν ολοκληρωθεί η θητεία της κυβέρνησης 

Ικανοποιημένος εμφανίζεται ο υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών Μάριος Δημητριάδης στη συνέντευξή του στην «Κ» με το έργο που παράγεται στο λι-
μάνι Λεμεσού από τους ιδιώτες διαχειριστές. Μέχρι σήμερα όπως λέει έχουν πραγματοποιηθεί επενδύσεις 30 εκατ. ευρώ.

<<<<<<<

Προχωρούμε με αισιο-
δοξία για την υλοποίηση
ενός πολυαναμενόμε-
νου και απόλυτα ανα-
γκαίου έργου για την
πόλη της Λάρνακας το
οποίο θα συνεισφέρει
τα μέγιστα στην ανάπτυ-
ξη της περιοχής.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δύο τα μέτωπα που έχει ανοίξει η
Ένωση Τραπεζικών Υπαλλήλων Κύ-
πρου, ένα με τη Συνεργατική Κεν-
τρική Τράπεζα και ένα με την Ελ-
ληνική. Και τα δύο αφορούν την
ανανέωση των συλλογικών συμβά-
σεων μεταξύ της ΕΤΥΚ και των ερ-
γαζομένων των τραπεζών, που είναι
και οι μόνες τράπεζες οι οποίες δεν
έχουν ανανεώσει τις συλλογικές
συμβάσεις. Από τη μία, εκπνέει η
δεκαήμερη διορία που δόθηκε από
κοινού μεταξύ της ΣΕΚ, της ΠΕΟ
και της ΠΑΣΥΔΥ, που εκπροσωπούν

το Συνεργατικό Κίνημα, στη διεύ-
θυνση της Συνεργατικής Κεντρικής
Τράπεζας και στο Υπουργείο Εργα-
σίας, ώστε να έρθουν σε διάλογο οι
δύο πλευρές για την ανανέωση της
συλλογικής σύμβασης, μιας σύμβα-
σης που να ικανοποιεί πλήρως τους
υπαλλήλους του Συνεργατισμού.
Από την άλλη, η ανανέωση της συλ-
λογικής σύμβασης με την Ελληνική
Τράπεζα προσκρούει στη μεταφορά
των 130 επηρεαζόμενων υπαλλήλων
της Ελληνικής που θα εργοδοτηθούν
στην τρίτη εταιρεία που σύναψε
συμφωνία η πρώτη με την τσεχική
APS. 

Μιλώντας στην «Κ» ο γενικός
γραμματέας της ΕΤΥΚ Χρίστος Πα-
ναγίδης, ανέφερε ότι «αναφορικά
με τον Συνεργατισμό, δεν υπάρχει
καμία εξέλιξη που να διαφοροποιεί

τα δεδομένα, βρισκόμαστε σε ανα-
μονή. Στον Συνεργατισμό υπάρχουν
διαφορετικές αφετηρίες όσον αφορά
τα εργασιακά, διότι η ΣΕΚ και η
ΠΕΟ είχαν υπογράψει μια συμφωνία
το 2014 που τους δεσμεύει μέχρι
το τέλος του 2018 ως συλλογική
σύμβαση. Εμείς δεν την είχαμε υπο-
γράψει, δεν μας δεσμεύει και είναι
ανοιχτή η διαδικασία διαπραγμά-
τευσης. Θεωρούμε ότι πρέπει να
καθίσει στο τραπέζι η ΣΚΤ για να
βρεθεί η χρυσή τομή στα εργασιακά
των υπαλλήλων. Είναι πολύ σημαν-
τικό να γίνει μια ενιαία συλλογική
σύμβαση και οι όροι εργοδότησης

να είναι εξομοιωμένοι». Ερωτηθείς
σχετικά με την πενταετή σύμβαση
που έχει ήδη υπογραφεί, ο κ. Πα-
ναγίδης είπε «δεν υπάρχει η δέ-
σμευση της πενταετίας από μέρους
μας και αφού πλέον είναι ένας ενι-
αίος οργανισμός που θα μπει στο
Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, πόσο
εκτός μπορεί να παραμένει από τα
υπόλοιπα τραπεζικά ιδρύματα; Η
ΣΚΤ ζητάει διορία 2-3 μήνες μέχρι
να συμφωνηθεί κάτι, παρόλα αυτά
θεωρώ ότι θα βρεθεί λύση». Συγκε-
κριμένα με την έκβαση της συλλο-
γικής σύμβασης με την Ελληνική,
είπε «το πρόβλημα έγκειται σε μια

λέξη του κειμένου που πήγε να υπο-
γραφεί, αυτό της απόσπασης των
υπαλλήλων στην εταιρεία. Δεν πρό-
κειται για απόσπαση, αλλά για από-
λυση και επαναπρόσληψη στην και-
νούργια εταιρεία, κάτι που δεν δε-
χόμαστε, διότι δεν είμαστε σίγουροι
για τους όρους εργοδότησης εκείνης
της εταιρείας.

Σημειώνεται, όμως, ότι από πλευ-
ράς της Ελληνικής τονίζεται ότι οι
όροι εργοδότησης θα είναι ίδιοι για
τους 130 που θα μεταφερθούν, με
ίδια δικαιώματα που έχουν στην
τράπεζα, δίχως να αλλάξει κανένας
όρος.

«Τρέχει» η διορία που έχει δοθεί
στη ΣΚΤ για να καθίσουν στο τραπέ-
ζι τα δύο εμπλεκόμενα μέρη.

Δύο τα ανοιχτά μέτωπα της ΕΤΥΚ για τις συμβάσεις
Συνεργατισμός και Ελληνική είναι οι μόνες τράπεζες που δεν έχουν προχωρήσει σε ανανέωση με την Οργάνωση
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Συνέντευξη στην ΑΡΙΑΝΑ ΧΑΡΙΛΑΟΥ 

Με κύριο στόχο την εξέλιξη της κατη-
γορίας ένδυσης και υπόδησης, οι υπε-
ραγορές Lidl, σχεδιάζουν μια νέα συ-
νεργασία με το παγκοσμίου φήμης μον-
τέλο Heidi Klum, οι συλλογές της οποίας
θα παρουσιάζονται στις «Εβδομάδες
μόδας της Lidl» και θα διατίθενται απο-
κλειστικά στο δίκτυο καταστημάτων
της εταιρίας. Το πρώτο δυνατό λανσά-
ρισμα της συλλογή της Heidi Klum θα
ξεκινήσει προς το τέλος του 2017, με
τον νέο γενικό διευθυντή Περιφέρειας
Lidl Κύπρου, Πέτρο Πέτρου, σε συνέν-
τευξη του στη «Κ» να αναφέρει ότι η
στρατηγική κίνηση της εταιρείας ανήκει
στην αλλαγή του textile retailer σε fa-
shion retailer. Η επένδυση της εταιρείας
επίσης στις κατηγορίες NonFood και
ειδικά στην ένδυση και υπόδηση είναι
πολύ μεγάλη, σημειώνει, τονίζοντας
ότι ο όγκος εμπορευμάτων και παραγ-
γελιών που διατίθεται σε Ευρώπη και
Αμερική επιβάλλει στη συνεχή παρα-
κολούθηση των διεθνών τάσεων και
εξελίξεων. Ερωτηθείς για το πού βασί-
ζεται η επιτυχία της εταιρίας, ο κ. Πέτρου
επισήμανε ότι οι πραγματικές ανάγκες
των πελατών αποτελούν τη μέγιστη
προτεραιότητα της Lidl. «Όπως πράτ-
τουμε άλλωστε μέχρι σήμερα θα συνε-
χίσουμε να πράττουμε και στο μέλλον.
Θα συνεχίσουμε να λειτουργούμε με
βάση την αρχή της απλότητας και πι-
στεύουμε στην αποτελεσματικότητα,
πάντα προς όφελος του καταναλωτή»,
είπε. 

–Πώς θα επηρεάσει η συνεργασία
της Lidl με τη Heidi Klum στο εγγύς
μέλλον;

–Η Heidi Klum αποτελεί μια μοναδική
πηγή έμπνευσης, ξεχειλίζει από ενέργεια
και χαρά για τη ζωή, και είναι αγαπητή
σε μικρούς και μεγάλους. Ταιριάζει στη
φιλοσοφία της Lidl και στο κοινό μας,
γι’ αυτό και είμαστε ιδιαίτερα ευτυχείς
που οι συλλογές της θα παρουσιάζονται
ολοκληρωμένες στις «Εβδομάδες μόδας
Lidl» και θα διατίθενται αποκλειστικά
στο δίκτυο των καταστημάτων μας. Ξε-
κινάμε δυναμικά φέτος προς το τέλος
του έτους με το πρώτο δυνατό λανσά-
ρισμα μιας κολεξιόν που θα κάνει αί-
σθηση. Στόχος μας είναι να εξελίξουμε
την κατηγορία της ένδυσης-υπόδησης
μένοντας πιστοί στην αρχή μας «Όποιος
σταματάει να γίνεται καλύτερος, παύει
να είναι καλός». Θέλουμε να προσφέ-
ρουμε στους πελάτες μας μία ολοκλη-
ρωμένη αγοραστική εμπειρία προσελ-
κύοντας και ένα διαφορετικό κοινό.
Ένα κοινό, ενδεχομένως με αυξημένες
απαιτήσεις στον σχεδιασμό, το οποίο
δεν είχε επισκεφτεί έως τώρα τα κατα-
στήματά μας.

Σε αυτό θα βοηθήσει η γνώση και
το ταλέντο της Heidi, η οποία υποστη-
ρίζει θερμά τη φιλοσοφία της Lidl και
υπογράφει μία συλλογή για όσους θέ-
λουν να είναι «μέσα» στη μόδα ξοδεύον-
τας λίγα χρήματα. Μέσα από αυτή τη
συνεργασία θέλουμε να γνωστοποι-
ήσουμε την αλλαγή μας από textile re-
tailer σε fashion retailer και να αφή-
σουμε το στίγμα ότι δεν επαναπαυό-
μαστε και συνεχίζουμε να εξελίσσουμε
τα προϊόντα μας. Στο τέλος της ημέρας
ο πελάτης μας είναι εκείνος που μας
στηρίζει και μας καθοδηγεί. Αναμένουμε
τις πρώτες εντυπώσεις με μεγάλη ανυ-

πομονησία και είμαστε σίγουροι ότι η
στρατηγική μας κίνηση αυτή θα βρει
τον εμπορικό της δρόμο. 
–Τα νέα προϊόντα θα έχουν τη χα-
μηλή τιμολογιακή πολιτική των προ-
ϊόντων ρουχισμού που διατίθενται
και τώρα στα καταστήματα;

–Με τη Heidi Klum σχεδιάσαμε πολ-
λές κολεξιόν προσιτές σε όλους για να
καλύψουμε τις απαιτήσεις της γυναίκας
του σήμερα καλύπτοντας ανάγκες έν-
δυσης για κάθε περίσταση. Και όλα
αυτά ακολουθώντας τις διεθνείς τάσεις
σε σχέδια, χρώματα, υφάσματα και τε-
χνολογία υλικών. Η πρώτη κολεξιόν
είναι καθοδόν και θα λανσαριστεί στα
τέλη του έτους. Οι συλλογές είναι μο-
ναδικές και σας λέμε από τώρα με σι-
γουριά ότι οι όλες οι γυναίκες αξίζει να
τις περιμένουν. Πιστεύουμε ότι το κα-
ταναλωτικό κοινό θα αγκαλιάσει το
άνοιγμα που κάνουμε προς τον κόσμο
της μόδας. Εμπιστευτήκαμε την Heidi
Klum και επενδύσαμε προσεκτικά στον
σχεδιασμό και στο design ακολουθώντας
τα σύγχρονα trends της παγκόσμιας
μόδας σε χρώματα, patterns, τεχνολογία

υφασμάτων. Δίνουμε έμφαση στο ρούχο
ή στο παπούτσι, όταν φορεθούν να προ-
σφέρουν άνεση, να αρέσουν και να δια-
τίθενται εγγυημένα στην πιο ανταγω-
νιστική τιμή της αγοράς. Αυτή είναι η
δέσμευσή μας τώρα αλλά και σε κάθε
επόμενο βήμα που θα κάνουμε με την
Ηeidi Klum και θα φροντίσουμε να το
επικοινωνήσουμε με εντυπωσιακές
καμπάνιες υψηλών προδιαγραφών σε
παγκόσμιο και εθνικό επίπεδο. 
–Ποιες θα είναι οι στρατηγικές ενέρ-
γειες της εταιρείας για το 2017; 

–Στον τομέα των τροφίμων μπορούμε
να πούμε ότι έχουμε αφήσει το αποτύ-
πωμά μας στο κυπριακό λιανεμπόριο
φροντίζοντας καθημερινά να προσφέ-
ρουμε ποικιλία φρέσκων και ποιοτικών
προϊόντων από τον τόπο μας στις πιο
ανταγωνιστικές τιμές της αγοράς. Δεν
το γνωρίζουν πολλοί αλλά η επένδυση
της Lidl στις κατηγορίες ΝonFood και
ειδικά στην ένδυση και υπόδηση είναι
μεγάλη, ειδικά αν αναλογιστούμε το
δίκτυο της εταιρείας μας στην ευρω-
παϊκή και πλέον στην αμερικανική αγο-
ρά. Μιλάμε για έναν όγκο εμπορευμάτων

και παραγγελιών που επιβάλει τη συνεχή
παρακολούθηση των διεθνών τάσεων
και εξελίξεων. Τα ΝonFood προϊόντα
ήταν πάντα μέρος του επιχειρηματικού
μας μοντέλου και θα συνεχίσουν να
συμβάλουν στην υγεία των οικονομικών
μας δεικτών. Γιατί ο πελάτης γνωρίζει
ότι κάθε Δευτέρα, Πέμπτη και Σάββατο
η Lidl έχει να του προτείνει λύσεις για
την κουζίνα, το μπάνιο, τον εξοπλισμό
του σπιτιού, τον κήπο, την εργαλειοθή-
κη, την γκαρνταρόμπα και τον ελεύθερο
χρόνο του. Και από ό,τι καταλαβαίνουμε
οι λύσεις αυτές είναι πολύ αγαπητές γι’
αυτό και θα συνεχίσουμε να επενδύουμε
στην ανάπτυξη νέων προϊόντων προ-
σφέροντας σε αυτούς που μας επιλέγουν
μια ολοκληρωμένη εμπειρία αγορών.
–Πολλοί θεωρούν πως τα Lidl έχουν
μετατραπεί σε μια νέα κατηγορία
υπεραγορών, η οποία προσφέρει
μεν ευρεία γκάμα προϊόντων στους
καταναλωτές υπό μορφή discount,
αλλά πλέον έχει αλλάξει χαρακτήρα,
προσφέροντας και επώνυμα προ-
ϊόντα. Εσείς επιβεβαιώνετε ότι έχει
αλλάξει χαρακτήρα κατά τα χρόνια

παρουσίας της στην αγορά;
–Η εμπιστοσύνη που δείχνουν οι

Κύπριοι καταναλωτές στα προϊόντα έν-
δυσης και υπόδησης της Lidl είναι με-
γάλη. Καταφέραμε μέσα σε όλα αυτά
τα χρόνια της δραστηριότητάς μας να
κερδίσουμε την εμπιστοσύνη των Κυ-
πρίων, οι οποίοι επιλέγουν τα δικά μας
brands Esmara, Livergy, Pepperts, Lu-
pilu, Crivit για να «ντύσουν» την κα-
θημερινότητά τους. Καλύπτουμε ένα
εύρος από καθημερινό, εποχικό, αθλη-
τικό ή τεχνικό ρούχο για κάθε περίστα-
ση. Και προτείνουμε κάθε εβδομάδα
και κάτι νέο, για τη γυναίκα, τον άνδρα
και το παιδί. Φροντίζουμε τα ρούχα ή
τα παπούτσια ή ακόμα και τα λευκά
είδη να είναι εφάμιλλα σε ποιότητα με
αυτά των γνωστών brands της αγοράς,
εξασφαλίζοντας συνεργασίες με δια-
κεκριμένα ινστιτούτα όπως το, Hohen-
stein αποκτώντας ΟkotexStandards ή
Global Organic Textile Standards αλλά
και προμηθευτές που τηρούν τις εθνικές
και διεθνείς διατάξεις του εργατικού
και περιβαλλοντικού δικαίου. Οι γυναι-
κείες collection Esmara Premium και
η παιδική 100% Pure Cotton ήταν μόνο
η αρχή. Ο κόσμος τις αγκάλιασε και
εμείς κάναμε το επιπλέον βήμα. Επεν-
δύσαμε στον σχεδιασμό και στο design
ακολουθώντας τα σύγχρονα trends της
παγκόσμιας μόδας σε χρώματα, patterns,
τεχνολογία υφασμάτων και υλικών.
Μπορεί η παρουσίαση στο κατάστημα
για λόγους συγκράτησης των τιμών να
μην ακολουθεί τους συμβατικούς κα-
νόνες της αγοράς, ωστόσο δίνουμε έμ-

φαση το ρούχο ή το παπούτσι όταν φο-
ρεθούν να ικανοποιήσουν τον πελάτη.
Όχι μόνο γιατί θα τα βρουν εγγυημένα
στην πιο ανταγωνιστική τιμή, αλλά
γιατί είναι σχεδιασμένα να είναι άνετα,
με προδιαγραφές υλικών αλλά και για
να αρέσουν. Αυτή είναι η επιβράβευσή
μας και χαιρόμαστε που κάνουμε βή-
ματα, ώστε το κοινό μας να καταλάβει
ότι εκτός από textile retailer μπορούμε,
μέσα από προσεκτικά επιλεγμένες συ-
νεργασίες όπως η Heidi Klum, να αφή-
σουμε το αποτύπωμά μας και ως fashion
retailer. 
–Ο όμιλος συνεχώς αυξάνεται στη
χώρα μας, με τα καταστήματά να
έχουν φτάσει τα 16, κερδίζοντας ση-
μαντικό μερίδιο στην αγορά. Με
αυτά τα δεδομένα αναμένονται αλ-
λαγές στη φιλοσοφία της εταιρείας;

–Η επιτυχία μας βασίζεται και θα
συνεχίσει να βασίζεται στην αφοσίωση
μας στις πραγματικές ανάγκες του πε-
λάτη. Όπως πράττουμε άλλωστε μέχρι
σήμερα θα συνεχίσουμε να πράττουμε
και στο μέλλον. Θα συνεχίσουμε να λει-
τουργούμε με βάση την αρχή της απλό-
τητας και πιστεύουμε στην αποτελε-
σματικότητα, πάντα προς όφελος του
καταναλωτή. Εκμεταλλευόμαστε την
τεχνολογία στο μέγιστο και βελτιώνουμε
την οργάνωση της εταιρίας καθημερινά.
Μειώνουμε σταθερά τα λειτουργικά
μας έξοδα και κατά συνέπεια τις τιμές
μας, γλιτώνουμε περιττά έξοδα από τον
τρόπο που λειτουργούν τα καταστήματά
μας και επιλέγουμε προσεκτικά τα προ-
ϊόντα μας, ώστε να καλύπτουν όλες τις
ανάγκες του σύγχρονου καταναλωτή.
Μέσα από αυτές τις βελτιστοποιημένες
διαδικασίες εξοικονομούμε πόρους,
μειώνουμε το κόστος και έτσι έχουμε
τη δυνατότητα να επενδύσουμε σε ακό-
μη μεγαλύτερες μειώσεις τιμών στη μό-
νιμη γκάμα των προϊόντων μας. 

<<<<<<<<

«Θέλουμε να προσφέρου-
με στους πελάτες μας μία
ολοκληρωμένη αγοραστική
εμπειρία, προσελκύοντας
και ένα διαφορετικό κοινό.
Ένα κοινό, ενδεχομένως με
αυξημένες απαιτήσεις στον
σχεδιασμό, το οποίο δεν εί-
χε επισκεφτεί έως τώρα
τα καταστήματά μας».

<<<<<<<

«Μέσα από αυτή τη συνερ-
γασία θέλουμε να γνωστο-
ποιήσουμε την αλλαγή
μας από textile retailer σε
fashion retailer και να αφή-
σουμε το στίγμα ότι δεν
επαναπαυόμαστε και
συνεχίζουμε να εξελίσσου-
με τα προϊόντα μας».

Η εταιρεία μένει πιστή στην αρχή « Όποιος σταματάει να γίνεται καλύτερος, παύει να είναι καλός», τονίζει ο νέος γενικός
διευθυντής Περιφέρειας Lidl Κύπρου, κ. Πέτρος Πέτρου.

Η συλλογή της Heidi Klum
στα καταστήματα Lidl 

Εντυπωσιακές καμπάνιες υψηλών προδιαγραφών σε παγκόσμιο και εθνικό επίπεδο
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Σημαντικό ρόλο διαδραματίζει ο κλά-
δος της ενοικίασης αυτοκινήτων
στα θετικά πρόσημα των τελευταίων
δύο χρόνων στον τουρισμό, έναν
από τους κύριους αιμοδότες της κυ-
πριακής οικονομίας. Τόσο το 2016
όσο και το 2017 σημειώθηκε ικα-
νοποιητική αύξηση στις εργασίες
του κλάδου ενοικίασης αυτοκινήτου,
σε σύγκριση με τα προηγούμενα
έτη. Οι αρμόδιοι εμφανίζονται από-
λυτα ικανοποιημένοι από τα μέχρι
τώρα αποτελέσματα των αφίξεων,
ενώ κάνουν λόγο για τεράστιο τζίρο
εσόδων που θα εισρεύσει στα ταμεία
του κράτους. Σύμφωνα με τον πρό-
εδρο του Παγκύπριου Συνδέσμου
Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων Ενοικιά-
σεως Σάββα Σπύρου, οι επενδύσεις
που έγιναν μέχρι σήμερα στον συγ-
κεκριμένο κλάδο ξεπερνούν τα 200
εκατ. ευρώ σε οχήματα και υποδομή.
Οπως ανέφερε στην «Κ», ο κλάδος
προσφέρει εργασία σε περίπου 2000
πρόσωπα, ενώ συνεισφέρει στην
οικονομία της Κύπρου 60 εκατ. ευρώ
ανά έτος από τις εισπράξεις, σε σχέ-
ση με τη χρονομίσθωση του αυτο-
κινήτου, εκ των οποίων ένα συν-
τριπτικό ποσοστό της τάξης του
85%, δηλαδή γύρω στα 50 εκατ.
ευρώ προέρχονται από τον τουρι-
σμό. Αξίζει πάντως να σημειωθεί
πως ένα άλλο σημαντικό πλεονέ-
κτημα του τουρίστα είναι και η δια-
σπορά του συναλλάγματός του, συ-
νεισφέροντας παράλληλα σε πολλές
άλλες κυπριακές επιχειρήσεις που
βρίσκονται έξω από τα κύρια του-
ριστικά κέντρα. Με αυτά τα δεδο-
μένα, ο συγκεκριμένος κλάδος συμ-
βάλλει τόσο στην τουριστική βιο-
μηχανία όσο και στην οικονομία
της χώρας. 

Οι αυξήσεις που παρουσιάστηκαν
στη βιομηχανία της ενοικίασης οχη-
μάτων τα δύο τελευταία χρόνια φαί-
νεται να συνάδουν με τη γενική αύ-
ξηση του τουριστικού ρεύματος.
Συγκεκριμένα το 2016 η τουριστική
κίνηση αυξήθηκε κατά 19,8% ως
προς το 2015, ενώ φέτος από τον
Ιανουάριο μέχρι και τον προηγού-
μενο μήνα κατά 17,6%. Παράλληλα,
οι εργασίες στις ενοικιάσεις αυτο-

κινήτων κινήθηκαν ανοδικά το 2016,
σε ένα ποσοστό της τάξης του 15%
και από τον Ιανουάριο μέχρι και τον
Μάιο του τρέχοντος έτους στο 20%.
Σύμφωνα με τον κ. Σπύρου, μέχρι
το 2017, τα διαθέσιμα αυτοκίνητα
ενοικίασης ανήλθαν σχεδόν στις
14.000 (16%) από τα 10.500 που ήταν
το 2015, τονίζοντας πως οι αυξήσεις
στις εργασίες του κλάδου επήλθαν
λόγω της ταυτόχρονης μείωσης των

τιμών ενοικίασης, οι οποίες ακολου-
θούν πτωτική πορεία την τελευταία
δεκαετία. 

Διασπορά συναλλάγματος
Ο ετήσιος μέσος όρος πληρότητας

των διαθέσιμων αυτοκινήτων που
απασχολούνται με τον τουρισμό
είναι περίπου 65%, είπε ο κ. Σπύρου,
τονίζοντας ότι ο συγκεκριμένος κλά-
δος ακολουθεί, όπως όλα τα τουρι-
στικά επαγγέλματα, την εποχικότητα
της τουριστικής σεζόν, σημειώνοντας
υψηλές πληρότητες το καλοκαίρι
και χαμηλές κατά τη χειμερινή πε-
ρίοδο. «Υπολογίζεται ότι ένα αυτο-
κίνητο διανύει κατά μέσο όρο 80 χι-
λιόμετρα την ημέρα, δηλαδή κάθε
έτος τα οχήματάμας καλύπτουν δια-
δρομές που υπερβαίνουν την εντυ-
πωσιακή απόσταση των 250 εκα-
τομμυρίων χιλιομέτρων. Από εδώ
ακριβώς μπορούμε να συμπεράνουμε
ότι εκτός από τα 50 εκατ. ευρώ που
μένουν στο νησί μας από τα έσοδα
της ενοικίασης των αυτοκινήτων,
οι τουρίστες αφήνουν σε συνάλλαγμα
από την κατανάλωση καυσίμων ένα
επιπρόσθετο ποσό που υπερβαίνει
τα 15 εκατ. ευρώ, κάτι εξαιρετικά

θετικό για την οικονομία του τόπου»,
τόνισε. Παράλληλα έκανε λόγο και
για τον τουρίστα περιηγητή, οοποίος
διασπείρει το συνάλλαγμά του σε
όποιες περιοχές κι αν ταξιδέψει, συ-
νεισφέροντας άμεσα σε αρκετές κυ-
πριακές επιχειρήσεις, οι οποίες βρί-
σκονται εκτός των παράλιων πόλεων.
Επίσης, βοηθάει καταλυτικά στην
προώθηση του εναλλακτικού του-
ρισμού, του αγροτουρισμού και στη
στήριξη των περιφερειακών παρα-
θεριστικών περιοχών, όπως τα ορεινά
θέρετρα. Τα 14.000 οχήματα που
διατίθενται από τις 200 εταιρείες αυ-
τοκινήτων ενοικίασης, υπολογίζεται
ότι γύρω στα δύο χιλιάδες οχήματα
που βρίσκονται στους δρόμους της
Κύπρου είναι υπό τη μορφή της μα-
κροχρόνιας μίσθωσης και οι υπό-
λοιπες 12.000 εξυπηρετούν τις του-
ριστικές ανάγκες. Όπως ανέφερε ο
κ. Σπύρου οι εταιρείες ενοικίασης
αυτοκινήτου τα τελευταία χρόνια
κατάφεραν να προσφέρουν ένα αξιό-
πιστο και ασφαλές μέσο διακίνησης
σε εξαιρετικά ανταγωνιστικές τιμές
σε σχέση με τις άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. «Τα αυτοκίνητα ενοικίασης
στη χώρα μας είναι από τα πιο φθηνά
στην Ευρώπη και από τα φθηνότερα
σε όλους τους σημαντικούς τουρι-
στικούς προορισμούς ανά την υφή-
λιο», ανέφερε. 

Ευαίσθητοι στην τιμή 
Ο μέσος όρος ημερών ενοικίασης

οχημάτων είναι περίπου 6-7 ημέρες,
με τη μεγάλη πλειονότητα των του-
ριστών να ενοικιάζουν μεσαίου ή
μικρού μεγέθους οχήματα. Όσον
αφορά την ταυτότητα των τουριστών
που προτιμούν να περιηγούνται αυ-
τόνομα, οι Άγγλοι παραμένουν οι
κύριοι πελάτες στον χώρο, ενώ ακο-
λουθούν οι αγορές της Κεντρικής
Ευρώπης (Γερμανοί, Αυστριακοί,
Γάλλοι, Ελβετοί, Ολλανδοί). Πιο κάτω
στη λίστα βρίσκονται οι Ρώσοι και
οι Σκανδιναβοί. Ερωτηθείς εάν οι
πελάτες μιας ανώτερης εισοδημα-
τικής τάξης (για παράδειγμα οι Ρώσοι)
έχουν προτίμηση στα ακριβά αυτο-
κίνητα, ο κ. Σπύρου τόνισε πως αυτό
δεν ισχύει, σημειώνοντας παράλληλα
ότι η επιλογή για ένα πιο ακριβό αυ-
τοκίνητο δεν αποτελεί πλέον χαρα-

κτηριστικό της χώρας προσέλευσης,
αλλά οικονομικής ή επαγγελματικής
τάξης. «Η εικασία ότι οι Ρώσοι επι-
λέγουν τα ακριβά αυτοκίνητα και
οι Άγγλοι τα φθηνά είναι μύθος. Η
μεγάλη πλειονότητα των ξένων επι-
σκεπτών είναι ‘ευαίσθητοι στην τι-
μή’, δηλαδή επιλέγουν βάσει της τι-
μής. Οι επισκέπτες από τη Ρωσία
είναι μεσαίας εισοδηματικής τάξης
και χαρακτηρίζεται σχεδόν ως μα-
ζικός τουρισμός και είναι όπως και
των άλλων χωρών», πρόσθεσε. Ταυ-
τόχρονα σημείωσε πως η αντιστοιχία
της χώρας προέλευσης και ενοικία-
σης αυτοκίνητων δεν κινείται πα-
ράλληλά με το τουριστικό ρεύμα,
εξηγώντας πως ενώ οι Άγγλοι απο-
τελούν των 36% των αφίξεων, κα-
τέχουν το εντυπωσιακό 60% στις
ενοικιάσεις αυτοκινήτων, ενώ οι
Ρώσοι που αποτελούν το 25% κα-
τέχουν μόνο το 10% στις ενοικιάσεις.
Την ίδια ώρα, οι Γερμανοί, οι οποίοι
αποτελούν το 7% στις αφίξεις κα-
τέχουν το ίδιο ποσοστό με τους Ρώ-
σους στις κρατήσεις αυτοκινήτων
αντιπροσωπεύοντας το 10%. Το γε-
γονός αυτό, είπε ο κ. Σπύρου οφεί-
λεται στην «τουριστική κουλτούρα»

της κάθε χώρας και στην άνεσήτους
να οδηγήσουν στις χώρες του εξω-
τερικού. 

Eνοικιάσεις μέσω διαδικτύου  
Όσον αφορά τον τρόπο ενοικία-

σης αυτοκινήτων από τους τουρί-
στες, ο κ. Σπύρου ανέφερε πως η
μεγαλύτερη πλειοψηφία των ενοι-
κιάσεων γίνεται μέσω της προκρά-
τησης από μεγάλα ή μεσαίου μεγέ-
θους διαδικτυακά πρακτορεία (In-
ternet Brokers) ή Online Travel
Agents (OTA). Κάποια παραδείγματα
είναι το Rentalcars.com ( ανήκει
στην Booking.com), το Expedia, η
Ebookers κτλ., ενώ την ίδια ώρα
στην αγορά παραμένουν οι μεγάλοι
τουριστικοί οίκοι όπως το TUI GRO-
UP, η Thomas Cook, αλλά με μει-
ωμένη αίγλη. Η απευθείας παραδο-
σιακή ενοικίαση όπου ο πελάτης
επισκεπτόταν προσωπικά το γρα-
φείο ενοικίασης στην περιοχή του
καταλύματος του έχει πλέον εκλεί-
ψει, τόνισε ο κ. Σπύρου, προσθέ-
τοντας πως οι απευθείας κρατήσεις
γίνονται κατά κόρον μέσω των ιστο-
σελίδων των εταιρειών. Αξίζει πάν-
τως να σημειωθεί ότι πέραν του

80% των κρατήσεων γίνονται πλέον
με αφετηρία τα αεροδρόμια Λάρ-
νακας και Πάφου. Το αυτοκίνητο
ενοικίασης περιλαμβάνεται σε όλα
τα προγράμματα των ξένων τουρι-
στικών πρακτόρων, ενώ επίσης πε-
ριλαμβάνεται και σε προγράμματα
τύπου «fly&drive». 

Η γενικότερη έννοια της ασφά-
λειας που επιλέγουν οι επισκέπτες
έχει και αυτή διαφοροποιηθεί τα τε-
λευταία χρόνια. Όπως εξήγησε, η
τεράστια πλειοψηφία των εταιρειών
περιλαμβάνουν μέσα στο ημερήσιο
κόστος ενοικίασης τη διά νόμου
ασφάλιση έναντι τρίτου, αλλά επι-
πλέον περιλαμβάνουν και την ευθύνη
του πελάτη για τυχόν ζημιές στο
όχημα ενοικίασης με εξαίρεση 600-
900 ευρώ σαν ευθύνη πρώτων ζη-
μιών. Αυτό το ποσό που παραμένει
εμπίπτει μέσα στηνευθύνη των οδη-
γών σε περίπτωση ατυχήματος και
καλύπτεται από διάφορα προαιρετικά
πακέτα που προσφέρουν οι εταιρείες
είτε στην Κύπρο ή στο εξωτερικό
κατά την κράτηση, τα οποία στοι-
χίζουν από €7-€10 την ημέρα.

Ερωτηθείς εάν παρουσιάζονται
παρανομίες στον συγκεκριμένο κλά-
δο, ο κ. Σπύρου ανέφερε πως με την
τελευταία αναθεώρηση της νομο-
θεσίας τον Δεκέμβριο του 2013, με
την οποία τροποποιήθηκε το παλαιό
σύστημα των αδειών, η παρανομία
έχει εκλείψει. «Η κάθε εταιρία έχει
σήμερα το δικαίωμα να αυξήσει ή
να μειώσει τον στόλο της ανάλογα
με τις εργασίες της και χωρίς ση-
μαντικό κόστος, εκτός από τα δια-
δικαστικά τέλη που είναι σχετικά
αμελητέα», ανέφερε. 

O τουρισμός πατάει
γκάζι στις ενοικιάσεις
οχημάτων και φέτος
Ο κλάδος εισφέρει στην οικονομία 60 εκατ. ευρώ τον χρόνο

<<<<<<<

Οι αυξήσεις που παρου-
σιάστηκαν στον τομέα
της ενοικίασης οχημά-
των τα δύο τελευταία
χρόνια φαίνεται να συ-
νάδουν με τη γενική αύ-
ξηση του τουριστικού
ρεύματος.

Κατηγορίες αυτοκινήτων 

Mini (Μικρού μεγέθους) 1000cc 4 άτομα
Economy cars (Μικρού κυβισμού) 1200cc 4-5 άτομα
Compact (Οικογενειακό) 1400cc 4-5 άτομα
SUV (Ψηλά ) 1600-1800cc 5 άτομα
People Carrier (βαν) 1600-2000cc 7-9 άτομα
Luxury (Πολυτελείας ) +2000cc 5 άτομα

Οι εργασίες στις ενοικιάσεις αυτοκινήτων κινήθηκαν ανοδικά το 2016, σε ένα ποσοστό της τάξης του 15% και από τον
Ιανουάριο μέχρι και το Μάιο του τρέχοντος έτους στο 20%.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Κάλεσμα προς τους κουρεμένους
καταθέτες μπορεί να θεωρηθεί η
πρόταση νόμου που κατέθεσε την
Παρασκευή ο πρόεδρος του Δημο-
κρατικού Συναγερμού, Αβέρωφ Νε-
οφύτου, για την ίδρυση Εθνικού
Ταμείου Αποζημίωσης και Κοινω-
νικής Συνοχής, καθώς με αυτή την

πρόταση έχει στόχο να αποζημιω-
θούν σταδιακά και με τις δυνατό-
τητες της οικονομίας, όσοι επλή-
γησαν λόγω των προβλημάτων στον
τραπεζικό τομέα. Σύμφωνα με την
αιτιολογική έκθεση της ίδρυσης
του Ταμείου που κατατέθηκε, είναι
η χρηματοδότηση ή η οικονομική
ενίσχυση επιχειρήσεων στη Δημο-
κρατία, η σταδιακή αποζημίωση
των καταθετών της πρώην Λαϊκής
Τράπεζας που απώλεσαν καταθέσεις
πέραν των πρώτων εκατό χιλιάδων

ευρώ, των καταθετών της Τράπεζας
Κύπρου των οποίων οι καταθέσεις
μετατράπησαν σε μετοχικό κεφά-
λαιο σε ποσοστό 47,5% και στην
αποζημίωση των κατόχων αξιογρά-
φων των τραπεζικών ιδρυμάτων
και των μετόχων της Τράπεζας Κύ-
πρου που ήταν εγγεγραμμένοι στο
μητρώο μετόχων κατά την 25η Μαρ-
τίου 2013.

Συγκεκριμένα, ο τίτλος της πρό-
τασης νόμου η οποία αναμένεται
να συζητηθεί σε προσεχή συνεδρία

της Επιτροπής Οικονομικών, είναι
«ο Περί ίδρυσης Εθνικού Ταμείου
Αποζημίωσης και Κοινωνικής Συ-
νοχής Νόμος του 2017». Ο νόμος
προνοεί ότι το Ταμείο είναι νομικό
πρόσωπο με διαρκή διαδοχή, το
οποίο θα κατέχει, θα διαχειρίζεται
και θα διαθέτει περιουσία από διά-
φορους πόρους του κράτους. Σύμ-
φωνα με την πρόταση νόμου, οι πό-
ροι του Ταμείου θα προέρχονται
από εισοδήματα της Δημοκρατίας
προερχόμενα από την εκμετάλλευση

υδρογονανθράκων, αλλά και από
ομόλογα ή και χρεόγραφα ή και με-
ρίδια οργανισμού συλλογικών επεν-
δύσεων και τίτλους αξιών που το
Ταμείο θα εκδίδει και θα πωλεί. Πρό-
σθετα, το σημείωμα αναγράφει ότι
στο Ταμείο θα μπαίνουν πόροι από
τη συνεισφορά του κράτους ίσης
με κάποιο ποσοστό που θα καθο-
ριστεί επί του ετήσιου πρωτογενούς
πλεονάσματος του προϋπολογισμού
του κράτους. Ακόμα, ως πόρο θεωρεί
τα έσοδα που ενδέχεται να προκύ-

ψουν από επαναπατρισμό κεφαλαί-
ων ή και νομοθεσιών που προνοούν
την εθελοντική αποκάλυψη εισο-
δημάτων και επενδύσεων, ενώ και
από την απόκτηση, διαχείριση και
διάθεση μετοχών και ομολόγων
οποιασδήποτε εταιρείας. Επίσης,
από κρατική περιουσία που το κρά-
τος επιθυμεί να μεταβιβάσει προς
όφελος του Ταμείου, είτε αυτή είναι
υπό μορφή ακίνητης περιουσίας,
μετοχών, μεριδίων σε εταιρείες που
ελέγχει το κράτος ή άλλα περιου-
σιακά στοιχεία. Τέλος, το έγγραφο
αναφέρει για πόρους από δωρεές
και εισφορές που γίνονται προς το
Ταμείο από οποιοσδήποτε φυσικό
ή νομικό πρόσωπο, από έσοδα από
τόκους ή και από μερίσματα, ή από
οποιαδήποτε άλλη πηγή ή και νό-
μιμη δραστηριότητα.

Με αστερίσκους
Για να είναι δικαιούχοι αυτοί που

θα αποζημιωθούν, η πρόταση νόμου
περιέχει μερικούς «αστερίσκους».
Όπως αναγράφει, οι δικαιούχοι που
θα δικαιούνται αποζημίωση από το
Ταμείο θα πρέπει στην περίπτωση
που είναι φυσικά πρόσωπα να έχουν
τρία έτη συνεισφορές στο Ταμείο
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στην
περίπτωση όπου οι δικαιούχοι είναι
εταιρείες, να είναι εγγεγραμμένες
στην Κυπριακή Δημοκρατία σύμ-
φωνα με την έννοια που αποδίδεται

στον περί Εταιρειών Νόμο, όπως
αυτός εκάστοτε τροποποιείται ή
αντικαθίσταται.

Με Επιτροπή
Το Ταμείο θα λειτουργεί από εν-

νεαμελή Επιτροπή Διαχείρισης, η
οποία όπως προνοείται, θα αποτε-
λείται από πρόεδρο και οκτώ μέλη.
Ο πρόεδρος και τα οκτώ μέλη θα διο-
ρίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο,
έπειτα από εισήγηση του υπουργού
και θα εγκρίνονται από την Επιτροπή
Οικονομικών και Προϋπολογισμού
της Βουλής. Σημειώνεται δε, ότι, στην
Επιτροπή θα εκπροσωπούνται οι κα-
ταθέτες της πρώην Λαϊκής που έχα-
σαν τις καταθέσεις τους και η θητεία
του προέδρου καθώς και των μελών
της Επιτροπής θα είναι πενταετής.
Αναφορικά με τον προϋπολογισμό
του Ταμείου, θα πρέπει να καταθέτει
προς έγκριση στη Βουλή την ανάλυση
των ποσών που αναμένεται να ει-
σπραχθούν και να δαπανηθούν από
αυτό και των αντικειμένων για τα
οποία έγινε αυτή η είσπραξη ή η δα-
πάνη, η ανάλυση του ενεργητικού
και του παθητικού του Ταμείου, καθώς
και την αναλυτική επενδυτική πο-
λιτική του. Τέλος, επισημαίνεται στην
πρόταση νόμου πως σε περίπτωση
διάλυσης του Ταμείου τα καθαρά πε-
ριουσιακά στοιχεία του, θα περιέρ-
χονται στην κυριότητα της Δημο-
κρατίας της Κύπρου.

Οι υδρογονάνθρακες να αποκαταστήσουν «κουρεμένους»
Πρόταση Αβέρωφ για να αποζημιωθούν σταδιακά όσοι επλήγησαν από το κούρεμα μέσω σύστασης ειδικού Ταμείου

Οι καταθέτες της πρώην Λαϊκής θα ενισχυθούν οικονομικά, πάντα όμως με τη δυναμική που θα επιτρέπει το κράτος.

<<<<<<<

Το Ταμείο θα λειτουργεί
από εννεαμελή Επιτρο-
πή Διαχείρισης, η οποία,
όπως προνοείται, θα
αποτελείται από πρό-
εδρο και οκτώ μέλη.
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Με το τουριστικό κύμα να έχει ήδη
κατακλύσει τις πόλεις της χώρας, οι
βιομηχανίες παγωτού από τις αρχές
της καλοκαιρινής σεζόν εμφανίστη-
καν έτοιμες να προσελκύσουν ολοένα
και περισσότερο το ενδιαφέρον των
καταναλωτών. Αρκετές επιχειρήσεις
που εισάγουν γνωστές μάρκες πα-
γωτού διαθέτουν μεγάλο ποσοστό
του προϋπολογισμού τους στις δια-
φημίσεις, λόγω του έντονου αντα-
γωνισμού που παρουσιάζεται τα τε-
λευταία χρόνια στον συγκεκριμένο
κλάδο. Οι πιο δυνατοί παίκτες του
παζαριού δεν περιορίζονται απλώς
στη δύναμη των γνωστών προϊόντων
και δίνουν έμφαση σε προωθητικές
ενέργειες, ώστε να κερδίσουν τους

Κύπριους καταναλωτές. Από την άλ-
λη, οι εγχώριες κυπριακές επιχειρή-
σεις που δραστηριοποιούνται στη
βιομηχανία του παγωτού εδώ και
χρόνια, έχουν πλέον εδραιωθεί στη
συνείδηση των Κυπρίων και εστιά-
ζουν την προσοχή τους στην ποι-
ότητα, παρά στην προώθηση των
προϊόντων που προσφέρουν. Με την
αγορά του συγκεκριμένου κλάδου
να βρίσκεται στο κόκκινο λόγω κα-
λοκαιριού, οι κυπριακές βιομηχανίες
παγωτού βρίσκονται υψηλά στις
προτιμήσεις των καταναλωτών.
Ωστόσο, το πρόβλημα που αντιμε-

τωπίζει ο συγκεκριμένος κλάδος
οφείλεται στο γεγονός ότι το παγωτό
χαρακτηρίζεται ως ένα καθαρά επο-
χιακό προϊόν, το οποίο εμφανίζει τε-
ράστια άνοδο κατά την περίοδο του
καλοκαιριού, ενώ σε αντίθεση με
τους χειμερινούς μήνες η αγορά βρί-
σκεται σε αρκετά χαμηλά επίπεδα.
Παρά τις πολύ καλές θερμοκρασίες
που έχει η Κύπρος τον χειμώνα σε
σχέση με άλλες χώρες του εξωτερι-
κού, το παγωτό δεν έχει εξέχουσα
θέση στα σπίτια των Κυπρίων, όπως
λογικά θα αναμενόταν. 

Ο πρόεδρος του Συνδέσμου του
Λιανικού Εμπορίου Μάριος Αντωνίου
επιβεβαίωσε ότι η κατανάλωση πα-
γωτού στη χώρα μας εμπίπτει στο
καθαρά εποχιακό προϊόν, τονίζοντας
παράλληλα πως την ευθύνη για το
γεγονός αυτό την έχουν πρωτίστως
οι επιχειρήσεις, οι οποίες θα μπο-
ρούσαν να περάσουν το μήνυμα ότι
το συγκεκριμένο προϊόν μπορεί να
καταναλώνεται και τους δώδεκαμή-
νες του χρόνου. «Οι βιομηχανίες του
παγωτού θα πρέπει πρώτα να το πι-
στέψουν, να το ενθαρρύνουν και να
το προωθήσουν και τους χειμερινούς
μήνες στα σημεία πώλησης», ανέ-
φερε. 

Μερίδιο αγοράς 
Σύμφωνα με τα στοιχεία του Συν-

δέσμου στα σημεία πώλησης των
μικρών και μεγάλων υπεραγορών,
η κατανάλωση παγωτού για το πε-
ρασμένο έτος κινήθηκε ανοδικά τον
Ιούνιο και Ιούλιο, σε σχέση με τους
αντίστοιχους μήνες του 2015, ενώ
όσον αφορά τους χειμερινούς μήνες
(Νοέμβριο, Δεκέμβριο, Ιανουάριο,
Φεβρουάριο, Μάρτιο) το 2016 κατα-
γράφηκε επίσης μια σχετική αύξηση.
«Φαίνεται ότι η ανοδική πορεία της
κατανάλωσης βρίσκεται ακόμα σε
πολύ χαμηλά επίπεδα, σε σχέση με
άλλες ευρωπαϊκές χώρες», είπε κ.
Αντωνίου. Από εκεί και πέρα, οι πιο

δυνατοί μήνες του έτους είναι ο Απρί-
λιος, ο Μάιος, ο Ιούνιος, ο Ιούλιος, ο
Αύγουστος και ο Σεπτέμβριος, με
την κατανάλωση να φθίνει δραματικά
τους αμέσως επόμενους μήνες. «Με
αυτά τα δεδομένα, χρειάζεται αρκετή
προσπάθεια και κυρίως πίστη από
τις ντόπιες επιχειρήσεις για να ξε-
περαστεί το διαχρονικό αυτό πρό-
βλημα που ταλανίζει τον κλάδο»,

υπογράμμισε. Στις περιπτώσεις των
ατομικών παγωτών (ατομική συ-
σκευασία), την πλειοψηφία της αγο-
ράς στις μικρές και μεγάλες υπερα-
γορές την έχουν τα εισαγόμενα προ-
ϊόντα, με ένα ποσοστό της τάξης του
60%. Στη συγκεκριμένη κατηγορία,
οτιδήποτε είναι εισαγόμενο κατα-
ναλώνεται πολύ περισσότερο από
τα προϊόνταπου παράγουνοι ντόπιες

επιχειρήσεις. Οι δυνατές εταιρείες
που εισάγουν τις γνωστές μάρκες
παγωτών και κατέχουν ένα αξιοση-
μείωτο μερίδιο στην αγορά είναι η
Uniliver Τσεριώτης με τα «Algida»,
η εταιρεία  Βάσσος Ηλιάδης Ltd με
την γκάμα των «Nestle» και η Cyprus
Trading Corporation Plc με την γκάμα
των «Mars». Όσον αφορά την τοπική
βιομηχανία, οι δυνατοί παίκτες είναι
τα παγωτά Παπαφιλίπου και η Regis.
Και ενώ τα εισαγόμενα προϊόντα
στις ατομικές συσκευασίες κατέχουν
ένα αρκετά μεγάλο ποσοστό, στις
οικογενειακές συσκευασίες οι εγ-
χώριες επιχειρήσεις υπερτερούν.
Ωστόσο,αν και η διαφορά δεν είναι
πολύ μεγάλη, στη συγκεκριμένη κα-
τηγορία, οι κυπριακές βιομηχανίες
ξεπερνούν το 50%, με τα παγωτά
Παπαφιλίππου να κυριαρχούν και
να έχουν αρκετά μεγάλη διαφορά
από τον δεύτερο και τρίτο. Συγκε-
κριμένα, σύμφωνα με τα στοιχεία
της RAI Consultants Ltd, το μερίδιο
της αγοράς σε όγκο από τον Ιανουά-
ριο μέχρι και τον Οκτώβριο του 2016,
στις οικογενειακές συσκευασίες,
διανέμεται ως εξής: Παπαφιλίππου
26,4%, Nestle 25%, Uniliver 15%,
KriKri 11%, Regis 10%, ενώ οι υπό-
λοιπες εταιρείες βρίσκονται σε πο-
σοστό κάτω του 4%. Αναφορικά με
το παγωτό-χύμα, τα στοιχεία των
ντόπιων παραγωγών δείχνουν ότι
το κυπριακό στοιχείο βρίσκεται πρώ-
το στις προτιμήσεις των καταναλω-
τών. 

Εμπόδια 
Παράλληλα, σύμφωνα με τον πρό-

εδρο του Συνδέσμου του Λιανικού
Εμπορίου Μάριο Αντωνίου, τα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζουν οι κυ-
πριακές βιομηχανίες παγωτού είναι
η έντονη ανταγωνιστικότητα των
εισαγόμενων προϊόντων και δη των
συνεχόμενων διαφημίσεών τους, η
εποχικότητα αλλά και το υψηλό κό-

στος των αγνών και φρέσκων προ-
ϊόντων (φρέσκο γάλα, φρέσκα φρού-
τα). Όπως είπε, τα παγωτά Παπαφι-
λίππου και η Regis έχουν μια πολύ
καλή ιστορία και ο κόσμος δείχνει
διαχρονικά την εκτίμησή του στις
δύο εταιρείες, οι οποίες για πολλά
χρόνια μεγάλωσαν γενιές και γενιές,
με αποτέλεσμα να εδραιωθούν για
την ποιότητα που προσφέρουν. «Σί-
γουρα δεν είναι εύκολος ο ανταγω-
νισμός των εισαγόμενων, πρέπει συ-
νεχώς να παρακολουθούν τις τάσεις
στο εξωτερικό και να προσαρμόζον-
ται», τόνισε. 

Τη θέση αυτή επιβεβαιώνουν στην
«Κ» και οι ντόπιες βιομηχανίες πα-
γωτού, οι οποίες ναι μεν παρουσιά-
ζονται ικανοποιημένες με την ανο-
δική πορεία που σημειώθηκε τα τε-
λευταία δύο χρόνια στον κλάδο, αλλά
από την άλλη υπάρχουν αρκετά εμ-
πόδια στην περαιτέρω ανάπτυξη και
επέκτασή τους τόσο στην Κύπρο
όσο και στο εξωτερικό. Την ίδια ώρα
όμως, όπως δηλώνουν, δεν πρόκειται
να μειώσουν το κόστος παραγωγής
των προϊόντων τους, κρατώντας την
ποιότητά των παγωτών τους στο
ίδιο επίπεδο, χρησιμοποιώντας φρέ-
σκο γάλα, κρέμα, φρούτα, εξαιρετικής
ποιότητας αβγά, βούτυρο και ξηρούς
καρπούς. Οι πρώτες ύλες που χρη-
σιμοποιούν στην παραγωγή των κυ-
πριακών παγωτών είναι ακριβές, πα-
ρόλα αυτά, όπως σημειώνουν, η ποι-
ότητα που προσφέρουν είναι πρω-
τεύουσας σημασίας. Όσον αφορά
τις εξαγωγές των κυπριακών παγω-
τών, οι ντόπιες επιχειρήσεις ανέφε-
ραν ότι το ενδιαφέρον είναι τεράστιο,
διότι τα συγκεκριμένα προϊόνταείναι
διαφορετικά από τα κλασικά βιομη-
χανοποιημένα παγωτά με τα φυτικά
λιπαρά ή τις σκόνες γάλακτος. Πα-
ράλληλα σημείωσαν ότι τα ντόπια
παγωτά ξεχωρίζουν διότι έχουν μια
ξεχωριστή γεύση λόγω των υλικών
και η ζήτηση αυξάνεται. 

Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     7Ε Π Ι Χ Ε Ι Ρ Η Σ Ε Ι ΣKυριακή 25 Ιουνίου 2017

 

Στο «κόκκινο» ο ανταγωνισμός για τα παγωτά
Η εγχώρια βιομηχανία πρώτη στη λίστα των οικογενειακών συσκευασιών – Κερδίζουν τα εισαγόμενα στα ατομικά 

26,4
25

15
10 10

Παγωτά 
Παπαφιλίππου

Βάσσος
Ηλιάδης Ltd

(Nestle)
Uniliver KriKri Regis

Ιανουάριος - Οκτώβριος 2016 
(οικογενειακές συσκευασίες)

<<<<<<<

Το πρόβλημα που αντι-
μετωπίζει ο συγκεκρι-
μένος κλάδος οφείλεται
στο γεγονός ότι το πα-
γωτό χαρακτηρίζεται
ως ένα καθαρά εποχια-
κό προϊόν.

Μερίδιο αγοράς σε όγκο (%)

RAI Consultants 
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Εκδήλωση για τα 70χρονα του 27ου Σ.Ν.Λ

Πλατεία και αίθουσα παλαιού Λιμανιού Λεμεσού 

Σάββατο 01/07/2017 - Ώρα: 18:30 

Σας προσκαλούμε όλους να γιορτάσετε μαζί μας και
να ζήσετε από κοντά την εμπειρία του προσκοπισμού!

Σώμα Προσκόπων Κύπρου - Επαρχιακή Εφορία Λεμεσού
Τοπική Εφορία Αμαθούντας

27ον Σύστημα Ναυτοπροσκόπων Λεμεσού

«Προσκοπάκος όταν είσαι τι ωραία που περνάς προπαντός
όταν πηγαίνεις εκδρομάς. Περπατάς όλη τη μέρα,

μες τον καθαρό αέρα και το βράδυ στο αντίσκηνο γυρνάς»

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ

Μεγαλύτερη αποφασιστικότητα
και πρόοδο στο κρίσιμο μέτωπο
των «κόκκινων» δανείων ζητεί
από τις διοικήσεις των τραπεζών
η Τράπεζα της Ελλάδος (ΤτΕ), κα-
θώς η εικόνα του πρώτου τριμήνου
δεν ήταν ιδιαίτερα ενθαρρυντι-
κή.

Σύμφωνα με πληροφορίες, η
ΤτΕ σε σειρά επαφών που είχε με
τις τράπεζες υπογράμμισε ότι οι
επιδόσεις του πρώτου τριμήνου
στην κατεύθυνση μείωσης των
μη εξυπηρετούμενων δανείων
(NPLs) και και μη εξυπηρετούμε-
νων πιστωτικών ανοιγμάτων –που
περιλαμβάνουν και δάνεια σε ρύθ-
μιση (NPEs)– δεν ήταν ικανοποι-
ητική, παρά το γεγονός ότι οι τρά-
πεζες προχώρησαν σε υψηλές δια-
γραφές. 

Σημειώνεται ότι οι διαγραφές
που πραγματοποιήθηκαν στο α΄
τρίμηνο αντιστοιχούν στο 60%
των διαγραφών που θα πραγμα-
τοποιηθούν το 2017. 

Επιπλέον, στο ξεκίνημα του
2017 χάθηκε το «μαξιλάρι» που
είχε δημιουργηθεί στο τέλος του
2016 από τις καλές επιδόσεις στη
μείωση των «κόκκινων» δανείων
που πέτυχαν κατά το β΄ εξάμηνο
της περυσινής χρονιάς. Ετσι η ΤτΕ
ζητεί επιτάχυνση και αποφασι-
στικότερες κινήσεις στα δύσκολα

μέτωπα: επιτυχείς ρυθμίσεις (δη-
λαδή «θεραπεία» προβληματικών
δανείων και την επιστροφή τους
σε κανονικότητα), εισπράξεις από
ρευστοποιήσεις εξασφαλίσεων
και πωλήσεις προβληματικών δα-
νείων σε τρίτους. Σύμφωνα με τα
σχέδια περίπου το 36% της μεί-
ωσης θα προέλθει από διαγραφές,
ενώ το υπόλοιπο 64% θα προέλθει
από «θεραπεία» δανείων, ρευστο-
ποιήσεις περιουσιακών στοιχείων
και πωλήσεις «κόκκινων» δανείων
σε τρίτους.

Στελέχη τραπεζών αναγνωρί-
ζουν ότι η εικόνα του πρώτου τρι-
μήνου δεν ήταν ιδιαίτερα ικανο-
ποιητική και την αποδίδουν στην
αβεβαιότητα που επικράτησε για
την αξιολόγηση και τις καθυστε-
ρήσεις στην ολοκλήρωση του θε-
σμικού πλαισίου για την αντιμε-
τώπιση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων. 

Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα με
την σχετική έκθεση της ΤτΕ, κατά
το α΄ τρίμηνο οι τράπεζες «έπια-
σαν» τον στόχο μείωσης των NPEs
(στο τέλος Μαρτίου διαμορφώθη-
καν στα 103,9 δισ. ευρώ έναντι
στόχου 105,2 δισ. ευρώ), ενώ απέ-
τυχαν στα NPLs (διαμορφώθηκαν
στα 75,2 δισ. ευρώ έναντι στόχου
74,7 δισ. ευρώ). 

Με εξαίρεση τα υπόλοιπα στον
τομέα της καταναλωτικής πίστης,
όπου οι τράπεζες ξεπέρασαν τον

στόχο μείωσης των NPLs κατά 100
εκατ. ευρώ, βρέθηκαν εκτός στό-
χων τόσο στα στεγαστικά δάνεια
(-400 εκατ.) όσο και τα επιχειρη-
ματικά (-100 εκατ.). Αλλά και στα
NPEs η θετική επίδοση οφείλεται
αποκλειστικά στα επιχειρηματικά
δάνεια: αστόχησαν τόσο στα στε-
γαστικά (απόκλιση 400 εκατ.) όσο
και στα καταναλωτικά (αστοχία
100 εκατ.).

Οι πιέσεις για την επίτευξη των
στόχων θα ενταθούν από το φθι-
νόπωρο, καθώς η ΤτΕ θεωρεί εξαι-
ρετικής κρισιμότητας την επίτευ-
ξη των στόχων του 2017 ενόψει
του stress test που θα πραγμα-
τοποιηθεί το 2018 από την ΕΚΤ.
Σύμφωνα με τις δεσμεύσεις που
έχουν αναλάβει οι διοικήσεις,
στις εποπτικές αρχές πρέπει μέχρι
το τέλος της φετινής χρονιάς τα
NPEs να μειωθούν στα 98,2 δισ.

ευρώ και τα NPLs στα 65,9 δισ.
ευρώ.

Οι διοικήσεις των τραπεζών, αν
και αναγνωρίζουν ότι το ξεκίνημα
του 2017 δεν ήταν ικανοποιητικό,
εμφανίζονται αισιόδοξες για την
επίτευξη των στόχων βασιζόμενες
και στη βελτίωση του οικονομικού
περιβάλλοντος μετά την ολοκλή-
ρωση της δεύτερης αξιολόγησης.
Επιπλέον πρώτη φορά από το ξέ-
σπασμα της κρίσης οι τράπεζες
έχουν στη διάθεσή τους ένα θε-
σμικό πλαίσιο, που διαμορφώθηκε
μετά την υπογραφή του τρίτου
μνημονίου, αλλά και τις προσθήκες
που έφερε η νέα συμφωνία της
κυβέρνησης (εξωδικαστικός, νο-
μική κάλυψη, ηλεκτρονικοί πλει-
στηριασμοί κ.ά.), που λίγα χρόνια
πριν θεωρούνταν αδιανόητα.

Jpapadogiannis@kathimerini.gr

Πιέσεις από ΤτΕ 
στις τράπεζες 
για τη μείωση
«κόκκινων» δανείων
Οι στόχοι του πρώτου τριμήνου
δεν επετεύχθησαν, παρά τις διαγραφές

Σε 17 δισ. ευρώ τίθεται ο στόχος
των εσόδων από τις αποκρατι-
κοποιήσεις για την περίοδο 2017
μέχρι και το 2060. Από αυτά, τα
4 δισ. ευρώ θα προέλθουν από
περιουσιακά στοιχεία τραπεζών
και τα υπόλοιπα 13 δισ. ευρώ
από μη τραπεζικά περιουσιακά
στοιχεία.

Τα στοιχεία αυτά δημοσιοποί-
ησε χθες το πρακτορείο Bloom-
berg, επικαλούμενο έκθεση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, σχετικά
με τη συμμόρφωση της χώρας
στο πρόγραμμα διάσωσής της.
Σε ό,τι αφορά την περίοδο ισχύος
του τρίτου μνημονίου, η χώρα
πρέπει να επιτύχει έσοδα ύψους
5,7 δισ. ευρώ, εκ των οποίων τα
4,1 δισ. ευρώ μέσα στο 2017 και
1,1 δισ. ευρώ από τον Ιανουάριο
έως τον Αύγουστο του 2018. Οι
προβλέψεις των εσόδων, σύμφω-
να με το σχετικό δημοσίευμα,
υπολογίζονται με βάση τις κλει-
σμένες συμφωνίες πώλησης και
παραχώρησης της εκμετάλλευσης
περιουσιακών στοιχείων που
υπάρχουν μέχρι σήμερα.

Σύμφωνα με το Bloomberg, τα
έσοδα από τις πωλήσεις τραπεζών
θα αρχίσουν να έρχονται από το
2020 μέχρι και το 2025. Το βασικό
σενάριο προβλέπει οι διαθέσεις
τραπεζικών περιουσιακών στοι-
χείων να αποφέρουν ετησίως 400
εκατ. ευρώ. Σύμφωνα με την έκ-
θεση, τα 3/4 των κεφαλαίων της
ανακεφαλαιοποίησης των τρα-
πεζών του 2015 (4,5 δισ. ευρώ)
μπορούν να προέλθουν από τις
ιδιωτικοποιήσεις τραπεζικών πε-
ριουσιακών στοιχείων. Από αυτά,
ήδη τα 2 δισ. ευρώ έχουν επι-
στραφεί στο ελληνικό Δημόσιο
από τον Φεβρουάριο του 2017.

Εκτός των τραπεζικών περι-
ουσιακών στοιχείων, σημαντικά
έσοδα προέρχονται από την πώ-

ληση των περιφερειακών αερο-
δρομίων (1,23 δισ. ευρώ), από
την 20ετή επέκταση της σύμβα-
σης παραχώρησης του ΔΑΑ που
συμφωνήθηκε πρόσφατα (600
εκατ. ευρώ), την πώληση του
67% του ΟΛΘ (232 εκατ. ευρώ),
την πώληση του 100% της Ελ-
ληνικόν Α.Ε. (300 εκατ. ευρώ),
την παραχώρηση συχνοτήτων
κινητής τηλεφωνίας (300 εκατ.
ευρώ), την πώληση του 100% της
ΤΡΑΙΝΟΣΕ (45 εκατ. ευρώ) κ.ά.
Επίσης σημαντικά έσοδα θα προ-
έλθουν από την πώληση του 5%
του ΟΤΕ, του 17% της ΔΕΗ, της
ΔΕΠΑ, του ΔΕΣΦΑ, των ΕΛΠΕ,
του 30% του ΔΑΑ κ.ά.

Πάντως, ο νέος στόχος των 17
δισ. ευρώ υπολείπεται των 50
δισ. ευρώ που είχε τεθεί αρχικά
με την υπογραφή του τρίτου μνη-
μονίου το καλοκαίρι του 2015.
Εξ αυτών, το 50% θα υλοποιείτο
από αξιοποιήσεις μη τραπεζικών
στοιχείων και το υπόλοιπο 50%
από τις πωλήσεις τραπεζικών
περιουσιακών στοιχείων. Η ανα-
κεφαλαιοποίηση, ωστόσο, των
τραπεζών το 2015 κόστισε λιγό-
τερο στους Ελληνες φορολογου-
μένους –περίπου 6 δισ. ευρώ αντί
25 δισ. ευρώ– και ως συνέπεια
αντίστοιχα έχει μειωθεί ο σχε-
τικός στόχος εσόδων. Ωστόσο,
αισθητά μειωμένος είναι και ο
στόχος των εσόδων από μη τρα-
πεζικά περιουσιακά στοιχεία.
Αυτό υποδηλώνει δεύτερη φορά
ότι υπερεκτιμήθηκαν τα περι-
ουσιακά στοιχεία του ελληνικού
Δημοσίου. Το ίδιο είχε συμβεί
και το 2010, όταν είχαν προβλε-
φθεί έσοδα 50 δισ. ευρώ από πω-
λήσεις περιουσιακών στοιχείων
εκτός τραπεζών, και μάλιστα τα
έσοδα αυτά θα έρχονταν μέσα
στην πενταετία, δηλαδή από το
2010 έως το 2015.

Εσοδα 17 δισ. ευρώ 
από αποκρατικοποιήσεις, 
ο στόχος μέχρι το 2060
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Της δρος ΕΛΕΝΗΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΕΑ*

Στην Ελλάδα, η κρίση χρέους καθώς
και η μετέπειτα διαχείρισή της
από τους Ευρωπαίους εταίρους
έχουν επισκιάσει/αμαυρώσει τη
συμμετοχή της χώρας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση και αποδυναμώ-
σει ένα ιστορικά ιδιαίτερα υψηλό
επίπεδο υποστήριξης της διαδι-
κασίας της ευρωπαϊκής ολοκλή-
ρωσης. Η Ελλάδα, που συνήθως
παρουσιάζεται ως «ειδική περί-
πτωση», θεωρεί ότι η Ευρωπαϊκή
Ενωση δεν φέρνει πλέον αποτε-
λέσματα, είτε πρόκειται για την
οικονομική ανάπτυξη ή, πιο πρό-
σφατα, για την παροχή αλληλεγ-
γύης απέναντι σε πρωτοφανείς
μεταναστευτικές ροές. Η ελληνική
πολιτική τάξη αντιλαμβάνεται τα
οφέλη που προκύπτουν από τη
συνέχιση της συμμετοχής στην
Ε.Ε., ακόμη και αν αυτή γίνει πολ-
λαπλών ταχυτήτων. Δεν έχει όμως
ούτε τα εργαλεία ούτε την αξιο-
πιστία για να επηρεάσει τη μελ-
λοντική κατεύθυνση της Ε.Ε. σύμ-

φωνα με το εθνικό συμφέρον. Χω-
ρίς τη δυνατότητα να δημιουρ-
γήσει ένα θετικό αφήγημα, πόσο
μάλλον endgame για το ευρωπαϊκό
project, βρίσκεται αντιμέτωπη με
πολίτες που δυσκολεύονται πλέον
να συσχετίσουν την Ε.Ε. με την
πολιτική σταθερότητα και την οι-
κονομική ευημερία. Ο οδικός χάρ-
της για την οικονομική ανάκαμψη
έχει σημαντικά κενά, η ανεργία
παραμένει δυσανάλογα υψηλή
και περίπου μισό εκατομμύριο
Ελληνες, πρωτίστως οι νεότεροι
και οι λαμπρότεροι, έχουν μετα-
ναστεύσει από το 2008.

Μία μεγάλη έρευνα που διεξήχ-
θη από το Chatham House και την
Kantar Public σε 10 ευρωπαϊκές
χώρες παρουσιάζει αξιοποιήσιμα
στοιχεία για την ελληνική στάση
απέναντι στην Ε.Ε. Προβλέψιμα,
67% των Ελλήνων θεωρούν ότι η
λιτότητα αποτελεί τη μεγαλύτερη
αποτυχία της Ε.Ε. Πρόκειται για
το υψηλότερο ποσοστό ανάμεσα
στις χώρες της έρευνας, το οποίο
καταγράφει τις δυσμενείς επιπτώ-

σεις των τριών προγραμμάτων
προσαρμογής στις αντιλήψεις των
Ελλήνων για την Ε.Ε. Αντίστοιχα,
η φράση που σχετίζεται πιο έντονα

με την Ε.Ε. είναι «οικονομική κρί-
ση» (62%), ενώ ακολουθεί η «απώ-
λεια εθνικής ισχύος» (44%, ποσο-
στό διπλάσιο του μέσου όρου).
Αντικατοπτρίζοντας το ίδιο ρεύμα,
39% διαφωνούν έντονα με την
πρόταση «άνθρωποι σαν εσένα
έχουν κερδίσει από τη συμμετοχή
της χώρας στην Ε.Ε.». Ωστόσο,
πριν από την κρίση, η Ελλάδα
ήταν καθαρός αποδέκτης του προ-
ϋπολογισμού της Ε.Ε., γεγονός

που σχεδόν έχει απαλειφθεί από
τον δημόσιο διάλογο. Πιο πρό-
σφατα, εκατοντάδες εκατομμύρια
ευρώ, προερχόμενα κυρίως από
διμερή δάνεια με χώρες της Ε.Ε.
ή ευρωπαϊκούς μηχανισμούς –
ομολογουμένως συνδεδεμένα με
αυστηρούς όρους– έχουν δεσμευ-
τεί προκειμένου η χώρα να μη
βουλιάξει. Αντί όμως οι Ελληνες
πολιτικοί να εξηγήσουν τη ση-
μαντική αυτή οικονομική συνδρο-
μή στους πολίτες, αρκετοί από αυ-
τούς έχουν χρησιμοποιήσει την
E.E. ως αποδιοπομπαίο τράγο για
να καλύψουν τις δικές τους απο-
τυχίες και παραλείψεις.

Απογοήτευση
Περιορισμένοι μέσα στον αυ-

στηρό δημοσιονομικό «ζουρλο-
μανδύα» της Ευρωζώνης και χωρίς
τη δυνατότητα να διεκδικήσουν
εκείνα τα εργαλεία της Ε.Ε. που
θα μπορούσαν να αναπληρώσουν
τη χαμένη εθνική κυριαρχία, οι
Ελληνες νιώθουν σε συντριπτικό
ποσοστό «ανήσυχοι» (74% έναντι

μέσου όρου έρευνας 38%) και
«απαισιόδοξοι» (60% έναντι μέσου
όρου έρευνας 40%) για την Ε.Ε.
Λαϊκιστές όλων των αποχρώσεων
εκμεταλλεύονται αυτήν τη βαθιά
ριζωμένη απογοήτευση, αντιπα-
ραθέτοντας τεχνητά «πατριώτες»
με «ξένους» και «γερμανοτσολιά-
δες» και επικαλούμενοι την εθνική
αυτοδιάθεση ενάντια στην υλο-
ποίηση μεταρρυθμίσεων που επι-
βάλλονται «από πάνω». Εκμεταλ-
λεύονται επίσης το δυνατό και
αυξανόμενο αντιγερμανικό ρεύμα
που υποβόσκει στην ελληνική πο-
λιτική σκηνή. Η έρευνα δείχνει
ότι ένας ικανός αριθμός Ελλήνων
θεωρεί ότι τα γερμανικά συμφέ-
ροντα ορίζουν τις παραμέτρους
για την τελική λύση της ελληνικής
κρίσης, με 80% (συγκριτικά με
τον μέσο όρο του 27%) να θεωρεί
ότι η Γερμανία διαδραματίζει αρ-
νητικό ρόλο στην Ε.Ε.

* Η δρ Ελένη Παναγιωταρέα είναι Research
Fellow του ΕΛΙΑΜΕΠ και συγγραφέας του
«Greece in the Euro».

Οι Ελληνες πολιτικοί και οι ευρωπαϊκές
ελίτ που αναζητούν πολιτικές προ-
σεγγίσεις, προκειμένου να επανα-
νομιμοποιήσουν βασικές πτυχές της
ολοκλήρωσης και να επανα-«εξευ-
ρωπαΐσουν» τους Ελληνες θα πρέπει
να λάβουν υπόψη τους μια σειρά
από αποτελέσματα που αναφέρονται
στην έρευνα:
• Ενα συντριπτικό ποσοστό Ελλή-
νων (80%) πιστεύει ότι «μέσα στα
επόμενα 10 χρόνια και άλλα κρά-
τη-μέλη θα αποφασίσουν να φύγουν
από την Ε.Ε.». Η τιμή της συμμε-
τοχής μπορεί να αποδειχθεί όλο
και πιο ακριβή όχι μόνο για την Ελ-
λάδα αλλά και για μία σειρά από
άλλες χώρες, δεδομένης της συνε-
χιζόμενης αδυναμίας της Ε.Ε. να
ισορροπεί δίκαια τα εθνικά συμφέ-
ροντα, αλλά και να χαλιναγωγεί τα
μέλη εκείνα που αψηφούν ανοικτά
τις ευρωπαϊκές αξίες και τις δε-
σμεύεις της Ενωσης. Εδώ αξίζει να
σημειωθεί ότι σχετικά με «την ψήφο
της Βρετανίας να αποχωρήσει», σε
ποσοστό 73% οι Ελληνες πιστεύουν
ότι αυτή θα αποδυναμώσει την Ε.Ε.,
ποσοστό 3% μεγαλύτερο από αυτό
της Βρετανίας (70%). Ταυτόχρονα,
για μία μεγάλη πλειονότητα (60%)
η διατήρηση καλών σχέσεων με τη
Βρετανία στο μέλλον δεν θα πρέπει
να υπονομεύσει βασικές αξίες της
Ε.Ε.
• Σχετικά με τη μελλοντική πορεία
της Ε.Ε., το 53% διαφωνεί με την
πρόταση ότι «η Ε.Ε. θα πρέπει να

μετατραπεί σε Ηνωμένες Πολιτείες
της Ευρώπης, με μία κεντρική κυ-
βέρνηση». Πρόκειται για μη ανα-
μενόμενο αποτέλεσμα, αν σκεφτεί
κανείς ότι η ελληνική κοινή γνώμη
ήταν σταθερά η πιο φιλo-ενοποι-
ητική στην Ε.Ε. πριν από την κρίση.
Οι Ελληνες δεν συνδέουν πλέον
την ολοκλήρωση με το ενδεχόμενο
της πραγματικής σύγκλισης προς
τον μέσον όρο της Ε.Ε. αλλά με υπο-
βέλτιστες παραχωρήσεις στην εθνι-
κή κυριαρχία που διαρρηγνύουν
την πολιτική σταθερότητα αλλά
και τον κοινωνικό ιστό. Ταυτόχρονα,
ενώ οι Ελληνες ζουν σήμερα σε
πολύ πιο επισφαλείς συνθήκες συγ-
κριτικά με τις άλλες χώρες της έρευ-
νας (31% έπρεπε να «επιβιώσει
χωρίς να λάβει απαραίτητα φάρμα-
κα» και 48% έπρεπε να «δανειστεί
χρήματα για να πληρώσει για βασικά
αγαθά» έναντι 19% και 22% του μέ-
σου όρου αντίστοιχα), 44% είναι
«σχετικά» ικανοποιημένο με τη ζωή
του, απεικονίζοντας κατά αντιστοι-
χία τον βαθμό στον οποίο διατηρεί
κάποιον έλεγχο πάνω σε αυτήν
(43%).
• Η εμπιστοσύνη στους κανόνες
του παιχνιδιού, καθώς και η δυνα-
τότητα της Ε.Ε. να παρέχει οφέλη
στους πολίτες της αμφισβητούνται:
οι Ελληνες διαιρούνται ανάμεσα σε
αυτούς που θεωρούν ότι η Ε.Ε. είναι
«σχετικά δημοκρατική» (41%) και
σε αυτούς που θεωρούν ότι «δεν εί-
ναι» (40%). Κρίνουν ότι η Ευρώπη

ορίζεται από τις ασυμμετρίες της,
είτε στον τρόπο που αντιμετώπισε
την κρίση χρέους της Ευρωζώνης
είτε πιο πρόσφατα τη μεταναστευ-
τική κρίση. Σχετικά δε με τη μετα-
νάστευση, πολλοί έχουν αρνητική
άποψη, με 68% να απορρίπτει την
ιδέα ότι «η μετανάστευση υπήρξε
καλή για τη χώρα» και 58% να πι-

στεύει ότι «όλα τα νέα μεταναστευ-
τικά κύματα από κυρίως μουσουλ-
μανικές χώρες θα πρέπει να σταμα-
τήσουν». Οι Ελληνες παρουσιάζονται
αμφίθυμοι σχετικά με το αν η διεύ-
ρυνση της Ε.Ε. προχώρησε αρκετά
μακριά και αν νέες χώρες θα πρέπει
να έχουν τη δυνατότητα να προ-
σχωρήσουν. Ενδιαφέρον παρουσιά-
ζει το γεγονός ότι 67% είναι αντίθετο
στην προοπτική ένταξης της Τουρ-
κίας, ποσοστό χαμηλότερο σε σχέση
με τους Αυστριακούς (82%) αλλά και
Γερμανούς, Βέλγους, και Γάλλους
(73%).

Τι συμπεράσματα μπορούν να διε-

ξαχθούν από την έρευνα αυτή για
την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ; Αν-
τικειμενικά, η σημερινή κυβέρνηση,
αλλά και αυτή που θα προκύψει από
τις επόμενες εκλογές δεν θα είναι
σε θέση να συμβάλουν ουσιαστικά
σε μεταρρυθμιστικές προτάσεις για
την Ε.Ε. εάν δεν προχωρήσουν πρώ-
τα σε δύσκολες μεταρρυθμίσεις στο
εσωτερικό. Ως προς το τελευταίο,
μία σημαντική δεξαμενή δημόσιας
υποστήριξης παραμένει αχρησιμο-
ποίητη, καθώς το 47% συμφωνεί ότι
«οι άνθρωποι θα πρέπει να αναλά-
βουν τις ευθύνες τους για τους εαυ-
τούς τους αντί να περιμένουν να
τους φροντίσει το κράτος». Πρόκειται
για μία υπολογίσιμη μετατόπιση
από την κρατική εξάρτηση στην αυ-
τονομία. Υπό την προϋπόθεση ότι
αυτή μπορεί να αξιοποιηθεί σε συν-
δυασμό με έναν αξιόπιστο οδικό
χάρτη για την ανάπτυξη, η ελληνική
πολιτεία μπορεί να υιοθετήσει μία
σειρά από στρατηγικές για να ανα-
νεώσει την υποστήριξη προς την
Ε.Ε και να βοηθήσει στην αντιμε-
τώπιση της αμφισβητούμενης νο-
μιμότητάς της.

Νέα εργαλεία
• Σε μία χώρα όπου πολλοί θεωρούν
ότι η εθνική κυριαρχία έχει διαβρωθεί
από την Ε.Ε. αλλά και το ΔΝΤ, οι Ελ-
ληνες πολιτικοί θα πρέπει να αντι-
μετωπίσουν το ενδεχόμενο μιας Ευ-
ρώπης πολλών ταχυτήτων ως ευ-
καιρία. Η εμβάθυνση της ολοκλή-

ρωσης σε βασικούς τομείς της Ενω-
σης, όπως η Ευρωζώνη ή η ζώνη
Σένγκεν, θα απαιτήσει τη δημιουργία
νέων εργαλείων για την εύρυθμη
διαχείρισή τους, μία «δημοσιονομική
ικανότητα»/προϋπολογισμό της Ευ-
ρωζώνης ή, για παράδειγμα, τη με-
τεξέλιξη του συστήματος του Δου-
βλίνου. Αυτά, με τη σειρά τους, θα
μπορούσαν να δημιουργήσουν ση-
μαντικό «χώρο» για την άσκηση
εθνικής πολιτικής, ενώ λογικά θα
παραγάγουν και συμπληρωματικούς
μηχανισμούς για χρηματοοικονομική
και επιχειρησιακή υποστήριξη. Η
ίδια αντίληψη θα μπορούσε να επι-
κρατήσει στην εξωτερική πολιτική
και την πολιτική άμυνας. Προφανώς,
όταν πολιτικές που υλοποιούνται
σε εθνικό ή ακόμα και τοπικό επίπεδο
φέρουν καλύτερα αποτελέσματα, οι
πολιτικοί θα πρέπει να εξισορροπούν
την προσέγγιση αυτή με την ανα-
γνώριση ότι 66% των Ελλήνων θε-
ωρεί ότι «η Ε.Ε. πρέπει να επιστρέψει
κάποιες από τις εξουσίες της στα
επιμέρους κράτη-μέλη».
• Η Ελλάδα μαζί με τις χώρες που
σήκωσαν το βάρος της προσφυγικής
κρίσης μπορούν να προαγάγουν την
αλληλεγγύη ως οργανωτική αρχή
σε μία σειρά από μελλοντικές πολι-
τικές της Ε.Ε. Δεν είναι τυχαίο ότι
οι Ελληνες (68%), μαζί με τους Ιτα-
λούς (66%) και τους Γερμανούς (62%),
τους Ευρωπαίους δηλαδή που κλή-
θηκαν να βιώσουν από πρώτο χέρι
το προσφυγικό ρεύμα, θεωρούν ότι

«κάθε κράτος της Ε.Ε. θα πρέπει να
δέχεται το ίδιο ποσοστό προσφύγων,
ανάλογα με τον πληθυσμό του».

Θετικό αφήγημα
• Θα πρέπει να δημιουργηθεί ένα θε-
τικό αφήγημα για την Ε.Ε. με βάση
τα «μεγαλύτερα επιτεύγματά» της,
όπως αυτά τα αντιλαμβάνονται οι Ελ-
ληνες: την «ελευθερία να ζουν και
να εργάζονται σε ολόκληρη την Ε.Ε.»
(56%) ή την «κατάργηση των συνόρων
μεταξύ των κρατών» (41%) – όπως
είναι αναμενόμενο, μόνο 19% συμ-
περιλαμβάνει στη λίστα το ευρώ. Η
συμμετοχή και το αίσθημα του ανή-
κειν στην Ευρώπη συνεχίζουν να
αποτελούν σημαντικό πολιτικό κε-
φάλαιο. Σε ποσοστό 43% δηλώνουν
υπερήφανοι που είναι «Ελληνες και
Ευρωπαίοι», ενώ 66% (το υψηλότερο
ποσοστό στην έρευνα) θεωρεί ότι ο
εθνικισμός αποτελεί «κίνδυνο για
την ειρήνη και τη σταθερότητα στην
Ευρώπη». Οι Ελληνες πολιτικοί θα
πρέπει να αξιοποιήσουν την ύπαρξη
αυτού του κοινού χώρου και να προ-
ωθήσουν πολιτικές όπου μία συλλο-
γική ευρωπαϊκή προσέγγιση θα δη-
μιουργήσει πολλαπλά οφέλη. Πέρα
από την αντιμετώπιση της τρομο-
κρατίας ή τη μετανάστευση, σύντομα
θα χρειαστούν μηχανισμοί που θα
επιμερίζουν τα καθήκοντα και το κό-
στος για τη διαχείριση της ανεργίας,
την υγεία και την κοινωνική ασφάλεια
και τέλος την προστασία του περι-
βάλλοντος σε επίπεδο Ε.Ε.

Η μετανάστευση, οι μελλοντικές αποχωρήσεις και τα επιτεύγματα

<<<<<<

Αμφισβητείται η εμπι-
στοσύνη στους κανόνες
του παιχνιδιού, καθώς
και η δυνατότητα της
Ε.Ε. να παρέχει οφέλη
στους πολίτες της.

Αποδυναμωμένη Ε.Ε. στα μάτια των Ελλήνων
Θεωρούν ότι δεν φέρνει πλέον αποτελέσματα, σύμφωνα με έρευνα για τη στάση Ευρωπαίων πολιτών απέναντι στην Ενωση

<<<<<<

67% θεωρούν ότι η λι-
τότητα αποτελεί τη με-
γαλύτερη αποτυχία της
Ευρωπαϊκής Ενωσης.

To Chatham House με την Kantar Public διενήργησαν έρευνα για τη στά-
ση των Ευρωπαίων απέναντι στην Ε.Ε., χρησιμοποιώντας αντιπροσωπευ-
τικά δείγματα του πληθυσμού άνω των 18 ετών, σε δέκα χώρες: Αυστρία,
Βέλγιο, Γαλλία, Γερμανία, Ελλάδα, Ουγγαρία, Ιταλία, Πολωνία, Ισπανία και
Μεγάλη Βρετανία. Συγκεκριμένα, στο πλαίσιο του προγράμματος για «Το
μέλλον της Ευρώπης: Συγκρίνοντας τις στάσεις των πολιτών και των ελίτ»,
τέθηκε το θέμα της «αμφισβητούμενης νομιμότητας» (contested legiti-
macy) της Ευρωπαϊκής Ενωσης. Η έρευνα πεδίου έγινε online χρησιμο-
ποιώντας αντιπροσωπευτική δειγματοληψία με βάση την ηλικία, το φύλο
και την περιοχή και διήρκεσε από τις 12 Δεκεμβρίου 2016 έως τις 11 Ια-
νουαρίου 2017. Ο συνολικός αριθμός των ερωτηθέντων ήταν 10.195.

Η ταυτότητα της έρευνας
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Επιτυχία του Πεκίνου στην προ-
σπάθειά του να προσελκύσει ξένα
κεφάλαια αποτελεί η ένταξη 222
κινεζικών μετοχών στον αμερικα-
νικό δείκτη αναδυόμενων αγορών
MSCI, που παράλληλα αντανακλά
τη σταδιακή ενσωμάτωση της Κίνας
στο παγκόσμιο χρηματοοικονομικό
σύστημα. 

Την απόφαση έλαβε την Πέμπτη
η εταιρεία του δείκτη εξωθώντας
μέρος από τα κεφάλαια του MSCI,
ύψους 1,6 τρισ. δολαρίων, να το-
ποθετηθούν σε κινεζικές μετοχές.
Εκτιμάται ότι αρχικά θα εισρεύσουν
κεφάλαια ύψους 17 έως 18 δισ. δο-
λαρίων στα κινεζικά χρηματιστήρια.
Σε χρονικό ορίζοντα δεκαετίας,
όμως, οπότε αναμένεται να έχει
ολοκληρωθεί η ένταξη των κινεζι-
κών τίτλων στον MSCI, οι εισροές
σε κινεζικούς τίτλους αναμένεται
να φτάσουν από 340 έως 500 δισ.
δολάρια.

Περιορισμένη πρόσβαση
Εχουν προηγηθεί τέσσερα χρόνια

ατελέσφορων προσπαθειών του
Πεκίνου, που προσέκρουαν στις
αντιρρήσεις μεγάλων επενδυτών,
καθώς ήταν περιορισμένη η πρό-
σβασή τους στα κινεζικά χρηματι-
στήρια. 

Οι επενδυτές άρχισαν, όμως, να
ανακαλούν τις αντιρρήσεις τους
χάρη σε πρόγραμμα που συνδέει
το χρηματιστήριο του Χονγκ Κονγκ
με αυτά της Σαγκάης και της Σεν-
τζέν. Οι 222 κινεζικές μετοχές που
διαπραγματεύονται στις κινεζικές
αγορές είναι, σύμφωνα με την Credit
Suisse, κυρίως εταιρειών του χρη-
ματοπιστωτικού τομέα και κρατικά
ελεγχόμενων βιομηχανιών. Θα αν-
τιπροσωπεύουν εφεξής μόλις το
0,73% του MSCI, ποσοστό που φαί-
νεται ευκαταφρόνητο εάν ληφθεί
υπόψη το μέγεθος των κινεζικών
χρηματιστηρίων που αθροιστικά
αποτελούν τη δεύτερη μεγαλύτερη
αγορά στον κόσμο από πλευράς
χρηματιστηριακής αξίας. Πάντως,
οι κινεζικές μετοχές αντιπροσω-
πεύουν ήδη το 27% του MSCI, αλλά
πρόκειται για μετοχές εισηγμένες
στα χρηματιστήρια του Χονγκ
Κονγκ και των ΗΠΑ, όπως οι κο-
λοσσοί της τεχνολογίας Alibaba
και Tencent . Αναλυτές εκτιμούν
πως αν προστεθούν σταδιακά και
άλλες μετοχές της κινεζικές ενδο-
χώρας στον MSCI μπορεί σε μερικά
χρόνια να αντιπροσωπεύουν το
40% του δείκτη.

Σύμφωνα, πάντως, με μεγάλους
διεθνείς επενδυτές, όπως οι Sch-
roders, Robeco και Manulife, θα
χρειαστούν μία δεκαετία και πολλές
ακόμη μεταρρυθμίσεις ώστε η πα-
ρουσία κινεζικών μετοχών στον

δείκτη να αντανακλά το μέγεθος
των κινεζικών χρηματιστηρίων. 

Ο Κεν Τζάρετ, πρόεδρος του αμε-
ρικανικού Εμπορικού Επιμελητη-
ρίου στη Σαγκάη, εξέφρασε την
ελπίδα πως «η απόφαση του MSCI
θα πιέσει τις ρυθμιστικές αρχές
της Κίνας να εναρμονίσουν τα χρη-
ματιστήριά της με τους διεθνείς
κανόνες και να θεσπίσουν ένα ρυθ-
μιστικό πλαίσιο πιο προβλέψιμο,
να βελτιώσουν τη διαφάνεια στη
διαδικασία εισαγωγής στο χρημα-
τιστήριο και να επιβάλουν αυστη-
ρότερα τον νόμο στη βιομηχανία
τίτλων». Ο Σεμπάστιαν Λίμπλιχ,

επικεφαλής του MSCI, προειδοποί-
ησε πως «περαιτέρω ένταξη κινε-
ζικών μετοχών προϋποθέτει τη με-
γαλύτερη εναρμόνιση της Κίνας
με τους διεθνείς κανόνες πρόσβα-
σης και διαπραγμάτευσης στην
αγορά».

Οι παρεμβάσεις
Ανάλογα ήταν τα σχόλια και του

Ντάγκλας Μόρτον της Trust Capital
Markets, ο οποίος επισήμανε πως
δεν υπάρχει ελεύθερη αγορά στην
Κίνα, αλλά «οι Αρχές παρεμβαίνουν
για να στηρίξουν τα χρηματιστήρια
και οι επενδυτές είναι επιφυλακτι-
κοί». 

Το Πεκίνο παρενέβη πράγματι
επανειλημμένως και κατά καθορι-
στικό τρόπο προ διετίας, όταν κα-
τέρρεαν τα κινεζικά χρηματιστήρια,
και επέβαλε σειρά περιορισμών
στις κινήσεις κεφαλαίων και στις
αγοραπωλησίες μετοχών λίγους
μήνες προτού το ΔΝΤ αποφασίσει
να συμπεριλάβει το κινεζικό γουάν

στο καλάθι των αποθεματικών νο-
μισμάτων του. Από την πλευρά της,
άλλωστε, η κινεζική επιτροπή κε-
φαλαιαγοράς χαρακτήρισε την εξέ-
λιξη «τόσο ευκαιρία όσο και πρό-
κληση για να προχωρήσουμε σε
μεταρρυθμίσεις» και προσέθεσε
πως η Κίνα θα εξακολουθήσει να
κινείται προς τη διεθνοποίηση της
αγοράς της, προωθώντας παράλ-
ληλα τη σταθερότητα στο εσωτε-
ρικό της.

Δεν παύει, ωστόσο, να αποτελεί
κατάκτηση της Κίνας η ένταξη κι-
νεζικών τίτλων στη MSCI, καθώς
πρόκειται για μετοχές εισηγμένες
στα χρηματιστήρια της Σαγκάης
και της Σεντζέν, που εξακολουθούν
να εμπνέουν επιφυλακτικότητα
και προβληματισμό στους επενδυ-
τές. «Δεδομένων του μεγέθους και
της σημασίας της Κίνας ως οικο-
νομικής υπερδύναμης, πρόκειται
για ιστορική στιγμή», σχολίασε ο
Κέβιν Αντερσον, στέλεχος της State
Street Global Advisors.

Ανοίγει ο δρόμος για επενδύσεις
ξένων funds σε κινεζικές μετοχές
222 κινεζικοί τίτλοι εντάχθηκαν στον αμερικανικό δείκτη αναδυόμενων αγορών MSCI

<<<<<<

Τον δείκτη MSCI
παρακολουθούν
επενδυτικά κεφάλαια
ύψους 1,6 τρισ.
δολαρίων.

Στα χαμηλότερα επίπεδα του επτα-
μήνου υποχώρησαν την περασμέ-
νη εβδομάδα οι τιμές του πετρε-
λαίου εξαιτίας των ανησυχιών για
την πλεονασματική παραγωγή
του, η οποία δεν περιορίζεται ση-
μαντικά παρά τις προσπάθειες
του ΟΠΕΚ. Η γενικότερη ψυχο-
λογική διάθεση των επενδυτών
δεν προμηνύει θετικές εξελίξεις.
Αρκετοί προβλέπουν ότι η τιμή
θα υποχωρήσει έως και στα επί-
πεδα των 30 ή ακόμα και των 20
δολαρίων το βαρέλι το 2018.

Η τιμή έχει υποχωρήσει 20%
από τις αρχές της χρονιάς, ενώ
αναμένεται ότι το πρώτο εξάμηνο
θα κλείσει με τις χειρότερες επι-
δόσεις του «μαύρου χρυσού» της
τελευταίας εικοσαετίας. Χθες η
τιμή του Βrent στο Λονδίνο είχε
υποχωρήσει 0,93% στα 45,59 δο-
λάρια το βαρέλι, ενώ στην αμερι-
κανική αγορά το αργό Νέας Υόρ-
κης είχε πτώση 0,76%, στα 43,18
δολάρια το βαρέλι.

Οπως επισημαίνουν αναλυτές
στο Ρόιτερς, υπάρχουν σαφείς εν-
δείξεις ότι οι χώρες εντός και εκτός
ΟΠΕΚ, που συμφώνησαν στη μεί-
ωση της ημερήσιας παραγωγής
κατά 1,8 εκατομμύρια βαρέλια

από τον Ιανουάριο, την τηρούν
κιόλας. Ωστόσο, αυτό δεν αρκεί
για να στηριχθούν από τους συ-
ναλλασσόμενους οι τιμές. «Η κα-
θοδική πορεία του πετρελαίου
φαίνεται πως δεν μπορεί να δια-
κοπεί», επισημαίνει ο Κάρστεν
Μένκε, αναλυτής της Julius Baer.
«Η αποτελεσματικότητα των κι-
νήσεων των πετρελαιοπαραγωγών
χωρών τίθεται υπό αμφισβήτηση
και οι προσπάθειές τους υπονο-
μεύονται από τη συνεχώς διογ-
κούμενη παραγωγή, που προέρ-
χεται από τα σχιστολιθικά κοιτά-
σματα και τη στάσιμη ζήτηση από
τις δυτικές χώρες». Σε ανάλογες
εκτιμήσεις προχωρούν και άλλοι
αναλυτές, όπως η Αμρίτα Σεν, συ-
νιδρύτρια της Energy Aspects και
επικεφαλής των αναλυτών πετρε-
λαίου. «Αυτή τη στιγμή η πτώση
των τιμών του “μαύρου χρυσού”
είναι τόσο κάθετη, που δεν θυμίζει
κάτι ανάλογο», επισημαίνει η κ.
Σεν.

«Πολλοί πελάτες μας και βετε-
ράνοι επενδυτές, οι οποίοι κάνουν
συναλλαγές στο πετρέλαιο για εί-
κοσι και τριάντα χρόνια, μας εξο-
μολογούνται πως δεν έχουν ξα-
ναδεί τέτοια αντίδραση της αγο-
ράς. Δεν αποκλείω το ενδεχόμενο
σύντομα να υποχωρήσει κάτω
από τα επίπεδα των 40 δολαρίων
το βαρέλι».

Σύμφωνα με καλά πληροφορη-
μένες πηγές, η συμμόρφωση έναν-
τι της συμφωνίας περικοπών στην
παραγωγή των χωρών εντός και
εκτός ΟΠΕΚ έφθασε το 106% τον
Μάιο. Και αυτό μεταφράζεται στο
ότι τα συμβαλλόμενα μέρη έκαναν
μεγαλύτερη περικοπή στην πα-
ραγωγή τους από ό,τι είχαν συμ-
φωνήσει. Ταυτόχρονα, όμως, η Νι-
γηρία και η Λιβύη, δύο χώρες–
μέλη του ΟΠΕΚ που εξαιρέθηκαν
από τη συμφωνία, τον Μάιο ενί-
σχυσαν την παραγωγή τους. Συν
τοις άλλοις, όπως παρατηρεί η
εταιρεία ερευνών στον πετρελαϊκό
κλάδο ΒΜΙ Research, «αν και ο
βαθμός συμμόρφωσης προς τα
συμπεφωνημένα είναι υψηλός,
δεν πρέπει να λησμονούμε τι συ-
νέβη προτού οι πετρελαιοπαρα-
γωγοί χώρες καταλήξουν σε συμ-
πόρευση στα τέλη του 2016». Και
αυτό που προηγήθηκε, όπως εν
κατακλείδι παρατηρεί η ΒΜΙ Re-
search, είναι ότι ειδικά το Ιράκ, η
Σ. Αραβία και η Ρωσία επιτάχυναν
και αύξησαν τα προγράμματα γε-
ωτρήσεων και διέθεσαν στην αγο-
ρά την πλεονάζουσα παραγωγή
τους.

REUTERS, A.P.

Ο ΟΠΕΚ κλείνει 
τις στρόφιγγες,
αλλά το πετρέλαιο
«βυθίζεται»

<<<<<<

Αρκετοί αναλυτές 
προβλέπουν ότι η 
τιμή θα υποχωρήσει 
έως και τα 20 δολ. 
το βαρέλι το 2018.

Η αυτοκινητοβιομηχανία Ford Motor
ανακοίνωσε ότι μεταφέρει στην
Κίνα μέρος της παραγωγής του μον-
τέλου Focus, αλλά και ότι σχεδιάζει
να εισαγάγει οχήματα από την Κίνα
στις ΗΠΑ. Δικαιολογώντας την επι-
λογή της, που αναμένεται για τα
μέσα του 2019, η Ford επικαλέστηκε
οικονομικά κίνητρα καθώς με τη
μεταφορά της παραγωγής αναμέ-
νεται να εξοικονομήσει 500 εκατ.
δολάρια.

Προσβλέπει, όμως, παράλληλα
σε πωλήσεις 80.000 οχημάτων της
στην Κίνα μέσα στο έτος και εκτι-
μάται ότι δίνει, έτσι, στην Κίνα ση-

μαντικότερο ρόλο στην παραγωγή
της των μοντέλων της για τη Βόρεια
Αμερική, θέτοντας το Μεξικό σε
δεύτερη μοίρα. Ανάμεσα στα μον-
τέλα που αναμένεται να εξάγει στην
Κίνα είναι και το Lincoln Navigator,
το πολυτελές αυτοκίνητο ελεύθερου
χρόνου (SUV) που θα αρχίσει να πα-
ράγεται σε μονάδα παραγωγής φορ-
τηγών στο Κεντάκι.

Η μεταφορά μέρους της παραγω-
γής της Ford στη δεύτερη οικονομία
του κόσμου και η εισαγωγή οχημά-
των της από την Κίνα στις ΗΠΑ απο-
τελούν την πρώτη επενδυτική από-
φαση του νέου διευθύνοντος συμ-

βούλου, Τζι Χάκετ. Αντανακλά πα-
ράλληλα μια αλλαγή στη στρατηγική
της εταιρείας, καθώς η Ford διαπι-
στώνει ότι στις ΗΠΑ μειώνεται η
ζήτηση για μικρά αυτοκίνητα και
αυξάνεται για τα ακριβά φορτηγά
και τα αυτοκίνητα ελεύθερου χρό-
νου. Τα μικρά αυτοκίνητα αντιπρο-
σώπευαν πάνω από το 50% των πω-
λήσεων αυτοκινήτων στις ΗΠΑ έως
το 2012. Φέτος, όμως, το ποσοστό
τους υποχώρησε στο 37%.

Τον Ιανουάριο, κι ενώ δεχόταν
αλλεπάλληλες επικρίσεις από τον
Αμερικανό πρόεδρο επειδή μετέφερε
την παραγωγή μικρών αυτοκινήτων

στο Μεξικό, η Ford ακύρωσε το σχέ-
διό της για την κατασκευή μονάδας
παραγωγής του μοντέλου Focus στο
Σεντ Λούις και ανακοίνωσε ότι θα
παράγει τα καινούργια Focus σε μια
υφιστάμενη μονάδα της.

Την περασμένη εβδομάδα ανα-
κοίνωσε, άλλωστε, ότι θα επενδύσει
900 εκατ. δολάρια στη μονάδα της
στο Κεντάκι προκειμένου να κατα-
σκευάζει εκεί τη νέα έκδοση των
μοντέλων Navigator και Ford Ex-
pedition. Σκοπεύει, τέλος, να αυξήσει
την παραγωγή αυτοκινήτων ελεύ-
θερου χρόνου στη μονάδα της στο
Οχάιο αν αυξηθεί η ζήτηση.

Σε πείσμα του Τραμπ η Ford μεταφέρει μέρος παραγωγής της στην Κίνα

Η τιμή του πετρελαίου έχει υπο-
χωρήσει 20% από τις αρχές της
χρονιάς.

Η μεταφορά μέρους της παραγωγής της Ford στη δεύτερη οικονομία του κό-
σμου και η εισαγωγή οχημάτων της από την Κίνα στις ΗΠΑ αποτελούν την
πρώτη επενδυτική απόφαση του νέου διευθύνοντος συμβούλου, Τζι Χάκετ.
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Η Φρανκφούρτη, και κατ’ επέκτασιν
η Γερμανία, αναδεικνύεται στον
υπ’ αριθμόν ένα νικητή της μάχης
ανάμεσα στις ευρωπαϊκές μητρο-
πόλεις που διεκδικούν όσες τρά-
πεζες εγκαταλείψουν το Λονδίνο
μετά το Brexit. Ηδη οι Standard
Chartered Plc, Nomura Holdings
και Daiwa Securities Group έχουν
επιλέξει την οικονομική πρωτεύου-
σα της Γερμανίας ως μελλοντική
βάση που θα τους εξασφαλίζει πρό-
σβαση στην ενιαία αγορά υπηρε-
σιών της Ε.Ε. Σύμφωνα, άλλωστε,
με πηγές προσκείμενες στον τρα-
πεζικό κλάδο που επέλεξαν την
ανωνυμία, οι Citigroup, Goldman
Sachs και Morgan Stanley προσα-
νατολίζονται μάλλον στην ίδια
επιλογή.

«Η Φρανκφούρτη έχει τις καλύ-
τερες προδιαγραφές για να υπο-
δεχθεί ξένες τράπεζες», επισημαίνει
ο Στέφαν Γουίντερ, πρόεδρος της
Ενωσης Ξένων Τραπεζών στη Γερ-
μανία και επικεφαλής της επενδυ-
τικής μονάδας της UBS. Οπως δι-
ευκρινίζει, η οικονομική πρωτεύου-
σα της Γερμανίας «βρίσκεται στην
καρδιά της Ευρώπης, έχει κατα-
πληκτική υποδομή και προσιτά
ενοίκια». Η θέση της Φρανκφούρτης
προσφέρεται καθώς αποτελεί ένα
είδος χρηματοπιστωτικού οικοσυ-
στήματος, είναι έδρα της Deutsche
Bank, της ΕΚΤ και της BaFin και
θεωρείται η μοναδική μητρόπολη
εκτός του Λονδίνου που μπορεί να
χειριστεί τις σύνθετες συναλλαγές
των παραγώγων.

Και μολονότι αρχίζει να διαφαί-
νεται προοπτική για μια συμφωνία
που θα επιτρέψει στη Βρετανία να
διατηρήσει κάποια πρόσβαση στην
ενιαία αγορά, οι τράπεζες εξακο-
λουθούν να προετοιμάζονται για το
χειρότερο και ετοιμάζουν ή επε-
κτείνουν τα γραφεία τους εντός Ε.Ε.
πριν από το επίσημο Brexit το 2019.

H Bank of America μάλλον θα
επιλέξει την πρωτεύουσα της Ιρ-
λανδίας ως μελλοντική της έδρα
εντός Ε.Ε., αν η Βρετανία δεν έχει
πλέον πρόσβαση στην ενιαία αγορά.
Σύμφωνα με τον Νικολάους Νά-
εργκερ, διευθυντικό στέλεχός της,
ενδέχεται να μεταφέρει θέσεις ερ-
γασίας σε Φρανκφούρτη, Μαδρίτη,
Λουξεμβούργο και Αμστερνταμ.

Η Goldman Sachs σχεδιάζει να
υπερδιπλασιάσει το προσωπικό της
στη Φρανκφούρτη όπου θα απα-
σχολεί εφεξής 400 άτομα, ενώ ήδη
έχει αρχίσει να μετακινεί το προ-

σωπικό της από το Λονδίνο. Στελέχη
της, που ασχολούνται με το θέμα,
αναφέρουν επίσης ότι η τράπεζα
αναζητεί κτιριακές εγκαταστάσεις
στη Φρανκφούρτη που θα μπορού-
σαν να αποτελέσουν τα νέα της
επιτελικά γραφεία για την Ε.Ε. και
όπου ενδέχεται να εγκαταστήσει
έως και 1.000 υπαλλήλους.

Η JPMorgan Chase & Co. σχε-
διάζει να μεταφέρει από 500 έως
1.000 υπαλλήλους της από το Λον-
δίνο στο Δουβλίνο, στη Φρανκ-
φούρτη και στο Λουξεμβούργο.
Επεκτείνει, άλλωστε, τα γραφεία
της στις τρεις αυτές πόλεις. Ειδι-
κότερα, στη Φρανκφούρτη αναμέ-
νεται να έχει την έδρα της η επεν-

δυτική τραπεζική της JPMorgan
Chase, ο διευθύνων σύμβουλος της
οποίας είχε προβλέψει πριν από το
δημοψήφισμα ότι η τράπεζα θα
αποσπούσε από 4.000 έως 16.000
υπαλλήλους της από το Λονδίνο
σε περίπτωση Brexit.

Σε ό,τι αφορά την Deutsceh Bank,
διευθυντικά στελέχη της αναφέ-
ρουν πως ίσως μεταφέρει 4.000
υπαλλήλους της σε άλλες ευρωπαϊ-
κές πόλεις, αν η Βρετανία αποσχι-
σθεί από την Ε.Ε. 

Αναμένεται, άλλωστε, σύντομα
να ανακοινωθεί η απόφαση του ελ-
βετικού ομίλου UBS για το πού θα
μεταφέρει περίπου 1.500 από τις
5.000 υπαλλήλων της που απασχο-
λούνται στον επενδυτικό της βρα-
χίονα στη Βρετανία. Το Παρίσι φαί-
νεται πως έχει επιλέξει η HSBC που,
σύμφωνα με τον διευθύνοντα σύμ-
βουλό της, θα μεταφέρει στη γαλ-
λική πρωτεύουσα προσωπικό που
αντιπροσωπεύει περίπου το 20%
των εσόδων του επενδυτικού της
βραχίονα. 

Η Barclays έχει ήδη επεκτείνει
τα γραφεία της στο Δουβλίνο και
σκοπεύει να αυξήσει το προσωπικό
της στην ιρλανδική πρωτεύουσα
κατά ακόμη 150 άτομα.

BLOOMBERG

Εγκαταλείπουν το Λονδίνο, 
πηγαίνουν Φρανκφούρτη οι τράπεζες
Μεγάλη κερδισμένη του Brexit η οικονομική πρωτεύουσα της Γερμανίας

Η θέση της Φρανκφούρτης προσφέρεται, καθώς αποτελεί ένα είδος χρηματοπιστωτικού οικοσυστήματος, είναι έδρα
της Deutsche Bank, της ΕΚΤ και της BaFin και θεωρείται η μοναδική μητρόπολη εκτός του Λονδίνου που μπορεί να
χειριστεί τις σύνθετες συναλλαγές των παραγώγων.

Παραπλανητική σήμανση
ενεργειακής κατανάλωσης
σε οικιακές συσκευές
Μετά το σκάνδαλο παραποίησης
των εκπομπών αερίων, γνωστό ως
dieselgate, που έπληξε μεγάλες
αυτοκινητοβιομηχανίες παγκο-
σμίως, στο στόχαστρο τώρα μπαί-
νουν οι οικιακές συσκευές που πω-
λούνται στην Ε.Ε. Ορισμένες εξ
αυτών φαίνεται ότι καταναλώνουν
διπλάσια ποσοστά ενέργειας σε
σχέση με τις σημάνσεις που υπο-
δεικνύουν την ενεργειακή τους
κατανάλωση. Αυτό είναι το πόρισμα
έρευνας που διενεργήθηκε από
ερευνητές περιβαλλοντικών οργα-
νώσεων, οι οποίοι εξέτασαν τρεις
συσκευές καθημερινής χρήσης για
διάστημα 18 μηνών: πλυντήρια
πιάτων, ψυγεία και τηλεοράσεις.
Σύμφωνα με την έρευνα, οι μετρή-
σεις που προέκυψαν για τον υπο-
λογισμό της κατανάλωσης ενέρ-
γειας σε πραγματικές συνθήκες
δεν ανταποκρίνονται στις μετρή-
σεις που διεξάγονται εντός κάποιου
εργαστηρίου. Η νέα έρευνα απο-
καλύπτει επί της ουσίας ότι το σύ-
στημα μέτρησης της ενεργειακής
απόδοσης των οικιακών συσκευών
μέσω της γνωστής κλίμακας επι-
σήμανσης (Α ώς G) της ενεργειακής
κατανάλωσης είναι απαρχαιωμένο,
ενώ τα αποτελέσματα που προκύ-
πτουν από τις μετρήσεις μπορούν
εύκολα να χειραγωγηθούν. Επίσης,
στην έρευνα επισημαίνεται ότι οι
οικιακές συσκευές θα μπορούσαν
να «εξαπατήσουν» τις μετρήσεις
που αφορούν την ενεργειακή τους
απόδοση, καθώς τα προϊόντα και
οι συσκευές είναι τεχνολογικά προ-
ηγμένες και θα μπορούσαν να ανι-
χνεύσουν τις συνθήκες υπό τις
οποίες διεξάγονται οι μετρήσεις.
Σύμφωνα με τα αποτελέσματα της
έρευνας, τέσσερις από τις επτά τη-
λεοράσεις κατανάλωσαν περισσό-
τερη ενέργεια όταν λειτούργησαν

σε πραγματικές συνθήκες σε σχέση
με τις συνθήκες που επικρατούν
εντός των εργαστηρίων. Μάλιστα,
οι ερευνητές διαπίστωσαν ότι η
ενεργειακή απόδοση μιας τηλεό-
ρασης αυξήθηκε κατά 130% όταν
επαναλειτούργησε σε πραγματικές
συνθήκες!

Με αφορμή το γεγονός ότι ένα
μοντέλο τηλεόρασης αύξησε κατά
47% την ενεργειακή του κατανά-
λωση κατά τη διάρκεια της μέτρη-
σης, η έρευνα επισημαίνει ότι, «δε-
δομένης της αύξησης της ενεργει-
ακής κατανάλωσης και του γεγο-
νότος ότι κανένα άλλο μοντέλο δεν

εμφάνισε την ίδια απόκλιση, το
συγκεκριμένο μοντέλο θα μπορούσε
πιθανώς να προσαρμόσει τη λει-
τουργία του με στόχο να μειώσει
την ενεργειακή του κατανάλωση».
Ωστόσο, ο κ. Φρανσίσκο Ζουλοάγκα,
ανώτατος σύμβουλος στην ιστο-
σελίδα Topten.eu και συντάκτης
της εν λόγω έρευνας, δήλωσε στην
Deutsche Welle ότι δεν υπάρχουν
αποδείξεις πως οι οικιακές συσκευές
που ελέγχθηκαν περιέχουν μηχα-
νισμό ή λογισμικό που να μειώνει
τεχνητά την κατανάλωσή τους στη
διάρκεια των μετρήσεων. Συνεπώς,
δεν μπορεί να συσχετιστεί με το
σκάνδαλο dieselgate.

Το Brexit μείωσε τους μισθούς και αποδυνάμωσε τη λίρα
Ενα χρόνο μετά το δημοψήφισμα για
το Brexit, η στερλίνα «επωμίσθηκε»
τις μεγαλύτερες επιπτώσεις από την
απόφαση των Βρετανών να αποχω-
ρήσουν από την Ευρωπαϊκή Ενωση.
Τα δυσοίωνα σενάρια που είχαν δια-
τυπωθεί διαψεύστηκαν σε μεγάλο
βαθμό. Ομως, η κρισιμότερη περίο-
δος για τη Βρετανία θα είναι η επό-
μενη διετία, οπότε θα λάβουν χώρα
οι διαπραγματεύσεις για το διαζύγιο
με τις Βρυξέλλες, ύψους 100 δισ. ευ-
ρώ. Προ 12μήνου είχαν εκτιμηθεί
τα εξής: πτώση της στερλίνας κατά
20%, ύφεση και απώλεια μισού εκα-
τομμυρίου θέσεων εργασίας.

Πράγματι, η στερλίνα έχει διολι-
σθήσει πάνω από 14% έναντι του
δολαρίου και 13% έναντι του ευρώ,
επιδεινώνοντας τις πιέσεις που
ασκούνται στους πραγματικούς μι-
σθούς εδώ και χρόνια. Συν τοις άλ-
λοις, οι τιμές στη βρετανική αγορά
ακινήτων παρουσίασαν πτώση επί
τρίτο συναπτό μήνα, που είναι το
μεγαλύτερο χρονικό διάστημα μετά
την κρίση του 2009, σύμφωνα με
την εταιρεία στεγαστικής πίστης
Nationwide. Το μεγαλύτερο πλήγμα
έχει δεχθεί η αγορά πολυτελών κα-
τοικιών στο Λονδίνο, λόγω της αβε-
βαιότητας που επικρατεί για το Brexit
και τις μελλοντικές σχέσεις Βρετα-
νίας - Ε.Ε.

Οπως επισημαίνουν πολιτικοί και
οικονομικοί αναλυτές, οι Βρετανοί
που ψήφισαν υπέρ του Brexit είναι
αυτοί που έχουν απογοητευθεί από
τη στασιμότητα πραγματικών μι-
σθών κατά τη διάρκεια της τελευ-

ταίας, περίπου, δεκαετίας, όσο αυ-
ξάνεται το κόστος διαβίωσης στη
χώρα. Σήμερα, η πτώση της στερ-
λίνας επιδεινώνει την εισοδηματική
τους κατάσταση, διότι έχει οδηγήσει
στη μεγαλύτερη αύξηση του πλη-
θωρισμού την τελευταία τριετία.
Μάλιστα, ο πληθωρισμός ήταν υψη-

λότερος από την αύξηση των μισθών.
Ο πληθωρισμός έχει αναρριχηθεί
στο υψηλότερο επίπεδο από τον Σε-
πτέμβριο του 2013, φθάνοντας το
2,7% τον Απρίλιο του 2017. Οι μισθοί,
εκτός των μπόνους, παρουσίασαν
πτώση 0,7%, κατά μέσον όρο σε
πραγματικούς όρους τον Απρίλιο.

Ο διοικητής της Τράπεζας της Αγ-
γλίας Μαρκ Κάρνεϊ και ο οίκος πι-
στοληπτικής αξιολόγησης Standard
& Poor’s έχουν προειδοποιήσει για
πτώση των πραγματικών μισθών το
επόμενο διάστημα. «Η εξασθένιση
της αγοραστικής δύναμης των νοι-
κοκυριών θα αποδυναμώσει την κα-
τανάλωση, αναχαιτίζοντας τους ρυθ-
μούς αύξησης του ΑΕΠ για το υπό-
λοιπο του έτους, αφού, μάλιστα, η

οικονομική δραστηριότητα ενισχύ-
θηκε κατά μόνον 0,2% το α΄ τρίμηνο
του έτους», είχε σχολιάσει ο Μπόρις
Γκλας, στέλεχος στον οίκο πιστο-
ληπτικής αξιολόγησης. Παρά το γε-
γονός ότι ο πληθωρισμός έχει ξεπε-
ράσει το 2%, που είναι στόχος της
Τράπεζας της Αγγλίας, ο κ. Κάρνεϊ
δεν φαίνεται να σχεδιάζει καμία αύ-
ξηση του κόστους δανεισμού στην
οικονομία, λόγω του ότι τα νοικο-
κυριά βρίσκονται σε ευάλωτη θέση.
Μπορεί δε να μην προβλέπεται ύφε-
ση στη βρετανική οικονομία, αλλά
εκφράζονται φόβοι για την παγίωση
μιας κατάστασης με χαμηλούς ρυθ-
μούς ανάπτυξης, της τάξεως του
1,5% με 1,75% ετησίως, το τρέχον
και το επόμενο έτος.

<<<<<<

Ο πληθωρισμός έχει
αναρριχηθεί στο υψηλό-
τερο επίπεδο από τον
Σεπτέμβριο του 2013,
φθάνοντας το 2,7%.

Οι 34 μεγαλύτερες αμερικανικές
τράπεζες πέρασαν χθες με επιτυ-
χία το πρώτο στάδιο των ετήσιων
τραπεζικών δοκιμασιών αντοχής,
αποδεικνύοντας ότι, σε περίπτωση
μεγάλης ύφεσης η κεφαλαιακή
τους επάρκεια δεν θα υποχωρού-
σε κάτω από το ελάχιστο όριο που
έχει θέσει η Fed. Σύμφωνα με το
δυσμενές σενάριο, οι τράπεζες,
περιλαμβανομένων γνωστών με-
γαθηρίων όπως η JPMorgan και η
Bank of America, θα εμφάνιζαν ζη-
μίες ύψους 383 δισ. δολ. από τα
δάνεια που έχουν χορηγήσει. Παρ’
όλα αυτά, η Fed έκρινε πως το επί-
πεδο κεφαλαίων που διαθέτουν θα
ήταν σημαντικά υψηλότερο, στο

9,2% των σταθμισμένων έναντι
κινδύνου κεφαλαίων τους από
8,4% πέρυσι, από το ελάχιστο όριο
που έχει θέσει, δηλαδή 4,5%. «Τα
φετινά αποτελέσματα δείχνουν
πως ακόμη και κατά τη διάρκεια
σοβαρής ύφεσης οι μεγάλες τρά-
πεζές μας θα διαθέτουν επαρκή
κεφάλαια», δήλωσε χθες ο Τζερόμ
Πάουελ, επικεφαλής τραπεζικής
κανονιστικής εποπτείας στη Fed.
Τα νέα έγιναν, φυσικά, ευνοϊκώς
δεκτά από τη Wall Street. Ωστόσο
οι επενδυτές και οι τραπεζίτες πε-
ριμένουν την ολοκλήρωση και του
δεύτερου σταδίου των δοκιμασιών
αντοχής, την ερχόμενη Τετάρτη.

REUTERS

Πέρασαν και οι 34 τα stress tests στις ΗΠΑ

<<<<<<

Η κατανάλωση της
ενέργειας σε πραγμα-
τικές συνθήκες δεν
ανταποκρίνεται στις
μετρήσεις που διεξά-
γονται εντός κάποιου
εργαστηρίου.

Η νέα έρευνα αποκαλύπτει επί της ουσίας ότι το σύστημα μέτρησης της
ενεργειακής απόδοσης των οικιακών συσκευών μέσω της γνωστής κλίμακας
επισήμανσης (Α ώς G) της ενεργειακής κατανάλωσης είναι απαρχαιωμένο.

Aνοιχτή στο ενδεχόμενο να δημι-
ουργηθεί ένα κοινό υπουργείο Οι-
κονομικών στην Ευρωζώνη και
να καταρτιστεί κοινός προϋπο-
λογισμός για όλα τα κράτη-μέλη
εμφανίστηκε η Γερμανίδα καγ-
κελάριος, Αγκελα Μέρκελ. Μιλών-
τας σε εκδήλωση της συνομο-
σπονδίας των γερμανικών βιομη-
χανιών, διευκρίνισε πως «θα μπο-
ρούσε κανείς να εξετάσει την ιδέα
του ενιαίου προϋπολογισμού υπό
τον όρο ότι όντως ενισχύονται οι
δομές της Ευρωζώνης και ότι γί-
νονται πράγματα που έχουν νόη-
μα». Δεν απέκλεισε το ενδεχόμενο
ενός υπουργού Οικονομικών της
Ευρωζώνης, εάν ο επιμερισμός
του κινδύνου και των χρεών, κα-
θώς και η διαδικασία λήψης απο-
φάσεων, παρέμεναν σε λογικό
πλαίσιο. 

Aναφερόμενη στις πρόσφατες
εκλογές σε Γαλλία και προηγου-
μένως Ολλανδία, τόνισε πως τα
αποτελέσματά τους είναι μια ευ-
καιρία για την Ευρώπη να βαδίσει
μπροστά.

Στην ομιλία της η Γερμανίδα
καγκελάριος δεν παρέλειψε να
αναφερθεί στους στόχους του
G20, όπου η Γερμανία ασκεί την
προεδρία. «Επικεντρωνόμαστε
στο ελεύθερο, δίκαιο και βιώσιμο
εμπόριο και ασπαζόμαστε την
παγκοσμιοποίηση, η οποία θα εί-
ναι ωφέλιμη για όλους», τόνισε.
Διακριτικά έθιξε τις διαφωνίες με

την Ουάσιγκτον, επισημαίνοντας
πως με τον νυν Αμερικανό πρό-
εδρο δεν είναι εύκολο να επιτευχ-
θεί συμφωνία για ανοιχτές αγορές.
Ενα ακόμη μείζον θέμα για το G20
και τη γερμανική βιομηχανία ει-
δικά είναι και η πλεονάζουσα πα-
ραγωγική ικανότητα σε χάλυβα
– και αυτό θα συζητηθεί στη σύ-
νοδο του G20.

Παράλληλα, η Αγκελα Μέρκελ
αναφέρθηκε στην έξοδο της Βρε-
τανίας από την Ευρωπαϊκή Ενωση

και στις διαδικασίες, που μόλις
ξεκίνησαν, επισημαίνοντας ότι
οι τέσσερις βασικές αρχές για
ελεύθερη μετακίνηση ανθρώπων
και διακίνηση κεφαλαίων, προ-
ϊόντων και υπηρεσιών δεν θα δια-
κυβευθούν για τα εναπομείναντα
27 κράτη-μέλη. 

«Οι κατευθυντήριες γραμμές
των διαβουλεύσεων τέθηκαν σω-
στά», προσέθεσε. 

BLOOMBERG, REUTERS

Αιχμές Μέρκελ κατά Τραμπ
για το ελεύθερο εμπόριο

<<<<<<

Αφησε ανοικτό, υπό
προϋποθέσεις, το εν-
δεχόμενο για κοινό
υπουργό Οικονομικών
και προϋπολογισμό
στην Ευρωζώνη.
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Τα δύο νέα μέλη του διοικητικού
συμβουλίου της Rosneft δεν θα
δυσκολευτούν να ενσωματωθούν
στο καινούργιο περιβάλλον τους.
Ενας από τους ισχυρότερους δια-
πραγματευτές εμπορευμάτων και
ο άνθρωπος που έκανε το Κατάρ
κορυφαία δύναμη στο φυσικό αέ-
ριο θα προστεθούν στο διοικητικό
συμβούλιο της Rosneft, όπου ήδη
συμμετέχουν ένας πρώην πρά-
κτορας της Στάζι και ένας επί
σειρά σύμμαχος του Ρώσου προ-
έδρου, Βλαντιμίρ Πούτιν. Συμμε-
τέχουν, επίσης, βετεράνοι στο
«τιμόνι» των πετρελαϊκών κολοσ-
σών ΒΡ και ExxonMobil. Διευθύ-
νων σύμβουλος της ΒΡ είναι ο
Ρόμπερτ Ντάντλεϊ, ο οποίος ήταν
επικεφαλής της κοινοπραξίας
ΤΝΚ-ΒΡ έως το 2008, οπότε αναγ-
κάστηκε να εγκαταλείψει τη χώρα
λόγω διαμάχης με τους Ρώσους
συνεταίρους.

Ενα από τα δύο νέα μέλη της
«παρέας» της Rosneft είναι ο Ιβάν
Γκλάσενμπεργκ, διευθύνων σύμ-
βουλος της Glencore και ιθύνων
νους πίσω από τη δημιουργία της
μεγαλύτερης δύναμης στη δια-
πραγμάτευση εμπορευμάτων. Επί-
σης νεοεισερχόμενος, ο Φεϊζάλ
Αλσουγουάντι μετέτρεψε το Κατάρ
σε παγκόσμια δύναμη στον κλάδο
του φυσικού αερίου και σήμερα
είναι πρόεδρος έρευνας και ανά-
πτυξης στο μη κερδοσκοπικό Qa-
tar Foundation. 

Η Glencore και το κρατικό επεν-
δυτικό κεφάλαιο του Κατάρ απέ-
κτησαν πέρυσι μέσω κοινοπραξίας
το 20% της Rosneft έναντι 11 δισ.
δολαρίων.

Στο διοικητικό συμβούλιο της
Rosneft, της ισχυρότερης εισηγ-
μένης πετρελαϊκής εταιρείας στον
κόσμο, μετέχει ήδη ο Ματίας Βάρ-
νινγκ. Ηταν πράκτορας της Στάζι,
δηλαδή των μυστικών υπηρεσιών
της Ανατολικής Γερμανίας επί
εποχής ανατολικού μπλοκ, και

μάλιστα την ίδια περίοδο που ο
Βλαντιμίρ Πούτιν βρισκόταν στην
KGB. Ο κ. Βάρνινγκ υπήρξε, επι-
πλέον, επικεφαλής της Dresdner
Bank στη Ρωσία.  Ο Ιγκορ Σετσίν
θεωρείται ένας από τους παλαι-
ότερους και στενότερους συνερ-
γάτες του κ. Πούτιν. Είναι πρό-
εδρος του διοικητικού συμβουλίου
στη Rosneft. Ηταν μεταφραστής
στον Κόκκινο Στρατό στη Μοζαμ-
βίκη και στην Ανγκόλα κατά τη
διάρκεια του Ψυχρού Πολέμου.

Αυταπατώνται, όμως, όσοι θε-

ωρούν πως η είσοδος των κ. Γκλά-
σενμπεργκ και Αλσουγουάντι ση-
ματοδοτούν αλλαγές στη διοίκηση
ή στη στρατηγική του ρωσικού
πετρελαϊκού κολοσσού. Ως αν-
τάλλαγμα της επένδυσης στη Ros-
neft, το Κατάρ γίνεται μέλος ενός
κλαμπ ισχυρών παραγόντων με
επικεφαλής τον κ. Σετσίν. Ετσι
το μικροσκοπικό αραβικό κράτος
ενισχύει τη συμμαχία του με το
Κρεμλίνο καθώς η Σαουδική Αρα-
βία και οι σύμμαχοί της έχουν
σκληρύνει τη στάση τους απέ-
ναντί του.

Σε κάθε περίπτωση, το Κρεμ-
λίνο θα διατηρήσει πλειοψηφικό
μερίδιο στη Rosneft που σημαίνει
πως θα έχει τον τελευταίο λόγο
στη λήψη αποφάσεων, επισημαί-
νει ο Βλαντιμίρ Μίλοβ, μέλος της
αντιπολίτευσης και πρώην ανα-
πληρωτής υπουργός Ενέργειας.
Τα νέα μέλη του διοικητικού συμ-
βουλίου θα προτείνουν νέες επι-
χειρηματικές συμφωνίες, σχο-
λιάζει ο Αρτεμ Κόνσιν, πετρελαϊ-
κός αναλυτής στην Otkritie Ca-
pital. «Οι διαπραγματευτές πε-
τρελαίου είναι εκεί για ένα λόγο,
οι BP και ExxonMobil για έναν
άλλο», τονίζει ο αναλυτής. «Μπο-
ρεί αυτοί οι άνθρωποι να διευ-
κολύνουν καταστάσεις σαν την
επέκταση της παρουσίας της εται-
ρείας στη Νότια Ασία ή των δρα-
στηριοτήτων της στο υγροποι-
ημένο φυσικό αέριο».

<<<<<<

Glencore 
και επενδυτικό 
ταμείο του Κατάρ 
ελέγχουν το 20% 
του ρωσικού κολοσσού.

Εκατομμυριούχοι, πρώην 
κατάσκοποι και φίλοι
του Πούτιν στη Rosneft
Ο πρόεδρος του Qatar Foundation και ο επικεφαλής
της Glencore μετέχουν στο νέο Δ.Σ. της πετρελαιοβιομηχανίας

Παραιτήθηκε από το «τιμόνι» της Uber ο Κρ. Καλάνικ
Tο κεφάλαιο Τράβις Καλάνικ στην
Uber έκλεισε. Ο –κατά πολλούς–
αμφιλεγόμενος, πληθωρικός, αλα-
ζόνας, συγκρουσιακός και αθυρό-
στομος ιδρυτής της αμερικανικής
εταιρείας διασύνδεσης επιβατών
και οδηγών ανακοίνωσε την παραί-
τησή του. Ο 40χρονος Τράβις Κα-
λάνικ αρκετό καιρό τώρα βρισκόταν
σε καθεστώς ασφυκτικών πιέσεων
από τους επενδυτές και τους πάμ-
πολλους επικριτές των μεθόδων του
εν γένει. Παράλληλα, είχε μεσολα-
βήσει σωρεία γεγονότων με πρω-
ταγωνιστές τον ίδιο και υψηλόβαθμα
στελέχη της Uber, τα οποία είχαν
χειριστεί με τρόπο αντιδεοντολογικό
και μη ενδεδειγμένο διάφορες υπο-
θέσεις. Πάντως, ο ίδιος ο Τράβις
Καλάνικ κατόρθωσε να οικοδομήσει
μια καινοτόμο επιχείρηση στην
υψηλή τεχνολογία και στην παροχή
υπηρεσιών μεταφοράς επιβατών,
η οποία αμφισβήτησε τις υπάρχου-
σες δομές της αγοράς και προξένησε
σοβαρούς κραδασμούς. Η Uber αψή-
φησε το πώς λειτουργούν οι επαγ-
γελματίες οδηγοί ταξί σε όλο τον
κόσμο, στηρίχθηκε σε ιδιώτες, που

οδηγούσαν τα δικά τους οχήματα
και έκαναν τη μεταφορά, και σύρ-
θηκε πάμπολλες φορές στα δικα-
στήρια: Αλλοτε γιατί θεωρήθηκε
ότι παραβιάζει κατάφωρα τους όρους

του ανταγωνισμού της συγκεκρι-
μένης αγοράς και άλλοτε γιατί δεν
αναγνώριζε καθεστώς υπαλλήλου
στους οδηγούς της.

Εριστικότητα
Η ακαταμάχητη αποφασιστικό-

τητα και η εριστική διάθεση του
Τράβις Καλάνικ χαρακτήριζαν και
την εταιρεία εν γένει. Τα στοιχεία
αυτά τη βοήθησαν να γίνει ένας
κολοσσός στον τομέα των μεταφο-
ρών παγκοσμίως με αποτιμώμενη
αξία στα 68 δισ. δολάρια, ενώ απο-
τελεί τη μεγαλύτερη μη εισηγμένη
εταιρεία στον κόσμο, η οποία έχει
την οικονομική στήριξη καινοτο-
μικών επενδυτικών κεφαλαίων. Εν-
τούτοις, τα ίδια στοιχεία ακριβώς
ευθύνονται για μη ενδεδειγμένες
πρακτικές και συμπεριφορές. Μετά
αποκαλύψεις και καταγγελίες πρώην
εργαζομένων της Uber φάνηκε ότι
υπάρχει εδραιωμένη η νοοτροπία
του εκφοβισμού, της επιθετικότητας
και της παρενόχλησης. Ο πρώην
γενικός εισαγγελέας Ερικ Χόλντερ
διεξήγαγε ενδελεχή έρευνα στην
εταιρεία για να διαπιστώσει τι συμ-

βαίνει. Επίσης, η Google κατηγορεί
πρώην στέλεχος της Uber ότι υπέ-
κλεψε πληροφορίες από τη δική της
μονάδα αυτόνομης οδήγησης για
χρήση στην αντίστοιχη μονάδα της
Uber. Αλλο πρώην στέλεχος της
εταιρείας πήρε στην κατοχή του
απόρρητα ιατρικά στοιχεία επιβά-
τιδος, η οποία έπεσε θύμα βιασμού
από οδηγό της Uber στην Ινδία.

Οταν δημοσιεύθηκαν τα πορί-
σματα της έρευνας και οι συστάσεις
για αλλαγές στη φιλοσοφία και στη
διακυβέρνηση της Uber, που έκανε
ο Ερικ Χόλντερ, ο Τράβις Καλάνικ
ανακοίνωσε πως παίρνει άδεια –
δεν διευκρίνισε πότε επιστρέφει.
«Αναμένοντας τον Τράβις Καλάνικ
να επανακάμψει, δύσκολα θα γινό-
ταν πιστευτός ο ισχυρισμός της
Uber ότι δεσμεύεται να φέρεις εις
πέρας τις αλλαγές που της σύστησε
ο Ερικ Χόλντερ», παρατηρεί, τέλος,
ο ειδικός σε θέματα τεχνολογίας
και επιχειρηματικότητας του Πα-
νεπιστημίου του Μίσιγκαν, Ερικ
Γκόρντον. «Η παραίτησή του ήταν
μονόδρομος».

REUTERS, BLOOMBERG

Η γερμανική κυβέρνηση πιθανότατα
θα αναγκαστεί να μειώσει τον συν-
τελεστή φορολογίας επιχειρήσεων
τα επόμενα χρόνια ώστε να αντιμε-
τωπίσει τον αυξημένο ανταγωνισμό
από τις ΗΠΑ, τη Βρετανία και άλλες
χώρες, δήλωσε ο υπουργός Οικονο-
μικών της Γερμανίας Βόλφγκανγκ
Σόιμπλε. «Περιμένω πως θα υπάρξει
η ανάγκη να αναλάβουμε δράση
στην εταιρική φορολογία τα επόμενα
χρόνια, διότι σε ορισμένες χώρες,
από τις ΗΠΑ μέχρι τη Βρετανία, αλλά
και σε άλλες ηπείρους, γίνονται διά-
φορες σκέψεις τις οποίες δεν μπο-
ρούμε απλώς να αγνοήσουμε», είπε
ο κ. Σόιμπλε μιλώντας σε συνέδριο
για την αγορά ακινήτων. Το Συντη-
ρητικό Κόμμα της Βρετανίας ανα-
φέρει στο προεκλογικό του μανιφέ-
στο πως θα μειώσει τη φορολογία
επιχειρήσεων στο 17% μέχρι το
2020, από 19% σήμερα. Επίσης, ο
Βρετανός υπουργός Οικονομικών
Φίλιπ Χάμοντ έχει απειλήσει πως
αν δεν αποσπάσει η Βρετανία ικα-
νοποιητική εμπορική συμφωνία από

την Ε.Ε. τότε θα μπορούσε να μειώσει
ακόμη περισσότερο τη φορολογία
επιχειρήσεων. Στις ΗΠΑ ο πρόεδρος
Ντόναλντ Τραμπ έχει παρουσιάσει
σχέδιο για τη μείωση της φορολογίας
επιχειρήσεων από το 35% σήμερα
στο 15%. Ο συντελεστής φορολογίας
επιχειρήσεων στη Γερμανία είναι
σήμερα 29,79%, σύμφωνα με στοι-
χεία της εταιρείας συμβούλων KPMG.
Ο κ. Σόιμπλε είπε πως αν συνεχίσει
η Γερμανία να ακολουθεί την τρέ-
χουσα δημοσιονομική πολιτική και
αν παραμείνει ανταγωνιστική, τότε
θα έχει δημοσιονομικό περιθώριο
15 δισ. ευρώ τον χρόνο. 

Παράλληλα, ο κ. Σόιμπλε διαβε-
βαίωσε τους συνέδρους ότι ο ίδιος
και η καγκελάριος Μέρκελ θα ανα-
λάβουν δράση ώστε να αυξήσουν
το ποσοστό ιδιοκατοίκησης στη Γερ-
μανία, ενώ διαβεβαίωσε πως δεν
υπάρχει «φούσκα» στην αγορά ακι-
νήτων της χώρας. Το ποσοστό ιδιο-
κατοίκησης στη Γερμανία είναι μόλις
45%, ενώ ο μέσος όρος στην Ευρω-
παϊκή Ενωση είναι κοντά στο 70%.

Μείωση εταιρικών φόρων
εξετάζει ο Σόιμπλε

Στο διοικητικό συμβούλιο της Rosneft, της ισχυρότερης εισηγμένης πετρελαϊκής εταιρείας στον κόσμο, μετέχει ήδη
ο Ματίας Βάρνινγκ. Ηταν πράκτορας της Στάζι, δηλαδή των μυστικών υπηρεσιών της Ανατολικής Γερμανίας επί επο-
χής ανατολικού μπλοκ, και μάλιστα την ίδια περίοδο που ο Βλαντιμίρ Πούτιν βρισκόταν στην KGB.

Ο 40χρονος Τράβις Καλάνικ αρκετό
καιρό τώρα βρισκόταν σε καθεστώς
ασφυκτικών πιέσεων από τους επεν-
δυτές και τους πάμπολλους επικρι-
τές των μεθόδων του εν γένει.

Τα προβλήματα ανήκουν στο παρελθόν
Η συμμετοχή του Ιβάν Γκλάσενμ-
περγκ στο διοικητικό συμβούλιο
της Rosneft επιβεβαιώνει την πλήρη
επάνοδο της Glencore, επισημαίνει
το Bloomberg. Προ διετίας υπήρξαν
φόβοι για αδυναμία αποπληρωμής
των ομολόγων της, τα οποία ανέρ-
χονταν σε 36 δισ. δολάρια. Η τιμή
της μετοχής της είχε σημειώσει
μεγάλες απώλειες, επειδή οι επεν-
δυτές φοβούνταν μήπως η Glencore
δεν καταφέρει να αντεπεξέλθει
στην κάλυψη των προαναφερόμε-
νων ομολόγων και των δανείων
της τάξεως των 35 δσ. δολαρίων.

H απόκτηση του 20% της Rosneft

μαζί με το κρατικό επενδυτικό κε-
φάλαιο του Κατάρ πέρυσι τον Δε-
κέμβριο είναι η πρώτη μεγάλη εξα-
γορά του κολοσσού διαπραγμάτευ-
σης εμπορευμάτων και εξόρυξης
πρώτων υλών μετά το ταραχώδες
2015. Σήμερα, η Glencore αποκτά
μία θέση στο διοικητικό συμβούλιο
της Rosneft όταν, μάλιστα, ο ρω-
σικός κολοσσός σε κοινοπραξία με
την ExxonMobil ανακάλυψε το
πρώτο κοίτασμα πετρελαίου στην
Αρκτική. Τα συνολικά αποθέματα
της περιοχής στη γεώτρηση Uni-
versity-1 της Θάλασσας Κάρα υπο-
λογίζονται σε 87 δισ. βαρέλια. Σε

75 δισ. βαρέλια υπολογίζεται το με-
γαλύτερο κοίτασμα της Σαουδικής
Αραβίας. Ο Ιγκόρ Σετσίν, επικεφα-
λής της Rosneft, μίλησε για «κοινή
νίκη» με την ExxonMobil, σημει-
ώνοντας πως η γεώτρηση πραγμα-
τοποιήθηκε σε «χρόνο ρεκόρ».

Μέλος του διοικητικού συμβου-
λίου της Rosneft είναι ο Ντόναλντ
Χάμφρεϊς, ο οποίος ήταν οικονο-
μικός διευθυντής της ExxonMobil
έως το 2013. Τέλος, ο Γκιγέρμο
Κουιντέρο, που μετέχει, επίσης,
στο συμβούλιο της Rosneft, ήταν
επικεφαλής στη βραζιλιάνικη μο-
νάδα της ΒΡ.

Ενα ευρώ προσφέρει η Intesa Sanpaolo για τις δύο τράπεζες του Βένετο
Σκληρούς όρους έθεσε η Intesa San-
paolo, η μεγαλύτερη τράπεζα στην
Ιταλία, για να συμμετάσχει στην
επιχείρηση διάσωσης των μικρών
τραπεζών Veneto Banca και Banca
Popolare di Vicenza στην περιφέρεια
του Βένετο. 

Το ιταλικό κράτος προσπαθεί απε-
γνωσμένα να βρει την κατάλληλη
φόρμουλα για τη διάσωση των δύο
τραπεζών, οι οποίες χρειάζονται κε-
φαλαιακή ενίσχυση 6,4 δισ. ευρώ.
Για να καταφέρει να τις στηρίξει χω-
ρίς να παραβιάσει τους κανόνες των
Βρυξελλών και της τραπεζικής ένω-
σης, η Ρώμη θα πρέπει να εξασφα-
λίσει το 1,2 δισ. ευρώ από τα 6,4 δισ.
με ιδιωτικά κεφάλαια.

Η Intesa Sanpaolo ξεκαθάρισε
πως θα εξαγοράσει τις φερέγγυες
δραστηριότητες των δύο τραπεζών
έναντι συμβολικής τιμής, ενώ βασική
προϋπόθεση είναι μην επωμιστεί
κανένα προβληματικό περιουσιακό
στοιχείο, όπως «κόκκινα» δάνεια ή

νομική δαπάνη. Ανώνυμη πηγή του
πρακτορείου Reuters αποκάλυψε
πως η Intesa προσέφερε ένα ευρώ,
μια πρόταση που θυμίζει την πρό-
σφατη συμφωνία για την εξαγορά
και διάσωση της ισπανικής Banco
Popular από τη Santander.

Είναι ένα πιθανό σενάριο. Η εξα-
γορά της ισπανικής Banco Popular
από τη μεγαλύτερη Santander έναντι
ενός ευρώ, με την τελευταία να δε-
σμεύεται για την ανακεφαλαιοποί-
ησή της μέσω αύξησης μετοχικού

κεφαλαίου, προκάλεσε νευρικότητα
στην ισπανική αγορά των τραπεζι-
κών ομολόγων. Προϋπόθεση ήταν
να καλυφθεί μέρος των απωλειών
της Banco Popular με «κούρεμα»
των μετόχων και των ομολογιούχων
χαμηλής εξασφάλισης. Αυτό, όμως,
κλόνισε την εμπιστοσύνη για τη
φερεγγυότητα άλλων μικρών τρα-
πεζικών ιδρυμάτων στην Ισπανία.
Σήμερα, η Santander έχει αναλάβει
να διασφαλίσει 7 δισ. ευρώ από με-
τόχους για την ανακεφαλαιοποίηση
της Popular.

Στις περιπτώσεις των Veneto Banca
και Banca Popolare di Vicenza, το
«κούρεμα» μετοχών και ομολόγων
χαμηλής εξασφάλισης 4,4 δισ. ευρώ
αρκεί μόνο για να καλυφθούν οι αυ-
ξημένες προβλέψεις για «κόκκινα»
και επισφαλή δάνεια, εκτιμά η Deu-
tsche Bank. 

Ομως, θα συνέχιζαν να ελλοχεύουν
κίνδυνοι για περαιτέρω ζημίες, δε-
δομένης της προϊστορίας των δύο

τραπεζών του Βένετο, και πιθανές
δικαστικές δαπάνες.

Οι όροι που έχει θέσει η Intesa
θεωρούνται πολύ αυστηροί. Δεν εί-
ναι βέβαιο, παράλληλα, αν η Κομι-
σιόν θα δεχτεί τη φόρμουλα της In-
tesa εάν περιλαμβάνεται και η διο-
χέτευση κεφαλαίων από το ιταλικό
κράτος.

Υπάρχουν και απρόβλεπτοι πα-
ράγοντες, όπως πιθανές νομικές δα-
πάνες. Τέτοιας φύσεως δαπάνες
είναι ενδεχόμενες δικαστικές απαι-
τήσεις σε σχέση με τις περικοπές
θέσεων εργασίας που αναμένεται
να πραγματοποιηθούν στο πλαίσιο
εξυγίανσης των τραπεζών. Σύμφωνα
με πληροφορίες της La Stampa νω-
ρίτερα την εβδομάδα, η UniCredit
επίσης προτίθεται να βοηθήσει στην
ανακεφαλαιοποίηση των δύο μικρών
τραπεζών, αλλά μόνο με τη συμμε-
τοχή άλλων χρηματοπιστωτικών
ιδρυμάτων.

REUTERS

Η Intesa Sanpaolo ξεκαθάρισε πως θα εξαγοράσει τις φερέγγυες δραστη-
ριότητες των δύο τραπεζών έναντι συμβολικής τιμής, ενώ βασική προϋπόθε-
ση είναι να μην επωμισθεί κανένα προβληματικό περιουσιακό στοιχείο, όπως
«κόκκινα» δάνεια ή νομική δαπάνη.

<<<<<<

Για να καταφέρει 
να τις στηρίξει 
η Ρώμη, θα πρέπει να
εξασφαλίσει το 1,2 δισ.
ευρώ από τα 6,4 δισ.
με ιδιωτικά κεφάλαια.
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Tα τελευταία έξι χρόνια ο γερμανικός
βιομηχανικός κολοσσός της Thys-
senKrupp εμφανίζει πολύ περισσό-
τερα κέρδη από τις δραστηριότητές
του στις πωλήσεις ανελκυστήρων
παρά χάλυβα.

Ιστορικά, ο βραχίονας της χαλυ-
βουργίας είναι εκείνος ο οποίος αφο-
ρούσε τις πρωτεύουσες δραστηριό-
τητες του ομίλου. Ωστόσο, το ότι το
κέντρο βάρους μετακυλίεται προς
τους ανελκυστήρες αποτυπώνει και
τη διεργασία μετασχηματισμού στην
οποία υπόκειται η ThyssenKrupp
λόγω ραγδαίων αλλαγών στην παγ-
κόσμια αγορά με το πλεόνασμα πα-
ραγωγής χάλυβα και τις φθηνές κι-
νεζικές εξαγωγές.

Καθόλου τυχαία, το μείζον θέμα
της πλεονάζουσας παραγωγικής
ικανότητας των χαλυβουργιών διε-
θνώς και οι πιέσεις που ασκούνται
εξαιτίας της στις τιμές του προϊόν-
τος θα τεθούν από τη Γερμανίδα
καγκελάριο στην επικείμενη σύ-
νοδο της Ομάδας των Είκοσι (G20)
στις 7 και 8 Ιουλίου στο Αμβούρ-
γο.

Η ThyssenKrupp, που έχει ιστορία
μεγαλύτερη από 200 χρόνια, έχει
επενδύσει μεγάλα ποσά στην έρευνα
και ανάπτυξη του βραχίονα κατα-
σκευής ανελκυστήρων. Η διοίκησή
της στόχο έχει με αυτήν την κίνηση
να αναδείξει μια παράπλευρη δρα-
στηριότητα σε πρωταγωνιστική,
εφόσον αντιλήφθηκε πόσο δύσκολο
ήταν να επιβιώσει σε μια αγορά
πλημμυρισμένη από φθηνό κινεζικό
χάλυβα. Ετσι, με τις επενδύσεις στα
ασανσέρ επέκτεινε τη συγκεκριμένη
αγορά με καινοτομίες, όπως το πρώ-

το μοντέλο παγκοσμίως που κινείται
και πάνω, κάτω και πλαγίως, αλλά
και τους κυλιόμενους διαδρόμους
που ανυψώνονται με τη βοήθεια
μαγνητών. Κι αυτό δεν έμεινε απα-
ρατήρητο από τους ανταγωνιστές.
Χαρακτηριστικά σημειώνει ο επι-
κεφαλής της μονάδας των ανελκυ-
στήρων, Αντρέας Σίρενμπεκ: «Πε-

τύχαμε να ενεργοποιήσουμε τον
ανταγωνισμό σε τέτοιο βαθμό, ώστε
οι δικές μας προτάσεις είτε να “αν-
τιγραφούν” είτε να προσαρμοστούν·
όταν σε αντιγράφουν, κάτι καλό
κάνεις».

Το δίδυμο σύστημα μεταφοράς
αυτοκινήτων, όπου δύο οχήματα
μεταφέρονται αυτόνομα στο ίδιο
φρεάτιο, έκανε άλλες εταιρείες να
επινοήσουν τα διώροφα ασανσέρ.
Παράλληλα, άνοιξε μια αγορά για
εξοπλισμό και για συντήρηση των
συστημάτων ανέλκυσης. Ολα αυτά
δηλώνουν μια δραστηριότητα ακ-
μάζουσα τα τελευταία δέκα χρόνια
για τη Thyssenkrupp, που της απέ-

φερε ολοένα και υψηλότερα κέρδη.
Σε αντίθετη κατεύθυνση κινείται,
όμως, ο χάλυβας. Ο ανταγωνισμός
στην παγκόσμια αγορά ωθεί καθο-
δικά τις τιμές του μετάλλου. Ως συ-
νέπεια, περιορίζει δραστικά τα κέρδη
των χαλυβουργιών, όπως της Th-
ussenKrupp. Βέβαια, θα πρέπει να
σημειωθεί ότι η γερμανική επιχεί-
ρηση κατόρθωσε να ανακάμψει
από ζημίες τριών διαδοχικών ετών.

Το 2014 ήταν και η τελευταία φορά
που τις εμφάνισε. Παρά ταύτα, το
2016 τα κέρδη, που προέρχονταν
από τις δραστηριότητες στον χάλυβα,
συνεισέφεραν μόνον το 28% των
συνολικών εν συγκρίσει με το 40%
το 2010. Σχεδόν μία δεκαετία έχει
περάσει από την παγκόσμια χρη-
ματοπιστωτική κρίση και η ζήτηση
για τον ευρωπαϊκό χάλυβα φθάνει
σε επίπεδα κατά 25% χαμηλότερα
από εκείνα του 2008. Την περίοδο
που αναφέραμε, έχουν χαθεί από
τη χαλυβουργία της Γηραιάς Ηπείρου
περισσότερες από 75.000 θέσεις ερ-
γασίας.

Παράλληλα, η Κίνα εξάγει τερά-
στιες ποσότητες του μετάλλου στη
διεθνή αγορά. Η ΤhyssenKrupp δεν
είναι μόνη στη διαδικασία αναζή-
τησης εναλλακτικών. Η, αυστριακή
και κάποτε κρατικής ιδιοκτησίας,
χαλυβουργία Voestalpine δίνει έμ-
φαση στην κατασκευή εξαρτημάτων
και ανταλλακτικών για τους κλάδους
της αυτοκινητοβιομηχανίας και της
αεροναυπηγικής, καθώς και στην
ίδρυση νέων μονάδων για την κα-
τασκευή συστημάτων παρακολού-
θησης της κίνησης των τρένων.

BLOOMBERG

Στο Χρηματιστήριο της Βαρσοβίας
θα εισαχθεί η εταιρεία κινητής τη-
λεφωνίας Play. H εταιρεία που
ελέγχεται από τον Eλληνα επιχει-
ρηματία Πάνο Γερμανό και το ισ-
λανδικό επενδυτικό κεφάλαιο No-
vator, αναμένεται να διαθέσει υφι-
στάμενες και νέες μετοχές με στόχο
την άντληση περίπου 700 εκατ.
ευρώ. Αν αυτό επιτευχθεί, τότε η
εταιρεία θα αποτιμηθεί σε περίπου
3,5 δισ. ευρώ.

Η Play είναι η δεύτερη σε μέγε-
θος εταιρεία κινητής τηλεφωνίας
στην Πολωνία, μετά την Orange.
Aν και ξεκίνησε 4η στη σειρά,
μέσα σε 10 χρόνια από την ίδρυσή
της κατάφερε να ξεπεράσει σε
συνδρομητές την T-Mobile (Deu-
tsche Telkom) και την Plus (Pol-
komtel). Το μερίδιό της, από 4,6%
το 2008 ανήλθε στο 27,6% πέρυσι,
επιτυγχάνοντας μέσο ετήσιο ρυθμό
αύξησης 37%. Η εταιρεία συνεχίζει
να μεγαλώνει, αφού στο α  ́τρίμηνο
του έτους παρουσίασε έσοδα 1,58
δισ. ζλότι (373 εκατ. ευρώ) σημει-
ώνοντας αύξηση περίπου 10% σε
σύγκριση με το αντίστοιχο τρίμηνο
του 2016. Τα λειτουργικά κέρδη
EBITDA διαμορφώθηκαν στα 504
εκατ. ζλότι (119 εκατ. ευρώ) ση-
μειώνοντας αύξηση 8%. Ακόμη,
παρά το γεγονός ότι το τελευταίο
τρίμηνο υποχώρησε σε συνδρο-
μητές (-0,5%), κατάφερε να αυξήσει
το μερίδιο αγοράς περισσότερο
από μία ποσοστιαία μονάδα, καθώς
οι ανταγωνιστές της έχασαν πε-
ρισσότερους πελάτες (εκκαθάριση
της συνδρομητικής βάσης από
ανενεργούς συνδρομητές).

Στόχος της διάθεσης των μετο-
χών είναι η αποπληρωμή υφιστά-
μενου δανεισμού της επιχείρησης.

Ειδικότερα, ουσιαστική επιδίωξη
είναι η επιστροφή δανείου ύψους
500 εκατ. ευρώ που έχουν προ-
σφέρει οι μέτοχοι στην επιχείρηση
και το οποίο λήγει το 2022. Σύμ-
φωνα με τους Financial Times, η
έκδοση αυτή, εφόσον ολοκληρω-
θεί, θα είναι μία από τις μεγαλύ-
τερες αρχικές δημόσιες προσφορές
(IPOs) της τελευταίας πενταετίας
στην Ευρώπη στον τομέα των τη-
λεπικοινωνιών. Συγκεκριμένα θα
είναι η μεγαλύτερη από τότε που
εισήχθη στο Χρηματιστήριο το
23% της Telefonica Deutschland.

H Play ελέγχεται από την Tol-

letron Investments Limited
(50,3%), η οποία με τη σειρά της
ελέγχεται από τον επιχειρηματία
Π. Γερμανό και την Telco Holdings
Sarl (49,7%), οποία ελέγχεται από
τη Novator. Στο παρελθόν οι δύο
μέτοχοι επιχείρησαν να πουλήσουν
ένα μέρος της επιχείρησης, αλλά
τελικά δεν το έπραξαν κρίνοντας
χαμηλές τις προσφορές που έλα-
βαν. Η εταιρεία, εκτός από προ-
ϊόντα και υπηρεσίες κινητής τη-
λεφωνίας, προσφέρει επίσης πα-
κέτα μουσικού περιεχόμενου σε
συνεργασία με την Tidal και υπη-
ρεσίες video συνεργαζόμενη με
την ΗΒΟ.

Στο Χρηματιστήριο 
της Βαρσοβίας η Play
του Πάνου Γερμανού

Από παραγωγός χάλυβα, 
κατασκευάστρια ανελκυστήρων
Η μεταμόρφωση της ThyssenKrupp για να αντιμετωπίσει τις φθηνές κινεζικές εξαγωγές

<<<<<<

Αναμένεται να
εισαχθεί διαθέτοντας
υφιστάμενες και νέες
μετοχές με στόχο 
την άντληση 
περίπου 700 εκατ.

Τα κεντρικά γραφεία του γερμανικού κολοσσού ThyssenKrupp AG στο Εσεν.
Η βιομηχανία επένδυσε μεγάλα ποσά για την κατασκευή καινοτόμων ασανσέρ.

<<<<<<

Μέσα σε μία δεκαετία
χάθηκαν 75.000 θέσεις
εργασίας στην ευρω-
παϊκή χαλυβουργία.

RE
U
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Ο νεοεκλεγείς πρόεδρος της Γαλλίας
Εμανουέλ Μακρόν μετά τη σαρω-
τική του νίκη στις βουλευτικές
εκλογές θα προβεί μέσα στους
επόμενους τρεις μήνες σε ριζικές
μεταρρυθμίσεις στην εργατική
νομοθεσία, στο σύστημα συντα-
ξιοδότησης, στον τομέα της ανερ-
γίας και της επιμόρφωσης των νέ-
ων με στόχο να ενισχυθεί η εγχώ-
ρια ανταγωνιστικότητα. Σύμφωνα
με αναλυτές, αυτές οι ριζικές με-
ταρρυθμίσεις θα καθορίσουν και
το μέλλον του κ. Μακρόν την επό-
μενη πενταετία.

Αρχικά το μεγάλο στοίχημα του
νεοεκλεγέντος προέδρου είναι η
μεταρρύθμιση της εργατικής νο-

μοθεσίας, η οποία θα εφαρμοστεί
μέσω προεδρικών διαταγμάτων
εφόσον τον Ιούλιο η γαλλική Εθνο-
συνέλευση δώσει την έγκρισή της
ύστερα από διαρκείς διαβουλεύσεις.
Ο στόχος της γαλλικής κυβέρνησης
είναι η απελευθέρωση της αγοράς
εργασίας, κατά το σκανδιναβικό
μοντέλο, με στόχο τη μείωση του
εργατικού κόστους και την ενίσχυ-
ση του κοινωνικού κράτους (flexi-
securité). 

Η μεταρρύθμιση περιλαμβάνει,
μεταξύ άλλων, το φλέγον θέμα της
υπεροχής των επιχειρησιακών συμ-
βάσεων έναντι των κλαδικών, συλ-
λογικών συμβάσεων.

Επίσης, η κυβέρνηση θέλει να

καταστήσει πιο αυστηρή την πρό-
σβαση σε επιδόματα ανεργίας μει-
ώνοντας τη διάρκεια των επιδο-
μάτων και περιορίζοντας τον αριθ-
μό των θέσεων εργασίας τις οποίες
ένας άνεργος έχει τη δυνατότητα
να απορρίψει. Ο κ. Μακρόν επι-
θυμεί να θέσει υπό τον έλεγχο του
κράτους τον οργανισμό που δια-
χειρίζεται την κοινωνική ασφάλιση
και την αποζημίωση των ανέργων
στην Γαλλία (Unedic), ο οποίος αυ-
τή τη στιγμή διοικείται από συν-
δικάτα. Ο συγκεκριμένος οργανι-
σμός παρουσιάζει έλλειμμα ύψους
33,6 δισ. ευρώ.

Ο κ. Μακρόν επιθυμεί να απα-
λείψει πλήρως τις ασφαλιστικές ει-

σφορές για τον τομέα της υγείας
και των επιδομάτων ανεργίας, κα-
θώς αυτή τη στιγμή θεωρούνται
από τις υψηλότερες στην Ε.Ε. Με
αυτόν τον τρόπο η κυβέρνηση απο-
σκοπεί στην ενίσχυση της κατα-
ναλωτικής δαπάνης των μισθωτών.
Οι ασφαλιστικές εισφορές, ωστόσο,
θα αντικατασταθούν από έναν υφι-
στάμενο φόρο (CSG), ο οποίος θα
εφαρμοστεί σε όλα τα εισοδήματα
αλλά και στις συντάξεις, με στόχο
να αποφέρει στα ταμεία της δημό-
σιας διοίκησης περισσότερα από
20 δισ. ευρώ. 

Εχοντας ως στόχο τη μείωση της
ανεργίας των νέων κάτω των 25
ετών, η νεοεκλεγείσα κυβέρνηση

επιθυμεί να αυξήσει τα προγράμ-
ματα επιμόρφωσης για τους ανέρ-
γους προκειμένου να καταστεί πιο
ομαλή η ένταξή τους στην αγορά
εργασίας. Σε αυτό το πλαίσιο θα
αυξηθούν οι δαπάνες, ύψους πε-
ρίπου 4,5 δισ. ευρώ, οι οποίες χο-
ρηγούνταν μέχρι πρότινος για την
ένταξη των ανέργων σε ειδικά προ-
γράμματα επιμόρφωσης. Την ίδια
στιγμή, ο κ. Μακρόν επιθυμεί να
αναμορφώσει την εικόνα της Ευ-
ρώπης έχοντας ως βασικό στόχο
τη δημιουργία ενός κοινού υπουρ-
γείου Οικονομικών και την κατάρ-
τιση ενός κοινού προϋπολογισμού
για την ενίσχυση του ενιαίου νο-
μίσματος.

Τα εργασιακά, η πρώτη δοκιμασία για τον Μακρόν

Σύμφωνα με αναλυτές, οι ριζικές
μεταρρυθμίσεις που θα επιχειρή-
σει να υλοποιήσει ο κ. Μακρόν θα
καθορίσουν το πολιτικό του μέλλον
την επόμενη πενταετία.
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Της POLLY MOSENDZ / BLOOMBERG

Η Χαβάη, ο εξωτικός προορισμός
που ο καθένας θα ήθελε να επισκε-
φθεί, είναι η ακριβότερη πολιτεία
των ΗΠΑ, τουλάχιστον αν κάποιος
θέλει όχι μόνο να ζήσει εκεί αλλά
και να πληρώνει δίδακτρα στο πα-
νεπιστήμιο. 

Στον αντίποδα βρίσκεται η πο-
λιτεία της Ιντιάνα, όπως προκύπτει
από σχετική έρευνα της GoBan-
kingRates, της ιστοσελίδας που ει-
δικεύεται σε θέματα χρηματοπι-
στωτικών υπηρεσιών.

Από την έρευνα αυτή προκύπτει
ότι αμέσως μετά τη Χαβάη ακρι-
βότερες πολιτείες για ζωή και σπου-
δές είναι η Καλιφόρνια, η Μασα-
χουσέτη, το Κολοράντο και το Κο-
νέκτικατ. Ο μισθός που απαιτείται
για να ζήσει και να πληρώνει κανείς
δίδακτρα σε αυτές τις πολιτείες κυ-
μαίνεται από 91.140 δολάρια στο
Κονέκτικατ μέχρι 126.454 δολάρια
για τη Χαβάη.

Οι φτηνότερες πολιτείες, αντι-
θέτως, μετά την Ιντιάνα, είναι το
Αρκάνσας, το Οχάιο, το Μιζούρι
και το Κεντάκι. Προκειμένου να
εξακριβώσει ποιες πολιτείες είναι
πιο απρόσιτες από οικονομικής
απόψεως, η GoBankingRates χρη-
σιμοποίησε ως μέτρο σύγκρισης
το μέσο ύψος των διδάκτρων πα-
νεπιστημίων που χρηματοδοτούν-
ται από το κράτος, όπως αυτά προ-
κύπτουν από στοιχεία του College
Board, του συμβουλίου κολεγίων,
μέλη του οποίου είναι 6.000 πανε-
πιστήμια, σχολεία και διάφορα άλλα
εκπαιδευτικά ιδρύματα. Σε αυτό
προσέθεσε το κόστος ζωής σε αυτές
τις πολιτείες, συμπεριλαμβανομένης
της στέγασης, των τιμών βασικών

ειδών διατροφής, των εισιτηρίων
των μέσων μαζικής μεταφοράς αλλά
και των υπηρεσιών υγείας.

Τα συμπεράσματά της βασίστη-
καν στην υπόθεση ότι τα δίδακτρα
καλύπτονται από τους γονείς και
όχι από τους φοιτητές. Σύμφωνα
με μελέτη που εξεπόνησε το πε-
ρασμένο έτος το χρηματοπιστωτικό
ίδρυμα Sallie Mae, το 29% των εξό-
δων για σπουδές στην τριτοβάθμια
εκπαίδευση των ΗΠΑ προέρχεται
από το εισόδημα και τις αποταμι-
εύσεις των γονέων.

Μόνον οι υποτροφίες αντιπρο-
σωπεύουν μεγαλύτερο ποσοστό
μεταξύ των διαφόρων πηγών κά-
λυψης των εξόδων για πανεπιστη-

μιακές σπουδές. Πόσο προσιτές εί-
ναι, όμως, οι σπουδές σε αυτές τις
ακριβές πολιτείες των ΗΠΑ;

Μάλλον δεν είναι και πολύ προ-
σιτές. Ενδεικτική είναι η περίπτωση
της Καλιφόρνιας, όπου για να σπου-
δάσει ένας φοιτητής, να ζει δηλαδή
και να πληρώνει ταυτοχρόνως δί-
δακτρα, το ετήσιο εισόδημα των
γονιών του πρέπει να ανέρχεται
σε τουλάχιστον 106.000 δολάρια.
Σε αυτήν την πολιτεία, όμως, το
ετήσιο εισόδημα ενός μέσου νοι-
κοκυριού δεν υπερέβαινε τα 61.818
δολάρια το διάστημα 2011-2015,
όπως προκύπτει από στοιχεία της
στατιστικής υπηρεσίας.

Κάτι ανάλογο ισχύει και για τη

Χαβάη: εκεί το ετήσιο εισόδημα
ενός μεσαίου νοικοκυριού είναι
υψηλότερο και φτάνει σε 69.515
δολάρια. Σύμφωνα, όμως, πάντα
με την GoBankingRates, απαιτείται
ετήσιο εισόδημα γονέων ύψους
126.454 δολαρίων για να σπουδά-
σει ένας φοιτητής σε αυτή την
πολιτεία.

Ενδιαφέρον στοιχείο είναι ότι
ακόμη και στην Ιντιάνα, τη φτη-
νότερη πολιτεία των ΗΠΑ, το ετήσιο
εισόδημα ενός μέσου νοικοκυριού,
που ανέρχεται σε 49.255 δολάρια,
είναι χαμηλότερο από εκείνο που
θα επέτρεπε στους γονείς να σπου-
δάσουν με άνεση το παιδί τους και
να πληρώνουν τα δίδακτρά του.

Η ναυαρχίδα του πετρελαϊκού κλάδου
της Σαουδικής Αραβίας, η Aramco,
σχεδιάζει να κατασκευάσει από κοι-
νού με τρεις άλλες εταιρείες το με-
γαλύτερο ναυπηγείο στον Κόλπο
έκτασης 4,3 τ.χλμ. Το σχέδιο εν-
τάσσεται στις ευρύτερες προσπά-
θειες του Ριάντ να απεξαρτήσει την
οικονομία της χώρας από το πετρέ-
λαιο μετά την πτώση των εσόδων
της και την εμφάνιση δημοσιονο-
μικών προβλημάτων.

Η Aramco ανακοίνωσε ότι έχει
υπογράψει συμφωνία με την κρα-
τική εταιρεία ναυπηγείων της Σα-

ουδικής Αραβίας Bahri, με τη μη-
χανολογική εταιρεία των Αραβικών
Εμιράτων Lamprell και με την Hyun-
dai Heavy Industries της Νότιας
Κορέας. Η ανέγερσή του θα γίνει
στην περιοχή Ρας Αλ Καΐρ στην
ανατολική ακτή της Σαουδικής Αρα-
βίας. Σύμφωνα με τις πρώτες πλη-
ροφορίες, η εταιρεία υπηρεσιών
πετρελαιοπηγών McDermott Inter-
national έσπευσε να ανακοινώσει
ότι θα κατασκευάσει ένα τμήμα του
συγκροτήματος στο Ρας Αλ Καΐρ
και μέχρι τα μέσα της δεκαετίας
του 2020 θα έχει μεταφέρει στα-

διακά τις δραστηριότητές της από
το Ντουμπάι στο νέο ναυπηγείο.

Επένδυση 5,2 δισ. δολ.
Ο προϋπολογισμός του έργου

φτάνει στα 5,2 δισ. δολάρια, εκ των
οποίων τα 3,5 δισ. δολάρια θα είναι
η συνδρομή της ηγεσίας της χώρας.
Θα συμβάλει, άλλωστε, με ομόλογα
αξίας ενός δισ. δολαρίων το ανα-
πτυξιακό βιομηχανικό ταμείο της
Σαουδικής Αραβίας, ενώ, σε ό,τι
αφορά την Aramco, θα τοποθετήσει
στην επένδυση 351 εκατ. δολάρια
και θα ελέγχει το 50,1% του ναυ-

πηγείου. Η εταιρεία Bahri θα επεν-
δύσει τουλάχιστον 139 εκατ. δολά-
ρια και θα ελέγχει μερίδιο 19,9%,
ενώ η Hyundai θα συνεισφέρει του-
λάχιστον 70 εκατ. δολάρια και θα
ελέγχει το 10%. Σχολιάζοντας, η
εταιρεία Lamprell τόνισε πως θα
πρόκειται για το μεγαλύτερο ναυ-
πηγείο στον Περσικό Κόλπο ως
προς την παραγωγική του δυνατό-
τητα. Η παραγωγή αναμένεται να
αρχίσει το 2019 και να φτάσει σε
πλήρη παραγωγική δυνατότητα το
2022. Το ναυπηγείο θα μπορεί να
κάνει έργα σε 40 πλοία ετησίως.

Το μεγαλύτερο ναυπηγείο στον Κόλπο σχεδιάζει η Aramco

Χαβάη, η πιο ακριβή πολιτεία
στις ΗΠΑ για να σπουδάσεις
Στον αντίποδα, τα φθηνότερα δίδακτρα πανεπιστημίου έχει η Ιντιάνα

Μετά τη Χαβάη το ακριβότερο κόστος έχουν οι πολιτείες της Καλιφόρνιας, της Μασαχουσέτης, του Κολοράντο και
του Κονέκτικατ. Ο μισθός που απαιτείται για να ζήσει και να πληρώνει κανείς δίδακτρα σε αυτές τις πολιτείες κυμαί-
νεται από 91.140 δολ. στο Κονέκτικατ μέχρι 126.454 δολ. για τη Χαβάη.

Ο πληθωρισμός στην Ευρωζώνη
υποχώρησε ακόμη περισσότερο
τον Μάιο, ενώ και ο ρυθμός αύ-
ξησης των μισθών το πρώτο τρί-
μηνο του 2017 υποχώρησε σε
σχέση με τον ρυθμό του προ-
ηγούμενου τριμήνου, δικαιώνον-
τας την επιμονή της ΕΚΤ στη
διατήρηση της χαλαρής νομι-
σματικής πολιτικής.

Ο πληθωρισμός στην Ευρω-
ζώνη αυξήθηκε τον Μάιο κατά
1,4% σε ετήσια βάση, ενώ τον
Απρίλιο είχε διαμορφωθεί στο
1,9%. 

Συνολικά στην Ε.Ε. ο πληθω-
ρισμός διαμορφώθηκε τον Μάιο
στο 1,6% από 2% τον Απρίλιο,
ενώ μειώθηκε σε 24 από τα 28
κράτη-μέλη. Στην Ελλάδα ο πλη-
θωρισμός διαμορφώθηκε στο
1,5% και στη Γερμανία στο 1,4%.
Ο υψηλότερος ρυθμός πληθω-
ρισμού καταγράφηκε στην Εσθο-
νία (3,5%) και στη Βρετανία
(2,9%). Αντιθέτως ο χαμηλότερος
ρυθμός καταγράφτηκε στην Ιρ-
λανδία (0%), στην Ολλανδία
(0,7%) και στη Γαλλία (0,9%). Οι
μεγαλύτερες πληθωριστικές πιέ-
σεις προήλθαν από τα καύσιμα
για μεταφορές (0,19 ποσοστιαίες
μονάδες), τις υπηρεσίες τουρι-
στικών καταλυμάτων (0,07%)
και το πετρέλαιο θέρμανσης
(0,06%).

Ισως ακόμη πιο καθοριστικής
σημασίας για την ΕΚΤ να είναι
η υποχώρηση του ρυθμού αύ-
ξησης των μισθών στην Ευρω-
ζώνη. Το πρώτο τρίμηνο του
2017 το ωρομίσθιο αυξήθηκε
κατά 1,4% σε ετήσια βάση, ενώ
το τέταρτο τρίμηνο του 2016
είχε αυξηθεί κατά 1,6%. Το μη
μισθολογικό κόστος (περιλαμ-
βάνει φόρο στην εργασία και
ασφαλιστικές εισφορές) αυξή-
θηκε κατά 1,6% το πρώτο τρί-
μηνο του 2017, ενώ το προηγού-
μενο τρίμηνο είχε αυξηθεί κατά

1,4%. Συνολικά το εργατικό κό-
στος αυξήθηκε το πρώτο τρίμηνο
του 2017 κατά 1,5%, όσο και το
προηγούμενο τρίμηνο. Στη Γερ-
μανία οι μισθοί αυξήθηκαν το
πρώτο τρίμηνο του 2017 κατά
1,9%, στη Γαλλία κατά 2%, στην
Ιταλία κατά 0,6% και στην Ισπα-
νία έμειναν στα ίδια επίπεδα.
Στην Ελλάδα οι μισθοί αυξήθη-
καν κατά 2,6%, το μη μισθολο-
γικό κόστος κατά 17%, ποσοστό
που είναι το δεύτερο υψηλότερο
στην Ε.Ε. μετά τη Ρουμανία
(17,2%).

Συνολικά το εργατικό κόστος
αυξήθηκε στην Ελλάδα κατά
6,2%, κυρίως εξαιτίας της αύξη-
σης του μη μισθολογικού κό-

στους, υπονομεύοντας τη βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας
της ελληνικής οικονομίας. 

Μείωση του εργατικού κό-
στους καταγράφτηκε σε Φινλαν-
δία (-2,7%), Λουξεμβούργο και
Ολλανδία (-0,1%).

Το ερώτημα γιατί ενώ αυξά-
νεται η απασχόληση δεν αυξά-
νονται με ικανοποιητικό ρυθμό
οι μισθοί, απασχολεί εδώ και
καιρό τις κυβερνήσεις. Την πε-
ρασμένη εβδομάδα ο πρόεδρος
της ΕΚΤ Μάριο Ντράγκι είχε πει
πως «πολλές νέες θέσεις εργα-
σίας –δεν γνωρίζουμε ακριβώς
το ποσοστό–, αλλά πολλές από
αυτές τις νέες θέσεις εργασίας
είναι οι λεγόμενες χαμηλής ποι-
ότητας θέσεις εργασίας, προσω-
ρινή απασχόληση, εκ περιτροπής
απασχόληση».

Η πτώση του πληθωρισμού
στην Ευρωζώνη δικαιώνει
την πολιτική του Ντράγκι

<<<<<<

Υποχώρησε και 
ο ρυθμός αύξησης 
μισθών το πρώτο
τρίμηνο.

Η μείωση του πληθωρισμού αποτελεί ισχυρό επιχείρημα για τη διατή-
ρηση της χαλαρής νομισματικής πολιτικής από την ΕΚΤ.

Ανακοίνωση για πρόσκληση σε Δημόσια Διαβούλευση
για την Ευρωπαϊκή Κάρτα Αναπηρίας 

Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
θέτει σε δημόσια διαβούλευση το προτεινόμενο Σχέδιο Παροχής Ευρωπαϊκής Κάρτας Αναπηρίας στην Κύπρο.

Η βασική ιδέα του προτεινόμενου Σχεδίου είναι η έκδοση μιας Κάρτας που θα παρέχει πρόσβαση σε πλεονεκτήματα και
οφέλη για τα άτομα με αναπηρίες στους τομείς του τουρισμού, μεταφορών και πολιτισμού, όπως έκπτωση ή απαλλαγή
από τέλη χρήσης μεταφορικών μέσων, εισόδου σε μουσεία, μνημεία, θέατρα, αθλητικές και πολιτιστικές εκδηλώσεις
κλπ. Η βασική αρχή της Κάρτας είναι η αμοιβαία αναγνώρισή της μεταξύ 8 ευρωπαϊκών χωρών (Κύπρος, Βέλγιο, Εσθονία,
Φιλανδία, Ιταλία, Μάλτα, Σλοβενία και Ρουμανία).

Μέρος του Σχεδίου θα αποτελεί ο «ΚΑΤΑΛΟΓΟΣ ΩΦΕΛΗΜΑΤΩΝ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗΣ ΚΑΡΤΑΣ ΑΝΑΠΗΡΙΑΣ», ο οποίος θα
προσδιορίζει τα πλεονεκτήματα και οφέλη για τους κατόχους της Ευρωπαϊκής Κάρτας Αναπηρίας. Ο κατάλογος θα είναι
δυναμικός και θα έχει την ευελιξία να τροποποιείται έτσι ώστε να εμπλουτίζεται με πρόσθετα ωφελήματα από καιρό σε
καιρό.

Αναγνωρίζοντας τη σημασία του δημόσιου διαλόγου και του ρόλου που έχουν να διαδραματίσουν οι πολίτες, το Τμήμα
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες θέτει σε δημόσια διαβούλευση το προτεινόμενο Σχέδιο το οποίο έχει
αναρτηθεί στην ιστοσελίδα www.mlsi.gov.cy/dsid μαζί με κατάλογο ερωτημάτων και καλεί όλους τους πολίτες και
οργανώσεις να συμμετέχουν από σήμερα 23/6/2017 στην εν λόγω ηλεκτρονική δημόσια διαβούλευση, προκειμένου να
καταθέσουν τα σχόλια, τις απόψεις ή τις εισηγήσεις τους, στην ηλεκτρονική διεύθυνση sconstantinou@dsid.mlsi.gov.cy
(Σκεύη Κωνσταντίνου, Λειτουργός Κοινωνικής Ενσωμάτωσης) μέχρι τις 14/7/2017 και ώρα 15:00. 
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Περιδιάβαση στον Δημόσιο Κήπο Λευκωσίας

A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Λάβαμε πριν από λίγο καιρό μία
πρόσκληση από πολύ αγαπητούς
φίλους να παρευρεθούμε σε πάρτι
γενεθλίων στον Δημόσιο Κήπο Λευ-
κωσίας. Η απορία στην αρχή ήταν
αν υπάρχει κάτι εκεί… αλλά στις
επόμενες μέρες έτυχε να μάθω πως
όντως κάτι υπάρχει, αλλά κανένας
δεν μπορούσε να μιλήσει με σι-
γουριά για το τι ήταν αυτό. 

Ούτε λίγο ούτε πολύ, αρκετοί
γνωρίζουμε πως σε αυτό τον περι-
κυκλωμένο από δρόμους Κήπο των
46.440 τετραγωνικών μέτρων, στέ-
κει ένα Δημοτικό Θέατρο στην ανα-
τολική πλευρά που έχει καταρρεύ-
σει και τώρα βρίσκεται (επιτέλους)
σε διαδικασία ανοικοδόμησης, μετά
υπάρχει το Garden Café στη νοτι-
οανατολική γωνία που ενώ διαθέτει
μια υποσχόμενη εμπειρία για brun-
ch, το σνομπάρουμε επειδή είμαστε
αυτοί που είμαστε, ακολούθως
υπάρχει ο Ναός της… Δημοκρατίας
από τον οποίο γεννιούνται οι πε-
ρισσότεροι αντισυνταγματικοί νό-
μοι στην ιστορία του πλανήτη, και
το υπόλοιπο το βλέπουμε σαν ένα
τόπο με κάποια δέντρα που φιλο-
ξενεί τους Σριλανκέζους, τους Φι-
λιππινέζους και τους Νεπαλέζους
μας, τις Κυριακές.

Πήγαμε στο πάρτι. Παρκάραμε

απέναντι, νότια, στον χώρο του
παλιού Γενικού Νοσοκομείου και
διασταυρώσαμε τον δρόμο προς
τον Κήπο. Τα κεράκια και η διαί-
σθηση μας οδήγησε στο νοτιοδυ-
τικό άκρο. 

Κατεβαίνεις 3-4 πετρόκτιστα
σκαλάκια και εισέρχεσαι σε ένα
βυθισμένο κήπο. Αριστερά, όπως
περπατάς, υπάρχει ένας πετρόκτι-
στος ψηλός τοίχος. 

Στη μέση και στην περίμετρο
διάσπαρτα ψηλά δέντρα που προ-
φανώς ξαφνιασμένα βλέποντας κό-
σμο, έριχναν τον ανθό τους στο
χώμα. Από δεξιά εκτείνεται μια ισό-
γεια αίθουσα ανακαινισμένη, με
μεταλλικά στοιχεία, τυφλό τοίχο
από βόρεια και μεγάλες γυάλινες
βιτρίνες στη νότια πλευρά προς
τον κήπο. Μια κτιστή λιμνούλα με
νούφαρα την αγκαλιάζει στοργι-
κά.

Με την επιμέλεια του χώρου από
την απαστράπτουσα εορτάζουσα,
το σκηνικό ήταν μαγικό. Όλοι διε-
ρωτόμασταν «μα καλά υπάρχει έτσι
χώρος μέσα στη Λευκωσία και δεν
τον γνωρίζουμε;». 

Προφανώς και υπάρχει και προ-
φανώς και χρησιμοποιείται από
κάποιους… Μη σκεφτείτε κάτι
άγριο, καμιά έκθεση ζωγραφικής

ή κανένα εταιρικό σεμινάριο κάθε
τόσο. Δηλαδή σχεδόν μηδέν προ-
βολή και ελάχιστη αξιοποίηση από
τον Δήμο. Εγώ ήμουν από τη μια
συνεπαρμένος, από την άλλη με
κυρίευσε μια νοσταλγία. Στις αρχές
της δεκαετίας του 1980, σχεδόν
κάθε Κυριακή ο παππούς μας έπαιρ-
νε όλα τα εγγονάκια στον Δημόσιο
Κήπο. 

Ήταν ένα γεμάτο δίωρο/ τρίωρο
όπου ξέγνοιαστα βλέπαμε όλα τα
είδη πουλιών που υπήρχαν, παίζαμε
στην τότε παιδική χαρά, τρώγαμε
το παγωτό μας και κτίζαμε χαρα-
κτήρα που τα σημερινά παιδιά δεν
έχουν και ας έχουν του κόσμου τα
λεφτά και τις ανέσεις.

Πέρασαν λίγα 24ωρα και πήρα
τη μεγάλη απόφαση. Είπα στον
εαυτό μου πως δεν γίνεται, θα πρέ-
πει να ξανακάνεις εκείνη τη βόλτα
που έκανες όταν ήσουν νεαρός
έφηβος. 

Παρκάρω στην Οδό Κινύρα. Δεν
είχε παρκόμετρα και ελπίζοντας
πως δεν θα φάω και κανένα πρό-
στιμο, φθάνω στην είσοδο: «Είσο-
δος Ειρήνης» λέει η πινακίδα και
προχωρώ μέσα. 

Ξαφνικά ήταν σαν να μπήκα σε
χρονοκάψουλα. Τα χρώματα ξεθώ-
ριασαν στιγμιαία και έβλεπα παι-

δικές φιγούρες να τρέχουν δεξιά
και αριστερά να φωνάζουν υπό τα
ήρεμα βλέμματα των μεγάλων. Η
παρούσα νεκρική σιγή με έφερε
πίσω στο σήμερα. Η εναλλαγή χρο-
νικού σκηνικού ήταν συνεχής και
έντονη. Αμέσως αριστερά προβάλ-
λει το κυκλικό μεταλλικό κλουβί
σε σχήμα μισής σφαίρας. Ήταν
θυμάμαι το αγαπημένο μου. Μέσα
είχε τότε δεκάδες είδη πουλιών
που για κάποιο παράξενο λόγο συμ-
βίωναν. Κι εγώ τα παρακολουθούσα
για ώρες. 

Σήμερα έχει μερικές δεκάδες πε-
ριστέρια, δυο-τρεις φάσσες, μία
πάπια με δύο παπάκια, τρεις πε-
τεινούς και μια … τρισευτυχισμένη
κότα! Το δε κλουβί θύμιζε Τσερ-
νομπίλ μετά την πυρηνική έκρηξη.
Προχωρώ προς τις λίμνες. Τις είχα
ξεχάσει. 

Όμως ξαναζωντάνεψαν τα χρυ-
σόψαρα που ταΐζαμε όπως αυτά
ξεπρόβαλαν από τα νούφαρα που
υπήρχαν τότε. Σήμερα η μια λίμνη
είναι άδεια και η άλλη δεν είχε ψα-
ράκια. Φτάνω στον χώρο που παλιά
φιλοξενούσε τις κούνιες, τις τραμ-
πάλες, τις τσουλήθρες, τις παιδικές
λιχουδιές υπό το περήφανο βλέμμα
των παγωνιών. 

Σήμερα υπάρχει μια παιδική χαρά

με 2-3 παιχνίδια και ένα λυόμενο
κλειστό καφενείο. Την ώρα εκείνη
υπήρχε μια μάνα με την κορούλα
της που δοκίμαζε την πλαστική
τσουλήθρα. 

Βλέπω την πίσω όψη της Βουλής
και του Δημοτικού Θεάτρου. Πλή-
ρως αποκομμένα από τον περιβάλ-
λοντα χώρο. Βλέπω και μια προτομή
του Βλαδίμηρου Καυκαρίδη. Μπρο-
στά μια πινακίδα λέει πως έζησε
από το 1932 μέχρι το 1983. Εφόσον
τα παιδιά μας δεν πάνε στον Κήπο,
ποια η ανάγκη να εξηγεί η πινακίδα
ότι ο Βλαδίμηρος Καυκαρίδης ήταν
ένας παμμέγιστος ηθοποιός; Η δι-
πλανή όψη έχει τρεις σφραγίδες
«Demilitarized Reunited Cyprus
4/3/2017». Πρέπει οι ξένοι οικιακοί
βοηθοί μας να γνωρίζουν πως θέ-
λουμε μια αποστρατικοποιημένη
και ελεύθερη Κύπρο. Μη νομίζουν
ότι είμαστε βολεμένοι με το στάτους
κβο. Με ένα σμπάρο, δυο τρυγόνια
(που δεν υπάρχουν πλέον στον Κή-
πο).

Θυμήθηκα πως δίπλα από τις δη-
μόσιες τουαλέτες υπήρχε ένα κλου-
βί με αετούς. Πάει και αυτό. Προ-
χώρησα να ολοκληρώσω την πε-
ριδιάβασή μου. Ακολούθησα ένα
δρομάκι που οριοθετείται με ψηλές
φοινικιές εκατέρωθεν με τους κισ-

σούς να αγκαλιάζουν τους κορμούς
τους. Μαγεία! Κάπου στην άκρη
βλέπω ένα κλουβί με τρία παγώνια.
Μου έδωσαν να καταλάβω πως ξαφ-
νιάστηκαν που είδαν ένα άλλο δί-
ποδο είδος να τα βλέπει. 

Λέω στον εαυτό μου: Αχ ρε Αν-
δρέα αν σου έδιναν την επιμέλεια
αυτού του Κήπου. 

Θα τον τρέλαινες. Θα ανασχε-
δίαζες τους κήπους και τις λίμνες,
να έχουν ζωντάνια. Θα προσπα-
θούσες να κάνεις ένα υδροβιότοπο
μέσα στη Λευκωσία με εκατοντάδες
είδη πουλιών να σε ζαλίζουν με το
τιτίβισμά τους. θα βύθιζες τον δρό-
μο μπροστά στη Βουλή και θα ένω-
νες τον χώρο του Νοσοκομείου με
τον Δημόσιο Κήπο, όπου αναμέ-
νεται να κτιστεί σύντομα το νέο
Μουσείο. 

Θα ενέτασσες τον χώρο του Δη-
μοτικού Θεάτρου στον περιβάλ-
λοντα χώρο για να μπορούν να γί-
νονται ολόχρονα φεστιβάλ. Θα δη-
μιουργούσες μικρά γουστόζικα
μπαράκια και ένα-δύο ωραία εστια-
τόρια. Και τόσα μα τόσα άλλα. Ο
χώρος θα έσφυζε από ζωή. Αν… 

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS,
είναι CEO, APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

Πόλος έλξης αμερικανικών, αραβι-
κών τουρκικών και άλλων ξένων
κεφαλαίων έχει καταστεί ο ελλη-
νικός τουριστικός προορισμός τα
τελευταία χρόνια με το επενδυτικό
ενδιαφέρον να εντοπίζεται κυρίως
σε ξενοδοχειακές μονάδες υψηλών
κατηγοριών.

H πιο πρόσφατη επενδυτική κί-
νηση έγινε την περασμένη Πέμπτη
από την αμερικανική Hines που
δραστηριοποιείται στον τομέα των
επενδύσεων ακινήτων. Η Hines
μέσω της ελεγχόμενης από αυτήν
εταιρείας Sygrou 115 Hotel A.E.
κατέθεσε τη μοναδική προσφορά
(33,05 εκατ. ευρώ) στον πλειστη-
ριασμό για το Αthens Ledra απο-
κτώντας την ξενοδοχειακή μονάδα.
Η αμερικανική αλυσίδα αναμένεται
να συνεργαστεί με τον τουριστικό
επιχειρηματία Γιάννη Δασκαλαν-
τωνάκη για τη λειτουργία του ξε-
νοδοχείου.

Σε εξέλιξη βρίσκονται τα έργα
εκσυγχρονισμού των ξενοδοχει-
ακών εγκαταστάσεων στον Αστέρα
Βουλιαγμένης από τη νέα ιδιοκτή-
τρια εταιρεία Apollo Investment
θυγατρική της Jermyn Street Real
Estate Fund IV. Για την εξαγορά
του ξενοδοχειακού συγκροτήματος
από την Εθνική Τράπεζα και το
ΤΑΙΠΕΔ «συνασπίστηκαν» δύο
κρατικά κεφάλαια από το Αμπου
Ντάμπι και το Κουβέιτ, ο τουρκικός
όμιλος Dogus Group και άλλοι Αρα-
βες επενδυτές. 

Ως επικρατέστερη επιλογή για
τη διαχειριστική λειτουργία του
συγκροτήματος προβάλλει η ξε-
νοδοχειακή αλυσίδα Four Seasons.
O όμιλος Dogus συμμετέχει με 50%
και στο επιχειρηματικό σχήμα που
αγόρασε το Hilton Αθηνών. To
άλλο 50% ανήκει στην TEMEΣ,
ιδιοκτήτρια εταιρεία της Costa Na-
varino στην οποία από το 2014
έχει εισέλθει με μειοψηφικό πο-
σοστό ο επενδυτικός όμιλος Olayan.
Πάντως, ο όμιλος Dogus πριν από
την είσοδό του στον χώρο των ξε-
νοδοχείων είχε ήδη επενδύσει στην
ελληνική τουριστική αγορά με συμ-
μετοχές στις μαρίνες Φλοίσβου,
Ζέας, Γουβιών Κέρκυρας και Λευ-
κάδας. 

Τον Δεκέμβριο του 2016 εγκαι-

νίασε την παρουσία του στην Ελ-
λάδα και ο αμερικανικός ξενοδο-
χειακός όμιλος Wyndham Group
Hotel, ο οποίος είναι από τους με-
γαλύτερους στο κόσμο με χαρτο-
φυλάκιο 8.000 μονάδων σε 73 χώ-
ρες. 

Εχοντας ως συνεργάτη ανάπτυ-
ξης στην Ελλάδα, στην Κύπρο και
στα Βαλκάνια τη Zeus International
έχει ανοίξει ήδη τρία ξενοδοχεία

το Wyndham Grand Athens στην
Αθήνα, καθώς και το Wyndham
Loutraki Poseidon Resort και το
Ramada Loutraki Poseidon Resort
στο Λουτράκι. 

Επίσης, έχει προγραμματίσει να
λειτουργήσει από του χρόνου μαζί
με τη Zeus International το Ramada
Plaza Attica Riviera και το Wyn-
dham Garden Attica Riviera στην
Αττική. 

Την επίσημη είσοδό του στην
ελληνική αγορά έκανε πέρυσι και
ο σαουδαραβικών συμφερόντων
ξενοδοχειακός όμιλος Somewhere
Hotels, ανοίγοντας στη Βουλιαγ-
μένη την μπουτίκ μονάδα Some-
where Vouliagmeni.

Με αμερικανική ώθηση συνεχίζει
τις επενδύσεις του ο ξενοδοχειακός
όμιλος Sani - Ikos. Βασικοί μέτοχοι
του ομίλου Sani - Ikos είναι οι κ.
Σταύρος Ανδρεάδης και επενδυτικά
κεφάλαια που διαχειρίζεται η Oa-
ktree Capital Management, L.P.,
ενώ στο νέο σχήμα συμμετέχουν
η Goldman Sachs Asset Manage-
ment, η Hermes GPE καθώς και
κεφάλαια ιδιωτικών οίκων του εξω-
τερικού. 

Στις 30 Ιουνίου θα ανοίξει τις
πύλες του το νέο 5 αστέρων ξενο-
δοχείο Sani Dunes του τουριστικού
συγκροτήματος Sani Resort στη
Χαλκιδική. Η νέα μονάδα δυναμι-
κότητας 136 δωματίων κτίστηκε
σε διάστημα μόλις 8 μηνών, που
αποτελεί χρόνο-ρεκόρ για τα ελ-
ληνικά δεδομένα. Το ύψος της
επένδυσης ανήλθε σε 25 εκατ. ευ-
ρώ, χωρίς την αξία της γης. Ο ξε-
νοδοχειακός όμιλος ολοκλήρωσε
και την επένδυση ύψους 27 εκατ.
ευρώ για την ανακαίνιση του ξε-
νοδοχείου Ιkos Oceania, επίσης,
στη Χαλκιδική. Παράλληλα, ο όμι-
λος, υλοποιεί συνολικές επενδύσεις
ύψους 200 εκατ. ευρώ σε δύο ξε-
νοδοχεία του στην Κέρκυρα και
σε ένα στην Κω.

Εξάλλου, το 2018 θα επανέλθει
στην Αθήνα και το βασικό ξενο-
δοχειακό σήμα της αμερικανικής
αλυσίδας Μarriott Hotels. 

Ο όμιλος ξενοδοχείων Χανδρή
συμφώνησε με τον αμερικανικό
όμιλο για τη μετονομασία του ξε-
νοδοχείου του Metropolitan στη
Λεωφόρου Συγγρού σε Athens Mar-
riott Hotel.

Σε ξενοδοχεία πολλών αστέρων
το ενδιαφέρον ξένων κεφαλαίων
Αμερικανικά, αραβικά και τουρκικά σχήματα ποντάρουν στον τουρισμό 

<<<<<<

Πιο πρόσφατο παρά-
δειγμα, η προσφορά
33,05 εκατ. ευρώ από
την αμερικανική Hines
για το Αthens Ledra.

Επενδύσεις 237 εκατ.
ευρώ σε ακίνητα 
το τελευταίο 18μηνο
Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Επενδύσεις συνολικού ύψους
237 εκατ. ευρώ έχουν πραγμα-
τοποιήσει στην αγορά ακινήτων
από τις αρχές του 2016 μέχρι
σήμερα οι εταιρείες επενδύσε-
ων σε ακίνητη περιουσία
(ΑΕΕΑΠ), εκ των οποίων πάνω
από 184 εκατ. ευρώ αφορούσαν
επαγγελματικά ακίνητα εισο-
δήματος (κτίρια γραφείων, εμ-
πορικά καταστήματα, αποθη-
κευτικές εγκαταστάσεις κτλ.). 

Πρόκειται για ένα χαρακτη-
ριστικό δείγμα των ευκαιριών
που παρουσιάζει η εγχώρια αγο-
ρά ακινήτων, παρότι τα πραγ-
ματικά ποιοτικά ακίνητα με φε-
ρέγγυους μισθωτές παραμένουν
δυσεύρετα. Αν υπήρχαν περισ-
σότερα ακίνητα αυτής της κα-
τηγορίας, οι επενδύσεις θα ήταν
πολλαπλάσιες, εκτιμούν στε-
λέχη της αγοράς ακινήτων.

Η τελευταία σημαντική επέν-
δυση πραγματοποιήθηκε χθες
από την Εθνική Πανγαία
ΑΕΕΑΠ, η οποία ανακοίνωσε
την απόκτηση πέντε εμπορικών
ακινήτων (κυρίως σούπερ μάρ-
κετ), συνολικής επιφάνειας
87.000 τ.μ., έναντι συνολικού
τιμήματος 71 εκατ. ευρώ. Πρό-
κειται για την πρώτη επένδυση
της εισηγμένης εντός του 2017.
Τα τέσσερα ακίνητα βρίσκονται
στην Ελλάδα και συγκεκριμένα
στη Λ. Μαραθώνος (Γέρακας),
τη Λ. Αθηνών (Αθήνα), τη Λ.
Πέτρου Ράλλη (Αγ. Ιωάν. Ρέντης)
και την Πάτρα. 

Πρόκειται για πρώην κατα-
στήματα Carrefour, τα οποία
ανήκαν σε ξένο θεσμικό επεν-
δυτή και πλέον θα μισθώνονται
από τον όμιλο Σκλαβενίτη. Είναι
συνολικής επιφάνειας 75.000
τ.μ. και κόστισαν 47 εκατ. ευρώ.
Επιπλέον, η Πανγαία ολοκλή-
ρωσε και την απόκτηση ενός
ακινήτου μεικτής χρήσης (σού-
περ μάρκετ και γραφεία) στη
Λεμεσό της Κύπρου, επιφάνειας
12.000 τ.μ. αντί ποσού 24 εκατ.
ευρώ, στο πλαίσιο σχετικού
προσυμφώνου που είχε υπο-
γραφεί με την εταιρεία Chris
Cash & Carry, επίσης του ομίλου
Σκλαβενίτη. Σημειωτέον ότι
όλες οι μισθωτήριες συμβάσεις
είναι διάρκειας 25 ετών.

Το σημαντικό επενδυτικό εν-

διαφέρον του κλάδου των ακι-
νήτων επιβεβαιώνεται και από
τη συνεχή προσθήκη νέων
ΑΕΕΑΠ. 

Η επόμενη, που αναμένεται
να ξεκινήσει τη διαπραγμάτευ-
ση των μετοχών της στο ΧΑΑ,
πρόκειται να είναι η Briq Pro-
perties του ομίλου Quest, η
οποία διαθέτει χαρτοφυλάκιο
ακινήτων γραφείων και απο-
θηκών, συνολικής αξίας 28 εκατ.
ευρώ. Σύμφωνα με την κ. Αννα
Αποστολίδου, διευθύνουσα σύμ-
βουλος της εταιρείας, δρομο-
λογείται η εισαγωγή των μετο-
χών της εταιρείας μέσω από-
σχισης κλάδου, μείωσης μετο-

χικού κεφάλαιο της Quest και
εισφοράς σε είδος. Παράλληλα,
η κ. Αποστολίδου προανήγγειλε
και την πραγματοποίηση νέων
αγορών ακινήτων για τον εμ-
πλουτισμό του χαρτοφυλακίου
των ακινήτων της εταιρείας,
ενώ σε μεταγενέστερο στάδιο
θα προχωρήσει και η διαδικασία
αύξησης του μετοχικού κεφα-
λαίου, κυρίως με ξένα επενδυ-
τικά κεφάλαια. 

Σε κάθε περίπτωση, η κ. Απο-
στολίδου ανέφερε ότι η έμφαση
της Briq Properties θα είναι τα
επαγγελματικά ακίνητα εισο-
δήματος.

Εν τω μεταξύ, η εισροή νέων
εταιρειών στον κλάδο των
ΑΕΕΑΠ συνεχίζεται, καθώς την
Πέμπτη, οι μέτοχοι της γενικής
συνέλευσης της Κλουκίνας -
Λάππας, που ελέγχει, μεταξύ
άλλων, την αλυσίδα καταστη-
μάτων Mothercare, ενέκριναν
τη σύσταση επενδυτικής εται-
ρείας ακινήτων. 

Προ ολίγων εβδομάδων, μία
ακόμη ΑΕΕΑΠ, η «Μπλε Κέ-
δρος» της οικογένειας Ευμορ-
φίδη (Coco-Μat), έλαβε άδεια
λειτουργίας από την Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς.

<<<<<<

Οι εταιρείες επενδύ-
σεων ακινήτων έχουν
εστιάσει το ενδιαφέ-
ρον σε επαγγελματι-
κά ακίνητα διαθέτον-
τας 184 εκατ. ευρώ.
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ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Μία επίσκεψη στο σπίτι
του Παναγ. Τέτση στην Ύδρα
Η «Κ» ξεναγήθηκε στο σπίτι του σπουδαίου ζωγρά-
φου Παναγιώτη Τέτση που είναι επισκέψιμο για το
κοινό. Στους τοίχους του ατελιέ του κρέμονται έργα
του ζωγράφου, και μαζί με αυτά ο επισκέπτης μπορεί
να δει πώς ήταν μία κατοικία υδραίικη κατοικία. Σελ. 8

ΜΟΥΣΙΚΗ
Ο παραμυθάς και μουσικός
Δημήτρης Μπασλάμ στην «Κ»
Τα παραμύθια μπήκαν στη ζωή του λόγω της
κόρης του, τη μουσική την αγαπούσε πάντα. Ο
Δημήτρης Μπασλάμ έρχεται στον Φέγγαρο και
μιλάει στην «Κ» για τη μουσική σήμερα, αλλά για
το ρόλο του ως αφηγητή. Σελ. 4

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Η νέα συλλογή
του Κυριάκου
Χαραλαμπίδη

Σελ. 3

ΒΙΒΛΙΟ

Ο λαϊκισμός
και ο ρόλος
των ΜΜΕ

Σελ. 11

Μαραθώνιος θερινών προβόλων 2017
στον κινηματογράφο «Κωνστάντια»
(12 Ιουλίου – 10 Σεπτεμβρίου 2017)

Ο θεσμός «Μαραθώνιος Θερινών Προβο-
λών» εδώ και 19 χρόνια συμβάλλει στην
ανάπτυξη της κινηματογραφικής κουλτού-
ρας του κοινού. Συνδιοργανώνεται από τις
Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου
Παιδείας και Πολιτισμού και το «θέατρο
ένα» σε συνεργασία με τον Όμιλο Φίλων
Κινηματογράφου Κύπρου. Επελέγησαν
ταινίες ποιότητας και που διευρύνουν την
κινηματογραφική παιδεία του κοινού. Για
τον Μαραθώνιο Προβολών έχει καταρτι-
στεί πρόγραμμα 22 ταινιών, και περιλαμ-
βάνει ταινίες διακρίθηκαν με μεγάλα βρα-
βεία («La La Land», 6 Οσκαρ, 7 χρυσές
σφαίρες, 4 Bafta award 2016), αλλά και
άγνωστα στο πλατύ κοινό αριστουργήματα
όπως η ελληνο-αλγερινή παραγωγή «Στην
ηλικία μου κρύβομαι για να καπνίσω»
(βραβείο κοινού Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης
2016), η αργεντίνικη «Με την πρώτη μα-
τιά» (Βραβείο FIPRESCI για το τμήμα του
Πανοράματος και βραβείο Teddy στο φε-
στιβάλ Βερολίνου, Βραβείο Κοινού, Διε-
θνές Φεστιβάλ Κινηματογράφου Αθήνας -
Νύχτες Πρεμιέρας), η κοινωνική, σπαρα-
κτική ταινία του Κεν Λόουτς «Εγώ ο Ντά-
νιελ Μπλέικ» (Χρυσός φοίνικας, φεστιβάλ
Καννών 2016), η ιταλική ταινία «Αχώρι-
στες» (Πολυβραβευμένη ταινία στο Φεστι-
βάλ Βενετίας 2016), και πολλές άλλες. Θα
προβληθεί επίσης η κυπριακή ταινία «Πο-
λυαγαπημένες μέρες» που κέρδισε παγ-
κόσμια διανομή, σε σενάριο Γιώργου
Αβραάμ και σκηνοθεσία Κωνσταντίνου
Πατσαλίδη, και τη σουρεαλιστική κωμωδία
του Θεόδωρου Παναγίδη «Μαγικά Φασό-
λια». Οι προβολές ξεκινάνε στις 12 Ιουλίου
και θα διαρκέσουν μέχρι τις 10 Σεπτεμβρί-
ου. Για περισσότερες πληροφορίες μπο-
ρείτε να απευθύνεστε στα τηλέφωνα:

22439838, 22348203. Κινηματοθέατρο
Κωνστάντια Σόλωνος Μιχαηλίδη 15, Παλ-
λουριώτισσα, Λευκωσία. 

Faneromeni17 
Προβολές θερινού σινεμά

Στην Αυλή του Πολιτιστικού Ιδρύματος της
Τράπεζας Κύπρου έχουν ήδη ξεκινήσει οι
προβολές κλασικών και αγαπημένων ται-
νιών σε συνεργασία με το Δίκτυο Εθελον-
τών «Λευκωσιάζω» και τον Δήμο Λευκω-
σίας. Οι προβολές γίνονται κάθε Δευτέρα
και Τετάρτη. Η αρχή έγινε με την αρι-
στουργηματική ταινία «Zorba the Greek»

του 1964. Επόμενη θα είναι η ταινία «Brid-
get Jones Diary» του 2004, θα ακολουθή-
σει το «Chocolat», το κλασικό πια «Pretty
Woman» και οι αξέχαστες ελληνικές κω-
μωδιες «Ο Ζηλιαρόγατος» του 1956 και «Η
θεία μου η χίπισσα», και η παράξενη ιστο-
ρία «Κορίτσια στον ήλιο» του 1968, και η
ταινία των Άφλεκ και Ντέιμον «Good Will
Hunting». Πολιτιστικό Ίδρυμα Τράπεζας
Κύπρου, Φανερωμένης 86-90, παλιά Λευ-
κωσία. Πληροφορίες: 22128157 με ελεύ-
θερη είσοδο για όλες τις εκδηλώσεις. Τα
βράδια των εκδηλώσεων, τα μουσεία και
οι εκθέσεις του Πολιτιστικού θα είναι ανοι-
κτά μέχρι τα μεσάνυκτα.

16ο Διεθνές Φεστιβάλ Animation Κύ-
πρου « Όψεις του Κόσμου»
28-30 Ιουνίου 2017

Το πρωτοπόρο στο είδος του στην Κύπρο
Φεστιβάλ Animation. Στη φετινή του διορ-
γάνωση για πρώτη φορά ταξιδεύει στη
Λευκωσία, στον μαγευτικό χώρο της Αξιο-
θέας και παρουσιάζει μια επιλογή από τις
σημαντικότερες ταινίες του ανεξάρτητου
σινεμά animation από όλο τον κόσμο. Τα
προγράμματα του φεστιβάλ επικεντρώ-
νονται σε μη εμπορικές ταινίες που πα-
ρουσιάζουν ιδιαίτερη καλλιτεχνική ευαι-
σθησία και που εκφράζουν τους σύγχρο-

νους προβληματισμούς και αισθητικές της
εποχής μας μέσα από το φακό των κυριο-
τέρων αντιπροσώπων του. Το Φεστιβάλ
διαθέτει Κυπριακό και Διεθνές Διαγωνιστι-
κό Πρόγραμμα, με διεθνή κριτική επιτρο-
πή καθώς και παράλληλες δραστηριότητες
όπως εκθέσεις, εργαστήρια, αφιερώματα,
συναυλίες και παρουσιάσεις (master clas-
ses) από διεθνείς προσωπικότητες. Όλες
οι προβολές ξεκινούν στις 8:30. Περισσό-
τερες πληροφορίες και αναλυτικό πρό-
γραμμα των προβολών μπορείτε να βρείτε
στις επίσημες ιστοσελίδες του Διεθνούς
Φεστιβάλ Animation Κύπρου: www.ani-
mafest.com.cy, FB: Animafest Cyprus

Κινηματογράφος... αστέρων
Θερινές προβολές ταινιών σε μαγικές γωνιές της πόλης ορίζουν και αυτό το καλοκαίρι

Δημόσιοι και ιδιωτικοί φορείς, αλλά και ανεξάρτητες πρωτοβουλίες μετατρέπουν τους ελεύθερους χώρους τους σε θερινά σινεμά, μία αγαπημένη καλοκαιρινή συνήθεια πολλών. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ανοίγει ο καιρός, ανοίγει και η διάθεσή
μας, με τα βράδια να γίνονται ολοένα
και πιο γλυκά, και ο θερινός κινηματο-
γράφος είναι μία πολύ καλή επιλογή
για όσους θέλουν να απολαύσουν μία
ταινία με ταβάνι τα αστέρια του ουρα-
νού, χαλαρώνοντας στη μαγεία του θε-

ρινού κινηματογράφου. Σε όλες τις πό-
λεις της Κύπρου διοργανώνονται βραδιές
προβολής κινηματογραφικών ταινιών,
και πια μικρά ανεξάρτητα καφέ και
άλλοι πολιτιστικοί χώροι έχουν μπει
στο παιχνίδι της θερινής προβολής ται-
νιών, που πολλές φορές ξεφεύγουν από
τα όρια του συμβατικού κινηματογρά-
φου. Στη Λευκωσία για όλο το καλοκαίρι

έως και τον Σεπτέμβριο έχουν διοργα-
νωθεί από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες
του Υπ. Παιδείας και το «θέατρο ένα»
σε συνεργασία με τον Όμιλο Φίλων Κι-
νηματογράφου Κύπρου και από το Πο-
λιτιστικό Ίδρυμα της Τράπεζας Κύπρου
θερινές προβολές. Ενδιαφέρον έχει και
το διήμερο Φεστιβάλ που διοργανώνει
το Πολιτιστικό Κέντρο του Πανεπιστη-

μίου Κύπρου «Όψεις του Κόσμου». Εν-
διαφέρουσες και οι προβολές επίσης
στο Καφεαναγνωστήριο «Έρμα» στην
παλιά Λευκωσία στην ατμοσφαιρική
του αυλή κάθε Δευτέρα. Εμείς σας προ-
τείνουμε τρεις διοργανώσεις που φέρ-
νουν κοντά σας αγαπημένες κλασικές
ταινίες, αλλά και δημιουργίες που ίσως
να έχετε καιρό να δείτε. 

“Τα βράδια που οι ξαπλώ-
στρες στις παραλίες
αδειάζουν, γεμίζουν
οι αυλές και τα καθίσματα
στις θερινές προβολές.
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Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

25.6.17-1.7.17

Κάτω από τη βάση και φέτος οι μαθητές
στο μάθημα των Νέων Ελληνικών, μέσος
όρος το 8,98, ε, και; Και τι έγινε που οι μα-
θητές μας δεν ξέρουν Λιπέρτη, Μιχαηλίδη
και Σολωμό; Μήγαρις είμαστε τίποτα Πο-
σειδωνιάτες και πρέπει να έχουμε στον
νου μας τη γλώσσα; Και γιατί  να μας νοιάζει
αν αποσείσει ο Πενταδάκτυλος αυτούς
που τον καβάλικεψαν και αν ήρθαν πάνω
σε κύματα της Κερύνειας, και τι έγινε αν
ο Μόντης θρηνεί; Δεν έχει σημασία αν ο
Παπαδιαμάντης ή ο Καββαδίας έγραψαν
για το καραντί, αρκεί φοιτητές και φοιτή-
τριες να το τραγουδούν υπό τους ήχους
μιας κιθάρας σε ένα ωραίο στέκι, στην
παλιά Λευκωσία ή στη Σαριπόλου, στο
Κουκάκι, στην πλανεύτρα Θεσσαλονίκη,
γιατί να ξέρουμε αν θα μας μπατάρει μία
άγνωστη λέξη. Από τις λέξεις δεν κινδυ-
νεύουμε. 

Φυσικά και δεν έχει σημασία ποιο είναι
το συνώνυμο της αβελτηρίας και ποιο το
αντώνυμο της ραστώνης, είναι αρκετό
που ξέρουμε ότι η ελληνική γλώσσα είναι
πλούσια και η κυπριακή είναι μία από
τις διαλέκτους της, γιατί να σπάσει το
πλάσμα να καταλάβει τα σέρτουκα και
τα μέρτουκα του Μιχαηλίδη, φτάνει που
καρτερούμε να φυσήσ’ ένας αέρας, μα

να μην είναι, είπαμε, από τη μεριά της
Κερύνειας. 

Γιατί να μνημονεύουμε Διονύσιο Σολωμό
και Αλέξανδρο Παπαδιαμάντη; Μήπως μας
βρήκε κανένα κακό και δεν το καταλάβαμε;
Μάλλον ο Οδυσσέας Ελύτης δεν ήξερε τι
του γίνεται, και τι θέλει να μας λέει ποιον
και τι να μνημονεύσουμε; Και ποιο είναι
το κακό που μας βρήκε; Κάποιοι θα σκε-
φτούν ότι το κακό που
μας βρήκε είναι εθνικό,
ναι, μπορεί να είναι και
τέτοιο, μα το είπε και ο
ποιητής, ο Κώστας Μόν-
της, και το έγραψε κιόλας
«Χρόνια σκλαβκιές ατε-
λείωτες τον πάτσον τζιαι
τον κλώτσον τους εμείς
τζιαμαί, ελιές τζιαι τερα-
τσιές πάνω στον ρότσον τους», μα σήμερα,
στις μέρες μας ελιές και χαρούπια, είμαστε
τίποτα υποανάπτυκτοι; Όχι βέβαια, εμείς
φτιάξαμε εμπορεία φοινικικά σε κάθε γωνιά
της πατρίδας μας και είμαστε μια χαρά, τι
κι αν εκεί βλάσταινε δάφνη… τι κι αν δά-
κρυζε ο Ανδρέας Παστελλάς, και ρωτάει
σήμερα ο Χαραλαμπίδης τον ξένο να κρίνει
(βλ. σελ. 3), αφού δεν ξέρει ποια μοίρα διέ-
στρεψε τους Κήπους της Αφροδίτης σε

απλανή τεμάχια οικοπέδων. Μα μιλάνε γι’
αυτά οι ποιητές; Εμείς έχουμε πια φου-
κούδες μετά μπαταρίας  και η πολιτεία αγ-
κομαχεί και καταβροχθίζει την ευτυχία
της, ώς πότε όμως;

Για ποιες ανθρώπινες αξίες μιλάνε οι
συγγραφείς, ποιες λέξεις και πώς τις χρη-
σιμοποιούν για να γράψουν, πώς βασανί-
ζουν το μυαλό τους για να μιλήσουν για

αξιακούς κώδικες, για πα-
νανθρώπινες ιδέες. Μα
μιλάν οι ποιητές και οι
πεζογράφοι γι’ αυτά;  Όχι,
ο Ηλίας Βενέζης δεν μί-
λησε για την εξαθλίωση,
ο Μανόλης Αναγνωστά-
κης για τον φασισμό, ο
Τεύκρος Ανθίας για την
αδικία, ο Καρυωτάκης

για τον ιμπεριαλισμό και άλλοι πολλοί
ακόμα για αξίες που υπερβαίνουν το τοπικό,
τον μικρόκοσμό μας. Μα και ο Πασιαρδής
σήμερα ακόμα μιλάει με τετράστιχα στα
κυπριακά για την αγάπη, σάμπως κανείς
καταλαβαίνει; 

Ποιος φταίει όμως; Σίγουρα δεν φταίνε
οι μαθητές, εκείνοι καλούνται να κυνηγή-
σουν βαθμούς, να επιλέξουν επαγγέλματα
που θα τους κάνουν καλούς εμπόρους,

ποιος ξέρει ίσως και σε φοινικικά εμπορεία,
να έχουν να αγοράζουν φουκούδες με τη-
λεχειριστήριο πια, οπότε γιατί να έχουν
στον νου τους τη γλώσσα; Μήγαρις φέρνει
λεφτά η γλώσσα. Φταίνε οι εκπαιδευτικοί
φιλόλογοι που δεν παίρνουν ζεστά το επάγ-
γελμά τους; Εν πολλοίς ναι, αλλά δεν μπο-
ρούν να γίνουν περιστέρια και να εμφυ-
σήσουν το άγιο Πνεύμα σε κανέναν. Ποιος
φταίει λοιπόν; Φταίει η Πολιτεία, οι υπη-
ρεσίες της που δεν φροντίζουν να δημι-
ουργούν πολιτισμό, και μένουν σε δικαιο-
λογίες τύπου «δεν δίνουν τόση σημασία
στην εξέταση [σ.σ. των Νέων Ελληνικών]
και αυτό να έχει ως συνακόλουθο την κα-
θολική πτώση του μέσου όρου» (βλ. ρε-
πορτάζ σελ. 15). 

Όταν ακόμα και ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου
αντιδιαστέλει τον ποιητή με τον ρεαλιστή
(βλ. συνέντευξή του στη σελ. 8) καταλα-
βαίνετε ότι ακόμα έχουμε πολύ δρόμο να
διανύσουμε, διότι όταν τον ποιητή τον θε-
ωρείς αιθεροβάμονα και ιδεαλιστή τότε
κάτι δεν έχει καταλάβει καλά η κοινωνία,
και όταν δεν θεωρείς τα όπλα του συγγρα-
φέα, που είναι οι λέξεις, αρκετά δυνατά,
τότε γιατί να σε νοιάζει η γλώσσα; Οπότε
κάτω από τη βάση και αρκεί να ευημερούν
οι αριθμοί, για τα γράμματα δεν μας νοιάζει. 

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Γίναμε Ποσειδωνιάτες;

ΚΕΡΑΜΙΚΗ
Εκθεση «Γαία Πυρί Μειχθήτω»
Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Αγγειοπλαστών – Κεραμιστών σε συνεργα-
σία με τον Δήμο Λάρνακας διοργανώνουν και φέτος ομαδική έκθεση
καλλιτεχνικής κεραμικής. Μια ομάδα από είκοσι οκτώ καλλιτέχνες, με
κοινή κατανόηση στην αφήγηση της τοπικής και διεθνούς ιστορίας

της κεραμικής, εναρμονίζουν το παλιό με το
νέο, και γίνονται σηματοδότες της συλλογικής
ταυτότητας μιας κοινότητας, καθώς δημιουρ-
γούν το πορτραίτο της κεραμικής στην Κύπρο
σήμερα. Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Αγγει-
οπλαστών – Κεραμιστών επίσης διοργανώνει
«Ημέρα Κεραμικής Δημιουργίας» στους εξω-
τερικούς χώρους του Μουσείου Πιερίδη – Πο-

λιτιστικού Ιδρύματος Τράπεζας Κύπρου, όπου κεραμίστες θα επιδεί-
χνουν την τέχνη του πηλού στο κοινό. Διάρκεια Έκθεσης έως 10 Σε-
πτεμβρίου. Δημοτική Πινακοθήκη Λάρνακας. Πληροφορίες τηλέφω-
νο 24658848 και για δηλώσεις συμμετοχής στην ημερίδα 24145375.

Το πρωτοπόρο στο είδος του στην Κύπρο Φεστιβάλ Anima-
tion γεννήθηκε στην κυπριακή ύπαιθρο πριν από 16 χρόνια.
Έκτοτε ταξιδεύει ανελλιπώς με μεγάλη επιτυχία κάθε χρόνο
σε μοναδικούς σε ομορφιά υπαίθριους χώρους της Κύπρου
προσφέροντας μια ξεχωριστή πολιτιστική εμπειρία σε
όλους όσοι το επισκέπτονται. Τα τελευταία χρόνια το Φεστι-
βάλ συγκαταλέγεται στη λίστα των κορυφαίων του κόσμου.
Στην φετινή του διοργάνωση για πρώτη φορά ταξιδεύει στη
Λευκωσία, στον μαγευτικό χώρο της Αξιοθέας και παρου-
σιάζει μια επιλογή από τις σημαντικότερες ταινίες του ανε-
ξάρτητου σινεμά animation από όλο τον κόσμο. Το Φεστιβάλ
διαθέτει Κυπριακό και Διεθνές Διαγωνιστικό Πρόγραμμα,
με διεθνή κριτική επιτροπή καθώς και παράλληλες δραστη-
ριότητες όπως εκθέσεις, εργαστήρια, αφιερώματα, συναυ-
λίες και παρουσιάσεις (master classes) από διεθνείς προ-
σωπικότητες. Την Παρασκευή, 30 Ιουνίου θα γίνει η τελετή
Βράβευσης του 16ου Διεθνούς Φεστιβάλ Animation Κύ-
πρου « Όψεις του Κόσμου». Τετάρτη-Παρασκευή 28-30 Ιου-
νίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πολιτιστικό Κέντρο Πανεπιστημίου Κύ-
πρου, Αρχοντικό Οδού Αξιοθέας, Παλιά Λευκωσία. Πληρο-
φορίες τηλέφωνο 22894531, culture@ucy.ac.cy. Είσοδος
ελεύθερη. Πληροφορίες www.animafest.com.cy,
FB: Animafest Cyprus, τηλέφωνο 22894531.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Μνημειώδεις
ασημαντότητες

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ
Δικοινοτικό
Φεστιβάλ Φιλμ
Στο πλαίσιο του Δικοινοτικού Φεστι-
βάλ Φιλμ που διοργανώνεται στο Κέν-
τρο Εικαστικών Τεχνών & Έρευνας θα
γίνει προβολή των ταινιών μικρού μή-
κους «Αναζητώντας την Ελένη»,
«Γράμματα προς την Κύπρο» και «Το
νησί που μοιραζόμαστε». Τετάρτη, 28
Ιουνίου, ώρα 8:00 - 9:30 μ.μ. Κέντρο
Εικαστικών Τεχνών & Έρευνας
(CVAR), Ερμού 285, Λευκωσία.
Πληροφορίες: 22300994
info@severis.org.

Μπορούν να χωρέσουν μουσικές απ’ όλο τον
κόσμο σε μία συναυλία; Μια μουσική παρά-
σταση της γυναικείας χορωδίας Cantus No-
vus Femina και του Concordia String Quartet
παρουσιάζεται στο Φεστιβάλ Τεχνών #Fane-
romeni17. Μετά τη μεγάλη επιτυχία που ση-
μείωσε η παράσταση της νεοσύστατης γυναι-
κείας χορωδίας Cantus Novus Femina της
Πολιτιστικής Κίνησης Λεμεσού ΕΠΙΛΟΓΗ και
του Concordia String Quartet, το σύνολο επι-
στρέφει για μια συναυλία στη Λευκωσία υπό
τη διεύθυνση της Αγγελίνας Νικολαϊδου. Το
ρεπερτόριο περιλαμβάνει κομμάτια από τις
παραδόσεις της Λατινικής και Βόρειας Αμερι-
κής και της Ευρώπης με ήχους και μουσικές
από Αργεντινή, Μεξικό, Βραζιλία, Γαλλία κ.ά.
Πέμπτη, 29 Ιουνίου, ώρα 9:00 μ.μ. Πολιτιστι-

κό Ίδρυμα Τράπεζας Κύπρου, Φανερωμένης
86-90, παλιά Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέ-
φωνο 22128157. Είσοδος ελεύθερη.

Το ισπανικό συγκρότημα πα-
ραδοσιακής μουσικής Vigüela
έρχεται για πρώτη φορά στην
Κύπρο από την άλλη άκρη της
Μεσογείου και συγκεκριμένα
από τη Castilla-La Mancha, τη
χώρα του Δον Κιχώτη που βρί-
σκεται στην καρδιά της Ισπα-
νίας. Εδώ και 30 χρόνια τα μέ-
λη του σχήματος συμβάλουν
με το έργο τους στη διατήρηση
της ιδιάζουσας μουσικής πα-
ράδοσης του τόπου τους, προ-
σπαθώντας να την προβάλουν
ως μια μουσική ζωντανή και
γεμάτη χαρά που δεν χρειάζε-
ται να αλλοιωθεί ή να εκσυγ-
χρονιστεί για να γίνει δεκτή και
να συγκινήσει τον σημερινό
ακροατή. Στόχος τους είναι να
ανακτήσουν μια αρχαϊκή μου-
σική γλώσσα, η οποία διατη-
ρείται ζωντανή μέχρι τις μέρες
μας, συνήθως σε περιβάλλον-

τα ξένα προς τα κυκλώματα
της εμπορικής μουσικής, και η
οποία πολλές φορές υποτιμά-
ται με αποτέλεσμα τα χαρακτη-
ριστικά που την κάνουν πραγ-
ματικά ξεχωριστή και πλούσια
να μένουν στην αφάνεια. Η συ-
ναυλία των Vigüela διοργανώ-
νεται σε συνεργασία μεταξύ
του Διεθνούς Φεστιβάλ Anima-
tion Κύπρου και του Πολιτιστι-
κού Φεστιβάλ του Πανεπιστη-
μίου Κύπρου και εντάσσεται
στις Μέρες του Ισπανικού πολι-
τισμού που πραγματοποιούνται
με την ευγενική στήριξη της
Πρεσβείας της Ισπανίας στην
Κύπρο. Παρασκευή 30 Ιουνί-
ου, ώρα 9:30 μ.μ. Πολιτιστικό
Κέντρο Πανεπιστημίου Κύ-
πρου, Αρχοντικό Οδού Αξιοθέ-
ας, Παλιά Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο
22894531, culture@ucy.ac.cy.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Συναυλία με τους Viguela 

Σ ε μία από τις επισκέψεις μου στο Ωδείο
Αθηνών για την documenta 14, ανακάλυψα
κάτι που δεν είχα προσέξει τις προηγού-
μενες φορές. Μικρή παρένθεση: το εικα-
στικό αυτό γεγονός που έχει ακόμη τρεις
εβδομάδες ζωής (έως τις 16 Ιουλίου) και
απλώνεται σε 40 σημεία και χώρους της
πόλης δεν απαιτεί μόνον –πολύ– χρόνο
αλλά και τρόπο. Απαιτεί εξοικείωση με
μια διαφορετική διαδικασία περιπλάνησης
και θέασης, περισσότερο συνδυαστική,
για να ξεκλειδώσει κόσμους πολυδαίδα-
λους.

Στο Ωδείο Αθηνών δίνει τον τόνο, υπό-
κωφα και όχι πάντα διακριτά, ο Γιάννης
Χρήστου (1926-1970). Ηχοι, σκέψεις και
παρτιτούρες διάσπαρτες, σε όλες τις αί-
θουσες και τα επίπεδα του Ωδείου. Ενα
απόσπασμα: «Μπορεί να έχουμε διανύσει
πολύ δρόμο από τα βάθη της προϊστορίας
μας, να έχουμε διαβεί πολλά μονοπάτια
του μυαλού και του πνεύματος για να φτά-
σουμε εδώ που βρισκόμαστε σήμερα»,
έγραφε ο Χρήστου, «αλλά υπάρχουν φορές
που όλα μας τα επιτεύγματα μοιάζουν
σαν μνημειώδεις ασημαντότητες, σαν
σωροί από σκουπίδια που μαζεύτηκαν
κατά τη διάρκεια του ταξιδιού μας μέσα
στην ιστορία, επειδή, απ’ ό,τι φαίνεται,
ποτέ δεν ταξιδεύαμε, ή μάλλον ταξιδεύαμε
αλλά μετ’ επιστροφής, πίσω στην αφετη-
ρία, και κοιτώντας το φεγγάρι ψηλά στον
σκοτεινό ουρανό αναρωτιόμαστε αν θα
ξαναβγεί τώρα που το κατάπιε το σκοτάδι,
ζώντας όλη την ώρα με τον φόβο αυτής
της διαρκούς απειλής –πολύ αληθινής
πια– της ξαφνικής και ολικής έκλειψης»
(από το «Thoughts»,1968).

Μήπως αυτός ο φόβος της «ξαφνικής
και ολικής έκλειψης», ένα αίσθημα ευ-
θραυστότητας, ακολουθεί τον επισκέπτη
της documenta 14; Αν κανείς προσπεράσει
τις ιδεολογικές αγκυλώσεις, «αγνοήσει»
δηλαδή επεξηγήσεις μανιχαϊστικές που
χωρίζουν τον κόσμο σε καλό και κακό (με

όρους όπως «καπιταλισμός» και «πλου-
τοκρατία»), βρίσκει ακόμη και στον ιδε-
ολογικά δεσμευμένο υπομνηματισμό τη
λέξη που τον απογειώνει σε κάτι διαφο-
ρετικό. Παράδειγμα: στο έργο της Pelagie
Gbaguidi που αναφέρεται στην εκπαί-
δευση (θρανία και πάνω τους φωτογραφίες
από έναν Τρίτο Κόσμο) στο σύντομο κεί-
μενο που το συνοδεύει, γράφει: «Πώς θα
μπορούσε η εκπαίδευση να συμβάλλει
στην κάθαρση της συνείδησης ώστε να
μην υπάρχουν υπάνθρωποι αλλά η γένεση
μιας ζωής να είναι αυταξία. Κάθε άνθρωπος
να δικαιούται Μια κούνια». Η γεννημένη
στο Ντακάρ καλλιτέχνις, που ζει και ερ-
γάζεται στις Βρυξέλλες, βρίσκει τον τρόπο
να μετατρέψει την καταγγελία σε τέχνη
που ευαισθητοποιεί, προβάλλοντας την
ανισότητα στη μάθηση.

Κάθε έργο αναπτύσσει έναν κώδικα,
δομώντας ή αποδομώντας την επικοι-
νωνία. Είναι πράγματι ένα ταξίδι με «μνη-
μειώδεις ασημαντότητες» που αποκτούν
τη σημασία τους ίσως όχι τη στιγμή που
παρατηρείς ή παρακολουθείς (αν είναι
βίντεο) το έργο· αλλά αργότερα. Οταν το
ανακαλείς στη μνήμη για να το επεξερ-
γαστείς, να το εντάξεις στο προσωπικό
«πάνθεον» ή να το απορρίψεις. Για να
διαπιστώσεις, κάποιες φορές, ότι απλώς
έχει αποθηκευτεί σε άλλο αρχείο μνήμης
και εμφανίζεται απροσδόκητα για να
συνδεθεί με ένα, εντελώς ξένο, εδώ και
τώρα τοπίο. Μια, εντελώς, διαφορετική
στιγμή.

Θυμίζει το ψηφιακό βίντεο του Theo
Eshetu «Ατλας διασπασμένος». Σε πρό-
σωπα από διάσημους πίνακες ζωγραφικής
ή τοιχογραφίες, σε μάσκες ανοίκειων πο-
λιτισμών, έχει τοποθετήσει σύγχρονα
βλέμματα. Μάτια ανθρώπων σημερινών,
καθημερινών, που κινούνται ανήσυχα
ή μένουν στατικά μεταμορφώνοντας τον
πίνακα ή τη μάσκα.

Γιατί, ο τρόπος που κοιτάμε είναι ο
τρόπος που ταξιδεύουμε μέσα στην Ιστορία
αλλά και στην ίδια τη ζωή μας. Προμετω-
πίδα σε αυτήν τη «διασπασμένη» γεω-
γραφία προσώπων ένα απόσπασμα από
τον Επιτάφιο του Σείκιλου, που είναι η
αρχαιότερη σωζόμενη ολοκληρωμένη
μουσική σύνθεση (περίπου 1ος αιώνας
μ.Χ.): «Οσο ζεις λάμπε, καθόλου μη λυπά-
σαι. Για λίγο διαρκεί η ζωή, ο χρόνος απαι-
τεί την πληρωμή του».

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Φεστιβάλ Animation «Όψεις του Κόσμου»

<<<<<<<

«Οσο ζεις λάμπε, καθόλου
μη λυπάσαι. Για λίγο
διαρκεί η ζωή, ο χρόνος
απαιτεί την πληρωμή του».ΜΟΥΣΙΚΗ

«La La World» 

ΜΟΥΣΙΚΗ
Mουσική
δωματίου
Τρεις Κύπριοι συνθέτες, ο Νίκος
Βήχας, ο Ευαγόρας Καραγιώργης
και ο Γιώργος Κάρβελλος, συναν-
τιόνται μουσικά παρουσιάζοντας
έργα τους για μικρά σύνολα. Το
πρόγραμμα της συναυλίας περι-
λαμβάνει έργα για πιάνο, για
φωνή και πιάνο, για βιολοντσέλο
και πιάνο και για βιολοντσέλο,
κρουστά και πιάνο. Στα έργα των
τριών συνθετών συμπυκνώνον-
ται στοιχεία από τις μουσικές πα-
ραδόσεις που για αιώνες συναν-
τώνται στο νησί μας. Θέματα από
την Αροδαφνούσα, αλλά και άλ-
λα χαρακτηριστικά μουσικά μοτί-
βα και φόρμες για τη δημιουργία
μιας νέας μουσικής έκφρασης.
Δευτέρα 26 Ιουνίου, ώρα 8:30
μ.μ. Πολιτιστικό Κέντρο Πανεπι-
στημίου Κύπρου, Αρχοντικό
Οδού Αξιοθέας, Παλιά Λευκω-
σία. Πληροφορίες τηλέφωνο
22894531, culture@ucy.ac.cy.

<<<<<<<

...όταν δεν θεωρείς τα
όπλα του συγγραφέα,
που είναι οι λέξεις, αρ-
κετά δυνατά, τότε γιατί
να σε νοιάζει η γλώσσα; 
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THE LIVE ACTS
Giannis Koutis (CY) ft. 
Ravi Saundankar (IN)

Black Anis

Monika (GR)

Mop Mop (DE)

Pueblo Franco & 

The Mighty Scoop

THE ARENA
Inal Bilsel (L)

NTEIBINT (GR) (L)

Μpakkallis

Mr. Fox

THE TOMB
Daoutis

Ciprian

Luigi Tozzi (IT)

THE CHILL
The Notes & 

Spirits Compilations

The Bright Side (Live Radio)

Mr. Pakman

Dj Magos & Dj Charis 

THE JAM
Beatmaking Workshop

Live Electronics Workshop

mononome (GR) 

JFB (UK) Routine
Michalis Shammas

 
THE KENNEL
Panais Plays

Dj Bkas

Dj Street

JFB (UK)

Chris Blenda
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Kυριακή 25 Ιουνίου 2017

Τα ποιήματά μου
δεν τα γράφω,
με συναντούν αυτά
Η νέα συλλογή του Κυρ. Χαραλαμπίδη «Ηλίου και Σελήνης άλως»

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πριν από λίγες ημέρες κυκλοφόρησε
η νέα ποιητική συλλογή του Κυ-
ριάκου Χαραλαμπίδη με τίτλο «Ηλί-
ου και Σελήνης Άλως» Ίκαρος 2016,
από τη γη στον ουρανό, όπως μου
λέει ο ποιητής, εξηγώντας μου πώς
οι λέξεις του τίτλου σχετίζονται με
τα τρία επίπεδα της συλλογής, «συν-
δυάζονται ο ήλιος και η σελήνη,
αλλά και ο μαστός με το ανθρώπινο,
το μεσοδιάστημα που καλύπτεται
από τη σελήνη που είναι ετερόφωτη
και από τον ήλιο που είναι αυτό-
φωτος, και θεολογώντας ο ποιητής
λέει ότι και οι άγιοι είναι αυτόφωτοι,
και έχουν τον φωτοστέφανο, την
άλω. Από τα φοιτητικά μου χρόνια
μου είχε εντυπωθεί ο μύθος των
γάμων της Σελήνης με τον Ήλιο,
που συμβολίζουν τον άντρα και τη
γυναίκα, ο άντρας συμβολίζει το
θεϊκό στοιχείο, και η γυναίκα το
γήινο. Ενώνεται το γήινο με το ου-
ράνιο, βασικά και από αυτή την
ένωση προέρχεται και η ζωή η ίδια
με όλες της τις διαστάσεις τις πνευ-
ματικές.

Το απαύγασμα της συλλογής «Ηλί-
ου και Σελήνης Άλως» του Κυριάκου
Χαραλαμπίδη είναι η ίδια η ζωή,
που δηλώνεται ακόμα διά μέσου
του θανάτου, καμβάς του ποιητή,
πάνω στις οποίες ζωγραφίζει τις λέ-
ξεις του, οι έννοιες, Αφροδίτη, μυ-
θολογία και θεολογία.

Η όλη συλλογή προσδιορίζεται

από τρεις ενότητες, και καθεμία
εμπλέκεται στην άλλη, σε αντίθεση
με τις προηγούμενες δουλειές του
ποιητή, στις οποίες μία ιδέα διέ-
τρεχε όλο το έργο. Εδώ, μου λέει ο
Κυριάκος Χαραλαμπίδης ότι τα ποι-
ήματα είναι σαν τις κλωστές του
υφαντού, η μία μπλέκει με την άλλη,
χωρίς να ξεχωρίζει η μία με την άλ-
λη. Η μία ενότητα είναι τα «Αφρο-
διασιακά» ποιήματα, η άλλη τα ποι-
ήματα με τη θεολογική θέση και
αντίκριση του ίδιου του ποιητή,
και η τρίτη είναι τα γενικότερα
στοιχεία του μυθολογικού πλέγμα-
τος που πάντοτε τον απασχολεί.

Τα ποιήματα που σχετίζονται με
την Αφροδίτη, (είκοσι ποιήματα)
και με αυτά τα ποιήματα ο ποιητής
χρησιμοποιεί την Αφροδίτη ως περ-
σόνα, όπως παλαιοτέρα ο Ριμάκος.
Στη νέα συλλογή του η θεά Αφρο-
δίτη είναι φθαρτή, έχει αίσθηση
της φθοράς του σώματος, αλλά και
της ψυχής, θλίψη πολλή, συμπάσχει
με τους μετανάστες και τους πρό-
σφυγες που τους ξεβράζει το κύμα,
και την ίδια άλλωστε την ξέβρασε
το κύμα, η Αφροδίτη του Κυριάκου
Χαραλαμπίδη στη συλλογή «Ηλίου
και Σελήνης άλως» είναι ανθρώπινη,
και φυσικά η Αφροδίτη του έχει
και πολιτική διάσταση με την πλα-
τύτερη διάσταση, παίρνει θέση μέ-
σα στον κόσμο και αντιμετωπίζει
την καθημερινότητα από την πλευ-
ρά της ζωής και του θανάτου και
όλων των άλλων στοιχειών που

απαρτίζουν την ανθρώπινη ύπαρξη,
μια ύπαρξη που δονείται και κλυ-
δωνίζεται από χίλιες δυο καταστά-
σεις του σώματος και της ψυχής. 

Η Πάφια Αφροδίτη του Κυριάκου
Χαραλαμπίδη επιστρέφει και βλέπει
τους κήπους της αλλαγμένους, και
μονολογεί και κρίνει, είναι μια μο-
ναξιασμένη κόρη: «Δεν ξέρω πόσα
κρίματα έχω κάνει, ποιον Άδωνι
έχω χάσει και ποια μοίρα διέστρεψε
τους μυροβόλους Κήπους σε απλα-
νή τεμάχια οικοπέδων» και ρωτά
τον ξένο «Τώρα εσύ, ξένε, κρίνε
απ’ όσα βλέπεις.», μας καλεί ο ποι-
ητής να πάρουμε θέση για όσα βλέ-
πουμε. 

Στα θεολογικά ποιήματα του ο
ποιητής ακολουθεί τη δική του
γραμμή, θεολογεί πέραν της επί-
σημης ρητορικής των από άμβωνος
θεολόγων. Ο Κυριάκος Χαραλαμ-
πίδης, αν θεολογεί και όπως θεο-
λογεί, ο οποίος είναι ανατρεπτικός,
όπως επισημαίνει. Η θεολογική

διάσταση του Χαραλαμπίδη καλύ-
πτει με ποιητικό τρόπο ψήγματα
θεολογικά, είναι ανατρεπτικά, δί-
νεται μία ευρύτερη έννοια. Ποια
είναι η σύζυγος του Ιησού; Σίγουρα
δεν είναι, όπως τονίζει ο Κυριάκος
Χαραλαμπίδης, εκείνη η γυναίκα
που λένε οι υποστηρικτές του Κώ-
δικα Ντα Βίντσι, αλλά όχι, διαβά-
ζοντας το ποίημα της συλλογής «Η
γυναίκα του Ιησού» καταλήγει ότι
όλος ο κόσμος είναι η γυναίκα του
Χριστού, ο ουρανός ολάκερος.

Το τρίτο είναι το μυθολογικό
πλέγμα, μέσα από μυθικά πρόσωπα
ο ποιητής προσπαθεί να κατανοήσει
γιατί συνέβησαν κάποια πράγματα,
πώς αυτά τα πρόσωπα μπορούν να
μας διδάξουν. Μυθολογικά και άλλα
στοιχεία είναι το υλικό που χρησι-
μοποιεί ο ποιητής για να αναδο-
μήσει και να αναπροσδιορίσει την
έννοια θεός, μυστήριο, Απόλλων,
και αρχίζει να εισάγει στοιχεία της
δικής του μυθολογία. 

Η νέα συλλογή του Κυριάκου Χαραλαμπίδη μιλάει για την ίδια τη ζωή. Δηλώ-
νεται η παρουσία της ζωής ακόμα διά του θανάτου, τον οποίο ο ποιητής φαίνε-
ται ότι δεν φοβάται.

Η γλώσσα είναι
οικοδομικό υλικό 

Ο Κυριάκος Χαραλαμπίδης
γράφει τα ποιήματά του στο πο-
λυτονικό γιατί, όπως μου λέει,
αυτό του δημιουργεί μία άλλου
είδους ζεστασιά, το πολυτονικό
υπογραμμίζει τη σχέση μου με
τη γλώσσα. Ο δικός μου φιλολο-
γικός οπλισμός με βοηθάει να
κατέρχομαι στις διάφορες επι-
στρώσεις της γλώσσας, μου
επισημαίνει ο Κυριάκος Χαρα-
λαμπίδης, ξεκινώντας από την
ομηρική εποχή και φτάνοντας
ως τις μέρες μας, περνώντας
από τα διάφορα στάδια της
γλώσσας (αρχαία, βυζαντινή,
διάλεκτος, καθομιλουμένη). Σε
ολόκληρη την ποιητική του δια-
δρομή ο Κυριάκος Χαραλαμπί-
δης με αυτά τα στοιχεία έχει οι-
κοδομήσει το έργο του, θεωρεί
τη γλώσσα οικοδομικό υλικό, με
τα διάφορα στοιχεία της κατα-
φέρνει να φτιάξει στίχους
όπως «Ξημέρωνε η αυγή γιομά-
τη ροδοστέφανα για τους νε-
κρούς που εμελλέτο να στολιδί-
σουνε τον κάμπο». Το ότι ο ποι-
ητής δεν εγκλωβίζεται από τη
γλώσσα είναι πια καλά γνωστό,
δεν τον περιορίζει η γλώσσα,
αλλά τον απελευθερώνει, και
όπως λέει «ελευθερώνει τις
λέξεις», κατά το λεχθέν του φι-
λόσοφου Λούντβιχ Βιτγκεν-
στάιν για τις ελευθερώτριες λέ-
ξεις. Ο ποιητής δεν περιορίζε-
ται ιδεοληπτικά στο θέμα γλώσ-
σας και μου τονίζει ότι στη
γλώσσα δεν χωράει πολιτικός
εντοπισμός.

“«Κάτω απ’ τη λάμπα,
π’ αναδάκρυζε το φως
της, έπλεκε ατέλειωτη
μια λούρα – μην τελει-
ώσει το νήμα της ζωής
του– ξαγρυπνούσε μην
έρθει αυτός μεσάνυκτα
και κάτι και της χτυπήσει
αργά την πόρτα.

Πιστή στη δέσμευσή της να προάγει και να υποστηρίζει
τον πολιτισμό του τόπου μας σε κάθε ευκαιρία, η
Τράπεζα Κύπρου προχώρησε στην ανανέωση των
εικαστικών της σειράς καρτών Visa και Mastercard
με σχεδιασμό που αντλεί έμπνευση από την πλούσια
πολιτιστική μας κληρονομιά. Η νέα σειρά σχεδίων
των καρτών, αποτυπώνει την ιστορία μας μέσα από
αναπαραστάσεις διαφόρων αρχαίων αντικειμένων,
που εκτίθενται στο Αρχαιολογικό Μουσείο Συλλογής
Γεωργίου και Nεφέλης Tζιάπρα Πιερίδη στο Πολιτιστικό
Ίδρυμα Τράπεζας Κύπρου υπό την καλλιτεχνική επι-
μέλεια της Διαφημιστικής Εταιρείας DELEMA/MCCANN
η οποία ανέθεσε σε ένα νέο, ταλαντούχο δημιουργό
τον Δημήτριο Οικονόμου την δημιουργία αριθμού
illustrations.

Στόχος του καλλιτέχνη και εμπνευστή των νέων σχε-
δίων, κ. Δημήτριου Οικονόμου, ήταν να μεταφέρει
την ιστορία και τη φύση του νησιού μας σε κάθε
Κύπριο, σε όποιο σημείο του κόσμου κι αν βρίσκεται.
Συγκεκριμένα, στην παρουσίαση της νέας σειράς
δήλωσε ότι: «Ως Κύπριος, θέλω να κρατάω στο χέρι
μου ένα κομμάτι της ιστορίας μου, να βλέπω ένα
κομμάτι της ομορφιάς της πατρίδας μου, να αισθάνομαι
την περηφάνια της καταγωγής μου και η κάθε συ-
ναλλαγή που περνάει και διευκολύνεται μέσω αυτών
των καρτών, να είναι όχι μόνο ανταλλαγή προϊόντων
και υπηρεσιών, αλλά και πολιτισμού». 

H οικονομία και ο πολιτισμός μιας χώρας είναι πιο
συνδεδεμένα απ’ ότι νομίζει κανείς, πράγμα το

οποίο εξήγησε και ο Διευθυντής της Διεύθυνσης
Εταιρικών Υποθέσεων της Τράπεζας Κύπρου κ. Μι-
χάλης Περσιάνης, δηλώνοντας πως «εδώ και 26 αι-
ώνες, από τότε που η ανθρωπότητα άρχισε να χρη-
σιμοποιεί νομίσματα, το χρήμα λειτουργεί και ως
φορέας ταυτότητας. Φέρουν εικόνες και σχέδια τα
οποία συμβολίζουν την ταυτότητα του βασιλιά, του
κράτους, του έθνους που τα εκδίδει: Την ιστορία,
τις αξίες, τον πολιτισμό τους. Σήμερα, καθώς το νό-
μισμα και το χαρτονόμισμα αντικαθίστανται σταδιακά
από την κάρτα, η παράδοση συνεχίζεται». 

Μέσα από τη νέα σειρά, η Τράπεζα Κύπρου δίνει πρό-
σθετη περηφάνια και αξία σε κάθε πελάτη της, ακόμη
και στις πιο καθημερινές του στιγμές, παραμένοντας
συνυφασμένη με την ιστορία της Κύπρου, την ανάπτυξη
και την πρόοδο της, πράγμα το οποίο τόνισε και ο Δι-
ευθυντής Διεύθυνσης Λιανικής Τραπεζικής και Μι-
κρομεσαίων Επιχειρήσεων κ. Χάρης Πουαγκαρέ δη-
λώνοντας ότι: «η Τράπεζα Κύπρου είναι και θα παραμείνει
συνυφασμένη με την ιστορία της Κύπρου, την ανάπτυξη
και την πρόοδό της, την ευημερία του λαού της, τους
αγώνες, ακόμη και τις δοκιμασίες της. Γιατί η Τράπεζα
Κύπρου είναι η Κύπρος».

Οι κάρτες έχουν ήδη αρχίσει την κυκλοφορία τους,
προκαλώντας εντυπώσεις με τις χαρακτηριστικές
μορφές τους, οι οποίες ακόμη και στις πιο μινιμάλ
εκτελέσεις τους, αναδεικνύουν το πραγματικό
πνεύμα της κυπριακής τέχνης που διανύει πορεία
τριάντα ολόκληρων αιώνων. 

30 αιώνες κυπριακής
ιστορίας στην κάρτα σου

H Τράπεζα Κύπρου προχωρεί σε νέο εντυπωσιακό σχεδιασμό για
τις κάρτες της, εμπνευσμένο από την πολιτιστική μας κληρονομιά
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Δημήτρης Μπασλάμ ή αλλιώς Δη-
μήτρης Πασλαμούσκας είναι μου-
σικός, συγγραφέας, παραμυθάς και
καθηγητής, και όπως λέει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» προσπαθεί
να διατηρεί μια ισορροπία μέσα
του. Ο Δημήτρης Μπασλάμ είναι
ο συγγραφέας των παιδικών βιβλίων
όπως ο «Γαργαληστής», ο «Αγησί-
λαγος», η «Θυμωμένη Μπετονιέρα»,
το «Λέω να Πετάξω», «Πιθανότητες»
και τα «Τα παπούτσια του βαρύτο-
νου», ενώ έχει γράψει και το «Η
Σοφία. Μια μέλισσα που της άρεσε
να διαβάζει» ένα βιβλίο εμπνευ-
σμένος από τη μασκότ του Πανε-
πιστημίου Κύπρου. Φυσικά, ο Δη-
μήτρης Μπασλάμ είναι και ένας
πολύ καλός μουσικός, μιας και έχει
συνεργαστεί με σημαντικές μπάν-
τες και καλλιτέχνες. Ως καθηγητής
στα ΤΕΙ Ηπείρου βλέπει ότι οι νέοι
που ασχολούνται με τη μουσική
σήμερα είναι πιο ακομπλεξάρι-
στοι, περισσότερο ενημερωμένοι
και κοιτάζουν τον κόσμο σε μεγα-
λύτερη κλίμακα από ό,τι οι παλαι-
ότεροι, όσο για την παραδοσιακή
μουσική πιστεύει ότι ίσως έχουμε
φτάσει σε σημείο κορεσμού από
σχήματα που επαναφέρουν παρα-
δοσιακούς μουσικούς δρόμους και
μας λέει για τις νέες δουλειές που
ετοιμάζει. 
–Τελικά, ο Δημήτρης Μπασλάμ
είναι περισσότερο παραμυθάς
ή μουσικός;

–Δεν τα διαχωρίζω έτσι. Άλλοτε
μου αρέσει να παίζω μουσική, άλ-
λοτε να γράφω ιστορίες, στιχάκια,
να στήνω παραστάσεις. Όλα μου
φαίνονται ως μία ενιαία διαδικασία.
Απλώς προσπαθώ να διατηρήσω
μια ισορροπία μέσα μου.
–Οι παιδικές ιστορίες που έχετε
φτιάξει, μουσική και παραμύθια,

είναι ένα είδος ψυχοθεραπείας;
–Για μένα σίγουρα. Μικρές-μικρές

υπερβάσεις που προσπαθώ να τις
διαχειριστώ. Άλλες με επιτυχία κι
άλλες με παταγώδη αποτυχία.
–Έχετε μία σημαντική καριέρα
πίσω σας με εξαιρετικές συνερ-
γασίες, αλλά νιώθω ότι είστε
κάπως σιωπηρός πρωταγωνι-
στής, ισχύει;

–Καθόλου. Κάνω καριέρα ως αρω-
ματοποιός Θεία από το Παρίσι και
ως Θυμωμένη Μπετονιέρα. Μιλούν,
τσιρίζουν και τραγουδούν δυνατά
και οι δύο.
– Υπάρχει κάποιο μουσικό είδος
που σας επηρέασε περισσότερο
από κάποιο άλλο;

–Θα έλεγα πως με επηρέασαν
μπάντες από το ’80 και μετά.
–Διδάσκετε στο Τ.Ε.Ι. Ηπείρου,
στο Τμήμα Λαϊκής και Παραδο-
σιακής Μουσικής, πως βλέπετε
τους νέους μουσικούς σήμερα;

–Τα παιδιά που όντως ασχολούν-
ται με την μουσική βρίσκω πως εί-
ναι ελαφρώς πιο ακομπλεξάριστοι,
περισσότερο ενημερωμένοι και
κοιτάζουν τον κόσμο σε μεγαλύ-
τερη κλίμακα από ό,τι οι παλαιότε-
ροι. Από την άλλη όμως με περισ-
σότερα προβλήματα και βαρίδια
ως προς την επιβίωσή τους. Με μία

ελαφριά ματαίωση οι περισσότεροι.
Καθοριστικό που πολλές φορές τα
επισκιάζει όλα.
–Η μουσική μπορεί να συντη-
ρήσει σήμερα όπως είναι τα
πράγματα στην Ελλάδα τους νέ-
ους μουσικούς;

–Με μεγάλη δυσκολία αλλά αυτό
πρέπει να μας ενεργοποιεί θετικά.
Τι νόημα έχει αλλιώς;

Απέχω συνειδητά
–Είναι το παιδικό κοινό περισ-
σότερο απαιτητικό; Είναι πιο

δύσκολο να φτιάξετε ένα πα-
ραμύθι ή μία σύνθεση;

–Είναι ακριβώς το αντίθετο. Το
παιδικό κοινό είναι τόσο εύκολο
που το ξεγελάς και με μία φαντα-
χτερή κουδουνίστρα. Διαλέγεις
πώς θέλεις εσύ ως καλλιτέχνης να
το διαχειριστείς. Όπως σε όλα τα
πράγματα, επιλέγεις απλώς τη δια-
δρομή.
–Ο παραμυθάς Μπασλάμ έχει
ατζέντα όταν φτιάχνει τις ιστο-
ρίες του;

–Καμία απολύτως. Μόνον όταν

μου προτείνουν να γράψω κάτι
συγκεκριμένο. Τότε ναι, διαβάζω,
ρωτάω και μαθαίνω και αν μου
έρθει κάποια φαεινή ιδέα, προχωρώ.
Ευχάριστη διαδικασία και αυτή.
–Ο ρόλος του συγγραφέα και
του αφηγητή, έχει επισκιάσει
λίγο τον μουσικό Δημήτρη
Μπασλάμ;

–Νομίζω πως γράφω μουσική και
παίζω πολύ περισσότερο από πα-
λαιότερα. Αν βέβαια εννοείς τις συ-
νεργασίες μου παίζοντας μπάσο
σε διάφορα σχήματα, η αποχή μου
είναι μια συνειδητή επιλογή οπότε
μόνον επισκίαση δεν είναι. Η δίνη
που μέσα της στροβιλιζόμαστε έτσι
κι αλλιώς πρέπει να σε πηγαίνει
προς το βάθος, στην ουσία των
πραγμάτων. Όποια κι αν είναι αυτή
για τον καθένα.
–Ετοιμάζετε κάτι μουσικά αυτό
το διάστημα;

–Αυτήν την εποχή ετοιμάζω μαζί
με τον Φώτη Σιώτα έναν καινούργιο
δίσκο με αφορμή μία παλαιότερη
ιστορία μου το «Λέω να πετάξω».
–Κάποιο νέο παραμύθι ή άλλη
συνεργασία που να βρίσκεται
στα σκαριά;

–Προς το παρόν οι ιστορίες που
γράφω τώρα, ψάχνουν συνεργασίες
σε δεύτερο στάδιο. Αν θέλεις έναν
τίτλο, η κοντέσα Ουάα είναι το επό-

μενο βιβλίο που θα κυκλοφορήσει
τους επόμενους μήνες σε εικονο-
γράφηση της Πέρσας Ζαχαριά.
–Ποιος παραμυθένιος ήρωας ή
ποια ιστορία είναι η αγαπημένη
σας;

– Νομίζω ο Γαργαληστής. Είναι
ο πρώτος μου χαρακτήρας και του
έχω μία σχετική αδυναμία.

Φτάσαμε στον κορεσμό
–Τι θεωρείτε καλή μουσική ή
για να το πω αλλιώς υπάρχει
κακή μουσική;

–Μεγάλη κουβέντα. Βιβλία θα
μπορούσαν να γραφτούν. Διαλέξεις
θα μπορούσαν να στηθούν. Φιλό-
σοφοι να σκεφτούν. Στα καφενεία
να διαπληκτιστούν. Εγώ έχω αρ-
χίσει να μαλακώνω και να δικαιο-
λογώ πολύ περισσότερα. Σίγουρα
όμως όχι τα πάντα.
–Η παραδοσιακή μουσική κρα-
τάει καλά νομίζω και βλέπω και
διάφορα σχήματα που χρησι-
μοποιούν δρόμους παραδοσια-
κούς, τι αίσθηση έχετε εσείς;

–Νομίζω πως είμαστε στον κο-
ρεσμό αυτού που λες. Έχουν ξυ-
πνήσει διάφοροι θεματοφύλακες
της παραδοσιακής και της λαϊκής
μουσικής και ξεθάβουν ό,τι βρουν
μπροστά τους θεωρώντας πως βρή-
καν κατοχικές λίρες. Για να είναι
θαμμένο και να μην το ακούει κα-
νείς πάει να πει απλώς ότι δεν ήταν
καλό.
–Γιατί επιλέξατε το κοντραμ-
πάσο;

–Ήταν σαν να λέμε «έρωτας από
συνοικέσιο». Με τον καιρό το ανα-
κάλυψα και το αγάπησα. Και για
τον ήχο του και για τον ρόλο του
στην ορχήστρα.

Ο Δημήτρης Μπασλάμ θα εμ-
φανιστεί το Σάββατο 5 Αυγού-

στου στο Φεστιβάλ Φέγγαρος, στον
Κάτω Δρυ.

Κάνω καριέρα και ως αρωματοποιός θεία
Ο Δημήτρης Μπασλάμ έρχεται στο Φεστιβάλ του Φέγγαρου φορτωμένος μουσικές και ποιος ξέρει, ίσως και με νέες ιστορίες

Του ΔΗΜΗΤΡΗ Γ. ΚΙΟΥΣΟΠΟΥΛΟΥ

Τα 40ά του γενέθλια γιόρτασε το
Μουσικό Φεστιβάλ της Δρέσδης,
με 59 συναυλίες σε 22 χώρους της
ιστορικής πόλης, μια νέα αίθουσα
συναυλιών, αλλά και νέα πολιτική
εξωστρέφειας. Ηδη από την ίδρυσή
του, επί Λαϊκής Δημοκρατίας το
1978, το Φεστιβάλ είχε έναν διεθνή
προσανατολισμό, λειτουργώντας
σαν προσωρινή γέφυρα για «δυτι-
κούς» καλλιτέχνες πάνω από το σι-
δηρούν παραπέτασμα. Από τότε
ορίστηκε να υπάρχει ένας ετήσιος
θεματικός άξονας και φέτος, που
συνέπεσε με την επέτειο των 500
ετών από τη Μεταρρύθμιση του
Μαρτίνου Λούθηρου, το θέμα που
επέλεξε ο καλλιτεχνικός διευθυντής,
βιολοντσελίστας Γιαν Φόγκλερ,
ήταν το «Φως», σύμβολο διαφωτι-
σμού, ζωής και ελευθερίας.

Παρακολουθήσαμε την επίσημη
έναρξη στις 18 Μαΐου, στην ιστο-
ρική Οπερα του Γκόντφριντ Σέμπερ.
Η Αν-Σόφι Μούτερ και η Ορχήστρα
Φιλαρμόνια της Ζυρίχης υπό τη δι-
εύθυνση του Φάμπιο Λουίζι ερμή-
νευσαν τη «Νοσταλγία» για βιολί
και έγχορδα του Ιάπωνα συνθέτη
Τόρου Τακεμίτσου, έργο του 1987,
εμπνευσμένο από την ομώνυμη
ταινία του Αντρέι Ταρκόφσκι. Η
διαφοροποίηση ανάμεσα στον μα-
λακό ήχο των εγχόρδων της Ζυρίχης
και στην πιο δυναμική φωνή της
σολίστ έδωσαν στο σύνολο μια
ζωηρή κοντσερτάντε προσέγγιση,
οδηγώντας ομαλά στο ρομαντικό
πρώτο Κοντσέρτο για βιολί και ορ-
χήστρα του Μαξ Μπρουχ.

Η Μούτερ «επιτέθηκε» στο κον-
τσέρτο με την τελειοθηρική αυ-
στηρότητα που δίνει στις ερμηνείες
της τη δική της προσωπική διά-
σταση. Στο δεύτερο, αργό μέρος,
ο αρχιμουσικός έκανε κατά κάποιον
τρόπο πρωταγωνιστή την ορχή-
στρα· επέλεξε έναν άνετο, βατό
ρυθμό και ανέδειξε τα διαφορετικά
ηχοχρώματα των ομάδων με κα-

λειδοσκοπική διάθεση. Ως ανκόρ
η Μούτερ έπαιξε ένα απόσπασμα
Μπαχ, σε μεστή, ώριμη ερμηνεία
με απόλυτο έλεγχο και συγκέντρω-
ση. Η βραδιά ολοκληρώθηκε με την
Τέταρτη συμφωνία του Γιοχάνες
Μπραμς, σε μια δυναμική και ανα-
λυτική ερμηνεία, όπου ο αρχιμου-
σικός έριξε άπλετο φως σε όλες τις
ρυθμικές και θεματικές ομορφιές
του κειμένου, με κάποια αμφιτα-
λάντευση ανάμεσα στο πάθος και
στη συναισθηματική αυτοσυγκρά-
τηση.

Στο Μέγαρο Πολιτισμού
Τα φώτα όμως ήταν ήδη στραμ-

μένα στο Κουλτούρ-παλάστ, ή
«Κούλτι», το Μέγαρο Πολιτισμού.
Κτίριο της δεκαετίας του ’60 συ-
νυφασμένο με την πολιτιστική ζωή
της πόλης, διαθέτει αίθουσα συ-
ναυλιών, βιβλιοθήκη και, στο υπό-
γειο, καμπαρέ! Χαρακτηριστική εί-

ναι η σοσιαλιστικής θεματολογίας
εσωτερική ζωφόρος, που παραμένει
ορατή μέσα από τη γυάλινη πρό-
σοψη – κάπως σαν το νέο Μουσείο
της Ακρόπολης. Η αίθουσα συναυ-
λιών ανακατασκευάστηκε πλήρως
και παραδόθηκε φέτος και, όπως
διαπιστώσαμε, προσφέρει στους
περίπου 1.800 ακροατές θαυμάσια
ακουστική.

Εκεί απολαύσαμε την Παρασκευή
19 Μαΐου την Ορχήστρα του θεά-
τρου Μαρίινσκι υπό τη διεύθυνση
του Βαλέρι Γκέργκιεφ σε μια 5η
συμφωνία του Σοστάκοβιτς που κι-
νούνταν πραγματικά στη σφαίρα
της τελειότητας. Τι να πρωτοθαυ-
μάσει κανείς; Την απόλυτη τεχνική
επάρκεια, τον υπέροχο, θερμό και
φωτεινό ήχο της ορχήστρας. Το
απόλυτο δέσιμο και την ισορροπία
των φωνών. Την ικανότητα να ανα-
δεικνύονται ευκρινώς τα νοήματα
της παρτιτούρας, χωρίς να λείπουν
η αμεσότητα της έκφρασης και το
συναίσθημα. Ηταν μια ερμηνεία
τόσο καθαρή, τόσο βιωμένη και
τόσο όμορφη!

Στο δεύτερο μέρος ακούσαμε έρ-
γα Ρίχαρντ Βάγκνερ. Τη «Μαγεία τη
ς Μεγάλης Παρασκευής» από τον
Πάρσιφαλ ακολούθησαν αποσπά-
σματα από το «Λυκόφως των θε-
ών»: «Λυκαυγές», «Ταξίδι του Ζίγκ-

φριντ στον Ρήνο», «Πένθιμο εμβα-
τήριο του Ζίγκφριντ» και «Αποχαι-
ρετιστήριο άσμα της Βρουγχίλδης».
Δεν ήταν μια ερμηνεία με λεπτές
ψυχαναλυτικές αποχρώσεις,
αλλά μια μεγαλειώδης, ηρωική ανά-
γνωση του μύθου των Νίμπε-
λουνγκ, όπου κυριαρχούσε ο αφη-
γηματικός, επικός χαρακτήρας της
μουσικής. Αν αντιστοιχούσε σε μια
νοερή σκηνοθεσία, αυτή θα ήταν
του Σεργκέι Αϊζενστάιν. Η Ολλανδή
σοπράνο Εύα-Μαρία Βέστμπροεκ,
σκηνικά ταιριαστή Βαλκυρία, απέ-
δωσε το άσμα της Βρουγχίλδης με
καθαρή φωνή και την αναγκαία αί-
σθηση του μεγέθους.

Ορχήστρα Φεστιβάλ Δρέσδης
Στην αίθουσα θα εμφανίζεται

τακτικά και η Ορχήστρα Φεστιβάλ
Δρέσδης. Συγκροτημένη το 2012
με μέλη περίπου πενήντα ειδικούς
της παλαιάς μουσικής από είκοσι

χώρες και καλλιτεχνικό διευθυντή
τον Βρετανό Ivor Bolton, η ορχή-
στρα εκτελεί και χρέη πρεσβευτή
του Φεστιβάλ. Με αυτή την ιδιότητα
την ακούσαμε τη Φιλαρμονία του
Βερολίνου, στις 11 Ιουνίου 2017,
σε πρόγραμμα που είχε δοθεί στη
Δρέσδη την προηγούμενη ημέρα.

Η βραδιά ξεκίνησε με μια πολύ
ωραία ερμηνεία της Εισαγωγής από
τον «Ριέντσι» του Βάγκνερ, που
πρωτοπαρουσιάστηκε στη Δρέσδη
το 1842. Χάρις στα αυθεντικά όρ-
γανα, ειδικά τα πνευστά, ο αρχι-
μουσικός ανέδειξε τα σπάνια ηχο-
χρώματα, αλλά και την επεξεργασία
των θεμάτων, που φαίνεται ήδη
να προετοιμάζουν τον Ταγχόιζερ
και τον Λοενγκρίν. Ακολούθως η
Βάλτραουτ Μάιερ, μεγάλη βαγκνε-
ρική σοπράνο, που πλέον τείνει
προς τη φωνή της μέτζο, ερμήνευσε
τα «Τέσσερα τελευταία τραγούδια»
του Ρίχαρντ Στράους. Με ορχήστρα
σαφώς μικρότερη από μια πλήρη
συμφωνική, η ερμηνεία είχε ποι-
ότητες μουσικής δωματίου, επι-
τρέποντας στη Μάιερ να δώσει μια
συγκλονιστικά εκφραστική ερμη-
νεία.

Οι ίδιες μουσικές ποιότητες χα-
ρακτήρισαν και την Τρίτη «Ηρωική»
συμφωνία του Λούντβιχ βαν Μπε-
τόβεν. Σύμφωνα με τις εκτενείς
σημειώσεις του εντύπου προγράμ-
ματος, η συμφωνία δεν θρηνεί έναν
νεκρό ήρωα ή ένα προδομένο ιδε-
ώδες, αλλά είναι ένας αισιόδοξος
ύμνος στον νέο Προμηθέα του Δια-
φωτισμού, τον Ναπολέοντα Βονα-
πάρτη. Μετά τον αγώνα και τον
θάνατο του ήρωα, ακολουθούν η
ανάσταση και ο θρίαμβος. Η αντί-
θεση των διαθέσεων ανάμεσα στα
μέρη επαληθεύτηκε στην ακρόαση.
Το τελευταίο μέρος, μάλιστα, που
είναι σειρά παραλλαγών επάνω σε
ένα θέμα από το μπαλέτο Προμη-
θέας, ήταν πολύ κοντά στην ιδέα
της «γιορτής» της Γαλλικής Επα-
νάστασης, με έναν χαρούμενο, σχε-
δόν χορευτικό χαρακτήρα.

Το Μουσικό Φεστιβάλ Δρέσδης γιορτάζει 
Ανοιγμα στον κόσμο για τα 40ά γενέθλιά του με 59 συναυλίες σε 22 χώρους της ιστορικής πόλης και μια νέα αίθουσα συναυλιών

Αριστερά, η Αν-Σόφι Μούτερ και η  Ορχήστρα Φιλαρμόνια της Ζυρίχης, υπό τη διεύθυνση του Φάμπιο Λουίζι, ερμήνευσαν τη «Νοσταλγία» για
βιολί και έγχορδα του Τόρου Τακεμίτσου (φωτ.: Killig). Δεξιά η υψίφωνος Βάλτραουτ Μάιερ με τον Ιβορ Μπόλτον (φωτ.: Clemens Poriky).

“Η επίσημη έναρξη του
Φεστιβάλ έγινε στην
ιστορική Οπερα του
Γκόντφριντ Σέμπερ με
την Αν-Σόφι Μούτερ και
την Ορχήστρα Φιλαρμό-
νια της Ζυρίχης.

«Εγώ έχω αρχίσει να μαλακώνω και να δικαιολογώ πολύ περισσότερα. Σίγου-
ρα όμως όχι τα πάντα», λέει ο Δημήτρης Μπασλάμ για το αν υπάρχει καλή και
κακή μουσική.

“Έχουν ξυπνήσει διάφο-
ροι θεματοφύλακες της
παραδοσιακής και της
λαϊκής μουσικής και ξε-
θάβουν ό,τι βρουν μπρο-
στά τους θεωρώντας πως
βρήκαν κατοχικές λίρες.
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Της ΛΙΝΑΣ ΜΕΝΔΩΝΗ

Η συμβολή της Πληροφορικής και
των Τηλεπικοινωνιών στο πλαίσιο
της σύγχρονης θεώρησης του πο-
λιτισμού είναι καταλυτική. Η προ-
ώθηση καινοτόμων ιδεών στην
εφαρμογή μιας ψηφιακής πολιτι-
στικής πολιτικής και η μέγιστη
αξιοποίηση των διαθέσιμων οικο-
νομικών εργαλείων αποτελεί με-
γάλη πρόκληση. Το αντίθετο συμ-
βαίνει σήμερα στη χώρα μας.

Η πολιτιστική κληρονομιά ανα-
γνωρίστηκε για πρώτη φορά –σε
θεσμικό κείμενο– ως στρατηγικός
πόρος για τη βιώσιμη ανάπτυξη
της Ευρώπης στα συμπεράσματα
του Συμβουλίου Υπουργών Πολι-
τισμού στην ελληνική προεδρία,
το 2014. Το κείμενο βρίσκεται στον
πυρήνα της ανακοίνωσης της Ε.Ε.
«Προς μια ολοκληρωμένη προσέγ-
γιση της πολιτιστικής κληρονομιάς
της Ευρώπης» (2014), της ομότιτλης
έκθεσης του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου (2015) και του σχεδίου ερ-
γασίας της Ε.Ε. για τον Πολιτισμό
(2015-2018). Στο πλαίσιο αυτό αν-
τιμετωπίζονται οι προκλήσεις των
πολιτιστικών οργανισμών και οι
ανάγκες των μικρομεσαίων επι-
χειρήσεων και της δημιουργικής
βιομηχανίας μέσα από τη συγκρό-
τηση μιας παγκόσμιας ψηφιακής
αγοράς πολιτισμού. Υποστηρίζεται

η ψηφιακή καινοτομία στην τέχνη.
Επισημαίνεται η αναγκαιότητα
της χρήσης των ψηφιακών εργα-
λείων –όπως της τρισδιάστατης
σάρωσης– για την άμεση πρόσβα-
ση και αξιοποίηση του πολιτιστικού
αποθέματος, για την προσέγγιση
νέων και νεανικών ακροατηρίων.

Η ψηφιοποίηση και η επιγραμ-
μική προσβασιμότητα επιτρέπουν
πρωτοφανείς μορφές συμμετοχής,
δημιουργούν θέσεις εργασίας και
νέες ροές εσόδων. Καταργώντας
αποστάσεις και σύνορα, κοινωνι-
κοπολιτικές και πολιτιστικές δια-
χωριστικές γραμμές του πραγμα-
τικού κόσμου, το Διαδίκτυο γέννησε
νέους δρόμους επικοινωνίας, έκ-
φρασης και πληροφόρησης, αν-
ταλλαγής απόψεων, απόκτησης
γνώσης και εμπειριών με τρόπο
αμφίδρομο, διαδραστικό, έντονα
συμμετοχικό, περισσότερο άμεσο
και δημοκρατικό. Στους εικονικούς
χώρους και στις νοητές διαδικτυα-
κές κοινότητες, ο καθένας μπορεί
αυτόβουλα και αδέσμευτα να «κι-
νείται», να συμμετέχει, να αλληλε-
πιδρά, να δημιουργεί ως παγκόσμιος
πολίτης, μέσω ενός είδους οικου-
μενικής «κοινής γλώσσας».

Ο μορφικός πλούτος της πολιτι-
στικής κληρονομιάς απαιτεί ποικί-
λους τρόπους προσέγγισης και χει-
ρισμού. Διαφοροποιεί τις επιμέρους
ανάγκες και προτεραιότητες. Οδηγεί

στην αξιοποίηση και εφαρμογή εξει-
δικευμένων μεθόδων και εργαλείων
ψηφιοποίησης, διαχείρισης και προ-
βολής του υλικού. Η διαφοροποίηση
των χρήσεων και των εκάστοτε απο-
δεκτών του ψηφιακού πολιτιστικού
αποθέματος, σε συνδυασμό με τις
πολλαπλές και δύσκολα ελέγξιμες
δυνατότητες αναπαραγωγής και
διάχυσης στο Διαδίκτυο, δημιουρ-
γούν προκλήσεις για τη διατήρηση
της ακεραιότητας και της ταυτότη-
τας του υλικού. Παράλληλα, αυξά-
νεται η υποχρέωση της συντήρησης
και διατήρησής του. Απαιτούνται
η δημιουργία μηχανισμών παρακο-
λούθησης των νέων τεχνολογιών
και προτύπων και η διαρκής ανα-
προσαρμογή της στρατηγικής, ώστε
να διασφαλίζονται στο διηνεκές
διαθεσιμότητα και προσβασιμότητα
του ψηφιοποιημένου υλικού.

Προϋπόθεση της μέγιστης αξιο-
ποίησης των ανωτέρω, αποτελεί η

εξασφάλιση ανοιχτών πολιτιστικών
δεδομένων και μεταδεδομένων. Τα
ανοιχτά δεδομένα είναι η «πρώτη
ύλη για την κοινωνία της γνώσης».
Σε αντίθεση με τις «υλικές» πρώτες
ύλες, η αξία των δεδομένων αυξά-
νεται με τη χρήση τους. Στις βιο-
μηχανικές κοινωνίες η δημιουργία
αξίας συναρτάται με περιορισμούς
στην πρόσβαση των πόρων. Στην
κοινωνία της γνώσης, η ανάπτυξη
προϋποθέτει ανοιχτή και ελεύθερη
πρόσβαση στην πληροφορία. Τα
ανοιχτά δεδομένα αποτελούν προ-
απαιτούμενο για ένα διαρκώς δι-
ευρυνόμενο φάσμα οικονομικοκοι-
νωνικών δραστηριοτήτων. Ανάλογα
ισχύουν και για τα μεταδεδομένα,
δηλαδή την πληροφορία που πα-
ράγεται ως αποτέλεσμα μιας ολο-
κληρωμένης διαδικασίας τεκμη-
ρίωσης –από τις σημαντικότερες
λειτουργίες μιας πολιτιστικής δο-
μής– που αντιπροσωπεύει τεράστιο

όγκο γνώσεων για τον δημιουργό,
την προέλευση, την ταύτιση, την
ερμηνεία ενός εκάστου τέχνεργου.

Η διστακτικότητα των πολιτι-
στικών φορέων στην παροχή ανοι-
χτής διάθεσης είναι ευεξήγητη και
δικαιολογημένη. Ο κίνδυνος απώ-
λειας του ελέγχου και μη έγκριτης
χρήσης των πληροφοριών στο Δια-
δίκτυο είναι υπαρκτός. Το ίδιο και
ο φόβος για την απώλεια εσόδων
του Δημοσίου. Επιβάλλονται άμεσα
ρυθμίσεις. Απαιτούνται πλαίσιο
και κανόνες, συμβατοί με την αρ-
χαιολογική νομοθεσία, ώστε να
διασφαλίζονται το δημόσιο συμ-
φέρον και η απρόσκοπτη διαδικασία
αδειοδότησης και διάθεσης. Απαι-
τείται η κατάρτιση του ανθρώπινου
δυναμικού, προκειμένου να συνει-
δητοποιήσει ότι η ανοιχτή διάθεση
επιτρέπει συνέργειες με τον επι-
χειρηματικό κόσμο, αλλά και ανά-
πτυξη εφαρμογών προβολής και

αξιοποίησης του υλικού με άμεσα
ανταποδοτικά οφέλη.

Το υπουργείο Πολιτισμού, ο καθ’
ύλην αρμόδιος φορέας, φαίνεται
ότι έχει άλλες προτεραιότητες. Οι
υπηρεσίες δεν υποστηρίχθηκαν,
ώστε να ολοκληρωθούν εγκαίρως
έργα ψηφιακής υποδομής της πε-
ριόδου 2010-2014 –όπως το «Αρ-
χαιολογικό Κτηματολόγιο» ή ο «Εμ-
πλουτισμός των Ψηφιακών Συλλο-
γών των Κινητών Μνημείων»– με
αποτέλεσμα τη δέσμευση πόρων
της τρέχουσας περιόδου και μετά-
θεση της ολοκλήρωσης για το 2020.
Οι διαθέσιμοι πόροι του Προγράμ-
ματος Ψηφιακής Σύγκλισης 2014-
2020 παραμένουν ανενεργοί, ανα-
μένοντας την έγκριση της Εθνικής
Ψηφιακής Στρατηγικής. Οι προτά-
σεις για τον Πολιτισμό δεν αντα-
ποκρίνονται σε σύγχρονα deside-
rata, καθώς αναμοχλεύουν ιδέες
διατυπωμένες προ τετραετίας.

Ψηφιακός 
πολιτισμός 
και μέλλον
Προϋπόθεση η εξασφάλιση ανοιχτών 
δεδομένων και μεταδεδομένων

Επισκέπτες μέσα στο «Infinity Room», δωμάτιο με καθρέφτες όπου το φως δημιουργεί άπειρα επαναλαμβανόμενα μοτίβα.
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ΚΛΑΣΙΚΟ
ΤΑΚΙΤΟΣ
Διάλογος περί ρητόρων
μτφρ.: Γιώργος Κεντρωτής
εκδ. Gutenberg, σελ. 246

Ο Τάκιτος, ο σπουδαίος
Ρωμαίος ιστορικός, πολιτι-
κός και ρήτορας, είναι ιδι-
αιτέρως γνωστός για τα
έργα του Annales, Histori-
ae, αλλά και για τα Agrico-
la και Germania. Ο «Διάλο-
γος περί ρητόρων» δεν

ανήκει στα δημοφιλή έργα του, ξεχωρίζει
ωστόσο για την τεχνική του, η οποία θυμίζει
εκείνη του Κικέρωνα. Εδώ τίθεται το ζήτημα
του ρόλου της ρητορικής τέχνης στη Ρώμη
και της παρακμής της τέχνης αυτής, ενώ πα-
ράλληλα εξετάζεται το ερώτημα: «Τι πρέπει
να κάνει κάποιος για να μην εξαλειφθεί η
φήμη και η δόξα του;». Επιπλέον, στο έργο
αυτό, που γράφτηκε sine ira et studio, ερευ-
νάται ο ρόλος της παιδαγωγικής και της ποί-
ησης. ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
PHILIP KERR
Η άλλη πλευρά της σιωπής
μτφρ.: Γιώργος Μαραγκός
εκδ. Κέδρος, σελ. 366

Ο δημιουργός του Μπέρνι
Γκούντερ, εκείνου του Γερ-
μανού μοναχικού λύκου
που επιδίδεται συστηματι-
κά στην εξιχνίαση σκοτει-
νών εγκλημάτων σε σκο-
τεινές εποχές, μάς μετα-
φέρει στο κοσμοπολιτικό

περιβάλλον της Γαλλικής Ριβιέρας, το 1956. Η
αποτυχημένη απόπειρα αυτοκτονίας του ξε-
πεσμένου ήρωα αποτελεί την αφετηρία μιας
ακόμη συναρπαστικής περιπέτειας, όπου
συμπρωταγωνιστούν ο συγγραφέας του
«Ασεντον ή ο Βρετανός πράκτορας», Σόμερ-
σετ Μομ, ένας διαβόητος κατάσκοπος και ένας
άσπονδος «φίλος από τα παλιά». Το παρελθόν
επιστρέφει απειλητικό και μια υπόθεση εκ-
βιασμού εκτυλίσσεται ραγδαία σε ένα αδιάκο-
πο κυνηγητό. ΚΩΣΤΑΣ Θ. ΚΑΛΦΟΠΟΥΛΟΣ

ΨΥΧΟΛΟΓΙΑ
Γ. ΤΣΟΥΜΠΑ - Κ. ΤΖΩΡΤΖΑΚΑΚΗ
Μητρότητα
Η δύναμη στην αδυναμία
εκδ. Τόπος, σελ. 190

Οι δύο συγγραφείς έχουν
ήδη μια προηγούμενη
σχέση μεταξύ τους, προ-
τού αποφασίσουν να γρά-
ψουν το βιβλίο. Οι σπου-
δές ψυχολογίας αλλά και
οι όψεις της μητρότητας
είναι τα στοιχεία που τις

έφεραν κοντά. Εξ ου και το βιβλίο που προ-
έκυψε. Το βιβλίο χωρίζεται σε τρία μέρη. Το
πρώτο αφορά τις προσωπικές συζητήσεις
των δύο συγγραφέων αναφορικά με τη μη-
τρότητα, στο δεύτερο παρατίθενται ιστορίες
γυναικών που έγιναν μητέρες στις οποίες ζη-
τήθηκε να μιλήσουν για το ταξίδι με το παιδί
τους και, τέλος, υπάρχει ένα αρκετά βοηθητι-
κό και κατατοπιστικό κεφάλαιο σε σχέση με
τον αυτισμό.

ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΜΑΡΤΥΡΙΑ
ΑΞΕΛ ΣΩΤΗΡΗΣ ΒΑΛΝΤΕΝ
Από τη Λαπωνία στην Ακρόπολη
Η ευρωπαϊκή διαδρομή ενός Σουηδού 
στον 20ό αιώνα
εκδ. Πόλις, σελ. 456

Το 1942 ο Σουηδός Gott-
frid Walden (1902-1967)
ήρθε στην Ελλάδα ως μέ-
λος της αποστολής του
Ερυθρού Σταυρού για την
αντιμετώπιση του κατοχι-
κού λιμού κι εγκαταστάθη-
κε στη χώρα μας ώς τον

θάνατό του. Αναπλάθοντας τη σουηδική, την
ευρωπαϊκή και την ελληνική ζωή του πατέρα
του μέσα από το προσωπικό αρχείο του Gott-
frid και τη συγκέντρωση υλικού από πολυά-
ριθμες πηγές, ο Αξελ Σωτήρης Βαλντέν ανα-
συστήνει μια ιστορία που δεν είναι μόνο προ-
σωπική. Διότι ο Gottfrid μετείχε στον αγώνα
ατομικής και συλλογικής επιβίωσης στις δύ-
σκολες πολεμικές μέρες.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΙΣΤΟΡΙΑ
ΘΑΝΑΣΗΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ
10 και μία δεκαετίες πολιτικών διαιρέσεων
εκδ. Επίκεντρο, σελ. 102

«10 και μία δεκαετίες πο-
λιτικών διαιρέσεων» είναι
ο τίτλος του νέου, πολύ φι-
λόδοξου εγχειρήματος
του καθηγητή Θανάση Δια-
μαντόπουλου, ο οποίος εκ-
δίδει κάθε μήνα από ένα
μικρό βιβλιαράκι αφιερω-

μένο στις διαιρετικές τομές που προέκυπταν
στην Ελλάδα ανά δεκαετία από το 1910 μέχρι
σήμερα. Η δεκαετία του 1910, που ο συγγρα-
φέας τιτλοφορεί ως τη «δεκαετία του Εθνι-
κού Διχασμού», η δεκαετία του 1920 («Η Δη-
μοκρατία των στρατοκρατών και των προ-
σφύγων») και η δεκαετία του 1930 που έχει
τον τίτλο «Μη βιώσιμη Δημοκρατία), με τον
Ευ. Βενιζέλο να επισημαίνει, προλογικά, ότι η
προσπάθεια του Διαμαντόπουλου είναι ένα
«ισχυρό αντίδοτο στη δημαγωγία».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΛΑΣ

ΕΚΔΟΣΕΙΣ

ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΥ
Η Μακρυγιαλού και άλλες ιστορίες
εκδ. Εντευκτηρίου, σελ. 88

Η Μακρυγιαλού, τυλιγμένη στο βυσσινί
σάλι της, σέρνοντας μαζί της ευχές και
κατάρες, ξεβράζεται από τη θάλασσα σε
ένα χωριό και γίνεται παραμύθι, έπηλυς
της προφορικής παράδοσης του τόπου.
«Στο πρόσωπό της φώλιαζαν οι σκιές».
Σιωπηλή, αφανισμένη μες στο ανέμισμα
της μαντίλας της, εξαϋλωνόταν σε μύθο
που πλεκόταν και μάκραινε, «γινόταν
μια τεράστια μαντίλα, που τα τύλιγε όλα
κι απλωνόταν».

Πριν κλείσει τα έξι, η Αντιγόνη απαλ-
λάχθηκε από τη δυστυχία και την ενοχή,
που ήταν για εκείνη η μητρική μορφή,
ενταφιάζοντας στο χώμα της αυλής το
καλό φουστάνι της μητέρας της, ένα
«λευκό φουστάνι, γεμάτο κατακόκκινα
γαρύφαλλα, ζεστά σαν αίμα». Το ίδιο φο-
ρούσε και η μητέρα του Νότη καθώς τον
αποχαιρετούσε, γέρνοντας από πάνω
του και αφήνοντας τα αιμάτινα γαρίφαλα
να κυλήσουν από το λευκό ύφασμα για
να αγκαλιάσουν το άψυχο σώμα του. Η
Γιωργού, πάλι, αποζητούσε την έξαρση,
ίσως γι’ αυτό, όταν έσβησε κάθε της
απαντοχή, άφησε το γκάζι ανοικτό.

Οι ηρωίδες της Κατερίνας Παναγιωτο-

πούλου (γεν. 1956) έλκουν την καταγωγή
τους από τις σελίδες του Παπαδιαμάντη.
Ωστόσο, αυτή η καταγωγή είναι αμυδρό-
τατη, ένας απαλός απόηχος που συντο-
νίζεται αρμονικά με τη μελωδία της γραφής
της. Τα πρόσωπα των διηγημάτων προ-
βάλλουν σμιλεμένα στην τραχύτητα ενός
τοπίου ακατονόμαστου και
αγεωγράφητου, βουλιαγ-
μένου βαθιά στον χρόνο
και στο χώμα. Σε σύγκριση
με τις φρενήρεις, ανερμά-
τιστες, παραλογισμένες φι-
γούρες του τρέχοντος χρό-
νου, που ενδημούν στην
ελληνική πεζογραφία, οι
διηγηματογραφικοί χαρα-
κτήρες της Παναγιωτοπού-
λου μοιάζουν βραδυκίνητοι
και παρωχημένοι. Τρέμουν
τα στοιχειά της φύσης, γο-
νατίζουν μπροστά στα ει-
κονοστάσια και λιώνουν
στις προσευχές, προσμένουν θαύματα
και παραδίδουν το πνεύμα έναντι του
αδιάρρηκτου, άφατου μυστηρίου της ζωής
και του θανάτου. Κυρίως ονειρεύονται.
Είναι εξόχως υπομονετικοί με την αργο-
πορία της ευτυχίας. Τα όνειρά τους είναι
η αντίστασή τους στον όλεθρο που τους
παραμονεύει.

«Ν’ ακουμπήσεις σε όνειρα που σε θέ-
λουν», παραινεί ένας πατέρας τον γιο
του, εσωκλείοντας στο σημείωμα της
αυτοχειρίας του μια συνταρακτική ομο-
λογία αγάπης. Η Γιώτα, από την άλλη,
άκουγε τα βράδια το τρένο να βογγάει
στην ανηφόρα του χωριού της και ονει-

ρευόταν τη μέρα που θα
την έπαιρνε μαζί του, πέ-
ρα μακριά. Μόνον «όταν
η ζωή της μπήκε στο φθι-
νόπωρο» συνειδητοποί-
ησε πως το τρένο που θα
την πήγαινε στο όνειρο
σφύριζε «το πέρασμα από
τ’ όνειρο στην πραγματι-
κότητα». Στο υπέροχο διή-
γημα «Αθώοι αυτόχειρες»,
ένας άντρας, καθισμένος
δίπλα στην ετοιμοθάνατη
αγαπημένη του, παρατη-
ρεί τον ορό στην άνυδρη
φλέβα. «Υπνωτισμένος

ακολουθούσε τη ροή του υγρού να ξε-
πλένει την πραγματικότητα με όνειρο».
Η ελπίδα για τη ζωή της τάραζε την ψυχή
του, γιατί από τη στιγμή που έβγαλε τα
ράσα απεκδύθηκε κάθε ελπίδα σωτηρίας.
Ακολουθώντας την ήδη νεκρή γυναίκα
στον θάνατο, επαιτούσε από τον Θεό
εξιλέωση για την αποτυχία και των δυο

τους να προσηλυτιστούν στην επουράνια
ευτυχία, την οποία αντάλλαξαν με μια
σύντομη περιήγηση σε έναν παράδεισο
που αποδείχθηκε λίγος.

Ο φόβος του Θεού λύεται με τον θάνατο
και στο διήγημα «Ο φόβος», από τα πιο
καλογραμμένα του βιβλίου. Κάθε φορά
που ο άνεμος λυσσομανούσε και τράνταζε
το σπίτι τους, όμοιος με «τον συριγμό
του δαίμονα όταν βρίσκει αντίσταση
στη στέρεη πίστη του χριστιανού», ο
Νότης φώλιαζε στην αγκαλιά της μητέρας
του με την ελπίδα πως εκεί «δεν κινδύνευε
να συρθεί στον Αδη από τα στοιχειά της
φύσης». Οταν όμως του συνέβη το χει-
ρότερο που θα μπορούσε να τον τρομάξει,
«μια υπέροχη γαλήνη, μια πρωτόγνωρη
ευτυχία σαν θεϊκή πληρότητα», τον ξε-
κούρασε από κάθε φόβο. Μπήκε ξέπνοος
στο όνειρο.

Το πρώτο βιβλίο της Παναγιωτοπούλου
είναι έργο προσεκτικά φτιαγμένο, δου-
λεμένο με πολύ κόπο και χρόνο. Στα ολι-
γοσέλιδα διηγήματα υποβόσκει η επί-
μοχθη δοκιμασία τόσο με την ανάγνωση
όσο και με τη γραφή. Χθόνιοι οι ήρωες,
χθόνιες και οι σελίδες, όπου οι λέξεις
ανθοβολούν εικόνες σπαρακτικής ομορ-
φιάς. Μπορεί τα εξαίσια ονειροπολήματα
να ξεψυχούν σε ματαιώσεις, η γλώσσα
όμως κρατάει το θαύμα ανέπαφο.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΚΩΣΤΑ ΜΑΥΡΟΥΔΗ

Το συναίσθημα μιας χώρας
Πριν από λίγο καιρό προβλήθηκε στον κι-
νηματογράφο η γαλλική ταινία του Joa-
chim Lafosse, με τίτλο «L’ economie du
couple» (Η οικονομία του ζευγαριού),
που μεταφράστηκε στα ελληνικά «Οταν
τελειώσει ο έρωτας». Η ταινία περιγράφει
τη ζωή ενός ζευγαριού εκεί γύρω στα 40
με δύο κοριτσάκια που οδεύει προς το
τέλος. Η αιτία ενός διαζυγίου είναι πάντα
σύνθετη, ο σκηνοθέτης όμως επιθυμεί
να αναδείξει τις οικονομικές διαφορές
που έχει το ζευγάρι και αυτές λιμνάζουν
ή καταποντίζουν τα συναισθήματα. Η
σύζυγος είναι αυτή που επιλέγει τον χω-
ρισμό, διότι νιώθει ότι ο σύζυγός της ζει
εις βάρος της. Εκείνη προέρχεται από
ευκατάστατη οικογένεια, αυτός είναι αυ-
τοδημιούργητος και πλέον φτωχός, και
τώρα που στένεψαν τα οικονομικά πε-
ριθώρια –δυσκολεύεται πλέον και αυτή
να αντεπεξέλθει στις οικονομικές απαι-
τήσεις της εποχής– στένεψαν και τα συ-
ναισθήματα. Αυτή φυσικά δεν είναι μια
συνθήκη που τη ζουν μόνον οι Γάλλοι
ούτε αφορά μεμονωμένα ζευγάρια. Νομίζω
ότι πλέον, αν κρίνουμε και από τις αιτήσεις
διαζυγίων ή και από τους μειωμένους γά-
μους που έγιναν το πρώτο εξάμηνο του
2017, κατανοούμε ότι η οικονομική συν-
θήκη μιας χώρας επηρεάζει ανεπανόρ-
θωτα τις σχέσεις, τον έρωτα, τα συναι-
σθήματα και εντέλει τον ψυχισμό.

Ταξιδεύοντας στο γαλλικό τίτλο –που
είναι πολύ πιο επιτυχημένος από τον ελ-
ληνικό– αναδεικνύεται ένα παράδοξο.
Φανταζόμαστε ότι ο έρωτας δεν έχει καμία
σχέση με την οικονομία. Οτι η συντρο-
φικότητα δεν μπορεί να αναλυθεί με οι-
κονομικούς όρους ή τουλάχιστον δεν θα
έπρεπε. Και ότι όλοι αυτοί που στοχάζον-
ται, πολιτικοί, οικονομικοί αναλυτές και
δημοσιογράφοι για την ελληνική κρίση
φυσικά δεν αναλώνονται σε αναλύσεις
περί του ψυχισμού. Τι θα συνέβαινε, λοι-
πόν, εάν βάζαμε έναν τίτλο για αυτό που
μας συμβαίνει; Να στοχαστούμε όσον
αφορά την οικονομική δυσπραγία σε σχέ-
ση με τα συναισθήματα. Αν αντί για την
«οικονομία του ζευγαριού», δεν επιση-

μαίναμε «τη συναισθηματική και ψυχική
αδυναμία μιας οικονομίας»; Μπορεί να
φαινόταν τραβηγμένο, ιδίως σε όσους
αρέσκονται να μιλάνε στεγνά με αριθμούς,
οι οποίοι δεν βγαίνουν από ό,τι φαίνεται,
και μάλλον δεν θα βγουν ποτέ. Διότι η
χώρα σε μεγάλο βαθμό έχει μια δυσκολία
βαθύτερη. Να σχετισθεί. Να δημιουργήσει
υγιείς σχέσεις. Να επενδύσει στις σχέσεις.
Να τις συντηρήσει. Να προστατεύσει
τους ανθρώπους της, να αναλάβει ευθύνες,
αλλά και να αποδώσει δικαιώματα. Και η
χώρα φυσικά δεν είναι κάτι αφηρημένο.
Είμαστε εμείς και η σχέση μας καθημερινά
με τον εαυτό μας και τους άλλους.

Δεν είναι τυχαίο ότι μερικοί όροι είναι
κοινοί στις επιστήμες. Η έννοια της επέν-
δυσης, της ενέργειας, του κεφαλαίου,
του ισοζυγίου, του πλεονάσματος, του
ελλείμματος, της συνέπειας είναι λέξεις
που μπορούν να ταξιδέψουν σε πολλά
πεδία. Δεν γνωρίζω πολλά από την οι-
κονομική επιστήμη, είμαι όμως σίγουρη

ότι όταν καταλήγουν οι άνθρωποι είτε
από την οικογένειά τους είτε αργότερα
στην κοινωνία να μιλάνε μόνο για χρή-
ματα, τότε έχουν ναυαγήσει πολλά προ-
ηγούμενα στάδια εξανθρωπισμού τους.
Διότι αυτό που γεμίζει τους ανθρώπους
είναι η σχέση και όχι η τσέπη. Και αυτό
που ζούμε εδώ και πάρα πολλά χρόνια
σε αυτήν τη χώρα, είτε είχαμε χρήματα
είτε όχι, είναι η δυσκολία να είμαστε συ-
νεπείς με τον εαυτό μας, τα συναισθήματά
μας, την αλήθεια τη δική μας αλλά και
του άλλου. Και το χειρότερο είναι ότι
δεν την ψάχνουμε αυτή την αλήθεια.

Αν αντέξουμε να δούμε γύρω μας, ο
θυμός που κινδυνεύει να μετατραπεί σε
ανεξέλεγκτη οργή σχετίζεται με την υπο-
κρισία σε όλα τα επίπεδα. Και με την υπο-
κρισία, χρήματα δεν θα έρθουν ποτέ.
Υποκρισία σε πολιτικό επίπεδο, υποκρισία
σε προσωπικό επίπεδο, επιθυμούμε να
σχετιστούμε μόνον όταν έχουμε εμείς
ανάγκη, με τους όρους μας και τη διάθεσή

μας. Ακούμε αυτά που μας αρέσει να ακού-
με και προτάσσουμε τις δυσκολίες που
σίγουρα βιώνουμε για να γίνουμε ακόμα
περισσότερο εαυτούληδες. Και κλεινό-
μαστε στο πρόβλημά μας.

Η περίφημη λέξη ενσυναίσθηση είναι
μια τσίχλα δίχως ζάχαρη. Είναι γλυκιά
όταν δυσκολεύονται, αλλά όταν όλα
τούς πάνε καλά τη φτύνουν. Οι πολιτικοί
λένε ότι δεν έρχονται οι επενδύσεις
στην Ελλάδα. Και δεν θα έρθουν ποτέ.
Διότι οι πολιτικοί ως άνθρωποι περνάνε
από τον θώκο χωρίς να επενδύσουν
στη χώρα. Επενδύω σημαίνει συνδέομαι,
εργάζομαι, αγαπώ, πονάω τον κόπο και
αν πάει κάτι άσχημα συντρίβομαι. Ερ-
χομαι πρώτος και φεύγω τελευταίος
από το πλοίο, σαν τον καλό καπετάνιο.
Και συνεχώς ανατροφοδοτώ με σκέψη,
έγνοια, συναίσθημα και ενέργεια τον
αγώνα. Αυτό είναι μια σχέση. Και είναι
αυτό που δεν βιώνουμε ούτε ως άνθρω-
ποι ούτε ως πολίτες.

Ο Κώστας Μαυρουδής (Τήνος, 1948) έχει εκ-
δώσει πεζογραφικά και ποιητικά βιβλία. Τε-
λευταίο είναι «Η αθανασία των σκύλων» (Πό-
λις, 2013). Πριν από ένα μήνα επανεκδόθηκαν
«Οι κουρτίνες του Γκαριμπάλντι» (Νεφέλη).

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σας;
Ξαναδιαβάζω «Το μαγικό βουνό» (Τόμας Μαν)
έπειτα από τριάντα χρόνια. Σκέπτομαι ότι δεν
πρέπει να αποτολμούμε ορισμένες αναγνώσεις
πριν από τα 60. Υπάρχουν στρώματα ωριμότη-
τας που εμφανίζονται μόνο με γυαλιά πρε-
σβυωπίας. Κάποιος έχει καταγράψει την εμπει-
ρία τού «ωριμότερου» διαβάσματος, ομολογών-
τας πως ενώ, νέο, τον είχαν κερδίσει τα συναι-
σθήματα της μοιχαλίδας, ώριμος ταυτίστηκε με
τη μοίρα του συζύγου (Αλεξέι Καρένιν).
Ποιος ήρωας της λογοτεχνίας θα θέλατε να
είστε και γιατί;
Για λόγους συμφέροντος, νεαρός ήρωας σε
«Μυθιστόρημα ενηλικίωσης», στον οποίο πάν-
τα επιφυλάσσεται η συγγραφική συμπάθεια
και η αναγνωστική μέθεξη. Ο αναγνώστης,
όπου κι αν περιπλανήθηκε, επιστρέφει –σαν
κάποια είδη της ενάλιας ζωής– στην αρχή του.
Δεν θα έλεγα όχι και σε ρόλο παλιού Αναγνω-
στικού: στον αρραγή κόσμο του, τη θαλπωρή,
το ενδεικτικό με άριστα.
Με ποιον συγγραφέα ή ποιητή θα θέλατε να
δειπνήσετε;
Με τον Τζουζέπε ντι Λαμπεντούζα (1896-1957),
συγγραφέα του κορυφαίου «Γατόπαρδου»
(1957). Το 1860 ενοποιείται η Ιταλία. Ο Σικελός
ευγενής Δον Φαμπρίτσιο –σνομπ, σοφός, λεπτε-
πίλεπτος–, αποδέχεται στωικά τον θάνατο του κό-
σμου του, την απομάκρυνση της τάξης του απ’ την
Ιστορία.
Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο με το οποίο
θυμώσατε;
Δεν έχω θυμώσει με βιβλία. Μετά τη σύμβαση
(το «έστω ότι») που υπογράφεται σιωπηρά
στην πρώτη σελίδα, όλα κυκλοφορούν με νόμι-
μα έγγραφα. Μολονότι εκατοντάδες παραστά-
σεις έχουν διακοπεί από θεατές που προσπά-
θησαν να σταματήσουν τον δολοφόνο, ο κακός
χαρακτήρας δουλεύει υπέρ του μύθου. Και βέ-
βαια, όσο πιο βαθιά βουτάμε στην εγγραμματο-
σύνη, τόσο πιο εύκολα αποσυνδέουμε το κακό
απ’ την ηθική του σημασία.
Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
Το «Οστάνδη 1936», του Βόλκερ Βάιντερμαν. Ο
Τσβάιχ και ο Γιόζεφ Ροτ περνούν το καλοκαίρι
στην παραθαλάσσια βελγική πόλη με άλλους
γερμανόφωνους συγγραφείς: Ατμοσφαιρική
ελεγεία για τον επερχόμενο όλεθρο και τη μοίρα
των δύο φίλων.
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
Εχω διατρέξει αποσπασματικά τη «Θεία Κωμω-
δία» (και, δυστυχώς, πολλά άλλα).
«Οι Κουρτίνες του Γκαριμπάλντι» είναι υβριδικό
βιβλίο, και τι άλλο ακόμη;
Επανεκδόθηκε με αλλαγές: σαν κάθε κείμενο
που σκοπεύει στον τόνο και όχι στη μυθοπλασία
δεν τελειώνει ποτέ. Αποτελείται από ποιητικές
σπουδές, χρονικά-νάνους, αφορισμούς. Τα σύμ-
μεικτα πάντα ψάχνουν ενοποιό άξονα, που δεν
μπορεί να είναι άλλος από το αναγνωρίσιμο
βλέμμα. Πρόλαβε το επόμενο βιβλίο μου, επί-
σης μείξη ειδών, αλλά πολύ μεγαλύτερο.
Εχετε Fb, Twitter; Εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν
το γράψιμο;
Εχω Fb. Είναι καταστροφικά χρονοβόρο.

Η αντοχή στο όνειρο

Joachim Lafosse, «L’ economie du couple».

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

KΡITIKH / Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

TEXNES-06-MATIES_Master_cy  23/06/17  15:25  Page 6



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     7Π Α Ν Ο Ρ Α Μ Α

RE
U

TE
RS

MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΒΟΡΕΙΑ ΙΣΠΑΝΙΑ
Τα εγκαίνια ενός νέου αρχιτεκτονήμα-
τος στη βόρεια Ισπανία δημιουργούν
ένα καινούργιο ορόσημο ανάπτυξης,
καθώς κι ένα τουριστικό αξιοθέατο. Εί-
ναι το Centro Botin στο Σανταντέρ, σχε-
διασμένο από τον Ιταλό αρχιτέκτονα

Ρέντσο Πιάνο σε συνεργασία με τους
Luis Vidal and Architects και χτισμένο
στην προκυμαία της όμορφης πόλης, δί-
πλα στους κήπους Περέδα. Το κτίριο
υψώνεται πάνω από το έδαφος και απο-
τελεί προμαχώνα αστικής ανάπλασης,
που επιχειρεί να συνδέσει τους ιστορι-

κούς κήπους, το εμπορικό κέντρο και
την προκυμαία. Κοσμείται με 270.000
κεραμικά πλακίδια, που συμβολίζουν τις
αποχρώσεις του ουρανού και της θά-
λασσας. Είναι ένας πολυδύναμος χώρος
τέχνης, εκπαίδευσης και αναψυχής που
δημιουργεί αμέσως θέσεις εργασίας με

προσανατολισμό στην κοινωνική ανά-
πτυξη και στη δημιουργία πλούτου. Πε-
ριλαμβάνει αίθουσες τέχνης με εμβα-
δόν 2.500 τ.μ., αμφιθέατρο 300 θέσε-
ων, αίθουσες διδασκαλίας, εργαστήρια
και εστιατόρια. Στο ρουφ γκάρντεν μπο-
ρεί κανείς να θαυμάσει όλη την πόλη.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΛΟΝΔΙΝΟ
Ντέιβιντ Μπόουι, πριν από 50 χρόνια
Αυτό το νεανικό πορτρέτο του Ντέι-
βιντ Μπόουι μαζί με άλλα φωτογραφι-
κά πορτρέτα από μουσικούς αστέρες
και συγκροτήματα της δεκαετίας του
’60 ανασύρει η National Portrait Galle-
ry του Λονδίνου και προσφέρει ελκυ-
στικές και προσιτές (για 50 λίρες) ανα-
τυπώσεις στο κοινό. Είναι φωτογρα-
φίες του David Wedgbury. Κατά κανό-
να, η πολιτική της National Portrait
Gallery είναι να ανακυκλώνει εξωστρε-
φώς και για περιορισμένο χρονικό διά-
στημα επιλεγμένα αντικείμενα των
πλούσιων συλλογών της, που αρχίζουν
από τους ελισαβετιανούς χρόνους και
φθάνουν στις μέρες μας.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Σεξουαλικός προσανατολισμός
Αυτό το γλυπτό του Κάστορα και Πολυ-
δεύκη συμβολίζει το περιεχόμενο της έκ-
θεσης που παρουσιάζεται στο Πράδο. Το
μεγάλο μουσείο της Ισπανίας εκθέτει
γλυπτά και έργα ζωγραφικής από τον Αν-
τίνοο ώς τον Καραβάτζο με σκοπό να δεί-
ξει την κοινωνική θέση και την τύχη καλλι-
τεχνών και συλλεκτών που είναι γνωστή
στην Ιστορία και από τη σεξουαλική τους
ταυτότητα.

ΣΙΔΝΕΪ
Το Μουσείο του Μέλλοντος
Αυτή είναι μια εικόνα από το μέλλον για το
Μουσείο του Μέλλοντος, όπως χαρακτηρί-
ζεται το νέο πρότζεκτ στο Σίδνεϊ. Το προ-
ωθεί η κυβέρνηση της Νέας Νότιας Ουαλ-
λίας με το όνομα Sydney Modern Project,
που βασίζεται στην επέκταση του Μουσεί-
ου Σύγχρονης Τέχνης. Σταδιακά, θα εξελιχ-
θεί σε οικουμενική κιβωτό του μέλλοντος
με κρατική επιχορήγηση για την επέκταση
184 εκατ. δολ.

ΣΑΝΤΙΑΓΟ
Αντι Γουόρχολ στη Χιλή
Μεγάλο γεγονός για το Σαντιάγο και τους
επισκέπτες του είναι η έκθεση με 200 και
πλέον έργα του Αντι Γουόρχολ. Η έκθεση
παρουσιάζει ορισμένα από τα πιο χαρα-
κτηριστικά έργα του Αμερικανού καλλιτέ-
χνη, εμβλήματα όλα της ποπ αρτ. Στη φω-
τογραφία, ένας επισκέπτης φωτογραφίζει
έργο με τον Μάικλ Τζάκσον. Τα έργα του
Αντι Γουόρχολ εκτίθενται στο Palacio de
La Moneda έως τις 15 Οκτωβρίου.

Η φωτογραφία που συνοδεύει το σημερινό σημείωμα
είναι η πρώτη «σέλφι» που τραβήχτηκε ποτέ στο
Διάστημα. Το έτος ήταν 1966 και η αποστολή ονο-
μαζόταν «Δίδυμοι 12», το πλήρωμα της οποίας
αποτελούνταν από δύο αστροναύτες: τον Τζιμ
Λόβελ (αρχηγό της κατοπινής, σχεδόν μοιραίας
αποστολής «Απόλλων 13») και τον Μπαζ Ολντριν,
ο οποίος, τρία χρόνια μετά, έμελλε να είναι ο δεύ-
τερος άνθρωπος που περπάτησε στη Σελήνη, στην
αποστολή «Απόλλων 11».

Στις 11 Νοεμβρίου του 1966 εκτοξεύθηκε η «Δί-
δυμοι 12». Η αποστολή κράτησε σχεδόν τέσσερις
ημέρες. Ο κύριος Γκρι λέει πως ξεχώρισαν οι τρεις
«διαστημικοί περίπατοι» του Ολντριν, που κράτησαν
συνολικά περί τις πέντε ώρες. Σε έναν από αυτούς,
φωτογράφισε τον εαυτό του.

Ο κύριος Γκρι διάβασε μια πρόσφατη συνέντευξη
του 87χρονου Ολντριν στη βρετανική «Τέλεγκραφ»
από τον Αγγλο συγγραφέα Αλεξ Πρέστον και δη-
λώνει εντυπωσιασμένος από τις αναφορές στην
κατάθλιψη και στον αλκοολισμό του αστροναύτη
και πιλότου, με 66 πολε-
μικές αποστολές στην Κο-
ρέα και δύο καταρρίψεις
κινεζικών Μινγκ. «Ηξερες
ότι η μητέρα του Ολντριν
έπασχε από κατάθλιψη
και ότι αυτοκτόνησε με
βαρβιτουρικά το 1968,
ένα χρόνο πριν από την
προσσελήνωση;».

Ο ίδιος ο Ολντριν βυ-
θίστηκε στην κατάθλιψη
μετά τη Σελήνη και ο πα-
τέρας του δήλωσε ότι ευθυνόταν κάποια άγνωστη
ασθένεια που ο γιος του άρπαξε στο Διάστημα. Ο
Αλεξ Πρέστον, ο οποίος πήρε τη συνέντευξη, σχο-
λιάζει: «Με έναν παράξενο τρόπο, είχε δίκιο».

Ο Ολντριν πέρασε όλη σχεδόν τη δεκαετία του
’70 παίρνοντας δύο διαζύγια, εργαζόμενος (με απο-
τυχία) ως πωλητής αυτοκινήτων, πίνοντας σπίτι
του. Εβγαινε μόνο για να αγοράσει ουίσκι και τη-
γανητό κοτόπουλο. Και όμως ήταν από τους ελά-
χιστους «Αμερικανούς ήρωες» που είχαν το θάρρος
να μιλήσουν δημόσια για τη μελαγχολία τους.
Ηταν αυτή του η στάση που ενέπνευσε τα παιδιά
του, πολύ περισσότερο από τα επιτεύγματά του
στο Διάστημα.

Ωστόσο, ήταν λες και το φεγγάρι να τον είχε
καταραστεί: Τι στόχο να θέσεις στον εαυτό σου
όταν έχεις περπατήσει στη Σελήνη; Ο Ολντριν δεν
έβρισκε απάντηση. Από το κενό του Διαστήματος
καταβυθίστηκε στο δικό του εσωτερικό κενό.

Σήμερα, έχει τρεις δεκαετίες να πιει, ζει στη
Φλόριντα, σε έναν ευτυχισμένο τρίτο γάμο και
αφοσιωμένος στο να πείσει την ανθρωπότητα ότι
πρέπει να αποικίσει τον Αρη. Ιδού, λοιπόν. Μετά
τη Σελήνη, την υπαρξιακή άβυσσο ενός ήρωα κά-
λυψε το όραμα του Κόκκινου Πλανήτη.

Οταν το 1969 ο Ολντριν πάτησε την επιφάνεια
της Σελήνης, αναφώνησε: «Φανταστική θέα!». Ο
Νιλ Αρμστρονγκ τον ρώτησε: «Δεν είναι μεγαλει-
ώδης;». Και ο Ολντριν απάντησε: «Μια μεγαλειώδης
ερημιά» (Magnificent desolation). Η φράση πέρασε
στην Ιστορία.

Ο Πρέστον τον ρώτησε αν την είχε προετοι-
μάσει. Ο Ολντριν κούνησε το κεφάλι του αρνητικά.
«Απλώς, ο Νιλ έβρισκε όμορφη τη Σελήνη. Εγώ,
πάλι, όχι».

Μεγαλειώδης ερημιά. Θα μπορούσε να μιλάει
για όλα όσα ένιωθε. Ή και γι’ αυτό που νιώθουμε
όλοι μέσα μας καμιά φορά, και ας μην έχουμε
φτάσει ώς το φεγγάρι.

Μεγαλειώδης
ερημιά

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΟΞΦΟΡΔΗ
Τα σχέδια του Ραφαέλο
Ανυπέρβλητης ομορφιάς και τέχνης, τα
σχέδια του Ραφαέλο, του μεγάλου δημι-
ουργού της Αναγέννησης, αποτελούν
την καλοκαιρινή πρόταση ενός από τα
σημαντικότερα ερευνητικά μουσεία της
Ευρώπης, του Αshmolean της Οξφόρ-
δης. Η έκθεση «Raphael: The Drawings»
παρουσιάζει άνω των 120 σχεδίων με
προέλευση διάφορες συλλογές του κό-
σμου, προσφέροντας ένα δώρο υψηλής
ποιότητος για όσους θέλουν να έρθουν
σε επαφή με την τέχνη ενός από τους
μεγαλύτερους καλλιτέχνες της ιταλικής
Αναγέννησης.
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MOΥΣΙΚΕΣ ΕΞΑΙΣΙΕΣ

ΦΟΛΚ
BIG THIEF
Capacity
Saddle Creek

Ερωτισμός και ανθρώπινες σχέσεις, οικο-
γενειακοί δεσμοί και παιδικές αναμνήσεις,
υπό μια γλυκόπικρη μελαγχολία στο «Capa-
city» των Big Thief. Η μπάντα από τη Νέα
Υόρκη, μετά το περυσινό ντεμπούτο, «Ma-
sterpiece», επιστρέφει με νέο υλικό, κατα-
φέρνοντας να εδραιώσει έναν προσωπικό
ήχο. Ο δίσκος είναι ήσυχος, με μικρές ηλε-
κτρισμένες εξάρσεις. Λιτές, καθαρές γραμ-
μές και απαλοί ρυθμοί. Ακουστικές κιθάρες,
μπάσο και τύμπανα σε ήπιους τόνους, και
πιο μπροστά η τραγουδίστρια του σχήματος,
Adrianne Lenker, με τη γλυκιά φωνή της, να
προσδίδει έναν απαλό λυρισμό στα τραγού-
δια. Τραγούδια όμορφα μέσα από την απλό-
τητα των συνθέσεων και των στίχων τους.
Μικρές μελωδικές αφηγήσεις.

ΣΠΥΡΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

DREAM POP
LONDON GRAMMAR
Truth is a beautiful thing
Metal & Dust, 2017

Το δεύτερο ολοκληρωμένο άλμπουμ του
τρίο από τη Βρετανία, με την τρυφερή οργή,
ονομάζεται «Truth is a beautiful thing» – και
το υποστηρίζει. Οι London Grammar, κατά
κόσμον Hannah Reid, Dan Rothman και Do-
minic «Dot» Major, μας λένε μιαν ιστορία –
άλλωστε, Λονδρέζοι είναι, ξέρουν τι πάει να
πει ιστορία– για το πώς είναι να αναζητείς
την ταυτότητά σου σε έναν κόσμο που δεν
σου προσφέρει καμία σιγουριά. Με τα μπά-
σα και τις κιθάρες που άλλοτε λένε ένα να-
νούρισμα και άλλοτε σε σηκώνουν βίαια
από τον ύπνο, οι London Grammar είναι άξι-
οι κληρονόμοι της brit pop, συνεχιστές της
αφηγηματικής μουσικής της Βρετανίας και
μια ωραία παρέα για τα βράδια της Αθήνας,
που θα αρχίσει σιγά σιγά να αδειάζει.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΑΘΗΝΑΚΗΣ

ΚΛΑΣΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗ
MARTINU
The Greek Passion
Kaftan
Oehms OC 967, 2 cds

Ο Γερμανός αρχιμουσικός Ντιρκ Κάφταν κά-
νει συναρπαστική δουλειά στην Οπερα του
Γκρατς, ειδικά σε έργα Τσέχων συνθετών.
Μετά την υποδειγματική ηχογράφηση της
όπερας «Γενούφα» του Λέος Γιάνατσεκ,
πρόσφατα κυκλοφόρησε η εξίσου πειστική
ερμηνεία του στα «Ελληνικά πάθη» του
Μποχουσλάφ Μαρτινού. Βασισμένο στο μυ-
θιστόρημα του Νίκου Καζαντζάκη «Ο Χρι-
στός ξανασταυρώνεται», το έργο ισορροπεί
ανάμεσα στις φόρμες της όπερας και του
ορατορίου. Ο Κάφταν επιλέγει την αρχική
γραφή του 1957 στα αγγλικά. Συνεργαζόμε-
νος με εκφραστικούς μονωδούς, υπογραμ-
μίζει τη θεατρικότητα του έργου και αναδει-
κνύει την εντυπωσιακή ενορχήστρωση.

Ν. Α. ΔΟΝΤΑΣ

ΡΟΚ
A VICTIM OF SOCIETY
Freaktown
Inner-Ear Records

Οι Ελληνες ρόκερ επανέρχονται με τον
δεύτερο δίσκο τους, μετά το επιτυχημένο
αλλά κάπως περιορισμένο ηχητικά και θε-
ματικά «Distractions». Εδώ, τα μόλις οκτώ
κομμάτια αποτελούν ένα σφιχτό μεν, πολύ
πιο ανοιχτόμυαλο και τσαμπουκαλεμένο δε,
σύνολο που σε πείθει από την πρώτη κιόλας
ακρόαση. Κιθάρες με ψυχεδελική «βρω-
μιά» στον πυρήνα τους, ντραμς γεμάτα αυ-
τοπεποίθηση, ελληνικοί («Amnesia») και ξέ-
νοι στίχοι μπαίνουν στο μείγμα, το οποίο
αποπνέει γνήσιο ροκ δυναμισμό. Στα συν
και η υψηλότατης ποιότητας παραγωγή, η
οποία αποδίδει τα κομμάτια σε όλο τους το
μεγαλείο και τους χαρίζει έξτρα «κύρος»,
που συνήθως απαντά στις αρτιότερες από
τις δουλειές του εξωτερικού. 

ΑΙΜΙΛΙΟΣ ΧΑΡΜΠΗΣ

INDIE ROCK
THE DRUMS
Abysmal Thoughts
ANTI-, 2017

Από έντεκα κομμάτια αποτελείται το τέταρ-
το μεγάλης διάρκειας άλμπουμ των Drums,
των Νεοϋορκέζων από το Μπρούκλιν. Η
μπάντα, σε ένα χαρακτηριστικό δελτίο Τύ-
που που συνόδευε την ανακοίνωση της κυ-
κλοφορίας του «Abysmal Thoughts», διά
του φρόντμαν Jonathan (Jonny) Pierce, ανέ-
φερε ότι η «ευτυχία μού δημιουργεί σύγχυ-
ση. Εμφανίζεται από το πουθενά και προτού
καλά καλά τη συνηθίσεις, εξαφανίζεται. Στις
“Αβυσσαλέες σκέψεις”, όμως, μπορούμε
να στηριχθούμε – και με το πολιτικό χάος
που μας κατακλύζει, ένας Θεός ξέρει πότε
θα υποχωρήσουν αυτά τα αισθήματα».Οι
Drums μιλούν, διακριτικά, για τις μικρές διε-
ξόδους μας, οι οποίες μέσα στον ορυμαγδό
είναι εκείνες που μας κρατούν ζωντανούς.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΑΘΗΝΑΚΗΣ

Kυριακή 25 Ιουνίου 2017

Ο Ρέντσο Πιάνο αναμορφώνει το Σανταντέρ

<<<<<<

Ηταν από τους
ελάχιστους
«Αμερικανούς
ήρωες» που εί-
χαν το θάρρος να
μιλήσουν για τη
μελαγχολία τους.
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Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Τα μεγάλων διαστάσεων έργα της
Ειρήνης Ηλιοπούλου ορίζουν τις
πύλες ενός κόσμου. Αλλεπάλληλες
εκδοχές από ουτοπικές «Αρκα-
δίες», λειμώνες με σκοτεινές κόγ-
χες που ποτίζονται από λίμνες
απροσδιόριστου βάθους και από
ποταμούς χωρίς πηγές και χωρίς
εκβολές, το σύμπαν της Ειρήνης
Ηλιοπούλου είναι ο ορι-
σμός της αλληγορικής
αναπαράστασης. Αυτό
το σύμπαν το κατέχει,
το διαστέλλει, το δι-
καιώνει.

Στέκεται κανείς
μπροστά στη «ζωγρα-
φική», γιατί πέρα από
την εύληπτη σε πρώτο
επίπεδο, αλλά σκοτεινή
και ανατρεπτική εν
πολλοίς θεματογραφία,
είναι σαφές ότι προέχει
η τέχνη της σύνθεσης.
Η Ειρήνη Ηλιοπούλου
παρουσιάζει τα νέα της έργα στην
ena contemporary/kaplanon gal-
leries (Βαλαωρίτου 9γ), αυτά που
είχαν πρόσφατα παρουσιάσει για
πρώτη φορά στο περίπτερό τους
στην Art Athina οι kaplanon gal-
leries. Είναι έργα που σε υποβάλ-

λουν, σχεδόν υπνωτιστικά, καθώς
οι μεγάλες διαστάσεις επιτρέπουν
την εναλλαγή της απόστασης και
της μικροπαρατήρησης, αναζη-
τώντας τα «κρυφά θέματα», όπως
ανιχνεύει κανείς μια μινιατούρα
σε ένα αχανές τοπίο ονείρου. Τέ-
τοια είναι η συνθετική και σκη-
νοθετική ικανότητα.

Η Ειρήνη Ηλιοπούλου έχει ανα-
δείξει τον χειρισμό του χρώματος

σε δίαυλο επικοινωνίας με το κοινό
της, καθώς τα βαθιά πράσινα και
γαλάζια, σε όλη την γκάμα των
δυνατοτήτων τους, από το κυπα-
ρισσί σχεδόν μαύρο ώς το σμα-
ραγδί και από το βαθύ κυανούν
ώς το τιρκουάζ, πασπαλισμένα

και διάστικτα με κίτρινες, μαβιές
ή ροζ μικρές «φλόγες», υπηρετούν
τις διαδοχικές προβολές της φαν-
τασίας, σαν μεγεθυσμένες οφθαλ-
μαπάτες.

Θραύσματα από απωθημένες επι-
θυμίες και λείψανα από μισοσβη-
σμένα όνειρα ανασυντίθενται σε
αρχιτεκτονημένα τοπία χωρίς γε-
ωμετρία, αλλά με υποθετικές κοι-
λότητες και αφανείς δίνες. Η ιδρυ-

τική συνθήκη της ημι-
διαφάνειας, μέσα σε ένα
φαινομενικά αδιατάρα-
κτο κόσμο, επιτρέπει
την υποδοχή στοιχείων
γκροτέσκ. Διακριτικά,
ταράσσουν την ευδαι-
μονία, και οι μορφές
τους, βρέφη και νήπια,
αμνοί και βοοειδή, συγ-
κροτούν χωρίς πλέον εν-
δοιασμούς μια νέα οξύ-
μωρη συνθήκη ευφορίας
και σκότους. Φοβίες και
σκιές, θαμπωμένοι
εφιάλτες και φωτεινά

όνειρα συγκατοικούν. Συνδέονται
από τη ροή του νερού και τις φωλιές
των δέντρων.

Στον κόσμο της Ειρήνης Ηλιο-
πούλου υπονοούνται τα μυστικά
πλάσματα που ζουν στο ημίφως
της αλήθειας. Νύμφες, νάρκισσοι,

ξόανα, ημίθεοι, αμφίβια, ιχθύες
και πτηνά, άνθη και δέντρα, ημι-
αυτόνομοι θεοί των δασών και
πρίγκιπες του σκότους και του βυ-
θού ενοικούν στα έργα της χωρίς
να είναι πάντα ορατές οντότητες.

Ψιθυρίζουν τραγούδια που μετα-
φράζονται σε ροή ποταμών.

Χάρηκα τη θέαση και τη μετά-
ληψη από μια ζωγραφική με αφε-
τηρία και στόχευση και πλήρη έλεγ-
χο του υλικού. Καίριο και το κείμενο

του Νίκου Γ. Μαστροπαύλου που
συνοδεύει τον κατάλογο.

  «Δάσος της βροχής». Αίθουσα τέ-
χνης ena contemporary/kaplanon

galleries, Βαλαωρίτου 9γ. Εως 1η Ιουλίου.

Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Δεν θα ξεχάσω ποτέ τη συνέντευξη
που μου είχε δώσει το 2005 ο Πα-
ναγιώτης Τέτσης στο πατρογονικό
σπίτι του στην Υδρα, το οποίο χρη-
σιμοποιούσε ως ατελιέ. Παρότι Δε-
κέμβριος, είχε λιακάδα και μια κρυ-
στάλλινη διαύγεια στην ατμόσφαιρα
που έκανε τη θέα του νησιού ακόμη
πιο όμορφη. Και ο καλλιτέχνης, ψη-
λός και ευθυτενής, δρασκέλιζε τα
177 σκαλοπάτια μέχρι τον τελικό
προορισμό με χαρακτηριστική άνε-
ση. Την ίδια διαδρομή ακολουθή-
σαμε ξανά και εμείς, φίλοι, μαθητές
και οικείοι, σε μια πολύ ιδιαίτερη
συγκέντρωση το Σάββατο το από-
γευμα, σ’ ένα μνημόσυνο τρυφε-
ρότητας και αγάπης, στον χώρο
που ήταν ταυτισμένος με τον καλ-
λιτέχνη. Προτού φύγει από τη ζωή,
τον Μάρτιο του 2015, ο ζωγράφος
δώρισε στην Ιστορική και Εθνολο-
γική Εταιρεία της Ελλάδος (Εθνικό
Ιστορικό Μουσείο) αυτήν την υδραί-
ικη κατοικία των τελών του 19ου
αιώνα, με σκοπό να μετατραπεί σε
επισκέψιμο χώρο για το κοινό, το
ατελιέ με τα έργα του, τα ιδιωτικά

δωμάτια, η κουζίνα και η αυλή, κα-
θώς και ένα παλιό μπακάλικο του
παππού του στο ισόγειο.

Οι άνθρωποι του μουσείου, στο
οποίο έχει περιέλθει και η γειτονική
οικία Λάζαρου Κουντουριώτη, φρόν-
τισαν τα πάντα, έτσι ώστε να γίνει
πραγματικότητα η επιθυμία του ζω-
γράφου. Από τον περασμένο Μάρτιο,
οι πόρτες άνοιξαν και το Σάββατο
έγιναν τα εγκαίνια, παρουσία ενός
στενού κύκλου ανθρώπων που γνώ-
ριζαν τον Τέτση. Στον ρόλο του «οι-
κοδεσπότη-ξεναγού» ήταν ένας από
τους μαθητές του, ο ζωγράφος Γιώρ-
γος Ρόρρης, που μαζί με τον Μιχάλη
Μαδένη ήταν εκείνοι που είχαν ζή-
σει περισσότερο το σπίτι του δα-
σκάλου τους. Είχαν περάσει μαζί
του πολλά χειμωνιάτικα και καλο-
καιρινά Σαββατοκύριακα, με φιλό-
ξενα τραπέζια, περιπάτους σε από-
κρημνα σημεία του νησιού, ατελεί-
ωτες συζητήσεις για τη ζωγραφική.
Αλλωστε, ο Τέτσης ήταν από τους
καλλιτέχνες εκείνους που πίστευε
πως η γνώση πρέπει να μεταλαμ-
παδευθεί με τρόπο γλυκό, με αυτήν
τη νησιωτική ευγένεια που δεν έχει

ποτέ δεσποτισμό και προσποίηση.
Περίπου μια ώρα μίλησε ο Γιώρ-

γος Ρόρρης, ξεναγώντας μας κάθε
γωνιά του σπιτιού, το οποίο πρω-
τοεπισκέφθηκε το 1999 και έκτοτε
ο ζωγράφος του έδωσε τα κλειδιά.
«Η κατοικία αυτή στάθηκε τυχερή
που πέρασε στα χέρια του μουσείου
και παραμένει ένα ανέγγιχτο κέλυ-
φος μνήμης», ήταν οι πρώτες του
κουβέντες.

Θυμήθηκε την τεράστια αγάπη
του ζωγράφου για τα ταπεινά λου-

λουδάκια και τις πρασινάδες με τις
οποίες στόλιζε όλα τα βάζα του σπι-
τιού. Δεν υπήρχε τραπέζωμα φίλων
ή γνωστών, χωρίς την παρουσία
των ανθέων, κομμένων πάντα από
τα χέρια του. Αλλά και το ταλέντο
του στην μαγειρική ήταν κάτι που
–σύμφωνα με τον Ρόρρη– έμοιαζε
με τον τρόπο που ζωγράφιζε. Δεν
υπήρχαν έτοιμες συνταγές παρά
μόνο μια εξαιρετική αίσθηση γεύσης
και διάθεση μοιράσματος και κα-
λαμπουριού.

«Οπως ευτύχησε το σπίτι, έτσι
ευτύχησε και η Υδρα να έχει σπου-
δαίους ζωγράφους να έχουν απο-
τυπώσει για πάντα την ομορφιά της.
Από τον Βυζάντιο και τον Γκίκα και
βέβαια στον Τέτση, το νησί υμνή-
θηκε στον καμβά», υπογράμμισε ο
Ρόρρης. Μέσα στους χώρους και
κυρίως στο ατελιέ υπάρχουν κάποια
έργα του ζωγράφου με θέμα την
Υδρα αλλά και τους φίλους του, οι
οποίοι είχαν αποτελέσει θέμα έκ-
θεσης το 2005. Ανάμεσά τους, ένα

φιλικό ζευγάρι αλλά και ο πατέρας
Ακίνδυνος που φιγουράρουν πάνω
από τα πινέλα και την παλέτα του.

Η κατάλληλη διαδρομή
Η ατμόσφαιρα του σπιτιού είναι

ζεστή και γυρίζει πίσω τον επισκέ-
πτη σε παλιές εποχές, με τα κάδρα,
τις ασπρόμαυρες φωτογραφίες, τα
παλαιά σκεύη στην κουζίνα, τα σι-
δερένια κρεβάτια, τα έπιπλα. Αξίζει
τον κόπο να περπατήσει κανείς πε-
ρίπου ένα τέταρτο από το λιμάνι,

πάντα με ορόσημο το κίτρινο σπίτι
του Κουντουριώτη, και από εκεί να
βρει σε κοντινή απόσταση του ατελιέ
του Τέτση. Αλλωστε, αυτή είναι και
η κατάλληλη διαδρομή για να μπο-
ρέσετε να μπείτε μέσα, καθώς η
επίσκεψη γίνεται σε συνεργασία
με το προσωπικό του μουσείου που
φυλάσσει την οικία Κουντουριώτη.

  Ωρες λειτουργίας: Κάθε μέρα 
10.00 - 16.00, 25 Μαρτίου - τέλος

Οκτωβρίου. Τηλ.- fax: 22980-52.421.

Θραύσματα και λείψανα ονείρων

«Ιριδες στα νερά» (2016). Εργο της Ειρήνης Ηλιοπούλου (αίθουσα τέχνης ena contemporary/kaplanon galleries).
Η ζωγράφος Ειρήνη Ηλιοπούλου παρουσιάζει νέα έργα.

Η μνήμη απέχει 177 σκαλοπάτια
Επισκεφθήκαμε το ανακαινισμένο πατρικό σπίτι του Παναγιώτη Τέτση στην Υδρα, που είναι επισκέψιμο για το κοινό

Εργα του Τέτση κρέμονται στο ατελιέ της Υδρας, το οποίο είναι επισκέψιμο για το κοινό. Μαζί με αυτά μπορεί να δει κανείς πώς ήταν μια τυπική υδραίικη
κατοικία των τελών του 19ου αιώνα, με τις αυλές, τα δωμάτια αλλά και ένα μπακάλικο στο ισόγειο, που ανήκε στον παππού του ζωγράφου.

Ο Αλέξης Τέτσης, ο γιος του ζω-
γράφου.

Ο Γιώργος Ρόρρης θυμήθηκε με
μεγάλη αγάπη τον δάσκαλό του.

Η Βένια Βογιατζή από το Εθνικό
Ιστορικό Μουσείο.“Η ατμόσφαιρα του σπι-

τιού είναι ζεστή και γυρί-
ζει πίσω τον επισκέπτη
σε παλιές εποχές.
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Στις «Ευαίσθητες χορδές» παρα-
κολουθούμε ένα γλυκό εφηβικό
δράμα από τη Γαλλία, με θέμα τη
δύναμη της αθώας αγάπης και της

συντροφικότητας που γεννιέται μεταξύ
δύο παιδιών. Η Μαρί είναι πρώτη μαθήτρια
στο σχολείο και πολύ ταλαντούχα στο βιο-
λοντσέλο. Ταυτόχρονα, ωστόσο, πάσχει
από μια νόσο που λίγο λίγο στερεί την όρα-
σή της, με αποτέλεσμα τα όνειρά της να
κινδυνεύουν. Στο σχολείο είναι και ο Βι-
κτόρ, δυναμικός και εξωστρεφής, κάπως
πίσω όμως στα μαθήματα και βέβαια κρυ-
φά ερωτευμένος μαζί της. Εκείνη τον βοη-
θά να βελτιωθεί και εκείνος να αντιμετωπί-
σει τις καθημερινές δυσκολίες, ώστε να
φτάσει στις εξετάσεις του ωδείου. O Μισέλ
Μπουζενά δημιουργεί ένα αυθεντικά συγ-
κινητικό φιλμ, γύρω από τη βαθιά και ιδιαί-
τερη φιλία που σημαδεύει πολλές φορές
αυτές τις ηλικίες. Ενα συναίσθημα που σε
κάνει να νιώθεις άτρωτος κόντρα σε ολό-
κληρο τον κόσμο. Με τους Σαρλ Μπερλίνγκ,
Φλοράνς Γκερίν, Πασκάλ Ελμπέ.

Είναι απορίας άξιον πώς ο Μάικλ
Μπέι καταφέρνει να αρμέγει την
αγελάδα των υπέρογκων εισπρά-
ξεων, χρησιμοποιώντας την ίδια χι-

λιοπαιγμένη συνταγή. Το «Transformers 5:
O τελευταίος ιππότης» δεν διαφέρει σε τί-
ποτα από τα προηγούμενα τρία της σειράς
(η πρώτη ταινία εξαιρείται, διότι ήταν όντως
διασκεδαστική): ατελείωτα ειδικά εφέ ριγ-
μένα στο μίξερ μαζί με μιλιταριστικές κορώ-
νες και ηθικές «αξίες» για 10χρονους. Σενά-
ριο λιγότερο από υποτυπώδες, γεμάτο ευ-
κολίες και τρύπες μαζί με ερμηνείες (Μαρκ
Γουόλμπερκ, Λόρα Χάντοκ) που σε κάνουν
να νοσταλγείς τους Σάια Λεμπέφ και Μέγ-
καν Φοξ. Υπάρχει πάντως εδώ και ο Αντονι
Χόπκινς. Πλίνθοι και κέραμοι...

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Είναι λίγοι εκείνοι που θα φέρουν αντίρ-
ρηση στο επιχείρημα ότι το θερινό σινεμά,
που έχει αυτό τον καιρό την τιμητική
του, είναι ό,τι πρέπει για ανάλαφρες κω-
μωδίες. Καλά τα ψυχολογικά δράματα
και τα σκοτεινά θρίλερ, όμως οι νύχτες
του καλοκαιριού κυλούν πιο ευχάριστα
συνοδευμένες από μερικές δόσεις γέλιου.
Σαν αυτό που μας προσφέρουν τούτη
την εβδομάδα τρεις βετεράνοι –αλλά και
πολύ μεγάλοι– της κινηματογραφικής
παραγωγής. Ο Μόργκαν Φρίμαν, ο Μάικλ
Κέιν και ο Αλαν Αρκιν, όλοι βραβευμένοι
με Οσκαρ, ενώνουν τις δυνάμεις τους

για να κάνουν... ληστεία σε ένα φιλμ που
αποτελεί επανέκδοση μιας δημιουργίας
του Εντουαρτ Κάνον, από το 1979. Είναι
πάντως για καλό σκοπό.

Τρεις παλιοί φίλοι ενημερώνονται ξαφ-
νικά πως τα χρήματα που προορίζονται
για τη σύνταξή τους έκαναν φτερά, λόγω
εταιρικής κακοδιαχείρισης. Με τις οικο-
νομικές και οικογενειακές υποχρεώσεις
να «τρέχουν», οι τρεις ηλικιωμένοι άνδρες
αποφασίζουν να αναλάβουν ένα παλαβό
εγχείρημα: να ληστέψουν την τράπεζα
που «έφαγε» τα λεφτά τους. Σύντομα βέ-
βαια θα συνειδητοποιήσουν πως, στην
κατάστασή τους, κάτι τέτοιο μόνον εύκολο
δεν είναι. Ο σχετικά πρωτάρης Ζακ
Μπραφ σκηνοθετεί, ενώ ο Θίοντορ Μέλφι
(«Αφανείς ηρωίδες») υπογράφει το σε-
νάριο, το οποίο παίζει (φυσιολογικά) με
όλα τα στερεότυπα των γηρατειών, σχο-
λιάζοντας ωστόσο, έστω επιφανειακά,
και μερικά πολύ πραγματικά ζητήματα
της σύγχρονης εποχής.

Μια ρήση που αποδίδεται σε αρκετές
σπουδαίες προσωπικότητες της Ιστορίας
υποστηρίζει πως «το μέτρο προόδου μιας
κοινωνίας είναι το πώς μεταχειρίζεται
τους ηλικιωμένους της». Με αυτό το
μότο στην προμετωπίδα, το «Εκδίκηση
με στυλ» αναθέτει σε μερικούς σπου-
δαίους ηθοποιούς να ψυχαγωγήσουν το
κοινό, ενώ ταυτόχρονα αναδεικνύουν
το θέμα της περιθωριοποίησης πολλών
ανθρώπων, ειδικά στον δυτικό κόσμο,
όταν εκείνοι αφήσουν πίσω τα λεγόμενα

«παραγωγικά» χρόνια. Και βέβαια η τριά-
δα τα βγάζει πέρα μια χαρά – ειδικά ο
Μάικλ Κέιν, με το μοναδικό του στυλ,
είναι πραγματικά απολαυστικός. Κι όλα
αυτά αποφεύγοντας, στο μεγαλύτερο
κομμάτι τουλάχιστον, τις γραφικότητες
και τις υπερβολές.

«Αυτές οι τράπεζες πρακτικά κατέ-
στρεψαν τη χώρα. Διέλυσαν τα όνειρα
πολλών ανθρώπων και τίποτα τελικά δεν
συνέβη στις ίδιες. Εμείς, οι τρεις γέροι,
χτυπάμε μια τράπεζα. Τη γλιτώνουμε και
είμαστε συνταξιούχοι με αξιοπρέπεια.
Στη χειρότερη περίπτωση, μας πιάνουν

και έχουμε κρεβάτι, τρία γεύματα την
ημέρα και καλύτερη ιατρική φροντίδα
από αυτή που μας δίνουν τώρα», λέει κά-
ποια στιγμή ο χαρακτήρας του Μάικλ
Κέιν. Και αν το καλοσκεφτεί κανείς, στην
εποχή της τρέλας, που καμιά φορά περ-
νιέται για πρόοδος, κάτι τέτοιες ατάκες
μοιάζουν περίπου λογικές. Σε περίπτωση
πάντως που κάποιος θέλει αληθινή τρέλα,
η ταινία έχει κι από αυτή· ο Κρίστοφερ
Λόιντ, ο γνωστός επιστήμονας από την
τριλογία «Επιστροφή στο μέλλον», συμ-
μετέχει επίσης, ερμηνεύοντας (προφανώς)
τον πιο θεοπάλαβο ηλικιωμένο από όλους.

Οσκαρικοί
βετεράνοι
σε κωμωδία
Μόργκαν Φρίμαν, Μάικλ Κέιν, Αλαν Αρκιν
ληστεύουν μια τράπεζα για τη σύνταξή τους

Εκδίκηση με στυλ * * *
ΚΩΜΩΔΙΑ
Σκηνοθεσία: Ζακ Μπραφ
Ερμηνείες:
Μάικλ Κέιν, Μόργκαν Φρίμαν, Αλαν
Αρκιν, Κρίστοφερ Λόιντ

Οι τρεις αειθαλείς... γέροντες έρχονται σε φόρμα, προκειμένου να ληστέψουν την τρά-
πεζα που τους στερεί τις συντάξεις τους.
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ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
Απευθείας σύνδεση. 

10.00 MEGAONE Kids
11.30 H μαμά λείπει ταξίδι 

για δουλειές - (E)
Κωμική σειρά, με τους
Καίτη Κωνσταντίνου, Λε-
ωνίδα Καλφαγιάννη, κ.ά.

12.30 Dr Ιπποκράτης - (E)
Κωμική σειρά με τους
Σταύρο Λούρα, 
Δανάη Χρίστου, κ.ά.

13.20 FΑΚΑΤΕτους - (Ε)
Σατιρική εκπομπή. 

15.00 Dot. - (Dream it.do it)
Το πιο φρέσκο, το πιο
μοντέρνο μαγκαζίνο της
κυπριακής τηλεόρασης. 

16.50 Ξένη ταινία
18.20 MasterChef - ΜasterClass

Εκπομπή μαγειρικής
με τους Πάνο Ιωαννίδη,
Σωτήρη Κοντζιά,
Δημήτρη Σκαρμούτσο.    

19.20 Τροχός της τύχης - (E)  
Tηλεπαιχνίδι με τον Πέ-
τρο Πολυχρονίδη
και την Τζούλια Νόβα.    

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Ξένη ταινία
23.10 Επτά ψυχοπαθείς

(Seven Psychopaths)
Αστυνομική κωμωδία
με τους Σαμ Ρόκγουελ, 
Κόλιν Φάρελ, κ.ά.

01.00 Την τύχη μου μέσα - (E)
Κωμική σειρά, με τις
Αντρούλα Ηρακλέους,
Άννα Μονογιού, κ.ά.

02.00 Μουσικό κουτί - (E) 
Ψυχαγωγική εκπομπή.

04.00 Ξυπνήσατε; - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.   

05.40 Οι κληρονόμοι - (E)

MEGAONE  ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

07.20 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή σειρά.

08.30 Παιδική ζώνη
09.00 Kάνε παζάρι - (E)

Τηλεπαιχνίδι με την Ντο-
ρέττα Παπαδημητρίου.

10.00 Masterclass
Eκπομπή μαγειρικής
με τον Βαγγέλη Δράσκα.

10.50 Happy traveller 
Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής, με τον Ευτύ-
χη Μπλέτσα.  

11.50 Προορισμός Ευτυχία - (Ε)
Ταξιδιωτική εκπομπή
με την Ευτυχία Ανδρέου. 

12.45 Στην κουζίνα με τον Άρη
Νέα εκπομπή μαγειρικής 
με τον Άρη Τσανακλίδη.  

13.40 Surviror (Best of)
16.10 ΣΠΟΡΤέξ 

Eκπομπή συνεντεύξεων,
με τον Χρ. Ανθόπουλο. 

17.00 Celebrity Travel
Nέα ταξιδιωτική εκπομ-
πή με τον Νίκο Κοκλώνη.    

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 Παραδοσιακή βραδιά 

Ψυχαγωγική εκπομπή.    
20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Survivor 

Ψυχαγωγικό 
τηλεπαιχνίδι επιβίωσης
με το Σάκη Τανιμανίδη.

00.15 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Πρίγκιπας - (E)
01.20 The first 48 hours - (Ε)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
02.10 Sex and the city - (Ε)

Κωμική σειρά.
03.15 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

Κοινωνική σειρά.
04.45 Μαγείρισσα

άμεσης βοήθειας - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

07.50 Ένα έξυπνο έξυπνο μού-
τρο

09.15 Η Εύα δεν αμάρτησε
10.35 Θα σε κάνω βασίλισσα 
12.10 Το σωφεράκι
13.55 Αυτοί που μίλησαν 

με το θάνατο
15.40 Γαμπρός από το Λονδίνο
17.05 Ρένα... να η ευκαιρία
18.50 Ταξίδι
20.25 Κρίμα το μπόι σου
22.00 Δις διευθυντής
23.45 Ο γιός μου, o Στέφανος

07.25 Skyshop
08.00 Denis the Μenace
09.50 Cowgirls and angels 2
11.35 Φτωχός εκατομμυριούχος

Eλληνική ταινία.
13.15 Τhe out of towners

Kωμωδία.         
15.00 Welcome to the

mooseport    
17.00 Τηλεαγορά
18.35 Skyshop
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Τhe Richman’s wife
02.40 Shadows in paradise
04.25 Seems like old times

18.00 FIFA  2017 23.10 Seven Psychopaths 21.20 Θεατρική κωμωδία 21.15 Survivor 

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Πάμε πακέτο 21.00 Awaken

20.25 Κρίμα το μπόι σου

CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

07.45 Παιδική ζώνη
09.40 Επιτέλους Σ/Κ

Με τη Ναταλία Γερμανού
12.30 Τηλεαγορά
13.40 Αποκαλυπτικά
17.10 ΑNNITAgr
19.45 Cookeat

Εκπομπή μαγειρικής.
20.35 EIΔHΣEIΣ
20.45 Tο ταξίδι της ζωής
21.45 Κρίμα το μπόι σου
23.30 Ξένη σειρά
01.10 Άστρα είναι
02.40 Videoclips
03.30 Cookeat - (Ε)

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

08.15 Hours
10.00 Drive Hard
11.45 The Ultimate Life
13.45 Awol-72
15.15 Brother’s Keeper
17.15 Rain Fall
19.15 Α Patch Of Fog
21.00 Awaken
22.45 No Kids aka Sin Hijos
00.30 5 Flights Up
02.05 Breaking The Bank
03.50 The Runner
05.25 That Awkward Moment

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
Σειρά εποχής, με τους 
Αντρούλα Ηρακλέους, 
Ανδρέα Βασιλείου, κ.ά.

11.30 Πέτρινο ποτάμι, ΙV- (E)
Δραματική σειρά επο-
χής, με τους Βαρβάρα
Χριστοφή, Χρίστο Κων-
σταντινίδη, κ.ά.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 Σάββατο κι απόβραδο-(E)
16.00 Τετ - Α - Τετ - (E)

Talk show.
17.00 Σπίτι στη φύση, ΙΙ 

Περιβαλλοντική εκπομ-
πή. (Τελευταίο).

17.30 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
17.45 Κύπελλο Συνομοσπον-

διών FIFA  
«Χιλή - Αυστραλία».  

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.10 Rocky 1

Δραματική ταινία, με
τους Σι λβέστερ Σταλόνε,
Μπαρτ Γιανγκ, κ.ά.        

23.15 EIΔHΣEIΣ 
23.30 Στην άκρη του 

παράδεισου - (E)
Σειρά εποχής, με τους 
Αντρούλα Ηρακλέους, 
Ανδρέα Βασιλείου, κ.ά.

00.30 Πέτρινο ποτάμι - (E)
02.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.30 Αμύνεσθαι 

ερί Πάτρης - (E)
04.00 Σπίτι στη φύση, ΙΙ - (E)
04.30 Με οδηγό την Ελπίδα (E)
05.00 Ο Διπλοκούριος - (Ε)
06.15 Χωρίς αποσκευές - (Ε)

07.00 Morning Hits
09.00 Super Mad Hits Intl
10.00 Zone Classix 00s
10.30 Greek Super Heroes
11.00 Greatest Hits 4 Sundays
13.00 Xρονομηχανή 90s
13.30 Brand New Clips
14.30 30 Best Videos
16.30 MAD Top - (E)
17.30 Rock On Mixer
18.30 Super Mad Hits Intl
20.30 Λάικ στα λαϊκά
21.30 Greek Super Heroes
22.00 Zone Classix 00s

Kυριακή 25 Ιουνίου 2017

07.00 Τα μαύρα μάθκια - (Ε) 
07.45 60΄ Ελλάδα - (Ε)

Οδοιπορικό 
με τον Νίκο Μάνεση.

09.0 Οικογενειακές ιστορίες
Iστορίες που έχουν στο
επίκεντρό τους οικογε-
νειακές υποθέσεις.

09.45 Σπίτι μου σπιτάκι μου
Ψυχαγωγική εκπομπή 
με την Κωνσταντίνα 
Σπυροπούλου. 

13.00 Deal - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.

13.45 Στην υγειά μας 
ρε παιδιά - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Σπύρο Παπαδόπουλο.

16.45 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά.

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00   To σόι σου - (Ε)

Κωμική σειρά με τις Μίρ-
κα Παπακωνσταντίνου,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά. 

18.45 Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα - (Ε)
Ελληνική σειρά.

19.30 Παραμύθι... αλλιώς - (Ε)
Κωμική σειρά μεσαιωνι-
κής εποχής, με τους Κα-
τερίνα Παπουτσάκη, 
Νίκο Κουρή, κ.ά. 

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Πάμε πακέτο - (E)
22.45 Λούης Night Show - (E)
00.30 World party - (E)
01.30 Οικογενειακές 

ιστορίες - (E)
02.15 Γ4 - (Ε)

Ελληνική σειρά.
03.45 Οι ιστορίες του 

αστυνόμου Μπέκα - (Ε)
04.30 10η εντολή - (Ε)

06.20 Πρωινή ενημέρωση
Ενημερωτική εκπομπή.

07.00 Καραμπόλα - (E)
Ελληνική σειρά. 

07.30 Τανγκό για τρεις - (E)
Ελληνική σειρά.

08.20 Λύκε, λύκε 
είσαι εδώ;- (E)
Κυπριακή σειρά.

09.30 40 κύματα - (E)
10.10 Mamma Mia - (E)
11.10 Oι συμμαθητές - (E)

Eλληνική σειρά.
12.50 Υοur Face Sounds 

Familiar - (E) 
15.50 Αίγια... Fuxia! - (E)

Κυπριακή σειρά.
16.45 Follow

Eκπομπή με 
την Αφροδίτη Γεωργίου.  

17.40 Lucky Room
Tηλεπαιχνίδι 
με το Γιώργο Λιάγκα.      

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Lucky room

(Συνέχεια)
18.40 Οι συμμαθητές, ΙΙΙ

Κωμική σειρά, με τους
Κρατερό Κατσούλη,
Μαριάννα Τουμασάτου.  

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Πώς να κλέψετε 

τους κληρονόμους σας
Θεατρική κωμωδία
με τους Βασίλη Τσιβιλίκα,
Άριελ Κωνσταντινίδη.

00.30 Τίτλοι ειδήσεων
00.40 Prime Suspect

Αστυνομική σειρά. 
01.40 Τρίχες - (E)

Ελληνική κωμική σειρά.
02.30 Πόσο γλυκά 

με σκοτώνεις - (E)
Ελληνική σειρά.

07.30 Παιδική ζώνη
α. Οι μικροί Πιγκουίνοι 2
β. Mάγια η μέλισσα
γ. Χίθκλιφ ο γάτος
δ. Άρθουρ
. Ντετέκτιβ Νόντι
στ. Ντένις ο τρομερός
ζ. Ντόρα η μικρή εξερευ-
νήτρια
η. Ολίβια
θ. Ο ταχυδρόμος Πατ
ι. Χάιντι
κ. Στη χώρα του Γιατί
λ. Στρουμφάκια
μ. Ο τρελός κόσμος του
Τεξ Έιβερι
ν. Αστυνόμος Σαΐνης
ξ. Τα σούπερ ζωάκια

13.35 Παιδική ζώνη - (Ε)
15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Οικογένεια Στίβενς

(Εven Stevens)
Κωμική, οικογενειακή 
σειρά με τους Σία
Λεμπέφ, Κρίστι Κάρλσον 
Ρομάνο, κ.ά.

16.30 Το σαφάρι της Σκάουτ
(Scout’s safari). 
Oικογενειακή σειρά.

17.00 Εuromaxx
17.30 Στη γλώσσα του ρυθμού

(Rhythms that Speak)
Ντοκιμαντέρ.

18.00 Κύπελλο Συνομοσπον-
διών FIFA  
«Γερμανία - Καμερούν».

20.00 Κύπελλο Συνομοσπον-
διών FIFA - Στιγμιότυπα

20.30 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
20.40 EIΔHΣEIΣ (τουρκική) 
21.00 Σάββατο κι απόβραδο (E)
22.30 Schonbrunn Summer Ni-

ght Concert 2017
00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΤΑ ΜΥΣΤΙΚΑ ΤΩΝ ΑΡΙΘΜΩΝ: 12.6.2017 - 18.6.4.2017

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ 

Επειδή η συμβατική τηλεόραση ιδίως
το καλοκαίρι μοιάζει σαν την έρημο
που ζητάει νερό και οι οάσεις σπα-
νίζουν τα συνδρομητικά κανάλια
είναι το λιμάνι του κάθε τηλεθεατή
που για κάποιον λόγο επιμένει να
βλέπει τηλεόραση, με τον κλιματισμό
στο φουλ και πολλά ποπ κορν. Αυτή
η μερίδα τηλεθεατών λοιπόν, αλλά
και οι φανατικοί της σειράς-φαινό-
μενο της HBO, του «Game of Thro-
nes», θα πρέπει να είναι πολύ χα-
ρούμενοι, μιας και  κάνει πρεμιέρα
την Κυριακή, 16 Ιουλίου στις 4:00

μετά τα μεσάνυκτα ταυτόχρονα με
την Αμερική και με ελληνικούς υπό-
τιτλους αποκλειστικά στη Nova. 

Ο 7ος κύκλος του «Game of Th-
rones» με τίτλο «Winter is Here»
φαίνεται ότι ετοιμάζει στους φαν
του πολλές εκπλήξεις, όπως άλλωστε
κάνει σε όλους τους κύκλους που
έχει ως τώρα προβάλλει. Το «Game
of Thrones» είναι ένα φαινόμενο
τηλεοπτικό όχι γιατί απλώς έκανε
εντύπωση, αλλά γιατί αποδεικνύει
ότι η φαντασία στην τηλεόραση
επιβραβεύεται. Τα ποσοστά τηλε-
θέασης σε όποια χώρα και αν έχει
προβληθεί είναι σχεδόν μυθικά,
όπως και οι ήρωές του. Το φινάλε
του έκτου κύκλου πέρυσι το καλο-
καίρι σημείωσε το υψηλότερο πο-
σοστό που έχει καταγραφεί έως σή-
μερα. Ο έβδομος κύκλος σε αντίθεση
με τους προηγούμενους αποτελείται
από επτά επεισόδια (δέκα στους

προηγούμενους) και τα γυρίσματά
του έγιναν κυρίως στη Βόρεια Ιρ-
λανδία, την Ισπανία και την Ισλαν-
δία. Το πρώτο τρέιλερ δόθηκε στη
δημοσιότητα στις 24 Μαΐου και κα-
τέγραψε το παγκόσμιο ρεκόρ ως το
δημοφιλέστερο τρέιλερ σειράς, το
είδαν τις πρώτες 24 ώρες 61 εκα-
τομμύρια θεατές. Το δεύτερο τρέιλερ
προβλήθηκε στις 21 Ιουνίου. 

Είναι σίγουρο ότι και ο έβδομος
κύκλος από το «Game of Thrones»
θα σημειώσει νέα ρεκόρ και βέβαια
δεν περιμένει κανείς να δει στη δική
μας τηλεόραση τέτοιες παραγωγές,
ούτε κατά διάνοια, αλλά αυτό που
περιμένουμε από τη νέα τηλεοπτική

χρονιά είναι ιδέες νέες. Το γράφαμε
την περασμένη Κυριακή ότι στα-
ματάει το «Εντέχνως» της Αλεξίας
Καρακάνα, μαθαίνουμε η Αλεξία
δέχτηκε την πρωινή εκπομπή του
κρατικού καναλιού. Η Μαρίνα Μα-
λένη από την άλλη αναλαμβάνει
μία διαφορετική εβδομαδιαία πολι-
τιστική εκπομπή. Αυτό το διαφο-
ρετική τι σημαίνει δεν το κατάλαβα
βέβαια, γιατί για διαφορετική πο-
λιτιστική εκπομπή διάβασα στις έγ-
κυρες «Τηλεώρες», θα διαφέρει από
τι; Από το «Εντέχνως», θα διαφέρει
σε ποιότητα; Διότι από πολιτιστικές
εκπομπές μόνο το «Εντέχνως» εί-
χαμε, μην τα ξαναγράφουμε. Στον

Λουκά Χάματσο διαβάζω επίσης ότι
προτάθηκε μία εκπομπή που θα κά-
νει αναδρομή στο πλούσιο τηλεο-
πτικό αρχείο του ΡΙΚ. Να μια καλή
ιδέα, και ελπίζω τελικά να τη δούμε
στον αέρα, αφού το αρχείο του ΡΙΚ
είναι πηγή για εκπομπές τουλάχι-
στον για δεκαεφτά σεζόν, μουσική,
θέατρο, πολιτική, προσωπικότητες,
ιστορία, τι εκπομπή θες να κάνεις
και δεν θα βρεις ιδέα από εκεί. Ελ-
πίζω αυτός ο αέρας ανανέωσης που
πνέει στην Αγλαντζιά και στο ΡΙΚ
και όλοι εμείς καρτερούμε επιτέλους
να φυσήσει αυτός ο αέρας, γιατί
εκτός από την Κύπρο ούτε και η κυ-
πριακή τηλεόραση θωρεί δροσιά!

Ε Ι Δ Α Ν

Τα 5 κλειδιά

ΑΝΤ1, 12/06
19,7%

60.340

Παραμύθι αλλιώς

Αlpha, 15/06
20,7%

62.250

Μπρούσκο

ΑΝΤ1, 12/06
27,3%

66.350

Δίδυμα φεγγάρια

ΑΝΤ1, 15/06
26,6%

82.590

Survivor ΙΙΙ

Sigma, 18/06
52,5%

124.900

ΑΝΤΙΘΕΤΟ ΠΛΑΝΟ

5

4

3

2

1
Έρχεται χειμώνας μέσα στο καλοκαίρι
Πόσο πρέπει να κοιτάει η δημόσια τηλεόραση τους πίνακες τηλεθέασης 

OTHERS: DreamBox, Nova Gr, Nova Cy, Ξένα κανά-
λια των CytaVision, Primetel, Cablenet.
OTHER CY: Plus, Extra, Capital, MADcy, Music Tv.
CY PAY: Cytavision, Primetel, NRG.

ΠΗΓΗ: NIELSEN AUDIENCE MEASUREMENT 

1
2
3
4
5
6
7
8
9

OTHERS 21,1% 

ΣΙΓΜΑ 20,8% 

ΑΝΤ1 15,9%

ALPHA 11,3% 

MEGAONE 9,5% 

OTHER CY 9,3%

ΡΙΚ1 8,8% 

ΡΙΚ2 2,8% 

ΕΡΤ WORLD 1,1% 

“Αέρας ανανέωσης φυσάει
στο κρατικό κανάλι και
ελπίζουμε το καλάθι που
κρατάμε να αποδειχθεί
πραγματικά μικρό και οι
εκπλήξεις να μη χωράνε
από Σεπτέμβριο.

Ο 7ος κύκλος της σειράς «Game of Thrones» θα κάνει πρεμιέρα στις 16 Ιουλίου και εκατομμύρια φαν της περιμένουν πώς
και πώς.

Σχετικά με το Ρέι
(3 Generations  )
Μία κοινωνική ταινία, αμερικα-
νικής παραγωγής του 2015. Η
ταινία αφορά ένα κορίτσι εγ-
κλωβισμένο στο λάθος σώμα,
και όταν αποφασίζει την απε-
λευθέρωσή της θα πρέπει να
αντιμετωπίσει την οικογένεια
και την κοινωνία. Στη Νέα Υόρ-
κη, η Ρέι είναι μία έφηβη που
συνειδητοποιεί ότι δεν θα έπρε-
πε να ήταν γυναίκα και αποφα-
σίζει να κάνει αλλαγή φύλου. Η
μητέρα της, Μάγκι, θα πρέπει
να βρει τον βιολογικό πατέρα
της Ρέι ώστε να δώσει κι εκεί-
νος τη συγκατάθεσή του, ενώ η
γιαγιά της Ρέι, δυσκολεύεται
πολύ να δεχθεί αυτή την αλλα-
γή. Σκηνοθεσία Γκάμπι Ντελάλ.
Παίζουν Ελ Φάνινγκ, Σούζαν Σά-
ραντον, Τέιτ Ντόνοβαν. Novaci-
nema 2HD, Τρίτη 27 Ιουνίου,
10:00 μ.μ.

21.10 Rocky 1
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ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι 2 σκάλες στους Αγίους Τριμιθιάς,
οικιστικό, σε περιοχή με πολυτελείς επαύλεις.
Τιμή €145,000. Τηλ.: 99689357.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ χωράφι στην Αγία Βάρβαρα, στην Πάφο,
με θέα στη θάλασσα, 3 χιλ. από το κέντρο της
πόλης της Πάφου, 4.683τ.μ., 1.000μ. από τον
κύριο δρόμο Λεμεσού - Πάφου. Εφάπτεται σε δη-
μόσιο δρόμο με ρεύμα, νερό. Συντελεστής δόμησης
10%. Τιμή €200.000. Για περισσότερες πληρο-
φορίες τηλ. 99400224 ή 26732420.

ΠΩΛΕΙΤΑΙ ή ενοικιάζεται σπίτι από ιδιώτη στο
κέντρο του χωριού Κακοπετριάς. Για περισσότερες
πληροφορίες στο τηλέφωνο 99964213.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. στην Ακρόπολη,
οδός Ευέλθοντος 6, περιοχή Αγίας Παρασκευής.
Βρίσκεται στον 1ον όροφο, πλήρως επιπλωμένο.
Ενοίκιο €320 τον μήνα (συμπεριλαμβάνονται και
τα κοινόχρηστα). Για πληροφορίες στο 99510660.

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ

Η οικογένεια της κ. Μαρίας Στυλιανού από την
Λευκωσία ζητά οικιακή/ό βοηθό που θα αναλάβει
την καθαριότητα της οικίας. Μισθός 400 ευρώ τον
μήνα. Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε
στο τηλ. 99666789.

ZΗΤΟΥΝΤΑΙ σερβιτόροι/σερβιτόρες για εστιατόριο
στη Λευκωσία. Οι ενδιαφερόμενοι/νες παρακα-
λούνται να αποτείνονται στο τηλ. 22512000.

ΔΙΑΦΟΡΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ πλήρως εξοπλισμένο γυράδικο - σου-
βλιτζίδικο στη Λεμεσό, σε τιμή ευκαιρίας, με πολ-
λαπλή πελατεία, λόγω συνταξιοδότησης του ιδιο-
κτήτη. Για σύντομη πώληση γίνεται δεκτή και αν-
ταλλαγή με ακίνητη περιουσία. Τηλ. 99060514.

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Αν καιοι πανεπιστημιακοί δάσκαλοι
διεθνώς δεν έχουν συμφωνήσει
σε έναν ορισμό του «λαϊκισμού»,
έχουν ωστόσο διατυπώσει προ-
ϋποθέσεις δημιουργίας και ανα-
γνώρισης του φαινομένου: Η ανάγ-
κη διχοτόμησης της κοινωνίας με-
ταξύ κυρίαρχων και κυριαρχου-
μένων, η συνάρθρωσή της δηλαδή
γύρω από έναν θεμελιώδη αντα-
γωνισμό ανάμεσα στην ελίτ και
τους μη προνομιούχους υπό τη
λογική της μανιχαϊστικής διχοτό-
μησης του πολιτικού και κοινωνι-
κού πεδίου και, βέβαια, της απλο-
ποίησης των διακυβευμάτων τους,
είναι το αναγνωριστικό σημείο
όπου συναντώνται όλοι.

Ο ρόλος των μέσων μαζικής ενη-
μέρωσης ως συμμάχου στη δημι-
ουργία του λαϊκιστικού κλίματος
σε μια κοινωνία και τελικώς στη
δημοκρατική εκλογή λαϊκιστικών
κομμάτων στην εξουσία δεν υπάρ-
χει αμφιβολία ότι είναι καθοριστι-
κός παράγων, αν και ελάχιστα
έχουμε προβληματιστεί για τον
αντίστροφο ρόλο που θεωρητικά
θα μπορούσαν να διαδραματίσουν
τα ΜΜΕ στην όλη διαδικασία.

Ο Νίκος Παναγιώτου, επίκουρος
καθηγητής Δημοσιογραφίας και
Μαζικής Επικοινωνίας, στο Αρι-
στοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσα-
λονίκης, μας δίνει μερικά «κλειδιά»
για να περάσουμε στο... συμμα-
χικό του λαϊκισμού, δαιδαλώδες
τοπίο των ΜΜΕ.
– Υπάρχουν χαρακτηριστικοί
συνδυασμοί ιδεολογικών και

στυλιστικών στοιχείων στην κά-
λυψη των ειδήσεων που μπορούν
να μας οδηγήσουν στον χαρα-
κτηρισμό ενός μέσου ως λαϊκι-
στικού ανάλογα με τη χρήση αυ-
τών των στοιχείων;

– Να τονίσουμε κατ’ αρχάς ότι
η έννοια του λαού δεν είναι «υπαρ-
κτή». Σύμφωνα με τον Ουμπέρτο
Εκο, αντίθετα, πρόκειται για μια
γλωσσική κατάχρηση, ένα «ρητο-
ρικό εργαλείο». Στο πλαίσιο αυτό
είναι κεντρικός και καθοριστικός
ο ρόλος των ΜΜΕ στην πολιτική
διαδικασία, στη δημιουργία και
αναπαραγωγή των σχετικών ανα-
παραστάσεων.

Οι συνδυασμοί ιδεολογικών και
στυλιστικών στοιχείων στην κά-
λυψη των ειδήσεων μπορούν να
οδηγήσουν στον χαρακτηρισμό
της δημοσιογραφίας που ασκεί
ένα μέσο ως λαϊκιστικής. Ο ρόλος
του «δημοσιογράφου-τιμωρού»
που προβάλλεται ως ο εξαγνιστής-
τιμωρός είναι ένα χαρακτηριστικό
στυλιστικό στοιχείο. Η θυματο-
ποίηση, η συμπόνια, ο ηθικολογι-
κός μανιχαϊσμός είναι στυλιστικά
στοιχεία που χαρακτηρίζουν την
άρθρωση του λαϊκιστικού δημο-
σιογραφικού λόγου. Επίσης οι θε-
ωρίες συνωμοσίας που βρήκαν
απήχηση, κάλυψη και μετάδοση
σε μερίδα των ΜΜΕ, με αποτέλε-
σμα να επιβληθούν ως μια ιδεο-
λογικο-πολιτική θεματική κανο-
νικότητα ενταγμένη στη δημόσια
συζήτηση. Η «παραπληροφορη-
μένη - αντιπληροφόρηση», ή –αν
θέλετε– η «λατρεία της αντιπλη-
ροφόρησης», συνιστά ένα ιδεολο-
γικό λαϊκιστικό στοιχείο που κυ-
ριαρχεί στο Διαδίκτυο και είχε αρ-
νητικό αντίκτυπο στη δημοσιο-
γραφία μακροπρόθεσμα, καθώς
υπονόμευσε την εμπιστοσύνη των
πολιτών στα ΜΜΕ. Ως αποτέλεσμα,
εδώ και χρόνια η Ελλάδα βρίσκεται
στις τελευταίες θέσεις σε ό,τι αφο-
ρά την εμπιστοσύνη του κοινού
προς τα ΜΜΕ. Η έκταση και η επιρ-
ροή του φαινομένου διαφαίνονται
ξεκάθαρα από τον πολιτικό λόγο
που κυριάρχησε στη χώρα μας, τη
Μ. Βρετανία και τις ΗΠΑ, με κυ-
ρίαρχο το στοιχείο της «αντισυ-
στημικότητας», ακόμη και από

τους πλέον χαρακτηριστικούς εκ-
προσώπους του συστήματος, π.χ.
Τραμπ.
– Η δυνατότητα παρέμβασης και
σχολιασμού του καθενός για τον
καθένα και για οτιδήποτε στο
Διαδίκτυο έχει επηρεάσει, πο-
σοτικά και ποιοτικά, τα χαρα-
κτηριστικά του λαϊκισμού σε
εφημερίδες και τηλεόραση;

– Ναι, η εντύπωση του «ανεξάρ-
τητου», «ακηδεμόνευτου» μέσου
επηρέασε τα ποσοτικά και ποιοτικά
χαρακτηριστικά, καθώς τα παρα-
δοσιακά ΜΜΕ ταυτίστηκαν στη
συνείδηση μεγάλης μερίδας πολι-
τών με την παραπληροφόρηση.
Ταυτόχρονα μέρος των παραδο-
σιακών ΜΜΕ, ακολουθώντας το
ιδεολογικό και στυλιστικό ύφος
της «αντιπληροφόρησης» που κυ-
ριαρχεί στο Διαδίκτυο, ουσιαστικά
αυτοϋπονομεύθηκε, καθώς έχασε
την εμπιστοσύνη της πλειονότητας
των πολιτών που έστρεψαν την
προσοχή τους στα ηλεκτρονικά
νέα μέσα. Αποτέλεσμα αυτού, όπως
προκύπτει και από μια σειρά από

μελέτες (Reuters Institute for the
Study of Journalism με το ΑΠΘ),
είναι οι πολίτες στην Ελλάδα και
ευρύτερα να εμπιστεύονται περισ-
σότερο τα ψηφιακά ΜΜΕ από ό,τι
τα παραδοσιακά. Η προσέγγιση
του φαινομένου μάς οδηγεί, ου-
σιαστικά και αναπόφευκτα, στο
ζήτημα της δημοκρατίας. Η έλλειψη
ρύθμισης του ραδιοτηλεοπτικού
τοπίου για δεκαετίες ενίσχυσε τις
τάσεις αυτές, επιτρέποντας να κυ-
ριαρχήσουν δημοσιογραφικές φόρ-
μες και επιλογές που υπονόμευαν
τον ρόλο των ΜΜΕ και της απή-
χησής τους στην κοινή γνώμη. Πα-
ράλληλα, ο παράγοντας που τρο-
φοδότησε και ενίσχυσε τα φαινό-
μενα του λαϊκισμού, τόσο στην πο-
λιτική του έκφανση όσο και σε
αυτή των ΜΜΕ, είναι το υπάρχον
μοντέλο άσκησης δημοσιογραφίας,
αυτό που ονομάζω «περιγραφική
δημοσιογραφία». Η αλλαγή του
μοντέλου αυτού, μαζί με την προ-
ώθηση του κριτικού γραμματισμού
στα ΜΜΕ (Media Literacy) για τους
πολίτες, μπορεί να αποτελέσει τον
καλύτερο τρόπο αντιμετώπισης
του λαϊκιστικού φαινομένου και
της ενίσχυσης της εμπιστοσύνης
της κοινής γνώμης προς τα ΜΜΕ.
– Υπάρχει διαφορετικός συνδυα-
σμός στοιχείων λαϊκισμού μεταξύ
των ταμπλόιντ (όπως αναφέρον-
ται στον αγγλοσαξωνικό κόσμο
οι λαϊκιστικές εφημερίδες) και
των ποιοτικών εφημερίδων;

– Σίγουρα υπάρχει, αφού η κα-
θεμιά πρέπει να υπηρετήσει το
κοινό της, που ωθεί τις μεν σε κραυ-
γαλέους τίτλους λαϊκισμού και τις
άλλες σε πιο «διακριτικό» λαϊκιστικό
λόγο. Ωστόσο, η διάκριση αυτή
τείνει πολλές φορές να εξαλειφθεί.
Η αναπλαισίωση αυτή έχει στον
πυρήνα της μια μανιχαϊστική προ-
σέγγιση που ορίζεται από έναν

υποτιθέμενο αντι-ελιτισμό και μια
«αντισυστημική» δημαγωγία, έναν
αντιπλουραλιστικό λαϊκισμό (Jan-
Werner Müller). Οπως διαπιστώ-
νουν και οι Akkerman and Roo-
duijn, είναι αποτέλεσμα κοινωνι-
κών, οικονομικών εξελίξεων αλλά,
βασικά, της κυριαρχίας του εμπο-
ρευματικού μοντέλου που ωθεί
πολλές ποιοτικές εφημερίδες στο
να ακολουθήσουν έναν τρόπο γρα-
φής που πόρρω απέχει από τη δη-
μοσιογραφική τους παράδοση. Ιδι-
αίτερα στην Ελλάδα τα τελευταία
χρόνια η «συνθήκη του μνημονίου»
επιταχύνει την εξέλιξη της κατάρ-
γησης των όποιων διαφορών, κα-
θώς ελάχιστα, παραδοσιακά κυρίως,
ΜΜΕ αντιστάθηκαν στο φαινόμενο
της αντιπολιτικής της μνησικακίας
(Ν. Σεβαστάκης και Γ.Σταυρακά-
κης), που υιοθετείται ωστόσο και
από μεγάλο αριθμό παραδοσιακών
αλλά κυρίως νέων μέσων ενημέ-
ρωσης.
– Ποιες στρατηγικές χρησιμο-
ποιούν οι ειδησεογραφικοί ορ-
γανισμοί όταν αντιμετωπίζουν
τον πολιτικό λαϊκισμό ή όταν
ασκούν τη δική τους μορφή λαϊ-
κισμού;

– Αντιμετωπίζοντας το φαινό-
μενο, είναι προφανές ότι είτε ενερ-
γούν ως ουδέτεροι μεταδότες του
πολιτικού λαϊκισμού είτε στέκονται
κριτικά απέναντί του παίρνοντας
σαφείς αποστάσεις, εκτός από τις
–συχνές– περιπτώσεις που θα γί-
νουν ενεργοί υποστηρικτές του
πολιτικού λαϊκισμού, θα αναπτύ-
ξουν δηλαδή μια πρωταγωνιστική
λειτουργία αναδεικνύοντας και
προωθώντας τις σχετικές πολιτικές
ιδέες και στρατηγικές. Η στάση
αυτή, βεβαίως, είναι καθοριστικής
σημασίας για την ανάδειξη του
πολιτικού λαϊκισμού, καθώς τα
ΜΜΕ όχι απλώς συμπλέουν αλλά

αναδεικνύουν λαϊκιστικές τακτικές
ως δρώντες σύμμαχοι. Μπορεί
όμως και να διαφοροποιηθούν κα-
ταλαμβάνοντας μια αυτόνομη θέ-
ση, η οποία ναι μεν υιοθετεί θέσεις
και απόψεις του πολιτικού λαϊκι-
σμού, στέκεται ωστόσο κριτικά
έναντι της πολιτικής ηγεσίας αμ-
φισβητώντας το πολιτικό κατε-
στημένο και την «κυρίαρχη» πο-
λιτική τάξη.

Στις περιπτώσεις αυτονόμησης
των ΜΜΕ και ανάπτυξης λαϊκιστι-
κού λόγου, ανεξάρτητα από τον
αντίστοιχο πολιτικό, παρατηρούμε
την έμφαση σε θέματα που κυ-
ριαρχούν ή προσφέρονται για τέ-
τοιου είδους εκμετάλλευση, όπως
είναι το μεταναστευτικό και η εγ-
κληματικότητα. Παρατηρούμε επί-
σης την κυριαρχία της ενημερω-
διασκέδασης (infotainment) και
της δραματοποίησης, προκειμένου
το περιεχόμενό τους να γίνει πιο
ελκυστικό. Τέλος και ίσως σε συν-
δυασμό με τα προηγούμενα βλέ-
πουμε να παίζουν τον ρόλο του
εκπροσώπου του λαού, να λειτουρ-
γούν ως πλατφόρμα της φωνής
της κοινής γνώμης, όπου πια ο
λαϊκιστικός λόγος τους αναφέρεται
και αναζητεί νομιμοποίηση στο
όνομα της κοινής γνώμης, τα «συμ-
φέροντα» της οποίας «εκφράζουν
και προωθούν».

Λαϊκισμός
και ο ρόλος
των μέσων
ενημέρωσης
Ο Ν. Παναγιώτου, επίκουρος καθηγητής,
μας αναλύει το δαιδαλώδες τοπίο

Εχει παρατηρηθεί ότι τα ΜΜΕ όχι απλώς συμπλέουν, αλλά αναδεικνύουν λαϊκιστικές τακτικές ως δρώντες σύμμαχοι. Κάτω, ο καθηγητής Νίκος Παναγιώτου.

“Ο ρόλος του «δημοσιο-
γράφου-τιμωρού»,
η θυματοποίηση, η συμ-
πόνια, οι θεωρίες συνω-
μοσίας επιβλήθηκαν ως
μια ιδεολογικο-πολιτική
θεματική κανονικότητα.

δ ι α β ά σ τ ε

1. Jan-Werner Müller, «Τι είναι ο λαϊ-
κισμός;», από τις εκδόσεις Πόλις, σε
μετάφραση Δημήτρη Η. Αντωνίου.
2. Cas Mudde και Cristobal Rovira
Kaltwasser, «Λαϊκισμός, Μια συνοπτι-
κή εισαγωγή», από τις εκδόσεις Επί-
κεντρο, σε επιμέλεια Πέτρου Παπα-
σαραντόπουλου και μετάφραση Ελέ-
νης Κοτσυφού.

Job Vacancies 
Star Bulk Shipmanagement Company (Cyprus) Ltd., based in Limassol,

seeks to employ a Superintendent Engineer with either a Bachelor degree in Engineering / Naval
Architecture and 5 years office experience as superintendent engineer or a Chief Engineer’s

license, minimum 3 year sea service as Chief Engineer and 2 years office experience as
superintendent engineer in a shipping company.

Excellent knowledge of English and computer literacy are prerequisites.

Please send your CVs to hr.cyprusoffice@gmail.com
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